
 



peta 40 – rok 2023 tom II 
Gdy sięgamy do umykających lat, zaskakuje, jak bardzo dyskusyjne mamy wspomnienia. Już po 

kilkudziesięciu latach trzeba sięgać po opracowania historyków, a i tak są to relacje wywołujące 

polemiki, bo tak różnie można widzieć, można chcieć widzieć przeszłość. Wówczas niestety tak trudno 

przywołać tamtą rzeczywistość. Pozostają dokumenty, gazety, pamiętniki, czasami filmy lub zdjęcia. 

Książka „rok 2023” jest kolejnym zapisem, dzień po dniu, każdego dnia spisywanych wydarzeń, 

czasami z moimi niewielkimi komentarzami czy wtrętami. Do zapisu posłużyłem się znów, jak 

i w poprzednich latach, telewizją, bo tylko ona w dwudziestu minutach musi zawrzeć wydarzenia dnia, 

a i tak jest to już kilka stron tekstu. Są to zapisy w zasadzie TVN24bis – Fakty. 

Ten zapis telewizji ma jeszcze jedną cechę – poza archiwami w samych telewizjach jest to jedyne 

utrwalenie tego, co głoszą telewizje, gdyż telewizja jest równie ulotna jak muzyka. 

Miałem zamiar opisać tylko rok 2018, bo byłem przekonany, że będzie to rok przełomowy 

w Polsce. Niestety, taki nie był. Trzeba było spisywać dalej wydarzenia, aby zobaczyć, co przyniosą 

kolejne wybory w 2019 roku do Parlamentu Europejskiego, potem do Sejmu i Senatu Polski. 

2019 rok też nie przyniósł przełomu. Należało opisać jeszcze rok 2020 z wyborami prezydenta 

Rzeczypospolitej Polskiej. Rok 2020 również zaznaczył się obfitością faktów. 

W 2020 roku świat zaskoczyła pandemia wirusa Covid-19, popularnie zwanego: „koronawirus” – to 

już były historyczne wydarzenia. Pandemia panowała cały 2021 rok i formalnie skończyła się w maju 

2022 roku, ale w szpitalach pojawiali się kolejni chorzy. Końcowe miesiące 2023 roku to powolny, ale 

nawrót Covid-19. 

Polska już ósmy rok pod rządami Prawa i Sprawiedliwości, która to partia z całą zaciętością 

i premedytacją wprowadza we wszystkich dziedzinach życia „dobrą zmianę”, potem „Polski Ład”, 

ustanawia swoją Polskę, nie licząc się z resztą społeczeństwa. 

W ubiegłym 2022 roku Rosja najechała zbrojnie Ukrainę, burzy bombami, rakietami, ostrzeliwuje 

z armat, morduje. Ukraina już drugi rok bohatersko się broni, a nawet odbiera podbite tereny. 

Rok 2023 to rok wyborczy – w październiku odbyły się wybory do sejmu i do senatu. Październik to 

walne zwycięstwo opozycji, frekwencja 74%! A potem listopad i grudzień PiS w komitywie 

z prezydentem usiłuje zatrzymać władzę. Wreszcie 11-13 grudnia Donald Tusk zostaje premierem. 

Jednak każdy kolejny dzień to uciążliwe utarczki o każdy stołek w państwie. A ja mam co spisywać. 

Naprawianie Polski potrwa jeszcze długo. 

Tom II roku 2023 obejmuje wydarzenia lipca, sierpnia, września, października, listopada i grudnia. 
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Czyli o tym, jak paskudna jest polityka 

 





♣ 
2023-07-01 sobota 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,4503 

Tvn24bis – Fakty Diana Rudnik 

 

Ministerstwo Zdrowia ogłosiło koniec pandemii i przestało zamieszczać komunikaty. 

 

UKRAINA WALCZY – czterechsetny dziewięćdziesiąty trzeci dzień 

 

DR – Politycy w przedwyborczych rozjazdach. Jeśli podróżują autostradami, to od dziś 

bezpłatnie, co z dumą ogłosił premier w ramach kampanii wyborczej. Darmowy przejazd tylko 

dwoma odcinkami państwowymi i wakacyjny weekendowy bonus na fragmencie A1. 

Michał Tracz – …chodzi o A2 z Konina do Strykowa i A4 z Wrocławia do Sośnicy. 

Fragment A1 z Gdańska do Torunia ma być bezpłatny w wakacyjne weekendy. Łącznie chodzi o 

260 km autostrad, które należały do najtańszych. Za przejazdy odcinkami koncesyjnymi, a więc 

zarządzanymi przez prywatne firmy, wciąż będziemy płacić. 

Propozycje Lewicy: 

- druga waloryzacja rent i emerytur 

- dostęp do lekarza geriatry 

- (wszystkie) leki za 5 złotych 

- renta wdowia (własna emerytura i 50% renty po mężu) 

Trzecia Droga w Sejmie mówiła o przedsiębiorcach i proponowała wakacje od ZUS-u dla 

jednoosobowych działalności gospodarczych; zmiana naliczania składki zdrowotnej dla 

przedsiębiorców i obniżenie podatku liniowego dla firm (10% do obrotu 10 mln zł) 

Szymon Hołownia – Dzisiaj trzeba to powiedzieć wprost, polskie państwo pasożytuje na 

przedsiębiorcach, zamiast ich wspierać. 

Koalicja Obywatelska 

Obywatelska kontrola wyborów 

Przypilnujesz mi wyborów? 

TAK! 

Zrób zdjęcie kodowi QR i wypełnij formularz zgłoszeniowy! 

www.okw.koalicjaobywatelska.pilnujewyborów.pl 

MT – Data wyborów jeszcze nie jest znana, ale prezydent wyraźnie sugeruje, że może je 

zarządzić na 15 października. 

 

DR – Na rozkaz rosyjskiego ministra obrony zaczęła się likwidacja grupy Wagnera w 

obwodach donieckim i zaporoskim. Najemnicy są wcielani do tak zwanych szwadronów 

samobójców i wysyłani do odzyskania utraconych przez Rosję pozycji. Ukraińska 

kontrofensywa posuwa się metr po metrze. 

Anna Czerwińska – Błyskawiczna pomoc i zapewnienie lekarzy i pielęgniarek, że 

wszystko będzie dobrze. Jednego dnia do tego szpitala polowego w okolicach Bachmutu trafiło 

ponad 50 rannych ukraińskich żołnierzy. 

The Washington Post 

Naczelny dowódca Ukrainy generał Walery Załużny przyznał, że irytują go komentarze, 

że inicjatywa idzie zwalono. 

To nie jest show oglądane przez cały świat, na które można stawiać zakłady. 

Każdy metr, który zdobywamy, to krew naszych żołnierzy. 

Generał Załużny przyznał, że wszystko, co dzieje się na froncie, jest omawiane 

z zachodnimi wojskowymi, w szczególności z szefem połączonych sztabów Stanów 

Zjednoczonych. Generał Mark Milley porównuje ukraińską kontrofensywę do lądowania 

aliantów w Normandii w 1944 roku. 

Mark Milley, generał – Nie przewidywaliśmy, że spełnimy cele ataku pierwszego dnia i 

potem, że będziemy w Paryżu w 30-40 dni. Zajęło nam to 90 dni. 

 



DR – Francja. Pogrzeb 17-latka pochodzenia algersko-marokańskiego zastrzelonego przez 

policję podczas kontroli drogowej. Jego śmierć wywołała falę gwałtownych zamieszek, która 

rozlała się po kraju. Tej nocy znowu doszło do podpaleń, grabieży i starć. 

[Przez trzy lata pracowałem w Algerii, nie dziwię się francuskiej policji. Algerczycy są 

przyjaźni i sympatyczni, jednak tylko powierzchownie i do czasu, a młodzież w rękach 

meczetów wie, że trzeba tępić niewiernych]. 

Adrianna Otręba – Przez Francję przetacza się fala protestów: Mons-en-Barceur, 

Tourcoing, Roubaix, Saint-Denis, Aubervilliers, Nanterre, Paryż, Créteil, Strasburg, Lyon, 

Grenoble, Marsylia. Tuluza, Bordeaux. Jak podało francuskie ministerstwo spraw 

wewnętrznych, zeszłej nocy aresztowano 1311 osób, rannych zostało 79 policjantów 

i żandarmów, podpalono około 1350 pojazdów. 

Gerald Darmanin, minister spraw wewnętrznych Francji – Mamy do czynienia 

z absolutnie niedopuszczalną przemocą, zwłaszcza w Lionie i Marsylii, czego wszyscy byliśmy 

świadkami. Aresztowano wiele osób. Powoli odzyskujemy kontrolę. 

[Francja przez ponad sto lat panowała nad Algerią, a Algerczycy posiadali obywatelstwo 

francuskie. Gdy Algeria wyzwoliła się spod panowania Francuzów, Algerczycy w dużej ilości 

zamieszkali we Francji. Nie nastąpiła asymilacja Algerczyków we Francji. Algerczycy uważają, 

że mają misję walczyć, aby Islam zapanował nad Francją, potem nad Europą i nad całym 

światem. Muzułmanie mają nawet cztery żony i stąd mają po kilkanaścioro dzieci, w miarę 

upływu lat jest ich coraz więcej, nawet staną się większością w każdym państwie, czyli 

demokracja da im panowanie. 

Nierozważnym jest bezkrytyczne przyjmowanie przez Unię Europejską kolejnych tysięcy 

muzułmanów z Afryki i Bliskiego Wschodu. W miarę lat w Europie będą coraz większe 

problemy z Islamem]. 

Adrianna Otręba – Emmanuel Macron [prezydent Francji] w czwartek przekazał: 

Jedna trzecia aresztowanych zeszłej nocy to ludzie młodzi, czasem bardzo młodzi. 

Wzywam rodziców do odpowiedzialności. 

Andrzej Bryt, były ambasador w Dojczlandzie i Francji – Podekscytowana grupa 

młodzieży na znak protestu przeciwko ich zdaniem niesprawiedliwej polityce państwa 

francuskiego wobec osób pochodzących w głównej mierze spoza rodowitych Francuzów. 

AO – Władze Francji nie zdecydowały się na wprowadzenie stanu wyjątkowego. 

Prezydent Macron przełożył swoją wizytę w Dojczlandzie. 

 

DR – To oficjalny i formalny koniec obostrzeń COVID-owych. Od dziś odwołany stan 

zagrożenia epidemicznego, potwierdza od dawna obowiązujący stan faktyczny. Trwale z 

wirusem się nie żegnamy, ale z maseczkami owszem, choć zdrowy rozsądek podpowiada, że 

warto mieć je pod ręką. 

 

DR – Historia o samotności tak dotkliwej, że śmierć starszej pani pozostała niezauważona 

i to przez 5 lat. Emerytka z Legionowa mieszkała na osiedlu w bloku. Wielu ludzi, nie obeszło 

jej zniknięcie zupełnie nikogo ani sąsiadów, ani jakichkolwiek instytucji. 

♣ 
2023-07-02 niedziela 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,4503 

Tvn24bis – Fakty Diana Rudnik 

 

UKRAINA WALCZY – czterechsetny dziewięćdziesiąty czwarty dzień 

 

DR – Hasła walki z migrantami w walce o wyborców. Obóz władzy z premierem na czele 

straszy uchodźcami i z uporem powtarza: NIE dla przymusowej relokacji, choć Komisja 

Europejska powtarza, że nie ma o tym mowy. Przed mową nienawiści, od której krok do 

nienawiści – ostrzega opozycja. 

Michał Tracz – …To piątek środek dnia jedna z większych ulic na południu Wrocławia. 

Kobieta uderzyła, popchnęła i wyzywała mieszkającą i pracującą w Polsce obywatelkę Filipin 

tylko dlatego, że wygląda inaczej i przyjechała z innego kraju. To jest rasizm. 



[A gdy poważnie obawiam się Islamu i muzułmanów, to też jest rasizm?] 

 

DR – Władze Francji mówią o nieakceptowalnej przemocy i mobilizują dodatkowe 

oddziały służb. Po kolejnej nocy zamieszek do aresztu trafiło ponad 700 osób. Są setki 

splądrowanych sklepów. Atakowane też były, szkoły, banki, komisariaty. 

 

DR – Celem nocnego ataku stał się także dom burmistrza w podparyskiego miasteczka 

L'Haÿ-les-Roses Vincenta Jeanbruna. Sprawcy sforsowali ogrodzenie [bramę] samochodem, 

który następnie podpalili. Burmistrza nie było w domu, była tylko żona i dwoje dzieci. 

Vincent Jeanbrun – Moja żona i jedno z małych dzieci zostali ranni podczas ucieczki. Ta 

noc była szczytem hańby i przerażenia. Zaatakowano mój dom, a moja rodzina padła ofiarą 

próby zamachu. 

Stéphane Hardouin prokurator miasta Créteil – Prokurator kwalifikuje ten czyn jako 

usiłowanie zabójstwa. Zostaną podjęte wszelkie środki w celu zidentyfikowania sprawców i 

postawienia ich przed wymiarem sprawiedliwości. 

 

DR – Kijów. Po kilkunastu dniach spokoju Rosjanie znów atakowali stolicę z powietrza 

dronami i rakietami. Obrona przeciwlotnicza skutecznie ten atak odparła. Ukraińska armia 

podaje nowe dane o rosyjskich stratach. Od początku wojny, to blisko 230 tysięcy żołnierzy. 

Anna Czerwińska – …Ciężkie walki odbywają się w okolicach Bachmutu, gdzie Rosjanie 

zgromadzili 50 tysięcy żołnierzy. A to okolice Krasnohoriwki w obwodzie donieckim, Rosjanie 

zajęli ten teren w 2014 roku. Po dziewięciu latach Ukraińcy odbili kilometr. Dowódca wręczył 

swoim żołnierzom nagrody. 

Straty Rosjan 

• 790 zabitych żołnierzy minionej doby 

• 229 660 żołnierzy wyeliminowanych od lutego 2022 

• 101 tys. wyeliminowanych najemników grupy Wagnera 

(21 tys. zbitych, 80 tys. rannych) 

 

DR – 7 tysięcy chorych skazanych rocznie na amputację stopy z powodu cukrzycy. Stopa 

cukrzycowa to nazwanie tej choroby – przewlekłe powikłanie, ale można je leczyć. Dlaczego w 

Polsce leczenie się nie opłaca? Szpitalom bardziej się opłaca nogi ucinać. Amputacja jest lepiej 

wyceniona niż opieka stacjonarna i leczenie. 

♣ 
2023-07-03 poniedziałek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,4321 

Tvn24bis – Fakty Piotr Kraśko 

 

UKRAINA WALCZY – czterechsetny dziewięćdziesiąty piąty dzień 

 

PK – My nie jesteśmy wysyłani na rzeź, my jesteśmy rzezią – tak mówią o sobie 

członkowie grupy Wagnera, grupy bandytów, którzy w Ukrainie dopuścili się każdej możliwej 

zbrodni. 

 

Katarzyna Sławińska – Ta noc we Francji była trochę spokojniejsza. Nie żyje 24-letni 

strażak, zmarł w czasie gaszenia pożarów parkingów w Sant Denise… - To 157 aresztowań i 

297 spalonych samochodów – najmniej od tygodnia. Od kilku dni co noc władze mobilizowały 

ponad 40 tys. policjantów. Na ulice wyjechały nawet pojazdy opancerzone. Są pierwsze wyroki: 

4 miesiące więzienia w zawieszeniu i prace społeczne. 

 

PK – Jakie tereny udało się odzyskać ukraińskiej armii: 

Monika Krajewska – …Rosjanie stosują minowanie narzutowe z odległości 15-20 km. 

Udało im się odbić 150 km2 terenu. [to kwadrat o boku 12 km]. Dziś w Hadze powołano 

międzynarodowe centrum ścigania zbrodni agresji przeciwko Ukrainie. 



 

PK – …Najwięcej w Unii kupujemy rosyjskiego LPG [gaz] 

Import gazu LPG, dane za pierwszy kwartał 2023 

Źródło: money.pl 

Polska importowała gaz: 50,8% z Rosji; 23,4% ze Szwecji; 4,9% z Kazachstanu; 

4,7% z Holandii; 4,6% z Wielkiej Brytanii. 

Jacek Tacik – Za ubiegły rok za gaz zapłaciliśmy Rosji 710 mln euro. Reszta krajów Unii 

w sumie: 417 mln euro. Skoro nie ma unijnego embarga, to i nie ma polskiego embarga. 

 

♣ 
2023-07-04 wtorek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,4273 

Tvn24bis – Fakty Piotr Kraśko 

 

UKRAINA WALCZY – czterechsetny dziewięćdziesiąty szósty dzień 

 

PK – Z większości ostatnich badań wynika, że kiedy parę miesięcy przed wyborami 

Polacy są pytani, czym najpierw powinni zająć się politycy, to najczęściej mówią o dwóch 

wielkich problemach: o drożyźnie i ochronie zdrowia. A teraz mamy wielką debatę o 

referendum – w sprawie przymusu relokacji imigrantów; przymusu, którego nikt nie chce 

wprowadzać. 

 

PK – W Polsce nie ma pieniędzy z KPO. O niezwykłym zakupie ministra Adamczyka. 

Większość szpitali powiatowych jest tak zadłużona, że padają słowa o bankructwie. Jak mawiał 

generał de Gaulle, politycy tak rzadko wieżą w to, co mówią, że są zdziwieni, kiedy ktoś trzyma 

ich za słowo. Ostatniej nocy zatrzymano 72 osoby, doszło do 200 pożarów i spalono ponad 150 

samochodów. Rosyjski pocisk balistyczny uderza w ukraińskie miasto. 

♣ 
2023-07-05 środa 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,4305 

Tvn24bis – Fakty Piotr Kraśko 

 

UKRAINA WALCZY – czterechsetny dziewięćdziesiąty siódmy dzień 

 

PK – Dziś poznaliśmy raport Komisji Europejskiej, a w jego części poświęconej Polsce 

kluczowe jest jedno słowo: niezależność, a właściwie jej brak, brak w odniesieniu do Krajowej 

Rady Sądownictwa, Trybunału Konstytucyjnego czy Sądu Najwyższego i próba jej odebrania 

niezależnym jeszcze mediom. 

Katarzyna Kolenda-Zaleska – 4 lipca Ameryka świętuje nie tylko swoją niepodległość, ale 

i narodziny demokratycznego państwa opartego na konstytucyjnym porządku. 

Joe Biden, prezydent USA – Nasza historia przypomina nam, że demokracja nie jest dana i 

na zawsze. Każde pokolenie musi walczyć, by ją utrzymać. Wszyscy musimy ją wzmacniać i 

bronić. 

[Ale co zrobić, skoro możemy to robić tylko raz na cztery lata, a przez cztery lata przez 

nas niewybrani psują demokrację na potęgę. Wystarczy, że w parlamencie mają jeden głos 

przewagi i już wszystko im wolno, reszta, to jest te 49% narodu zupełnie się nie liczy. To jest 

zakłamana demokracja. Powinniśmy odwrócić sytuację i przez każde cztery lata każdego dnia to 

cały naród powinien decydować w każdej kwestii, przecież obecna elektronika i cyfryzacja 

pozwala, abym każdego dnia kliknął i tak zdecydowałby cały naród w każdej sprawie]. 

Komisja Europejska – raport o praworządności 

• Obawy o niezależność polskiego wymiaru sprawiedliwości 

• Brak respektowania prawomocnych wyroków TSUE 

• Zagrożona wolność słowa – brak procedur przyznawania koncesji, polityczny 

wpływ na media 



• Lex Tusk – obawy, procedura naruszeniowa 

• „Nowe prawo nadmiernie ingeruje w proces demokratyczny” 

• Oddzielenie funkcji prokuratora generalnego i ministra sprawiedliwości 

 

PK – Jak oszuści naciągali na kontakt ze zmarłymi. 

PK – Wakacje są już tak drogie, że nie ma już kolejek do kolejki na Kasprowy. 

PK – Ministerstwo zdrowia chciało ukrócić działania lekarzy, Którzy wystawiali rocznie 

setki tysięcy recept. Pewnie, że to źle, tyle że dla pacjentów, żeby się teraz nie skończyło jeszcze 

gorzej. Od wczoraj jeden lekarz jednego dnia może wypisać 300 recept dla 80 pacjentów. 

PK – Wczoraj mówiliśmy o milionach ton zboża zalegających w magazynach tuż przed 

żniwami, ale to nie jedyny powód protestów rolników. O katastrofie mówią producenci malin. 

W Ukrainie kupiliśmy tyle mrożonek, ile wynosi połowa naszej rocznej produkcji. Czy tony 

świeżych owoców w Polsce się teraz marnują? 

PK – Żeby zrozumieć, co z tego co teraz mówi Moskwa, to trzeba pamiętać, że jest 

dokładnie odwrotnie, niż mówi. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy – Mamy informacje naszego wywiadu, że 

rosyjska armia umieściła na dachach dwóch bloków energetycznych przedmioty przypominające 

materiały wybuchowe. 

 

♣ 
2023-07-06 czwartek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,4754 

Tvn24bis – Fakty Piotr Kraśko 

 

UKRAINA WALCZY – czterechsetny dziewięćdziesiąty ósmy dzień 

 

PK – Zapraszając na spotkanie w sprawie imigracji premier po raz kolejny mówił 

o przymusie relokacji i karach za brak zgody na to. Tyle że Bruksela odpowiada, że przymusu 

nie ma.  

 

PK – Jeśli słuchać polityków PiS, wydaje się, że referendum jest przesądzone. Przekonują, 

że obywatele muszą powiedzieć, co myślą. Zgoda, tylko o czym myślą? Jakie jest pytanie? No, 

tego to nie wiadomo, jak z tym rozporządzeniem w sprawie ułatwień wizowych? Jak powiedział 

Tusk, zniknęło. 

________________________________________________________________ 

MINISTER SPRAW ZAGRANICZNYCH 

BPZZ.02.20.5.2023 

Warszawa, dnia /elektroniczny znacznik czasu/ 

Według rozdzielnika 

Szanowni Państwo, 

stosownie do postanowień § 35 uchwały nr 190 Rady Ministrów z dnia 29 

października 2013 r. – Regulamin pracy Rady Ministrów (M.P. z 2022 r. poz. 348) 

uprzejmie informuję, że na stronie internetowej Rządowego Centrum Legislacji w 

Biuletynie Informacji Publicznej (w zakładce Rządowy Przekaz Legislacyjny) 

umieszczony został projekt rozporządzenia Ministra Spraw Zagranicznych w 

sprawie państw, w których cudzoziemcy mogą składać wnioski o wydanie wizy 

przez ministra właściwego do spraw zagranicznych. 

 Zwracam się z uprzejmą prośbą o zajęcie stanowiska do projektu rozporządzenia 

w terminie 5 dni od otrzymania niniejszego pisma. 

 Skrócenie terminu na zajęcie stanowiska w ramach uzgodnień wynika z 

konieczności pilnego wprowadzenia w życie rozwiązań zawartych 

w projektowanym rozporządzeniu, które pozwolą na zwiększenie liczby 

rozpatrywanych wniosków wizowych i skrócenie okresu oczekiwania na wizytę 



w sprawie wizowej, wobec obserwowanego rosnącego zainteresowania 

cudzoziemców wizą w Polsce, w szczególności podjęciem zatrudnienia. 

 Trzeba przy tym podkreślić, że projektowane rozporządzenie nie jest nowym 

rozwiązaniem, zastąpi bowiem obowiązujące już rozporządzenie Ministra Spraw 

Zagranicznych z dnia 28 maja 2021 r. w sprawie państw, w których cudzoziemcy 

mogą składać wnioski o wydanie wizy przez ministra właściwego do spraw 

zagranicznych (Dz. U. z 2021 r. poz. 993), rozszerzając krąg państw. 

 Brak odpowiedzi we wskazanym terminie pozwolę sobie uznać jako uzgodnienie 

projektu. 

 

Z poważaniem 

Z up. Ministra Spraw Zagranicznych 

Piotr Waszczyk – Sekretarz Stanu 

__________________________________________________________________ 

[Jest zdumiewające, w jak zakamuflowany sposób władza postępuje: ogłasza gdzieś w 

internecie i to w jakiejś zakładce, że podejmie decyzję o czymś, co podaje gdzieindziej! O 

wszystkim powiadamia pismem z zaleceniem, by reszty szukać w internecie]. 

Katarzyna Kolenda-Zaleska – W tym tygodniu PiS chce zmienić ustawę o referendum, by 

umożliwić jego przeprowadzenie wraz z wyborami do parlamentu. 

Paweł Kowal, KP Koalicja Obywatelska – Myślą, że jak dołożą referendum do wyborów, 

to to spowoduje, że oni wygrają. 

Włodzimierz Czarzasty, wicemarszałek sejmu, KKP Lewicy, Nowa Lewica – Nie 

będziemy po prostu w tej machloi brali udziału, bo to jest machloja polityczna od początku do 

końca. Wymyślana… Można apelować o to, żeby nie brać udziału. Tak? Można apelować o to, 

żeby ludzie byli przeciwko. To trzeba po prostu przegadać. 

KKZ – Referendum musi być ogłoszone na co najmniej 90 dni przed głosowaniem. PiS 

musi zarządzić referendum w ciągu najbliższych 10 dni. Czasu jest mało. Pytania brak. A 

jesienią dynamika kampanii może się zdecydowanie zmienić. 

 

PK – Każdy obywatel, a więc każdy sędzia także Igor Tuleja ma prawo do uczciwego 

niezależnego sądu, a tego prawa go pozbawiono, co wynika z dzisiejszej decyzji Europejskiego 

Trybunału Praw Człowieka. Mało tego, zdaniem Trybunału, sędziego Tuleyę pozbawiono nawet 

tak podstawowego prawa, jak wolność słowa. O przełomowym wyroku: 

Michał Tracz – …Trybunał uznał, że Izba Dyscyplinarna nie była niezależnym 

i bezstronnym sądem, a zmiany w sądownictwie osłabiły niezależność sędziowską w Polsce, że 

środki podjęte przeciwko Tuley miały go zastraszyć lub nawet uciszyć. W ten sposób polski rząd 

złamał prawa człowieka: prawo do sprawiedliwego sądu, prawo do wolości słowa, prawo do 

prywatności. 

Maria Ejchart, pełnomocniczka Igora Tulei, inicjatywa „Wolne Sądy” – To jest wyrok, 

który dotyczy całego systemu dyscyplinarnego karania sędziów w Polsce. 

 

PK – Poprzedni tak potężny atak na Lwów Rosjanie przeprowadzili w czasie wizyty Joe 

Bidena w Warszawie, ale ten z ostatniej nocy był w ogóle najgroźniejszym od oczątku wojny. 

Ukraińskiej obronie przeciwlotniczej udało się zestrzelić większość rakiet wystrzelonych przez 

Rosjan, ale niestety trzy z nich dotarły do celu, zginęło pięć osób, ponad 30 jest rannych. 

Anna Czerwińska – …Ukraińska obrona przeciwlotnicza zestrzeliła  siedem z dziesięciu 

wystrzelonych z Morza Czarnego pocisków manewrujących Kalibr. Ponad 30 budynków jest 

uszkodzonych, rakiety spadły też na szkoły, dom dziecka i dwie uczelnie. 

[Czyli tych rakiet było więcej niż trzy]. 

 

PK – Tak, ceny na giełdach się zmieniają, ale w tej chwili mamy w Polsce najdroższy prąd 

w Europie. Czy tak być musi? No, nie. Zaraz pokażemy, jakie kłopoty mają ci, którzy chcieli 

pomóc w jego produkcji. Zakładali panele fotowoltaiczne, a teraz czują się oszukani. Tylko żeby 

było jasne. Oni zrobili dobrze, kłopot jest z siecią energetyczną. 



Jan Błaszkowski – To nie jest wbrew pozorom najlepsze miejsce do produkcji energii 

elektrycznej ze słońca. Mieszkańcy wsi Niesiołowice na Kaszubach masowo instalowali panele 

fotowoltaiczne na swoich domach. Ale teraz w słoneczne dni nie mogą z nich korzystać. 

[W południe jest mały pobór prądu i sieci energetyczne mają nadmiar własnego prądu z 

węgla, więc nie odbierają prądu z paneli fotowoltaicznych, a tym samym posiadacz panelu nic 

nie zarabia na prądzie z panelu. Natomiast wieczorem, gdy pobór prądu jest duży, a z panelu nie 

ma prądu, trzeba pobierać prąd z węgla. Stąd rachunki gospodarzy nie maleją]. 

♣ 
2023-07-07 piątek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,4803 

Tvn24bis – Fakty Grzegorz Kajdanowicz 

 

UKRAINA WALCZY – czterechsetny dziewięćdziesiąty dziewiąty dzień 

 

GK – Był w ogniu krytyki od lat. Sprawa rosyjskiej rakiety, która przeleciała przez pół 

Polski, której wojsko nie znalazło, to był już zbyt wiele. Tym bardziej że Mariusz Błaszczak 

winę za aferę zrzucił na generałów. W Sejmie posłowie debatowali nad odwołaniem ministra 

obrony. Głosowanie za kilkanaście minut. 

 

GK – Decyzja polityczna już zapadła. Sejm zaczął prace nad ustawą, która pozwoli 

przeprowadzić referendum razem z wyborami parlamentarnymi, referendum o nieistniejących 

jeszcze unijnych przepisach imigracyjnych, o nieistniejącej przymusowej relokacji. 

Nie wiadomo, jakie pytanie w tym referendum. [Może czy chcesz, żeby PiS nadal 

rządziło?] 

 

GK – Na ratunek dzieciom z wadami serca. 

 

GK – Nie wiadomo, co Adam Glapiński miał na myśli, gdy mówił, że ataki na Narodowy 

Bank Polski narastają. 

 

GK – Senatorowie opozycji powiedzieli: sprawdzam, jak bardzo władza troszczy się o 

niepełnosprawnych. Stracą osoby, które są powyżej 18-tego roku życia… 

 

GK – We wtorek przypada osiemdziesiąta rocznica rzezi wołyńskiej. 

Morawiecki – Musimy mieć świadomość, że bez wyjaśnienia tej rzezi wołyńskiej do 

samego końca, Rosja zawsze będzie wykorzystywać kartę wołyńską, aby wbić klin pomiędzy 

Polaków i Ukraińców. Nie możemy na to pozwolić szczególnie w tym czasie. 

 

GK – A teraz dyplomatyczny objazd po wschodnich stolicach NATO. Wołodymyr 

Zełenski [prezydent Ukrainy] na kilka dni przed szczytem w Wilnie apeluje o wsparcie 

i szczerość w relacjach. 

 

GK – Blisko 85% absolwentów liceów i technikum zdało egzamin maturalny. To 

najlepszy wynik od dekady. Lepiej wypadli licealiści (91,1%). 

 

GK – Lekarze na ratunek dziecięcym sercom. Dzięki postępom medycyny coraz więcej i 

w coraz trudniejszych przypadkach u coraz młodszych dzieci można leczyć. Można bez operacji 

zamknąć przewód tętniczy wcześniakowi. Można też wszczepić zastawkę zrobioną na wymiar. 

Marek Nowicki – Dzięki bezoperacyjnym, spersonalizowanym, dostosowanym do 

konkretnego pacjenta metodom kardiochirurgom udaje się uratować coraz więcej dzieci 

z wrodzonymi wadami serca. A jak serca nie udaje się naprawić, to można je ostatecznie 

wymienić. Zespół naukowców z Barcelony pracuje nad stworzeniem sztucznej macicy. W niej 

będzie można operować wady serca jeszcze w okresie płodowym, kiedy oddychają i są żywione 

przy pomocy pępowiny. 



♣ 
2023-07-08 sobota 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,4803 

Tvn24bis – Fakty Anita Werner 

 

UKRAINA WALCZY – pięćsetny dzień 

 

AW – Donald Tusk do Jarosława Kaczyńskiego: Wygodnie prezesowi debatować 

w Pułtusku z samym sobą i z dziećmi niż w jakiejś otwartej debacie publicznej. A w tej debacie 

drożyzna i rodzina, i wakacje, i 800+. 

Tusk – Na pikniku rodzinnym jednej partyjnej rodziny z loterią fantową pod hasłem 

„Cześć wujku”. Może na pikniku w Pułtusku prezes Kaczyński wyjaśni rodzinom w Pułtusku, 

dlaczego prąd w Polsce musi być najdroższy w Europie. 

Arleta Zalewska – Donald Tusk skoncentrował się na drożyźnie i wyliczał, ile 4-ro 

osobowa rodzina zapłaci za urlop w Krynicy Morskiej. 

Tusk – Za te 6 dni zapłacą prawie 7 tys. zł. Na pewno prezesowi wygodniej debatować w 

Pułtusku z samym sobą i dziećmi niż z samym Tuskiem w jakiejś debacie publicznej. 

Kaczyński w Pułtusku – My chcemy mieć w Polsce same bogate rodziny. Chcemy mieć 

bogatą Polskę. I chcemy, żeby Polska przestała być państwem prowincjonalnym. Już dzisiaj nasi 

czołowi politycy, którzy som tu obecni i którym chciałem za to serdecznie podziękować, chociaż 

nie potrafię w tej chwili wzrokiem znaleźć… 

AZ – Szef Platformy był na konwencji .Nowoczesnej… 

Tusk – Kiedy życie publiczne opanowane jest przez takie postępujące zło, korupcję, 

kłamstwo, pogardę dla innych ludzi, to nie mamy zamiaru, nie będziemy nadstawiać drugiego 

policzka. Jako chrześcijanin muszę to powiedzieć bardzo mocno: złu nie nadstawia się drugiego 

policzka. 

AZ – Dowodem na ich dobrą współpracę i wspólną strategię na tę kampanię ma być 

między innymi to wczorajsze głosowanie za ustawą 800+, która ma wejść w życie od stycznia 

[2024 roku]. Przeciwko zmianom w programie 500+ głosowała Konfederacja, Polska 2050 i 

PSL. „Trzecia Droga” chciałaby, żeby pieniądze zamiast na 800+ przekazać na edukację. Za 

głosowanie Platformy dziś razem z PiS Hołownia krytykował Platformę. 

Lewica z hasłem „oskarżamy PiS” okazała, jak i za co po wygranych wyborach rozliczy 

PiS z afer, łamania prawa i Konstytucji. 

Joanna Scheuring-Wielgus, KKP Lewica, Nowa Lewica – Postawimy Zbigniewa Ziobro 

przed Trybunałem Stanu, a później Zbigniew Ziobro stanie przed niezawisłym sądem. 

 

AW – Pytanie o referendum i o wielkie pieniądze, bo chodzi o kasę – jak mówi poseł 

Joński, bo kampania referendalna będzie bez limitu, bo każdy będzie mógł wpłacić, spółka 

skarbu państwa też. PiS nagle razem z wyborami chce robić referendum… 

Kampania referendalna nie podlega tym samym obostrzeniom, co kampania wyborcza; 

każdy będzie mógł wpłacić dowolną kwotę i nie zakwestionuje tego Państwowa Komisja 

Wyborcza. 

 

AW – Cyber oko, czyli kosmiczna technologia i realna pomoc, na przykład w komunikacji 

między pacjentem a lekarzem, na przykład w sytuacji, kiedy pacjent nie mówi, jest 

sparaliżowany i kiedy chce przekazać lekarzowi, że boli go ząb. 

 

[Iga Świątek wygrała i jest w ćwierćfinale]. 

♣ 
2023-07-09 niedziela 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,4803 

Tvn24bis – Fakty Anita Werner 

 

UKRAINA WALCZY – pięćsetny pierwszy dzień 



 

AW – Razem oddajemy hołd wszystkim niewinnym ofiarom Wołynia. Pamięć nas łączy. 

Razem jesteśmy silniejsi – wspólne słowa prezydentów Polski i Ukrainy. I wspólny udział w 

katedrze w Łucku. W tym roku mija 80 lat od rzezi wołyńskiej. 

 

AW – Jestem zwolennikiem jednego pytania – mówi prezes Kaczyński i wyjaśnia, jak 

mogłoby brzmieć; chodzi o pytanie w referendum. 

„Czy akceptujesz politykę rządu, która odrzuca przymusową relokację nielegalnych 

imigrantów”. 

Michał Kobosko, Polska 2050 – Polska potrzebuje już dziś milion dodatkowych 

pracowników. 

 

AW – Kampania wyborcza dziś przy ołtarzu na Jasnej Górze. W roli głównej prezes 

Kaczyński. 

 

AW – Rabowanie i wywożenie najcenniejszych dzieł sztuki [z Ukrainy], to również 

oblicze tej wojny. Rosjanie biorą, co chcą z ukraińskich muzeów… 

Według „unesco” w Ukrainie: 

260 zniszczonych obiektów kultury 

112 miejsc kultu religijnego 

22 muzea 

19 Pomników 

12 bibliotek 

 

♣ 



2023-07-10 poniedziałek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,4426 

Tvn24bis – Fakty Grzegorz Kajdanowicz 

 

UKRAINA WALCZY – pięćsetny drugi dzień 

 

GK – Miejsce spotkania – Zamek w Windsorze – temat spotkania: ekologia i klimat. 

To było pierwsze spotkanie króla Karola III z prezydentem USA, Joe Bidenem. Wcześniej 

spotkał się też z premierem Wielkiej Brytanii. Londyn to tylko przystanek na drodze do Wilna. 

Stolica Litwy jest niczym oblężona twierdza. Już jutro w Wilnie zacznie się najważniejszy od lat 

Szczyt NATO. Przez dwa dni przywódcy będą rozmawiać o członkostwie Ukrainy i Szwecji; o 

pomocy dla kraju napadniętego przez Rosję i o wydatkach sojuszników na zbrojenia. Na pewno 

nie teraz, może w przyszłości Ukraina chce zobaczyć ścieżkę, na końcu której będzie 

członkostwo w NATO. A razem z nim solidarność sojuszników, bezpieczeństwo, pomoc 

militarna, szkoleniowa, wywiadowcza i nie tylko. Ale w tej dyplomatycznej grze są różne 

państwa i różne interesy. 

Jacek Tacik – …Tu w Wilnie ma rozpocząć się powolny marsz Ukrainy w kierunku 

Sojuszu NATO. Deklaracja bezpieczeństwa. Utworzenie forum na razie nieformalnie: NATO – 

Ukraina, tak aby Kijów na razie nieformalnie uczestniczyć we wspólnych szkoleniach, 

budowaniu strategii, a także modernizacja ukraińskiej armii, aby była kompatybilna z wojskiem 

NATO-wskim oraz skrócenie drogi Ukrainy do NATO. Prezydent Ukrainy ma być obecny na 

Szczycie NATO w Wilnie. 

 

GK – Inflacja [znów czerwiec do czerwca] w czerwcu wyniosła 11,5%. 

 

♣ 
2023-07-11 wtorek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,4471 

Tvn24bis – Fakty Grzegorz Kajdanowicz 

 

UKRAINA WALCZY – pięćsetny trzeci dzień 

 

GK – Jeszcze zanim oficjalnie rozpoczął się Szczyt NATO w Wilnie, dyplomaci ogłosili 

dobrą wiadomość dla członków NATO, a przede wszystkim dla Szwecji. Ten kraj od miesięcy 

stał w poczekalni, bo członkostwo w Sojuszu blokowała Turcja, ale jest już jej zgoda na 

rozszerzenie. 

Maciej Woroch – Wewnętrzna siła, zdolność do obrony, wspólne bezpieczeństwo 

i przyszłość Sojuszu – to z naszej perspektywy. Najważniejsze jest zobowiązanie żelazne, jak 

napisano w komunikacie po obradach, do obrony siebie nawzajem i każdego centymetra [i ani 

jednego guzika od munduru] przez cały czas. Będzie więcej na to więcej żołnierzy na 

wschodniej flance i mają być konkretne plany ćwiczeń i ich działania w poszczególnych krajach, 

gdyby zostały zaatakowane. To pierwsze od upadku żelaznej kurtyny takie decyzje Sojuszu. 

Integracja wojskowa Rosji i Białorusi, w tym rozmieszczenie na Białorusi zaawansowanych 

rosyjskich systemów wojskowych niepokoi NATO i wpływ (tu cytat:) stabilność regionalną. 

Więc ruchy te będą teraz czujnie monitorowane. A powiększone o Szwecję NATO ma mieć 

lepsze zdolności obrony wszystkich swoich członków. 

Przełom przyszedł tak niespodziewanie, że historyczną zgodę telefonem zdążyli nagrać 

jedynie pracownicy biura prasowego NATO. 

Recep Tayyip Erdoǧan – Dziękuję sekretarzowi generalnemu NATO i premierowi Szwecji 

za cały Wysiłek tych negocjacji i teraz musimy zająć się ratyfikacją. 

MW – Turcja ustąpiła mimo wcześniejszych oskarżeń Szwecji o islamofobię i wspieranie 

kurdyjskiej mniejszości, bo Stany dadzą jej myśliwce F16, a Sztokholm obiecał wspierać Ankarę 

w jej aspiracjach wstąpienia do Unii Europejskiej. 

Ulf Kristersson, premier Szwecji – Jestem bardzo szczęśliwy, robimy duży krok do 

formalnej ratyfikacji szwedzkiego członkostwa w NATO – to dobry dzień dla Szwecji. 



MW – Przy NATO-wskim stole w Wilnie było dziś już miejsce dla 32-ch szefów państw. 

Jens Stoltenberg, sekretarz generalny NATO – Zakończenie procesu przyjmowania 

Szwecji do NATO to historyczny krok, który wzmocni bezpieczeństwo wszystkich członków 

NATO w tym kluczowym momencie. 

MW – …dotąd na wschodniej flance NATO stacjonowało 10 tysięcy żołnierzy, teraz ma 

się zwiększyć do 40 tysięcy. Dla nowych brygad zostaną stworzone pierwsze od zimnej wojny 

nowe plany obrony. Szczególnie ważne dla krajów bałtyckich i Polski. 

Joe Biden, prezydent USA – Stany Zjednoczone są tutaj, aby potwierdzić nasze 

zaangażowanie w ideę NATO. 

MW – Prezydent Zełenski przyleciał już do Wilna. Pierwszy raz osobiście, nie dostanie 

jednak tego, na co liczył najbardziej – kiedy Ukraina stanie się członkiem Sojuszu? 

[Ukraina nie może teraz w czasie wojny stać się członkiem Sojuszu, bo to oznaczałoby, że 

NATO przystępuje do wojny z Rosją, a byłaby to już wojna światowa]. 

Jacek Tacik ze Sztokholmu – Z jednej strony politycy i prasa wykazują się zimnym 

skandynawskim pragmatyzmem, skoro Turcja dała zielone światło, a po Turcji zrobiły o Węgry 

– dzisiaj to ogłosił szef węgierskiego MSZ-tu, to można przystąpić do realizacji kolejnego 

problemu i kolejnego celu, a chodzi o integrację wszystkich armii skandynawskich. 

Maciej Sokołowski z Wilna – …Spór o słowa przysłaniają fakt konkretnego wsparcia 

Ukrainy. Jutro po raz pierwszy spotkanie Rady NATO – Ukraina, to największy stopień 

wtajemniczenia w NATO-wskie sprawy. Cały dzień płyną deklaracje pomocy militarnej: 

Nojczland zapowiedział wart 700 mln pakiet, w którym są kolejne czołgi Leopard i baterie 

Patriot. Francja wyśle rakiety dalekiego zasięgu i to nie słowa, ale sprzęt wojskowy mają 

zapewnić, aby Ukraina wojnę z Rosją wygrała. 

 

GK – Parlament Unii Europejskiej przyjął rezolucję, w której opowiada się przeciwko 

polskiej komisji „Lex Tusk”. 

 

GK – To jedna z najbardziej dramatycznych kart w polskiej historii, nie można o niej 

zapomnieć; trzeba czcić pamięć ofiar i domagać się prawdy historycznej, także od sojuszników. 

Dziś osiemdziesiąta rocznica Rzezi Wołyńskiej, gdzie Polacy byli z premedytacją i na masową 

skalę mordowani na terenie dzisiejszej Ukrainy [i przez Ukraińców]. 

 

Anna Rybczyńska, departament budżetu i finansów, Najwyższa Izba Kontroli – Budżet 

państwa nie odzwierciedla rzeczywistego stanu nierównowagi państwa, a parlament pozbawiony 

kontroli nad istotną częścią wydatków ponoszonych na zadania publiczne. 

- Według ekspertów obradujących w Senacie chodzi o 88% szarej strefy „Budżetu” 

państwa i 12% prawdy. [Szara strefa to utworzone przez rząd różne fundusze]. 

Gabriela Morawska-Stanecka, wicemarszałkini Senatu, parlamentarne koło Lewicy 

Demokratycznej – Tylko 12% wydatków jest w budżecie państwa. 

Zrealizowane wydatki ogółem kancelarii prezesa rady ministrów (w mln zł) 

Źródło: Najwyższa Izba Kontroli, Konkret24 

2015 – 146,8 | 2016 – 154,5 | 2017 – 204,6 | 2018 – 342,2 | 2019 – 335,2 |  

2020 – 11 119,1 | 2021 – 15 167,1 | 2022 – 16 426,2 | 

 

GK – Mają dobrą opiekę, czują się jak w domu i chwalą personel. Pacjentki z porodówki 

szpitala w Miliczu na Dolnym Śląsku. Ale oddziałowi grozi właśnie zamknięcie za długi i coraz 

mniejszą liczbę pacjentek. Demografia jest nieubłagana, a szpital w Miliczu to tylko przykład. 

Katarzyna Górniak – Całe życie w tym szpitalu, teraz wyszli przed. 

- Chcemy dalej pracować i pomagać tym paniom. 

KG – Nie wiadomo, czy będą mogli, bo porodówce w Miliczu grozi zamknięcie. 

- Pacjentki tutaj czują się jak w domu, mają odpowiednią opiekę. 

KG – Gorzej z personelem, bo pensie dostają tu w ratach. Szpital w Miliczu jak masa 

szpitali powiatowych ma wielomilionowy dług, duże straty przynosi ginekologia, położnictwo i 

neonatologia… 

♣ 



2023-07-12 środa 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,4336 

Tvn24bis – Fakty Grzegorz Kajdanowicz 

 

UKRAINA WALCZY – pięćsetny czwarty dzień 

 

GK – Sekretarz generalny NATO obiecał Ukrainie gwarancje bezpieczeństwa i przyszłe 

członkostwo. Wołodymyr Zełenski dziękował za wsparcie i nowe pakiety pomocy wojskowej. 

Rezultaty szczytu w Wilnie są dobre, ale nie idealne – mówił prezydent Ukrainy. Spotkanie 

zakończyło się po południu. 

♣ 
2023-07-13 czwartek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,4336 

Tvn24bis – Fakty Grzegorz Kajdanowicz 

 

UKRAINA WALCZY – pięćsetny piąty dzień 

 

GK – Nie będzie rozbudowy portu w Ustce, będzie tylko remont falochronu. W Krakowie 

nie zacznie się budowa mera, a taki był plan, bo nie ma pieniędzy z KPO. Mogły być 800 dni 

temu. Rząd jest w stałym konflikcie z Unią Europejską. 

[Wprawdzie to jest Fakt, ale znany od dawna. Można potraktować go jako przypomnienie. 

Cóż zrobić, kiedy jest sezon ogórkowy]. 

 

GK – Wczoraj producenci malin, a dziś producenci czereśni protestowali pod 

ministerstwem rolnictwa. Żądają spotkania z ministrem Telusem. Szybko do niego nie dojdzie, 

bo minister uważa, że to co robią to happening… 

 

GK – Antykoncepcyjna pigułka „dzień po” powinna być bez recepty jak w większości 

krajów europejskich. …farmaceutka nie sprzedała tabletki i powołała się na klauzulę sumienia. 

 

GK – Były uliczne wyścigi [samochodów], była niebezpieczna i nielegalna impreza na 

1000 aut. To w Komornikach pod Poznaniem. Policjanci zatrzymali 9 osób, to oni mieli zlot 

organizować. Zatrzymali też 100 dowodów rejestracyjnych i wystawili ponad 200 mandatów. 

 

GK – To jest liczba, która nie może robić wrażenia, nie tylko na pacjentach, którzy 

miesiącami czekają na wizytę u lekarza. Blisko pół miliona osób nie przyszło na umówione 

wizyty, to dane MSZ tylko z pierwszego półrocza. 

Do doktora Jacka Nikocińskiego trzeba czekać w kolejce nawet rok. 

[I to pacjenci są winni, że źle się dzieje w służbie zdrowia. Ministerstwo jest 

usprawiedliwione]. 

 

GK – Tak jak od lat wodę z basenu wylać do kanalizacji, ale pierwszy raz postanowili ją 

wykorzystać raz jeszcze. [Myją ławki na ulicach. Służy do utrzymania czystości]. Władze 

Słupska nie są tu pionierami, ale biorą przykład od innych. Wodę trzeba oszczędzać i szanować, 

mamy jej coraz mniej. 

♣ 
2023-07-14 piątek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,4486 

Tvn24bis – Fakty Piotr Marciniak 

 

UKRAINA WALCZY – pięćsetny szósty dzień 

 

PM – Na demonstrowaną przez Platformę Obywatelską aleję „Milionerów PiS” [Są to 

naturalnej wielkości zdjęcia członków PiS jako figury ustawiane na ulicach różnych miast. 



Figury trzymają plansze o milionowych zarobkach], partia rządząca odpowiada nie z 

tłumaczeniem się z tak zwanych „tłustych kotów”, lecz drużyną, jak twierdzi, afer Tuska. 

Lewica udowadnia, że Polakom doskwiera przede wszystkim drożyzna. A Donald Tusk na 

spotkaniu z tysiącami osób na spotkaniu w Koszalinie mówi, że wierzących i niewierzących 

łączy przykazanie: Nie kradnij. 

[Nie rozumiem mechanizmu inflacji zachodzącej w Polsce. Nawet premier kiedyś 

stwierdził, że w czasie 8 lat rządów PiS-u inflacja wyniosła 40%. Tymczasem wartość złotówki 

w stosunku do euro przez szereg lat waha się w granicach zaledwie dziesiątych części, to jest od 

4,300 do dzisiejszej 4,4486. Czyli złotówka na rynku europejskim ma dosyć stabilną wysoką 

wartość. Natomiast na rynku wewnętrznym straciła na wartości te 40%. Przecież na rynku 

zewnętrznym też powinna złotówka do euro stracić 40%, czyli za 1 euro powinniśmy płacić 

6,2280. Znaczy, że państwo swoim obywatelom sprzedaje wszystko drożej o wywołaną przez 

państwo rzeczywistą inflację]. 

 

PM – Mateusz Morawiecki trzy lata twierdzi, że przywiezie do Polski nowy Plan 

Marshalla, unijne miliardy na Krajowy Plan Odbudowy po pandemii. A nie wysłał nawet 

formalnego wniosku, bo wie, że rząd wciąż nie naprawił tego, co zepsuł w wymiarze 

sprawiedliwości. Więc wniosek nie miałby szans. Nie traci jednak zadowolenia z siebie i wini 

opozycję. 

 

PM – Osiemnastoletni Polak został zatrzymany przez ABW. Po przejściu na islam  miał 

planować zamach na komendę policji, gromadził materiały do wykonania tak zwanego Pasa 

Szahida. Usłyszał zarzut udziału w zorganizowanej grupie przestępczej i planowanie zamachu. 

 

PM – Senat odrzucił nowelizację Lex Tusk. Zaproponował ją prezydent, postanowił 

poprawę trzy dni po tym jak ją entuzjastycznie poparł i podpisał. Senacka komisja uznała, że 

także po poprawkach byłaby niekonstytucyjnym batem na opozycję i że nie chodzi tu o prawdę, 

lecz brudny chwyt przedwyborczy. 

 

PM – Po buncie Prigożyna i marszu grupy Wagnera na Moskwę Putin twierdzi, że grupa 

już nie istnieje i ciężkie uzbrojenie jest przejmowane przez armię, a najemnicy z grupy mają 

szkolić białoruskie wojsko. Rosja nie zaprzestaje ataku na Ukrainę, ale w armii wrze. Putin grozi 

wszystkim. 

 

PM – We Francji szczególne środki bezpieczeństwa z powodu obaw związanymi ze 

świętem zdobycia Bastylii, najważniejszym świętem we Francji. 

 

PM – Mimo że prąd jest ekstremalnie drogi, energetyka ma problemy. Chcą od rządu 

strategii energetycznej, zanim będzie za późno… 

♣ 
2023-07-15 sobota 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,4486 

Tvn24bis – Fakty Diana Rudnik 

 

UKRAINA WALCZY – pięćsetny siódmy dzień 

 

DR – Żar w Europie, upał w Polsce nie tylko uciążliwy, ale groźny dla zdrowia, przed 

czym ostrzega rządowe centrum bezpieczeństwa. Pomarańczowe alerty mogą oznaczać czarny 

scenariusz dla najmłodszych i dla seniorów, a dla wszystkich rozgrzane do czerwoności 

termometry oznacza trudny czas, który jeszcze trochę potrwa. 

 

DR – Barwy pre-kampanii. Pakt senacki, a zaraz potem pakt sejmowy zapowiada Lewica, 

zapewniając wątpiących, że rozmowy w opozycji nie tylko trwają, ale idą w dobrym kierunku. 

Po wspólnej liście kandydatów do Senatu ma być deklaracja o wspólnym rządzie. Kto, gdzie i 

do czego, przekonywał dziś: 



Jakub Sobieniowski – To Lewica miała najważniejszą wiadomość do przekazania dla 

wyborców: Informuje, że rozmowy w pakcie senackim się toczą i zmierzają w dobą sronę. 

 

DR – Polsko – Amerykańska współpraca na rzecz bezpieczeństwa. Wspólna konferencja 

w Redzikowie. Premier zapowiada, że do końca roku ma być gotowa do działania tarcza 

antyrakietowa. Ambasador USA w Polsce podkreśla znaczenie bliskich relacji sił obu krajów. 

 

DR – Chcielibyśmy płakać, ale nie mamy czym. Nie daliśmy rady zebrać poległych. Ale 

wrócimy po nich. Swoich się nie zostawia – tak jedną z ostatnich misji na odcinku zaporoskim 

relacjonuje Damian Duda: 

- Niestety nie obyło się bez ofiar, bez osób rannych, niestety poległych, poległych nie 

mogliśmy zabrać. Rannych 7 kilometrów pod ostrzałem rosyjskim wycofywaliśmy się z pola 

walki. Stabilizowaliśmy ich życie, tak naprawdę próbując samemu nie zginąć. Dzisiaj wracamy 

po poległych. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy – Wszyscy musimy jasno to zrozumieć, rosyjskie 

siły na południu i wchodzie Ukrainy robią wszystko, żeby zatrzymać naszych wojskowych. 

Każde 1000 metrów postępu, każdy sukces każdej bojowej brygady zasługuje na wdzięczność. 

♣ 
2023-07-16 niedziela 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,4486 

Tvn24bis – Fakty Diana Rudnik 

 

UKRAINA WALCZY – pięćsetny ósmy dzień 

 

DR – Pre-kampania w toku w piknikowej atmosferze. Prezes PiS uderza w opozycję: SLD 

jest już nieboszczykiem, Lewica ledwo dycha, a prawdziwa komuna to jest dzisiaj PO – mówi 

na spotkaniu pod hasłem „z miłości do Polski”. O unijnych miliardach dla Polski nie mówił, o 

partyjnych milionerach też nie – mówiła opzycja. 

Jakub Sobieniowski – Zgromadzonych na partyjnym pikniku Kaczyński przekonywał do 

poparcia referendum w dniu wyborów, nie wykluczył, że będzie tylko jedno pytanie. 

DR – Z rezerwy budżetowej i po znajomości, czyli miliony dla Oazy [ojca Rydzyka]. To 

jest pod każdym względem korupcja. 

 

DR – Pogodowe alerty wciąż aktualne, wciąż jesteśmy w piekielnym uścisku upałów, 

dokuczliwych i groźnych dla zdrowia. Do najgorętszych w roku. Na horyzoncie widać też burze. 

Artur Chrzanowski, synoptyk TVNmeteo.pl – 34 stopnie Celsjusza w Kętrzynie, Ostrołęce 

i taka sytuacja utrzyma się jeszcze przez dziś, jutro. Potem będziemy mieli bardzo piękne 

polskie lato z temperaturą w ciągu dnia rzędu 25, 28 stopni. 

 

DR – Rosja znowu sięga po szantaż i grozi światu kryzysem żywnościowym, mimo że 

wielu … nie zgadza się na kolejne przedłużenie tak zwanego porozumienia zbożowego. Umowa 

wygasa jutro. 

- Ostatni statek floty czarnomorskiej [ze zbożem] wypłynął z Odessy. 

 

DR – Warszawa będzie mieć prewencję [nie zrozumiałem] w szkołach, bo tego chcą 

Warszawiacy. Program szkoleń dotyczący zapobiegania samobójstwom dzieci i młodzieży, to 

jeden ze zwycięskich projektów tegorocznego budżetu obywatelskiego, nie jedyny dotyczący 

zdrowia psychicznego. 

Budżet obywatelski Warszawy 

• 500+ drzew dla Warszawy – koszt 1 917 500,00 zł 

• Remont chodników i ścieżek rowerowych w Warszawie oraz nasadzanie 

krzewów – 6 073 040,00 zł 

• Doposażenie oddziałów ginekologiczno-położniczych w miejskich szpitalach 

– 3 000 000,00 zł 



• Więcej drzew, krzewów, bylin i roślin okrywowych w parkach i na skwerach, 

nowe nasadzenia i pielęgnacja – 5 000 000,00 zł 

• Nie jesteś sam – pierwsza pomoc psychologiczna dla dzieci i młodzieży. 

Teraz dla całego miasta! – 1 552 800,00 zł 

• Ochrona życia najmłodszych: zapobieganie zachowaniom samobójczym 

dzieci i młodzieży – cykl szkoleń – 23 500,00 zł 

• „Parki kieszonkowe” dla Warszawy – zielone oazy zamiast betonowych 

wysp – 1 089 800,00 zł 

• Skrzynki lęgowe – chronimy ptaki warszawskich parków i skwerów – 

180 000,00 zł 

 

Adrianna Otręba – Dominik Kuc wymyślił cykl szkoleń dla kadry warszawskich placówek 

oświatowych i rodziców. Tematem zajęć będzie zapobieganie samobójstwom dzieci i młodzieży. 

Rafał Szymański, aktywista społeczny – usłyszał pytanie rodziców: Wiem, co się dzieje z 

moim dzieckiem, ale nie wiem, jak zacząć tę rozmowę, aby uzyskać odpowiedź. 

AO – Cykl szkoleń, którego pomysłodawcą jest Dominik Kuc, ma pomóc w zadaniu tego 

właściwego pytania. 

Krzysztof Obrębski, pedagog, zespół szkół nr 31 im. Jana Kilińskiego w Warszawie – W 

obecnej sytuacji w szkołach jest za mało psychologów, jest za mało pedagogów. 

Dominik Kuc, fundacja „Growspace” – Ministerstwo edukacji, ministerstwo zdrowia 

twierdzą, że wykonują już dostatecznie dużo działań. Tylko że niestety widzimy, że z roku na 

rok statystyki są coraz gorsze… 

♣ 
2023-07-17 poniedziałek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,5220 

Tvn24bis – Fakty Piotr Marciniak 

 

UKRAINA WALCZY – pięćsetny dziewiąty dzień 

 

PM – Miesiącami i latami rząd był głuchy na ratunek, dzisiaj krótko przed wyborami 

minister zdrowia ogłasza, że znalazł 16 miliardów złotych dla szpitali. Wiele szpitali jest 

pogrążonych w długach, dobijały je decyzje rządu i inflacja. Nawet te miliardy nie pokryją 

długów, a jeśli nic się nie zmieni, długi znowu urosną. 

 

PM – Rolnicy alarmują, że w Polsce jest problem z cenami skupu owoców miękkich. 

Mówią o zalaniu rynku owocami z zagranicy i o zmowie cenowej pośredników. Bezskutecznie 

usiłują się przebić z tym do rządu, który chwali się troską o rolników, ale rozmawiać z 

protestującymi nie chce. 

 

PM – Beczki śmierci. 

- Dookoła składowiska nawet do 300 metrów może ta atmosfera być toksyczna. 

 

PM – Nowa eksplozja na rosyjskim moście na Krym. Po tym jak wcześniej został 

uszkodzony, tym razem kreml zapewniał, że jest już tak chroniony, że jest nie do ruszenia. 

Jednocześnie Putin blokuje wywóz ukraińskiego zboża. Putin jej nie przedłużył. 

Katarzyna Sławińska – W nocy dwie eksplozje zniszczyły fragment drogowej części 

przeprawy. Ruch kolejowy na moście został wznowiony, część drogowa ma być naprawiona w 

półtora miesiąca. Putin oskarżył Ukrainę o atak terrorystyczny. Kreml przekonuje jednak, że to 

zdarzenie nie wpłynęło na decyzję o zawieszeniu umowy zbożowej. Moskwa oczekuje 

spełnienia jej warunków. 

 

PM – Rządzący Węgrami Victor Orban nie lubi migrantów, gejów i Ukraińców. Lubi 

natomiast Putina i Kaczyńskiego. 

 



PM – Pięć miesięcy po tym jak Trybunał Julii Przyłębskiej zamroził ustawę o 

sądownictwie… Część Trybunału się budzi i w tym tygodniu ma podnieść bój o władzę. 

Najpierw Trybunał sam sobie ma obniżyć tak zwany skład pełny, by zmarginalizować 

buntowników, a potem ma wybrać nowego zastępcę przewodniczącej. 

 

PM – W referendum PiS-u mogą się pojawić dodatkowe pytania, jest już o relokacji 

imigrantów, ale dla czego by nie dodać pytania o reparacje wojenne? Sztab wyborczy 

zastanawia się, na jakich pytaniach PiS mogłoby zyskaj jak najwięcej. 

 

PM – To historia jak z filmowego koszmaru. Setki nielegalnych składowisk, a na części z 

nich toksyczne odpady z państwowej produkcji trotylu – groźne czerwone wody, przestępcy 

przywożą je w tysiąclitrowych zbiornikach i znikają. 

 

PM – Wielka ulewa na Podhalu, drogi zamieniły się w rzeki, wiele piwnic jest pod wodą. 

Potok Słonka zalał ulice, domy, zerwał mostki. Woda wdarła się nawet do szpitala miejskiego. 

Na pomoc mieszkańcom ściągnięto strażaków także spoza Rabki… 

♣ 
2023-07-18 wtorek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,4465 

Tvn24bis – Fakty Diana Rudnik 

 

UKRAINA WALCZY – pięćsetny dziesiąty dzień 

 

DR – Pasażerska Cesna samolot na niewielkiej wysokości w dużym przechyle wbija się w 

hangar na lotnisku w Chrcynnie 3 km od Nasielska. Nie żyje 5 osób, 8 trafiło do szpitali. 

 

DR – W trakcie lekarskiego badania policyjne przesłuchanie. 

- Byłam otoczona przez policjantów, zadawali mi pytania związane z aborcją. Poproszono 

mnie, żebym się rozebrała do naga, wykonywała przysiady i kaszlała, było to dla mnie 

upokarzające. 

 

DR – Twarze i maski Konfederacji, poglądy skrzętnie ukrywane i te na sztandarach. Jakie 

słowa w tle kampanii padają wprost, a o których pozornie opłaca się odcinać. O czym mówią 

liderzy partii, a co publicznie chcieliby przemilczeć i dlaczego? O tym: 

Jakub Sobieniowski – Tak o przemocy wobec dzieci mówi [w Sejmie] jeden z 

najważniejszych polityków Konfederacji: 

Janusz Korwin-Mikke, koło poselskie Konfederacja, wypowiedź z 12 lipca – Jeżeli 

będziecie tyko mówili, że o krok jest pedofilia, to każdy pomyśli, że pedofilia to jest coś fajnego. 

JS – Sławomir Mentzen [Konfederacja] opublikował to zdjęcie córek i poparcie dla 

przemocy symbolicznej. Fakty postanowiły zasłonić twarze dzieci i to zdjęcie opublikować, bo 

świadczy o poglądach polityka trzeciej według sondaży siły politycznej. 

Tusk, wypowiedź z 14 lipca – Co może zgotować Polsce ktoś, kto ubiega się o władzę i 

kto z takim nadzwyczajnym, trzeba powiedzieć z wyczuciem humoru, bierze swoje dzieci, robi 

im zdjęcie i mówi, że jest zwolennikiem przemocy. 

JS – Wszyscy posłowie Konfederacji głosowali przeciw ustawie zwanej kamilkową, bo 

powstała po śmierci skatowanego 8-letniego Kamila z Częstochowy. 

Korwin-Mikke w Sejmie – Będzie podrywał autorytet ojca, bo się go nie boi, ale to jest 

dziecko, które nie może włazić rodzicom na głowę. No i trzeba przemocy, bo niema innego 

sposobu. 

JS – Janusz Korwin-Mikke nie ukrywa swoich poglądów, takich też: 

JKM – W normalnej rodzinie, jak dziecku powiem: przez dwie godziny pcij pompki i tak 

jest przez te dwie godziny pci pompki. Jeżeli przedtem w szkole mu powiedzą, że on ma swoje 

prawa i może ojca nie słuchać, a to on wtedy czuje, że jego prawa są naruszone i gotów jest 

samobójstwo popełnić, żeby ojcu pokazać, że wbrew jego woli pcił pompki. 



JS – Wypowiedzi tego polityka były na tyle znane, że poparcie jego partii było małe, albo 

bardzo małe. Teraz w sondażach Konfederacja bywa trzecią siłą. Działa tak: 

Sławomir Mentzen, Konfederacja – Brutalna przyszłość – zerowanie piwa, podatków, 

socjalu, inflacji i lewaków. 

JS – Taka autopromocja nie zakłada oczywiście trudniejszych pytań, takich jak na 

przykład w Sejmie o sto tak zwanych ustaw Mentzena, jeden z jego projektów miał zaostrzyć 

zakaz aborcji i zakładał kary dla kobiet i lekarzy do dziesięciu lat więzienia. Były momenty, gdy 

Konfederacja nie ukrywała swoich poglądów dotyczących aborcji, takie momenty: [brawa], gdy 

Konfederacja to była Kaja Godek, skrajnie antyaborcyjna działaczka. Teraz ma jej nie być na 

listach Konfederacji, ale wiosną było głosowanie w Sejmie nad jej społecznym projektem 

zaostrzenia zakazu aborcji. 

Kaja Godek w Sejmie, fundacja „Życie i rodzina”, wypowiedź z 7 marca – Tak. Powinny 

panie iść do więzienia za promowanie tutaj telefonu śmierci, za informowanie tutaj, w jaki 

sposób zabić człowieka. Tak. Panie powinny iść do więzienia. 

JS – Konfederacja głosowała za pracą nad tym projektem. 

Kaja Godek, dalszy ciąg – Jeśli Polska nie zrobi porządku z zabijaniem dzieci 

nienarodzonych, Polska spłynie krwią. 

JS – Krzysztof Bosak też poparł prace nad tak uzasadnionym projektem: 

Krzysztof Bosak, współprzewodniczący Konfederacji, koło poselskie Konfederacja – My 

byliśmy zwolennikami, żeby popracować nad nimi w komisji. To nie znaczy, że uważamy, że 

ten projekt jest dobrze napisany. 

JS – to słowa, a to rzeczywistość: Konfederacji aż tak się podobał projekt Kai Godek: 

Grzegorz Braun w Sejmie, koło poselskie Konfederacja, wypowiedź z 7 marca – Gratuluję 

inicjatorom. Szczęść Boże zbieraczom. Dziękuję za piękne i poruszające, każdego normalnego 

człowieka, poruszające wystąpienie. 

JS – Teraz Krzysztof Bosak tak się odcina od Kai Godek: 

KB – Konfederacja poparcia nie organizowała ani w tym roku, ani w poprzednich latach 

żadnych konferencji z panią Kają Godek. 

Kaja Godek przed Trybunałem Konstytucyjnym – Zapraszam Grzegorza Brauna prezesa 

Konfederacji polskiej. 

JS – Wspólnie nie chcą szczepić dzieci. 

 

DR – Hasła przeliczane na punkty poparcia. Pre-kampania u nas dalej w samym jej środku 

i na trzy miesiące przed wyborami badanie Cebosu, które rozpala polityczne emocje nie tylko 

dlatego, że sondaż chwilę po tym jak się pojawił, zaraz zniknął, a pokazał, jak spadło poparcie 

dla PiS, jak skurczył się dystans do Koalicji Obywatelskiej. 

Arleta Zalewska – Takiego zamieszania z publikacją rządowego przekazu Cebosu dawno 

nie było. 



Poparcie partii politycznych w latach 2015-2023 – źródło: CBOS 

2015 – PiS 37%; PO 24% 

01.2016 – PiS 39%; PO 13% 

11.2017 – PiS 45%; PO 17% 

04.2018 – PiS 46%; PO 16% 

01.2019 – PiS 39%; PO 22% 

03,2020 – PiS 49%; PO 21% 

01,2021 – PiS 30%; PO 16% 

01,2022 – PiS 29%; PO 18% 

07.2023 – PiS 29%; PO 28% 

 

Kandydatów której partii lub ugrupowania poparł(a)by pan(i) w wyborach do sejmu? 

Źródło: CBOS 

PiS + Republikanie + Suwerenna Polska = 29% (spadek -4) 

Koalicja Obywatelska = 28% (wzrost +1) 

Konfederacja = 9% (wzrost +1) 

Trzecia Droga + PSL = 6% (wzrost +1) próg dla koalicji 8% 

Lewica = 5% 

Trudno powiedzieć = 18% (wzrost +1) 

DR – Sto dni na urzędzie, minister rolnictwa sam sobie maluje laurkę. 

 

DR – Polski oficer w amerykańskim korpusie po raz kolejny. Generał dywizji Maciej 

Jabłoński mianowany zastępcą dowódcy piątego korpusu wojsk lądowych US armii na 

stanowisku zastąpi generała Adama Jodka. 

 

DR – Wojna w Ukrainie i zbożowy szantaż Moskwy. ONZ potępia użycie żywności jako 

broni, ale kreml nic sobie z tego nie robi i wycofuje się z inicjatywy czarnomorskiej. 

 

DR – Jest kolejna decyzja w sprawie Turowa, tym razem Naczelnego Sądu 

Administracyjnego. W kwestii wydobycia po 2026 roku wracamy do punktu wyjścia i dopiero 

pod koniec sierpnia okaże się co dalej z kopalnią. 

♣ 
2023-07-19 środa 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,4492 

Tvn24bis – Fakty Diana Rudnik 

 

UKRAINA WALCZY – pięćsetny dziesiąty dzień 

 

Tusk – 1 października zorganizujemy Marsz miliona serc. Jeśli pół miliona ludzi dało 

nadzieję, to ten milion w Warszawie 1 października da już naprawdę pewność zwycięstwa. 

To chodzi o życie każdej i każdego z was, w domu, w sypialni, w szkole, w szpitalu, w 

kościele, gdziekolwiek jesteście. Tamta władza wpycha swoje brudne łapy. 

 

DR – Grecja płonie, z pomocą ruszają strażacy z Polski. 

 

DR – Pierwsze reakcje na dziennikarskie śledztwo, które obnaża skalę procederu i rozmiar 

dramatu, z jakim wiąże się nielegalne składowanie niebezpiecznych odpadów. Prezes Nitro-

Chemu deklaruje, że spółka usunie odpady, które pochodzą z jego fabryki. 

 

DR – Zebrali się w piątkę i to tylko na chwilę tylko po to, by rozprawę odroczyć. 

[Trybunał Konstytucyjny]. 

 

DR – PiS chce prześwietlić majątek lidera Platformy, która prześwietla majątki 

milionerów z PiS. 

 



DR – Odessa znowu pod zmasowanym atakiem rakiet i ostrzałem. To była piekielna noc – 

opisują przedstawiciele miasta. Nie mają wątpliwości za odwet za most krymski. Na samym 

okupowanym Krymie też eksplozje, ukraińska armia uderzyła w rosyjską bazę wojskową. 

♣ 
2023-07-20 czwartek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,4511 

Tvn24bis – Fakty Diana Rudnik 

 

UKRAINA WALCZY – pięćsetny jedenasty dzień 

 

DR – Perspektywa ofiary i tłumaczenia policji. Pani Joanna nie czuła troski, kiedy 

przesłuchiwano ją w trakcie badania ani wtedy, kiedy kazano jej się rozebrać i wtedy, kiedy jej 

odbierano telefon. Na żadnym etapie interwencji na szpitalnych oddziałach. A o takiej 

interwencji policjantów z troski dla ochrony mówi i takiej interwencji broni komendant główny. 

 

DR – Godność pacjentki a czynności służbowe – tak mocne zderzenie i bolesna 

konfrontacja musi i budzi polityczne reakcje, różne po różnych stronach politycznej barykady. 

Marzanna Zielińska – …Oczekujący na zmiany Donald Tusk zaprasza na Marsz miliona 

serc 1 października. 

 

DR – Czy będzie powtórka kryzysu [zbożowego]? 

 

Monika Krajewska – …Rosjanie znów ostrzeliwali Odessę i Mikołajów pociskami, które 

są trudne do strącenia przez obronę powietrzną. Rakiety spadały między innymi na centra miast, 

na dzielnice mieszkalne. Rannych zostało w sumie kilkadziesiąt osób, w tym dzieci. 

♣ 
2023-07-21 piątek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,4501 

Tvn24bis – Fakty Piotr Marciniak 

 

UKRAINA WALCZY – pięćsetny dwunasty dzień 

 

PM – Fenomen Barbi. 

 

PM – Marsz pamięci w Warszawie – 81 lat temu ruszyły transporty Żydów z getta do 

obozów zagłady w Treblince. 

 

PM – Polacy na wakacjach narzekają na ceny, bo wprawdzie inflacja jest nieco mniejsza 

[Inflacja nie jest nieco mniejsza, bo jest duża i stale rośnie, może tylko trochę wolniej rośnie. 

Zastanawia mnie, czy pan Marciniak nie zauważa zakłamania w tym, co mówi, a może nie 

rozumie, co mówi]. 

 

PM – Rosja bombarduje ukraińskie porty na Morzu Czarnym i ostrzega przed atakiem 

każdy statek, który popłynie do Ukrainy po zboże. [Stany Zjednoczone przygotowują plany na 

pomoc walczącej Ukrainie na następne 4 lata. Sic!] 

 

PM – Policja rozbiła warszawski gang narkotykowy, na jego czele miał stać Marcin K. o 

pseudonimie Ojciec – jest wśród zatrzymanych. 

 

PM – Dla rodziców ośmioklasistów to był trudny i emocjonujący dzień, dla niektórych 

bardzo szczęśliwy, dowiedzieliśmy się czy i do jakiej szkoły dostały się dzieci; szkoły 

pierwszego wyboru, drugiego i tak dalej. 

♣ 



2023-07-22 sobota 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,4501 

Tvn24bis – Fakty Grzegorz Kajdanowicz 

 

UKRAINA WALCZY – pięćsetny trzynasty dzień 

 

GK – Od kilku godzin kilkadziesiąt jednostek straży pożarnej gasi pożar hali 

magazynowej w Zielonej Górze. W środku są niebezpieczne odpady chemiczne. Strażacy 

apelują do mieszkańców, by pozostali w domach, nie otwierali okien. 

 

GK – Spotkanie było bardzo krótkie. Wezwany w trybie pilnym rosyjski ambasador 

usłyszał w MSZ-cie ostrą krytykę prowokacyjnych wypowiedzi Putina pod adresem Polski, 

mówił między innymi, że Polska chce dla siebie oderwać kawałek Ukrainy. A nasze ziemie 

zachodnie [kiedyś mówiło się „nasze ziemie odzyskane”], to podarunek od Stalina. 

 

GK – W kolejnym amerykańskim pakiecie wartym 400 milionów dolarów pomocy dla 

Ukrainy nie ma rakiet dalekiego zasięgu. Prosił o nie prezydent Zełenski. Dzięki nim mogłaby 

ukraińska armia atakować most na Krym – dziś cel strategiczny. 

 

GK – Pelikan uciekł z ZOO i jest na gigancie. 

♣ 
2023-07-23 niedziela 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,4501 

Tvn24bis – Fakty Grzegorz Kajdanowicz 

 

UKRAINA WALCZY – pięćsetny czternasty dzień 

 

GK – …Polityczna awantura rozprzestrzeniła się na cały kraj. 

Marzanna Zielińska – Stało się dokładnie to, czego mieszkańcy tej dzielnicy Zielonej Góry 

obawiali się od lat. Zapanowanie nad ogniem ponad dwustu strażakom zajęło prawie 18 godzin. 

Próbki powietrza pobrane na terenie miasta i okolic na szczęście nie budzą niepokoju. 

 

GK – Pożary na Rodos, turyści w niebezpieczeństwie. 

 

GK – To był rządowy piknik pod hasłem „z miłości do Polski”. Z tej miłości Jarosław 

Kaczyński mówił tak: Donald Tusk to prawdziwy wróg naszego narodu. Można lidera 

konkurencyjnej partii nie lubić i się go. Ale publiczne mówienie o nim ryży i niech idzie do 

swoich Niemiec, pokazuje nie tylko stan emocji, ale też poziom kultury… 

Jarosław Kaczyński – Donald Tusk, Donald Tusk prawdziwy wróg naszego narodu. Wróg 

naszego narodu i trzeba to jasno w końcu powiedzieć, ten człowiek nie może rządzić Polską, ten 

człowiek powinien w końcu pójść sobie, niech idzie do swoich Niemiec. Pamiętajcie o tym 

ryżym. Bo to jest dzisiej [dzisiaj] największe zagrożenie dla Polski. 

[Czyli o tym, jak paskudna jest polityka]. 

 

GK – Z inicjatywy Wołodymyra Załenskiego na środę zwołano posiedzenie rady NATO – 

Ukraina. Chodzi o sytuację na Morzu Czarnym, a także groźby Moskwy ataku na statki z 

Ukraińskim zbożem. Ubiegłej nocy Rosjanie ostrzelali Odessę. 

♣ 
2023-07-24 poniedziałek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,4517 

Tvn24bis – Fakty Piotr Kraśko. 

 

UKRAINA WALCZY – pięćsetny piętnasty dzień 

 



PK – Zaczynamy od Grecji, gdzie trwa największa akcja ewakuacyjna w jej historii. Wielu 

turystów, jak za chwilę państwo usłyszą, mówi o wielkiej ucieczce niż zaplanowanej sytuacji. 

Ogień szaleje na Rodos… 

 

PK – Minister klimatu przekonuje, że jeśli chodzi o składowiska odpadów, to właściwie 

wszystko wiadomo, tylko co innego wiadomo z kontroli NIK, co roku w Polsce może powstać 

nawet sto nielegalnych składowisk i nikt nie wie dokładnie, ile ich w sumie jest… 

 

PK – To już nie jest dyskryminacja kobiet, to jest tyranizacja kobiet – tak mówi doktor 

Maria Kubica, do której gabinetu weszli agenci CBA i zabrali dokumentację wszystkich 

pacjentek, chociaż zajmowali się sprawą tylko jednej z nich. A chodzi o dokumentację z niemal 

trzydziestu lat. Dziś sąd stwierdził, że to było niedopuszczalne. 

 

PK – Gdy republikanin John McCain walczy o Biały Dom, na jednym z wieców usłyszał 

od wyborcy, Obama to chyba nie jest Amerykaninem i nie można mu ufać. Senator natychmiast 

mu przerwał i powiedział: ja się z nim w wielu sprawach nie zgadzam, to mój rywal, ale jest 

takim samym obywatelem USA jak ty i ja. To porządny człowiek. Dlaczego u nas prezes PiS 

uznaje za stosowne, mówić o liderze PO, że to wróg narodu? … 

 

PK – Nie było formalnego zaproszenia Ukrainy do NATO na szczycie w Wilnie, ale 

ukraiński minister obrony jest przekonany, że już za rok na szczycie w Waszyngtonie, po 

zwycięstwie nad Rosją jego kraj stanie się członkiem Sojuszu… 

 

PK – Wiadomo już, jaki jest wynik wyborów w Hiszpanii, ale nie wiadomo, co z tego 

wynika. Jasne jest, że klęskę poniosła skrajnie prawicowa partia Vox, ale żadna partia nie będzie 

miała większości, a koalicje potrzebne do rządzenia, mogą być dość niezwykłe, bo niezbędne 

mogą być głosy tych, którzy walczyli o niepodległość Katalonii. 

 

PK – Minister rozwoju przyznał, że program mieszkanie+ nie wypadło, ale za to okazuje 

się, że wypadły inne programy nazywane już chatką+. Okazuje się, że w centrum Warszawy jest 

potężny budynek, cały biurowy; praktycznie siedemdziesiąt pokoi, cztery apartamenty, strefa 

fitness, najciekawszy jest klucz nie do mieszkania, ale klucz doboru bywalców. 

Paweł Płuska – Konkretnie chodzi o tę wieżę, to element kompleksu budynków należący 

do instytucji, o której istnieniu pewnie wiele osób nawet nie wiedziało, do Transportowego 

Dozoru Technicznego Oddział Terenowy w Warszawie. Tu poza biurami powstała część 

hotelowa, to 9 pięter, 70 mieszkań i cztery apartamenty. 

Michał Szczerba, KO – Dla swoich, dla dygnitarzy PiS-owskich, dla pracowników 

ministerstwa, ludzi związanych z ministrem Adamczykiem i jego zastępcami… 

♣ 
2023-07-25 wtorek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,4348 

Tvn24bis – Fakty Piotr Kraśko 

 

UKRAINA WALCZY – pięćsetny szesnasty dzień 

 

PK – …Co właściwie płonęło w Zielonej Górze i ko za to odpowiada? 

Maciej Knapik – W Zielonej Górze po gigantycznym pożarze strach. Pojawiła się woda 

[jak kawa] i śnięte ryby… 

Elżbieta Polak, marszałek województwa lubuskiego – Wszystkie ścieki z tej spalenizny, bo 

przecież tam tony wody poszły, dostały się do gruntu, nie możemy czuć się bezpiecznie. Ta 

woda bardzo źle wygląda. 

[Przywołam pożary kościołów, tam też lano wodę w dużych ilościach. Każdy gaszony 

kościół woda doszczętnie zniszczyła, zostają tylko czerepy murów, nawet tynki odpadają, nawet 

walą się sklepienia. W Zielonej Górze lana woda wypłukiwała tak gaszone groźne chemikalia i 

roznosiła je po okolicy. Przecież w obu przypadkach nieledwie lepiej, by nie gaszono. A 



przecież jest XXI wiek, straż pożarna na pokazach prezentuje piany, proszki, gazy, nawet 

widziałem na filmie wybuch trotylu, który gwałtownie zdmuchuje pożar. A polska staż tylko leje 

i leje godzinami wodę, bo woda nic nie kosztuje, a na nowoczesne gaszenie ktoś musiałby 

wydać znaczne pieniądze. Nikt nie liczy strat zniszczonego zabytkowego kościoła. W Zielonej 

Górze trzeba będzie długich i uciążliwych prac, by doprowadzić tak zwane środowisko 

człowieka do normy]. 

 

PK – I takie są fakty we wtorek. A w nich sto złotych na sekundę dla [Kylian Mbappé 

Lottin – francuski piłkarz kameruńsko-algierskiego pochodzenia]. 

 

PK – Jesteśmy w stanie wojny – tak mówi premier Grecji o walce z pożarami [lasów], 

które szaleją w okolicach Aten i na Rodos… (Korfu – 35℃; środek Grecji – 44℃; Ateny – 

37℃; Rodos – 36℃) 

 

PK – Coraz więcej wiadomo o porozumieniu opozycji w sprawie paktu senackiego, może 

nie jest to jeszcze koniec ustaleń, ale o niektórych kandydatach już za chwilę powiemy. Co 

ciekawe, wśród nich może być wielu samorządowców, którzy tak przekonują, Jak Jacek 

Tarnowski przekonują, że to tak ważne wybory dla całej ojczyzny, że te małe lokalne muszą jej 

ustąpić. 

Włodzimierz Czarzasty – Prowadzimy te rozmowy dobre [w tajemnicy czterech liderów 

opozycji: Tusk, Hołownia, Kosiniak, Czarzasty], kochamy siebie [nie mylić z kochamy się], 

lubimy. 

Kosiniak-Kamysz – Już ostatnia prosta, moim zdaniem wszystko jest na bardzo, bardzo 

dobrej drodze. Myślę, że to już kwestia kilku najbliższych dni i wszystko będzie dopięte. 

Hołownia – On powinien wystartować jako kandydat niezależny [Giertych]. Nikt nie 

powinien wystawiać przeciw niemu kontrkandydata. 

Trzaskowski – Nie chodzi tylko o te wielkie nazwiska, ale o samorządowców, którzy są 

rozpoznawalni. 

 

PK – Czy słyszeli państwo może o programie 500+? A o tym, że od stycznia ma być 

800+? Pomyślą państwo, co to za pytania. Przecież wszyscy to wiedzą. Ale okazuje się, że rząd 

nie ma żadnej pewności. I zorganizuje nawet 90 pikników, na których wszystko wyjaśni. A kto 

za te pikniki zapłaci? Też na pewno państwo wiedzą. 

 

PK – Stany Zjednoczone będą bronić każdego centymetra [kwadratowego] terytorium 

NATO – po raz kolejny powtarza to Waszyngton, ale tym razem w odpowiedzi na to, co mówi 

Putin, a absurdy Łukaszenki o wybierających się do Polski wagnerowcach. 

♣ 
2023-07-26 środa4248 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4, 

Tvn24bis – Fakty Piotr Kraśko 

 

UKRAINA WALCZY – pięćsetny siedemnasty dzień 

 

PK – PiS 33, Koalicja Obywatelska 32, Konfederacja, Lewica i Trzecia Droga już poniżej 

10% - to wyniki najnowszego sondażu Kantar Publik, ale ponad 10% z nas nie wie jeszcze, na 

kogo oddać głos. 

 

Trzaskowski – przypilnujemy wyborów 

 

PK – I takie są fakty w dniu osiemdziesiątych urodzin Nika Dżegera. 

 

PK – Niemal na całej linii frontu trwają ciężkie walki, ale straty rosyjskie są nawet 

ośmiokrotnie większe niż ukraińskie i to Ukraińcy przechodzą do teraz do ofensywy 



w Bachmucie, który stał się jednym z symboli tej wojny. Jeśli teraz Moskwa prosi o pomoc w 

sprzęcie Koree Północną, to musi już być w naprawdę fatalnej sytuacji. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy – Niszczymy i będziemy niszczyć wroga 

każdego dnia, unicestwiać ich sprzęt i zaopatrzenie, magazyny i ośrodki dowodzenia. Rosja 

musi przegrywać każdego dnia. To jest sprawiedliwe. 

♣ 



2023-07-27 czwartek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,4224 

Tvn24bis – Fakty Grzegorz Kajdanowicz 

 

UKRAINA WALCZY – pięćsetny osiemnasty dzień 

 

GK -Mur na granicy z Białorusią będzie rozbudowany, a Bug, który jest rzeką graniczną 

ma zostać zabezpieczony. Tym razem nie jako prezes, a wicepremier Jarosław Kaczyński 

pojechał na granicę polsko-białoruską. Ale i tak znów było o złym Tusku – Także w wypowiedzi 

innych członków rządu. 

Maciej Knapik – … Na granicy pojawili się wagnerowcy. To kolejny pomysł na kampanię 

wyborczą – zamiast mówić o drożyźnie czy skandalach finansowych… 

 

GK – Nawet jeśli to pijarowa, polityczna zagrywka, to wyborcy Platformy może się 

podobać. Donald Tusk osobiście dzwoni i dziękuje za wpłaty na partię. Nie chodzi o miliony, ale 

o drobne kwoty. Po południu lider Platformy wrócił na wyborczą trasę do otwartych, 

publicznych spotkań. 

 

GK – To katastrofalny zwrot w wojnie na Ukrainie – tak o atakach na Odessę i inne 

miasta, niszczeniu zabytków i w ONZ-cie zastępca sekretarza generalnego. Ostatniej doby Rosja 

znów przeprowadziła wielki atak rakietowy, ale tym razem zakończony całkowitym 

niepowodzeniem. 

Cezary Grochot – … Rosja użyła 40 rakiet manewrujących. Wojska ukraińskie przeszły do 

głównego natarcia. Głównym celem na południu jest wyzwolenie Melitopola i przerwanie 

połączenia lądowego między okupowanym Krymem i Rosją…  

 

GK – Prezes Najwyższej Izby Kontroli Marian Banaś nie widzi niestosowności we 

wspólnej konferencji z politykiem Konfederacji… 

 

GK – Dzwoniliśmy i sprawdziliśmy – są przychodnie, gdzie trzeba czekać trzy lata, są 

takie, gdzie siedem. Czy ktoś na NSZ chce dostać się do endokrynologa. Prywatnie to kwestia 

tygodni… 

Kolejki do lekarzy specjalistów 

do neurologa 280 000 pacjentów (37 000 pilne) 

do kardiologa 29 000 pacjentów – pilne 

21 000 do okulisty – pilne 

 

♣ 
2023-07-28 piątek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,4257 

Tvn24bis – Fakty Piotr Mrciniak 

 

UKRAINA WALCZY – pięćsetny dziewiętnasty dzień 

 

PM – Awantura w Sejmie o niebezpieczne odpady. 

 

PM – Nowa wersja Lex Tusk trafi już do prezydenta, bo wprawdzie Senat ją odrzucił, ale 

Sejm ponownie poparł. Komisja Wenecka Rady Europy ostrzega, że ustawa niewiele się 

zmieniła i władza nadal może wykorzystać do tropienia wpływów rosyjskich do 

przedwyborczych manipulacji. 

 

PM – Wprawdzie takie działania jak Lex Tusk mają prezesowi ułatwić zwycięstwo, ale 

inne działania mogą wskazywać na to, że partia liczy się z jednak z porażką – Sejm zajął się 

wzmocnieniem uprawnień prezydenta w polityce wobec Unii Europejskiej i po ekspresowej 

procedurze już dzisiaj będzie w tej sprawie głosował. 



Nowe kompetencje prezydenta 

Prawo weta wobec polskich kandydatur na: 

• komisarza UE 

• sędziego TSUE 

• dyrektora w Europejskim Banku Inwestycyjnym 

• członka Trybunału Obrachunkowego 

• rzecznika generalnego TSUE 

• członka Komitetu Społeczno-Ekonomicznego 

• członka Komitetu Regionów 

 

♣ 
2023-07-29 sobota 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,4257 

Tvn24bis – Fakty Piotr Kraśko 

 

UKRAINA WALCZY – pięćsetny dwudziesty dzień 

 

Propozycje PO 

• bezpłatne In Vitro 

• bezpłatne badania prenatalne i lepsza opieka okołoporodowa 

• prawo do decyzji o bezpiecznym przerwaniu ciąży do 12-go tygodnia 

• wsparcie dla dzieci urodzonych z niepełnosprawnością oraz ich rodzin 

• pełnopłatne urlopy po narodzinach dziecka 

• żłobek w każdej gminie 

• babciowe – 1500 zł miesięcznie dla mam wracających do pracy 

• kredyt 0% na mieszkanie 

To poranna konwencja Nowej Lewicy dotycząca świeckiego państwa: 

Włodzimierz Czarzasty, wicemarszałek sejmu, KKP Lewicy, Nowa Lewica – Lewica 

nigdy w Polsce nie była przeciwko wieże, Lewica nigdy w Polsce nie była przeciwko wiernym. 

Lewica za to zawsze była za państwem świeckim. 

 

PK – Kobiety na traktorach. 

 

PK – O niszczycielskiej sile żywiołu, którego prędkość dochodzi, proszę sobie wyobrazić, 

do 400km/godz. Trąby powietrzne przeszły nad Mazowszem i powodowały spore zniszczenia, 

choć na szczęście nikomu nic się nie stało. (Gostynin, Piastów, Górzno, Samorządki, Żelichów). 

 

PK – Oni mają sprzęt i metody z dwudziestego wieku, my z dwudziestego pierwszego – 

tak ukraińscy wojskowi opisują walki z Rosjanami. To pewnie pierwsza taka wojna, w której tak 

wielkie znaczenie mają drony. Do tej pory widzieliśmy, jak atakują cele naziemne, teraz 

Ukraińcy dzięki nim paraliżują działania rosyjskiej floty na Morzu Czarnym. 

Monika Krajewska – Tajna baza na Morzu Czarnym, a w niej jeden z najnowszych 

egzemplarzy ukraińskiego arsenału – ukraiński morski dron kamikadze, bezzałogowiec i 300 kg 

materiałów wybuchowych. Sieje strach wśród rosyjskich jednostek. Na Morzu Czarnym są one 

szybsze od cokolwiek innego. Dwa bezzałogowce wczoraj uderzyły w most krymski, kluczową 

drogę do zaopatrzenia. Maszyny ograniczyły też ruchy floty czarnomorskiej po tym, jak 

uszkodziły jej flagowe okręty. Starcia z Rosjanami są wyjątkowo zacięte, co widać w czasie 

ukraińskiej kontrofensywy. To Bachmut i ukraińskie jednostki specjalne, które każdego dnia 

przeszukują okopy i prowadzą brutalną wymianę ognia z rosyjskimi oddziałami. Ukraińcy 

umacniają pozycje, przesuwają się o kolejne kilometry, jednak nadal muszą przedzierać się 

przez głęboką rosyjską obronę i zaminowany teren. Wojsko podjęło też dodatkowe działania, by 

chronić ukraińskie porty. Zdaniem brytyjskiego wywiadu Rosja może się przygotowywać do 

blokady szlaków morskich na Morzu Czarnym. Wczoraj Putin gościł u siebie przywódców 



krajów Afryki, która jest zależna od dostaw ukraińskiego zboża. Choć obiecywał im darmowe 

ziarno, usłyszał, że oczekują zakończenia wojny i powrotu Rosji do umowy zbożowej. 

♣ 
2023-07-30 niedziela 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,4257 

Tvn24bis – Fakty Piotr Kraśko 

 

UKRAINA WALCZY – pięćsetny dwudziesty pierwszy dzień 

 

PK – W Połajewie prezes PiS mówił o zagrożeniu, jakie może stanowić grupa Wagnera, 

ale zapewnił, że nie mamy zwyczaju zatrzymywania procesów demokratycznych i wybory 

odbędą się w terminie. Chociaż rzeczywiście to nie wicepremier, a prezydent zarządza wybory i 

wciąż nie wiadomo, o jakim terminie mówimy. 

 

PK – Paniczne krzyki słychać było w Moskwie, gdy dwa drony uderzyły w centrum 

miasta, ale to nic w porównaniu z dramatem, jaki każdego kolejnego dnia doświadczają 

Ukraińcy. Różnica też jest taka, że Putin był teraz w Petersburgu bardzo daleko od wojny, a 

Wołodymir Zełenski na linii frontu. 

Monika Krajewska – … Wczoraj Ukraińcy informowali o kolejnych wagnerowcach 

docierających na Białoruś. Brytyjski wywiad informuje dziś, że do bazy wojskowej we wsi Tsel 

na Białorusi wprowadziło się kilka tysięcy najemników. Ale co ciekawsze, nie wiadomo, co 

stało się z ich ciężkim sprzętem? 

 

PK – Ile rocznie wydajemy w aptekach? Średnio każdy z nas około 1200 złotych. 

Marek Nowicki – [W Senacie] takiej politycznej zgodności dawno nie było. Senatorowie 

PO głosowali tak samo jak senatorowie PiS-u, a wcześniej i posłowie PiS-u w obronie polskich 

aptek. [bo są w Polsce apteki polskie i zagraniczne]. 

Wartość rynku aptecznego na koniec 2022 roku wyniosła 46,06 mld zł, czyli o 13,5% 

więcej niż rok wcześniej. 

Przepisy chroniące polskich detalicznych aptekarzy zostały przygotowane przez PiS w 

fatalny sposób, na ostatnią chwilę, tuż przed wyborami, bez konsultacji społecznych. Protestuje 

amerykańska Izba Handlowa w Polsce. 

♣ 
2023-07-31 poniedziałek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,4135 

Tvn24bis – Fakty Piotr Kraśko 

 

UKRAINA WALCZY – pięćsetny dwudziesty drugi dzień 

 

PK – Po ośmiu latach rządów prezes PiS mówi o odzyskiwaniu Polski. Zapowiada 

przedstawienie programu nie na cztery, a nawet na osiem lat. Pytanie, czy odzyskiwanie Polski 

pod rządami PiS-u miałoby potrwać szesnaście lat? 

Wciąż nie znamy daty wyborów. 

Maciej Knapik – Datę wyborów do Parlamentu Europejskiego od dawna znamy – 9 

czerwca. Prezydent ma do wyboru kolejne terminy [niedziela], poczynając od 15 października. 

[Prezydent] powinien podjąć najpóźniej do 14 sierpnia. Donald Tusk sugerował, że jeśli PiS 

uzna, że wybory przegrywa, to może na przykład wprowadzić stan wyjątkowy. 

Tusk – Żeby zablokować demokratyczne procedury w Polsce. 

MK – Bo stan wyjątkowy oznacza odroczenie wyborów na czas trwania stanu 

wyjątkowego, plus dodatkowo 90 dni. To razem dobrych kilka miesięcy i co ciekawe, na siłę, 

można powiedzieć, że to też terminy konstytucyjne. Dopóki nie ma terminu wyborów, nie ma 

kampanii wyborczej. 

 

PK – Prokuratura i miliony z willi+. 



 

PK – Przenosimy się na Plac Krasińskich w stolicy, gdzie przy Pomniku Powstania 

Warszawskiego tam powinien się już zaczynać apel pamięci i najważniejsi są tam sami 

powstańcy, którzy składają hołd swym towarzyszom broni, którzy zginęli 79lat temu. 

 

PK – Tylko w Bachmucie Rosjanie stracili już więcej żołnierzy niż przez 10 lat wojny w 

Afganistanie. 

Andrzej Zaucha – Krzywy Róg, rodzinne miasto prezydenta Zełenskiego, zostało 

zaatakowane dzisiaj rano dwiema rosyjskimi rakietami, jedna uderzyła w 9-piętrowy budynek 

mieszkalny. Zginęło 5 osób. Całkowicie zniknęły mieszkania od trzeciego do ósmego piętra na 

jednej z klatek schodowych. Rosjanie przeprowadzili również ataki na Charków i Chersoń. 

Trwa też ukraińska ofensywa dyplomatyczna. W najbliższy weekend (5-6 sierpnia) 

odbędzie się konferencja poświęcona planowi pokojowemu prezydenta Zełenskiego. Rosja nie 

została zaproszona. Będą za to oprócz sojuszników Ukrainy z Zachodu Indie i Brazylia. 

 

PK – Dziesięć i osiem dziesiątych rok do roku [znów!] 

 

PK – Aferą willa+ zajęła się prokuratura. 

Kodeks Karny art. 231 §1. Funkcjonariusz publiczny, który, przekraczając swoje 

uprawnienia lub nie dopełniając obowiązków, działa na szkodę interesu publicznego lub 

prywatnego, podlega karze pozbawienia wolności do lat 3. 

 

PK – To w Chinach produkuje się teraz najwięcej samochodów, to już niemal połowa całej 

światowej produkcji i coraz więcej tych samochodów trafia do Europy. 

♣ 
2023-08-01 wtorek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,4190 

Tvn24bis – Fakty Piotr Kraśko 

 

UKRAINA WALCZY – pięćsetny dwudziesty trzeci dzień 

 

PK o siedemnastej Warszawa stanęła dziś w miejscu. Bo wtedy dokładnie o tej godzinie 

ruszyła do walki. Witek Modelski miał wtedy jedenaście lat. 

[Wiele razy się już wypowiadałem. Powstańcy Warszawy. Dzieci Warszawy ruszyły w 

bój. Ten, kto ich posłał do walki, był i jest zbrodniarzem. Bo jakież szanse miały dzieci 

Warszawy wobec milionowej armii Hitlera?] 

 

PK – O wiele mocniejsza będzie pozycja prezydenta w polityce europejskiej za sprawa 

ustawy, którą w ekspresowym tempie przyjął Sejm. A to będzie miało znaczenie, gdyby po 

wyborach doszło do zmiany rządu. Dlaczego właśnie tuż przed wyborami przyjęto też ustawę 

znaną jako Lex Tusk, padła szczera odpowiedź: Bo taka była potrzeba. 16 i 17 sierpnia Sejm 

zajmie się wyborem kandydatów do komisji Lex Tusk. 

PK – Dzieci to najpiękniejszy prezent jaki można dać Polsce. Zrobimy wszystko, żeby 

tych prezentów było jak najwięcej – tak w niedzielę mówił prezes PiS. 

Stres pourazowy mają żołnierze wracający z wojny; w Polsce mają go kobiety po porodzie 

w szpitalu. 

Monika Piekarek, fundacja „rodzić po ludzku” – Przemoc położnicza to jest wtedy, gdy 

prawa kobiety, jej godność jest naruszona przekroczona albo złamana. 

 

PK – W wielu miejscach Polsce odnajdywane są kolejne składowiska toksycznych 

odpadów i te same są wszędzie obawy mieszkańców. Rząd zapewnia, że na likwidację takich 

składowisk ma 400 milionów. A jeśli utylizacja jednego to nawet sto milionów złotych, a w 

sumie może być takich składowisk czterysta… 

[Trotyl musi Państwo produkować i to za najniższe koszty, to toksyczne odpady najlepiej 

gdzieś składować. Niech się kiedyś inni martwią następcy]. 



 

PK – Cały wolny świat życzy Ukrainie, by wygnała ze swojej ziemi rosyjskich 

najeźdźców. Tymczasem Gruzini, powiedzmy, że zdecydowanie wyprosili ze swojego kraju 

rosyjskich turystów, którzy popłynęli sobie [wielkim wycieczkowcem] na wycieczkę do Batumi. 

No, to więcej tego nie zrobią. 

- Ruski okręcie! Wypier… 

Cezary Grochot – Tak setki Gruzinów przywitały wycieczkowiec z Rosjanami na 

pokładzie… 

[Wypowiedzi rosyjskich turystów:] 

- Byliście naszą republiką. Jak możemy was okupować? 

- No, skąd. Jaka okupacja? Przecież my wszyscy to Związek Radziecki, jedna rodzina. 

CG – Putin wciąż cieszy się zaskakującym poparciem… 

 

PK – Ostatniej doby ukraińskie drony znów zaatakowały centrum Moskwy. 

Mychajło Podolak, doradca prezydenta Ukrainy 

„Moskwa w trybie przyspieszonym przyzwyczaja się do pełnoskalowej wojny, która 

wkrótce ostatecznie przejdzie na jej terytorium, a Rosja będzie musiała za wszystko 

zapłacić”. 

- Mokwa rewanżuje się nową falą ataków na ukraińskie miasta. [Nie podam, kogo zabiły]. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy – Rakiety, które spadły na Krzywy Róg, zostały 

wystrzelone z terytorium okupowanego Krymu. Właśnie dlatego prosimy o broń dalekiego 

zasięgu, aby móc uderzyć w bazy tych terrorystów. 

 

PK – Nawet jeśli Rosjanie chcieli posłużyć się wagnerowacami na Białorusi tak, jak 

kiedyś zielonymi ludzikami w Donbasie i na Krymie, to Waszyngton wybija im ten pomysł 

z głowy, nie zostawiając wątpliwości. Jakiekolwiek wrogie działania grupy Wagnera będą 

traktowane jak wrogie działania Rosji. 

Daniel Boćkowki, profesor, kierownik katedry bezpieczeństwa międzynarodowego, 

Uniwersytet w Białymstoku – Rosja była, jest i będzie fachowcem w działaniach właśnie 

wykorzystujących strach, wykorzystujących niedopowiedzenia, wykorzystujących 

dezinformację. Wagner doskonale się do tego nadaje. 

Linda Thomas-Greenfield, ambasadorka Stanów Zjednoczonych przy ONZ – Oni nie 

działają niezależnie od rosyjskich władz. Stanowią zagrożenie dla nas wszystkich. Nasz przekaz 

jest prosty: każdy atak grupy Wagnera będzie traktowany, jak atak rosyjskiego rządu. 

♣ 
2023-08-02 środa 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,4484 

Tvn24bis – Fakty Piotr Kraśko 

 

UKRAINA WALCZY – pięćsetny dwudziesty czwarty dzień 

 

PK – Tuż po ósmej wczoraj rano mieszkańcy Białowieży zobaczyli na niebie dwa 

białoruskie śmigłowce, mówimy o miejscu 3 km od granicy robili zdjęcia i dzwonili na policję. 

Kilkadziesiąt minut później dowództwo operacyjne zapewnia jednak, że nic takiego się nie 

wydarzyło. Dopiero 10 godzin później MON informuję, że jednak tak. 

 

PK – Wczoraj Andrzej Duda podpisał nowelizację ustawy znanej jako Lex Tusk. To 

znaczy, że komisja do spraw badania rosyjskich wpływów powstanie na zasadach 

zaproponowanych właśnie przez prezydenta. 

 

PK – To teraz historia, która zaczyna się od prezydenckiego ministra. Najpierw Marcin 

[nie zrozumiałem nazwiska] powiedział, że Ukraina powinna zacząć doceniać to, co robi dla niej 

Polska. Po tych słowach nasz ambasador w Kijowie odbywa rozmowę w tamtejszym MSZ. 

Wezwanie go tam premier Morawiecki nazywa błędem, jaki nigdy nie powinien mieć miejsca. I 



do polskiego MSZ zostaje zaproszony przedstawiciel ambasady Ukrainy. To gdzie teraz 

jesteśmy w relacjach Polski z Ukrainą? 

 

PK – Nie da się porównać motywacji walczących w Ukrainie. Ukraińcy walczą o swój 

kraj. A naprzeciwko siebie mają zbrodniarzy i to niezależnie czy mówimy o regularnych 

rosyjskich oddziałach, czy o zwolnionych z więzień kryminalistach. Oni żyją w okopach 

najkrócej. Ukraińskie wojska posuwają się na przód. Ale to są bardzo ciężkie walki. 

Andrzej Zaucha – Rosja przeprowadziła kolejny atak na Ukrainę przy pomocy dronów 

kamikadze Szahid. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy – „Kolejna noc wojny, kolejna noc pracy naszej 

heroicznej obrony przeciwlotniczej. Bronimy się wszelkimi dostępnymi środkami. Strącono 

wiele Szhidów. Na szczęście nie było ofiar. Niestety są zniszczenia. Największe na południu 

kraju”. 

 

PK – Transplantacje przeprowadza się na świecie od ponad stu lat. W Polsce dają szanse 

na życie tysiącom ludzi, ale dla autora drugiej części podręcznika [Wojciech Roszkowski 1980-

2015 Historia i teraźniejszość], ale dla autora podręcznika transplantacje są tak dyskusyjne, jak 

eutanazja czy kara śmierci. Dowiemy się też, że katastrofa w Smoleńsku to już prawie oficjalny 

zamach, a z globalnym ociepleniem to nie jest takie pewne. 

 

PK – Nasi strażacy wrócili z Grecji do domu. 

 

PK – Właściwie kamery są teraz wszędzie, bo wystarczy, że ktoś ma przy sobie telefon. 

To, że monitorują to, co dzieje się na ulicy, to jasne. Ale czy powinny być ukryte w szpitalach 

lub mogą być ukryte w gabinetach zabiegowych, w salach, gdzie są pacjenci? 

♣ 
2023-08-03 czwartek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,4585 

Tvn24bis – Fakty Anita Werner 

 

UKRAINA WALCZY – pięćsetny dwudziesty piąty dzień 

 

AW – Premier i szef MON przy granicy z Białorusią. To była prowokacja. Jesteśmy na nie 

przygotowani. Tak mówią o dwóch białoruskich śmigłowcach nad Polską i grupie Wagnera. 

Podkreślają: odpowiadamy zdecydowanie. [Czyli?] 

 

AW – Chcę zostawić tych chłopaków w siłach zbrojnych naszego kraju – tak mówi 

Łukaszenka o grupie Wagnera. 

Andrzej Zaucha – Na Bałtyku rozpoczęły się ćwiczenia rosyjskiej marynarki wojennej: 6 

tysięcy żołnierzy, 30 okrętów, 20 samolotów i śmigłowców na morzu i poligonach obwodu 

królewieckiego. Za polską granicą ćwiczy białoruska armia pod okiem najemników z grupy 

Wagnera. 

 

AW – Policyjny pościg [oczywiście w samochodach] jak z filmu akcji. 

 

AW – Porody po polsku, bez znieczulenia. 

Na 348 porodówek 195 porodówek nie wykonało w ubiegłym roku ani jednego 

znieczulenia wewnątrzoponowego. Wykonywano znieczulenie w 153 porodówkach, ale 50 

porodówek wykonało tych znieczuleń po kilka. 

 

AW – Kampania w terenie, ale też kampania w sieci, tam też szuka się wyborców. 

Uścisnąć rękę wyborcy, to dla polityka wartość. Ale filmowy przekaz w internecie też może 

zebrać wyborcze punkty, dodatnie albo ujemne. 

Chociaż liderzy trzeciej drogi wciąż negocjują, to coraz częściej słychać, że do wyborów 

mogą pójść osobno. 



Liczba polubień: 14 291 

donaldtusk A moja mała kaszubska Księżniczka uważa, że najlepiej iść jedną wspólną 

drogą. Z dziadkiem za rękę. Kaszuby, park w Ciekocinku. 

 

AW – Rekordowo dużo chętnych na mieszkania i na kredyty, a na celowniku mieszkania 

małe. Ceny poszły w górę, bo pojawił się kredyt 2% i na rynku mieszkań pojawiło się nagle 

prawie wszystko. 

Średnie ceny mieszkań w ofercie deweloperów (w zł za m2) 

Porównanie grudzień 2022 – lipiec 2023 

Warszawa: 13 634 - 14 849 – +9% 

Kraków: 12 545 – 14 092 – +12% 

Wrocław: 11 834 – 12 355 – +4% 

Trójmiasto: 11 794 – 13 322 – +13% 

Łódź: 9 437 – 9 872 – +5% 

Poznań: 10 522 – 10 937 – +4% 

Aglomeracja katowicka: 8,985 – 9 325 – +4% (miasta wchodzące w skład 

górnośląsko-zagłębiowskiej metropolii) 

 

AW – Nie będzie recepty ani dla dorosłego, ani dla dziecka; ani la leki przeciwbólowe, ani 

na psychiatryczne. Marek Nowicki ma przykłady na to, jak pacjenci odbijają się od drzwi, bo 

ministerstwo zdrowia zmieniło przepisy. To miała być walka z receptową patologią, a lekarzom 

związała ręce i uderzyła w naprawdę chorych. 

 

Pekin pod wodą. 

 

Kobieta spadła z Rysów. 

 

AW – Tylu was jeszcze nie było – mówi Jurek Owsiak ma festiwalu Poland Rock Festival. 

♣ 
2023-08-04 piątek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,4438 

Tvn24bis – Fakty Piotr Marciniak 

 

UKRAINA WALCZY – pięćsetny dwudziesty szósty dzień 

 

PM – Donald Tusk zarzuca PiS-owi, że zaszkodziło bezpieczeństwu Polski, zwłaszcza 

Antoni Macierewicz. Wcześniej rząd tłumaczył się, że armia nie zauważyła nad Polską 

białoruskich śmigłowców. 

Tusk – Tu chodzi o wielki historyczny pojedynek: Polska kontra PiS. Oni uczynili Polskę 

w dużym stopniu bezbronną, bo są agentami albo głupcami. Jaja różnica z punktu widzenia 

interesu narodowego? [Nie dowiedziałem się]. 

 

PM – Adam Bielan, jeden z najbliższych współpracowników Jarosława Kaczyńskiego, był 

na bieżąco informowany o tym, co się działo w Narodowym Centrum Badań i Rozwoju. 

[wydawano miliony złotych różnym dziwnym fundacjom] 

 

PM – Rosyjski okręt desantowy zaatakowany przez ukraińskie drony. Ukraińcy pokazują, 

że gdy Rosjanie bombardują ich porty i mogą być też zmuszani do obrony swoich. W Arabii 

Saudyjskiej zaczyna się ważna konferencja dotycząca wojny. Bierze w niej udział nie tylko 

Zachód, ale także Chiny, Indie, Brazylia, RPA – to ostrzeżenie dla Rosjan. 

Andrzej Zaucha – Tak dzisiaj o świcie Rosjanie bronili swojego portu w Noworosyjsku 

nad Morzem Czarnym. Zaatakowały go morskie drony. Oficjalnie nie ma żadnych zniszczeń, ale 

na filmie widać, jak niewielki bezzałogowiec z setkami kilogramów trotylu na pokładzie dobija 

do rosyjskiego okrętu desantowego. Oto efekt, rosyjski okręt w asyście holowników wpływa do 

portu mocno przechylony na lewą burtę. Nieoficjalnie atak został przeprowadzony przez służby 



specjalne Ukrainy przy użyciu nawodnych dronów kamikadze. Produkowany przez Ukraińców 

Madura ma długość 5,5m oraz zasięg ponad 800km, czyli może dopłynąć niemal w każde 

miejsce Morza Czarnego. 

U siebie Ukraińcy walczą z problemem korupcji. Na celowniku nieuczciwi szefowie 

wojskowych komend uzupełnień, którzy za łapówki zezwalają na wyjazd za granicę 

mężczyznom podlegającym mobilizacji. Kosztuje to średnio 6 tysięcy dolarów. Afera wybuchła, 

gdy teściowa kierownika WKU z Odessy kupiła willę w Hiszpanii za 4 mln euro, a on sam na 

miesiąc pojechał tam na wakacje. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy – W wojskowym systemie uzupełnień potrzebni 

są ludzie, którzy rozumieją, na czym polega wartość obrony Ukrainy, a nie wysokość łapówki. 

W WKU powinni pracować ludzie, którzy widzieli wojnę i być może stracili ręce lub nogi, lecz 

nie utracili honoru i nie zaprzedali kraju Ukrainy. 

AZ – Nie ma informacji, jak wielu Ukraińców, by uniknąć mobilizacji, uciekło za granicę. 

Większość broni swego kraju, często płacąc za to najwyższą cenę. Ten chłopiec na pytanie: 

gdzie jest jego tata? Biegnie do jego portretu w alei bohaterów. 

 

PM – Donald Trump został oskarżony już w trzeciej poważnej sprawie. Chodzi o zmianę 

wyników wyborów i podważanie ich uczciwości, co doprowadziło do ataku tłumów na 

amerykański Parlament. Trump nie przyznaje się do winy. 

 

PM – Najwyżsi przedstawiciele prokuratury tak angażują się w obronę oskarżanej 

wcześniej przez prokuraturę i skazanej sprawczyni rozboju, którzy ujawniają nawet imię 

i nazwisko ofiary. Po co to robią? Jakim dobrem się kierują? I czyim dobrem? Konferencja 

prokuratora zaszokowała prawników. 

Michał Tracz – …do tego nie powinno nigdy dojść. 

Katarzyna Szeska, Stowarzyszenie Prokuratorów „Lex super omnia” – To już nie jest błąd 

warsztatowy. To jest lekceważenie obowiązującego w Polsce prawa. 

MT – Chodzi o ten fragment konferencji w sprawie Mariki i słowa dyrektora prokuratury 

krajowej: 

- Pokrzywdzona otrzymywała [nie zrozumiałem]. 

 

PM – Chorzy na raka i inne ciężkie choroby już cierpią z powodu braku środków 

przeciwbólowych albo się boją, że za chwilę będą cierpieć. Bo kolejny dzień lekarze mają 

problem z wypisywaniem recept. Z nowym miesiącem ministerstwo zdrowia zmieniło zasady. 

Ale okazały się nie gotowe pod względem informatycznym, a to naprawdę boli. 

Marek Nowicki – Cały czas komputery w całym kraju pokazują taki komunikaty 

o blokadzie na leki 

Przepraszamy, coś poszło nie tak 

jeśli problem się powtórzy, skontaktuj się z nami – napisz na gabinet-

pomoc@cez.gov.pl 

Opisz, co się stało i przekaż ID błędu: e023d815a9-41c2-bfe-ee6949e6494e349c3 

[Czyli nie można wystawić e-recepty]. 

♣ 
2023-08-05 sobota 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,4438 

Tvn24bis – Fakty Anita Werner 

 

UKRAINA WALCZY – pięćsetny dwudziesty siódmy dzień 

 

AW – Jak się państwo czują w systemie, w którym minister ujawnia dane medyczne osób, 

które krytykują jego działania – pyta obywateli Naczelna Izba Lekarska po tym, co zrobił 

minister zdrowia. Adam Niedzielski według Izby złamał tajemnicę lekarską i w tej sprawie jest 

też zawiadomienie do prokuratury. 

Katarzyna Górniak – Lekarza trudno zaszokować, a jednak: 

- Przede wszystkim szok, zaniemówiłem. 



KG – Bo zwykły lekarz z Poznania znalazł się na celowniku samego ministra. 

[komplikacje z wypisywaniem recept na leki przeciwbólowe] 

Minister ogłasza, jakie leki dany lekarz wypisał sobie. 

AW -Deszczowy armagedon zbliża się do Polski. 

 

AW – Sierpień wyjątkowo udany dla ukraińskich chłopców – tak pisze sekretarz 

ukraińskiej Rady bezpieczeństwa narodowego – to znaczy, że Ukraina znowu zaatakowała na 

wodzie i znów skutecznie rosyjski statek na Morzu Czarnym. Ukraińskie władze zapowiadają: 

teraz czas na ostrzejsze działania bojowe i znacznie większe rosyjskie straty. 

Cezary Grochot – Rosja nie wyciągnęła żadnej lekcji z ostatnich ukraińskich ataków. Tym 

razem celem drona morskiego był rosyjski tankowiec, który przewoził paliwo dla wojsk Putina. 

Według doniesień strony ukraińskiej statek został poważnie uszkodzony. Wczoraj w ten sam 

sposób Ukraińcy zaatakowali i uszkodzili okręt desantowy Oleniogorski Gorniak. Obie te 

operacje przeprowadziła służba bezpieczeństwa Ukrainy. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy – Wszyscy jesteśmy wdzięczni naszej służbie 

bezpieczeństwa za przywróceniem z powrotem do Rosji, państwa agresora. Co dajesz światu i 

sam dostajesz. 

CG – Ukraina tłumaczy, że ataki na okręty rosyjskie na Morzu Czarnym prowadzone są na 

jej wodach terytorialnych w pobliżu okupowanego Krymu. Dlatego są w pełni zgodne z 

prawem. Drony używane do tych ataków są ukraińskiej konstrukcji, okazały się niezwykle 

skuteczną bronią. (są naprowadzane satelitarnie, stąd ich zasięg jest bardzo duży) 

Ukraina informuje też, że na trzech odcinkach frontu udało się jej w ostatnich godzinach 

przełamać linię obrony wojsk rosyjskich i przesunąć o kila kilometrów. Są to ciężkie walki 

okupione niestety wysokimi stratami. Najważniejsze elementy ukraińskiej kontrofensywy to 

nieprzewidywalność i precyzja, a nie szybkie tempo – podkreślają władze w Kijowie. Ukraińskie 

wojska skupiają się na odcięciu ruskich szlaków logistycznych i niszczeniu magazynów broni 

oraz sprzętu wojskowego. 

Ukraina doskonale rozumie, że im więcej terenu uda się jej odzyskać przed zimą, tym 

lepszą będzie miała pozycję przy stole rokowań. Jedynym kryterium będzie siła lub jej brak. 

Dziś w Arabii Saudyjskiej rozpoczęły się rozmowy o ukraińskim planie pokojowym z udziałem 

przedstawicieli około 40 państw. Rosji na spotkaniu nie ma. Jest za to przedstawiciel Chin. 

 

AW – Trzecia Droga i drugi początek. Przezwyciężyliśmy kryzys i idziemy dalej do 

wyborów – silniejsi, mądrzejsi i lepiej przygotowani – tak dziś mówią Szymon Hołownia i 

Władysław Kosiniak-Kamysz, ale nie oni jedyni mieli dziś pracowity dzień w pre-kampanii. 

Maciej Knapik – … Nikt nie ukrywa, że Trzecia Droga to małżeństwo z rozsądku. 

Poza tym układem znalazła się AgroUnia. Michał Kołodziejczak w liście do PSL 

przestrzega przed środowiskami bezideowymi czy, jak należy rozumieć, środowiskiem Hołowni. 

- Które mają na celu, dostać się do żłoba… 

 

AW – Rybacy zablokowali dziś drogę na Hel. Zostaliśmy z niczym – mówią, bo w sprawie 

połowu dorszy rząd obiecał im odszkodowania, których do dziś nie dostali. 

[jest zakaz połowu dorsza] 

 

AW – Szybowiec spadł w Toruniu na płytę lotniska. Pilot zdołał wyskoczyć. 

♣ 
2023-08-06 niedziela 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,4438 

Tvn24bis – Fakty Piotr Kraśko 

 

UKRAINA WALCZY – pięćsetny dwudziesty ósmy dzień 

 

PK – Wielka radość na Pol&Rock. 

 



PK – Najbardziej surowej oceny polskiej polityki zagranicznej dokonał były minister z 

rządu PiS. Jacek Szaputowicz użył dość drastycznego porównania do hien, opisując naszą 

postawę wobec Ukrainy. Co się stało, że teraz padło tyle gorzkich słów. 

Maciej Knapik – Prezydencki minister w Arabii Saudyjskiej na konferencji o planie 

pokojowym dla Ukrainy. W internecie chwali się rozmową z szefem 

Biuro Polityki Międzynarodowej 

Przed rozpoczęciem spotkania Doradców Głów Państw ws. Ukrainy Formuły pokoju 

Minister @marcin_przydacz rozmawiał z @AndriyYermak o kwestiach 

bezpieczeństwa, zapisach 10-punktowego planu @ZelenskyyUa i o sprawach 

dwustronnych. 

Paweł Szrot, szef gabinetu prezydenta – Padło dużo niepotrzebnych słów. Tutaj też 

oświadczenie prezydenta Zełenskiego: 

Boлoдимйр Зеленський 

Narody Europy wiedzą, że wolność wszystkich jest najsilniejsza, gdy jest to wspólna 

wolność wszystkich. My w Europie wiemy, jak jednoczyć się i bronić naszych 

wolności ramię w ramię, niezależnie od pór roku i nastrojów, prądów politycznych i 

osobistych ambicji. Ale teraz widzimy różne sygnały, że w niektórych miejscach 

polityka stara się być ponad jednością, a emocje ponad podstawowymi interesami 

narodów. 

Ukraina walczy o wolność swoją i całej Europy i jesteśmy wdzięczni każdemu 

narodowi, który pomaga. Bardzo doceniamy historyczne wsparcie Polski, która wraz 

z nami stała się prawdziwą tarczą Europy – od morza do morza. A w tej tarczy nie 

może być ani jednego pęknięcia. 

Nie pozwolimy, aby jakiekolwiek momenty polityczne popsuły stosunki między 

narodami ukraińskimi i polskimi, a emocje powinny zdecydowanie ostygnąć. 

Wolność i dobrobyt naszych narodów, wartości naszej Europy i zwycięstwo nad 

wspólnym rosyjskim wrogiem są ponad wszystko. [maleńkie flagi Ukrainy i Polski] 

10:11 PM – 1 się 2023 

Jacek Czaputowicz – Państwo ukraińskie krwawi, a ten przyjaciel, ten wybawca żąda 

natychmiastowych rachunków. 

Marcin Przydacz 

szef biura polityki międzynarodowej kancelarii prezydenta 

(…) Ukraina naprawdę otrzymała bardzo dużo wsparcia od Polski. Myślę, że warto 

by było, aby zaczęła doceniać także to, jaką rolę przez ostatnie miesiące i lata dla 

Ukrainy pełniła Polska. (…) 

[nadal nie rozumiem, w czym rzecz] 

MK – To sugestie ministra Przydacza w rządowej telewizji. Wypowiedź dotyczyła 

kryzysu z ukraińskim zbożem, wywołała reakcje, zgrzyt i napięcie. Ale była tylko echem tego, 

co mówił prezes: 

Kaczyński na pikniku – Także wobec Ukrainy nasza partia prowadzi i będzie prowadzić 

politykę obrony polskich interesów. Na przykład, gdzie chodzi o rolników. 

MK – To prezes dał sygnał, co mówić o ukraińskim zbożu i pomocy Ukrainie. Politycy 

władzy podzielili ten przekaz (Beata Szydło, Mateusz Morawiecki, Marcin Horała, Bartosz 

Kownacki). 

Kaczyński – To nie jest na zasadzie, że jeden daje, a drugi tylko bierze. Dajemy, ale musi 

być pokwitowane. 

MK – Spór z Ukrainą jest na korzyść Rosji – ocenia były szef dyplomacji Jacek 

Czaputowicz. Mówi też o polityce hien czy szakali, wspomina o politycznym szmalcownictwie. 

Jacek Czaputowicz – My szantażujemy Ukraińców, że mają coś zrobić w momencie, kiedy 

oni walczą, w imieniu także Polaków, całego wolnego świata. 

MK – Bo jednocześnie nasila się dyskusja o zbrodni wołyńskiej, strona polska domaga się 

ekshumacji ofiar. 

Mateusz Morawiecki – Nie będzie pojednania polsko-ukraińskiego do końca bez 

odszukania wszystkich szczątków. 



MK – Sprawa Wołynia mogłaby zaczekać. Ukraina liczy codziennie zabitych w obecnej 

wojnie. 

Tusk – Pozbawić Polskę czołgów, uzbroić w te czołgi Ukrainę, a następnie rozpętać 

konflikt z Ukrainą. 

MK – kryzys ukraiński ze zbożem podkopał poparcie PiS-u na wsi i stąd nagłe zaostrzenie 

języka. W połowie września kończą się unijne ograniczenia importu z Ukrainy. Chcemy 

stworzyć skuteczny system tranzytowy. PiS zapowiada, że granicy nie otworzy. Znów 

wybuchnie awantura – słyszymy. 

 

Cezary Grochot – Tak wygląda ten ruski mir po wyzwoleniu kolejnej przyfrontowej 

wioski zamienionej przez wojska Putina w ruinę. Walki często toczą się teraz o takie niewielkie 

osady, opustoszałe, bo icn [?] mieszkańcy albo dawno uciekli, albo zostali zabici. Doniesienia o 

atakowaniu cywilów zakazanymi bombami fosforowymi pojawiały się w ostatnich dniach 

wielokrotnie. W zmasowanym ataku wojska Putina zniszczyły też centrum krwiodawstwa w 

mieście Kupiańsk w obwodzie charkowskim. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy – Tylko ta zbrodnia wojenna mówi wszystko o 

agresji. Te bestie, które niszczą to, co po prostu umożliwia życie. Pokonanie tych terrorystów to 

sprawa honoru dla wszystkich, którzy cenią sobie życie. 

CG – A to zniszczony rosyjski skład paliw i amunicji. Ukraińska, w większości zachodnia 

artyleria wygrywa z rosyjską, co powinno w końcu zaowocować załamaniem się linii obrony 

wojsk Putina. Największą przeszkodą uniemożliwiającą wojskom ukraińskim szybkie postępy, 

są ciągnące się kilometrami pola minowe. Wycofujące się rosyjskie wojska zostawiają też 

wszędzie miny pułapki. 

- Trzeba bardzo uważać. Oni chowają miny nawet pod ciałami swoich poległych 

żołnierzy, nie zabierają ich ze sobą. Ostatnio znaleźliśmy w stertę ciał, a od nimi ukryty potężny 

ładunek wybuchowy. 

 

Renata Kijowska – Burza nad Olsztynem rozszalała się w nocy, zalała drogi, podtopiła 

domy. Niedziela upłynęła na usuwaniu jej skutków. Na szczęście w nawałnicach nikt nie został 

ranny. Na drugim końcu Polski nie było spokojniej, pioruny uderzały w Giewont. To wszystko 

działo się przez zderzenie skrajnie różnych mas powietrza, gorącego ze wschodu, dającego 

ponad 30 stopni ciepła, z zimnym z zachodu i północy, który wyziębił zachodnie miasta do 14 

stopni. 

♣ 
2023-08-07 poniedziałek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,4279 

Tvn24bis – Fakty Anita Werner 

 

UKRAINA WALCZY – pięćsetny dwudziesty dziewiąty dzień 

 

AW – Prezydent daje wsparcie PiS-owi w kampanii. Terminu wyborów jeszcze nie 

ogłosił… Na kolejny piknik PiS-u poszły z budżetu pieniądze wszystkich podatników. 

 

AW – System wystawiania recept na leki przeciwbólowe wciąż nie działa. 

 

AW – Znajomy ministra zdrowia wyciąga dane z bazy i wysyła je ministrowi łosapem [A 

cóż to takiego?] 

 

AW – Prezes Kaczyński o wolności chodzenia do lasu na grzyby. Tej wolności – jak mówi 

– nie damy sobie zabrać. 

 

AW – Wróciłem z piekła. Wróciłem z rosyjskiej niewoli – mówią ukraińscy żołnierze, 

którzy wracają do domów w grupie wymienionych jeńców. Ukraińskie wojsko tym razem 

atakuje mosty prowadzące na Krym, a lotnicy czekają na amerykańskie myśliwce. Na razie mają 

pierwszy w Ukrainie symulator F-16. 



♣ 
2023-08-08 wtorek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,4375 

Tvn24bis – Fakty Anita Werner 

 

UKRAINA WALCZY – pięćsetny trzydziesty dzień 

 

AW – Dymisja Adama Niedzielskiego, nie jest już ministrem zdrowia. Premier tłumaczy, 

że doszło do pewnego błędu. Adam Niedzielski ujawnił dane publicznie lekarza, który 

skrytykował jego działania. (…) Następczynią Niedzielskiego zostanie posłanka PiS-u 

Katarzyna Sójka. 

 

AW – Wybory parlamentarne będą 15 października – prezydent oficjalnie ogłosił datę i 

oficjalnie rusza kampania wyborcza. To oznacza limit wydatków i możliwość pozwów w trybie 

wyborczym. Takim pozwem można obnażyć każde wyborcze kłamstwo. 

Tusk – Października piętnastego pogonimy Kaczyńskiego. Niedzielski dziś, a reszta w 

październiku. Do widzenia. Pójdziemy 15 października po to, żeby Polska już więcej nie 

oglądała tych twarzy, tych uśmiechów pełnych pogardy, tej nienawiści do ludzi, tego 

lekceważenia naszych praw. 

 

AW – Dojczlandzki europoseł (Manfred Weber, przewodniczący Europejskie Partii 

Ludowej) punktuje PiS, że w Zjednoczonej Europie daleko mu do wartości demokratycznych, że 

atakuje państwo prawa i wolne media. I polski premier wzywa tego posła do debaty w polskiej 

kampanii. Politycy opozycji mają na to jedną odpowiedź, że bardzo źle, mając jedną wojnę na 

wschodzie, toczy się wojnę na zachodzie.  

AW – Rosjanie znowu rakietami celują w cywilów. Pociski w Pokrowsku spadły na bloki 

mieszkalne. 7 osób zginęło, ponad 80 zostało rannych. Służba bezpieczeństwa Ukrainy 

poinformowała, że zatrzymała kobietę, która mogła pomagać w szykowaniu zamachu na 

Wołodymira Zełenskiego. 

♣ 
2023-08-09 środa 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,4586 

Tvn24bis – Fakty Anita Werner 

 

UKRAINA WALCZY – pięćsetny trzydziesty pierwszy dzień 

 

AW – Kampania wyborcza oficjalnie ruszyła i widać to w jej pierwszy dzień. Wszystkie 

ręce na pokład. Do wyborów parlamentarnych w Polsce zostało 67 dni. Co do jednego wszyscy 

się zgadzają: to najważniejsze wybory od 30 lat. 

Arleta Zalewska – … o siódmej rano w centrum warszawy rozdawali partyjną (PO) prasę i 

zachęcali do udziału w wyborach… Dziś swoje komitety w PKW zarejestrowały: Konfederacja, 

Koalicja Obywatelska i Nowa Lewica. 

 

AW – Katarzyna Sójka, to nowa minister zdrowia. Jest już jej pierwsza wypowiedź na 

nowym stanowisku, do Donalda Tuska, który przypomniał jej, co w mediach mówiła wcześniej. 

W sejmie mówiła rzadko, ale warto tych kilka momentów przypomnieć. 

Tusk – Katarzyna Sójka. Ja w ogóle o niej nic nie wiem. 

Katarzyna Górniak – … lekarka internistka. Brak informacji o niezbyt aktywnej posłance 

opozycja szybko wypełniła. 

Tusk – Oni ją wyznaczyli na minister zdrowia. 

KG – wypowiedź z czerwca: 

KS – Kobiety niestety umierały, umierają i umierać będą, bo to się zdarza. Błędy lekarskie 

niestety były, są i również będą, bo to też niestety się zdarza. 

KG – Katarzyna Sójka powiedziała to po śmierci kobiety w szpitalu w Nowym Targu. 



 

AW – Lekarze próbują, ale się nie daje. System wystawiania recept na leki przeciwbólowe 

wciąż nie działa. 

 

AW – Sztafeta po życie, czyli na przeszczep, w środku burzy. 

 

AW – Polak w kosmosie. Najpóźniej za dwa lata ma polecieć na międzynarodową stację 

kosmiczną i przetestować tam najnowocześniejsze polskie technologie. Najpewniej będzie to 

lekarz Sławoj Uznański. Po Mirosławie Hermaszewskim będzie to drugi Polak w kosmosie. 

(doktor fizyki, łodzianin, pracuje w Szwajcarii w ośrodku CERN jako operator wielkiego 

zderzaka Hadronu). 

 

AW - Inflacja za lipiec znów rok do roku 10,8% 

 

AW – Wyborcza rywalizacja w senacie. Zapowiada się ciekawie. Pakt senacki nabiera 

kształtów, na liście sporo ciekawych nazwisk. Partie opozycyjne w sumie mają prawie stu 

kandydatów. W wyborach do senatu Polska jest podzielona na sto okręgów, z każdego wygrywa 

tylko jeden kandydat. Opozycja zdecydowała, by nie robić sobie nawzajem konkurencji i prawie 

w każdym okręgu wystawić przeciw PiS-owi wspólnego kandydata. 

[Dlaczego prawie w stu okręgach, a nie we wszystkich? Te ileś okręgów oddamy 

walkowerem?] 

Jan Maria Jackowski, senator niezależny wystartuje z Ciechanowa, opozycja nie wystawi 

przeciw niemu kontrkandydata. Tak ma być też na Podkarpaciu, skąd ma wystartować Ryszard 

Petru. Opozycja liczy, że w nowym senacie zdobędzie ponad 60 miejsc. 

 

AW – Wybuch w fabryce pod Moskwą, 45 osób jest rannych. To zakłady optyczne, które 

jeszcze niedawno produkowały noktowizory i celowniki. 

♣ 
2023-08-10 czwartek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,4650 

Tvn24bis – Fakty Diana Rudnik 

 

UKRAINA WALCZY – pięćsetny trzydziesty drugi dzień 

 

DR – Kampania wyborcza pełną parą. PKW znowu w ruch, kolejne komitety wyborcze 

składają wnioski o rejestrację, dziś zameldowały się między innymi PiS i Trzecia Droga. 

Platforma Obywatelska już na starcie. Różnica kampanię promującą 800+. 

Arleta Zalewska – Pikniki finansowane ze środków ministerstwa rodziny i polityki 

społecznej: 

Rzeszów 15.07.2023 – 103,3 tys. zł; 

Ruda Śląska 15.07.2023 – 113,2 tys. zł; 

Kępice 15.07.2023 – 135,3 tys. Zł; 

Korzenna 16.07.2023 – 39.9 tys. zł; 

Tomaszów Lubelski 16.07.2023 – 55 tys. zł; 

Kielce 16.07.2023 – 109,5 tys. zł; 

Dąbie 16.07.2023 – 128 tys. zł; 

Elbląg 22.07.2023 – 99,9 tys. zł; 

Warszawa 22.07.2023 – 125 tys. zł; 

Krotoszyn 22.07.2023 – 159,3 tys. zł; 

Udanin 22.07.2023 – 23,4 tys. zł; 

Tuchola 22.07.2023 – 55,8 tys. zł; 

Pszczew 23.07.2023 – 147,6 tys. zł; 

Tomaszów Mazowiecki 23.07.2023 – 132,7 tys. zł; 

Opole 23.07.2023 – 130 tys. zł; 

Kartuzy 23.07.2023 – 135,3 tys. zł; 



Supraśl 23.07.2023 – 100 tys. zł; 

Luboń 23.07.2023 – 90 tys. zł; 

Szczecin 24.07.2023 – 47 tys. zł. 

Razem 1,93 mln zł. 

Na każdym z tych pikników byli politycy PiS-u. Cały sierpień do września będą te pikniki 

kontynuowane, stanowią ukrytą formę kampanii wyborczej PiS-u. 

 

DR – Formalna zmiana warty w resorcie zdrowia, za sterami Katarzyna Sójka, zwykły 

lekarz. Zastąpiła Adama Niedzielskiego odwołanego tuż przed wyborami. 

 

DR – Hawaje w ogniu. 

 

DR – Incydent przy granicy z Białorusią. Podczas lotu bojowego śmigłowcem wojsko 

zgubiło zapalnik jednego z pocisków. Poszukiwania trwają, ale są trudne, przedmiot jest 

niewielki. 

 

DR – Im bliżej wyborów, tym mocniej PiS uderza w anty-dojczlandzkie tony i to 

kampanijna strategia, której nie przeszkadza w strategicznym porozumieniu z Berlinem 

w sprawie pozostawienia w Polsce dojczlandzkich patriotów do końca roku. 

 

DR – Jest reakcja rządu na dziennikarskie śledztwo reporterów TVN24. Polska grupa 

zbrojeniowa ma zutylizować toksyczne odpady państwowego Nitrochemu. 

- Jasieniec, Chabielice, Rogowiec, Niemodlin, Częstochowa – to zaledwie kilka miejsc, 

gdzie na pewno były lub nadal są odpady z Nitrochemu i tylko te odpady nie a szybko, bo trwa 

postępowanie prokuratorskie, mają być utylizowane przez PGZ. 

- Takich składowisk jest kilkaset, ponad 400, to jest liczba tylko ujawnionych składowisk. 

Co dalej z tym, co nie pochodzi z Nitrochemu?  

 

DR - Po co medyczne studia, skoro pomóc może wiejska baba? Mentzen z Konfederacji 

jest zwolennikiem alternatywnej medycyny. 

 

DR – Ukraina i tempo kontrofensywy, zbyt wolne, jak można usłyszeć poza Ukrainą. Z 

perspektywy ukraińskich żołnierzy twierdzą, że te głosy krytyki są nieuzasadnione, oni każdy 

odbity metr, każdy dzień przeliczają na godziny. 

[Ruscy szybciej układają kolejne miny niż Ukraina jest zdolna je wykrywać]. 

♣ 
2023-08-11 piątek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,4547 

Tvn24bis – Fakty Piotr Marciniak 

 

UKRAINA WALCZY – pięćsetny trzydziesty trzeci dzień 

 

PM – PiS wraca do tematu wyprzedaży państwowego majątku, tym razem nie chodzi już o 

niedawną sprzedaż części Lotosu, chodzi o referendum, a właściwie o wybory. Jarosław 

Kaczyński ogłosił pytanie referendalne o wyprzedaż i będzie dorzucał kolejne pytania. Wybory 

mają stać się plebiscytem. A PiS ma go wygrać. 

 

PM – Po wyznaczeniu wyborów na 15 października opozycja ujawnia coraz więcej 

szczegółów ze swoich list wyborczych. Donald Tusk wystartuje w Warszawie, zmierzy się z 

Jarosławem Kaczyńskim, podobnie jak Adrian Zandberg. Szymon Hołownia w Białymstoku. 

Jacek Tacik – W Warszawie (okręg 19) jest do zdobycia 20 mandatów. Jedynką Lewicy 

będzie Adrian Zandberg, Konfederacji Sławomir Memtzen, a Trzecia Droga postawiła nie na 

Władysława Kosiniaka-Kamysza, który od lat startuje z okręgu tarnowskiego ani na Szymona 

Hołownię, a na Michała Kobosko. Koalicja Obywatelska wystawiła: Jan Grabiec okręg 20 

(Warszawa, Kamila Gasiuk-Pihowicz okręg 18 (Siedlce), Marcin Kierwiński okręg 16 (Płock), 



Agnieszka Pomaska okręg 25 (Gdańsk), Adam Szłapka okręg 39 (Poznań), Małgorzata Kidawa-

Błońska okręg 5 (Toruń). 

Lewica już odkryła wszystkie swoje karty: Agnieszka Dziemianowicz-Bąk okręg 26 

(Gdynia), Katarzyna Kotula okręg 25 (Gdańsk), Joanna Scheuring-Wielgus okręg 5 (Toruń), 

Krzysztof Śmiszek okręg 3 (Wrocław), Krzysztof Gawkowski okręg 4 (Bydgoszcz). 

Do 6 września jest czas na zgłoszenie kandydatów na posłów i senatorów. 

 

PM – Gdy świeci słońce i polskie dzieci wypoczywają w wakacje, coraz trudniej pamiętać, 

że tuż za naszą granicą jest krwawy dramat. W Ukrainie rakiety Putina codziennie zabijają także 

dzieci. Wiele tysięcy rodzin jest już w żałobie. Ich liczba ciągle rośnie. 

Anna Czerwińska – Dzieci z rodzicami, najpierw jedna rakieta, za chwilę druga, krzyk 

rodziny. To przerażające nagranie z Zaporoża. Są co najmniej dwie ofiary śmiertelne i ranni. 

Wśród celów armii Putina był hotel, w którym często zatrzymują się pracownicy ONZ i 

organizacji pozarządowych. Dzień wcześniej w tym samym mieście zginęły (te) młode kobiety. 

Godzinę przed śmiercią dały ostatni w życiu koncert. Ich ojcowie walczą na froncie. Ostatnią 

piosenkę zaśpiewały dla mieszkańców i obrońców Chersonia: „Hej, słyszysz Mamo? Ja idę 

w bój. Ty tylko nie płacz. A ja wrócę żywy…” Dziewiętnastoletnia Swietłana zginęła na 

miejscu, dwudziestojednoletnia Kristina zmarła w szpitalu od odniesionych ran. 

♣ 
2023-08-12 sobota 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,4547 

Tvn24bis – Fakty Piotr Marciniak 

 

UKRAINA WALCZY – pięćsetny trzydziesty czwarty dzień 

 

PM – To referendum to traktowanie wyborców jak idiotów. Zbojkotujemy je – mówią 

politycy opozycji w reakcji na ogłoszenie przez PiS drugiego pytania referendalnego. O 

podwyższenie wieku emerytalnego. Opozycja tego już od lat nie proponuje, chyba że PiS, bo 

zobowiązało się w Unii do podniesienia efektywnego wieku emerytalnego, by emerytury nie 

stały się z czasem głodowe. 

Jacek Tacik – … Do tego PiS zobowiązało się w Krajowym Planie Odbudowy, umowa z 

Brukselą jest wiążąca i musi zostać wdrożona do końca przyszłego roku. Żeby referendum było 

wiążące, musi w nim wziąć udział ponad połowa uprawnionych do głosowania. Referendum 

może być finansowane ze środków publicznych, to gigantyczny zastrzyk gotówki dla PiS. 

 

- Do 28 sierpnia zawiadomienie o utworzeniu komitetu wyborczego. 

Do 6 września do godz. 16:00 zgłoszenie list kandydatów na posłów i senatorów. 

PSL – Im więcej dzieci, tym niższy podatek. 

 

PM -  

Ukraina znowu uderza w most krymski. Rosjanie mówią o ataku rakietowym, twierdzą, że 

go odparli. Widać kłęby dymu. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy – Zwalniamy wszystkich szefów regionalnych 

komisji rekrutacyjnych. Ten system powinien być prowadzony przez ludzi, którzy dokładnie 

wiedzą, czym jest wojna i dlaczego cynizm i łapówkarstwo są zdradą. 

 

PM – Dramatycznie rośnie liczba ofiar pożarów na wyspie Maui na Hawajach. 

 

PM – Z powodu drożyzny wyjście do sklepu po szkolną wyprawkę może zaboleć. 

♣ 
2023-08-13 niedziela 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,4547 

Tvn24bis – Fakty Anita Werner 

 



UKRAINA WALCZY – pięćsetny trzydziesty piąty dzień 

 

AW – Tusk jest największym zagrożeniem dla naszego bezpieczeństwa – to premier o 

liderze opozycji. Wicepremier Kaczyński też coś dodaje od siebie, że zdrajców trzeba tępić, a w 

Polsce jest potężny obóz zdrady narodowej, który dziś ubiega się o władzę. 

Jacek Tacik – … Trzeba postawić pytanie o ramy debaty publicznej i zdrowy rozsądek czy 

raczej jego brak… Tusk ma ochronę SOP-u. 

 

AW – Partia władzy podaje trzecie pytanie w referendum: Czy popierasz przyjęcie tysięcy 

nielegalnych imigrantów z Bliskiego Wschodu i Afryki, zgodnie z przymusowym mechanizmem 

relokacji narzuconym przez biurokrację europejską? 

AW – przymusu przyjęcia uchodźców nie ma. Opozycja ma jasny komunikat: pójdzie na 

wybory, nie bierzcie udziału w referendum. 

Michał Tracz – … Ostatnie pytanie zostanie ogłoszone jutro. Referendum nie jest 

obowiązkowe. Jeśli odbędzie się w tym samym czasie co wybory, można wziąć udział 

w wyborach i odmówić pobrania karty z pytaniami referendalnymi. 

 

AW – Na rower tylko w kasku. 

 

AW – Kataklizm na Hawajach to najtragiczniejszy pożar od stu lat. 

 

AW – Rosyjski okręt wojenny strzela w kierunku statku handlowego. To był strzał 

ostrzegawczy i to pierwszy taki incydent od momentu zerwania przez Rosję umowy zbożowej. 

Ukraińcy alarmują, że Rosjanie błyskawicznie zaminowują im kraj. Tylko w ciągu ostatniego 

tygodnia na wyzwolonych terenach Ukraińcy zneutralizowali ponad dwa tysiące min. 

- Prezydent Zełenski zaapelował do wspólnoty międzynarodowej o pomoc w 

rozminowywaniu kraju. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy – 174 tysiące kilometrów kwadratowych naszej 

ziemi jest potencjalnie niebezpieczne ze względu na miny i niewybuchy. Każdego dnia nasi 

specjaliści rzeczywiście odkrywają setki materiałów wybuchowych. Im więcej będziemy mieli 

sprzętu, który pozwoli na wykrywanie tych obiektów, tym większa szansa, że przywrócimy 

bezpieczeństwo. 

 

AW – Izraelczycy znów bronią demokracji – to 32-gi tydzień protestów. 

♣ 
2023-08-14 poniedziałek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,4547 

Tvn24bis – Fakty Piotr Marciniak 

 

UKRAINA WALCZY – pięćsetny trzydziesty szósty dzień 

 

PM – PiS prezentuje ostatnie pytanie referendalne: Czy popierasz likwidację bariery na 

granicy Rzeczypospolitej Polskiej z republiką Białorusi? 

 

PM – Do promujących PiS pikników 800+ organizowanych za pieniądze wszystkich 

podatników dołączyły teraz pikniki wojskowe. PiS prezentuje się na tle mundurów jako 

rzeczywisty gwarant bezpieczeństwa Polski. A przy okazji znowu korzysta z państwowych 

pieniędzy. 

Kaczyński – Gdyby oni doszli do władzy, to zaczęłoby się coś w rodzaju wojny domowej, 

bo oni chcą atakować prezydenta, chcą atakować urzędy publiczne. Oni odrzucają wszelkie 

prawo, wszelką praworządność. 

 

PM – Zakopane oblegane. [Rzeczywiście tłumy na każdej górze. Proponuję Polakom 

wyprawę do drugiej, południowej strony Tatr słowackich, które są znacznie większe od 



polskich. Granicy przecież nie ma, a tam można popatrzeć z góry na polskie Rysy i poznać 

gościnność Słowaków]. 

PM – Blisko 900 tysięcy recept na antykoncepcję awaryjną wystawiono w Polsce w 

zeszłym roku. Pewnie dlatego, że ciągle jest problem ze zwykłą antykoncepcją. W Europie 

tabletki [dzień po] kupuje się bez recepty, ale u nas recepty wprowadził PiS, rzekomo po to, by 

uniknąć ich nadmiernej konsumpcji. 

[Już o tym kiedyś pisałem. Teraz powtórzę: Musimy radykalnie podnieść ilość urodzeń. W 

tym celu potrzeba radykalnych środków. Tu podstawą są środki finansowe. Każdy, jeszcze 

nienarodzony Polak czy Polka od chwili poczęcia staje się szczególnym dobrem Polski i jest w 

pełni finansowany do pełnoletności, a może i dłużej przez budżet narodu. A matka za narodzenie 

kolejnego obywatela dostaje wysoką nagrodę pieniężną. Dziecko na swej drodze rozwoju ma 

finansowane przez państwo wszelkie wydatki, które już nie obciążają rodziców. Również 

niechciana ciąża nie jest problemem, matka dostaje tę wysoką nagrodę za urodzenie dziecka, a 

noworodek jest przekazywany do rodzin niemogących mieć dzieci]. 

 

PM – Coraz więcej wypadków drogowych i coraz więcej ofiar. Powodem jest brawura, 

prędkość i alkohol. 

 

PM – Agencja Bezpieczeństwa Wewnętrznego zatrzymała dwóch Rosjan za kolportowanie 

w Polsce materiałów propagandowych rosyjskiej grupy Wagnera. Szukali u nas chętnych do 

dołączenia do rosyjskich najemników. 

 

PM – Rosyjskie rakiety znowu dzisiaj leciały na Odessę, do tego drony nawet gdy są 

zestrzeliwane, ich odłamki niszczą i zabijają. Putin chce niszczyć ukraińskie porty i zastraszyć 

zawijające do nich zagraniczne statki. Świat potrzebuje ukraińskiego zboża, a Putin na to: 

kupujcie rosyjskie. 

Andrzej Zaucha – …w Odessie spłonęło duże centrum handlowe i siedem szkół. 

 

PM – Tusk to czyste zło – przekonuje Jarosław Kaczyński… 

[Nie zapisuję 45 minut takich kalumnii]. 

♣ 
2023-08-15 wtorek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,4547 

Tvn24bis – Fakty Grzegorz Kajdanowicz 

 

UKRAINA WALCZY – pięćsetny trzydziesty siódmy dzień 

 

GK – Rząd zorganizował w stolicy efektowną paradę wojskową… 

Paweł Płuska – Ponad 2000 żołnierzy, około 100 statków powietrznych: śmigłowców, 

samolotów tak bojowych, jak i transportowych. Ponad 200 różnego typu pojazdów 

wojskowych… Siła to także sojusze. Razem z polskimi żołnierzami defilowali żołnierze Wielkie 

Brytanii Rumunii i Chorwacji [była flaga amerykańska]. 

 

GK – Całe w kwiatach, nie tylko Tatry. 

 

GK – To referendum nie będzie za darmo, koszty pójdą w miliony złotych. 

 

GK – To był największy atak rakietowy na Ukrainę. Rosja wystrzeliła 28 rakiet, tylko 

część udało się zestrzelić. Cztery osoby zginęły. 

 

PK – Chyba nikt, kto chciał albo musiał wyjść z domu, nie będzie podważał danych, że 

mamy dziś w Polsce najgorętszy dzień w roku, a lipiec był najgorętszym miesiącem w historii 

pomiarów. Te pomiary dotyczą już całej ziemi. A autorami są eksperci z amerykańskiej 

kosmicznej agencji NASA. 



Renata Kijowska – Tego się nie da przyjąć na chłodno. Suwałki i ulica Chłodna rozgrzana 

jak reszta ulic. 

Bożena – Wokół naszego bieguna zimna mamy dużo jezior, tak że mamy się czym 

schładzać, mamy fontanny, natryski na ulicach miasta. 

RK – Najgoręcej było w centrum. W Legionowie aż 35,5℃ w cieniu. Od rana przetaczała 

się przez Polskę fala gorąca. W nocy nie odczujemy wielkiej ulgi, miejscami będzie powyżej 

20℃. 

Agnieszka Harasimowicz, synoptyczka, IMiGW, Państwowy Instytut Badawczy – W tej 

chwili wiele wskazuje na to, że być może najgorętszy dzień w roku bieżącym. 

RK – Na wykresie globalnej temperatury mierzonej od lat czterdziestych ubiegłego wieku 

widać, że jeszcze nigdy średnia temperatura powietrza w lipcu nie była tak blisko 17℃. 

Bill Nelson, szef NASA – Matka natura wysyła nam wiadomość, która brzmi: Lepiej 

zacznijmy działać, zanim będzie za późno, żeby uratować klimat, żeby uratować naszą planetę. 

Tutaj nie ma granic politycznych ani geograficznych. 

RK – W alercie poza północno-zachodnią Polską będziemy do niedzieli. 

♣ 
2023-08-16 środa 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,4621 

Tvn24bis – Fakty Grzegorz Kajdanowicz 

 

UKRAINA WALCZY – pięćsetny trzydziesty ósmy dzień 

 

GK – Polityczne transfery i nowe twarze na listach Koalicji Obywatelskiej. Lider 

AgroUnii Michał Kołodziejczak pomoże w walce o głosy na wsi. Bogusław Wołoszański 

powalczy z Antonim Macierewiczem, a Adam Bodnar o głosy warszawiaków do senatu. 

Arleta Zalewska – … To, co lider Platformy chciał zyskać, to obecność na swoich listach 

człowieka, który w ostatnich latach stał się twarzą protestów i sprzeciwu rolników wobec 

działań rządu PiS-u. 

Tusk – My w tej batalii o przyszłość Polski nie zmarnujemy ani jednego głosu. 

AZ – Szef AgroUnii dostał propozycję bycia numerem jeden w Koninie, a jego ludzie w 

kilku dalszych miejsc na listach… Z List Koalicji Obywatelskiej wystartuje 200 debiutantów, 

ponad połowa wszystkich kandydatów to kobiety. 

 

GK – Lider największej partii opozycyjnej musiał w końcu powiedzieć, co sądzi 

o referendum i pytaniach. Dziś powiedział. Obśmiał je, prowadzi do absurdu, udowadniał 

oderwanie od rzeczywistości. Jutro posłowie na nadzwyczajnym posiedzeniu Sejmu będą 

głosować nad referendalną ustawą. 

Tusk – Uroczyście tu przed wami unieważniam to referendum. Dlaczego to referendum 

unieważniam? 

 

GK – Blisko pół miliona złotych kary nałożył szef Krajowej Rady Radiofonii i Telewizji 

na radio Zet, bo nie spodobał mu się materiał o okolicznościach przejazdu przez Polskę 

prezydenta Ukrainy. Miał być sprzeczny z prawem i polską racją stanu. 

GK – Wszystkie ataki na most krymski przeprowadziła armia ukraińska. Władze 

w Kijowie ogłosiły oficjalnie, że niszczyły obiekt, który jest oczkiem w głowie Putina i symbol 

rosyjskiej okupacji. Próba sił na Morzu Czarnym trwa, a na froncie wyzwolono kolejną 

miejscowość. 

♣ 
2023-08-17 czwartek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,4681 

Tvn24bis – Fakty Grzegorz Kajdanowicz 

 

UKRAINA WALCZY – pięćsetny trzydziesty dziewiąty dzień 

 



GK – Pomysł referendum od początku był kontrowersyjny. Pytania według opozycji bez 

sensu, a sejmowa debata przypominała dziś pyskówkę i awanturę. PiS zwołało specjalne 

posiedzenie sejmu, by ekspresem przeprowadzić uchwałę przez parlament. I dopięło swego. 

Czarnek w Sejmie – Łapy precz od polskich kobiet. Bo polskie kobiety są bezpieczne w 

Polsce, bo nie ma nielegalnych imigrantów, nie ma absurdalnej polityki. W Polsce kobiety są 

szanowane w kulturze chrześcijańskiej, a wy nie zwracacie uwagi na zagrożenie i chcecie, by 

były gwałcone. 

Witold Zembaczyński, KP Koalicja Obywatelska, Nowoczesna – Wyciągacie dowód 

osobisty i w momencie, kiedy dajecie go do komisji mówicie, że odmawiacie przyjęcia karty 

referendalnej. Musicie dopilnować, żeby w tej rubryce zostało przy członach komisji wyborczej 

wypełnione, że odmówiliście wzięcia tej karty referendalnej i razem unieważniamy ten chłam. 

 

GK – A teraz lista kandydatów z niespodziankami, czyli setka kandydatów opozycji i 

samorządowców do senatu. Lista jest ostateczna, a kandydaci wspólni. Poszczególne partie nie 

będą sobie wystawiać w okręgach konkurentów, bo stawka jest wysoka – obronić senat przed 

PiS-em. 

Arleta Zalewska – …ścierały się różne interesy… Ostatecznie szans na 8 miejsc dostali 

kandydaci Hołowni, 15 Lewicy, 20 PSL, w 5 okręgach powalczą kandydaci bezpartyjni, ale 

popierani przez opozycję. Pozostałe to okręgi Koalicji Obywatelskiej. 

 

GK – Ekonomiści mówią o recesji, a wyniki GUS-u potwierdzają, że z naszą gospodarką 

nie jest dobrze. PKB w drugim kwartale tego roku zmniejszył się o -3,7%, w porównaniu z 

pierwszym kwartałem. 

Donald Tusk – Cud gospodarczy Kaczyńskiego, czyli jak PiS zmarnował wspólną polską 

pracę ostatnich 30 lat. Byliśmy liderami Europy, dziś szorujemy po dnie. Jak się zmienił PKB w 

krajach UE w II kwartale 2023 r. Dane odsezonowane [?], zmiana kwartał do kwartału źródło: 

Eurostat, krajowe urzędy statystyczne 

Polska -3,7% | Szwecja -1,5% | Litwa -0,6% | Łotwa -0,6% | Austria -0,4% | Cypr -0,4% | 

Estonia -0,3% | Węgry -0,3% | Italia -0,3% | Holandia -0,3% | Dojczland 0% | Portugalia 0% | 

Czechy +0,1% | +0,2 Belgia | Słowacja +0,4% | Rumunia +0,4% | Hiszpania +0,4% | Francja 

+0,5% | Słowenia +1,4% | Irlandia +3,3% | 

Paweł Płuska – Gospodarka musi lecieć na dwóch silnikach: Konsumpcji i inwestycjach. 

Firmy prywatne nie inwestują z powodu niestabilnego prawa i drogich kredytów. A dodatkowo 

przez inflację nasze dochody nie wytrzymały wyścigu z cenami. Mniej kupujemy. I tak koło się 

zamyka. 

 

GK – Urna wyborcza będzie jedna, ale karty do głosowania będą trzy: dwie na wybory, a 

jedna referendalna. Nie trzeba odebrać od komisji wszystkich kart, ale tu ważna informacja i 

ostrzeżenie: proszę nie niszczyć kart wyborczych nawet w geście obywatelskiego sprzeciwu, 

grozi za to kara. 

 

GK – Zdobycie wioski Urożajna w obwodzie donieckim, może być początkiem ważnego 

etapu przełamywania rosyjskiej linii obrony na ukraińskim froncie. Według ekspertów na drodze 

ukraińskiej armii do Morza Azowskiego Rosjanie będą stawiać coraz słabszy opór. 

Andrzej Zaucha – … Litwa zamyka od jutra dwa przejścia graniczne z Białorusią, 

uzasadniając to pojawieniem się tam najemników z grupy Wagnera. 

♣ 



2023-08-18 piątek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,4869  

Tvn24bis – Fakty Grzegorz Kajdanowicz 

 

UKRAINA WALCZY – pięćsetny czterdziesty dzień 

 

GK – Prezes, premier, była premier, marszałek sejmu i minister obrony [własnej] wspólnie 

ogłosili hasło wyborcze PiS-u: „Bezpieczna przyszłość Polaków”. O co chodzi? To wyjaśnił 

Jarosław Kaczyński: o odstraszenie potencjalnego agresora, czyli w kampanii politycznej ważne 

będzie też ten militarny. 

Kaczyński – Nasze hasło, to bezpieczna przyszłość Polaków. 

Paweł Płuska – To wyborcze hasło… nie jest wielkim zaskoczeniem dla opozycji. 

Tusk – Tak naprawdę to hasło powinno brzmieć: Bezpieczna przyszłość PiS-owców. 

PP – Lista wyborcza Lewicy: 

Włodzimierz Czarzasty Sosnowiec, 

Adrian Zandberg Warszawa, 

Tomasz Trela Łódź, 

Marek Dyduch Wałbrzych, 

Krzysztof Śmiszek Wrocław, 

Krzysztof Gawkowski Bydgoszcz, 

Joanna Scheuring-Wielgus Toruń, 

Jacek Czerniak Lublin, 

Anita Kucharska-Dziedzic Zielona Góra, 

Anita Sowińska Piotrków Trybunalski, 

Paulina Matysiak Sieradz, 

Maciej Gdula Kraków, 

Arkadiusz Iwaniak okręg podwarszawski, 

Marcelina Zawisza Opole, 

Wiesław Buż Rzeszów, 

Paweł Krutul Białystok, 

Katarzyna Kotula Gdańsk, 

Agnieszka Dziemianowicz-Bąk Gdynia, 

Przemysław Koperski Bielsko-Biała, 

Zdzisław Wolski Częstochowa, 

Wanda Nowicka Gliwice, 

Maciej Konieczny Katowice, 

Andrzej Szejna Kielce, 

Monika Falej Elbląg, 

Marcin Kulasek Olsztyn, 

Wiesław Szczepański Kalisz, 

Tadeusz Tomaszewski Konin, 

Katarzyna Ueberhan Poznań, 

Małgorzata Prokop-Paczkowska Koszalin, 

Dariusz Wieczorek Szczecin, 

Arkadiusz Sikora Legnica, 

Sylwia Buźniak Chełm, 

Paweł Kobielusz Chrzanów, 

Jacek Jabłoński Tarnów, 

Daniel Oliszewski Radom, 

Maria Parzychowska-Kurpiewska Siedlce, 

Łukasz Rydzik Krosno, 

Dariusz Standerski Piła, 

Paulina Piechna-Więckiewicz Płock 

PP – To, co widzimy, to tylko tak zwane jedynki, bo listy to 920 osób. Parytet płci to nie 

tylko działacze partii, ale też organizacji pozarządowych, KOD-u, strajku kobiet i samorządów. 



 

GK – To jednak będzie zadanie dla przyszłego sejmu, bo jeszcze kilka tygodni temu 

komisja Lex Tusk i badanie rosyjskich wpływów na polską politykę, to był wręcz interes 

narodowy. Zmieniła się strategia, PiS już komisji nie chce. 

 

GK – To byłą bardzo niespokojna noc, potężne burze, ulewy i wiatr dały się mieszkańcom 

południowej i centralnej Polski. 

Marzanna Zielińska – Ostatniej doby podróż przez Łódź była dużym wyzwaniem. 

Kierowcy, który najprawdopodobniej przez wodę wypadł z trasy i dachował do przejścia 

podziemnego, skończyła się obrażeniami. 

 

GK – Na tę wiadomość Ukraińcy czekali od dawna, amerykańska administracja 

zatwierdziła wysłanie Ukrainie myśliwców F-16 z Danii i Holandii, jak tylko zakończy się 

szkolenie pilotów. Ze złych informacji dla Putina jest ta o kolejnym dronie nad Moskwą. 

Anna Czerwińska – Serce rosyjskiego biznesu dzielnica Moskwa city, która znajduje się 

kilka kilometrów od kremla i dron. Według Rosjan został zestrzelony, ale szczątki maszyny 

spadły na budynek centrum kongresowego Expo-Centr. 

 

GK – Jeszcze kilka lat temu radni na wyścigi przyjmowali uchwałę anty-LGBT. 

Rywalizowali głównie na radykalizm, nie patrząc na konsekwencje, te finansowe. Lata minęły, 

przyszło opamiętanie i uchwały są uchylane, jedna po drugiej… 

 

GK – Twarze mają jak ludzie, nawet zmarszczki, tak samo mrugają oczami i poruszają się. 

Roboty w ludzkim ciele to hit na światowych targach w Pekinie. W tej branży są Chińczycy 

liderem. 

Maciej Mazur – …Na razie zdradzają je pewne niezgrabne ruchy… 

 

♣ 
2023-08-19 sobota 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,4869 

Tvn24bis – Fakty Piotr Kraśko 

 

UKRAINA WALCZY – pięćsetny czterdziesty pierwszy dzień 

 

PK – Każde wybory to rywalizacja: na argumenty, programy ciekawszą czy mądrzejszą 

opowieść o kraju, o jakim marzymy. Nie ma jakiejś tamtej Polski, mamy jedną. Nie ze 

wszystkimi sąsiadami musimy się przyjaźnić, ale dom mamy jeden. 

Paweł Płuska – Wzajemnej niechęci nie da się nie zauważyć. 

Tusk – Trzeba rozliczyć zło. Trzeba naprawić ludzkie krzywdy, których przez te osiem lat 

nazbierało się co niemiara. I to wszystko jest potrzebne po to, żebyśmy wszyscy podjęli próbę 

pojednania. 

Kosiniak-Kamysz – Nie zrobią tego ci, którzy skłócili Polaków. Nie zrobią na pewno ci, 

którzy dzisiaj rządzą, bo zasiali ciężką chorobę nienawiści, ale ci, którzy z tej bratobójczej 

wojny korzystają, z polaryzacji, z tego okładają się maczugą nienawiści po głowie, pewnie są w 

tym wiarygodni. 

PP – Polaryzacja sceny politycznej to fakt, to wzajemne oskarżenia, czasami wręcz o 

zdradę. Język tak dobrze znany z czasów słusznie minionych. 

Morawiecki – Zawsze kija w szprychy, piach rzucić w tryby po to, żeby Polska się gorzej 

rozwijała. 

Tomasz Grodzki, marszałek Senatu, KP KO, PO – Komuś zależy, żebyśmy byli skłóceni, 

podzieleni. Bo skłócony naród jest słaby. Myślę, ż ten ktoś mieszka na wschodzie od nas na 

kremlu, a tymczasem dla tego rządu wrogiem jest Berlin, wrogiem jest Bruksela. 

Morawiecki – Po jest wysłannikiem Berlina. 

PP – Kampania wyborcza to pewnie nie jest najlepszy czas na pojednanie, ale jak 

słyszymy, ktoś kiedyś musi zacząć to zasypywanie rowów, podziałów. 



Tusk – Nie będziemy szli po odwet… które czynią to zło w sposób niemalże kryminalny, 

którzy tak bezwstydnie okradają Polki i Polaków a naszych pieniędzy, z naszych marzeń, z 

naszych praw, z naszej przyszłości. 

PP – Może dlatego, gdy pytaliśmy czy to marszałek Witek podczas dożynek, czy to 

ministra Horałę na otwarciu remizy, słyszeliśmy bardzo podobne opinie o propozycji lidera PO. 

Obie strony mają swoje warunki pojednania. 

 

PK – Kiedy i po co ludzie wrócą na Księżyc? 

- Piasek księżycowy jest nasączony helem – paliwem przyszłości. Kot pierwszy, ten 

lepszy. 

- Za kilka lat, może nawet mniej niż trzy zobaczymy astronautów chodzących po 

Księżycu. 

 

PK – W czasie, gdy Wołodymyr Zełenski był z wizytą w Szwecji, rozmawiał 

o możliwości przekazania Ukrainie myśliwców w Gripen, Rosjanie przeprowadzili potężny atak 

rakietowy na Czernihów. Siedem osób zginęło, ponad 120 jest rannych. 

 

PK – Każdy telefon na numer 116 111 jest wołaniem o ratunek, niemal każda interwencja 

to uratowane życie, życie czasem bardzo, bardzo małych dzieci i tak jest codziennie. Co więcej, 

tych telefonów jest coraz więcej. Jeśli pomyślą państwo, że tych, którzy pomagają z całą mocą, 

wspiera minister edukacji, to niestety raczej nie… 

♣ 
2023-08-20 niedziela 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,4869 

Tvn24bis – Fakty Piotr Kraśko 

 

UKRAINA WALCZY – pięćsetny czterdziesty drugi dzień 

 

Paweł Płuska – Na tę deklarację na jego obecność na listach Koalicji [Obywatelskiej] 

natychmiast zareagowała prawa strona: 

Mateusz Morawiecki 

W czasach walki z komuną mówiliśmy o takich „idiota albo agent”. 

Sojusz Polski z USA jest podstawą naszego bezpieczeństwa! 

 

Michał Kołodziejczak 

Proszę przywołać zdanie Kaczyńskiego, kiedy mówił do Rosjan, że są jego braćmi. 

Proszę przywołać lata rządów PiS, kiedy zwiększali import węgla z Rosji. 

Proszę przywołać lata rządów PiS, kiedy nie dali rolnikom rekompensat z powodu 

rosyjskiego embarga. Proszę przywołać program PiS, który nie został zrealizowany 

przez 8 lat. Później możecie mówić o mnie źle. 

 

S Szynkowski vel Sęk 

Wiarygodny Kołodziejczak, kandydat Koalicji Obywatelskiej: 

5 lat temu USA należało obrażać a Rosję hołubić, od tego czasu zrobiłem sobie 

zdjęcie z ambasadorem USA, wszedłem do listy PO i jest już zupełnie inaczej. 

 

PK – Sądzę, że powstanie – tak mówi prezydent o komisji Lex Tusk, ale nie ma pewności, 

czy ten osąd dotyczy jeszcze tej kadencji sejmu. 

Kaczyński na dożynkach – Za chwilę możemy stracić kontrolę nad ogromnom większością 

spraw, dziejom się w naszej ojczyźnie. Takie plany som. Ich symbolem, można powiedzieć, 

personifikacjom w Europie jest pan Weber, a w Polsce Donald Tusk. 

[Może wystarczy na dzisiaj?] 

 

PK – Czy szkoła może być cztery dni w tygodniu? 

 



PK – Najpierw Waszyngton zapowiedział, że poprze [TVN podał, że już poparł] 

przekazanie Ukrainie samolotów F16 przez Danię i Holandię, a dziś w obecności Wołodymyra 

Zełenskiego mówią już o tym premierzy obu państw. Ponad 60 samolotów byłoby ogromnym 

wsparciem w walce z rosyjską inwazją, ale miną miesiące, zanim te samoloty wezmą udział w 

walce na ukraińskim niebie. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy w Holandii – Za każdym razem gdy siły zbrojne 

Ukrainy otrzymywały nowy typ uzbrojenia, Hajmarsy, Harpuny, Leopardy, Patrioty czuliśmy, 

że zbliża się koniec tej wojny, czyli zwycięstwo wolnego ukraińskiego narodu. Tak samo F16 

dadzą nam nową energię. 

Mark Rutte, premier Holandii – Holandia i Dania zobowiązały się do przekazania Ukrainie 

samolotów F16 przy współpracy ze Stanami Zjednoczonymi i innymi partnerami. 

Paweł Szot – Według prezydenta Ukrainy, który po południu odwiedził także Danię, 

Holandia ma przekazać 42 myśliwce, Dania deklaruje 19. F16 to konstrukcja z lat 

siedemdziesiątych, wiele krajów NATO zastępuje ją właśnie nowymi samolotami F35. 

Ukraińskie F16 będą mogły w pełni korzystać z NATO-wskich rakiet i bomb, gwarantują 

przewagę w powietrzu, jeśli nie w pełni, to na konkretnych odcinkach frontu. 

 

PK – 24 godziny temu mówiliśmy, jak Ameryka, Chiny, Rosja i Indie stanęły do wyścigu 

na Księżyc, bo wszyscy mają plan założenia tam swojej bazy. No to dziś okazało się, że 

Rosjanie na razie wypadają z tej rywalizacji, bo po tym, ka stracili nad nią kontrolę, ich sonda 

Łuna 25 roztrzaskała się na powierzchni Księżyca. 

 

PK – To najbardziej tragiczna historia z pożarami w całej historii Teneryfy, spłonęło 

ponad 10 tysięcy hektarów lasów, ewakuowano kilkanaście tysięcy ludzi. Tylko dzięki 

ogromnemu wysiłkowi strażaków udało się uratować przed płomieniami wszystkie domy i co 

najważniejsze, nikt nie zginął. 

♣ 
2023-08-21 poniedziałek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,4768 

Tvn24bis – Fakty Piotr Kraśko 

 

UKRAINA WALCZY – pięćsetny czterdziesty trzeci dzień 

 

PK – [Milicyjny Black Hawk nad głowami przerażonych widzów reklamuje Wąsika]. 

 

PK – Okazuje się, że ten, kot ma dostęp do gabinet.gov.pl, mając państwa Pesel, może 

wiedzieć wszystko o państwa lekach… 

 

PK – Weekend był dramatyczny nad wodą [znowu utonięcia]. 

 

PK – Cała wyprzedaż to wina… 

 

PK – Minister rolnictwa zapowiadał, że poda się do dymisji, jeśli nie poradzi sobie ze 

zbożem… [nie poradził sobie i nie podał się]. 

 

PK – Prokuratura prowadzi trzy postępowania w sprawie mejli ministra Dworczyka… 

 

PK – Ukraina prosiła o nie Zachód od pierwszego dnia rosyjskiej inwazji [samoloty] 

 

PK – Wiele razy mówiliśmy tego lata o dramatycznych pożarach, to nie jest tak, że nie 

było ich wcześniej… 

 

PK – Parawany bronią każdego skrawka polskiej plaży… 

 



PK -Top of the Top – SOPOT FESTIVAL 2023 – za pół godziny – Kaja, Agnieszka 

Celińska, Ewa Bem, Katarzyna Nosowska, Michał Szpak… 

♣ 
2023-08-22 wtorek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,4648 

Tvn24bis – Fakty Piotr Kraśko 

 

UKRAINA WALCZY – pięćsetny czterdziesty czwarty dzień 

 

PK – [Znów o śmigłowcach nad piknikiem]. 

 

PK – Jak wynika z sondaży, PiS wygrałoby wybory, gdyby wybory odbywały się dzisiaj, a 

jego przewaga nad Koalicją Obywatelską jest coraz mniejsza, do tego trzecia siła to nie 

Konfederacja, a Trzecia Droga. 

Arleta Zalewska – Trzecia Droga – poparcie 9% (spadek o -1,6%). Lewica – poparcie 

7,1% (spadek -1,6%) 



PiS + Republikanie + Solidarna Polska 34,5% (wzrost +1,6%) 

Koalicja Obywatelka 31,2% (wzrost +3,1%) 

#Trzecia Droga 9% (spadek -1,6%) 

Konfederacja 7,8% (spadek -5,3%) 

Lewica 7,1% (spadek -1,6%) 

Trudno powiedzieć 10,4% (wzrost +4,6%) 

AZ – [pojawił się na prawicy] Marek Tusk! 

Zrzutka na pozwanie autora podręcznika do HIT – 250 000 zł – przeznaczona na 

procedurę In Vitro. 

Telefon zaufania dzieci i młodzieży 116 111 – 1 972 759 zł – ze zrzutki na działalność. 

Europejskie Centrum Solidarności w Gdańsku – 6 439 102,59 zł – ze zrzutki na 

działalność 

AZ – PiS ze środków budżetowych uprawia swoją politykę, w tym politykę historyczną. 

 

PK – ? [policja chodzi za Kołodziejczakiem] 

 

PK – Zgoda amerykańskiego departamentu stanu na sprzedaż Polsce 96 śmigłowców 

uderzeniowych Apacz w najnowszym wariancie Gardian, to jeden z najlepszych takich maszyn 

na świecie. AH64 APACHE 

 

PK – W tej chwili w szkołach jest 20 tysięcy wakatów nauczycieli. Ponad 60% nauczycieli 

zastanawia się nad zmianą zawodu. Nie ma chętnych do pracy w przedszkolach. 

 

PK – Ukraińcy wyzwalają coraz więcej miejsc zajętych przez Rosjan. 

Andrzej Zaucha – O tę miejscowość Robocyny w zaporoskim ciężkie walki trwały niemal 

2 miesiące. Przed wojną mieszkało tutaj 500 osób. Oficjalnie ukraińska armia wkroczyła do niej 

dzisiaj i wywiozła tych nielicznych, którzy przetrwali piekło. Ukraińskie drony niemal 

codziennie lecą w stronę Moskwy. Drony atakują też strategiczne cele wojskowe, tak płonie 

rosyjski bombowiec strategiczny TU22. 

♣ 
2023-08-23 środa 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,4834 

Tvn24bis – Fakty Piotr Kraśko 

 

UKRAINA WALCZY – pięćsetny czterdziesty piąty dzień 

 

PK – Zablokowano dostęp do konta pacjenta. [Mam nadzieję, że sam pacjent ma dostęp do 

swojego konta]. 

 

PK – Wiceminister, który pomagał w sprowadzeniu na piknik policyjny Black Hawka 

broni decyzji, tłumacząc, że chodziło o wydarzenie patriotyczne. 

 

PK – Jak Indie zdobyły Księżyc. 

 

PK – Cztery osoby nie żyją, a ponad siedemdziesiąt jest w podkarpackich szpitalach. To 

wszystko po zakażeniu bakterią Legionellii. 

W Rzeszowie powołano sztab kryzysowy i zdecydowano o dezynfekcji sieci 

wodociągowej. Do zakażenia dochodzi drogą oddechową, a nie przez picie wody. 

 

PK – Mamy dane o rekordach w gospodarce, ale nie o takich chcielibyśmy mówić, bo 

chodzi o to, jak wiele firm zawiesza teraz działalność. Do tego jeszcze fatalne informacje o 

sprzedaży. Ale to niestety zrozumiałe, jeśli poziom inflacji jest najwyższy w Europie. Polacy na 

zakupach muszą po prostu oszczędzać. 

Jacek Tacik – … Gigantyczny wzrost cen produktów, wyższe rachunki za gaz i prąd 

zmusiły Dorotę Rydygier do podwyższenia cen, co doprowadziło do drastycznego zmniejszenia 



się liczby klientów. W Pierwszym półroczu tego roku 110 500 firm musiało zawiesić swoją 

działalność. To dotyczy każdej branży. A oto przyczyna: Jak podaje GUS, sprzedaż detaliczna 

zmalała w lipcu 2023 roku o -4% (3,7%) rok do roku. Najbardziej sprzedaż mebli, TV i AGD 

oraz prasy i książek. Mniej kupujemy ubrań i oszczędzamy na żywności. Inflacja według GUS 

to 10,8%. Ta czternasta emerytura wyniesie 2200 zł netto, ale tylko dla tych, dla których 

zasadnicza emerytura jest najniższa. 

Przeciętne miesięczne wynagrodzenie w sektorze przedsiębiorstw w lipcu 2023 roku 

wzrosło o 10,4%. 

Adam Szłapka, KP KO, Nowoczesna: – Inflacja z powietrza się nie wzięła. To jest 

przemyślana polityka Morawieckiego i Glapińskiego. 

 

PK – To było jedno z największych wydarzeń w dziejach Indii, dzieci przerwały lekcje, 

ludzie modlili się w świątyniach, cały kraj czekał przed telewizorami na finał transmisji 

wylądowania indyjskiej sondy na Księżycu i to po jego ciemnej stronie. 

Narenda Modi, premier Indii – Przyjaciele, w tej radosnej chwili chciałbym się zwrócić do 

wszystkich ludzi na świecie: Ta misja nie jest tylko sukcesem Indii, to sukces, który należy do 

całej ludzkości i który umożliwi innym takie misje. 

Monika Krajewska – Jednak w tych kraterach może kryć się przyszłość eksploracji 

kosmosu. Po udanym lądowaniu do akcji wkroczył łazik, dumnie nazywany „Mądrość”. Jego 

zadaniem będzie przeprowadzenie serii eksperymentów i zebranie próbek gruntu, a potem 

analiza pod kątem obecności wody. 

Karol Wójcicki, popularyzator astronomii – To jest tak naprawdę dla wszystkich misji 

załogowych, woda, nawet tak w stanie lodowym, to przede wszystkim trzy rzeczy: 

- po pierwsze, woda pitna, którą możemy pozyskać dla załogi; 

- po drugie, tlen, który możemy uzyskać z tej wody; 

- a po trzecie, możemy też uzyskać z tego paliwo wodorowe. 

To trzy najważniejsze rzeczy, które astronauci muszą zabierać ze sobą. 

 

PK – Dokładnie dwa miesiące po tym, jak Jewgieniejowi Prigożynowi i grupie Wagnera 

obiecano, że nic złego ich nie spotka po ich niedokończonym marszu na Moskwę, pojawia się 

taka informacja kilkanaście minut temu dosłownie, podana przez Rosyjską federalną Agencję 

Transportu Lotniczego, że w obwodzie permskim rozbił się prywatny odrzutowiec Embrajer, na 

pokładzie było 10 osób, wśród nich Jewgienij Prigożyn. Nikt nie przeżył. 

 

PK – Wojna w Ukrainie. Nawet 1/5 powierzchni Ukrainy może być zaminowana. A jak 

potworne jest usuwanie min [wiem, przecież jestem saperem] 

Andrzej Zaucha – W dzielnicę w centrum Moskwy znowu uderzył dron kamikadze. W 

sierpniu to już codzienność. Ukraińcy mówią, że Rosjanie też muszą poczuć koszmar wojny. 

♣ 
2023-08-24 czwartek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,4730 

Tvn24bis – Fakty Piotr Marciniak 

 

UKRAINA WALCZY – pięćsetny czterdziesty szósty dzień 

 

PM – Świadek mówi o wybuchu w powietrzu. A eksperci zastanawiają się, czy prywatny 

samolot wysadzony czy zestrzelony? W Rosji ogłoszono, że zginął Jewgienij Prigożyn… 

 

PM – Ukraińcy świętują niepodległość i oddają hołd obrońcom ojczyzny. A desantem na 

Krym pokazują Putinowi, że są w stanie tam wrócić. 

Katarzyna Sławińska – Parada zniszczonego sprzętu agresora na głównej ulicy Kijowa. 

Wołodymyr Zełenski oddał hołd ofiarom wojny. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy – Pamiętamy o tym, przez co przeszli Ukraińcy, 

widzimy zagrożenia, walczymy z wrogiem, ale pamiętamy, że wiemy, jak zwyciężyć i 

zwyciężymy. 



KS – … Wywiad informuje o udanym desancie na zachodnim krańcu półwyspu (Półwysep 

Tarchankucki, Majak). Wczoraj ukraińskie siły zniszczyły w tej okolicy w tej okolicy 

najnowocześniejszy system obrony powietrznej S400. Według ukraińskich mediów to może być 

początek bitwy o Krym. 

Premier Norwegii potwierdził w Kijowie, że dołączy do Holandji i Danii i też przekaże 

Ukrainie samoloty F16. 

 

PM – Wielki sukces polskiej biegaczki. 

 

PM – Aż trzy poważne wypadki na torach: w Białymstoku, a także w Skierniewicach i 

Poznaniu – wszędzie doszło do wykolejenia. W Skierniewicach do zderzenia pociągów 

pasażerskiego i towarowego. Na szczęście nie ma ofiar. 

 

PM – Polska 2050 proponuje, by rozdzielić odbiór kart wyborczych i referendalnych, tak 

by dział bądź rezygnacja z udziału w referendum nie mieszało się z publiczną deklaracją. Chodzi 

o tajność wyborów. Chodzi też o rzetelność – mówi KO i skutecznie pozywa do sądu PiS, 

oskarżająco kłamstwo w spocie. 

[Podobnie proponowałbym zagranicy rozdzielenie komisji wyborczych tak, aby każda 

miała po około tysiąc wyborców, co pozwoli na zdążenie z policzeniem głosów. Podział nie 

byłby fikcją, bo wyborcy będą przyjeżdżali z całej Wielkiej Brytanii]. 

Maciej Knapik – Pierwsza rozprawa w trybie wyborczym i sukces Koalicji Obywatelskiej. 

Chodzi o ten spot: „Pamiętam, jak rządził Tusk”. To pani, a robotnik: „…bezrobocie było 15%. 

Tusk zniszczył polską gospodarkę”. 

Sędzia: Bezrobocie przekraczało 15% tyko przez trzy miesiące. W pozostałym okresie 

bezrobocie było istotnie niższe… 

 

PM – Coraz mniej w Polsce szpitali, gdzie można dokonać aborcji. W tych nielicznych 

przypadkach, gdy władza jej nie zabroniła. A ponieważ szpital w Oleśnicy jest takim miejscem, 

oddawany jest presji: pikiety, modlitwy i groźby, a także zdjęcia, jak mówią lekarze, straszą, ale 

nie pokazują prawdy… 

 

PM – Natalia Kaczmarek jest wicemistrzynią świata w biegu na 400 metrów. Od czasu 

złota Ireny Szewińskiej nie mieliśmy takiego sukcesu. 

 

PM – Zaledwie dwuletnia rysica urodziła pięcioro małych rysiąt. Jak ona z nimi da sobie 

radę? – Martwią się ekolodzy z Pomorza Zachodniego. Buszują teraz w lesie o lo Choszczna. 

Dzikich kotów jest w Europie bardzo mało. 

Paweł Abramowicz – Zaszyły się w lesie rysie i harcują wesoło pod opiekuńczym okiem 

mamy, z pewnością dumnej, bo powić aż 5 kociąt, to absolutny rekord. 

Opieka nad tak wyjątkowo ruchliwymi młodymi to rodzicielski skok na głęboką wodę, 

trzeba pilnować, żeby się jakiś nie zapodział, a podczas spacerów uważać na samochody i 

niestety na myśliwych, bo bywa, że pomylą rysia z dzikiem. Ale kociaki i mama są pod dobrą 

opieką. Bez pomocy w ogóle nie byłoby w Polsce populacji tych pięknych i największych 

europejskich kotów. W ubiegłym wieku niemal je wytrzebiono. Teraz dzięki programom 

reprodukcji mamy około dwustu tych rudzielców. Część urodziła się w brojlerach, część, jak ta 

słodka piątka, już na wolności. 

Cud narodzin cieszy szczególnie, gdy gatunek jest skrajnie zagrożony, jak tygrysy 

sumatrzańskie – w naturze żyje ich już tylko 100, ale w ogrodach zoologicznych 200, co daje 

nadzieję. To młodziutki osiołek somalijski – jego populacja spadła o 95%. Na liście 

zagrożonych, lecz też nowonarodzonych, mamy jeszcze śliczną zebrę Grevy’ego spod Londynu, 

dwa małe lamparty perskie z ZOO w Płocku i pigmejki karłowate – najmniejsze małpki świata 

wielkości małego chomika, które tato wielkości większego chomika dźwiga na barana w 

chorzowskim ogrodzie. I wspaniale, że się udaje porozmnażać, wszak to jest, jak „rudy, rudy ryś 

taka piękna sztuka”. 

 



PM – Na koniec Faktów przeniesiemy się do opery leśnej w Sopocie. Jest tam: 

Dominika Ziółkowska – Dziś będzie bardziej sentymentalnie i lirycznie, zdecydowanie. 

Dlatego że tutaj w Sopocie wystąpią takie gwiazdy, jak Kaja, które zaśpiewają piosenkę 

Zbigniewa Wodeckiego. Zresztą zdjęcie Zbigniewa Wodeckiego jest tutaj na drodze do opery 

leśnej, tam są zdjęcia innych znanych gwiazd i tutaj właśnie wybrzmi piosenka Zbigniewa 

Wodeckiego „chwytaj dzień” … 

♣ 
2023-08-25 piątek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,4674 

Tvn24bis – Fakty Piotr Marciniak 

 

UKRAINA WALCZY – pięćsetny czterdziesty siódmy dzień 

 

PM – Po wczorajszym symbolicznym desancie na Krymie ukraińska armia atakuje Rosjan 

na Krymie dronami. 

 

PM – Już siedem ofiar śmiertelnych spowodowane bakterią Legionellą. Leczenia 

szpitalnego wymaga 45 osób. 

 

PM – W Polsce rusza w Olsztynie doroczny kampus Polska przyszłości organizowany 

przez Rafała Trzaskowskiego. To forum wymiany myśli młodych Polek i Polaków określany 

jako największy festiwal społeczno-polityczny w Europie. 

Katarzyna Kolenda-Zaleska – Przyjechało 1300 bardzo fajnych młodych ludzi i przyjedzie 

jeszcze sporo. Będzie około 400 prelegentów, między innymi Marian Turski, będzie 700 gości, 

będą warsztaty, będą rozmowy, będą dyskusje, będą spotkania. 

Trzaskowski – Chcemy pokazać dzięki wam, że są możliwości i inne standardy, że jest 

możliwa rozmowa, w której nie mówi się tylko o przyszłości Polaków, ale mówi się również o 

przyszłości Polek, że jest możliwa rozmowa, w której mogą uczestniczyć ludzie doświadczeni i 

ludzie, którzy dopiero wkraczają w dorosłość, nikt nikogo nie poucza. 

Olga Tokarczuk podpisuje tutaj swoje książki. Wcześniej spotkała się z młodymi ludźmi, 

mówiła o potrzebie zaangażowania społecznego, odpowiedzialności, o szacunku, a także o 

szacunku dla przyszłości, bo jak mówiła: przed nami na Ziemi żyło 66 miliardów ludzi. 

Olga Tokarczuk – Jesteśmy potomkami zwycięzców, mamy w genach, mamy w genach 

zwycięstwo po prostu. Ten optymizm, który możemy znaleźć w przeszłości, możemy też 

zastosować w myśleniu o sobie dzisiaj. 

KKZ – Kampus potrwa do środy, na finał przyjedzie Donald Tusk. 

 

PM – Nie śpijcie w czasie wyborów, ruszcie się z kanapy i zagłosujcie – przypominają 

artyści i zapewniają, że polityka nie jest dla polityków, tylko niestety dla nas. A decyzje 

polityków mogą pomóc lub zaszkodzić każdemu i ułatwić lub utrudnić życie. Jest taki moment, 

w którym możemy decydować. To właśnie wybory. 

[Nie jestem pesymistą, ale zbyt wiele widziałem: tak prawdziwe jest fałszowanie 

wyborów]. 

Arleta Zalewska – …do wyborów zostało 51 dni. 

 

PM – [Sztuczna inteligencja dała głos Morawieckiego do treści, których nigdy by nie 

wygłosił. W tym prekursorami są Amerykanie]. 

 

PM – Mięso, to mięso – mówi kandydatka Konfederacji do sejmu [Natalia Jabłońska], 

której nie podoba się zakaz uboju psów i handlu psim mięsem. Poseł Konfederacji dodaje, że 

jest to kwestia wolności, w którą państwo nie powinno się wtrącać. Najpierw była szokująca 

piątka Mentzena [nie wychwyciłem, zajrzałem do internetu, nawet jest, ale reklamy 

uniemożliwiają odczytanie. Jest]. Mentzen: nie chcemy Żydów, homoseksualistów, aborcji, 

podatków i Unii Europejskiej. 



♣ 
2023-08-26 sobota 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,4674 

Tvn24bis – Fakty Grzegorz Kajdanowicz 

 

UKRAINA WALCZY – pięćsetny czterdziesty ósmy dzień 

 

GK – Dla polityków wakacje skończyły się na dobre. To była kampanijna sobota pod 

hasłem krytyki przeciwników i obietnic dla wyborców. Opozycja mówi o fatalnej sytuacji dla 

rolników. Lider partii, która rządzi od ośmiu lat, mówi głównie o tym, jak rządzili poprzednicy 

kilkanaście lat temu. 

Władysław Kosiniak-Kamysz 

Brukselski komisarz @jwojc przysłał na DM „pismo”, prosząc lobbing ws. 

przedłużenia zakazu wwozu do UE 4produktów rolnych z Ukr. My żądamy 

rozszerzenia tego zakazu, zatrzymania ograniczania produkcji rolnej i przyjęcia 

ustawy o ochronie polskiego rolnictwa. 

 

GK – Nie ma garniturów, a marynarki to rzadkość. Obowiązujący tiszert to bluza 

z kapturem. Politycy i inni goście kampusu „Polska przyszłości” powinni być na luzie. 

Rozmowy są o polityce, a w roli przepytujących młodzi ludzie, którzy mogą zdecydować, kto 

będzie rządził Polską. 

Katarzyna Kolenda-Zaleska, Olsztyn – Dzisiaj największym i najważniejszym gościem 

kampusu był Witalij Kliczko, legendarny bokser, mer Kijowa, a także symbol oporu Ukrainy 

wobec rosyjskiej agresji… 

Kliczko – Nie wystarczy mieć marzenia, musisz o nie ciężko walczyć i ciężko pracować, 

by się spełniło. Naszym Ukraińców marzeniem jest stać się częścią europejskiej rodziny. Wy 

Polacy mieliście dokładnie takie samo marzenie wiele lat temu i ono się spełniło. Teraz my 

walczymy o europejskie wartości, zasady, demokrację i naszą przyszłość. 

KKZ – Olga Tokarczuk wczoraj mówiła: Polityka to jedno z najważniejszych narzędzi, 

które wpływa na świat. Dlatego trzeba brać sprawy w swoje ręce. Zapytałam Olgę Tokarczuk o 

to, jaka jest stawka tych nadchodzących wyborów. I Olga Tokarczuk powiedziała mi: 

Odpowiedź na to pytanie jest bardzo jasna i bardzo krótka: 

Olga Tokarczuk – Stawką tych wyborów jest wolna Polska, jest największym moralnym 

obowiązkiem pójście na wybory. 

KKZ – Inny pisarz Andrzej Stasiuk tutaj zbiera pieniądze na wozy transportowe dla 

Donbasu, za co bardzo dziękował mu Witalij Kliczko. 

 

Reklama wyborów w TVN: 

Napis: 15 X i wypowiedź kolejnego Polaka: 

Uczestniczka Powstania Warszawskiego – Wszystkie dzieci powinny rozumieć, jaki je 

wielki zaszczyt spotyka, każdego, kto głosuje. 

Pani – To jest właśnie ten moment, kiedy… Warto iść na wybory. 

Jerzy Bralczyk – Warto iść na wybory, dla siebie samego]. 

 

GK – Ukraińskie wojska przedarły się przez najtrudniejszą, pierwszą linię rosyjskiej 

obrony w Zaporożu na południu kraju. To byłby bardzo ważny sukces trwającej od miesięcy 

kontrofensywy. O szybko posuwających się ukraińskich wojskach piszą nawet rosyjscy 

blogerzy. 

Katarzyna Sławińska – To okolice Robotyne, wsi zdobytej dwa dni temu przez ukraińskie 

siły. To tu teraz trwają najcięższe walki. Poświęcenie nie idzie tu na marne, bo walczący 

żołnierze twierdzą, że przedarli się przez najtrudniejszą, pierwszą linię obrony Rosjan na 

południu. 

„Kombat”, dowódca batalionu „Skała”: – Przeszliśmy przez główne drogi, które były 

zaminowane. Dalej jest przede wszystkim logistyka Rosjan i drogi, których sami używają. Może 

być jeszcze trochę min, ale jestem pewien, że stąd pójdziemy szybciej. 



KS – Teraz celem jest miejscowość Tokmak, ważny węzeł drogowy i kolejowy. Ich 

zdobycie odcięłoby Rosjan od ważnego szlaku zaopatrzeniowego.  

Mark Milley, generał, przewodniczący kolegium połączonych szefów sztabów armii 

Stanów Zjednoczonych – Jest krwawa, powolna, okupiona ofiarami i bardzo, bardzo trudna. 

Pomysł, by środkami wojskowymi wyrzucić z kraju 200 czy 300 tysięcy rosyjskich żołnierzy, to 

bardzo trudne wyzwanie. Iną drogą są negocjacje i może też do nich dojdzie. 

KS – Kijów nie chce słyszeć o rozmowach, zanim nie odbije swoich ziem. Dlatego każdy 

sukces na froncie może znacznie podnieść morale ukraińskich obrońców i jeszcze bardziej 

zniszczyć motywację najeźdźców. Według ukraińskiego wywiadu coraz więcej Rosjan trafia do 

niewoli lub oddaje się w ręce Ukraińców. Kolejna niespokojna noc w Moskwie. 

♣ 
2023-08-27 niedziela 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,4674 

Tvn24bis – Fakty Grzegorz Kajdanowicz 

 

UKRAINA WALCZY – pięćsetny czterdziesty dziewiąty dzień 

 

GK – Były już w Warszawie dwa takie prestiżowe pojedynki, oba zakończone przegraną 

Jarosława Kaczyńskiego i zwycięstwem Donalda Tuska. Kolejnego nie będzie, bo prezes PiS-u 

nie wystartuje w wyborach do sejmu w Stolicy. Opozycja mówi, że ucieka, bo się boi. Prezes, że 

to dla dobra partii. Kaczyńskie nie powalczy z Tuskiem, za to z Giertychem. 

Tusk – Nawet mnie to zaskoczyło. Mam dla Jarosława Kaczyńskiego dwie chyba nie 

najlepsze informacje. Ludzie zapytają się ciebie, gdzie uciekasz chłopie? My nie jesteśmy 

schroniskiem dla tchórzy. Żebyś nie czuł się samotny, żebyś poczuł się trochę lepiej i robię to 

tylko dla ciebie Jarosławie Kaczyński, wystawię na tej liście, na naszej liście twojego 

wicepremiera Romana Giertycha, na ostatnim miejscu. 

Arleta Zalewska – Roman Giertych informację potwierdził. I choć start Kaczyńskiego z 

Kielc to na razie nieoficjalna informacja, to prezes PiS-u już wie, że w swoim okręgu w tej 

kampanii będzie mierzył się ze swoim wicepremierem. 

Tusk – Z twojego rządu, nie z mojego, podobno ma dla ciebie dużo informacji. Podobno 

jest gotów przeprowadzić arcyciekawą kampanię, w której wykorzysta całą wiedzę. 

 

GK – Marian Turski, historyk, publicysta, ocalały z hitlerowskich obozóe zagłady był dziś 

gościem kampusu „Polska przyszłości”, przyjętym entuzjastycznie. Później była debata 

polityczna. Na pytania publiczności odpowiadali liderzy Lewicy: Włodzimierz Czarzasty i 

Robert Biedroń. 

Marian Turski – Jaka jest szansa na to, żeby Polska nie była samotna, jak była 

w trzydziestym dziewiątym? Tylko jeżeli ma zaplecze Europy. A w tej zachodniej Europie 

częścią ważną tego porządku europejskiego, tej Unii Europejskiej, która jest naszą jedyną siłą i 

ostoją są Niemcy. To jest polska racja stanu. Jeżeli ktoś występuje przeciwko temu, występuje 

przeciwko polskiej racji stanu, skazuje nas na samotność. 

Katarzyna Kolenda-Zaleska – Po spotkaniu z autorytetami na kampus wkroczyła wielka 

polityka i kampania wyborcza. Po raz pierwszy rzeczywiście pojawili się tutaj liderzy Lewicy: 

Robert Biedroń i Włodzimierz Czarzasty i muszę przyznać, że zostali przyjęci naprawdę bardzo 

dobrze. 

Czarzasty – Mówię to polskim kobietom. Nigdy nie będą realizowane wasze prawa, jeżeli 

nie będzie państwa świeckiego – uwierzcie w to. 

 

GK – Na Podkarpaciu 5 osób zostało rannych, trzeba było też ewakuować pacjentów ze 

szpitala w Dębicy. W Małopolsce tysiące, a w lubelskim setki domów przez wiele godzin było 

bez prądu. Sprawdziły się ostrzeżenia meteorologów – przez Polskę przeszły gwałtowne i 

niebezpieczne burze. 

Marzanna Zielińska – … nadchodąca doba będzie nadal niebezpieczna. 

 



GK – Jest kilkanaście kolejnych osób zakażonych Legionellozą. Łącznie t już blisko 150 

osób. 

 

GK – Był jednym z najlepszych ukraińskich pilotów, marzył, by latać na F16 i bronić 

ojczyzny. Pilot o pseudonimie „Dżius” zginął po zderzeniu dwóch samolotów treningowych. 

 

Maciej Nowicki – … obydwie stópki w Instytucie Matki i Dziecka w Warszawie, lekarze 

uratowali już tysiącu dzieci, bo tutejsza klinika onkologiczna specjalizuje się właśnie w leczeniu 

nowotworów kości i wszczepianiu endoprotez. Endoprotezy rosnące zaczął wszczepiać w 

Instytucie doktor Wożniak. 

♣ 
2023-08-28 poniedziałek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,4716 

Tvn24bis – Fakty Piotr Kraśko 

 

UKRAINA WALCZY – pięćsetny pięćdziesiąty dzień 

 

PK – Dlaczego Kaczyński warszawiak od zawsze nie będzie kandydował z Warszawy? Bo 

partii świetnie idzie w sondażach. To, że z Warszawy kandyduje Donald Tusk to zbieg 

okoliczności. 

 

PK – Olsztyn, kampus „Polska przyszłości”. 

Katarzyna Kolenda-Zaleska – Posłowie zrobili kontrolę poselską i z tej kontroli poselskiej 

płynie bardzo jasny sygnał: PiS nie pytając nikogo, rozstrzyga o likwidacji Lotniska Chopina, a 

tereny chce sprzedać. [Czy zdąży?] 

Gościem kampusu był ambasador USA w Polsce Mark Brzezinski. 

 

PK – Legionella rozwija się. 

 

PK – Bandyci z grupy Wagnera popełniali wszystkie możliwe zbrodnie, ale choć wydaje 

się to nieprawdopodobne, może być ktoś jeszcze gorszy od Prigożyna. [Tak Kraśko wszystko 

ubarwia]. Jan Pietrowski twórca innej grupy, którego ekstradycji domaga się teraz Ukraina. 

Anna Czerwińska – … Na Białorusi może być kilka tysięcy najemników Prigożyna. 

Kontrolę nad najemnikami próbuje przejąć Putin. 

Marek Nowicki – Polskie Towarzystwo Onkologiczne opublikowało listę 10 leków, które 

powinny być natychmiast refundowane: 

1. Trastuzumab derukstekan – rak piersi 

2. Pembolizumab – rak jelita grubego 

3. Pembrolizumab – rak piersi 

4. Niwolumab – rak jelita grubego 

5. Pembrolizumab – rak żołądka 

6. Sotorasyb – NDRP 

7. Entorfumab wedotin – rak urotelialny 

8. Niwolumab – rak przełyku, żołądka 

9. Kabozantynib – rak tarczycy 

10. Cemiplimab – rak podstawnokomórkowy skóry 

♣ 
2023-08-29 wtorek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,4690 

Tvn24bis – Fakty Anita Werner 

 

UKRAINA WALCZY – pięćsetny pięćdziesiąty pierwszy dzień 

 



AW – To jest niedopuszczalne, to jest cofnięcie nas do czasów komunizmu – tak o 

referendum pomyśle PiS mówi były minister spraw zagranicznych w rządzie PiS. Jacek 

Czaputowicz na tym pomyśle nie zostawia suchej nitki, podkreśla, że jest sprzeczny 

z konstytucją i służy władzy. 

Jacek Czaputowicz – To jest szantaż wobec wyborców. Metody nieuczciwe i nie 

akceptowalne. Ten, który nie weźmie udziału, odmówi przyjęcia karty, to przecież oczywiste, że 

nie głosował na PiS. Jego nazwisko zostanie oznaczone jako wróg władzy tej. To będzie taka 

lista proskrypcyjna. Jest to cofnięcie nas do czasów komunizmu, gdzie Polacy się obawiali 

bojkotować wyborów, bo obawiali się konsekwencji, a poza tym jest to złamaniem zasady 

tajności głosowania. Te wybory mogą być uznane za niespełniające standardów 

demokratycznych. 

Paweł Płuska – … Wynik wyborów mogą zakwestionować organizacje międzynarodowe. 

Możemy być wypchnięci poza nawias państw demokratycznych. Wszystko po to, by jak 

najmniej z opozycji wzięło udział w wyborach, by poczuli strach przed władzą. 

 

AW – Idziemy na wybory – tak mówią młodzi. Zabieramy ze sobą rodzinę, starszych i 

jeszcze młodszych niż my. A do tego zachęcamy do pójścia na wybory kobiety, bo nikt tak jak 

one same walczą o ich prawa. A to wszystko żebyśmy mieli fajną Polskę dla wszystkich. 

 

AW – Wystarczy nie być obojętnym i to już jest odwaga – tak mówią ci, którzy mieli 

odwagę bronić niezależności w sądach. Ta niezależność jest zapisana w Polskiej Konstytucji, tak 

jak wiele innych rzeczy, które czynią obywatela wolnym. 

Jarosław Kostkowski – …Trzy lata temu wymyślił Tour de Konstytucja. Temperatura 

sporu jest ogromna. 

- Tusk! Pan Tusk sprzedał Polskę! 

JK – w trasie są też politycy. 

Kaczyński – „Także ta nasza praworządność, która jest dzisiaj bardzo często deptana, ale 

przez kogo? Przez sądy. Przez te sądy, które są tak bronione. To one sobie, po prostu, bardzo 

często kpią z oczywistych faktów. Kpią sobie, właśnie, z praworządności. My to zmienimy. Tym 

razem nikt nas nie zatrzyma, zmienimy to! I Polska będzie w końcu taka jak trzeba!” 

Robert „Arizona” Hojda, organizator „Tour de Konstytucja” – Muszą zrozumieć, jaką 

mają siłę, jaką mają wartość jako obywatele w tym kraju i dopiero wtedy możliwe, że podniosą 

wyżej głowy i powiedzą: Zaraz, zaraz, zaraz. To wy przez cały czas żeście nas okłamywali? 

JK – Do końca roku pan Robert przejedzie 10 tysięcy kilometrów. 

 

AW – Papież zabiera głos i na kremlu słuchają go z uśmiechem. Za to rzecznik 

ukraińskiego MSZ właśnie zarzucił mu imperialistyczną propagandę. Do młodych rosyjskich 

katolików papież Franciszek mówił o wielkiej Rosji i wielkim człowieczeństwie tego imperium. 

Anna Czerwińska – Papież znów zaskakuje. Ukraina jest oburzona. Rosja zadowolona. 

Franciszek – Jesteście dziećmi wielkiej Rosji, wielkiej Rosji świętych, króla, wielkiej 

Rosji Piotra Pierwszego, Katarzyny Drugiej, tego wielkiego imperium o tak wielkiej kulturze i 

wielkim człowieczeństwie. Nie rezygnujcie nigdy z tego dziedzictwa. 

Oleg Nikolenko, rzecznik prasowy MSZ Ukrainy – „Naprawdę szkoda, że idee wielkiej 

rosyjskiej potęgi, które w rzeczywistości są przyczyną chronicznej agresywności Rosji, 

świadomie lub nieświadomie, wychodzą z ust papieża”. 

Matteo Bruni, dyrektor Biura Prasowego Stolicy Apostolskiej – „W improwizowanych 

słowach pozdrowień do młodych rosyjskich katolików kilka dni temu, jak jasno wynika to z 

kontekstu, w jakim je wypowiedział, papież zamierzał zachęcić młodych ludzi do zachowania i 

promowania tego, co jest pozytywne w wielkim rosyjskim dziedzictwie kulturowym i 

duchowym, a na pewno nie do wychwalania imperialistycznej logiki i osobowości rządzących, 

cytowanych, by wskazać niektóre historyczne okresy odniesienia”. 

Wałerij Załużny, naczelny dowódca sił zbrojnych Ukrainy – Początkowym strategicznym 

celem Rosji było zniszczenie naszej państwowości. Po tym, jak Ukraińcy stawili zaciekły opór, 

świadomym celem Rosji stało się wymordowanie samych Ukraińców. 

♣ 



2023-08-30 środa 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,4740 

Tvn24bis – Fakty Anita Werner 

 

UKRAINA WALCZY – pięćsetny pięćdziesiąty drugi dzień 

 

AW – Donald Tusk na Kampus Polska [Przyszłości] o przyzwoitości, o prawach kobiet i o 

polowaniu na Tuska. I na Kampus Polska to był finałowy gość. Przez sześć dni tysiące młodych 

ludzi słuchały i Tuska, i innych gości. 

Katarzyna Kolenda-Zaleska – Politycy na Kampusie nie mają łatwego życia. Chóralne 

wołanie: wytłumacz się z Giertycha! 

Tusk – Ja muszę na siebie wziąć tę ciemniejszą stronę polityki. Mam dość tych mitów i 

legend, jak wspaniale jest przegrywać. Moja kalkulacja była prosta, trzeba być sprytnym, 

bezwzględnym, szybszym, szukać manewrów, szukać forteli ani przez sekundę nie spoczywać i 

nie dać odpocząć. Odczuwacie poważny dyskomfort z powodu tego miejsca dla Romana 

Giertycha, to wam powiem, ja też. Ale większy dyskomfort ma Kaczyński. 

KKZ – On obiecał, że przedstawi sto konkretów na sto pierwszych dni rządzenia. W tym 

aborcja do dwunastego tygodnia. I takim mocnym politycznym akcentem kończy się 

sześciodniowy Kampus Polska. 

 

AW – Państwowa Komisja Wyborcza zabiera głos o wyborach, o referendum 

i o konkretnych zarzutach, że system tego głosowania złamie jego tajność, że cofa nas do 

czasów komunizmu, że służy władzy. Te zarzuty sformułował były minister rządu PiS. Na nim 

też PKW dziś się skupiła. 

Paweł Płuska – …Dziś głos zabrała sama Państwowa Komisja Wyborcza, której 

przewodniczący bezpośrednio odnosił się do słów byłego ministra: 

- Wiele nie prawdziwych 

PP – choćby tych dotyczących referendum organizowanego na zasadzie: kto nie z nami, 

ten przeciw nam. 

- są całkowicie nieprawdziwe, nieuprawnione i podważają autorytet Państwowej Komisji 

Wyborczej, a także zaufanie społeczeństwa do organów wyborczych. 

PP – Po raz kolejny na zarzuty kierowane nie tylko przez szefa dyplomacji, ale i innych 

polityków [również obywateli], mieszkających w mniejszych miejscowościach, którzy zwracali 

uwagę, że przez referendum to, co powinno być tajne, stanie się jawne. 

Artur Balazs, były minister rolnictwa i rozwoju wsi – Każdy z komitetów ma swojego 

męża zaufania, który tam sobie będzie szczegółowo odnotowywał, kto wziął kartę, kto nie. Tam 

każdy każdego zna, a więc nie ma żadnej wątpliwości i to podkreślam co do tego, że tajność 

wyborów zostanie złamana. 

PP – Usłyszeliśmy, że odmowa odebrania którejkolwiek z kart, musi zostać odnotowana, 

że nie ma możliwości, by były dwa oddzielne spisy wyborców. 

- przesądził o tym wprost ustawodawca [PiS-owski], a nie PKW 

PP – A PKW nic nie może, niczego nie zmieni. A mówienie, że wyniki wyborów mogą 

zostać zakwestionowane, jest nieuprawnione. 

- jak można podważać wyniki wyborów 

PP – OBWE [Organizacja Bezpieczeństwa i Współpracy w Europie] już po ostatnich 

wyborach prezydenckich wskazywało na nieprawidłowości, choćby na zaangażowanie tak 

zwanych mediów publicznych. A jeśli najbliższe wybory uzna za niedemokratyczne, kolejnym 

krokiem może być wykluczenie polskiej delegacji z Rady Europy jako tej, która wprawdzie 

reprezentuje parlament, ale nie reprezentuje wyborców. 

Aleksander Pociej, KP KO, PO – Głos Rady Europy jest bardzo mocno słuchany 

w Brukseli. [I co mi z tego?] 

 

AW – Atak, który był niespodzianką dla całej Rosji. Drony zaatakowały między innymi 

lotnisko w rosyjskim Pskowie, a to akurat lotnisko elitarnej jednostki wojskowej. Zniszczyły 



cztery samoloty i dla Rosji to poważny cios. Ale poważny cios poszedł też w drugą stronę. W 

ataku na Kijów zginęły dwie osoby. 

Andrij Jusow, wywiad wojskowy Ukrainy – „Mamy dane, mówiące o zniszczeniu czterech 

Ił-76 i uszkodzeniu jeszcze kilku”. 

Andrzej Zaucha – … Eksplozje słychać jeszcze było oprócz Pskowa w obwodach: 

kałuskim, briańskim, orłowskim, riazańskim, tulskim i moskiewskim. Wszędzie atakowano 

obiekty wojskowe. Rosjanie dronami i rakietami atakowali ukraińskie miasta. Zginęły dwie 

osoby, uszkodzonych zostało wiele domów, także supermarket. W Charkowie, który leży blisko 

rosyjskiej granicy, władze przygotowują się do rozpoczęcia roku szkolnego pod ciągłymi 

ostrzałami. Klasy będą rozmieszczone pod ziemią na stacjach metra. Będzie to dwa razy w 

tygodniu po 3 godziny. Większość uczniów będzie miała lekcje zdalne przez internet. Szkoły są 

ulubionym celem rosyjskich agresorów. Ponad 1300 szkół zostało całkowicie zniszczonych. 

Wiele innych jest poważnie uszkodzonych, nie będą mogły być otwarte przed rozpoczęciem 

roku szkolnego. 

AW – Ściany domów podziurawione gradem, tak było w Małopolsce. Na Podkarpaciu 

było coś, co wyglądało jak trąba powietrzna, a w Warszawie był potop na trasie S8. To tyko 

kilka katastrof, jakie zostawiła burza. W wielu miejscach Polski to były trudne 24 godziny. 

♣ 



2023-08-31 czwartek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,4684 

Tvn24bis – Fakty Anita Werner 

 

UKRAINA WALCZY – pięćsetny pięćdziesiąty trzeci dzień 

 

AW – Czuję tęsknotę za Solidarnością – mówi dziś Lech Wałęsa, a ważna rocznica tamtą 

Solidarność dziś przywołuje. Brama stoczni gdańskiej to niezmiennie brama symbol. 43 lata po 

podpisaniu porozumień sierpniowych to był krok do wolnej i demokratycznej Polski, krok, o 

którym nie wolno zapominać. 

Wałęsa – Ojczyzna w potrzebie. Największe zwycięstwo w historii Polski jest niszczone. 

Róbcie wszystko, aby na wyborach powiedzieć to, że dość. 

Mark Brzezinski – Lech Wałęsa jest uosobieniem heroizmu, odwagi i ducha tamtej 

generacji Polaków, którzy z narażeniem życia, a czasem oddając życie, walczyli o zmianę. 

Przewodniczący obecnej „solidarności” dzisiaj w Sali BHP – Tak ustawiają obok tego 

budynku sopce [? nie zrozumiałem], że świętują swoją rocznicę porozumień sierpniowych. I pan 

premier Morawiecki, rząd zjednoczonej prawicy ma w sercach to, co my, ludzie solidarności, 

czyli wa… 

Prezydent Gdańska – Od dawna żyjemy w osobnych plemionach, ba, nawet wspólne 

świętowanie nie jest możliwe. 

Donald Tusk w Europejskim Centrum Solidarności – Każdego dnia widzimy, że niestety 

to jest dokładnie klisza z tamtych zachowań. I że jeśli ta władza zachowuje się dokładnie tak 

samo jak tamta władza wobec ludzi, to my wszyscy, nieważne czy masz lat osiemnaści, czy 

osiemdziesiąt, to my wszyscy też powinniśmy zachować się tak, jak wtedy stoczniowcy w 

Gdańsku. Powinniśmy wstać, otworzyć szeroko oczy i powiedzieć dosyć. 

 

AW – Medale wolności słowa 2023 rozdane. W kategorii mediów medal otrzymał nasz 

kolega z tvn24 Piotr Świerczek… 

 

AW – PiS pokazało jedynki wyborcze… 

Arleta Zalewska – Negocjacje tego, kto, z którego miejsca i przede wszystkim skąd ma 

starować w wyborach, w obozie władzy trwały do ostatniej chwili. Dziś przed południem trwała 

próba zmiany kandydata na czele jednej z list i to z tego mógł wynikać też błąd: 

Kaczyński – Lista numer 38 Piła pan poseł Krzysztof Czarnecki. 

AZ – Tyle że nazwisko ogłoszone przez prezesa PiS-u nie pojawiło się na ekranach. 

Kaczyński – 39 Poznań pan minister Szymon Szymkowski wel Sęk. 

AZ – Według PiS informacji jedynką miała być Katarzyna Sójka, która tak jak 

w ministerstwie zdrowia, tak i na liście w Pile miała zastąpić Adama Niedzielskiego. Wielu 

ministrów takich jak Ziobro, Sasin, Gliński, Kamiński czy Bortniczuk, który w swoim okręgu 

wywiesił nawet plakaty, ostatecznie musiało zmienić okręg, by ustąpić miejsca innym i tym 

samym utrzymać pierwsze miejsce na liście. Okręg zmienił też Jarosław Kaczyński, z Warszawy 

na Kielce. W województwie świętokrzyskim prezes PiS-u zmierzy się z Romanem Giertychem, 

który wystartuje z ostatniego miejsca listy Koalicji Obywatelskiej. Komitety na rejestracje list 

mają czas do 6 września do godziny szesnastej. 

AW – Drony znowu atakują Rosję i sukcesy Ukraińców docenia nawet sekretarz generalny 

NATO. Wokół Bachmutu na przykład wróg znalazł się w pułapce. 

Katarzyna Sławińska – Kolejny atak dronów na rosyjskie terytorium. W okolicach 

Briańska zestrzelono trzy takie maszyny, nad Moskwą jedną, A to rakieta nad Krymem. 

- Z Bachmutu nie może się wycofać, ani przemieszczać. 

♣ 
2023-09-01 piątek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,4762 

Tvn24bis – Fakty Anita Werner 

 

UKRAINA WALCZY – pięćsetny pięćdziesiąty czwarty dzień 



 

AW – Jeszcze nikt nigdy nas tk nie upokorzył – tak mówią nauczyciele do ministra nauki 

Czarnka. Pogarda to dodatek, jaki dostają od ministra do swoich pensji. Dziś protestowali, żeby 

powiedzieć to głośno przed budynkiem ministerstwa. 

- najlepiej wykształcona grupa zawodowa najmniej zarabia. 

Czarnek – Chamstwo! Deprawacje. Dewiacje. Gnuśność i swawola kobiet. 

Maciej Knapik – …ZNP liczy 200 tysięcy członków, nie kłamców. 

 

AW – 84 lata od wybuchu drugiej wojny światowej. Dziś o świcie na Wester Platte 

przypomniały o tym syreny alarmowe. 

 

AW – Rolnicy przed wyborami z nadmiarem zboża i brakiem paliwa. 

Paweł Płuska – …Dziś pszenica kosztowała 600 złotych. Napłynęło zboże z Ukrainy i 

rynek kompletnie się zawalił. 

 

AW – 1200 złotych na godzinę – tyle zarabiają ludzie PiS w spółkach skarbu państwa. 

♣ 
2023-09-02 sobota 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,4762 

Tvn24bis – Fakty Piotr Kraśko 

 

UKRAINA WALCZY – pięćsetny pięćdziesiąty piąty dzień 

 

PK – Serce mam po lewej – to hasło wyborcze Lewicy, a Trzecia Droga mówi dość kłótni, 

do przodu. Dwie duże konwencje odbyły się dziś w Łodzi i Katowicach [Trzecia Droga]. Na 

listach trzeciej drogi będzie Ryszard Petru [założyciel Nowoczesnej]. 

Kosiniak-Kamysz – Dość kłótni do przodu! [powiedz to Kaczyńskiemu]. My chcemy z 

tego rynsztoku Polskę wyprowadzić. Dość kłamstwa [czyżby wszystkich?], obłudy i zakłamania. 

Maciej Knapik – Lewica mobilizuje kobiety: 

Agnieszka Dziemianowicz-Bąk – Polko, zabierz siostrę na wybory. Czy się to nam podoba 

czy nie, ten bój niestety będą musiały stoczyć przede wszystkim kobiety. 

Donald Tusk 

Na dwóch najważniejszych miejscach na listach Koalicji (tzw „jedynki” i „dwójki”) 

mamy 42 kobiety i 40 mężczyzn. To rekord. I najlepsza gwarancja skuteczności w 

walce o prawa kobiet. Bo to one będą gwarancją. Porównajcie nas z innymi partiami. 

Liczby są ważniejsze od haseł. 

 

PK – Skandaliczne i bezmyślne – tak górnicy związkowcy mówią o planach PGE, który do 

2030 roku ma odejść od spalania węgla. Przypominają, że obiecano im, że będą go wydobywać 

jeszcze przez ponad 20 lat, a nie siedem i piszą w tej sprawie do premiera. 

 

PK – Cały świat pokazuje wstrząsające zdjęcia z powietrza, na których widać ruiny 

ukraińskich miast zniszczonych przez rosyjską inwazję. 

♣ 
2023-09-03 niedziela 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,4762 

Tvn24bis – Fakty Piotr Kraśko 

 

UKRAINA WALCZY – pięćsetny pięćdziesiąty szósty dzień 

 

PK – W wolne Polsce nie było jeszcze wyborów, w których prawa kobiet nie były tak 

ważnym tematem kampanii i to kobiety mogą przesądzić o tym, kto je wygra. Co więcej, 

wybierzemy sejm, w którym głos kobiet będzie silniejszy niż kiedykolwiek, bo na listach 

wyborczych kobiet może być rekordowo dużo. 



Maciej Knapik – 50 tysięcy – tyle zmobilizowała Koalicja Obywatelska do pilnowania 

uczciwości wyborów. 

Barbara Nowacka, KP KO, Inicjatywa Polska – W każdej komisji będzie przynajmniej 

jedna osoba, która będzie patrzyła na ręce, bo my wiemy, że tych wyborów trzeba dopilnować. 

Aleksandra Gajewska KP KO, PO – Dziewczyny, kobiety dzisiaj los tego, kto będzie 

rządził w Polsce, jest w waszych rękach. 

MK – To z kongresu kobiet. 

 

PK – Premier na wiecu w Katowicach mówił o piekle kobiet, do którego doprowadziłaby 

nielegalna emigracja na wielką skalę. Tyle że żadna partia w tej kampanii nie popiera nielegalnej 

emigracji na żadną skalę. A jak mówi wiele kobiet, piekło to nie będzie, a już tu jest, zgotowały 

je decyzje rządzących. 

Morawiecki – Oni chcą zgotować wam piekło kobiet. Kto przybywa tutaj? Kto szturmuje 

granice? 

Transparent: nie zbawiajcie swoich sumień naszym kosztem 

Monika Rosa, KP KO, Nowoczesna – Piekło kobiet jest tutaj. Piekło kobiet jest na salach 

porodowych. Piekło kobiet jest w Polsce, gdy boją się zachodzić w ciążę. 

Paweł Płuska – … Teraz to hasło, hasło kobiet próbuje przejąć premier Morawiecki. 

 

PK – Przyjedźcie na Ukrainę i sami spróbujcie wyzwolić choć jeden centymetr 

kwadratowy naszej ziemi – tak szef dyplomacji Ukrainy Dmytro Kułeba mówił do tych, którzy 

mówią o powolnym tempie ukraińskiej kontrofensywy. 

[Nie ma sposobu na walkę z minami. Jakoś nikt jeszcze nie wymyślił, jak wykrywać miny, 

a bez tego ofensywa staje w miejscu]. 

W walkę z wrogiem są zaangażowane nie tylko tysiące żołnierzy na froncie, ale także 

cywile, którzy szukają każdego możliwego sposobu, by bronić kraju. 

Monika Krajewska – Opuszczony kościół, a w nim grupa studentów i intensywny trening 

na symulatorach. Julia jest pisarką i reżyserką, a teraz także operatorką drona. 

Julia – Robimy wszystko, co w naszej mocy, aby stawiać opór, bo Rosjanie chcą nas 

wszystkich pozabijać. To ludobójstwo. 

MK – To drony cywilne, wprost ze sklepowych półek, ale w odpowiednich rękach potrafią 

zniszczyć dużo droższy i bardziej zaawansowany sprzęt wojskowy. Ukraińcy tracą około 40 

dronów dziennie. Coraz częściej też posyłają maszyny do Rosji, tak, by zwykli Rosjanie też 

poczuli gorzki smak zagrożenia. 

W nocy 25 maszyn irańskiej produkcji próbowało uderzyć w obwód odesski, większość 

zestrzelono. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy – Bronimy Odessę przed zniszczeniem. Rosja 

jest niezdolna do czegokolwiek innego, poza rujnowaniem. Przywrócimy bezpieczeństwo w 

mieście. Odessa zawsze będzie miejscem, w którym czuje się lekkość i szczęście. 

♣ 
2023-09-04 poniedziałek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,4653 

Tvn24bis – Fakty Grzegorz Kajdanowicz 

 

UKRAINA WALCZY – pięćsetny pięćdziesiąty siódmy dzień 

 

GK – Już tylko rzutem na taśmę można przetasować wyborcze listy i powalczyć o miejsca 

biorące. Do środy popołudnia trzeba je zarejestrować. Na listach PiS-u wiele kontrowersji i 

niespodzianek. Nie ma ministrów, wiceministrów i ważnych polityków albo są niżej niż się 

spodziewali. 

 

GK – Jedenastu wysłanników OBWE w Warszawie i dwudziestu w kraju będzie 

obserwowało wybory parlamentarne w Polsce. Chodzi o to, by przestrzegane były przepisy i 

normy prawne, by wybory były równe i uczciwe dla wszystkich partii politycznych. 



Katarzyna Kolenda-Zaleska – Międzynarodowa organizacja osce Office for Democratic 

Institutions and Human Rights będą przyglądać się wyborom. 

Każdy komitet wyborczy na kampanię do sejmu może wydać nie więcej niż 32 miliony 

złotych. 

 

GK – (Wyciąg: Zaczął się rok szkolny. Brakuje nauczycieli. Nauczyciele godzą się 

pracować na kilku etatach. Zabrakło miejsca, bo w tym roku liceum ogólnokształcące nr 1 w 

Szczecinie ma 12 pierwszych klas. Laptopy dostaną uczniowie czwartych klas i bony na zakup 

sprzętu komputerowego dla nauczycieli). 

 

GK – Zasada jest taka: w kampanii można obiecać wszystko, ale partia władzy poszła krok 

dalej, teraz obiecuje to, co obiecała już dawno. Program „przyjazne osiedle” ma skończyć z 

dziadostwem w blokach z wielkiej płyty. Tak mówił premier. 

 

GK – Badania Fundacji Batorego nie pozostawiają wątpliwości, wyborców 

niezdecydowanych i wciąż wahających się, na kogo głosować, jest bardzo wielu. Dlatego 

politycy nie mogą bać się debat, wymiany poglądów i argumentów, a wyborcy mają do nich 

prawo. 

Jacek Tacik – Na debatę w TVN24 zaproszenie nie zostało przyjęte i PiS postanowiło 

debatę zignorować. PiS nie chce debatować z Platformą Obywatelską. Z badań [FB] wynika, że 

elektorat opozycji demokratycznej w 29% nie jest pewne, że zagłosuje na opozycję 

demokratyczną. Elektorat PiS w 34% nie jest pewny, że zagłosuje na PiS. Partia Kaczyńskiego 

ma jeden dodatkowy problem – to szklany polityczny sufit. [?] 

Elektorat PiS-u za drożyznę obciąża rządzących. Polska pod rządami PiS-u, tak wynika z 

badań, to nie jest kraj równych szans. Warunkiem osiągnięcia sukcesu są znajomości lub dobre 

urodzenie. W sytuacji kryzysowej nie mogą liczyć na państwo. Wyborcy PiS-u krytykują 

„rozdawnictwo”. 

Szymon Gutkowski, Fundacja im. Stefana Batorego – Elektorat PiS-u jest niezadowolony 

z bardzo bliskich związków partii z Kościołem; elektorat PiS-u jest niezadowolony z tego, że 

TVP stało się tubą propagandową rządu. 

 

GK – Był ministrem obrony Ukrainy ponad 550 dni. Ołeksij Reznikow został odwołany 

przez prezydenta. Oficjalnie – potrzebne jest nowe podejście do armii i kontrofensywy. 

Nieoficjalnie pojawiły się oskarżenia o korupcję. A na froncie ukraińska armia skutecznie 

atakuje pozycje Rosjan. 

Cezary Grochot – Armia ukraińska przedziera się na południu przez kolejne linie obrony 

Rosji – informują władze w Kijowie, dodając, że druga i trzecia linia rosyjskiej obrony nie są już 

tak szczelne jak pierwsza. Dlatego nadszedł czas na użycie całego sprzętu otrzymanego od 

NATO, aby przyspieszyć postępy na froncie. 

Reznikowa zastąpi go 41-letni Rusten Umerow, jest Tatarem krymskim, kierował 

funduszem mienia państwowego. 

Rosja zaatakowała ukraiński port Izmaił nad Dunajem. 

♣ 
2023-09-05 wtorek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,4764 

Tvn24bis – Fakty Grzegorz Kajdanowicz 

 

UKRAINA WALCZY – pięćsetny pięćdziesiąty ósmy dzień 

 

GK – W lipcu Trybunał Konstytucyjny obradował 2 dni. W sierpniu nie było żadnego 

posiedzenia. Sędziowie zebrali się dziś w sprawie podwyżek dla sędziów, także dla siebie. Julia 

Przyłębska miałaby zarabiać 43 tysiące złotych. Sędziowie [TK] 35 tysięcy. 

 

GK – Przeprowadzenie referendum razem z wyborami jest zgodne z prawem – mówi 

rzecznik praw obywatelskich. 



Michał Tracz – To organizacje polonijne już sprawdziły, nowy sposób liczenia głosów za 

granicą okażą się farsą. 

Marcin Wiącek, rzecznik praw obywatelskich – Nie powinien w systemie prawnym istnieć 

przepis, który mówi, że po upływie jakiegoś czasu głosy wyborców są uznawane za niebyłe. 

Kosiniak-Kamysz – Kto może [z zagranicy] na wybory do Polski. 

 

GK – Episkopat nie stanowi w Polsce prawa, ale przedstawia stanowisko. To w sprawie 

aborcji wywołało oburzenie. Księża i czterech świeckich członków komisji uznało, że z powodu 

zaburzeń psychicznych u matki aborcja nie może być prawnie dopuszczona. 

 

GK – Czy ktoś z państwa zna lekarza, który wrócił do Polski, porzucając posadę za 

granicą? Czy ten lekarz wrócił do Polski na wieść, jak dobrze dzieje się w polskiej służbie 

zdrowia za rządów PiS-u? 

Marek Nowicki – W bardzo ważnym miejscu, w pałacu prezydenckim w obecności 

prezydenta i pani minister zdrowia premier powiedział coś, co każdy Polak pragnąłby usłyszeć: 

Morawiecki – Dzisiaj lekarze wracają bardzo często z zagranicy do pracy w Polsce. To jest 

coś, co pewnie jak byśmy osiem lat temu powiedzieli, że stałoby się rzeczywistością, to mało kto 

by w to uwierzył. 

MN – W sprawie wyjazdu [lekarzy] za granice dane są. Do wyjazdu za granicę lekarzowi 

potrzebne jest zaświadczenie z Izby Lekarskiej, dzięki któremu może ubiegać się o uznanie 

kwalifikacji w Unii Europejskiej. W 2015 r. o takie zaświadczenie ubiegało się 1034 lekarzy i 

lekarzy dentystów. W 2022 roku 919 lekarzy. Po raz pierwszy wystąpiło 618 lekarzy. To 

świadczy, że duża rzesza młodych lekarzy stwierdziła, że tak źle się dzieje w ochronie zdrowia, 

że wolą poszukać swojego miejsca w innym kraju. 

 

GK – Bezprecedensowa operacja ukraińskiego wywiadu wojskowego – zwerbowali 

rosyjskiego pilota, który śmigłowcem przeleciał linię frontu i oddał się w ręce Ukraińców. 

Andrzej Zaucha – … Ukraiński wywiad wywiózł jego rodzinę. On sam podczas tego lotu 

został ostrzelany i został ranny. 

♣ 
2023-09-06 środa 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,497 

Tvn24bis – Fakty Grzegorz Kajdanowicz 

 

UKRAINA WALCZY – pięćsetny pięćdziesiąty dziewiąty dzień 

 

GK – Nawet biorąc pod uwagę kontekst polityczno-wyborczy, ta decyzja i ich skala to 

ogromne zaskoczenie. Rada Polityki Pieniężnej obniżyła stopy procentowe aż o -0,75 punktu 

procentowego. To sygnał dla kredytobiorców, że zapłacą niższe raty, ale przy dwucyfrowej 

inflacji decyzja jest niezwykle ryzykowna. 

Paweł Wojciechowski, profesor, były minister finansów, Instytut Finansów Publicznych – 

Nie potrafię wejść w głowę pana profesora Glapińskiego i nigdy nie potrafiłem zrozumieć 

oświadczenia. Bo to nie jest oparte o wiedzę książkową. 

Jacek Tacik – …Rada Polityki Pieniężnej od września ubiegłego roku nie ruszała stóp 

procentowych i tak miało być do czasu poprawy sytuacji gospodarczej w naszym kraju. 

Glapiński – Jeżeli inflacja zejdzie poniżej dwucyfrowej, jeśli będą przewidywania na 

następne kwartały czy nawet lata, że inflacja będzie szybko spadać, no to wtedy przyjdzie czas 

na obniżki. 

JT – Inflacja wciąż jest dwucyfrowa i wciąż daleko jej do celu inflacyjnego NBP. 

Piotr Kuczyński, ekonomista – Obniżka stóp procentowych po pierwsze w tej chwili jest 

nieracjonalna i po drugie rzeczywiście pachnie na odległość polityką. 

JT – Turcja. Przed wyborami prezydenckimi także obniżono stopy procentowe i to 

pomimo wysokiej inflacji. 

Sławomir Dudek, doktor, prezes Instytutu Finansów Publicznych, SGH – Po wyborach 

stopy procentowe w Turcji wzrosły trzykrotnie, z 8,5 do 25%. I to czeka nas w Polsce. 



JT – A to być może nie ostatnia obniżka stóp przed wyborami. RPP zbiera się jeszcze na 

początku października. Zdaniem ekonomistów PiS działa według zasady: po nas choćby potop. 

To na razie projekt budżetu, zadłużenie ma być bezprecedensowe i wynieść ponad 421 

miliardów złotych. 

SD – 600 tysięcy na minutę, to jest 10700 złotych na sekundę. Proszę sobie policzyć, że w 

ciągu tej wypowiedzi zadłużenie wzrosło o 100 tysięcy. 

JT – Im bardziej się zadłużamy, tym większe płacimy odsetki za dług. 

 

GK – Sondaż polityczny. Na czele bez zmian, ale do sejmu wchodzi pięć partii 

politycznych, także Trzecia Droga i Lewica. 

PiS 37% | Koalicja Obywatelska 31% | Konfederacja 9% | Trzecia Droga 8% |  

Lewica 6% | inna 2% | nie wiem 7%. 

Jedynki na listach – kobiety: Koalicja Obywatelska 17; Lewica 13; PiS 10; 

Trzecia Droga 9; Konfederacja 1. 

 

GK – Osiem długich miesięcy, tyle musi czekać w Polsce dziecko na pomoc psychiatry. 

Są miejsca, gdzie można się zapisywać na rok 2030. Lekarze alarmują, że za mało jest 

specjalistów, placówek i łóżek dla pacjentów. Na leczenie prywatne stać nielicznych. 

 

GK – Amerykański sekretarz stanu ze słynnym psem Patronem. Zdjęcia ukazały się rano 

wraz z informacją o niezapowiedzianej wizycie Antony’ego Blinken’a w Kijowie. Ma ogłosić 

miliardowy pakiet pomocy wojskowej. Po południu Rosjanie ostrzelali Konstantiniwkę. Zgięło 

co najmniej 17 osób. 

♣ 
2023-09-07 czwartek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,5940 

Tvn24bis – Fakty Grzegorz Kajdanowicz 

 

UKRAINA WALCZY – pięćsetny sześćdziesiąty dzień 

 

GK – Raz w miesiącu jest taki dzień, w którym prezes NBP ma swoje wystąpienie o 

gospodarce inflacji i finansach. To dziś jest ten dzień. Adam Glapiński mówił, że jesteśmy w 

momencie, na który czekaliśmy, radosnym i optymistycznym. Tylko niektóre media starają się 

to ukryć. Wszelką krytykę prezes znosi bardzo źle. 

Glapiński – Dusimy gospodarkę maksymal… dusimy inflację maksymalnie 

Jacek Tacik – Tym maksymalnym duszeniem to jest tak, że trzeba wiedzieć co. I jak się 

dusi, to decyzja o obniżeniu stóp procentowych o 0,75 punktu procentowego jest ryzykowna i 

zdaniem ekspertów może dusić nie inflację, a gospodarkę. 

Marcin Zieliński, prezes forum obywatelskiego rozwoju – Z ekonomicznego punktu 

widzenia jest absurdalną decyzją. 

JT – Szef NBP jak zwykle na konferencjach prasowych w radosnym nastroju ogłosił 

koniec inflacji dwucyfrowej i powołując się na swoje dane, a nie Głównego Urzędu 

Statystycznego, stwierdził, że inflacja od wczoraj wynosi poniżej 10%. 

Glapiński – Inflacja za wrzesień będzie prawdopodobnie wynosiła nieco powyżej 8,5%, a 

to oznacza, że w dniu dzisiejszym ta inflacja jest jednocyfrowa. 

JT – Obniżka stóp procentowych przy wysokiej inflacji, obecnie niemal czterokrotnie 

wyższej od celu inflacyjnego NBP, może zadziałać, jak broń obusieczna, zamiast pomóc, 

zaszkodzi. Rynki nie spodziewały się tak drastycznej obniżki stóp: 

PLN-EURO=0,2160 | PLN-FUNT BRYTYJSKI=0,1858 | PLN-DOLAR AM.=0,2313 | 

PLN-FRANK SZWAJCARSKI=0,2065 

Złoty gwałtownie traci do euro, funta, dolara i franka szwajcarskiego. 

Glapiński – Czasami jednak na naszych decyzjach pewna grupa społeczna zyskuje, a inna 

traci. To się zdarza. I w wyniku decyzji bardzo bogaci ludzie tracą. 

JT – Ci, co mają kredyty w złotówkach, zyskają kilka procent, ale to na chwilę. 



Bartosz Turek, główny analityk „HRE Investment Trust” – W przypadku wzrostu kursu 

franka szwajcarskiego o 10 groszy, możemy mówić o tym, że rata wzrośnie o jakieś 2-3%. 

JT – W zasadzie to prezes NBP tu na konferencji ogłosił nie tylko koniec inflacji 

dwucyfrowej, a koniec z drożyzną. 

Glapiński – Żywność ostatnie 5 miesięcy staniała. 

Sondaż: Czy w związku z drożyzną i wysokimi cenami musiał(a) pan(i) ograniczyć 

wydatki? (źródło: sondaż Kantar dla Faktów TVN i TVN24) 

TAK – 68% | NIE – 31% | Nie wiem, trudno powiedzieć – 1% 

 

GK – marzec 2022: inflacja 11,0% stopa procentowa +0,75 

Wrzesień 2023: inflacja 10,1% (dane za sierpień) stoa procentowa -0,75 

Glapiński – jeszcze nigdy nie był tak wolny od polityki Bank Centralny jak w czasie mojej 

kadencji. 

Glapiński – Polska jest w dobrych rękach i dobrze rządzona. 

Petru – We wszystkich tych budynkach czynsz jest w dolarach. Nie chcę powiedzieć, co 

będzie jutro, ale złotówka przestała być wiarygodna zupełnie. 

♣ 
2023-09-08 piątek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6019 

Tvn24bis – Fakty Diana Rudnik 

 

UKRAINA WALCZY – pięćsetny sześćdziesiąty pierwszy dzień 

 

DR – Im bardziej władza milczy, tym bardziej pytań pada o aferę wizową. W MSZ wątek 

o liczby, o szczegóły. 

Maciej Knapik – Jaki jest sens referendum o imigrantów, skoro rząd Prawa i 

Sprawiedliwości szeroko otworzył dla nich granice dla tysięcy i nikogo nie pytał? 

- To jest nieprawda, referendum dotyczy nielegalnej emigracji. 

MK – Zaprzeczenie albo milczenie. PiS nie chce mówić o masowym wydawaniu wiz dla 

imigrantów z Azji i Afryki w ostatnich trzech latach. 

Tusk – Wydano prawie ćwierć miliona wiz. 

Tomasz Grodzki – Biedni uczciwi ludzie płacili Łukaszence 15 tysięcy i ginęli na 

bagnach. Wcale nie lepsi od tych, którzy wpłacali 5 tysięcy, szli do skorumpowanego urzędnika. 

Indyjska firma VFS Global chwali się podpisaniem 6 września 2023 roku kontraktu z 

Polską na obsługę procedur wizowych między innymi w Dehli, Kalkuty czy Darfuru. A teraz 

politycy PiS-u zaprzeczają. 

CBA przejęło dokumentację na temat współpracy MSZ z VFS Global. Dokładnie chodzi o 

kontrakt ba pośrednictwo wizowe, który VFS Global miał mieć na obsługę Centrum (Centrum 

Decyzji Wizowych MSZ w Łodzi – dopisek redakcji). 

 

DR – Dla jednych to obywatelski obowiązek, dla innych obywatelskie prawo i szansa na 

decydowanie o przeszłości, a decydujesz, kiedy głosujesz. 

O tym, że przyszłość kobiet jest w rękach kobiet, przekonują kobiety, znane, lubiane, 

zaangażowane nie tylko w kampanię profrekwencyjną. 

 

DR – Bolesna lekcja przedsiębiorczości. 

- Kobieta sprzedawała wiśnie i miód, pojawiły się dwa samochody, pięć obcych osób na 

kontrolę. 

- Prawo obowiązuje każdego. Bezpieczeństwo żywności jest bardzo istotną kwestią. 

 

DR – Ukraina. Atak za atakiem także na cele cywilne. Intensywny ostrzał zdaniem 

Ukraińców ma związek z trwającymi w Rosji wyborami. Czy grozi kolaborantom, którzy 

pomagają organizować pseudo głosowanie na okupowanych terenach? 

Andrzej Zaucha – Rakieta uderzyła w budynek policji, jedna osoba zginęła, jeszcze trzy są 

w szpitalach, lekarze robią, co mogą. 



W całej Rosji rozpoczęło się trzydniowe głosowanie do dumy państwowej i lokalnych 

organów władzy. Okupanci przeprowadzają je także na ukraińskich terenach kontrolowanych 

przez rosyjską armię. 

- Na ten moment mamy potwierdzone dane o dwudziestu tysiącach ukraińskich dzieci, 

które zostały wywiezione. 

♣ 
2023-09-09 sobota 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6019 

Tvn24bis – Fakty Diana Rudnik 

 

UKRAINA WALCZY – pięćsetny sześćdziesiąty drugi dzień 

 

DR – „100 konkretów na pierwsze 100 dni rządów!” – Kampania nabiera rozpędu i im 

bliżej październikowego finału, tym więcej programowych konkretów pada. 100 konkretów, 

wśród nich propozycje dla wszystkich grup społecznych, w tym pełne finansowanie In Vitro, 

podwyżki dla budżetówki, zmiany podatkach i w podejściu do szeroko ujętych praw kobiet. 

Tusk – Przystępujemy do wielkiego finału. 

Michał Tracz – Ponad miesiąc przed wyborami Platforma stawia na wielką ofensywę 

programową. 

Rafał Trzaskowski – Stawką tych wyborów jest przyszłość. 

MT – 100 konkretów 100 obietnic, które platforma obywatelska deklaruje, że wypełni w 

pierwszych dniach rządzenia wszystkie, poza jednym: 

Tusk – Nie będziemy potrzebowali stu dni, żeby te miliardy polskich pieniędzy z funduszy 

europejskich trafiły do każdego polskiego miasta, do każdego polskiego domu. 

MT – Program Koalicji [Obywatelskiej] powstał po rozmowach z ludźmi, to oni go 

stworzyli. 

Trzaskowski – My jesteśmy partią konkretu. 

MT – Propozycje mają dotyczyć wszystkich grup społecznych, ale jak mówią politycy, 

przede wszystkich tych, o których zapomniało PiS. 

Tusk – Polki odzyskają swoją godność. 

MT – Platforma obiecuje, więc nie tylko babciowe czy pełna refundacja In Vitro, ale też 

prawo do znieczulenia przy porodzie i do badań prenatalnych, do antykoncepcji awaryjnej. 

Tusk – To są te myśli i marzenia kobiet, które chciałyby, żeby nasza ojczyzna stała się 

miejscem jak najbardziej przyjaznym, takim miejscem do życia dla naszych córek, dla naszych 

żon, dla matek. 

MT – Tu szczególnie politycy liczą na mobilizację kobiet. Specjalny pakiet ustaw ma 

dotyczyć przedsiębiorców: koniec podatku od niezapłaconych faktur i zryczałtowana składka 

zdrowotna; za chorobowe pracownika zapłaci ZUS, a mali przedsiębiorcy i samozatrudnieni 

będą mieli prawo do urlopu. 

Tusk – Musimy to wszystko naprawić, zaczynając oczywiście od fundamentalnej kwestii 

takich jak: prawda, przyzwoitość, wiarygodność. 

MT – Prawdziwą rewolucją ma być podniesie kwoty od podatku do 60 tysięcy złotych. 

Dzięki temu podatkowi podatku nie zapłacą seniorzy, których emerytury nie przekraczają pięciu 

tysięcy złotych i wszyscy zarabiający poniżej sześciu tysięcy złotych. 

Koalicja Obywatelska chce obniżki podatków znaczących podwyżek pensji w budżetówce 

i dla nauczycieli, likwidacji prac domowych zadawanych w szkołach. 

Trzaskowski – Uwolnimy handel w niedzielę. 

Kołodziejczak AgroUnia – 51% produktów w sklepach będą polskie. 

Pani – Po prostu związki partnerskie natychmiast. 

Pan, może Trzaskowski – Państwo musi być świeckie. 

Pani – Prawo do aborcji w Polsce zostanie zliberalizowane. 

Inna pani – Oczyścimy polskie rzeki. 

Budka – Na Śląsku zlokalizujemy nowe ministerstwo przekształceń przemysłu. 

MT – Z tymi konkretami kandydaci teraz jadą w teren. 

Tomasz Siemoniak – Trzeba pokazać program, z czym idziemy do wyborów. 



MT – Teraz trzeba przekonać nieprzekonanych. W sztabach nastroje są bojowe. Na 

ostatniej prostej Koalicja chce się skupić na małych i średnich miastach, takich jak miejsce 

dzisiejszej konwencji. 

MT – Koalicja Obywatelska nie bez powodu postawiła na Tarnów, bo w poprzednich 

wyborach PiS zgarnęło tu prawie wszystkie mandaty do sejmu. To po pierwsze teren bardziej 

konserwatywny. Po drugie, to miejsce, gdzie Koalicja morze liczyć na kolejnego posła. 

Marcin Kierwiński, KKW KO, PO – Bo to jest takie miejsce, w którym walczymy 

o kolejny mandat. 

MT – I na tym ma się teraz skupić partia. Walczyć tam przede wszystkim, gdzie jest 

szansa odebrać PiS-owi choćby jeden poselski mandat. 

Trzaskowski – Chcemy to zrobić dla tych przyszłych pokoleń. 

 

DR – Osiem konkretów programowych na nową kadencję przypomniał w Końskich prezes 

PiS. Do tych już wcześniej ogłoszonych dorzucając odmrożony pomysł emerytur stażowych, a 

lista obecnych na konwencji równie zajmująca jak tych, których na niej zabrakło. 

Arleta Zalewska – Czuje się pan dobrze na listach PiS-u? 

Paweł Kukiz – A czy pani wie, że w Polsce mamy ordynację wyborczą, która wyklucza 

indywidualny start do sejmu? 

[Ja nie wiedziałem, a przecież bezpartyjnych są krocie i oni nie mogą już pretendować do 

sejmu?] 

Zbigniew Kuźmiuk, KW PiS – Najważniejsze dla partii politycznej to jest wiarygodność. 

Prawo i Sprawiedliwość przez osiem lat budowało nieprawdopodobną wiarygodność. 

Kaczyński – Mamy programy takie dosyć opasłe. Tusk ma sto, a my mamy dużo więcej. 

Program wyborczy PiS: 

1. 800+ 

2. Przyjazne osiedle 

3. Darmowe autostrady 

4. Lokalna Półka 

5. Bon szkolny „Poznaj Polskę” 

6. Dobry posiłek w szpitalach 

7. Darmowe leki do 18-go roku życia i 65+ 

8. Emerytury stażowe 38 lat kobiety, 43 lata mężczyźni 

 

Kaczyński – Nie patrzcie na sondaże, nie patrzcie w swoje serca, bo każdy ma w sercu 

zwycięstwo, wiadomo. Patrzcie zimnom głowom. Musimy walczyć, by zwyciężyć. Wygrywa się 

ciężkom pracom. Do ostatniego dnia. 

 

DR – A na mapie sobotniej ofensywy jeszcze Warszawa i Poznań, konwencje trzeciej 

drogi i Nowej Lewicy. Ta pierwsza prezentująca tarczę gospodarczą, postuluje między innymi 

akademiki za złotówkę, druga 35-cio godzinny tydzień pracy. 

Adrianna Otręba – Trzecia Droga w Warszawie. 

Kosiniak Kamysz – Po to startujemy w tych wyborach, żeby rządzić po piętnastym 

października. 

AO -Trzecia Droga okazała swoje propozycje gospodarcze: 

KK – Uwolnienie wszystkich nieruchomości z Krajowego Zasobu Nieruchomości. 

Hołownia – My jesteśmy w stanie mieć milion nowych mieszkań w ciągu jednej 

parlamentarnej kadencji. 

AO – Trzecia Droga chce wprowadzić dwie niedziele handlowe w miesiącu czy akademiki 

za złotówkę. 

Nowa Lewica w Poznaniu – dobra praca dla dobrego życia – hasło Lewicy. Uczciwa praca 

musi popłacać! 100% wynagrodzenia na chorobowe, żeby przestać karać kobiety za to, że 

opiekują się swoimi dziećmi, kiedy jest to potrzebne. Koniec z darmowymi stażami. Odsetki za 

opóźnienie w wypłacie pensji. Likwidacja umów śmieciowych. 35 dniowy urlop. 

 

DR - Prezydent Zełenski upomina Zachód. Kontrofensywa szybsza niż sankcje na Rosję. 



Cezary Grochot – Ważne, że kolejna ukraińska flaga powiewa w kolejnej miejscowości. 

Nazwy wyzwalanych miejscowości takich jak Kliszczniwka czy Adrejowka nam mówią 

niewiele, ale dla ukraińskich żołnierzy to znak, ż teraz oni są górą, że Rosja konsekwentnie traci 

swoje wcześniejsze zdobycze. 

 

DR – Ręce precz od Białowieskiej Puszczy – to apel do stu stowarzyszeń i organizacji do 

UNESCO o ochronę prze ekologiczną zbrodnią i obronę przed zakusami władzy. 

♣ 



2023-09-10 niedziela 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6019 

Tvn24bis – Fakty Diana Rudnik 

 

UKRAINA WALCZY – pięćsetny sześćdziesiąty trzeci dzień 

 

DR – Jak widzą prawa kobiet: 

Tusk – On uznał wczoraj, łaskawca 

Kaczyński – Odrzucamy atak na życie bezbronnych, stwierdzając jednocześnie, że kobieta 

w ciąży, kobieta rodząca ma też pełne prawo do życia, a także do zdrowia 

Tusk – Mnie te słowa tkwią w głowie jak taki cierń. Tak naprawdę one wszystko mówią o 

intencji i o podejściu do spraw kobiet Kaczyńskiego i całej tej jego antykobiecej partii. 

 

DR – Gdyby kampanijne obietnice miały się spełnić, to znikną kolejki do przychodni, a na 

ochronę zdrowia popłyną rzeki dodatkowych pieniędzy i ogólnie będzie lepiej i to bez względu 

na to, kto wygra. Ale ponieważ to szczegóły są ważne, to pod lupę bierze Marek Nowicki. 

MN – Zaglądamy do gabinetu przyszłości, w którym pacjenci chcą zmian. 

Tusk – Dwa miliardy, które chcą wydać na telewizję publiczną, pójdą na walkę z rakiem. 

 

DR – Specjalna nagroda w Wenecji dla Agnieszki Holland za „Zieloną granicę”. 

 

♣ 
2023-09-11 poniedziałek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6209 

Tvn24bis – Fakty Piotr Kraśko 

 

UKRAINA WALCZY – pięćsetny sześćdziesiąty czwarty dzień 

 

PK – To będzie najdroższa kampania w historii Polski, bo na kampanię do parlamentu 

limity wydatków są, na kampanię referendalną żadnych. Ale to jeszcze nie koniec. Jak można 

wydać pieniądze z funduszu ochrony środowiska… 

 

PK – Gdyby wybory odbywały się teraz, PiS by je wygrał, ale ale większe szanse na 

stworzenie rządu miałaby dzisiejsza opozycja. 

[A PiS z Konfederacją i Trzecią Drogą?] 

Od wtorku kampania Koalicji Obywatelskiej będzie dwutorowa. Własną trasę zaczyna 

Rafał Trzaskowski. 

 

Andrzej Zaucha – Bezprecedensowa operacja ukraińskich komandosów na Morzu 

Czarnym – przejęli kontrolę nad czterema platformami wiertniczymi, które Rosjanie opanowali 

w 2014 roku po aneksji Krymu. O szczegółach poinformował dopiero dzisiaj. 

♣ 



2023-09-12 wtorek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6836 

Tvn24bis – Fakty Piotr Kraśko 

 

UKRAINA WALCZY – pięćsetny sześćdziesiąty piąty dzień 

 

Paweł Płuska – Tyle godzinę temu płaciliśmy za: euro 4,67 PLN; dolar 4,35 PLN; frank 

[szwajcarski] 4,88 PLN. W porównaniu ubiegłego tygodnia to spadek złotego nawet o 

kilkadziesiąt groszy w stosunku do każdej z wymienionych walut. 

Glapiński – Nie będziemy trzymać kursu dla 

PP – W ostatniej dekadzie to już trzecie takie silne osłabienie złotego. W zeszły czwartek 

prezes Glapiński decyzję Rady Polityki Pieniężnej, która obniżyła stopy procentowe o 0,75 

punktów bazowych uzasadniał spadającą inflacją. Teraz mamy skok poweekendowy. 

Glapiński – Z tego się trzeba bardzo cieszyć. Zdziwiłbym się gdyby były pochody na 

mieście. 

PP – Nie było żadnego uzasadnienia obniżki stóp. Mamy osłabienie złotego, co odbije się 

nie tylko na cenach walutowych, ale na cenach wszystkiego, co pochodzi z importu. 

Tak było na Węgrzech przed wyborami. 

Małgorzata Starczewska-Krzysztoszek, doktor, Wydział Nauk Ekonomicznych, UW – Ta 

decyzja była proinflacyjna, a nie antyinflacyjna. Polityczna. 

PK – Przy okazji walki z Covid zmarnowanych mogło być nawet 16 miliardów złotych. 

Na same dodatki covidowe poszło 9 mld. Zł. Na puste łóżka wydano 7 miliardów. 

O najważniejszym raporcie NIK: 

Katarzyna Górniak – Niewiele robiono, mnóstwo płacono. Tak było z dodatkami 

covidowymi: otrzymywali je sekretarki medyczne, konserwatorzy, statystycy medyczni, 

hydraulicy, archiwiści, magazynierzy, kapelani – po 5 tysięcy jednorazowo. A personel 

medyczny dostawał po 15 tysięcy miesięcznie. Wystarczyło raz zetknąć się z pacjentem, nawet 

nie chorym, a podejrzanym 

[Teraz się łatwo krytykuje, ale przypomnijmy sobie, jak umierały nawet tysiące dziennie, 

w tym wiele personelu medycznego, a nie było żadnego ratunku. Zbawcze szczepionki 

opracowano i wyprodukowano znacznie później i była walka, komu dać najpierw]. 

 

PK – Joe Biden może być czwartym prezydentem w historii USA, który będzie się musiał 

zmierzyć z procesem impiczmentu [impeachment]. Spiker izby reprezentantów ogłosił to dzisiaj 

na Kapitolu. 

♣ 



2023-09-13 środa 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6402 

Tvn24bis – Fakty Piotr Kraśko 

 

UKRAINA WALCZY – pięćsetny sześćdziesiąty szósty dzień 

 

PK – Po raz pierwszy w historii naszych kampanii stało się zdjęcie z Nigerii, a na nim 

tłum ludzi w kolejce do polskiej placówki i to jest teraz najsłynniejsza ilustracja afery wizowej, 

W MSZ nie ma już wiceministra Wawrzyka, ale opozycja przekonuje, że nie powinno też być 

ministra Rauała. Czy problemem są setki wydanych wiz czy raczej setki tysięcy? 

Maciej Knapik – … Polska potrzebuje rąk do pracy i nic w tym zdrożnego, gdyby nie 

kampania strachu i nadużycia. 

 

PK – Od ponad pół roku rolnicy polscy przestrzegali przed ukraińskim zbożem, jeśli nie 

będziemy krajem tranzytowym, a docelowym. Rząd zapowiada, że embarga nie zniesie. Rząd 

nie ujawnił firm polskich, które zarobiły na ukraińskim zbożu. 

 

PK – Wiara w Boga jest wypisana na każdym amerykańskim banknocie i nie było 

amerykańskiego prezydenta, który do Boga by się nie odwoływał w przemówieniach. Ale też 

nikt tam nie wątpi w rozdział państwa i kościoła. 

Katarzyna Kolenda-Zaleska – W sprawie rozdzielczości kościoła od państwa w Polsce 

partie demokratycznej opozycji są zgodne, zgodne są też w sprawie funduszu kościelnego. 

Rafał Trzaskowski – Kościół pomagał nam walczyć z dyktaturą i nikt nie mówi o braku 

szacunku. Wręcz przeciwnie, szacunek do tradycji musi być. Ale trzeba jasno powiedzieć, że w 

nowoczesnym państwie kościół i państwo muszą być rozdzielone. 

FUNDUSZ KOŚCIELNY 

Lata 50-te – rekompensata za odebrane mienie 

Pieniądze z budżetu państwa dla związków wyznaniowych 

(głównie Kościół Katolicki) 

Składki zdrowotne i emerytalne księży 

Renowacja obiektów sakralnych 

Wsparcie działań charytatywnych 

FUNDUSZ KOŚCIELNY – rząd PiS 

2015 rok – 128milionów złotych 

2023 rok – 216 milionów złotych 

2024 rok – 257 milionów złotych 

Trzaskowski [dalszy ciąg] – My nie chcemy takiego państwa, w którym partia rządząca 

wspiera kościół, a kościół wspiera partię rządzącą. 

 

PK - … Dowodem na to, jak nisko upadli i Putin, i Kim Dzong Un [Korea Północna] jeden 

prosi drugiego o amunicję, nawet jeżeli jest sprzed pół wieku, a ten przy tym dostanie też trochę 

żywności. 

Cezary Grochot – Cieszę się, że cię widzę – tak Putin powitał Kim Dzong Una na 

kosmodromie Wostocznyj na dalekim wschodzie, gdzie doszło do spotkania obu przywódców. 

Było wspólne zwiedzanie kosmodromu, a potem rozmowy na najwyższym szczeblu, które 

zakończyły się deklaracją Putna o wsparciu Północno Koreańskiego programu kosmicznego 

i deklaracją Kima o wsparciu Rosji w jej walce z Zachodem. 

 

PK – Zwodowany niecałe dziesięć lat temu w Petersburgu okręt podwodny „Rostów nad 

Donem” miał być dumą rosyjskiej floty czarnomorskiej. No, może i był – do minionej nocy, do 

chwili, gdy go dosięgły ukraińskie rakiety. Co dowodzi dwóch rzeczy: skuteczności ukraińskich 

ataków i słabości rosyjskiej obrony. 

Andrzej Zaucha – Potężne eksplozje wstrząsnęły ubiegłej nocy Sewastopolem. Celem 

ukraińskich rakiet mogło być nawet dziesięć, była to stocznia remontowa. Po ataku wybuchły 



potężne pożary. Uszkodzone lub całkowicie zniszczone zostały: okręt podwodny „Rostów nad 

Donem” oraz desantowy „Mińsk” … 

♣ 
2023-09-14 czwartek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6285 

Tvn24bis – Fakty Piotr Kraśko 

 

UKRAINA WALCZY – pięćsetny sześćdziesiąty siódmy dzień 

 

Warszawa, 22 września 2022 r. 

Znak sprawy: DHR hn.071.40.2022 

Ministerstwo Rolnictwa i Rozwoju Wsi 

Sekretarz Stanu Lech Kołakowski 

Pan Zbigniew Rau Minister Spraw Zagranicznych 

Dotyczy wiz dla pracowników w gospo… [przysłonięte] 

Szanowny Panie Ministrze, 

Stowarzyszenie Polskich Szkółkarzy, reprezentujące sektor szkółkarski i ogrodn. 

Zwracam się do Pana Ministra z uprzejmą prośbą o pilną pomoc i podjęcie działań w 

celu umożliwieniu przyjazdu cudzoziemców do prac w polskich gospodarstwach. 

Maciej Knapik – PiS jest otwarty na imigrację – słyszymy dzisiaj, także z Afryki i Azji. 

Dowodem plany otwarcia centrum wizowego w Łodzi i wydania kolejnych setek tysięcy wiz. 

Polska potrzebuje rąk do pracy, ale niestety, posłuchajmy: 

Promise Breno, Nigeryjczyk mieszkający w Polsce – W niektórych krajach nie można po 

prostu przyjść do Polskiej Ambasady. Trzeba się zgłosić do specjalnego agenta. 

MK – I sporo zapłacić. Gdzieindziej tylko za spotkanie w konsulacie płaci się więcej niż 

za samą wizę. Wielokrotnie więcej. 

Breno – Są tacy, co sprzedają ziemię albo dom, żeby zapłacić za umożliwienie spotkania z 

konsulem, a wiza i tak nie jest gwarantowana. 

MK – To jest korupcja na wielką skalę – mówi lider PO i pyta prezydenta i liderów PiS, 

czy wiedzieli. Za przerzucenie do Ameryki płacono 40 tysięcy dolarów. Mogli udawać nawet 

ekipę filmową z Bollywood. A o procederze stronę polską informowały służby amerykańskie. 

Politycy PiS-u stawali na głowie by obronić ideę referendum, w którym mam 

odpowiedzieć, czy popierasz przyjęcie tysięcy nielegalnych imigrantów… 

 

PK – Minister edukacji mówi o ścisłej kontroli wszystkich wydawanych na różne 

programy pieniędzy, a nie mówimy tu o milionach złotych. Tyle że sprawdzenie jak z tym jest, 

naprawdę nie wymaga jakiejś skomplikowanej kontroli. Wystarczy pójść i nacisnąć na klamkę. 

Paweł Płuska – Ujście Golickie – Pięknie nawet w deszcz. To tu mieści się ośrodek 

fundacji Ostre Łąki spod Ostrołęki, który wszyscy za pośrednictwem ministra Czarna 

dofinansowaliśmy kwotą 1 300 tysięcy [na obiekcie jest o tym tablica]. Miały być szkolenia, 

warsztaty, działalność edukacyjna. Ostatnio był tu raczej domek letniskowy. 

A to kolejna fundacja. Tym razem na warszawskiej Pradze. Sądząc po kurzu na klamce, w 

siedzibie fundacji o długiej nazwie: Polski Instytut Rozwoju Społecznego i Gospodarczego 

dawno nikogo nie było. Ale ta fundacja w przeciwieństwie do poprzedniej ma choć stronę 

internetową. A tu czytamy, że ma się zajmować badaniami i analizą, edukacją i 

opracowywaniem rekomendacji dla polityki gospodarczej oraz społecznej. PIRSG działa na 

rzecz wzmacniania wspólnoty narodowej oraz rozwoju społeczeństwa obywatelskiego, 

świadomości obywatelskiej i dbałości o dobro wspólne wśród obywateli. Fundacja zajmuje się 

także organizowaniem i prowadzeniem badań i analiz. Dużo słów, działań jakby mniej. Są za to 

pieniądze. Fundacja dostała ponad 2 200 tysięcy złotych. Miała kupić mieszkanie w Toruniu. 

Nie kupiła. Czy na coś pieniądze wydała? Nie wiadomo. Kontaktu brak. 

O tej fundacji Dumni z Elbląga już mówiliśmy. To słynny, mocno dofinansowany: 

2 186 000 zł. Dworek z domkiem pszczelarza i równie piękne plany edukacyjne. Tu podczas 

kontroli z prezesem fundacji w dworku z przyległościami po prostu pomieszkuje prezes, z 

rodziną. 



Tu, niedaleko Zegrza gdzieś tam za tablicą okolicznościową „Żołnierze wyklęci” stoi 

budynek następnej dofinansowanej fundacji. Poza tym, że swobodnie rosną tu krzaki i zielsko, 

naprawdę nie dzieje się nic. Za, bagatela, milion złotych. 

Według NIK minister Czarnek w ramach kilku programów rozdał organizacjom, które 

miały negatywną ocenę ekspertów, prawie 85 milionów złotych. 

 

PK – Prezes PiS-u po raz kolejny mówił o piekle kobiet i przekonywał, że było za 

poprzedników. Tyle że wolna Polska nigdy nie widziała tak masowych protestów kobiet, jak 

w ostatnich latach. I to kobiety je organizowały i one mówiły, kto im piekło zgotował. One 

mogą przesądzić, jaka będzie Polska. 

 

KOBIETY NIE IDĄ NA WYBORY 

Źródło: Fundacja „Sukces Pisany Szminką” Uniwersytet SWPS 

Powody: 

• Nie odpowiada program żadnej partii 

• Brak czasu i możliwości dojazdu 

• Brak zainteresowania polityką 

 

PK – Ukraińcy przeprowadzili na krymie kolejny udany atak. 

Katarzyna Sławińska – Poranne eksplozje w pobliżu miejscowości Eupatoria na Krymie. 

To kolejny atak, udana operacja ukraińskiego wywiadu. Rakiety i drony zniszczyły nowoczesny 

rosyjski system obrony przeciwlotniczej S400. Dwa rosyjskie okręty, podwodny i desantowy 

zostały zniszczone, nie nadają się do naprawy. 

♣ 



2023-09-15 piątek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6307 

Tvn24bis – Fakty Anita Werner 

 

UKRAINA WALCZY – pięćsetny sześćdziesiąty ósmy dzień 

 

AW – Kolejna dymisja w MSZ po aferze wizowej i kolejne wątki odkrywane przez 

dziennikarzy. Opozycja mówi wprost: To był nie tylko handel wizami, to był handel polskim 

bezpieczeństwem. Czy w ministerstwie spraw zagranicznych działała zorganizowana grupa 

przestępcza, pyta: 

Maciej Knapik – … Ministerstwo pozbywa się Jakuba Osajdy. Ministerstwo rozwiązuje 

umowy z firmami zewnętrznymi (outsourcingowymi), które świadczyły usługi wizowe. To 

ciekawe, bo zaledwie 9 dni temu (6 września 2023 r.) jedną z takich umów właśnie zawarto. 

[VFS Global distinguished dignitaries at the contract signing ceremony for Poland visa services 

in North] Zdobyliśmy kontrakt na świadczenie usług wizowych do Polski. 

Rafał Bochenek, KW PiS – Ta sprawa jest jakąś pseudoaferą, dętą zupełnie sprawą. 

MK – Tyle że światowa agencja Reuters’a [Rojtera] pisze, że skandal wizowy w Polsce 

narasta. Prokuratura poinformowała o zarzutach płatnej protekcji, w uproszczeniu: łapownictwa 

7 osób i 3 osobach aresztowanych. 

AFERA PiS 

Rząd PiS sprowadził 250 000 migrantów z Bliskiego Wschodu i Afryki 

Referendum to kłamstwo PiS 

MK - … „Wyborcza” ujawnia: Edgar K. ma taśmy na polityków PiS o „aferze wizowej”. 

Edgar K. został zatrzymany w kwietniu, wyszedł z aresztu po miesiącu. Poszedł on w śledztwie 

na współpracę i ma status tzw. małego świadka koronnego. 

 

AW – Teraz losowanie, numery i listy wyborcze, to formalność, ale zawsze rozpala 

emocje, bo numer listy wyborczej wchodzi płynnie w kampanię, dołącza do haseł, do nazwisk, 

wchodzi na plakaty. 

Arleta Zalewska sprzed Sejmu – Szczęście przynajmniej dzisiaj i przynajmniej, jeśli 

chodzi o losowanie numerów uśmiechnęło się do komitetu wyborczego bezpartyjnych 

samorządowców, bo to dla nich wylosowano jedynkę. Dwójka idzie do koalicyjnego komitetu 

wyborczego Trzeciej Drogi. Trójka do komitetu wyborczego Nowej Lewicy, cztery komitet 

wyborczy Prawo i Sprawiedliwość, piątka komitet wyborczy Konfederacja Wolność i 

Niepodległość [Czy można być niepodległym, a nie być wolnym? Chyba nie], szóstka 

koalicyjny komitet wyborczy Koalicja Obywatelska: Platforma Obywatelska, .Nowoczesna, IPL 

Zieloni. 

[Nie zdołałem ustalić, co znaczy skrót: IPL]. 

Nie ma wątpliwości, że ta kampania nie jest jak każda, również ze względu na 

finansowanie i na to, ile na tę kampanię i skąd pieniądze wyda partia rządząca? 

Donald Tusk był w Skarżysku Kamiennej. Mateusz Morawiecki spotkał się z wyborcami 

na wiecu w Ełku. Politycy Lewicy najpierw prezentowali swoje listy w Olsztynie, a potem 

pojechali na konferencję w Toruniu. A Kosiniak-Kamysz i Szymon Hołownia podpisali dziś 

dwanaście gwarancji Trzeciej Drogi. Kandydaci opozycji spotkania z wyborcami w terenie 

finansują za pieniądze swoich komitetów wyborczych. Jeśli chodzi o kandydatów PiS-u, 

szczególnie urzędujących ministrów, to większość ich wizyt finansowana jest na koszt 

ministerstw, a nie PiS-u. 

 

AW – Ostatnia akcja strażaków ochotników. 

- Jadąc do wypadku, chcąc ratować czyjeś życie, swe życie też stracili. 

 

AW – Sensacyjna informacja prosto z Brukseli, dosłownie sprzed kilkunastu minut. 

Komisja Europejska nie przedłużyła embarga na ukraińskie zboże, wbrew polskiemu rządowi 

staraniom opozycji. Unia za to zobowiązała rząd w Kijowie do skutecznej kontroli eksportu 

zboża. Embargo kończy się dziś. Co więc będzie dalej? 



 

AW – Marsz gniewu na ulicach Warszawy, choć ten gniew dzisiaj mieszał się z rozpaczą. 

Tysiące pracowników: sądów i prokuratur, ZUS-u, policji i straży pożarnej – poszli pod 

kancelarię premiera, żeby przypomnieć rządowi o swoim istnieniu. Walczą o wyższe pensje, bo 

z tymi, które mają, walczą o przeżycie. 

 

AW – Prezydent Ukrainy poleci w przyszłym tygodniu do USA, pierwszy raz od wybuchu 

wojny weźmie udział w sesji zgromadzenia ogólnego ONZ. Spotka się z prezydentem Joe 

Bidenem i prawdopodobnie wygłosi przemówienie w Kongresie. Na razie Wołodymyr Zełenski 

dziękuje armii za serię ostatnich sukcesów, w tym zniszczenie wartego ponad miliard dolarów 

rosyjskiego systemu obrony przeciwlotniczej S400. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy – Należy szczególnie pochwalić cały personel 

służby bezpieczeństwa Ukrainy oraz naszą marynarkę wojenną. Dziękuję za zniszczenie 

systemu obrony powietrznej okupantów naszego Krymu. To bardzo znaczące osiągnięcie. 

Brawo! Chwała wszystkim, którzy walczą za Ukrainę. 

♣ 
2023-09-16 sobota 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6307 

Tvn24bis – Fakty Piotr Marciniak 

 

UKRAINA WALCZY – pięćsetny sześćdziesiąty dziewiąty dzień 

 

PM – Poznano kanał przerzutu imigrantów z Azji i Afryki do Polski – alarmuje opozycja. 

Marszałek senatu próbuje się przebić z tą wiadomością do widzów rządowej telewizji, bo 

według opozycji to nie tylko korupcja, ale i narażanie bezpieczeństwa kraju, przy jednoczesnym 

straszeniu. Jarosław Kaczyński przekonuje, że to nawet nie aferka. 

Arleta Zalewska – Opozycja nie ma wątpliwości. W ramach ministerstwa spraw 

zagranicznych i podległych mu służb stworzono kanał przerzutu imigrantów z Azji i Afryki do 

Polski. Media szczegółowo opisały, jak [obecnie] zdymisjonowany wiceminister zabiegał w 

konsulatach o przyznanie wiz wskazanych przez niego w mejlach imigrantom. W tej sprawie 

toczy się śledztwo. 

Kaczyński w Kujawsko-Pomorskim – To nawet nie jest aferka. To jest po prostu głupi i 

rzeczywiście przestępczy pomysł jakichś ludzi, którzy chodzą na większość, nie ma nic 

wspólnego z aparatem władzy. 

AZ – Tyle że to służby państwa w pełni odpowiadają za przyznawanie wiz. 

Tusk – To nie ja wyrzuciłem pana Wawrzyka, to Morawiecki i Kaczyński. 

Kaczyński – Jeśli Tusk dojdzie do władzy, to będziemy mieli do czynienia z Lampeduzą w 

Polsce. 

Włodzimierz Cimoszewicz, były premier, eurodeputowany – To są oczywiście bezczelne 

wykręty. Różnica między tymi, którzy trafiają na Lampeduzę czy na polsko-białoruską granicę i 

dostawali wizy i wjeżdżali legalnie do Unii Europejskiej, polega na tym, że ci pierwsi nie 

zapłacili, a ci drudzy tak. 

[Lampedusa – włoska wyspa na Morzu Śródziemnym leżąca pomiędzy Maltą i Tunezją – 

tu przebywają w dużej ilości nielegalni migranci do Unii Europejskiej]. 

AZ – MSZ opublikowało dane, z których wynika: 

 

 Wizy (krajowe 

 i Schengen) 

Łączna liczba wiz  

krajowych 

Łączna liczba wiz 1 951 176 1 782 276 

W tym:   

Białoruś 586 171 534 557 

Ukraina 990 116 988 086 

Pozostałe kraje 374 889 259 633 

 



AZ – Marszałek Senatu wygłosił specjalne orędzie: 

Tomasz Grodzki, marszałek senatu, KKW KO, PO – To największa afera, z jaką mieliśmy 

do czynienia w XXI wieku. Transfer ludzi odbywał się praktycznie bez żadnej kontroli, co 

mogło spowodować wjazd na teren Unii Europejskiej setek osób uznanych za terrorystów. 

 

PM – Rządowi nie udało się przekonać Komisji Europejskiej, by przedłużyła embargo na 

ukraińskie zboże. Pierwsze, co powiedział premier to, że nie udało się to opozycji. Ukraina 

dziękuje, ale Komisja zastrzega, że Kijów ma nie dopuścić do tego, by eksport zdestabilizował 

unijny rynek. 

 

PM – Na niespełna miesiąc przed wyborami Lewica i Koalicja Obywatelska mówią, że 

państwo nie powinno finansować kościoła. O emeryturach PiS mówi, że rzekomo chcą o nich 

decydować Bruksela i Berlin. A Konfederacja powtarza, że likwiduje ZUS. W Polsce ruszyły 

limbasy [a to co takiego?] 

Dariusz Łapiński – To miało być poselskie spotkanie wyborcze Konfederacji. Było starcie 

dwóch polityków z przeciwnych obozów. Obaj kandydują z Warszawy. Mentzel jest jedynką 

Konfederacji, Petru ostatnim na liście Trzeciej Drogi. 

Ryszard Petru – Niech pan powie to swoim wyborcom, czy jest pan za likwidacją ZUS-u 

czy nie? 

Mentzel – Oczywiście, że ZUS należy zlikwidować tak szybko, jak to tylko będzie 

możliwe. To wieka piramida finansowa! 

Petru – Kto będzie wypłacał emerytury? 

Mentzel – Tak jak powiedziałem, ZUS będzie zlikwidowany tak szybko, jak to tylko 

będzie możliwe. 

Kosiniak-Kamysz – Dwa grintraki ruszają w Polskę. 

[A ja coraz częściej czegoś nie rozumiem]. 

DŁ – Dla Prawa i Sprawiedliwości jedną z takich spraw są emerytury. W Toruniu mówił 

wicepremier Jarosław Kaczyński na prezentacji kandydatów do parlamentu. 

Kaczyński – Czy wy chcecie, żeby sprawy Polaków były uzgadniane, ustalane w Polsce i 

związane z wolą narodu? Czy też mają być ustalane w Berlinie czy w Brukseli? Czego chcecie? 

Chcecie być… 

Rafał Trzaskowski – Ja nie chcę Polski konformistów, ja nie chcę Polski leni 

intelektualnych, ja nie chcę Polski ludzi, którzy są kompletnie odklejeni od rzeczywistości – 

drodzy państwo. I o tym są te wybory. 

DŁ – W sobotnich wystąpieniach partie opozycyjne dużo miejsca poświęciły na 

propozycję zmian państwa wobec kościoła. 

Agnieszka Dziemianowicz-Bąk, KKW Nowa Lewica – Pieniądze, które kościół wyciąga z 

polskiej szkoły na lekcje religii, są tak wielkie, że aż trudne do wyobrażenia, to blisko dwa 

miliardy złotych rocznie, czyli pięć milionów każdego dnia. 

Trzaskowski – Dlaczego nowoczesne państwo ma w normalny sposób nie opodatkować 

kościoła? 

DŁ – Do wyborów zostało 29 dni. 

 

PM – Młodzi namawiają młodych, by wzięli udział w wyborach. Wielu młodych Polaków 

patrzy krytycznie na to, co się w Polsce dzieje, ale nie zamierzają głosować. Nie śpij, bo cię 

przegłosują – wzywała opozycja w przełomowym roku 1989. To hasło wraca. 

Maria Mikołajewska – Tu każdy tańczy do muzyki, którą sobie wybrał. Na tak zwanym 

sajlen disco do każdego koloru przypisany jest inny didżej i jego propozycja muzyki. Uczestnicy 

wybierają. Ale organizatorzy imprezy przed sejmem namawiają przede wszystkim do tego, żeby 

piętnastego października zamiast słuchawek wziąć kartę do głosowania, wybrać nie muzykę, a 

tych, którzy będą rządzić Polską. 

Wiktoria Jędroszkowiak, aktywistka klimatyczna „inicjatywa wschód” organizatorka 

„silens disco przed sejmem” – To nasze pokolenie, to osoby osiemnaście – dwadzieścia dziewięć 

lat, to są osoby, które głosują najrzadziej. No, że to jest tak, dlatego jesteśmy zawiedzeni 

polityką. 



MM – Aktywiści „inicjatywy wschód” od kilku miesięcy w różnych miejscach robią 

wszystko, żeby wzmocnić w młodych poczucie sprawczości i skłonić ich do udziału w 

wyborach. 

Badanie „debiutanci ‘23” 

Gdyby w najbliższą niedzielę odbyły się wybory do sejmu, 

to czy wziąłbyś/wzięłabyś w nich udział? 

Z decydowanie TAK – 43% 

Raczej tak – 25% 

Ewa Kulik-Bielińska, dyrektorka fundacji im. Stefana Batorego – Co to znaczy? To 

znaczy, że kraj, w którym przyjdzie nam żyć, będzie krajem, który urządzą nam nasi rodzice i 

nasi dziadkowie. A oni, jak wiemy, mają troszkę inną perspektywę. 

MM – Według inicjatorów akcji „to twój wybór” o Polsce powinno to zdecydować więcej 

kobiet. Według danych fundacji Batorego wśród uprawnionych do głosowania większość 

stanowią kobiety. Mimo to głosują rzadziej. 

Marzena Dąbska, profesor, specjalistka ginekologii, położnictwa i perinatologii – Kobiety 

opowiadają mi w moim gabinecie, że boją się na salach porodowych o swoje życie, że boją się 

zachodzić w ciążę, że są zmuszane do rodzenia dzieci ze śmiertelnymi wadami i one nie wiedzą, 

co z tym zrobić. To jest moment, kiedy mogą zagłosować zgodnie ze swoim sumieniem. 

[Zgodnie z moim sumieniem idę na wybory. Ale tylko dlatego. Właściwie nie mam na 

kogo głosować. Nie odpowiada mi, że między narodem a sejmem zagnieździło się i panoszy się 

partyjniactwo. To jest bardzo złe, że można głosować tylko na członków partii. A partia to nawet 

nie karierowicze, to łapserdaki, których jedyną siłą jest bezczelność, brak zasad oraz na dobrą 

sprawę brak poglądów. Nawet jeżeli są uczciwi, to są rozpaczliwie naiwni, nie dysponują 

pogłębioną wiedzą w przedmiocie. Pragnę, by reprezentowali mnie wykształceni w kierunku 

rządzenia fachowcy, wykazujący się doświadczeniem, na przykład w samorządach, w 

sejmikach. Potrzebni są inni fachowcy do kierowania służbą zdrowia, inni do finansów, inni do 

nauki, do spraw zagranicznych, a szczególnych cech wymaga kultura. 

Przez cały PRL partia nami rządziła. Pomstowaliśmy, ale nie nauczyliśmy się niczego. 

Wróciliśmy do partyjniactwa]. 

♣ 
2023-09-17 niedziela 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6307 

Tvn24bis – Fakty Piotr Kraśko 

 

UKRAINA WALCZY – pięćsetny siedemdziesiąty dzień 

 

PK – To, że mamy najlepszych siatkarzy na świecie, to w Polsce wiemy, ale tego samego 

zdania jest nawet kapitan Italianów, czyli teoretycznie mistrzów świata, którzy wczoraj z nami 

przegrali. Do tego Polacy wygrali w przepięknym stylu, absolutnie dominując, po prostu ciesząc 

się grą. [To był Piotr Kraśko mistrz euforii]. 

 

PK – [O wizach już wystarczy]. 

Marszałek Witek – Tu potrzebne jest [zagłuszenie TVN] Gdyby dziś rządził Tusk, Polki 

nie wychodziłyby po zmroku z domu, a rodzice baliby się posyłać dzieci same do szkoły czy na 

basen. Na polskich ulicach płonęłyby samochody, a poruszanie się komunikacją miejską byłoby 

nie lada odwagom. 

 

PK – Do Łodzi jest stamtąd ponad 100 kilometrów, tak samo do Wrocławia czy 

Częstochowy, więc trochę na uboczu, ale to fajne, nieduże miasto. Jeśli chodzi o wykształcenie, 

dochody, co ważne, poglądy polityczne, czternastu tysięcy mieszkańców, Wieruszów, to niemal 

dokładnie Polska w pigułce. Idealne miejsce na prawybory. 

Michał Tracz – W Wieruszowie już głosują, ale to tylko prawybory. Już trzeci raz 

organizowane tu są prawybory. W Wieruszowie można było dziś spotkać wszystkich 

najważniejszych polityków w kraju wszystkich partii poza PiS-em. Wyniki prawyborów 

z Wieruszowa znane będą dziś wieczorem. 



 

PM – Przypominając czasy zimnej wojny, gdy Niemcy wydawały 4% na obronność, szef 

NATO apelował do Berlina o większe wydatki na armię i do tego samego przekonywał obecny 

rząd Norwegii. Według Jeans Stoltenberg’a wojna w Ukrainie może jeszcze długo potrwać. 

Europa musi być na to gotowa. 

Anna Czerwińska – … Rosjanie znów informują o zestrzelonych dronach na Półwyspie 

Krymskim i w okolicach Moskwy – Istra, Ramienki. Jeden spadł w miejscowości Orzeł. Tam 

zapalił się skład paliwa. Ukraińska obrona przeciwlotnicza w rejonie Odessy strąciła dwanaście 

z szesnastu rosyjskich pocisków rakietowych i dronów. 

Ołech Kiper, szef administracji obwodu odeskiego – Rosyjscy terroryści uszkodzili 

infrastrukturę rolniczą, użytki i magazyn ze zbożem. 

AC – Magazyn [Ford?] podał, że Rosja wydała na przeprowadzenie tej inwazji 167 

miliardów dolarów. Według ukraińskiej marynarki wojennej Rosjanie przemieścili swoje 3 

okręty desantowe z Morza Czarnego na Morze Azowskie. 

♣ 



2023-09-18 poniedziałek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6458 

Tvn24bis – Fakty Anita Werner 

 

UKRAINA WALCZY – pięćsetny siedemdziesiąty pierwszy dzień 

 

Wydane wizy w ostatnich 30 miesiącach: 

 

Turcja 51 135 Algeria 3 549 

Indie 44 243 Pakistan 3 088 

Kazachstan 17 189 Nigeria 2 808 

Indonezja 8 307 Etiopia 2 919 

Bangladesz 4 850 Afganistan 1 003 

 

Umowa nr 16/2022 

dnia 30 grudnia 2022 r. pomiędzy: 

Konsulatem Generalnym Rzeczypospolitej Polskiej w Brześciu 

z siedzibą w Brześciu 

a spółką VFS BY LLC z siedzibą w Mińsku 

punkt przyjmowania wniosków wizowych 

w (…) miastach: Brześciu, Baranowiczach i Pińsku 

ilości nie większej niż 77 000 wniosków 

 

Szymon Hołownia – wypychali ludzi na granicę, żeby umierali w lasach, po to, żeby 

podbić cenę. 

Onet – osoby, które wcześniej próbowały nielegalnie dostać się na teren Polski od strony 

Białorusi, mogli przez pośrednika kupić pozwolenie na pracę i pomoc w uzyskaniu wiz. Ceny to 

odpowiednio: 250 i 1000 euro. Ponad 1300 wydanych wiz. 

 

AW – Prawybory w Wieruszowie wygrywa Koalicja Obywatelska, ale prawybory, to 

jednak nie wybory tylko sygnał. 

Katarzyna Kolenda-Zaleska – …opozycja dostała wiatr w żagle. 

PRAWYBORY W WIERUSZOWIE 2023 

Frekwencja: 19,27% 

Koalicja Obywatelska: 34,08% 

PiS: 32,32% 

Trzecia Droga: 11,94% 

Konfederacja: 6,64% 

Lewica: 6,35% 

PiS prawybory zlekceważył, a wynik tym bardziej. 

Tusk – „Cieszycie się z wygranych prawyborów w Wieruszowie? To od teraz przez 

miesiąc pracujecie dwa razy więcej, trafiacie dwa razy celniej, kochacie wyborców jeszcze 

mocniej. Bo ta wygrana to znak nadziei, nie gwarancja zwycięstwa. Wszystko w naszych 

rękach!” 

 

AW – Państwo zagląda kobietom do majtek – słychać po tym, jak z prokuratury dostają 

wezwania na przesłuchanie. Pacjentki konkretnej lekarki, do której gabinetu weszły państwowe 

służby i zabrały dokumentację zdrowotną sześciu tysięcy kobiet. 

Renata Kijowska – Trudno pracować, choć Maria Kubica doskonale daje sobie radę z 

leczeniem. Z innego powodu ginekolożka boi się o pacjentki. 

Maria Kubica, ginekolożka – Oczywiście, że się boję o pacjentki. Bo jeżeli ktoś do mnie 

przyjeżdża, wyznaje bardzo intymne rzeczy, ja nie jestem w stanie zachować tajemnicy, bo ktoś 

mi ją narusza, to jak taki pacjent ma się czuć? 

RK – Po styczniowym zarekwirowaniu przez CBA dokumentacji z niemal 30 lat praktyki 

dotyczącej 6 tysięcy pacjentek, co potem sąd uznał za przesadę, po zabraniu kalendarza i 



telefonu ze zdjęciami pooperacyjnymi także dojczlandzkich pacjentek, policja wezwała dwie 

pacjentki na przesłuchanie. 

 

AW – Tajny dokument sprzed lat, dziś jawny. W kampanii wyborczej Mariusz Błaszczak 

użył w swoim wyborczym spocie. Dokument pochodzi z wojska i dotyczy działań na wypadek 

wojny. Generałowie nie wierzą w to, co widzą. Bo to ujawnienie tajemnicy NATO. 

Arleta Zalewska – Błaszczak w specjalnym spocie nie pokazuje całości planu. Wybiera te 

trzy akapity 

 

ŚCIŚLE TAJNE 

Egz. pojedynczy 

Ministerstwo Obrony Narodowej 

Sztab Generalny WP 

Zatwierdzam 

Minister Obrony Narodowej 

Bogdan Klich 

Dnia 11.01.2011 

PLAN 

Użycia Sił Zbrojnych 

Rzeczypospolitej Polskiej 

WARTA – 00101 

Samodzielna operacja obronna 

Część główna 

Szef Sztabu Generalnego WP 

generał Mieczysław Cieniuch 

ŚCIŚLE TAJNE 

str. 1 z 29 

Zakres: 

- Przedmiotowy plan stanowi odpowiedź na zapisy Polityczno-Strategicznej 

Dyrektywy Obronnej RP w ust. 105, str. 26 określającym potrzebę wzięcia pod 

uwagę scenariusza samodzielnego prowadzenia przez SZ RP strategicznej 

połączonej operacji obronnej do czasu wejścia na terytorium Polski SSW oraz w ust. 

106 str. 26, w którym określono czas prowadzenia tych działań nie dłużej jednak niż 

przez 

- na rubieży rzek Wisły i Wieprza 

- na prawym brzegu Wisły Grudziądz, Toruń, Bydgoszcz 

Błaszczak – Rząd Tuska w razie wojny był gotowy oddać połowę Polski Rosji. 

To jest w imię takiej elementarnej uczciwości należało zdjąć klauzulę niejawności z tych 

dokumentów. Co zrobiliśmy. I pokazać opinii publicznej, że Platforma Obywatelska to potworna 

obłuda, że to hipokryci, którzy wyraźnie chcieli oddać pół Polski Rosji. 

AZ – Minister nie chciał dziś odpowiadać na szczegółowe pytania. 

 

AW – Ostre spięcie w sprawie zboża. Ukraina złożyła skargę przeciwko Polsce, Węgrom i 

Słowacji w związku z odmową zniesienia zakazu na ukraińskie produkty rolne. W Brukseli 

zaczyna się spotkanie ministrów rolnictwa państw Unii. 

 

AW – W Kanale Gliwickim pływa śmierć. I martwe ryby są tego dowodem. W półtora 

tygodnia wyłowiono ich półtorej tony. 

♣ 
2023-09-19 wtorek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6458 

Tvn24bis – Fakty Anita Werner 

 

UKRAINA WALCZY – pięćsetny siedemdziesiąty drugi dzień 

 



AW – My nie wpuścimy nikogo – pisze w internecie premier. Nie musicie, wszyscy już tu 

są – odpowiada opozycja. Afera wizowa ma swoją kolejną odsłonę: wizy dla studentów, którzy 

Polski nie umieją wskazać na mapie. Ma też dyplomatyczne konsekwencje. Dojczlandzka 

minister wzywa polskiego ambasadora. 

 

AW – Młodzi panowie o prawach kobiet i Konfederacja w roli głównej, bo to lider 

Konfederacji namawia do współpracy. Kobiety traktujemy jako część dobytku. Chodzi o to, by 

kobiety nie głosowały. Dla kobiety sukces edukacyjny to w głównej mierze rozrywka. Warto 

posłuchać tych głosów przed oddaniem głosu w wyborach. 

 

AW – Nocny atak rosyjskich dronów na Lwów. Nie żyje co najmniej jedna osoba. Atak 

spowodował pożar magazynu, w pożarze spłonęła pomoc humanitarna: ubrania, koce, agregaty 

prądotwórcza, wszystko, co miało pomóc przeżyć wojnę zimą. 

♣ 
2023-09-20 środa 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6529 

Tvn24bis – Fakty Anita Werner 

 

UKRAINA WALCZY – pięćsetny siedemdziesiąty trzeci dzień 

 

AW – Głośny zgrzyt między Polską i Ukrainą, i to na najwyższym poziomie, na linii 

Zełenski i Duda w temacie zboża. To była ostra wymiana zdań prezydentów i usłyszał ją cały 

świat. Polski MSZ wezwał w trybie pilnym ambasadora Ukrainy, żeby wręczyć mu protest. 

Arleta Zalewska – ONZ.  

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy w ONZ: – Alarmujące jest to, co widzimy. 

Niektórzy w Europie, niektórzy z naszych przyjaciół w Europie, w teatrze politycznym 

odgrywają solidarność, robią triller ze zbożem. Może się wydawać, że odgrywają własną rolę. W 

rzeczywistości pomagają przygotowywać wenę dla moskiewskiego aktora. 

AZ – prezydent Duda jeszcze przed wystąpieniem prezydenta Zełenskiego użył takiego 

porównania: 

Andrzej Duda na brzegu w Nowym Jorku przed ONZ: – Przecież mówi się: tonący 

brzytwy się chwyta. Rzeczywiście tonący chwyta się wszystkiego, co się da. Trochę to jest taka 

sytuacja między Polską a Ukrainą. Ukraina jest pod napaścią rosyjską bez wątpienia jest w 

bardzo trudnej sytuacji, chwyta się wszystkiego, czego się da. 

AZ – To szef rządu, minister rolnictwa i unijny komisarz do spraw rolnictwa odpowiadają 

za to, że od ponad roku kryzys zbożowy nie został rozwiązany, a dziś głównym, jak mówi 

opozycja, jedynym pomysłem rządu jest zamknąć granicę na problemy i zboże z Ukrainy. 

AZ – Poza polską swoje embargo na ukraińskie zboże przedłużyły też Słowacja i Węgry. 

 

AW – Dalej sprawa wiz. 

 

AW – To była demonstracja siły, która nie ma żadnego uzasadnienia w świetle przepisów 

prawa – tak mówią prawnicy. 

Katarzyna Górniak – Posłanka opozycji w rękach policji. Kinga Gajewska, posłanka siłą 

wciągnięta do radiowozu. 

 

AW – Jak trzeba bić kobiety, to bijemy. Jak są legioniści, to się chowamy – mówi 

policjant z Warszawy i przyznaje, nie do takiej policji się przyjmowałem. 

 

♣ 
TWP – Wiadomości  

Murem za polskim mundurem. Wdzięczność i uznanie dla obrońców polskich granic. 

Edyta Lewandowska, witam państwa w Polskiej Telewizji i zapraszam na Wiadomości. 

Kaczyński, Dolnośląskie – Haniebne przedsięwzięcie 



Kolejny film Agnieszki Holland wpisuje się w rosyjską propagandę. 

- Chcieliśmy zaprotestować przeciwko szkalowaniu munduru 

Andrzej Duda, prezydent w Nowym Jorku przed ONZ – Musimy pilnować swoich 

interesów, to nasz obowiązek. 

E. Lewandowska – Bo w Polsce obowiązki mamy polskie. Pomoc Ukrainie jest ważna, ale 

rodzimy rynek to priorytet. 

Ten film to paszkwil uderzający w ludzi, którzy z narażeniem życia strzegą polskiej 

granicy przed hybrydowym atakiem Putina i Łukaszenki – mówią politycy i publicyści. Chodzi 

o obraz „Zielona granica” Agnieszki Holland. Straż graniczna przedstawiona jest w nim jako 

zgraja sadystów, a mieszkańcy Podlasia jako prostacy i degeneraci. To prezent dla kremlowskiej 

propagandy. 

Kaczyński, dalszy ciąg – Chodzi o to, by obrazić Polskę, polski mundur. 

Ziobro na granicy z Białorusią – Ten atak Putina w kwietniu z całą pewnością 

[wiele zdjęć z walk na granicy] 

Mariusz Błaszczak – Macie obowiązek moralny, żeby przeprosić polskich żołnierzy i 

funkcjonariuszy 

EL – Szkalowanie obrońców własnych granic jest bolesne i nieuczciwe. Dlatego tak 

ważne, by wciąż brzmiało hasło: Murem za polskim mundurem. Bezpieczeństwo w każdym 

wymiarze jest także przedmiotem debaty światowych przywódców w Nowym Jorku. 

Danuta Holecka – Witam państwa. Podczas sesji zgromadzenia ogólnego ONZ jest nie 

tylko temat rosyjskiej agresji na Ukrainę, ale również zboża, które stało się kością niezgody 

między Polską, a Ukrainą. Mamy prawo bronić naszych interesów i zrobimy to zdecydowanie – 

tak prezydent Andrzej Duda odpowiada na niezrozumiałe słowa 

Wołodymyra Zełenskiego. Prezydent Ukrainy skrytykował Polskę za zamknięcie naszego rynku 

dla ukraińskiego zboża, mimo że tak jak obiecaliśmy Ukrainie, tranzyt produktów rolnych przez 

nasze terytorium cały czas ma miejsce. Premier zapowiedział, że jeżeli Kijów będzie eskalował 

konflikt, to Polska nałoży embargo na kolejne produkty rolne. Napiętą sytuację w Nowym Jorku 

śledzi Piotr Pawelec. Jak polska dyplomacja reaguje na kryzys? 

Piotr Pawelec – Reakcja polskiej dyplomacji jest spokojna, ale stanowcza. Nie ma zgody 

na żadne działania, które mogłyby zaszkodzić polskiemu rolnictwu. Wypowiedź Wołodymyra 

Zełenskiego, [prezydenta Ukrainy], który nazwał zakaz importu zbóż brakiem solidarności, 

komentowana tu jest jako nieakceptowalna. Ambasador Ukrainy w Polsce został wezwany w 

trybie pilnym do polskiego MSZ, a prezydent Andrzej Duda odwołał wczoraj swoje planowane 

spot kanie z Wołodymyrem Zełenskim [prezydentem Ukrainy] w Nowym Jorku. 

Andrzej Duda – Jak tonący nas utopi, to nie dostanie pomocy. W związku z powyższym to 

my musimy tutaj pilnować swoich interesów. To jest przede wszystkim nasz obowiązek i 

będziemy to robili skutecznie i zdecydowanie. 

To zdecydowana odpowiedź Polski na szantaż w sprawie wymiany rolnej. Wicepremier 

Jarosław Kaczyński na Dolnym Śląsku zapewnił, że będziemy wspierać Ukrainę, ale nie naszym 

kosztem. 

Kaczyński – To starcie, nieprzyjemne, niepotrzebne, które teraz nastąpiło, nic nie zmienia, 

jeżeli chodzi o nasz stosunek do wojny na Ukrainie. Będziemy popierać aż do zwycięstwa. 

- Kijów zaskarżył polskie embargo za nadmierny import zbóż z Ukrainy do Światowej 

Organizacji Handlu i zamknął granicę dla części polskich warzyw i owoców. 

Wołodymyr Zełenski, [prezydent Ukrainy w ONZ] – Niepokojące jest to, jak niektórzy 

przyjaciele w Europie odkrywają solidarność, odkrywając triller ze zbożem. 

- Polska tłumaczy, że umożliwia tranzyt ukraińskich produktów rolnych. Jednak zasypać 

Polskę zbożem oligarchów nie możemy. 

♣ 
2023-09-21 czwartek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6210 

Tvn24bis – Fakty Anita Werner 

 

UKRAINA WALCZY – pięćsetny siedemdziesiąty czwarty dzień 

 



AW – Róbcie tak, bo tak mówi pan minister Wawrzyk. Takie polecenia wraz z listą 

nazwisk miały się pojawić w jednym z polskich konsulatów. W aferze wizowej są dalsze 

ciekawe wątki, o których pracownik konsulatu mówi dziennikarzom Okopress. 

[Ale my mamy tego dość]. 

 

AW – Państwo PiS kontra twórca, a aparat państwa kontra film. Zielona granica Agnieszki 

Holland z festiwalu w Wenecji wrócił z nagrodą, dostał owację na stojąco, poznał go świat. 

Porusza ważny i trudny temat. Ale władzy PiS przeszkadza, tak bardzo, że do szczucia na film i 

jego reżyserkę zaprzęgnięto praktycznie cały rząd razem z prezydentem. A to przekracza już 

wszelkie granice nawet te znane z czasów PRL. 

Maciej Knapik – Agnieszka Holland zaprasza na swój film, teraz już w Chinach. 

Agnieszka Holland – Film, który jest uczciwy i który jest skomplikowany, jest o ludziach 

dla ludzi i który stawia przed nami bardzo trudne pytania. 

MK – Bardzo trudne pytania stawia też przed nami zachowanie polityków władzy. 

[Jest świat dobrobytu, to jest Europa i USA. Jest świat nędzy, czyli Afryka, Azja 

i Ameryka Południowa. Tu zaczyna się światowy problem, bo ludzie ze świata nędzy za wszelką 

cenę usiłują przeniknąć do tego dobrobytu i wielu to się udaje, a potem piszą do bliskich, jak jest 

im dobrze i zachęcają do przyjazdu. Te tłumy dążą nieprzerwanie od kilkudziesięciu lat i 

prognostycy ostrzegają, że to dopiero początek, współczesna wędrówka ludów dopiero 

nadchodzi. A Afryka i Azja liczą setki milionów, jak przyjdą, zaleją Europejczyków. Przywódcy 

świata i znawcy tematu nie wiedzą, co z tym zrobić. Ale oni nie mogą powiedzieć, że nie 

wiedzą. Więc każą lepiej pilnować granic, stawiają wysokie płoty. Następuje zderzenie na 

samym dole tych, którzy już nie mają na kogo zepchnąć zadania chronienia granic z tymi, którzy 

muszą się przedrzeć, bo już tylko to im pozostało. Jedni i drudzy nie przebierają w środkach. I o 

tym jest „Zielona Granica” – dopiero o tym. Nietrudno zgadnąć, komu się taki film podoba. 

Jednak w państwach dobrobytu zaczyna brakować rąk do pracy, więc jednych migrantów 

chętnie przyjmują, innych nie przyjmują…] 

Andrzej Duda, prezydent – Tylko świnie siedzą w kinie! 

 

AW – Nie przekazujemy już teraz żadnego uzbrojenia na Ukrainę, bo my sami się teraz 

zbroimy w najbardziej nowoczesną broń – tak mówi premier o pomocy militarnej dla Ukrainy i 

te słowa od razu idą w świat. 

 

♣ 
TWP – Wiadomości  

 

Polski mundur to symbol naszego bezpieczeństwa, suwerenności i patriotyzmu. 

Dziękujemy obrońcom granic. 

Edyta Lewandowska, witam państwa w polskiej telewizji. 

A. Michalska, Straż Graniczna – Nigdy nie przyszło nam do głowy, że będziemy się 

musieli mierzyć z oskarżeniami pod naszym adresem 

Kaczyński, Opolskie – Film, który ma całkowicie skompromitować polskie działania 

obronne na wschodniej granicy 

- Panie Tusk, ucieka pan przed pytaniami? 

Tusk – Telewizja Polska to jest TVPiS 

EL – Spot informujący o działaniach służb na wschodniej granicy naszego kraju będzie 

poprzedzał seanse „Zielonej granicy”. To decyzja MSWiA, która dotyczy film studyjnych. Film 

jest paszkwilem wymierzonym w obrońców naszej granicy i samych Polaków. Politykom 

Platformy Obywatelskiej i wielu celebrytom nie przeszkadza w oklaskiwaniu tej produkcji. 

Bartłomiej Graczak – Straż graniczna jest atakowana za obronę granicy. 

Mateusz Morawiecki – Ten film to jest propagandowe przygotowanie pod demontaż 

zapory z Białorusią. 

BG – Koproducentem filmu jest niemiecka agencja ARTE, której udziałowcami są stacje 

ARTE i CDE. 



♣ 



2023-09-22 piątek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6069 

Tvn24bis – Fakty Diana Rudnik 

 

UKRAINA WALCZY – pięćsetny siedemdziesiąty piąty dzień 

 

DR – Bruksela najwyraźniej nie daje się zbywać, wciąż chce od Polski wyjaśnień 

w sprawie afery wizowej. List od wiceszef MSZ jest niewystarczający – mówi rzeczniczka 

Komisji Europejskiej, nie odpowiada w pełni na wszystkie pytania. Zwłaszcza, że wciąż 

pojawiają się kolejne. 

Maciej Knapik – …Od stycznia do końca czerwca władza PiS wydała ponad 145 tysięcy 

pozwoleń na pracę dla cudzoziemców: 

Indie – 23 374 | Uzbekistan – 14 358 | Turcja – 13 926 | Nepal – 13 378 | 

Filipiny – 12 673 | Bangladesz – 11 138 | Suma końcowa – 145 136 | 

 

DR – Atak na polityka Koalicji Obywatelskiej. Borys Budka napadnięty w galerii 

handlowej w Katowicach. Wzywa Jarosława Kaczyńskiego do przerwania spirali nienawiści. To 

dzwonek alarmowy, wtórują mu inni politycy opozycji. Prezes PiS wystąpił dziś z 

oświadczeniem, ale do sprawy się nie odniósł, za to atakował i oskarżał. 

Budka – wyzywający mnie od Niemców, od nazistów, od ludzi Tuska. 

Katarzyna Kolęda-Zaleska – Policja potwierdza wersję posła. 

- Wytrącił mu telefon z ręki, a także miał go znieważyć i naruszyć jego nietykalność. 

KKZ – 49-letni trzeźwy mężczyzna, który zaatakował posła, został zatrzymany i ma 

usłyszeć zarzuty. 

Borys Budka – To Jarosław Kaczyński jest odpowiedzialny za to, że może dojść w Polsce 

do tragedii i dzisiaj od Kaczyńskiego oczekuję tego, by natychmiast przerwał tę spiralę 

nienawiści; by wydał polecenia w reżimowej telewizji, by wreszcie skończono tę histerię. 

TVP-INFO – Donald Tusk boi się trudnych pytań o działania i decyzje, które podejmował 

jako premier. 

Donald Tusk: No więc jak Państwo widzicie, wydaje mi się, że miałem rację. Znaczy ten 

skrót TVP, który Pan interpretuje niestety dość staromodnie jako Telewizja Polska, to jest TVP 

PiS. 

„Zielona granica” jak kremlowska propaganda 

Kłamstwa, szkalowanie żołnierzy i strażników granicznych oraz manipulacje w filmie A. 

Holland 

Posłanki PiS-u pojawiły się dzisiaj w sejmie w mundurach [wojskowych] 

Franek Starczewski, poseł na sejm – Miałem zaszczyt uczestniczyć w premierze 

#ZielonaGranica. Film wstrząsający do szpiku kości i niemal dokumentalny. A wypowiedzi 

Ziobry, Dudy i innych koneserów kina (zgodnie z linią partii) już niebawem oceni historia. 

#MuremZaHolland 

Kaczyński – Każdy, kto się nie ustosunkuje do tego wszystkiego, nie potępi tego 

wszystkiego, znajduje się po tej jednej wyraźnej stronie, to jest strona antypolska, skrajnie 

antypolska. 

Tusk – Oni zachowują się tak jak stuknięci. Słuchajcie, my mamy zawał w energetyce, nie 

mamy środków europejskich, być może wypadniemy ze strefy Schengen, bo mamy największą 

aferę wizową w historii Europy, mamy wojnę na Ukrainie, mamy trzy miliony uchodźców, a oni 

zajmują się filmem, którego większość nie widziała. 

 

DR – Bilans zysków i strat w relacjach polsko-ukraińskich. Na linii Warszawa-Kijów 

wieje ostatnio chłodem. Są słowa, które wymagają tłumaczenia i gesty, które trudno 

wytłumaczyć; rozmowy, które się nie odbyły i takie, których dużo wcześniej zabrakło. 

Andrzej Duda, prezydent – Współpraca z Ukrainą, wsparcie Ukrainy ma wymiar 

dziejowy. 

Arleta Zalewska – Dziennikarze polskiego radia w Białym Domu w czasie spotkania 

prezydenta Ukrainy z amerykańskim prezydentem: 



- Panie Zełenski, czy nie obawia się pan, że traci Polskę jako przyjaciela z powodu sporu o 

zboże? 

Prezydent Ukrainy – Przyjaźnimy się z Polską i jesteśmy wdzięczni Polakom, polskiemu 

społeczeństwu za pomoc. 

Andrzej Duda, prezydent – Gdy padają różne słowa czasem gorzkie, czasem nawet może 

bolesne, ja chciałbym, żebyście państwo spojrzeli na to od ludzkiej strony. To jest czas wielkich 

emocji dla wszystkich, zwłaszcza dla tych, co ponoszą dzisiaj odpowiedzialność, choćby za 

żołnierzy, którzy codziennie są wysyłani na linię frontu i tam giną. 

 

♣ 
2023-09-23 sobota 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6069 

Tvn24bis – Fakty Diana Rudnik 

 

UKRAINA WALCZY – pięćsetny siedemdziesiąty szósty dzień 

 

DR – Polityczne emocje sięgają zenitu, co widać, co słychać i co czują na własnej skórze 

przedstawiciele opozycji. Kiedy kampania zmienia się w kampanię ataków, to polaryzacja jest 

najmniejszym zagrożeniem. 

Katarzyna Kolęda-Zaleska – Kampanijna strategia zjednoczonej prawicy jest dość prosta. 

Codziennie rano PiS publikuje krótki spot straszący imigrantami i atakuje Donalda Tuska: Tusk 

przyjmie nielegalnych imigrantów. Zrobił to raz i zrobiłby to znowu. […] 

Kaczyński w lubuskiem – Można powiedzieć o tych niemieckich porządkach w wydaniu 

Tuska, w wydaniu jego rządów, to było osiem lat niemieckich porządków. To była zdrada, to 

jest linia zdrady Tuka. 

Trzaskowski – Tam jest tylko i wyłącznie dziad. Tam jest tylko i wyłącznie próba 

manipulacji. Wszyscy są dla nich zdrajcami. To jest absolutnie coś nieprawdopodobnego. Czy 

jest coś gorszego, niż powiedzieć o drugim człowieku, że jest zdrajcą? 

KKZ – Kaczyński w towarzystwie Łukasza Mejzy, którego firma oferowała drogie, 

niesprawdzone terapie dla chorych dzieci, zastanawiał się głośno, czy Tusk nie ma aby 

świadomości niemieckiej? 

Kaczyński – [PO] to jest partia zewnętrzna, to jest partia niemiecka. Z jednej strony Berlin, 

z drugiej strony Moskwa. 

Trzaskowski – Dla naszych dzieci, dla naszych wnuków, których nie chcemy 

wychowywać w atmosferze nienawiści, szczucia, nie chcemy tego uczyć. 

KKZ – Konfederacja, która przedstawiła na konwencji swoje hasło wyborcze: „Możemy 

wszystko!” 

Krzysztof Bosak, KW Konfederacja – My jako jedyni prezentujemy program: korzystny 

dla Polaków 

KKZ – i swoje jedynki na listach, próbuje ustawić się z boku. Jak mówią jej politycy, nie 

dadzą się zmanewrować w polaryzację. 

Sławomir Mentzen, KW Konfederacja, Nowa Nadzieja – Zakończyć rządy PiS-u i żeby 

nie dopuścić do rządów Tuska. 

KKZ – Trzecia Droga, która prowadzenie konwencji oddała w ręce osób z 

niepełnosprawnościami, odpowiada, że nie można zamykać oczu na niszczenie państwa i relacji 

międzyludzkich przez PiS. 

Hołownia – Nabierzcie nadziei, że normalność wraca, że za chwilę z waszym udziałem 

stanie się ta zmiana, która zapewni, że znowu zaczniemy się do siebie uśmiechać. 

Trzaskowski – Po to, żeby rządziły pozytywne emocje, żebyśmy wreszcie się do siebie 

uśmiechać, żebyśmy mogli rozmawiać ze sobą, a nie tylko i wyłącznie wysłuchiwać tego jadu. 

 

DR – Polityka mieszkaniowa znowu na kampanijnych sztandarach PiS. 

 

DR – Mierzona kilometrami kampania na rzecz przeszczepów. 

 



DR – Ukraiński atak rakietowy na Krym i to jest dla okupantów wyjątkowo bolesny cios, 

w samo serce kwatery głównej floty czarnomorskiej w Sewastopolu. Są zabici, są ranni, a za 

sukcesem stoją rakiety dalekiego zasięgu przekazane przez Brytyjczyków. 

Katarzyna Sławińska – … Ukraińcy odnieśli ważny sukces na południu w miejscowości 

Werbowe na Zaporożu – przełamali trzecią, ostatnią linię rosyjskiej obrony. 

♣ 
TWP – Wiadomości  

Głos oburzenia i solidarności z funkcjonariuszami strzegącymi naszej granicy 

w odpowiedzi na film Agnieszki Holland „Zielona granica”. 

Dobry wieczór, Anna Boguszewicz, witam państwa w polskiej telewizji i zapraszam na 

wiadomości. A oto co dziś w telewizji. 

Kaczyński w – Szanowni państwo, jeżeli ktoś dziś Polsce życzy, to na pewno nie powinien 

życzyć dojczlandzkich porządków. 

AB – Donald Tusk z tęsknotą o narzuconej Polsce porządkach. 

Jaki – Tusk właśnie zasugerował, że ponad połowa Polski jest gorsza kulturowo 

Błaszczak – To jest uderzenie w Polskę. To jest wpisanie się w scenariusz Putina. 

AB – Antypolski film zachwycił białoruską propagandę. 

Czarnek – Antypolski skandaliczny paszkwil pani Holland 

AB – Krajobrazy i bezpieczeństwo – tak historia przyciąga turystów 

AB – W wielu miastach w całym kraju Polacy protestują przeciwko antypolskiemu 

paszkwilowi… 

AB – Unia Europejska wciąż bez pomysłu na rozwiązanie kryzysu migracyjnego. 

Destabilizacja w krajach Afryki i Bliskiego Wschodu będzie go pogłębiać. Nie pomagają, a 

szkodzą kolejne pomysły przymusowej relokacji. Jak wygląda sytuacja w ogarniętym kryzysem 

Libanie i jak realnie można pomóc na miejscu? Sprawdzał Maksymilian Maszenda… 

♣ 



2023-09-24 niedziela 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6069 

Tvn24bis – Fakty Diana Rudnik 

 

UKRAINA WALCZY – pięćsetny siedemdziesiąty siódmy dzień 

 

DR – Pozwolenia na pracę i wizy, obszar konsularny ambasady RP w Nairobi (Uganda) – 

pozwolenia na pracę w ciągu ostatnich 30 miesięcy, dane MRiPS, dostało 12 722 osób; wizy 

ostatnie 30 miesięcy, dane MSZ, otrzymało wizy 2 677 osób. 

 

DR – Okopać się wśród swoich czy powalczyć o tych, którzy się wciąż wahają. Ostatnie 

tygodnie kampanii dwaj liderzy dwóch głównych ugrupowań sondażowych zestawień mają dwie 

różne strategie, różne narracje i niezmiennie wizje Polski. 

Katarzyna Kolenda-Zaleska – W Mińsku Mazowieckim, gdzie pojechał Donald Tusk, PiS 

wygrało poprzednie wybory, pokonując Koalicję Obywatelską przewagą niespełna półtora 

tysiąca głosów – PiS: 8818 głosów; Koalicja Obywatelska: 7333 głosy; przewaga: 1485 głosów. 

Strategia Tuska polega właśnie na tym, że będzie objeżdżał takie miejscowości, by zawalczyć o 

te kilkaset głosów, które mogą przesądzić o tym, komu przypadnie mandat. 

Tusk – Nie ma większego prezentu dla Kaczyńskiego i PiS-u niż jego przekręty, które 

spotykają się z naszą apatią czy biernością. 

KKZ – Mińsk jest takim miastem, w którym nic jeszcze nie jest przesądzone. 

Tusk – Każda i każdy z was zasługuje na respekt, empatię, szacunek, że nie ma 

nieważnych ludzi, nie ma nieważnych miejsc… Chcą, żeby Polska rozmawiała tylko o jednym 

filmie, no bo nie chcą, żeby rozmawiać o drożyźnie, o aferze wizowej. 

KKZ – Na spotkanie z Jarosławem Kaczyńskim wpuszczani są tylko wybrani. Na 

zewnątrz zostali nawet przedstawiciele OBWE, którzy na zaproszenie polskiego rządu 

obserwują przebieg wyborów. Bezpieczeństwo Polakom może zapewnić tylko PiS. 

 

DR – Publiczne, czyli nasze pieniądze wydawane pod partyjnym i władzy szyldem na 

partyjną kampanię… 

Nierówne wybory. 

 

DR – Rosyjska artyleria przeciwko ukraińskim cywilom. Ostatnia doba to ostrzał 

kilkunastu miejscowości w obwodzie donieckim, zaporoskim i chersońskim. 

♣ 
TWP – Wiadomości  

Dziś bezpieczeństwo Polaków jest najważniejsze. Nasze granice są skutecznie chronione, 

a nie zawsze tak było. Rekordowe środki są przeznaczane na obronę granic 

Anna Bogusiewicz – Zapraszam na Wiadomości. 

Kaczyński w pomorskiem – Nasze stanowisko jest jasne. Bronić się trzeba na granicy. 

AB – Donald Tusk rozbroił Polskę i naraził bezpieczeństwo Polaków – twierdzi rząd 

Prawa i Sprawiedliwości. Stawia na modernizację armii i ochronę granic. Partia PO PSL będąc u 

władzy demontowała wojsko polskie w czasie rosyjskiej agresji. 

Tusk zlikwidował 621 jednostek wojska plskiego. 

Zlikwidowane jednostki za rządów PO-PSL: Braniewo, Elbląg, Morąg, Malbork, 

Białystok, Ciechanów, Warszawa, Siedlce, Mińsk Mazowiecki, Lublin, Borzęcin, Rzeszów, 

Przemyśl. 

Po 2015 roku zlikwidowane jednostki wracały na mapę Polski. Zmieniła się także 

doktryna obronna. 

Kaczyński – Nasze stanowisko jest jasne. Bronić się trzeba na granicy. Nie można oddać 

ani metra kwadratowego. 

- Tyle że przewodniczący Platformy Obywatelskiej za najważniejszy dla Polaków temat 

bezpieczeństwa próbuje obrócić w żart: 

Tusk – Uroczyście ogłaszam, że przejmuję hasło PiS: bezpieczna przyszłość Polaków. 



Kaczyński – Druga strona próbuje udawać w pewnym momencie teraz naszą stronę, 

przejmując różnego rodzaju nasze postulaty, nasze dążenia. Ale prawda jest taka, że gdy 

przychodzi do głosowań, to w najlepszym razie nie biorą udziału w głosowaniu. 

Za trzy tygodnie będą mogli wszyscy Polacy, także w sprawie na temat zapory na granicy 

[z Białorusią]. 

♣ 
2023-09-25 poniedziałek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6377 

Tvn24bis – Fakty Grzegorz Kajdanowicz 

 

UKRAINA WALCZY – pięćsetny siedemdziesiąty ósmy dzień 

 

GK – Aferę wizową trzeba wyjaśnić, osądzić winnych i wprowadzić procedury, by nikt 

nigdy nie handlował polskimi wizami, bo w czarnym scenariuszu grozi nam powrót do 

przeszłości tej z kontrolami na granicach, kolejkami i sprawdzaniem dokumentów. 

 

GK – Pokazali twarze, podali nazwiska i podali kwoty łapówek, jakie mieli zapłacić, by 

dostać wizy i pracę w Polsce. 

 

GK – Termin upływa 10 października, ale nie ma co czekać do ostatniej chwili. Polacy, 

którzy chcą głosować za granicą, mogą rejestrować się, korzystając ze wskazówek na stronach 

MSZ. Co ważne, mogą wybrać komisję, choćby po to, by uniknąć kolejek. 

Maciej Woroch z Londynu – Żeby zagłosować za granicą, nie wystarczy dowód czy 

paszport, trzeba się zarejestrować. To nie trudne i nie wymaga żadnego wysiłku, ale jest 

konieczne, by nasze nazwiska znalazły się w spisie wyborców w odpowiednim miejscu. 

Informacje o rejestracji znaleźć można na stronach Polskiego Ministerstwa Spraw 

Zagranicznych. 

Mateusz Stąsiek, konsul generalny RP w Londynie – Jest o 50% więcej komisji niż było 

rok temu. Staraliśmy się, by w tych miejscach, gdzie w poprzednich latach było wyjątkowo dużo 

zarejestrowanych wyborców, komisji zrobić w tym samym miejscu więcej. 

MW – By w dniu wyborów uniknąć stania w długich kolejkach i ryzyka, że przez 

zmienione przepisy nasz głos może trafić do kosza. Warto sprawdzić, jak wiele osób już zapisało 

się do wybranej przez nas komisji, a w tym rodakom mieszkającym na wyspach pomóc ma ta 

przygotowana przez ambasadę w Londynie interaktywna mapa. Lokale zaznaczone na czerwono 

to te, w których już zapisało się sporo chętnych do głosowania, lepiej jest rozważyć dopisanie 

się do tych zielonych. Rejestrować można się do 10 października, jeśli ktoś przegapi ten termin, 

będzie mógł zagłosować będzie mógł tylko przedstawiając zaświadczenie ze swojej gminy w 

Polsce. 

 

GK – Czy Jarosław Kaczyński jest zamieszany w aferę łapówkarską – pytają pod siedzibą 

PiS-u posłowie opozycji. Chodzi o aferę dwóch wież nadzorowaną przez Zbigniewa Ziobrę. 

 

GK – W profilach nowotworów koronoskopia to jedno z podstawowych badań. Już za kilka dni 

sztandarowa placówka medyczna Warszawskie Centrum Onkologii przestanie je wykonywać. 

Jest nowoczesny sprzęt, ale brakuje personelu. Pacjenci będą musieli badać się gdzieindziej. 

♣ 
TWP – Wiadomości  

Czy wschód Polski nie zasługiwał na obronę? Dlaczego rząd PO-PSL stworzył plany 

oddający połowę kraju agresorowi?  

Edyta Lewandowska, witam państwa w polskiej telewizji i zapraszam na Wiadomości, a 

oto co dziś. 

Morawiecki – Linia Wisły była linią w pierwszych czasach Donalda Tuska 

EL – Doktryna obrony czy kapitulacja? 



Generał – To był plan obrony tylko z nazwy, a w istocie, gdy wczytało się w treść, to było 

przekazanie tal naprawdę barbarzyńskiej 

Trzaskowski – Trzysta tysięcy złotych więc niewielką sumę 

- Kto finansował film szkalujący Polskę i Polaków? 

- Wolność, także tą artystyczną przynosili na bagnetach. 

- Wczorajszy odcinek Dewajtisu strzał w dziesiątkę. 

- Zawsze oglądam sport, ciekawe mecze 

EL – Telewizja Polska zostawia konkurencję daleko w tyle. 

- Niewiele oglądamy. Właściwie Wiadomości. 

EL – Linię Wisły linią śmierci – tak o doktrynie obronnej koalicji PO-PSL mówił dziś 

premier Mateusz Morawiecki, przypominając szereg zlikwidowanych jednostek wojskowych i 

cięcia funduszy na zbrojenia. To echa odtajnionych dokumentów odtajnionych dokumentów 

zatwierdzonych przez ówczesnego ministra obrony, które zakładały, że w razie ataku ze 

wschodu Tuska armia w ramach obrony kraju oprze się o linię Wisły. 

♣ 
2023-09-26 wtorek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6077 

Tvn24bis – Fakty Grzegorz Kajdanowicz 

 

 

UKRAINA WALCZY – pięćsetny siedemdziesiąty dziewiąty dzień 

 

GK – Nadal afera wizowa. 

GK – Jak zachęcić kobiety do głosowania. 

GK – Alarmujące dane demograficzne. 

♣ 



2023-09-27 środa 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6077 

Tvn24bis – Fakty Grzegorz Kajdanowicz 

 

UKRAINA WALCZY – pięćsetny osiemdziesiąty dzień 

 

GK – Kontrole będą tymczasowe i wyrywkowe. Jeszcze w tym tygodniu na granicach z 

Polską i Czechami staną posterunki. Decyzja dojczlandzkiego rządu to konsekwencja 

niekontrolowanego napływu imigrantów do kraju. Dojcze mówią o zapobieganiu działalności 

przemytniczej. 

Nancy Faeser, minister spraw wewnętrznych Dojczlandu – Elastyczne i mobilne kontrole 

w różnych miejscach. Dotyczy to zapobieganiu działalności przemytniczej. Staramy się, żeby te 

kontrole w jak najmniejszym stopniu utrudniały ruch graniczny, bo rozumiemy ogromną rolę 

transportu międzynarodowego. 

Maciej Knapik – Od początku roku w Dojczlandzie zatrzymano 70 tysięcy imigrantów, 

którzy nielegalnie przekroczyli granice, w tym wielu z terytorium Polski. Dojcze są naszym 

największym partnerem gospodarczym. 

Morawiecki – Olaf, nie wtrącaj się w polskie sprawy. 

Jacek Sasin – Pokłosie polityki władz dojczlandzkich, które wspierają opozycję Donalda 

Tuska. 

Andrzej Szejna, KW Nowa Lewica – Rząd PiS wprowadził coś na kształt wojny 

hybrydowej z Unią Europejską. 

Tusk – To jest też przeciwko nam. My jesteśmy też Europą, dokładnie to samo co 

Łukaszenka i Putin. 

MK – Wczoraj Polska wzmogła kontrole na granicy ze Słowacją. 

 

GK – Już w niedzielę marsz miliona serc. PO organizuje transport chętnych, by 

manifestować w stolicy. Trasa marszu będzie inna niż 4 czerwca. Teraz marsz rusza z Ronda 

Dmowskiego godzina 12:00. Trasa: Marszałkowska, Świętokrzyska, do Jana Pawła II. Finał 

zaplanowano na Rondzie Radosława pod masztem z białoczerwoną flagą. Trzeciej Drogi nie 

będzie. [Pójdzie z PiS? Byle rządzić?] 

♣ 
TWP – Wiadomości  

- Polska wyłamała się z kręgów wolnego zachodu i zgodziła się na zatrzymanie Ahmeda 

Zakajewa. W najnowszym odcinku serialu „Reset” przypomniano, jak na polecenie Putina nasz 

kraj pod rządami Donalda Tuska założył kajdanki premierowi Czeczenii na uchodźstwie. Był 

wstyd i kompromitacja. Dziś politycy PO chyba tego wstydu wypierają fakty. 

Bartosz Łodziński – wraz z Zakajewem zatrzymano innych polityków, którzy do Polski 

przyjechali na kongres czeczeński, by dyskutować o pokoju. 

Tusk – Czasami spotykam polityków, którzy chcieliby psuć relacje polsko-rosyjskie. 

BŁ – Tusk zapowiedział ekstradycję Zakajewa, którego Moskwa oskarżała o terroryzm. 

Rozmowa Tuska i Putina o polskich kibicach, których zgodnie z wolą kremla zatrzymywano za 

nienawiść do Rosji. 

♣ 



2023-09-28 czwartek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6340 

Tvn24bis – Fakty Grzegorz Kajdanowicz 

 

UKRAINA WALCZY – pięćsetny osiemdziesiąty pierwszy dzień 

 

GK – Polska wysyła patrole z Czechami i Słowacją. Dojcze od dziś wyrywkowo 

kontrolują wjeżdżających do nich z Polski, głównie busy i ciężarówki. Tysiące imigrantów 

nielegalnie przedostało się do Europy zachodniej, bo jest szlak bałkański i jest polska afera 

wizowa. 

 

GK – Ostrzeżenie dla wszystkich, którzy mogą natknąć się na klip Narodowego Banku 

Polskiego. NBP angażuje się po stronie PiS-u w kampanię wyborczą – twierdzi opozycja. 

Adam Glapiński, profesor – Mamy ogromny sukces. Skończyliśmy z grozą inflacji. 

Jacek Tacik – Czyli w tym przypadku osoba, która sfinansowała film z naszych zł. 

GK – Mniej emocji, bez obraźliwych słów, porównań i ataków personalnych. Kampania 

nie musi być agresywna. U nas niestety jest. Stąd ataki nie tylko słowne na polityków i 

kandydatów. 

Arleta Zalewska – … zrywane plakaty, obraźliwe napisy i symbole (swastyka, SS) taki jest 

obraz tej kampanii. 

 

GK – Dla stolicy to największe tegoroczne wyzwanie – mówi wiceprezydent Warszawy o 

niedzielnym marszu miliona serc. Początek w samo południe na Rondzie Dmowskiego. Władze 

apelują do uczestników o śledzenie komunikatów służb i korzystanie z komunikacji miejskiej. 

 

GK – Mają wiele ważnych postulatów. Na co dzień ciężko im się przebić, ale kampania to 

czas, gdy osoby z niepełnosprawnościami i ich rodziny walczą o swoje. Dziś podczas 

manifestacji w Warszawie mówili, jak wżna dla nich jest pomoc asystenta osobistego. 

♣ 
TWP-INFO – Wiadomości  

- Opozycyjne media rozpisują się o planie budowy przez Dojczland tak zwanej tarczy 

antyrakietowej, do której nie przystąpiły między innymi Polska, Francja i Italia. Jak tłumaczą 

eksperci, Polska już jest kilka długości przed Dojczlandem, bo systemy przeciwrakietowe i 

przeciwlotnicze są wdrażane do służby. 

 

- Twarda odpowiedź ministra rolnictwa na słowa przedstawiciela rządu w Kijowie w 

sprawie importu zbóż. Chodzi o warunki wycofania przez Ukrainę skargi na Polskę do 

Światowej Organizacji Handlu: Nikt nie będzie decydował o naszych sprawach – takie 

wypowiedzi szkodzą Ukrainie i Ukraińcom w Polsce – odpowiada Robert Telus. 

 

Kaczyński w Pruszkowie – Jako człowiek odpowiedzialny w rządzie za sprawy 

bezpieczeństwa wydałem polecenie, by granica za Słowacjom i z Czechami została też poddana 

szczególnej kontroli i wzmocniona. 

 

Słynący z otwartości i tolerancji mieszkańcy Nowego Jorku mają już dość. Na ulicach 

metropolii mieszka już około 100 tysięcy nielegalnych imigrantów. 

Erik Adams, burmistrz Nowego Jorku – Nie wizę końca tej sytuacji, to po prostu zniszczy 

Nowy Jork. 

♣ 
2023-09-29 piątek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6356 

Tvn24bis – Fakty Anita Werner 

 

UKRAINA WALCZY – pięćsetny osiemdziesiąty drugi dzień 



 

AW – Awaria na stacjach Orlenu i to jedna za drugą – tak widzą to kierowcy. Ale to nie 

awaria, to brak paliwa. Orlen widzi to, że awaria lepiej wygląda niż brak. I piszą to w oficjalnym 

do stacji benzynowych mailu. Eksperci widzą w tym przedwyborczą zabawę cenami paliwa i 

konsekwencje mogą być długotrwałe i niebezpieczne. 

Michał Tracz – … eksperci mówią, że skoro ceny paliw w Polsce spadają mimo wzrostu 

cen na giełdach, mimo wzrostu cen w innych krajach i mimo osłabienia złotego. 

AW – GUS ma najnowsze dane: inflacja we wrześniu wyniosła 8,2% - to wspaniała 

wiadomość – powiedziałby prezes NBP. Mało tego, już wcześniej sam to przewidział. Ciekawe, 

czy przewidział też zaskakujące niższe ceny paliwa, bo niektórym ekonomistom zaczyna się to 

układać w całość. 

Jacek Tacik – klasyczny zabieg marketingowy, niby 5 a bardziej 6 złotych (5,99) i jeszcze 

zabieg ekonomiczny, bo im tańsza benzyna, tym niższa inflacja. Inflacja 8,2%, ale paliwa do 

prywatnych środków transportu 7,0%; żywność i napoje bezalkoholowe 10,3%; nośniki energii 

9,9%. 

Sławomir Dudek, prezes Instytutu Finansów Publicznych, Szkoła Główna Handlowa – 

Mamy centralne sterowanie cenami. Przecież kolej chciała podwyższyć ceny biletów, a premier 

tak jak w PRL-u decyzją centralną obniżył te ceny. Mamy ceny sterowane opłaty za autostrady. 

 

AW – Modlitwa za Polskę czy za suwerenną Polskę? 

♣ 
TWP – Wiadomości  

- Szokujący dokument ujawniony przez PiS mówi o tym, że Europejska Partia Ludowa, w 

której jest między innymi PO, chce szybkiego przyjęcia paktu imigracyjnego. 

Morawiecki – Unijni biurokraci chcą zrealizować swój obłędny plan. 

- Partia Tuska i Webera chce zalać Polskę imigrantami – alarmuje premier. 

- Polska gotowa do obrony całego kraju. 

- Polska mówi NIE alternatywie dobrowolna relokacja albo przymusowa opłata. 

Konrad Wąż – Zamachy terrorystyczne, zamieszki, gwałty, chuligańskie ataki na 

Europejczyków. Problemy państw, które przyjęły nielegalnych imigrantów z Afryki i państw 

islamskich mogą się rozlać na całą Unię Europejską. 

Olaf Scholz, kanclerz Dojczlandu – Po dekadzie bezczynności udało nam się teraz 

uzgodnić podstawy na rzecz europejskiego mechanizmu solidarności. 

KW – Dojczland chce natychmiastowego przyjęcia paktu imigracyjnego. A Europejska 

Partia Ludowa, partia Donalda Tuska już złożyła w tej sprawie wniosek do parlamentu 

europejskiego. 

Dodatkowe żądania EPP: 

Kluczowa debata: Oświadczenie Rady i Komisji – Pilna potrzeba przyjęcia paktu 

migracyjnego w świetle kryzysu na Lampeduzie – bez rezolucji. 

[Ale przecież UE oświadczyła, że wobec przyjęcia dużej ilości Ukraińców Polska nie 

będzie podlegała relokacji migrantów]. 

To kłamstwo. Nie ma takiego zapisu w żadnym z oficjalnych dokumentów. 

Kaczyński – Wtedy też mieliśmy Tuska i dzisiej do tego znów wrócono. I to też jest 

zagrożenie. Znów mamy do czynienia z różnego rodzaju gierkami. 

Dzięki odpowiedzialnej polityce migracyjnej Polska jest jednym z nielicznych państw w 

Europie, gdzie w końcu ostatnich 20 lat nie było żadnego zamachu terrorystycznego. 

Zbigniew Ziobro – My chcemy bezpieczeństwa, normalności – to jest kwestia wizji 

bezpieczeństwa Polaków. 

Od tematu ucieka też Krzysztof Kwiatkowski, Kamila Gasiuk-Piehowicz i inni. 

Obrońcy granic codziennie pokazują filmy z udaremnianiem prób wtargnięcia do Polski, 

ale tych nagrań przeciwnicy zapory widzieć nie chcą. Monika Borkowska, Wiadomości. 

♣ 
2023-30 sobota 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6356 



Tvn24bis – Fakty Piotr Marciniak 

 

UKRAINA WALCZY – pięćsetny osiemdziesiąty trzeci dzień 

 

PM – Jutro w Warszawie wydarzenie, które może mieć wpływ na wybory – marsz miliona 

serc organizuje Donald Tusk i Koalicja Obywatelska. 

 

Maciej Knapik – Coś tu jest nie tak. Niemożliwe jest, że nagle w całym kraju psuły się 

dystrybutory. Jesteśmy okłamywani. 

Tusk – Tu widać też taką dramatyczną niekompetencję, ale też widać taki cyniczny spryt. 

PM – Protest lekarzy rezydentów, chcą lepszych warunków pracy i lepszego kształcenia. 

Mówią, że wielu medyków dlatego wyjeżdża z Polski, że nie godzą się na bylejakość w 

zarządzaniu służbą zdrowia. 

♣ 
TWP – Wiadomości  

Szydło – Nie zgadzamy się na to, żeby do Polski ci imigranci byli relokowani. 

Tusk nie chce, żebyście zabrali głos w referendum, bo jeżeli powiecie jasno: nie zgadzamy 

się na to, żeby do Polski ci imigranci byli relokowani, to żaden rząd nie będzie miał legitymacji 

do tego, żeby sprzeciwić się woli obywateli. 

Magda Kieńczyk – Partia Webera i Tuska chce przyjmowania nielegalnych imigrantów. 

MK – Stolica tonie w korkach, Rafał Trzaskowski zajęty swoją partią. 

- Bruksela nie ma żadnego pomysłu poza relokacją. Nie ma też żadnego planu wspólnej 

misji w Afryce. 

- Przemoc, strzelaniny, zabójstwa. Na pomoc wzywane jest wojsko. W Szwecji coraz 

częściej dochodzi do wojny gangów. Przestępcy to zazwyczaj przyjmowani przez lata imigranci. 

♣ 



2023-10-01 niedziela 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6356 

Tvn24bis – Fakty Piotr Marciniak 

 

UKRAINA WALCZY – pięćsetny osiemdziesiąty czwarty dzień 

 

PM – Marsz „Miliona serc na ulicach Warszawy”. Niemożliwe stało się możliwe – mówi 

Donald Tusk. Przypomnijcie sobie ten moment 15 października – apeluje Jurek Owsiak. Polskie 

i unijne flagi od Ronda Dmowskiego nazywanego „Rondem Praw Kobiet” aż do Ronda 

Radosława z wielką flagą i znakiem polski walczącej z morzem ludzi. Serca, uśmiechy, wiara w 

wyborczy przełom. 

Katarzyna Kolenda-Zaleska – Czy to był okrągły milion, nikt precyzyjnie tego nie 

policzył, ale czterokilometrowa trasa marszu [po najszerszych ulicach Warszawy, to jak 

szerokość boiska piłkarskiego] była wypełniona całkowicie. 

Tusk – … jeszcze nigdy tak się nie zmęczyłem uśmiechami. Wiecie, że naprawdę 

widziałem milion uśmiechów? 

KKZ – Jest to największa manifestacja z dotychczasowych, ludzi świadomych, że 

uczestniczą w czymś wyjątkowym. 

Tusk – To jest symbol wielkiego polskiego odrodzenia, tu w Warszawie, która też jest 

symbolem odrodzenia. – Tu jest naród. Tu jest Polska. Chcieli wam to zabrać. Chcieli wyrwać 

wam z rąk białoczerwone flagi. Chcieli nas podzielić. Chcieli doprowadzić do tego, że coraz 

trudniej nam było mówić o wszystkich jako o wspólnocie. 

KKZ – po 90-letniego Adama Strzembosza i powstańczynie warszawskie –  

Tusk – To wy nauczyłyście nas patriotyzmu 

KKZ – Tusk zaprosił na scenę liderów innych ugrupowań, by to „razem” zabrzmiało 

jeszcze mocniej i silniej, że opozycja jest zjednoczona i gotowa do współpracy. 

Czarzasty – Uważam, że opozycja powinna ze sobą współpracować. Po wyborach 

opozycja stworzy wspólny rząd. 

KKZ – Liderów trzeciej drogi nie było, rozjechali się po Polsce. Ale na marszu pojawiła 

się silna reprezentacja kandydatów Trzeciej Drogi. [Ryszard Petru – opozycja nie jest 

podzielona] 

Michał Kobosko, KKW Trzecia Droga, Polska 2050 – Musimy pokazać, że jesteśmy 

gotowi wszyscy, żeby wygrać te wybory. 

KKZ – maszerowały różne środowiska, które mają różne poglądy, ale mają wspólny cel – 

wygrać e wybory. 

Kołodziejczyk, AgroUnia – Ja jestem rolnikiem i wiem, że plony, główne plony zbiera się 

jesienią. 

KKZ – młodzi, dla których są to wybory pierwsze w życiu 

Wiktoria Bartosiewicz, KKW KO PO, [najmłodsza kandydatka do sejmu] – Abyśmy 

wszyscy poszli na wybory, abyśmy zagłosowali na wolną i tolerancyjną Polskę. 

KKZ – w marszu szli nauczyciele… szli mieszkańcy Baranowa, gdzie rząd chce budować 

lotnisko 

- dobra Polski nie można budować na krzywdzie ludzkiej 

Szły kobiety świadome swej rosnącej politycznej siły – szli mieszkańcy Warszawy 

i mieszkańcy całej Polski… 

Tusk – wy jesteście naród do zwyciężania. 

To samo od 30 lat powtarza Jurek Owsiak, to dzięki niemu co roku Polki i Polacy mogą 

poczuć się wyjątkowo potrzebni. 

Ten marsz określił jako trzecią po Wielkiej Orkiestrze Świątecznej Pomocy falę 

solidarności. Mobilizował i przekonywał, że rządząca partia jest do pokonania. 

Tusk – Sami zostaliście, towarzyszu Kaczyński, ze swoją nienawiścią, pogardą 

i partyjnymi towarzyszami, sami jak palec. Uciekliście z Warszawy dzisiaj. Nie dziwię się. Ja 

też na waszym miejscu nie chciałbym zobaczyć, jak wygląda prawdziwa Polska. 

Gdy Tusk przemawiał w finale marszu, ludzie jeszcze wciąż maszerowali. 



Tusk – Nie wstydźcie się wielkich słów – ja kocham Polskę. Ja życie byłbym gotów oddać 

za moją ojczyznę Polskę, za przyszłość moich dzieci i wnuków. 

 

PM – Katowicki spodek i konwencja PiS-u, na której, co oczywiste, nie było Donalda 

Tuska, ale wciąż było o nim. TVP zignorowała marsz i skupiła się na spodku, gdzie zrobiła 

pokaz mocy z wyselekcjonowaną widownią. 

Marzanna Zielińska – Czerwone korale, orkiestra dęta, pokaz mocy i zderzenie dwóch 

światów. W Warszawie marsz otwarty dla wszystkich, w Katowicach konwencja dla 

wyselekcjonowanych. I żeby je było wątpliwości, kto jest kim – oznaczonych [plastikowa 

opaska na przegubie]. Pustki na ulicach wokół spodka. Wszędzie widzimy policjantów. Boi się – 

czego lub kogo aż tak? 

- Niech pani nie zwala na PiS, tylko proszę bardzo: wyrok Rzeczypospolitej. Za ile 

miesięcy jest niezapłacone? Z kim wy chcecie rozmawiać? Won stąd! Szwabskie pociotki! Tam 

k… na ten wasz marsz. Do Berlina! Pustych serc, pustych łbów. 

To dziś PiS-owski przekaz dnia: 

Dziś serce Polski bije w Katowicach, a nie na spędzie pustych serc w Warszawie. 

[Może wystarczy?] 

♣ 
2023-10-02 poniedziałek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6091 

Tvn24bis – Fakty Anita Werner 

 

UKRAINA WALCZY – pięćsetny osiemdziesiąty piąty dzień 

 

AW – Kocham was – mówi Donald Tusk i pokazuje film, na którym tłum przelewa się 

przez ulice Warszawy. Ten tłum to marsz miliona serc, marsz po zwycięstwo – tak przynajmniej 

widzieli to, którzy w tym marszu szli, cała demokracja wyszła, miała serca biało-czerwone i to 

właśnie jest siła tej nowej Solidarności. 

Katarzyna Kolenda-Zaleska – … ten marsz był po to, by ludzie uwierzyli, że zwycięstwo 

w wyborach jest możliwe…  

Hanna – Mam wnuków, których bardzo kocham, chciałabym, żeby się kształcili, żeby żyli 

w Polsce, żeby nie musieli emigrować. Mam po prostu wszystkiego dość. 

Rafał Trzaskowski – Obiecujemy wam Polskę jutra, Polskę przyszłości 

- To jest gra o to czy ja tutaj będę mieszkał w przyszłości 

- Przyjechałem z Holandii, żeby wyrazić swój protest 

Transparent: JAREK, NIE DARUJĘ CI TEJ POLSKI! 

- Tak w wizualny sposób, żeby dawać znak sprzeciwu. Żebyśmy byli wolni, żeby nikt 

nikogo nie poniżał i nie obrażał 

Tusk – Chcę tutaj uroczyście jeszcze raz ślubować, że zwyciężymy, że rozliczymy, 9że 

naprawimy krzywdy i że pojednamy. Ja chcę dzisiaj także ślubować wam, zakończenie wojny 

polsko-polskiej dzień po wyborach. 

 



AW – To poważny cios zadany polskiemu rządowi przed wyborami parlamentarnymi – 

tak o marszu miliona serc pisze le Parisienne. Zagraniczne media pokazywały marsz i opisywały 

jego powody. Białoczerwone serca i tłumy ludzi w centrum Polski to obraz, który poszedł w 

świat. 

Cezary Grochot – O marszu miliona serc w Warszawie mówiły wszystkie najważniejsze 

media: 

BBC NEWS – Opposition rally ahead of Poland elections 

Często relacjonując jego przebieg na żywo. 

Sarah Rainsford, reporterka telewizji BBC – Ogromny marsz przechodzi teraz przez 

centrum Warszawy, możecie teraz zobaczyć, tłum jest gigantyczny i mnóstwo flag. 

Maciej Woroch, Londyn – Warszawską demonstrację transmitowała telewizja BBC, 

zdjęcia z ulic pokazując niemal w każdym serwisie. The Times cytuje fragmenty rozmowy z 

Donaldem Tuskiem i jego ostrzeżenia: 

„Tusk uważa, że kolejna kadencja rządów Prawa i Sprawiedliwości będzie miała 

gorsze konsekwencje niż Brexit”. 

[Mówienie Brytyjczykom o strasznych konsekwencjach Brexitu jest z lekka niezręczne. 

Wielka Brytania prosperuje w najlepsze poza Unią Europejską, a Polska po grożącym jej 

Polexicie to byłby kataklizm]. 

Cezary Grochot – O marszu miliona serc w Warszawie mówiły wszystkie najważniejsze 

europejskie media, często relacjonując jego przebieg na żywo: 

BBC NEWS – Oppositons rally ahead of Poland elections 

The Guardian – Oppositon leader Donald Tusk cheered by crowds at Warsaw eletion rally 

Magdalena Chodownik, France 24 Correspodent, Warsaw, Poland – „March of a milion 

hearts”. Tusk hoping to mobilize supporters Ahead of elections 

Le Parisien – Pologne: l’oppositon rassemble „un milion” de personnes à Varsovie à 15 

jours des législatives 

DW NEWS – Thousands gather in Warsaw for oppositon rally 

 

AW – Nobel z medycyny za ochronę przed Covidem 

 

AW – Tak, należy wyjść z Unii Europejskiej – media rządowe już nie owijają nawet 

bawełnę i czarno na białym widać, o czym będą te wybory – Być albo nie być w Unii 

Europejskiej, bo Polexit to najwyraźniej realny plan. A wtedy Polacy zostaną bez nie tylko 

miliardów z KPO. 

♣ 
TWP – Wiadomości  

Edyta Lewandowska – Bezpieczna Polska, czyli plan Prawa i Sprawiedliwości na kolejne 

4 lata i bardzo ważne pytania referendum. 

Kaczyński – Cztery razy nie! To jest droga do przyszłości, do dobrej przyszłości! 

- Naciski partii Donalda Tuska na przyjmowanie imigrantów do Polski. 

- Dla kobiet, dla naszej ojczyzny to jest potężne zagrożenie. 

- Uliczna parada agresji i nienawiści. [To o marszu miliona serc]. 

EL – Jasna, wspólna i co najważniejsze poparta dokonaniami – to koncepcja PiS 

zaprezentowana na konwencji w Katowicach. Konwencja największa i najbardziej spektakularna 

dotyczyła przede wszystkim bezpieczeństwa Polski. 

Krzysztof Nowina-Konopka – Na dwa tygodnie przed wyborami (Zwyciężymy! 

Zwyciężymy!) w katowickim spodku największa w Polsce i w historii Polski konwencja pod 

hasłem: bezpieczna Polska i wybór: 

Morawiecki – Polska wizja Jarosława Kaczyńskiego i niemiecka wizja Donalda Tuska. 

KNK – Jak było za Tuska i co zmienił rząd PiS w kontekście najważniejszym dla 

Polaków, czyli bezpieczeństwa, mówił lider Zjednoczonej Prawicy: 

Kaczyński: – Bezpieczeństwo było tym, co traktowano jako sferę widowiska, teatru. 

KNK – Bezpieczeństwa każdego centymetra naszej ziemi – szybko modernizowana armia. 

Wtedy linia obrony przed rosyjską agresją planowana była na Wiśle. 



Morawiecki: – To była również linia zdrady Tuska, czyli linia wzdłuż Wisły, do której 

miały się polskie wojska natychmiast wycofać. Zostawić pół Polski na pastwę ruskich. 

Kaczyński – Polska, która miała być małym, zupełnie pozbawionym znaczenia państwem 

między Rosją a Niemcami. 

KNK – Czy ten system wróci, zdecydujemy 15 października. 

KNK – Systemy nielegalnej imigracji, likwidacji bariery na granicy z Białorusią, 

podniesienia wieku emerytalnego i wyprzedaży majątku narodowego – na te cztery pytania 

Polacy odpowiedzą w referendum. 

KNK – PiS mówi jasno: 

Kaczyński – Cztery razy nie! To jest droga do przyszłości! Do dobrej przyszłości Polski. 

Marcin Szewczak, profesor, europeista, Katolicki Uniwersytet Lubelski – Rola tego 

referendum jest niezwykle istotna w kontekście tej geopolitycznej układanki, która dzieje się na 

naszych oczach w Unii Europejskiej 

KNK – Chodzi między innymi o próby federalizacji Europy pod niemieckim butem. 

Jacek Karnowski, redaktor naczelny tygodnika „Sieci” – Stawką jest przyszłość, a nawet 

niepodległość Polski. Bo presja na niepodległe państwo polskie rośnie. 

KNK – Jak z tą presją radzi sobie Donald Tusk, pokazuje serial dokumentalny „Reset”, 

kolejny odcinek we wtorkowy wieczór. 

EL – Gościem Wiadomości dziś będzie wicepremier Jarosław Kaczyński, prezes Prawa i 

Sprawiedliwości. 

♣ 
2023-10-03 wtorek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,5993 

Tvn24bis – Fakty Piotr Kraśko 

 

UKRAINA WALCZY – pięćsetny osiemdziesiąty szósty dzień 

 

PK – W Parlamencie Europejskim debatowano dziś o aferze wizowej i co z niej wynika 

dla całej Unii. Do tej pory komuś z innej części świata najłatwiej było wytłumaczyć, czym jest 

Unia i wewnętrzne granice, których w strefie Schengen po prostu nie widać. Zdawało się, że tak 

będzie zawsze z naciskiem na wydawało się. 

Mariusz Kamiński, minister spraw wewnętrznych i administracji, KW PiS – Podjęto 

osiągnięcie Unii Europejskiej, że Europa bez granic 

Maciej Knapik – powiedział minister i wprowadził kontrolę na granicy ze Słowacją – od 

12-ej w nocy będzie 11 przejść. 8 drogowych, 3 kolejowe i 11 pieszych. Kontrolę wprowadził 

Dojczland; strefa Schengen się zamyka. Chodzi o napływ imigrantów nielegalnie 

przekraczających granice, ale też o brak zaufania do Polski po skandalu wizowym – alarmuje 

opozycja. 

PK – To chyba nie najlepszy czas na swoje kłamliwe wpuszczane grubym brudnym 

paluchem spiny. To dialog w Zjednoczonej Prawicy. (Adam Bielan o Tomaszu Porębie byłym 

już szefie sztabu wyborczego PiS). święta 

 

PK – Co proboszcz ma do medycyny? 

 

PK – Poznać, że zbliżają się święta po tym, jak zaczynają grać chrystmes. Orlen swoim 

pracownikom gwiazdkowe prezenty rozdaje już teraz. Tylko czemu popsute dystrybutory już 

teraz? [efecta 95 5,99 | efecta diesel 5,99 | LPG 2,94 | etylina 98 6,59] 

 

PK -  Ponad 300 miliardów gigantyczne pieniądze, które mogą tysiące miejsc w Polsce w 

wielkich i małych miastach zmieniać na lepsze, są na wyciągnięcie ręki. Wystarczy, że rząd 

spełni warunki wynikające z naszej obecności w Unii Europejskiej. Bruksela informuje, że do tej 

pory to się nie wydarzyło, wciąż nie mamy w Unii dostępu do 160 miliardów [euro] z Funduszu 

Odbudowy. A co przez to tracimy? 



Michał Tracz – Wrocław już zaczął budować aleję wielkiej wyspy. Łódź buduje wielką 

arterię łączącą wschód z zachodem. Na dokończenie tych inwestycji są potrzebne pieniądze z 

Funduszu Spójności. 

 

PK – Unijny program spójności dla Polski to ~347 mld zł – Komisja Europejska środki 

zamroziła, a rząd nie robi nic, by je odblokować. 

Stefan de Keersmaecker, rzecznik prasowy Komisji Europejskiej ds. polityki regionalnej – 

Dopóki warunki nie zostaną spełnione, nie będziemy mogli sfinansować wniosków o płatność, 

jakie napłyną z Polski. 

- Warunki są znane od dawna: to praworządność i przestrzeganie praw mniejszości. 

 

PK – Piekło kobiet – to słowa z jakimi kobiety protestowały po wyroku Trybunału 

Konstytucyjnego niemal całkowicie delegalizującego aborcję w Polsce. 

- Kobiety ruszyły w Polskę i przekonują te nieprzekonane. 

 

PK – Po raz pierwszy w historii unijni szefowie dyplomacji spotkali się poza granicami 

Unii, wczoraj w Kijowie. Ale bez naszego szefa dyplomacji, a nie ma we wspólnocie kraju, dla 

którego to, jaka będzie przyszłość Ukrainy byłoby ważniejsze niż dla nas. Jest ważne dla 

naszego bezpieczeństwa, gospodarki i także dla naszego rolnictwa. Dlaczego minister Rau z tej 

rozmowy się wypisał? 

Andrzej Zaucha – … to spotkanie szefów dyplomacji Unii Europejskiej miało pokazać 

jedność w kwestii wsparcia Ukrainy… 

Rau – Obecnie jeśli chodzi o stosunki między Polską a Ukrainą wchodzimy w taki okres 

dekoniunktury. I moja absencja tam po części jest tego wyrazem. 

 

PK – Co powinien mieć w sobie kandydat na lekarza? Mądrość, cierpliwość, empatia – 

świetnie. Ale przede wszystkim musi mieć zaświadczenie od proboszcza. 

♣ 



2023-10-04 środa 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6304 

Tvn24bis – Fakty Piotr Kraśko 

 

UKRAINA WALCZY – pięćsetny osiemdziesiąty siódmy dzień 

 

PK – Dobry wieczór. I od razu zaczynamy od najnowszego sondażu przygotowanego 

przez Kantar dla Faktów TVN i TVN24. Gdyby wybory odbywały się teraz, to: 

PiS = 34% (-3% spadek) 

Koalicja Obywatelska = 30% (-1% spadek) 

Lewica = 10% (+4% wzrost) 

Trzecia Droga = 9% (+1% wzrost) 

Konfederacja = 8% (-1% spadek) 

Bezpartyjni samorządowcy = 2% 

Inny komitet wyborczy = 2% 

Nie wiem = 5% (-2% spadek) 

Czy Polacy chcą zmiany władzy? 

NIE = 30% 

TAK = 65% 

Trudno powiedzieć = 5% 

  244 mandaty dla opozycji: Koalicja Obywatelska, Lewica, Trzecia Droga 

Większość 231 mandatów 

PiS = 188 mandatów 

Konfederacja = 27 mandatów 

Koalicja Obywatelska = 157 mandatów 

Lewica = 46 mandatów 

Trzecia Droga = 41 mandatów 

Mniejszość dojczlandzka = 1 mandat 

 

PK – Przed 10 rano w gmachu MSZ pojawiła się NIK i rozpoczęła kontrolę afery wizowej. 

Jasność w tej sprawie mają też Polacy, bo ponad 60% uważa, że szef MSZ powinien się podać 

do dymisji. Wcześniej dowiedzieliśmy się o ponad 200 tysiącach wiz dla Afryki. 

 

PK – Dlaczego kobiety muszą się bać? 

 

PK – Oceniając poziom inflacji, Rada Polityki Pieniężnej obniżyła stopy procentowe. No 

to zobaczmy, co z tą inflacją, bo ponad 8% to niemal cztery razy więcej niż to, czego ma strzec 

NBP. Piekarze ostrzegają, że jeszcze w tym roku może nas czekać trzecia podwyżka cen chleba. 

Ryszard Petru, KKW Trzecia Droga, Polska 2050 – Istnieje poważna obawa, że 

podejmowane przez RPP decyzje są wymuszone politycznie. 

- Rada obniżyła stopy o 0,25% [mówi się o 25 punktów bazowych – czy to jest 

poprawniejsze? Może czytelniejsze?] stopa referencyjna z 6,75% do 5,75% - o jeden punkt 

procentowy w ciągu miesiąca mimo wciąż wysokiej, choć od niedawna jednocyfrowej inflacji, 

sztucznie zaniżonej przez sztucznie zaniżone ceny paliw na Orlenie. 

Aneta Zelek, profesor, ekonomistka, Zachodniopomorska Szkoła Biznesu w Szczecinie – 

Mamy ciężko chorego pacjenta i zamiast go leczyć, przykręcamy kroplówkę z lekiem albo 

proponujemy pudrowanie noska, żeby pacjent lepiej wyglądał. 

W Warszawie średnia cena 1 m2 już przekroczyła 16 tysięcy złotych. 

♣ 
2023-10-05 czwartek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,5515 

Tvn24bis – Fakty Piotr Kraśko 

 

UKRAINA WALCZY – pięćsetny osiemdziesiąty ósmy dzień 

 



PK – Ostatnie sondaże mogą mieć wpływ na przebieg wyborów. 

Maciej Knapik – Donald Tusk na wschodzie kraju, to spotkanie z tłumem mieszkańców 

Rzeszowa. 

Tusk – Polityka nie musi być wojną. W polityce można konkurować. W polityce 

szczególnie w warunkach demokratycznych trzeba się spierać, ale nie po to, żeby kogoś 

niszczyć. 

Przychodzicie, uśmiechacie się do siebie. Każdy, kto chce, może przyjść. 

MK – Prezes PiS w Busku - Zdroju. 

Kaczyński – Są wśród nich ludzie bardzo źli ludzie, dla otoczenia po prostu niebezpieczni, 

począwszy od terrorystów, a skończywszy na zwykłych bandytach. [Kto?] 

Niebieskie PSL-owi, bo on na tych terenach ma duże wpływy. 

MK – PiS do tej pory atakujący wyłącznie Tuska, teraz także źle mówi o Trzeciej drodze. 

Tusk – do wszystkich wyborców Trzeciej drogi: głosujcie na swoich, nie zawahajcie się 

ani chwili. 

MK – W Lesku, gdzie ostatnia porodówka tonie w długach, Tusk obiecuje wyższą wycenę 

świadczeń niż nielimitowany MSZ. Lekarze i personel medyczny, to grupa, z którą PiS w ogóle 

w ciągłym sporze na wielu poziomach. A forsowana przez PiS centralizacja szpitali, ale też po 

prostu władzy odbywa się kosztem małych ośrodków i tu też prosi o wsparcie. 

Tusk – Nie ma czegoś takiego, jak bastiony, które są nie do zdobycia. 

MK – Lider Lewicy w Sosnowcu na targowisku. PiS przeszedł z atakami na opozycję, na 

Unię, na Dojczów. Donald Tusk wyzwał dzisiaj Kaczyńskiego do debaty w TVP, która ma 

ustawowy obowiązek taką debatę zorganizować. 

 

PK – Przed rozpoczęciem nieformalnego szczytu Rady Europejskiej w Granadzie 

prezydent i premier wydali oświadczenie w sprawie paktu imigracyjnego, przeciwko którego w 

Unii były przeciwne rządy Polski i Węgier. 

Maciej Sokołowski w Granadzie – Wbrew temu, co głosi, Polska nie może zawetować 

przepisów imigracyjnych, bo decydują o tym unijni ministrowie. Wczoraj takie głosowanie 

polski rząd przegrał razem z Węgrami. 

Zdecydowana większość krajów Unii po siedmiu latach negocjacji chce zreformować 

przepisy imigracyjne. Głównie zabiega o to italski rząd premier Meloni, sojusznik PiS w Unii. I 

gdy premier Morawiecki skupia się na jednym elemencie paktu, który zakłada solidarne 

wsparcie na przyjmowaniu do siebie imigrantów dla rozpatrzenia wniosków lub pomocy 

finansowej, to nie mówi o tym, że reforma zakłada przede wszystkim przyjmowanie migrantów 

na czas rozpatrzenia wniosków, wzmocnienie granic zewnętrznych, rejestracja wszystkich 

migrantów, szybkie procedury i selekcji na tych, którzy mogą dostać azyl i tych, którzy nie mają 

takich szans, przyspieszenie deportacji oraz możliwość przetrzymywania osób w zamkniętych 

ośrodkach. 

 

PK – Zderzenie pociągów w Gdyni. 

PK – Hroza to mała wieś w obwodzie charkowskim, mieszkało tam 300 osób, co szósty z 

mieszkańców został tam dziś zamordowany przez Rosjan. Celem ataku była zwykła kawiarnia. 

Jeśli część świata przyzwyczaja się już do tej wojny, to jak to powiedzieć ludziom w tej wsi? 

 

PK – Zawsze jest jakieś młode pokolenie, które na wybory idzie po raz pierwszy w życiu, 

ale teraz po raz pierwszy do wyborów pójdą w Polsce ci, którzy urodzili się już jako obywatele 

Unii Europejskiej. Unia to są gigantyczne projekty, drogi, obwodnice, miliardy dotacji, brak 

granic, wielka wspólnota – to wszystko prawda. Ale to są też zwykłe ludzkie historie. Opowie o 

nich: 

Michał Tracz – Obecność w Unii jest rzeczą bardzo ważną i tematem, którym będą się 

kierować, decydując, na kogo oddać głos w wyborach. Dzięki obecności Polski w Unii mogą 

wyjeżdżać i studiować za granicą. A program Erasmus to tylko jeden z wielu dzięki któremu 

młodzi Polacy są w całej Europie. Mogą studiować na najlepszych uczelniach Europy. Poza 

Unią byłoby to niemożliwe. Unia to ogromne dotacje na transport, klimat, zieloną energię i 



remonty w małych i dużych miastach. To swobody – jak swoboda podróżowania bez 

paszportów, ale to też wartości, demokracja, wolne media, równość i tolerancja. 

♣ 
TWP – Wiadomości  

Danuta Holecka – Konsekwentne i jednolite stanowisko Polski wobec przymusowej 

relokacji imigrantów brzmi niezmiennie: NIE – oświadczyli prezydent i premier. 

Andrzej Duda, prezydent – Nie może być tak, że zamiast zapobiegać temu problemowi, to 

rozwiązuje się poprzez narzucenie go wszystkim. 

DH – Bruksela chce nas zalać nielegalnymi imigrantami, Polska się na to nie zgodzi. 

Morawiecki – Znajdujemy się w punkcie zwrotnym, w punkcie absolutnie decydującym 

Kaczyński w Busku - Zdroju – Możemy poprzez to referendum tą [tę] sytuację naprawdę 

bardzo niebezpieczną zmienić. 

DH – To Polacy, a nie politycy z Brukseli zadecydują o bezpieczeństwie kraju. 

Witek, marszałek sejmu – Wydawało się w roku 2018, że Unia Europejska zrozumiała, 

przyznała Polsce rację 

DH – Prezydent Andrzej Duda w Portugalii, a premier Morawiecki w Hiszpanii, 

przedstawiają polskie stanowisko w sprawie paktu imigracyjnego. Warszawa konsekwentnie 

odrzuca przymus wwożenia imigrantów do Polski. Ale taki pakt został już przyjęty przez radę 

ambasadorów Unii Europejskiej, a to oznacza, że ostatnią szansą naszego państwa na 

powstrzymanie napływu nielegalnej imigracji jest zdecydowany sprzeciw Polaków w 

referendum. 

Konrad Wąż, Piotr Domański – Ostateczną decyzję w sprawie przywożenia imigrantów do 

naszego kraju ma podejmować Komisja Europejska – to tylko jeden z zapisów dokumentów, na 

które nie zgadza się Polska. 

Andrzej Duda, prezydent – Sprzeciwiamy się temu i takie stanowisko sprzeciwu będziemy 

razem z panem premierem prezentowali dzisiaj i jutro na spotkaniach, jak wspomniałem, 

międzynarodowych w ramach Unii Europejskiej, w których będziemy brali udział. 

Morawiecki – Nie chcemy w Polsce drugiej Lampeduzy. Widzimy, co dzieje się na 

Lampeduzie. Lampeduza stała się dzisiaj symbolem i na pewno będzie dyskutowana na 

posiedzeniu Rady Europejskiej. 

- Unijny pakt imigracyjny nie przewiduje żadnych wyjątków od płacenia kar za odmowę 

nieprzyjęcia nielegalnych imigrantów. 

Kaczyński – Są trzy wersje tego dokumentu: Komisji Europejskiej, Parlamentu 

Europejskiego i Rady Europejskiej. Te dwa pierwsze w ogóle nie przewidują żadnych 

możliwości, żeby się od tego uchylić. 

- Pakt migracyjny został już przegłosowany przez radę ambasadorów przy Unii 

Europejskiej. To krok do zalania Polski nielegalnymi imigrantami. Zwożenie imigrantów 

z Afryki i państw islamskich, także do Polski, może zacząć się jeszcze w tym roku. 

Patryk Jaki i Beata Szydło – To już jest tylko kwestia tygodni, kiedy to rozporządzenie 

wejdzie w życie, prawdopodobnie po to, że oni chcą jak najszybciej rozdzielić ludzi z 

Lampeduzy do takich miejsc, jak Polska. 

- Taki scenariusz oznacza zamieszki, gwałty, a nawet zamachy terrorystyczne, które na 

razie są konsekwencją błędnej polityki imigracyjnej w Niemczech, Francji czy we Włoszech. 

Rząd PiS konsekwentnie od 2015 roku sprzeciwia się otwarciu naszych granic na nielegalną 

imigrację. 

Patryk Jaki i Beata Szydło – Polska mówi bardzo wyraźnie, że na to się nigdy nie 

zgodzimy. Ale jest jeden warunek: musi być rząd PiS, który tak jak do tej pory będzie stał na 

straży bezpieczeństwa polskich granic i Polaków 

- Zgoda na przywiezienie islamskich imigrantów to stanowisko opozycji potwierdzone 

między innymi głosowaniami. 

- To właśnie partia Tuska złożyła w Parlamencie Europejskim wniosek o jak najszybszą 

debatę nad paktem imigracyjnym, a on sam, kiedy jeszcze był przewodniczącym Rady 

Europejskiej straszył Polskę karami za odmowę przyjęcia nielegalnych imigrantów. Tak groził 

Polsce w 2017 roku: 



Tusk – To będzie się wiązało z nieuchronnymi konsekwencjami – takie są zasady 

w Europie. 

- Zwozić nielegalnych imigrantów do Polski chcą też inni politycy opozycji. 

♣ 
2023-10-06 piątek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,5998 

Tvn24bis – Fakty Piotr Kraśko 

 

UKRAINA WALCZY – pięćsetny osiemdziesiąty dziewiąty dzień 

 

PK – 64% Polaków źle ocenia unikanie przez Jarosława Kaczyńskiego debaty z Donaldem 

Tuskiem, proponowały je niezależne media a w poniedziałek organizuje ją telewizja rządowa. 

Donald Tusk zaproszenie przyjął, mówiąc, że może PiS będzie miał odwagę przyjść do swojej 

telewizji. Ale prezes będzie wtedy w Przysusze, co nie znaczy jednak, że nie będzie ciekawie. 

Kaczyński – Tusk. Tuska. Tuskiem. 

Pytanie, co wybrać? Rozmowę z kłamczuchem? Człowiekiem zupełnie zależnym od 

innych? Wiadomo, od kogo. No, żeby to chociaż był Weber. 

Maciej Knapik – Tusk mówi, że przed nim też kaczki uciekają, gdy idzie z psem. 

Kaczyński – Wybrałem Przysuchę. 

MK – Do TVP pójdzie też Szymon Hołownia i Joanna Scheuring-Wielgus, z Konfederacji 

Krzysztof Bosak, z PiS-u premier Mateusz Morawiecki. Brak lidera źle wygląda – słyszymy. 

Nie mogę się doczekać! Widzimy się w polskiej telewizji! – pisze Mateusz Morawiecki. 

PK – Opozycja dawno mówi o szansie na wspólny rząd po wyborach, ale jeszcze nigdy nie 

mówiła – MY – tak przekonująco, jak teraz. 

 

Zespół ds. opracowania wytycznych dla podmiotów leczniczych w zakresie procedur 

związanych z zakończeniem ciąży, powołany 12 czerwca 2023 roku 

Nieoficjalnie: Zagrożenie zdrowia psychicznego kobiety byłoby uznawane za przesłankę 

umożliwiającą przerywanie ciąży. 

Minister zmieniła wyrazy „12 września 2023 r.” zastępuje się wyrazami „15 listopada 

2023 r.”. 

 

PK – Premier rozdaje dzieciom w szkołach laptopy z naklejką, że to rząd i Unia 

sfinansowały. Jakim cudem, przecież pieniędzy z Unii nadal nie ma. Uruchomiliśmy 

prefinansowanie – odpowiada PiS. Czyli znowu pożyczka. 

Paweł Borys, prezes Polskiego Funduszu Rozwoju – Jeżeli byśmy założyli, że środki z 

KPO do Polski napłyną w perspektywie pierwszego kwartału, to nie ma problemu. 

Rafał Trzaskowski – Wszystkie państwa Unii pompują miliardy w swoje gospodarki, 

nawet Bułgaria czy Rumunia, a my tych pieniędzy jesteśmy pozbawieni. 

Michał Tracz – Poza pieniędzy z KPO zamrożone są też pieniądze z funduszu spójności. 

Najpierw samorządność, a dopiero potem pieniądze. Pieniędzy z KPO nie ma już 900 dni. 

♣ 
2023-10-07 sobota 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,5998 

Tvn24bis – Fakty  Grzegorz Kajddanowicz 

 

UKRAINA WALCZY – pięćsetny dziewięćdziesiąty pierwszy dzień 

 

GK – To będzie tylko 7 minut debaty dla każdego uczestnika, ale za to na żywo i bez 

cenzury. Rządowa telewizja ma prawny obowiązek zorganizować debatę wyborczą. Niestety, 

zasady ustaliła tak, by politycy nie zadawali sobie pytań. Tusk przyjdzie. Kaczyński kolejny raz 

odmówił. 

 

GK – Albo Trzecia Droga albo trzecia kadencja PiS. 



 

GK – Premier Benjamin Natanjahu ogłasza, że: Izrael jest w stanie wojny. Hamas 

przypuścił morderczy atak z zaskoczenia na państwo Izrael i jego obywateli. Wróg zapłaci za to 

bezprecedensową cenę. Odpowiemy ogniem na skalę, jakiej jeszcze nie poznali. 

♣ 



2023-10-08 niedziela 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,5998 

Tvn24bis – Fakty Grzegorz Kajdanowicz 

 

UKRAINA WALCZY – pięćsetny dziewięćdziesiąty drugi dzień 

 

GK – Ostatnią kampanijną niedzielę prezes PiS-u spędzi wśród wiwatujących 

zwolenników, bez pytań, ale krytykując i strasząc Tuskiem. Spotkania twarzą w twarz 

Kaczyński unika, a Tusk podchodzi do debaty poważnie, odwołał spotkania wyborcze, by się 

przygotować. 

 

GK – Nikt od nich takiej odwagi nie oczekiwał, sami przyjechali na wiec Donalda Tuska, 

by głośno powiedzieć, że większość leśników jest zastraszona i sparaliżowana widmem utraty 

pracy i mieszkania, że są przerażeni skalą wycinki i eksportu drewna. Lasy Państwowe od lat są 

obsadzone politycznymi nominatami Suwerennej Polski. 

Katarzyna Górniak – Zwykle otacza ich przyroda, tym razem publiczność. Mariusz, Witek, 

Tomek, Roman, Romek, Piotr i dwóch Jarków. Przyjechali z różnych stron, by powiedzieć, jak 

pracuje się leśnikom w Lasach Państwowych. 

- ci na dole nie są źli. Oni pracują, bo muszą pracować i są zastraszeni. 

Z kartki – Większość leśników jest zastraszonych i sparaliżowanych widmem utraty pracy 

oraz zamieszkania. Środowisko leśników jest upolitycznione, jak nigdy dotąd. 

Jesteśmy również gotowi do porozumienia z przyrodniczymi organizacjami. Więcej nas 

łączy, a nie dzieli. 

 

GK – Nie było go w Kijowie na ważnym spotkaniu unijnych szefów dyplomacji w sprawie 

afery wizowej i nie poczuwa się do odpowiedzialności. Zbigniew Rau znalazł jednak czas na 

zakłócanie politycznych przeciwników. 

 

GK – Iga Świątek wygrała prestiżowy turniej master 1000 w Pekinie. 

♣ 
2023-10-09 poniedziałek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4, 

Tvn24bis – Fakty Piotr Marciniak 

 

UKRAINA WALCZY – pięćsetny dziewięćdziesiąty trzeci dzień 

 

PM – O debacie i telewizji rządowej, gdzie żaden z dziennikarzy z innych mediów nie 

dostał akredytacji: 

Katarzyna Kolenda-Zaleska – … Koalicja Obywatelska już wczoraj wezwała swoich 

zwolenników, by przyjechali [Warszawa, Wał Miedzeszyński 384 poniedziałek 17:30] na 

miejsce debaty. Jeszcze przed południem Platforma wykonała ruch wyprzedzający. 

Nieoczekiwanie bowiem pojawiły się informacje, że dla zmienia poparcia dla Tuska PiS zmieni 

miejsce debaty. Po upublicznieniu tych planów miejsce debaty nie zostało zmienione. A 

Mateusz Morawiecki wzorem Tuska także wezwał swoich zwolenników na miejsce. Wielki 

nieobecny Jarosław Kaczyński jest bohaterem tej debaty. Opozycja ma problemy z lokalnymi 

gazetami przejętymi przez Orlen, które odmawiają płatnych reklam kandydatom. To samo 

spotkało kandydatkę w Zielonej Górze, odmowa zamieszczenia reklamy wyborczej uzasadniono 

polską racją stanu. To samo spotkało wszystkich kandydatów opozycji. Opozycja przypomina, 

że wszystkie spółki skarbu państwa i instytucje państwowe pracują dla PiS. Ma też pieniądze 

budżetowe. I tak kandydat PiS w Łodzi przekazuje 30 000 000 złotych na budowę szkoły w 

Łodzi. Takich symbolicznych czeków na kilkadziesiąt milionów złotych rząd rozdał już 

kilkadziesiąt. Wobec takiego braku równości opozycja mobilizuje zwolenników do pójścia na 

wybory całkiem skutecznie. Tu wręcz masowo do listy wyborców dopisują się studenci, a za 

granicą dopisało się rekordowe pół miliona osób. 

 



PM – Telewizja rządowa, która powinna być publiczna ma ustawowo obowiązek 

zorganizować debatę i uczciwie pokazywać kampanię, ale przez cały czas wiece, spotkania 

wyborcze i konferencje prasowe opozycji niemal pomijała i codziennie pokazywała osiągnięcia 

władzy, ignorując afery i strasząc opozycją. 

Jakub Sobieniowski – Donald Tusk poszedł do rządowej telewizji, wiedząc, kto 

poprowadzi debatę… 

TVP – Wy tu macie afery, na przykład ostatnią, taką ogromną. 

Kaczyński – Jaką aferę? 

TVP – Że wszystko potaniało. 

Kaczyński – Ano tak. Rzeczywiście staniały. Im więcej takich afer, tym lepiej. 

JS – Tak rządowa telewizja rozmawia z rządem i PiS-em, gdzie znaczące bywa nawet 

westchnienie. 

Kaczyński – Czy w ogóle Polska będzie istniała? 

JS – A tak rządowa telewizja rozmawia z opozycją: 

TVP – Dlaczego Platforma Obywatelska chce wpuszczenia do Polski nielegalnych 

imigrantów? 

- To jest w ogóle nieprawdziwe pytanie z tezą 

TVP – Które pan mówi. 

- nie, stwierdzam fakt 

- Jak pan zadaje pytanie, to niech pan chwilę posiedzi cicho i  

TVP – Niech pan siedzi cicho, kiedy ja zadaję pytanie. W ten sposób proszę do mnie nie 

mówić. Proszę być kulturalną osobą i odpowiedzieć 

TVP pani – Proszę odpowiedzieć tak lub nie, nie jest pani na bazarze z całym szacunkiem, 

gdzie jest bardzo miło, a pani chyba pomyliła role 

TVP pan – Pytam pana, dlaczego Platforma chce wpuścić do Polski nielegalnych 

imigrantów? 

TVP inny pan – A Donald Tusk prowadzi tą waszą furmankę, którą do Polski ma wjechać 

setki tysięcy albo dziesiątki tysięcy 

- Ale niech pan  

- Pan Morawiecki chciał 

TVP pani – pan premier Morawiecki – ja bardzo proszę 

JS – Za to wszyscy Polacy płacą w abonamencie albo wprost z podatków – czy to 

oglądają, czy nie. 

Ale znów: Stanisław Janecki, TVP – rozmawiają, nagle Donald Tusk wstaje i całą swoją 

kawę wylewa na późniejszego prezydenta Lecha Kaczyńskiego. Na marynarkę, na koszulę, na 

krawat. Grzegorz Jankowski potem to wyjaśniał, okazuje się, że zrobił to specjalnie. 

[wystarczy] 

 

PM – Opozycja na co dzień zwalczana przez TVP wzięła udział w debacie, bo niezależnie 

od warunków to jedyna szansa, że mogła się zwrócić wprost do widzów tej stacji…  

 

PM – Gdy zdjęcia z Ukrainy są wypierane przez zdjęcia z Izraela, Rosja wzmaga ataki 

także na cywilów. W górach spadł śnieg, co przypomina, że Ukraińców znowu czeka ciężka, 

wojenna zima. 

 

PM – Pary, które zmagają się z bezpłodnością, mają nadzieję, że po wyborach państwo 

znowu zacznie wspierać finansowo program In Vitro i skończy się stygmatyzacja rodziców i 

dzieci. 

♣ 
TVP – INFO – debata przedwyborcza  

Debatę prowadzą Anna Bogusiewicz-Grochowska i Michał Rachoń 

Runda 1 – migracja 

Runda 2 – wiek emerytalny 

Runda 3 – prywatyzacja 

Runda 4 – bezpieczeństwo 



Runda 5 – bezrobocie 

Runda 6 – świadczenia społeczne 

Runda 7 – swobodne wypowiedzi 

  Donald Tusk 

  Szymon Hołownia 

  Krzysztof Maj, bezpartyjni samorządowcy 

  Joanna Scheuring-Wielgus 

  Krzysztof Bosak, Konfederacja 

  Mateusz Morawiecki 

♣ 
2023-10-10 wtorek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,5581 

Tvn24bis – Fakty Diana Rudnik 

 

UKRAINA WALCZY – pięćsetny dziewięćdziesiąty czwarty dzień 

 

DR – Najważniejsi w naszej armii dowódcy podają się do dymisji, w reakcji jest 

błyskawiczna zmiana warty, ale pytanie: czy to nie jedynie pudrowanie kryzysu, a to wszystko 

na ostatniej prostej kampanii, w której bezpieczeństwo Polski wrzuciło na wyborcze sztandary. 

Jakub Sobieniowski – To jest generalskie wotum nieufności wobec ministra obrony, ale 

także wobec premiera i jego zwierzchnika, no i prezydenta, który jest zwierzchnikiem sił 

zbrojnych, a nie sprzeciwiał się specjalnie w wykorzystywaniu polskich żołnierzy w wyborczej 

kampanii. [jeszcze sprawa rakiety] 

 

DR – O prawach kobiet i o sprawach dla kobiet ważnych rozmowa w Łodzi z liderem 

Koalicji Obywatelskiej Donaldem Tuskiem. I to jest finał akcji „kobiety na wybory”. 

 

[bardzo dużo i gorąco, ale nic nowego – jeszcze trzy dni] 

 

DR – W Izraelu walczą z Hamasem. 

 

DR – Ukraina chce jak najszybciej umocnić front i poderwać w niebo F16. Prezydent 

Zełenski zabiega w Bukareszcie, by to jego piloci w pierwszej turze mogli przejść kurs w 

powstającym w Rumunii centrum szkoleniowym. 

Andrzej Zaucha – Dania, która planuje przekazać pierwsze F16 około nowego roku, jest 

jednym z twórców koalicji samolotowej. Kopenhaga odda Ukrainie 19 swoich samolotów. 

Trwająca od czterech miesięcy ukraińska ofensywa posuwa się po woli, między innymi z braku 

nowoczesnego lotnictwa. 

Jurij Ignat, pułkownik, dowódca sił powietrznych Ukrainy – Dzisiejszy ranek rozpoczął się 

od aktywności rosyjskiego lotnictwa taktycznego. W powietrzu jest dwadzieścia, może 

trzydzieści celów wzdłuż linii frontu, w szczególności to SU34 i SU35, które atakują bombami 

kierowanymi, ale nie mamy jak z nimi walczyć. 

AZ – Pod takimi bombami zrzucanymi przez Rosjan z odległości 50 km [!] i ogniem 

artylerii Ukraińcy posuwają się do przodu. W rękach tego żołnierza nowoczesna broń jest 

postrachem Rosjan. To Stubna wyrzutnia sterowanych rakiet przeciwpancernych produkowana 

w Ukrainie. Stuprocentowe trafienie. 3 km to najlepsza odległość od celu. Ukraińcy robią 

prawdziwe polowania na rosyjską broń pancerną. Tylko od początku października zniszczyli 

ponad 120 czołgów i jeszcze więcej transporterów opancerzonych. Rosjanie robią wszystko, by 

ich zniszczyć. Operator wyrzutni może jednak kierować rakietą z bezpiecznej odległości. 

 

DR – Ostatnia przed wyborami miesięcznica smoleńska i pytanie o równość wobec prawa. 

Znowu policja i znowu zamknięte ulice stołecznego śródmieścia. Przedstawiciele władzy 

niedostępni, niezaproszeni legitymowani. Tym razem na Placu Piłsudskiego prezesowi puściły 

nerwy. 



Dariusz Łapiński – … gdy oficjele odjechali z Placu Piłsudskiego, policja umożliwiła 

wstęp na plac innym. Pod pomnikiem jak co miesiąc złożono wieniec, na którym napis częścią 

winy za katastrofę smoleńską obarcza Lecha Kaczyńskiego. W trakcie poprzednich miesięcznic 

takie wieńce po kilku godzinach usuwała żandarmeria wojskowa albo policja. Tym razem przed 

spodziewaną interwencją służb niespodziewanie pojawił się Jarosław Kaczyński i wziął sprawę 

w swoje ręce. [Zerwał z wieńca tabliczkę z wymienianą treścią, przy szarpaninie i krzykach]. 

♣ 
2023-10-11 środa 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,5183 

Tvn24bis – Fakty Piotr Kraśko 

 

UKRAINA WALCZY – pięćsetny dziewięćdziesiąty piąty dzień 

 

PK – Dziś mamy potwierdzenie, że w ostatnich dniach takie decyzje podjęło 11 żołnierzy 

z dowództwa generalnego. 

Kaczyński – Tusk wykorzystuje zmiany w wojsku dla próby destabilizacji armii, 

destabilizacji sytuacji w Polsce. 

Morawiecki – Wczoraj mieliśmy do czynienia z żałosną inscenizacją Donalda Tuska. 

Tusk – Oni przez 8 lat mieli władzę absolutną, a za wszystko mnie obciążają. 

 

PK – Dużo się dziś działo na wschodzie kraju, bo kiedy Donald Tusk był na Podlasiu w 

Łomży, to Trzecia Droga przekonywała w Białymstoku, a Lewica pojechała na Podkarpacie. 

PK – Atakując magazyny zboża i żywności, Rosjanie chcą Ukrainę zagłodzić, a niszcząc 

elektrownie i linie energetyczne chcą całkiem Ukrainę zamrozić. O pomoc w przetrwaniu zimy 

Wołodymyr Zełenski prosił dziś w Brukseli. Zapewnienie o nieustannym wsparciu usłyszał. 

Cezary Grochot – Na niektórych odcinkach frontu żołnierze znaleźli się w bardzo trudnej 

sytuacji. Są zacięte walki o każdy metr ziemi. W rejonie Awdowki w rejonie donieckim 

wojskom rosyjskim udało się przesunąć o 2 kilometry. Armia rosyjska podjęła lokalną 

ofensywę. Problem w tym, że w uchwalonym amerykańskim prowizorium budżetowym brak 

jest jakichkolwiek środków dla Kijowa. Dlatego administracja prezydenta Bidena ma powiązać 

środki dla Ukrainy ze środkami dla Izraela. [sic!] 

Marcin Wrona, Waszyngton – Od miesięcy powiększa się grupa republikańskich 

kongresmenów niechętnych dalszej, wartej miliardy dolarów pomocy dla Ukrainy. W lipcu było 

ich 70, a we wrześniu już 93. W obliczu ataku na Izrael ta grupa może się powiększać. 

 

PK – Ogromny pożar wybuchł na londyńskim lotnisku LUTON, przez wiele godzin 

wszystkie loty były odwołane. 

 

PK – Za granicą chce głosować 600 tysięcy Polaków, to 3 razy więcej niż poprzednio. 

Kamil Arendt, organizacja „PONIAEXPRESS” -  Jestem tego niemal pewien, że będą 

komisje, które będą miały wybór czy liczyć na czas, czy policzyć zgodnie z prawem. 

Liczba osób, które zgłosiły zmianę miejsca głosowania lub pobrały zaświadczenie o 

prawie do głosowania 2023 rok do dzisiejszego poranka 1400 tysięcy, w 2019 roku było 400 

tysięcy. 

 

Zmiany w prawie postulowane przez fundację Patryjarchat: 

- Alimenty zachęcają kobiety do zostawania samotnymi matkami 

- uczciwym kobietom alimenty nie są potrzebne 

- mężczyzna jako prawny opiekun dzieci po rozwodzie 

- kara za urodzenie dziecka poza małżeństwem 

- utrata obywatelstwa za urodzenie dziecka mężczyźnie bez polskiego obywatelstwa 

 

Ronald Lasecki, publicysta prawicowy – Kobiety były częścią gospodarstwa domowego, o 

statusie wyższym niż zwierzęta. Traktujemy je nie jako partnerów, ale jako część dobytku. 



♣ 
2023-10-12 czwartek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,5329 

Tvn24bis – Fakty Anita Werner 

 

UKRAINA WALCZY – pięćsetny dziewięćdziesiąty szósty dzień 

 

AW – Najnowszy sondaż i jednocześnie ostatni już w Faktach w tej kampanii przed ciszą 

wyborczą. Według sondażu Cantar dla Faktów TVN i TVN24 demokratyczna opozycja ma 

szanse przejąć władzę w Polsce. Partie opozycyjne mogą liczyć na 250 mandatów, czyli na 

wyraźną większość w sejmie, to o 6 mandatów więcej niż w badaniu przed tygodniem. 

PiS 173 | Koalicja Obywatelska 150 | Trzecia Droga 52 | Lewica 48 | Konfederacja 36 

PiS choć prowadzi, nie ma szans na stworzenie rządu. 

Na którą partię itd. 

PiS = 31% (spadek -3%) 

Koalicja Obywatelska = 26% (spadek -4%) 

Trzecia Droga = 12% (wzrost +3%) 

Lewica = 11% (wzrost +1%) 

Konfederacja = 8% 

Bezpartyjni samorządowcy = 3% (wzrost +1%) 

Inny komitet wyborczy = 1% (spadek -1%) 

Nie wiem = 8% (wzrost +3%) 

Badanie było zrealizowanej na większej niż dotychczas próbie. 

 

AW – Unia Europejska TAK albo NIE. O tym są te wybory i partyjni liderzy też to 

przyznają. Prezes PiS straszy, że w Unii Polska może stracić nie podległość. A jak jest 

z niepodległością widać tuż za naszą granicą, na wschodzie. 

Kaczyński – Chodzi o to, żeby decyzje co do Polaków były podejmowane w Polsce. Nie w 

Brukseli. Nie w Berlinie. 

Tusk – Te wybory są także o naszym członkostwie w Unii Europejskiej. 

 

AW – Tak jak Śląsk był czarny od węgla, może być też zielony od nowoczesnej energii – 

tak mówi Donald Tusk dziś w Katowicach. 

 

AW – Czterodniowy tydzień pracy, do tego coś dla rolników, do tego miejsce dla dziecka 

w żłobku blisko domu. Ostatnie godziny kampanii to godziny rozmów z wyborcami i pytania 

wyborców na każdy temat. 

 

AW – Minister obrony ostro zabiera głos po dymisji dwóch generałów. 

Jakub Sobieniowski – Tak mówi Mariusz Błaszczak o polskim mundurze żołnierzy, 

których nie lubi: 

Błaszczak – Tych panów można by nazwać ośmiogwiazdkowymi generałowie 

Oprzemy się atakom ze strony tych ośmiogwiazdkowych generałów 

Stoimy murem za polskim mundurem 

Hołownia – Od zakładania kurtki mundurowej cywil nie staje się żołnierzem. Cywil ma 

swoje zadania, a żołnierz ma swoje zadania. 

 

Ogłoszenie wyborcze: 

Pani – Są takie momenty, kiedy czujemy się bardzo zmęczeni polityką i wydaje nam się, 

że możemy od tego uciekać, ale nie możemy od tego uciekać. Polityka jest wszędzie. Ja pójdę na 

wybory. Chodźcie razem ze mną. 

Bardzo młody pan – Ja idę na wybory i wy też idźcie na wybory. Idźmy na wybory 

ponieważ każdy głos się liczy. 

Aktor – Pójście na wybory dzisiaj przestało być naszym przywilejem. Stało się naszym o-

bo-wiąz-kiem. Musisz iść na wybory. Musisz. 



Pan ubrany jak pani, fryzura makijaż – 15 października idę na wybory i ty też idź. 

[coś takiego jest codziennie w TVN] 

 

AW – Amerykański sekretarz stanu przyleciał do Izraela i to wyjątkowy pokaz 

amerykańskiego wsparcia. Za to sam prezydent Biden ma wiadomość dla Iranu: Chcemy, żeby 

to było jasne. Bądźcie ostrożni. Bo wojna Hamasu z Izraelem może stać się wojną w całym 

regionie. 

 

AW – Prawie tysiąc rosyjskich żołnierzy miało zginąć tylko w ciągu ostatniej doby – takie 

informacje podaje ukraińska armia, ale jednocześnie przyznaje, że sytuacja Ukraińców w 

regionie atakowanej przez Rosjan Awdijiwki jest bardzo trudna. Rosyjska armia miała też 

ponieść dotkliwe straty w sprzęcie, tracąc  między innymi 42 czołgi i 44 pojazdy opancerzone. 

Ale jak przyznaje Amerykański instytut Studiów nad wojną, wojska rosyjskie wyciągnęły 

wnioski z własnych błędów i zaczęły walczyć w skuteczniejszy sposób. Mimo to – podkreślają 

eksperci – prawdopodobnie nie będą w stanie okrążyć Awdijiwki [koło Doniecka]. Nie należy 

panikować, ta sytuacja nie jest niespodzianką dla sił zbrojnych Ukrainy – zapowiadają władze w 

Kijowie. 

 

AW – Lepiej wziąć sprawy w swoje ręce – mówią kobiety kobietom. Taki głos brzmi też 

w tej kampanii. Bo w tych wyborach głos kobiet to może być decydujący głos. Dlaczego warto 

głosować, jak nie ma idealnych kandydatów, o tym dziś: 

Renata Kijowska – Część poruszy dźwięk dzwonka, inną część taka pobudka: 

- Gdzie ja jestem? 

Policjant – w dobrych rękach 

Prokurator – w naszych rękach 

Ksiądz – i w rękach opatrzności 

Zaalarmowane profrekwencyjnym filmem kobiety rozumieją, że lepiej wziąć sprawy w 

swoje ręce. Organizacje społeczne i artyści przekonują do głosowania: 

Policjant – ratujemy panią, oczywiście 

Prokurator – i będziemy ratować panią tak długo, dopóki nam pani wszystkiego nie 

wyjawi 

Łukasz Rybacki, aktor, artysta kaberetowy, Kabaret pod wyrwigroszem: – forma jest 

śmieszna, natomiast zawartość tego filmu jest ważna, ponieważ temat, który jest tam poruszany, 

jest bardzo tragiczny. 

♣ 
2023-10-13 piątek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,5417 

Tvn24bis – Fakty Grzegorz Kajdanowicz 

 

UKRAINA WALCZY – pięćsetny dziewięćdziesiąty siódmy dzień 

 

GK – Odliczamy godziny do ciszy przed wyborami parlamentarnymi. Relacjonujemy 

ostatnie spotkania, konferencje i sondaże, konwencje partii, które chcą rządzić Polską. Do końca 

kampanii zostało 5 godzin. 

Arleta Zalewska z Sandomierza – To ma być finał finałów tej kampanii – mówili dziś 

sztabowcy PiS-u, ale wszystko to się zaczęło z prawie godzinnym opóźnieniem. Tam mogli 

wejść tylko ci, których nazwisko znajdowało się na liście. Wokół, też na rynku w Sandomierzu 

cała grupa przeciwników PiS. 

Kaczyński – Jesteśmy przed bardzo ważnym wyborem, a ja jestem przekonany, że ten 

wybór będzie właściwy, że te rządy będą kontynuowane, a ci z przeciwka będą słabnąć i w 

końcu zaniknom. 

Morawiecki – Bardzo się cieszę, że tutaj goszczę kilka minut i usłyszałem bardzo wiele 

ciekawych rzeczy. To my mówimy: jak Śląsk silny, to i Polska silna. 



Beata Szydło – Co ci szkodzi, no, co ci szkodzi człowieku, to tylko cztery lata, więc na te 

4 lata spróbuj, zamknij oczy, tutaj zaciśnij zęby, jak nie możesz i zagłosuj, prawda, na Prawo i 

Sprawiedliwość. 

Kaczyński – Polska będzie rządzona z Berlina, Brukseli, ale jako wykonawcy Berlina, a 

także z czasem po zakończeniu tej wojny pewnie także z Moskwy. 

AZ – Ani premier, ani prezes nie zorganizowali normalnej konferencji prasowej, na której 

można było zadać pytania również w imieniu wyborców PiS-u. 

 

GK – tuskobus przejechał dziś setki kilometrów, a jeszcze nie zaparkował. Lider 

Platformy zaczął kampanię na Śląsku, a skończy przed północą w Morągu w warmińsko-

mazurskiem. Ostatniego dnia wszystkie ręce na pokład, bo według polityków Platformy 

zwycięstwo jest możliwe. W Pruszkowie trwa wiec, na miejscu jest: 

Katarzyna Kolenda-Zaleska – Tutaj jest Donald Tusk i Rafał Trzaskowski. Na ostatniej 

prostej chcą przekazać, że są gotowi do zwycięstwa. Tu jest bardzo gorąco i Donald Tusk o tym 

mówi: idźcie na wybory, bo być może nie interesuje was polityka, ale na pewno polityka 

zainteresuje się wami. Ostatnią kampanijną podróż przez 5 województw Donald Tusk wyrusza z 

wezwaniem: idźcie na wybory. I przekonuje, że Koalicja Obywatelska jest o krok od zwycięstwa 

i może pokonać PiS. 

 

Rafał Trzaskowski w Wielkopolsce – Walczymy w tych miejscach, gdzie naprawdę 

niewiele brakuje, żeby zyskać dodatkowy mandat, jak tutaj w Kaliszu. 

KKZ – Kilkadziesiąt tysięcy ludzi zapisało się w całej Polsce do pilnowania wyborów w 

komisjach wyborczych. 

- Będziemy zdjęcia robić i wysyłać te obliczenia, żeby po drodze nie zostały dołożone 

głosy. 

Tusk – Jeśli władza zobaczy nas, tak jak widzi was tu w Chrzanowie, to moim zdaniem nie 

odważy się użyć siły czy przemocy przeciwko wyrokowi demokracji. 

♣ 
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UKRAINA WALCZY – pięćsetny dziewięćdziesiąty ósmy dzień 

 

DR – Izraelska armia ogłasza: wyeliminowaliśmy wysokiego rangą dowódcę Hamasu. 

Miał kierować jednym z ataków na Izrael. 

 

DR – W Polsce cisza wyborcza. Polacy za Oceanem już głosują. W wyborach ponad 600 

tysięcy zarejestrowanych na całym świecie, to niemal dwa razy więcej niż 4 lata temu i nie 

więcej niż 24 godziny mają komisje na policzenie wszystkich głosów. Pytanie: czy wszystkie 

zdążą? Rzecznik MSZ wyraził obawy i został odwołany. 

Katarzyna Sławińska – W Chicago w lokalach wyborczych tłumy… 

- W Stanach Zjednoczonych od wschodniego do zachodniego wybrzeża utworzono 52 

komisje wyborcze, a zarejestrowało się 53 tysiące Polonusów – to rekord. 4 lata temu było 20 

tysięcy mniej. W Stanach Zjednoczonych, Kanadzie i Ameryce Łacińskiej zawsze głosujemy 

dzień wcześniej, to dla tego, żeby wyniki dotarły do Polski na czas. 

KS – na całym świecie chętnych do głosowania jest rekordowa liczba Polaków, około 608 

tysięcy wyborców. 2019 r. około 314 tysięcy osób. Utworzono rekordową liczbę 416 komisji 

wyborczych. Na zliczenie wszystkich głosów komisje mają 24 godziny. 

Łukasz Jasina – Na pewno będą takie komisje, które nie będą w stanie tego zrobić. To jest 

taka czysta statystyczna rzecz i zawsze jakiś człowiek, który nawala. Oby jednak się wyrobiono. 

  W związku z nieprawdziwymi informacjami na temat stopnia przygotowania 

Ministerstwa Spraw Zagranicznych do organizacji wyborów za granicą przekazanymi przez 

rzecznika prasowego MSZ pan Łukasz Jasina został w trybie natychmiastowym odwołany ze 

stanowiska. 



Łukasz Jasina – Drodzy państwo. Rzecznik prasowy to saper, a każdego sapera może 

wysadzić mina. Kończąc obowiązki rzecznika MSZ – dziękuję wszystkim. Dobranoc i do 

usłyszenia. 

KS – Państwowa Komisja Wyborcza podkreśla, że za głosowanie za granicą odpowiada 

MSZ. 

Sylwester Marciniak, przewodniczący PKW, wypowiedź z wczoraj: – Tak trzeba 

zorganizować pracę obwodowych komisji wyborczych, żeby zmieściły się w tym terminie. 

KS – W Wielkiej Brytanii, gdzie jest najwięcej wyborczych okręgów i najwięcej chętnych 

do głosowania, przewodniczący komisji zapewniają, że są gotowi na wyścig z czasem. 

Agnieszka Łokaj, przewodnicząca komisji wyborczej nr 346 w Londynie: – Mamy wielką 

energię i myślę, że dzięki tej energii, pozytywnej przede wszystkim jednemu celowi [nie 

zrozumiałem] nie ma. 

Maciej Woroch, Londyn – Rekordowo dużo, bo 106 894 Polaków zarejestrowało się do 

głosowania w Zjednoczonym Królestwie. Jest aż 77 miejsc, w których będą mogli to zrobić. W 

najbardziej obleganych komisjach w Londynie, Nottingham i Peterborough zagłosować planuje 

po ponad 3200 ludzi. Do pracy w komisjach zgłosiło się ponad 900 osób. 

 

DR – … Uprawnionych jest 29 091 533 Polaków. 

Jarosław Kostkowski – Obwodowe komisje 31 497.  

Wyborcy głosujący korespondencyjnie 12 792. 

Wyborcy głosujący przez pełnomocnika 41 314. 

Wydane zaświadczenia o prawie do głosowania poza miejscem zameldowania 369 757. 

Wybory dla Polski i pod biało-czerwoną banderą płynącego do równika pokładu „Daru 

Młodzieży”. 

Rafał Szymański, kapitan żeglugi wielkiej, komendant Daru Młodzieży – To jest nasz 

obywatelski obowiązek i ja uważam, że wszystko trzeba zrobić, żeby to dobrze wyszło. 

Aleksandra Marcinkowska, przewodnicząca okręgowej komisji wyborczej nr 1000 na 

Darze Pomorza – Lokal wyborczy znajduje się w salonie kapitańskim na rufie, będzie 

przygotowana urna. 

♣ 
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WIECZÓR WYBORCZY 

 

Czas decyzji 

Długie kolejki przed lokalami wyborczymi. Cisza nie będzie przedłużona. 

Anita Werner – Za chwilę podamy pierwsze sondażowe wyniki wyborów 

parlamentarnych. To najważniejsze wybory parlamentarne w Polsce w XXI wieku. To 

historyczny wieczór wyborczy, więc zobaczmy, jak teraz w chwili największego oczekiwania 

wygląda on w sztabach wyborczych. [darujemy sobie] Końcowe odliczanie. Kogo wybiorą 

Polacy? Kto zasiądzie w sejmie i senacie? Która partia dostanie najwięcej mandatów? Kto 

stworzy nowy rząd? Dziś Polacy podejmują decyzję o przyszłości Polski. Dziś zdecydują, kto 

będzie miał władzę przez najbliższe 4 lata. Do końca ciszy wyborczej zostało 10 sekund. 

PiS 36,8% - 200 mandatów 

Koalicja Obywatelska 31,6% - 163 mandaty 

Trzecia Droga 13,0% - 55 mandatów 

Lewica 8,6% - 30 mandatów 

Konfederacja 6,2% - 12 mandatów 

Bezpartyjni samorządowcy 2,4% 

 

Frekwencja to prawie 73%, dokładnie 72,9% 

 

Średni margines dokładności badania: 2 punkty procentowe 

 

Demokratyczna opozycja – 248 mandatów – ma szanse na przejęcie władzy w Polsce – 

choć to PiS ma najwyższe procentowe poparcie. Pierwsze sondażowe wyniki wyborów 

parlamentarnych 2023. 

Pierwsze reakcje w sztabach wyborczych na te pierwsze sondażowe wyniki wyborów 

parlamentarnych: 

Tusk – Zrobiliśmy to! Naprawdę! Ja wiem, że nasze marzenia może były jeszcze 

ambitniejsze. Ale powiem wam, jestem od wielu lat politykiem, jestem sportowcem, nigdy w 

życiu, jestem tak szczęśliwy z tego niby drugiego miejsca. Wygrała Polska! Wygrała 

demokracja! Odsunęliśmy ich od władzy! Jeszcze rok temu nikt w to nie wierzył. Jeszcze trzy 

miesiące temu nie byliśmy tego pewni. Jeszcze wczoraj ludzie do mnie podchodzili i pytali: czy 

na pewno dacie radę? Bo przecież nie udawało się przez tyle lat. Słuchajcie, wszystko na to 

wskazuje, a wiemy i pozdrawiam stąd tych wszystkich, tysiące ludzi, którzy jeszcze stoją w 

kolejkach do lokali wyborczych – ten wynik może być jeszcze lepszy, ale dzisiaj już możemy 

powiedzieć: to jest koniec tego złego czasu, to jest koniec rządu PiS-u! Chcę wam wszystkim 

bardzo podziękować. Przede wszystkim gratulacje dla naszych partnerów – opozycji 

demokratycznej, dla pana Władysława Kosiniaka-Kamysza, Szymona Hołowni, Włodzimierza 

Czarzastego, dla wszystkich wyborców Koalicji Obywatelskiej, tych partii – zrobiliśmy razem 

wielką rzecz! Chcę podziękować tysiącom Polkom i Polakom, którzy teraz też siedzą w lokalach 

wyborczych, pilnują, żeby nikt tam niczego nie wykombinował. Ten wynik mówi sam za siebie. 

Tego już nikt nie oszuka. Tego już nikt nam nie zabierze. Wygraliśmy demokrację! Wygraliśmy 

wolność! Wygraliśmy znowu naszą kochaną Polskę! 

Chcę podziękować tym wszystkim, którzy nam towarzyszyli. Pierwsze to były setki ludzi, 

później tysiące, a w finale tej naprawdę tej wspaniałej kampanii, kampanii dla Polski były nas 

miliony, na ulicach, na spotkaniach i dzisiaj przy urnach wyborczych. Wszystkim 

wyborczyniom i wyborcom serdeczne dzięki. Daliście wielką rzecz – sobie, Polsce, swoim 

rodzinom. To jest jeden z najpiękniejszych dni polskiej demokracji. Nie mam żadnych 

wątpliwości, że ten dzień przejdzie do historii Polski jako dzień jasny, jako dzień, który otwiera 



nową epokę – odrodzenie naszej Rzeczpospolitej. Chciałem podziękować dzielnej dziewczynie 

Joli Paprockiej szefowej sztabu. 

Liderkom i liderom partii Koalicji Obywatelskiej, ale przede wszystkim, wiecie, no, ci, co 

kandydowali, co zostali posłankami, posłami, oni mają swoją radość dzisiaj taką indywidualną, 

ale chcę dzisiaj z całego serca podziękować tym anonimowym trochę: Asi, drugiej Asi, Krysi, 

Lenie, Krzysiowi, Mariuszowi, Jankowi, Kubie, wiecie, ja bym tych imion mógł wymieniać, bo 

to dziesiątki ludzi, właśnie ciężko pracujących. Oni od samego początku wierzyli. To słynne 

czwarte i piąte piętro, harujące 20 godzin na dobę, naprawdę, no i wy wszyscy wolontariusze, 

którzy chronili mnie swoimi ciałami i sercami, myślami. I wy swoimi modlitwami, bo to moi 

przyjaciele, którzy za to zwycięstwo demokracji modlili się całymi miesiącami. Jestem z was 

bardzo dumny. Jestem dzisiaj najszczęśliwszym człowiekiem na ziemi. 

Dziękuję Michał [AgroUnia] tobie. Wykazał, jak wiecie, dużo odwagi i zadał ducha wielu 

ludziom w Polsce. 

Jak wiecie, potrafiłem gadać na naszych wiecach godzinami; ostrzegali mnie dzisiaj: to nie 

jest czas na twoje godzinne przemówienie. Jeszcze raz chcę wam powiedzieć: będziemy 

pilnować tych wyborów całą noc. Jak wiecie, dziesiątki tysięcy ludzi siedzą w lokalach, pilnują, 

będą wysyłać nam informacje. Nikt nam już tych wyborów, jak powiedziałem, nie ukradnie. 

Naprawdę przypilnujemy każdego głosu, żeby jutro, pojutrze było to, co dzisiaj mamy już w tej 

chwili – mamy to naprawdę. Stworzymy w ciągu najbliższego czasu nowy, dobry, 

demokratyczny rząd z naszymi partnerami. Polska wygrała! Wyście wygrali! Polki i Polacy 

wygrali. [dużo braw] 

 

Jarosław Kaczyński – Mamy pierwsze wyniki badań, one nam dają czwarte zwycięstwo w 

dziejach naszej partii. Czwarte zwycięstwo w wyborach parlamentarnych i trzecie po kolei. To 

jest naprawdę wielki sukces. Wielki sukces naszej formacji i naszego projektu dla Polski. 

Oczywiście przed nami stoi pytanie o to, czy ten sukces będzie można zmienić w kolejną 

kadencję naszej władzy? I tego jeszcze w tej chwili nie wiemy, ale musimy mieć nadzieję i 

musimy także wierzyć, że niezależnie od tego, czy będziemy przy władzy, czy będziemy w 

opozycji, to ten projekt będziemy na różne sposoby realizować. I nie pozwolimy na to, by Polskę 

zdradzono. Nie pozwolimy na to, by Polska utraciła to, co jest najcenniejsze w dziejach naszego 

narodu; najcenniejsze ze względu na jego doświadczenia, to znaczy Niepodległość, prawo do 

decydowania o własnym losie. To na pewno będziemy mogli zrobić i z całą pewnością to 

zrobimy. Ale oczywiście uczynimy wszystko, co jest także możliwe, by mimo wszystko nasz 

program, mimo tej koalicji, która jest przeciw nam, był dalej realizowany. I to nie jest w tej 

chwili droga zamknięta. Pamiętajcie o tym. Pamiętajcie o tym, że przed nami jeszcze dni walki i 

różnego rodzaju napięć, ale ten finał w postaci kontynuacji naszego programu, kontynuacji tego 

wszystkiego, co uczyniliśmy dla Polski, a naprawdę uczyniliśmy bardzo wiele, ten finał będzie 

ostatecznie naszym, ale przede wszystkim Polski zwycięstwem. [okrzyki: zwyciężymy]. Proszę 

państwa. Niezależnie od tego, jak to ostatecznie będzie, jaki będzie ostateczny rozkład głosów, 

bo tego tak naprawdę jeszcze w tej chwili nie wiemy, to uczynimy wszystko i powtarzam to, co 

państwo tak chętnie powtarzacie: zwyciężymy. [Jarosław, Jarosław]. 

 

Władysław Kosiniak-Kamysz – To jest wielka odpowiedzialność, to jest głos na to, żeby 

nasze hasło, z którym szliśmy do wyborów: dość kłótni, do przodu – wreszcie zostało 

zrealizowane – to jest nasze zobowiązanie. To jest nasze przyrzeczenie. Dziękujemy wam, że tak 

wiele osób zaufało dzisiaj nowemu pomysłowi, inicjatywie, która, bez której demokracja by nie 

zwyciężyła. Bez Trzeciej Drogi nie byłoby tego zwycięstwa. Od początku to mówiliśmy. Na 

początku nie wszyscy wierzyli. Te słowa, które wypowiedział Mahatma Ghandi, że najpierw się 

pomijają, później się z siebie śmieją, następnie się z sobą walczą. Na finał wygrywa. One się 

sprawdziły dla Trzeciej Drogi. 

Szymon Hołownia – Dziękujemy wam wszystkim, bo to wy jesteście autorami tej nadziei, 

która wypełnia ten dzisiejszy wieczór. Słuchajcie. Ja nie jestem Joanną Trzepkowską, nie mam 

takich kompetencji ani autorytetu, ale mogę już dziś zaryzykować to, mimo że nie mamy jeszcze 

oficjalnych wyników – na nie cierpliwie poczekamy. Ale mogę zaryzykować to, żeby 



powiedzieć, że 15 października skończyło się w Polsce kłótnie i rozdawnictwo, a zaczęła się 

współpraca i inwestycje w naszą przyszłość! 

Kosiniak-Kamysz – Tak naprawdę Trzecia Droga nie ma dzisiaj swego finału. Dzisiaj się 

Trzecia Droga zaczyna. Zaczyna się lepsza droga i wspólna droga dla całej Polski. Chcemy 

bardzo wyraźnie powtórzyć to, co mówiliśmy w całej kampanii: każdy wyborca, każdy obywatel 

Rzeczpospolitej, skończyły się wybory i każdy wyborca i obywatel od jutra będzie tak samo 

zaopiekowany; tak samo ważny i o wszystkich będziemy dbać – to jest nasza obietnica, to jest 

nasze przyrzeczenie. Odbudujemy wspólnotę. Uczynimy Polskę najsilniejszym państwem w 

Europie. Ściągniemy środki z Unii Europejskiej. Zbudujemy siłę polskiej gospodarki. Bierzemy 

odpowiedzialność za Polskę! 

Hołownia – Bierzemy ją nie dla siebie, bo mówiliśmy o tym z Władkiem w kampanii 

bardzo często: Nie głosujcie na moje czy jego marzenia. Zagłosujcie na własne marzenia, na to 

co najważniejsze dla waszych dzieci. I to im dzisiaj, naszym rodzinom, chcieliśmy serdecznie 

podziękować. Przeszły przez ten czas bardzo wiele. Jest tutaj z nami Paulina Kosiniak-Kamysz, 

moja Ula razem z dziewczynkami, z Manią i Zelą – serdecznie was pozdrawiamy, kochamy was 

i dziękujemy wam z całego serca za to, że zniosłyście to wszystko, za to, że mogliśmy razem z 

ludźmi pójść i budować te nadzieje. To wy jesteście tymi, tym, co przypomina nam o tym, 

dlaczego to robimy. To wy jesteście najważniejszym papierkiem lakmusowym, naszej 

szczerości, naszej uczciwości. Nie zawiedziemy was. Tak jak chcemy nie zawieść naszych 

wyborców. 

Kosiniak-Kamysz – Tak więc bardzo dziękujemy naszym rodzinom, naszemu rodzeństwu, 

najbliższym, wszystkim tym, którzy od lat nas wspierają. Dziękujemy wszystkim naszym 

współpracownikom, tym, którzy przeprowadzili wielki projekt Trzeciej Drogi, ale też budowali 

nasze formacje od wielu, wielu lat. To nie jest dla PSL-u tylko ten ostatni akt wyborczy, ale to są 

lata tej ciężkiej walki o to, żeby zachować siebie. Żeby te wszystkie okropne słowa, które nam 

wmawiano przez ostatnie miesiące, żeby skredytować, zmyć z powierzchni ziemi taki dorobek 

ruchu ludowego i nie pozwolić się rozwinąć nowej formacji – te słowa okazały się bardzo 

fałszywe. Bardzo wszystkim dziękujemy. Dziękujemy członkom naszych sztabów wyborczych, 

którzy pro 

Hołownia – Brawo! Kasia Kałczyńska-Nałęcz Adam Jarubas! 

 

Włodzimierz Czarzasty – Powiem wam tak, powiem wam tak: osiem lat temu był taki 

moment, kiedy Lewica wypadła z parlamentu. Mam – Mogę osobiście? – Musisz. – Mam – i o 

sobie teraz powiem, ale chcę to powiedzieć: Mam dwie olbrzymie satysfakcje życiowe: jedna 

taka, że razem z ekipą żeśmy wrócili do parlamentu i uwaga: bez względu na to, jakie są liczby, 

one się muszą jeszcze potwierdzić. Po 18 latach Lewica wraca do współrządzenia. Wiecie, co to 

znaczy? I chcę wam powiedzieć, że nikt nam tego nie zabierze, nie ma takiej możliwości. Nasze 

postulaty, które nie raz żeśmy zgłaszali, będą wprowadzane w życie. Bo po to jest partia, po to 

jest formacja, żeby zdobywać władzę, żeby w ramach tej władzy wprowadzać swoje marzenia w 

życie. Po to jesteśmy. Wszyscy wiedzą, że bez nas się nie da stworzyć rządu. Tak samo jak nie 

da się tego rządu stworzyć bez trzeciej drogi i Koalicji Obywatelskiej. Taka pewność daje 

spokój. Taka pewność daje naprawdę mandat do tego, żeby dowodzić nasze tematy. Pamiętacie? 

Mówiliśmy nieraz, że jesteśmy po to, żeby dowodzić, bo umiemy to robić. Żeby wszystkie 

postulaty programowe były zrealizowane. Będziemy gwarancją tych postulatów, które 

niejednokrotnie żeśmy zgłaszali. Ponieważ już jest ekipa, to ja już na tym skończę. Ale chciałem 

jeszcze powiedzieć spokojnie, bo jak wiecie, mi się udało ostatnio to, że mam taki dystans, 

wyrobiłem sobie do spraw: poczekajmy na wyniki. Nigdy nie było takiej frekwencji. Nigdy nie 

było takie frekwencji! Wszystkie modele, które są w tej chwili liczone, są niedoszacowane. Jaki 

będzie ten szacunek? Nie wiadomo. Ale wiadomo, że będziemy współrządzili. I teraz sobie 

pomyślcie i ten uśmiech niech na waszej twarzy zagości. A nie jestem złośliwy. Jakie minki 

mają ludzie w PiS-ie? Jakie minki?! Jakie minki mają ludzie w telewizji publicznej? Proszę. 

Joanna Scheuring-Wielgus – Słuchajcie. Czy mam włączony mikrofon? Mam. Wydaje mi 

się, że to jest ten moment, kiedy powinniśmy wszystkim wam bardzo serdecznie podziękować, 

za każdą pomoc, za każdą rozmowę, za każde działanie, za każde spotkanie. Jako ekipa 

wszystkim wam bardzo, bardzo serdecznie wszystkim wam tutaj, wszystkim, którzy nas teraz 



oglądają – bardzo serdecznie wam dziękujemy. My naprawdę od 2 września przejechaliśmy 

bardzo dużo miast i miasteczek, mieliśmy mnóstwo spotkań i to te spotkania były naprawdę 

bardzo budujące. Zresztą ja bym chciała pogratulować wszystkim Polkom i Polakom, ponieważ 

ta frekwencja jest wręcz oszałamiająca. No, naprawdę. Oszałamiająca! Kolejna ważna rzecz. 

Włodek o tym powiedział, ale uważam, że to jest kluczowe: Bez Lewicy nie będzie przyszłego 

rządu. A my mówiliśmy, że jesteśmy gwarancją: praw kobiet, świeckiego państwa, usług 

publicznych, mieszkań na wynajem i my będziemy na pewno tego wszystkiego bardzo mocno 

pilnowali. I na koniec – żeby nie przedłużać – Bardzo bym chciała tobie Włodek podziękować. 

Byłeś świetnym szefem sztabu. Naprawdę! 

 

Sławomir Mentzen, Konfederacja, Wolność i Niepodległość – Dobry wieczór państwu. 

Bardzo dziękuję wszystkim, którzy zaangażowali się w naszą kampanię wyborczą. Dziękuję 

kandydatom, kandydatkom, sympatykom, wyborcom, którzy oddali na nas swój głos, dziękuję 

wszystkim, którzy wsparli nas słowem, czynem, pieniędzmi, którzy wspierali nas na ulicach. 

Ten wynik to jest Exitpol, sondaż, przeprowadzony na dużej próbie w dniu wyborów, ale 

ostateczne wyniki mogą się jeszcze trochę zmienić. Ale nie ma co ukrywać, że wiele się nie 

zmienią i że ponieśliśmy porażkę. Mieliśmy wywrócić ten stolik i wszystko skazuje na to, że się 

nie udało. Stoczyliśmy nierówną walkę przeciwko wszystkim, przeciwko PiS-owi, Platformie, 

przeciwko TVN-owi i TVP, oni również z nami walczyli i wygląda na to, że przegraliśmy. Na 

początku wyglądało, że nie musi być tak źle. Jeszcze w marcu strzeliliśmy gola na 1:0, w 

czerwcu poprawiliśmy na 2:0 i wydawało się, że jesteśmy blisko tego historycznego wyniku. 

Niestety potem strzelili nam na 2:1, a w ostatnich chwilach na 2:3. I teraz chcę powiedzieć, że 

doskonale wiem, jak czuli się piłkarze Bajernu Monachium, kiedy w 1999 roku w ostatnich 

minutach stracili ligę mistrzów, przegrywając z Manchester United. Mieliśmy stolik wywrócić, 

on dalej stoi, w pewnym momencie zaczął się trochę chwiać, lecz dalej stoi i rządzi Platforma, 

Lewica i PSL. 

To nie jest porażka naszej idei, która jest niezmienna, słuszna i jestem przekonany, że kiedyś 

wygra. To nie jest też porażka diagnoz, tych naszych proponowanych rozwiązań, choć już tyle 

razy pokazywały, że mieliśmy rację. To jest nasza porażka. To jest nasza kolejna przegrana 

bitwa w tej jeszcze, myślę, wiele lat trwającej wojnie o dumną i bogatą Polskę. Przed nami 

kolejna kadencja. Jeszcze nie wiemy, ilu będziemy mieli w niej posłów. Jeszcze nie wiemy, ile 

będzie głosowań, na które będziemy mieli wpływ, ale wiemy, że z całą pewnością dalej 

będziemy alarmować opinię publiczną za każdym razem, kiedy rząd będzie robił głupie rzeczy. 

Będziemy psuć samopoczucie pozostałym partiom, widząc i opisując świat inaczej niż oni. 

Będziemy mówić prawdę, niezależnie od tego, ilu ludziom to się nie podoba. Będziemy stać na 

straży wolności, własności i sprawiedliwości. Będziemy… Tak. To wszystko będziemy robić. 

Kampania wyborcza to czas takiego romantycznego zrywu, to jest wojna pełna bitew, sukcesów, 

porażek, nagłych zwrotów akcji. Ale kampania wyborcza już się skończyła. Teraz nadszedł czas 

ciężkiej, mozolnej, codziennej, nie widowiskowej, ale niezwykle pewnej, wręcz koniecznej, 

pozytywistycznej pracy. Czuję się osobiście odpowiedzialny za ten wynik. Przez ostatni rok 

dałem z siebie wszystko, ale okazało się to dalece niewystarczające. Gdy emocje opadną, na 

spokojnie zastanowię się, co z tym zrobić i jakie teraz wyciągnąć wnioski. Kończąc, chciałbym 

jeszcze raz podziękować wszystkim, którzy zaangażowali się w tą kampanię wyborczą. I bardzo 

żałuję, że wasz wysiłek nie został nagrodzony sukcesem, na który swoją pracą zasłużyliście. 

Bardzo wam dziękuję. 

[to już było w nocy] 

♣ 
2023-10-16 poniedziałek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,4804 

Tvn24bis – Fakty  

 

UKRAINA WALCZY – sześćsetny dzień 

 

[Wiele komentarzy, rozważań, a przede wszystkim liczenie głosów. Jeszcze ogromne 

kolejki długo w noc do lokalów wyborczych. Ale my przeskoczymy do wtorku]. 



 

♣ 
TWP – Wiadomości  

Państwowa Komisja Wyborcza liczy głosy. Najnowsze dane z około 90% obwodów 

potwierdzają, że partią, która zdobyła największe poparcie jest PiS. Jaka kolejność dalej na 

mecie? Od tych wyników zaczynamy Wiadomości. Marta Sielczyk dobry wieczór. 

[Może zanotuję tylko to, co jest nowe]. 

MS – Wygrana w wyborach to jednak za mało, by Prawo i Sprawiedliwość mogło 

samodzielnie rządzić. 

Lewica i Trzecia Droga słowo wygrana odmieniało przez wszystkie przypadki. 

Koalicja, Trzecia Droga i Lewica do wyborów szły osobno, ale deklaracje z wieczoru 

wyborczego już wskazują, że chcą rządzić razem w kontrze do PiS. 

Henryk Domański, profesor – Nie ma partii, która się nazywa Polska Opozycja. Opozycja 

tak nie wygrała. 

Władysław Kosiniak-Kamysz na razie mówi NIE koalicji z PiS, tyle że czas na poważne 

rozmowy będzie dopiero po oficjalnym ogłoszeniu wyników wyborów. Premier dał jasny 

sygnał, że jego formacja jest otwarta na różne warianty współpracy. 

Dopiero przy braku wotum zaufania dla rządu i premiera wyznaczonego przez prezydenta, 

wyboru dokonuje sejm bezwzględną większością głosów. Bartosz Łuziński, Wiadomości. 

MS – To wybory, a teraz referendum. Polacy opowiedzieli się przeciwko sprzedaży 

majątku narodowego, podwyższeniu wieku emerytalnego, relokacji imigrantów, zlikwidowania 

zapory na wschodniej granicy. Referendum nie jest jednak wiążące, bo tu frekwencja nie 

przekroczyła wymaganego 50%. 

Nieprawidłowa praktyka komisji wyborczych, pytali, czy biorę trzy karty? 

Frekwencja wyniosła 41,56% 

W wyborach wzięło udział 75,8% miast i 70,3% mieszkańców wsi. 

Andrzej Duda, prezydent – Pokazaliśmy, że odpowiedzialnie bierzemy sprawy w swoje 

ręce, to jest rewelacyjny wynik 

[A to jest inna TVP]. 

♣ 
2023-10-17 wtorek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,4389 

 

UKRAINA WALCZY – sześćsetny pierwszy dzień 

 

Godzina 10:00 

Serwis informacyjny, pogoda 

…który potrafi anonimowo zamówić pizzę do lokalu wyborczego, żeby wesprzeć tych, 

którzy nawet sześć godzin potrafili czekać, żeby oddać swój głos. Dziękujemy. 

Pan – Od Waszyngtonu przez Londyn po Brukselę, wszędzie tam, gdzie odbywały się 

polskie wybory, Polki i Polacy nie zawiedli. Dziękujemy. 

Drugi pan – Przy okazji tych wyborów dowiedzieliśmy się między innymi, że znów 

najlepszą pizzę robią we Wrocławiu. Aniu, zaczyna się dzień na żywo. 

Ania – już są. PKW informuje, że 100% głosów zostało już podliczonych. Wszystko 

zatem jest już jasne. 

Mateusz Walczak: 

 

Prawo i Sprawiedliwość – 35,38% - 194 mandaty 

Koalicja Obywatelska – 30,70% - 157 mandatów 

Trzecia Droga – 14,40% - 65 mandatów 

Nowa Lewica – 8,61% - 26 mandatów 

Konfederacja – 7,16% - 18 mandatów 

  RAZEM OPOZYCJA – 248 MANDATÓW 

 



Frekwencja – 74,38% 

 

Pakt Senacki – 66 mandatów 

Prawo i Sprawiedliwość – 34 mandaty 

 

Na demokratyczną opozycję głosowało 11,6 mln wyborców 

Na PiS 7,6 mln wyborców. 

 

Niektóre dokładne wyniki: 

Donald Tusk – 538 634 głosów w Warszawie 

Jarosław Kaczyński –177 228 tysięcy w Kielcach 

Adam Szłapka KO – 149 064 

Barbara Nowacka KO – 139 524 

Piotr Gliński PiS – 135 339 

Mariusz Błaszczak PiS – 127 578 

Małgorzata Wassermann – 125 786 

Mateusz Morawiecki PiS – 117 064 

Mentzen Konfederacja – 101 269 

Borys Budka PO – 101 258 

Bartłomiej Sienkiewicz KO – 95 873 

Dariusz Joński KO – 87 470 

Kinga Gajewska – 85 283 

Szymon Hołownia Trzecia Droga – 79 951 

Piotr Muller PiS – 72 813 

Cezary Tomczyk KO – 69 211 

Marzena Okła-Drewnowicz PO – 64 990 

Arkadiusz Mularczyk PiS – 62 758 

Jacek Sasin PiS – 59 490 

Krzysztof Truskolaski PiS – 57 664 

Zbigniew Ziobro Suwerenna Polska – 55 577 

Władysław Kosiniak-Kamysz PSL – 50 139 

Robert Telus PiS – 49 262 

Waldemar Buda PiS – 45 474 

Krzysztof Bosak Konfederacja – 44 902 

Łukasz Litewka Lewica – 40 579 

Joanna Lichocka PiS – 39 060 

Bogusław Wołoszański KO – 35 202 

Marek Biernacki Trzecia Droga – 34 369 

Antoni Macierewicz PiS – 32 496 

Zbigniew Rau PiS – 32 388 

Michał Gramatyka Trzecia Droga – 32 251 

Agnieszka Dziemianowicz-Bąk Lewica – 30 631 

Ryszard Terlecki, PiS – 29 882 

Ewa Szymanowska Trzecia Droga – 26 185 

Włodzimierz Czarzasty Lewica – 22 332 

Czesław Siekierski Trzecia Droga – 21 916 

Tomasz Trela Lewica – 21 916 

Stanisław Tyszka Konfederacja – 19 753 

Andrzej Szejna Lewica – 17 961 

 

W okręgu krakowskim bezkonkurencyjna okazała się głosów), która pokonała). 

W Lublinie Przemysław Czarnek (121 686 głosów) okazał się lepszy od Marty Wcisło (68 449 

głosów). W Katowicach Mateusz Morawiecki (117 064 głosy) wyprzedził Borysa Budkę (101 

258 głosów 

 



W Krakowie po 8 latach Koalicja Obywatelska odbija Kraków i zyskuje niemal 31% PiS 

30% - różnica 360 głosów  

AW – na warszawskiej Woli już po ogłoszeniu pierwszych sondażowych wyników 

wyborów, wciąż stoi kolejka do lokalu wyborczego. Jest tam maja Wójcikowska – Maju, o co 

chodzi? Czy ci ludzie, którzy stoją w kolejce, jeszcze oddadzą głosy? 

Maja Wójcikowska – Tak, oddadzą. Potwierdziła to urzędniczka i potwierdzali członkowie 

komisji, którzy mówili: Wszyscy, którzy do 21:00 w tej kolejce stanęli, mają prawo oddać swój 

głos. Dostawali tutaj takie karteczki podstemplowane z numerem komisji, urzędniczka takie 

karteczki rozdawała i to właśnie ma być ten dokument, który ma potwierdzić, że ten głos mogą 

oddać. Determinacja jest duża. O osiemnastej słyszałam, że ludzie od 14-ej czekali, że 4 godziny 

trzeba było tutaj czekać. Już później po 20-ej byli tacy, którzy mówili: 5,5 godziny trzeba było 

czekać, żeby oddać głos. To jest największa kolejka w Warszawie. Tutaj głosują ci 

niezameldowani, ponad 2 tysiące, ale ci, którzy musieli się dopisać, to może być nawet drugie 

tyle. Trzeba było tutaj dowieźć dodatkowe karty, trzeba było tutaj dowieźć dodatkową urnę. Tak 

olejka ma trzy zakręty. Oni mają kawy, oni mają herbaty, musieli w domu zamówić dodatkową 

czapkę, dodatkową kurtkę, bo ta odczuwalna temperatura w Warszawie, to niedawno było 5 

stopni, to proszę mi wierzyć, jest dużo zimniej. 

AW – Imponująca kolejka na warszawskiej Woli. 

 

Frekwencja w poszczególnych grupach wiekowych: 

18-24 lat – 70,9% 

30-39 lat – 73,9% 

40-49 lat – 80,5% 

50-59 lat – 84,4% 

60 i więcej lat – 66,5% 

 

Joanna Skrzyńska IPSOS – Jeśli chodzi o Trzecią Drogę, patrząc na grupy wiekowe, 

można powiedzieć, że osoby najstarsze 60+ w najmniejszym stopniu na Trzecią Drogę 

głosowały; natomiast w innych kategoriach wiekowych to poparcie dla Trzeciej Drogi jest mniej 

więcej podobne; jeśli chodzi o płeć, to również kobiety i mężczyźni w podobnym stopniu na 

Trzecią Drogę głosowali; przy wykształceniu widać, że im ludzie lepiej wykształceni, tym na 

Trzecią Drogę częściej oddawali. Jeśli popatrzeć na Lewicę, to widać tutaj, że najchętniej na 

Lewicę głosują osoby najmłodsze, to poparcie wśród osób 18-29 lat wynosi około 17%, wśród 

30-latków jest to 10% i potem już to poparcie dla Lewicy maleje. Myślę, że warto też popatrzeć 

na Lewicę przez pryzmat płci i widzimy tutaj, że kobiety chętniej na Lewicę głosują niż 

mężczyźni i to jest różnica następująca: około 10% kobiet głosuje na Lewicę i około 7% 

mężczyzn. Nie jest to wielka różnica, natomiast widać to, że kobiety na Lewicę głosują chętniej. 

No, jak wielu komentatorów z pewnością mówiło i to też jest rzecz znana od wielu miesięcy, 

większe poparcie na Konfederację widać wśród mężczyzn – ta relacja jest odwrócona, 

mężczyźni około 10% głosowało na Konfederację, wśród kobiet jest to niecałe 4%. 

DR – A gdyby na podsumowanie naszej rozmowy bardzo ogólnie spojrzeć na mapę 

Polski; przyzwyczailiśmy się do takiego pęknięcia na pół, ta mapa teraz w 2023 roku jeśli chodzi 

o preferencje wyborcze, wygląda inaczej? 

Joanna Skrzyńska – Dalej to pęknięcie jest i wciąż utrzymują się województwa, które, no, 

tradycyjnie są bardziej konserwatywne i bardziej postępowe, widać natomiast te województwa, 

które można zaliczyć do bardziej konserwatywnych, jak na przykład województwo 

podkarpackie, województwo lubelskie – tam ta mobilizacja do pójścia na wybory była mniejsza 

niż w innych województwach, była niższa po prostu niż przeciętnie. 

 



Tvn24bis – Fakty 19:00  

Grzegorz Kajdanowicz – Na 3 partie opozycyjne, które mają przejąć władzę zagłosowało o 

4 miliony Polaków więcej niż na PiS. Państwowa Komisja Wyborcza ma już ostateczne wyniki 

wyborów do sejmu i senatu. 

[wyniki już zanotowane] 

Katarzyna Kolenda-Zaleska – … prezydent zwołuje pierwsze posiedzenie sejmu 

[w terminie do 14 listopada], na którym podaje się do dymisji obecny rząd. I to on [prezydent] 

desygnuje kandydata na premiera… w sejmie jednak słychać, że pierwsze posiedzenie sejmu 

odbędzie się dopiero 12 listopada… odchodząca władza chce jeszcze obchodzić Święto 

Niepodległości… są i inne argumenty, żeby nie zwlekać: 

Tomasz Grodzki – Wojna w Ukrainie, Bliski Wschód wrze. 

KKZ – Odpowiedzialność za to, co wydarzy się w najbliższych dniach i tygodniach ponosi 

wyłącznie Andrzej Duda… może pod koniec tygodnia spotkają się liderzy opozycyjni. 

 

GK – … Obserwatorzy OBWE piszą, że opozycja nie miała równych szans, rządowe 

media spółki [skarbu państwa] wspierały PiS bez zahamowań, władza zatarła różnice między 

tym, co państwowe i partyjne. 

Pia Kauma, Organizacja Bezpieczeństwa i Współpracy w Europie – Partia rządząca miała 

wyraźną przewagę przez niewłaściwy wpływ na wykorzystywanie środków państwa i publiczne 

media. 

Osce PA 

RP, wybory parlamentarne, 15 października 2023 r. 

Stanowisko w sprawie wstępnych wniosków i ustaleń 

kampania (…) została naznaczona nadużyciami środków publicznych i nierównymi 

warunkami jej prowadzenia. 

niewłaściwy wpływ na wykorzystanie zasobów państwa i mediów publicznych. 

podważając tym samym rozdział między państwem a partią i umożliwiając pewne 

obejście przepisów dotyczących finansowania kampanii. 

Arleta Zalewska – … nierówność polegała na tym, że ministrowie i wiceministrowie 

wykorzystywali państwowe limuzyny i pieniądze do organizacji wizyt i spotkań w wyborczych 

okręgach. A tego w kampanii robić nie wolno. Nierówność polegała też na tym, że politycy 

władzy do walki o głosy wyborców wykorzystywali kampanie informacyjne jak 800+, co w 

praktyce było akcją promującą konkretnych polityków za pieniądze ministerstwa rodziny. 

- Panie prezesie, czy nie obawia się pan utraty władzy? 

Kaczyński – Kiedy? Za 40 lat? To już nie będę żył. 

W referendum wzięło udział zaledwie 40% wyborców. 

 

GK – Czas pożegnań, powrotów i debiutów: 

Pożegnania – Janusz Korwin-Mikke i Tadeusz Cymański 

Roman Giertych i Ryszard Petru mieli przerwę, ale wracają 

Apoloniusz Tajner i Bogusław Wołoszański – to dla nich nowe wyzwanie 

Do sejmu nie dostali się: Jadwiga Emilewicz PiS, Zbigniew Girzyński PiS, Monika 

Pawłowska PiS, Przemysław Czarnecki PiS, Anna Maria Siarkowska Konfederacja, Dobromir 

Sośnierz Konfederacja, Janusz Korwin-Mikke Konfederacja, Iwona Śledzińska-Katarasińska 

KO, Halina Gil-Piątek KO, Paweł Poncyliusz KO, Maciej Gdula Lewica, Robert Bąkiewicz PiS. 

Polityczni debiutanci 

Sejm: Apoloniusz Tajner KO, Karina Bosak Konfederacja, Maciej Wróbel KO 

Wszyscy nowi posłowie złożą ślubowanie na pierwszym posiedzeniu nowego sejmu. 

Każdy, kto stracił mandat, dostanie odprawę blisko 40 tysięcy złotych. 

 

GK – Ukraińska armia po raz pierwszy zaatakowała rosyjskie cele amerykańskimi 

rakietami dalekiego zasięgu Atakam. Zaatakowano lotnisko wojskowe pod Berdiańskiem. 

Rakiety ATACMS o zasięgu 165 km są wystrzeliwane z wyrzutni Hajmars, których Rosjanie nie 

są w stanie wyśledzić. 



Wołodymyr Załenski, prezydent Ukrainy – Szczególne podziękowania dla Stanów 

Zjednoczonych. Nasze porozumienia z prezydentem Joe Bidenem są realizowane. Są 

wykonywane bardzo precyzyjnie. ATACMS sprawdziły się, sieją spustoszenie na zapleczu 

frontu. 

 

GK – Młodzi Polacy na co dzień nie przejmują się polityką. Od niedzieli to oni przewrócili 

stolik i pomogli zmienić władzę 

Wyborca – Dla młodych ludzi… poczułem olbrzymi przypływ radości, ale też nadziei… 

pokolenie które pamięta od dziecka reformę minister Zalewskiej, które pamięta strajk 

nauczycieli. Które pamięta czas pandemii i nauczania zdalnego. Prawo i Sprawiedliwość jest 

partią obciachu. Wiele młodych osób zagłosowało za Polską otwartą, bezpieczną, tolerancyjną, 

Polską otwartą na Unię Europejską, otwartą na świat 

Wiktoria Nowak, „dziewczyny na wybory” – Ja się popłakałam… nie, nie pamiętam innej 

Polski niż rządzonej przez PiS… dla mnie jako młodej dziewczyny, która naprawdę tutaj 

ostatnie miesiące spędziła na kampanii pro-frekwencyjnej 

- Aleksandra Wiśniewska lat 29 KO – W momencie najwyższych współczynników 

samobójstw wśród młodych ludzi w Europie… Dla wielu z nas to była walka o naszą przyszłość. 

Adam Gomoła, lat 24, najmłodszy poseł, Polska 2050 Najbliższe mojemu sercu to jest 

mieszkalnictwo 

 

GK – Fakty są takie, że karierę ogólnopolską zaczął u nas [TVN?] wytatuowany anglista 

zabłysnął determinacją i zaangażowaniem. Gdy nie mógł znaleźć nauczycieli, sam zaczął uczyć 

aż dziewięciu przedmiotów. Później dostał program w telewizji, a teraz Marcin Juzefaciuk dostał 

mandat do sejmu. 

 

TVN24bis 15:00 środa 2023-10-18 

Frekwencja za granicą – 90,34% 

Liczba kart ważnych: 574 673 

Liczba uprawnionych do głosowania: 636 099 

Za granicą 

Koalicja Obywatelska – 45,1% 

PiS – 16,2% 

Lewica – 14,4% 

Trzecia Droga – 12,1% 

Konfederacja – 8,9% 

Stany Zjednoczone 

PIS – 40,0% 

Koalicja Obywatelska – 35,5% 

Lewica – 6,6% 

Konfederacja – 5,9% 

Niderlandy 

Koalicja Obywatelska – 43,6% 

Lewica – 20,0% 

Konfederacja – 13,2% 

Trzecia Droga – 12,4% 

PiS – 8,1% 

♣ 
2023-10-18 środa 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,4488 

Tvn24bis – Fakty Grzegorz Kajdanowicz 

 

UKRAINA WALCZY – sześćsetny drugi dzień 

 

GK – To, co stało się dziś przed południem w Poznaniu budzi absolutny szok 

i przerażenie. Grupa przedszkolaków szła na spacer, nagle siedemdziesięcioletni mężczyzna 



nożem zaatakował pięciolatka, ranił go w klatkę piersiową, chłopca reanimowało pogotowie. W 

szpitalu natychmiast był operowany. Niestety, nie udało się go uratować. 

 

GK – Więzy rodzinne w sejmie i w senacie. 

 

GK – Tę wizytę można uznać za początek nieformalnych konsultacji – premier Mateusz 

Morawiecki był dziś w pałacu prezydenckim, ale politycy i Polacy nie doczekali się żadnego 

komunikatu ze strony prezydenta. 

 

GK – … Kaczyńskiemu brakuje aż 37 posłów… Liderzy partii opozycyjnych powinni 

pójść do prezydenta ze swoją inicjatywą… Łącznie na trzy komitety [KO + Trzecia Droga + 

Lewica] zagłosowało prawie 12 milionów Polaków. 

[Dodam, że te trzy ugrupowania nie wykonały w czasie kampanii (a i przed) żadnego 

ruchu, aby się zbliżyć, skoro mają wspólnie rządzić. Również jest nieszczęśliwe, że ta 

nieformalna koalicja trzech koalicji nie popracowała nad tworzeniem zwłaszcza formalnej, 

rzeczywistej jedności, bo nadal jest to zbitka ponad dziesięciu ugrupowań – to jest nawet 

niebezpieczne. Przecież na przykład Koalicja Obywatelska powinna się zebrać i zjednoczyć w 

jedną partię tych pięć (!) ugrupowań: Platforma Obywatelska + .Nowoczesna + inicjatywa 

Polska (iPL Barbary Nowackiej) +Zieloni + Ruch Samorządowy AgroUnia TAK] 

[Podobnie Nowa Lewica skupia ponadto partie: Lewica Razem + Polska Partia 

Socjalistyczna + Unia Pracy + Socjaldemokracja Polska] 

 

GK – Zbigniew Ziobro – Suwerenna Polska – w wyborach nie stracił żadnego mandatu, 

jego ludzie są w sejmie (19 posłów w tym 2 kobiety) i czekają na decyzje: czy zostać w klubie 

PiS-u? czy utworzyć klub własny? I być konkurencją dla prezesa [Kaczyńskiego] 

 

GK – Trzecią Drogą weszło do sejmu 65 posłanek i posłów. Skład sił Hołowni i Kosiniaka 

jest taki sam – albo utworzą wspólny klub, albo dwa oddzielne. W PSL-u są doświadczeni 

posłowie, ale frakcja Hołowni to zagadka. 

Maciej Knapik – Polska 2050 – lidera znamy, za liderem stoją ludzie nieznani, bo posłami 

Jeszcze nie byli. 

Sławomir Cwik, przedsiębiorca, odnawialne źródła energii 

Rafał Kasprzyk, pracował w firmach budowlanych 

Hołownia – Obiecywaliśmy, że przewietrzymy sejm i dokonaliśmy tego. 

MK – Polska 2050 – 33 posłów i 5 senatorów. Jest wśród nich (dawniej Koalicja 

Obywatelska i Nowoczesna) Paulina Hennig-Kloska, Joanna Mucha, Ryszard Petru, Mirosław 

Suchoń, Paweł Zalewski, Michał Gramatyka i Tomasz Zimoch. Senat: Jacek Trela, Mirosław 

Różański, Maciej Żywno, Piotr Masłowski i Grzegorz Fedorowicz. 

Reszta to sejmowi debiutanci: Szymon Hołownia + 25 innych posłów. 

Maciej Żywno, senator, 7 lat wicewojewodą, marszałkiem województwa podlaskiego, 

sekretarzem miasta 

PSL to więcej znanych nazwisk, ale reprezentacja partii to 32, ale 6 senatorów 

Krzysztof Gawkowski, Nowa Lewica – Partie są zaskoczone tym, że mają spore kluby, 

więc mogą podjąć różne decyzje. 

Oddajmy głos debiutantom, którzy już umieją unikać otwartych odpowiedzi: 

Izabela Bodnar, Polska 2050 – Jestem otwarta na oba scenariusze, niech się panowie 

dogadają między sobą 

Urszula Pasławska, PSL – Polacy dali nam premie za współpracę. 

MK – razem stanowiliby większą siłę – osobno, ale razem 

 

GK – Prezydent i premier Izraela witali na lotnisku Joe Bidena… 

 

GK - …według amerykańskiego instytutu studiów nad wojną – rakiety zmuszą Rosjan do 

przeniesienia zaplecza dalej od linii frontu. 

Witalij Barabasz 



Mer Awdijiwki 

Jest bardzo gorąco, trwają całodobowe ostrzały i walki. To jeszcze nie koniec tej 

historii. Wróg się przegrupowuje. Od trzech dni ściąga cały sprzęt, który tylko 

może. 

 

GK – Wśród pilnych i bardzo pilnych spraw dla nowego rządu jedna jest kluczowa: budżet 

na przyszły rok. To nie będzie prezent od PiS-u, według ekspertów jest nierealny. Partia władzy 

wydawała poza budżetem miliardy, część ukryła w specjalnych funduszach, a zadłużenie Polski 

to nawet 2 biliony złotych. 

♣ 
2023-10-19 czwartek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,4529 

Tvn24bis – Fakty Grzegorz Kajdanowicz 

 

UKRAINA WALCZY – sześćsetny trzeci dzień 

 

GK – Jest zaproszenie z pałacu prezydenckiego dla liderów partii, które dostały się do 

sejmu, ale nie będzie okrągłego stołu. Andrzej Duda spotka się z przedstawicielem każdego 

komitetu oddzielnie. Opozycja pójdzie z jasnym przekazem: jak najszybciej chcemy razem 

tworzy rząd. 

Katarzyna Kolenda-Zaleska – … prezydent spotka się osobno z Donaldem Tuskiem, 

któremu zarząd Platformy powierzył misję tworzenia nowego rządu, osobno z liderami Trzeciej 

Drogi i osobno z Lewicą. 

Przed konsultacją u prezydenta liderzy wydadzą wspólne oświadczenie. Donald Tusk 

spotkał się osobno i z liderami Trzeciej Drogi, i z liderami Lewicy. O podziale stanowisk na 

razie nie ma mowy, a Donald Tusk na zarządzie Platformy prosił o niespekulowanie na ich 

temat. W przyszłym tygodniu Donald Tusk poleci do Brukseli w sprawie odblokowania 

pieniędzy z Krajowego Planu Odbudowy… Ci, którzy stali do późnej nocy w kolejce do 

głosowania, chcieli się obudzić w innej Polsce, a trzeba czekać… PiS sugeruje, że mógłby się 

dogadać z PSL-em i stworzyć koalicję. 

Mówiliśmy jasno: albo #Trzecia Droga, albo trzecia kadencja @pisorgpl. 

Dziękujemy za ogromny mandat zaufania i każdy głos. Możecie być pewni: 

ŻADNEJ koalicji z PiS. Polska potrzebuje zmiany na lepsze! 

Źródło: twitter.com/KosiniakKamysz 

KKZ – Opozycja obawia się, co do 14 grudnia mógłby zrobić PiS. Dla PiS-u zwłoka z 

powołaniem rządu jest politycznie korzystna, bo chce pokazać opozycję walczącą o stołki i 

rzekomo skłóconą, to już się dzieje w rządowej telewizji. Prezydent kończy swoją prezydenturę 

za półtora roku. 

- Fundusz sprawiedliwości nadzorowany przez ministra Ziobro właśnie ogłosił konkurs, do 

wydania jest 15 milionów. Wśród chętnych organizacje powiązane z politykami Suwerennej 

Polski. W Lasach Państwowych wygląda to jeszcze ciekawiej. Jak mówi posłanka Trzeciej 

Drogi, są właśnie podpisywane długoletnie umowy na promocję, obsługę prawną i inne. 

- Dziś jest doradcą społecznym, ale za kilka dni będzie prezydenckim ministrem. Marcin 

Masztalerek mówi, że prezes Kaczyński powinien iść na emeryturę, a kampania PiS-u została 

koncertowo zawalona. Politycy tej partii nie poddają się, walczą o większość. Niektórzy poczuli 

się nawet PSL-owcami. 

[PiS 194 + PSL 32 = 226 

KO 157 + Polska 2050 33 + Lewica 26 = 226 

Konfederacja 18] 

 

GK – Powoływanie sędziów niezgodnie z prawem to jeden kluczowych punktów spornych 

kończącego misję rządu z Brukselą i ważny powód zablokowania naszych pieniędzy z KPO. 

Tymczasem w dniu ogłoszenia wyników wyborów prezydent powołuje kolejnych 

kilkudziesięciu neo-sędziów. 



Fundacja Wolne Sądy – społecznicy proponują: Na początek naprawić bałagan w 

skłóconym i upolitycznionym Trybunale Konstytucyjnym 

[To wiemy, ale jak zmienić TK? Również na początek rząd będzie miał możliwości 

równoczesnego naprawiania na wielu frontach, tam gdzie nie trzeba nowych przepisów]. 

 

GK – Za kilka godzin w specjalnym przemówieniu Joe Biden ma zapewnić, że Stany 

Zjednoczone będą wspierać Izrael i Ukrainę. Poprosi Kongres o 100 miliardów dolarów 

pomocy. Ukraina potrzebuje przede wszystkim obrony przeciwlotniczej, także amunicji, by 

odpierać rosyjskie ataki. 

Katarzyna Sławińska – Od półtora tygodnia ukraińskie siły skutecznie odpierają 

największy od 9 lat [?] rosyjski szturm na Awdijiwkę [koło Doniecka], miasto nazywane bramą 

do Doniecka. W czasie próby okrążenia miasta Rosjanie stracili już nie tylko kilkadziesiąt 

czołgów, ale i samolotów. Żołnierzy w okopach wspierają koledzy, którzy w specjalnych w 

czasie takich, jak ta akcji desantowych na Krymie, niewielkie oddziały przemieszczają się teraz 

na skuterach wodnych, docierają do wybrzeży półwyspu. Odwracają uwagę wroga i wymagają 

przerzucania wojsk. Podobny cel mają ataki na most krymski. Ochrona kluczowej dla 

zaopatrzenia wojsk przeprawy stało się dla Rosjan dużym obciążeniem. 

♣ 



2023-10-20 piątek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,4675 

Tvn24bis – Fakty Anita Werner 

 

UKRAINA WALCZY – sześćsetny czwarty dzień 

 

AW – Prezydent o konsultacjach w przyszłym tygodniu: Będę chciał zapytać o 

potencjalnych kandydatów na premiera. Zadam też sakramentalne pytanie o to, czy dysponują 

większością. – Właśnie to ma usłyszeć od Andrzeja Dudy każdy lider partii. I właśnie to będzie 

pierwszy krok do powstania nowego rządu. 

Tusk do dziennikarzy – Milczenie jest złotem, kochani. 

Arleta Zalewska – Te rozmowy przyszłej większości (Donald Tusk KO, Włodzimierz 

Czarzasty Lewica, Władysław Kosiniak-Kamysz i Szymon Hołownia Trzecia Droga) już trwają. 

[Powinny trwać co najmniej od kilu miesięcy]. 

Wszyscy razem pojawią się na początku przyszłego tygodnia do prezydenta, choć 

osobnych spotkaniach iść z jednym komunikatem. 

Władysław Kosiniak-Kamysz – Żeby nie ryzykował wskazywania kandydata na premiera, 

który nie uzyska większości w sejmie. My tworzymy stabilną większość. 

AZ – Prezydent w wywiadzie dla tygodnika „Solidarność” powiedział, że nie widzi 

powodu, by kadencję obecnego sejmu skracać. Co oznacza, że po raz pierwszy nowi posłowie 

pojawią się w sejmie po 12 listopada. 

Rafał Trzaskowski – Zdecydowanie za wcześnie, by rozmawiać o personaliach. 

AZ – To według nieoficjalnych informacji przymiarki do podziału stanowisk są już 

prowadzone. Jeśli to Donald Tusk zostanie premierem, stanowisko marszałka sejmu ma objąć 

któryś z liderów Trzeciej Drogi, a marszałka senatu Lewicy. Ministerstwa odpowiednio: 

sprawiedliwości, spraw wewnętrznych i finansów oraz sprawy europejskie ma przejąć Koalicja 

Obywatelska. Rolnictwo i gospodarkę PSL. Sprawy zagraniczne i cyfryzację Polska 2050, 

edukację, mieszkalnictwo Lewica. [Ale co to znaczą media, wszędzie dotrą i już wiedzą]. 

AZ – Kluczowe negocjacje dotyczą ministerstwa obrony, zdrowia i klimatu. Z podziałem 

resortów, jak słyszymy, problemu nie będzie. Z naszych informacji wynika, że Donald Tusk 

chce, by w sejmie była równa ilość kobiet i mężczyzn. 

 

AW – Zbigniew Ziobro pręży muskuły, choć ucieka przed pytaniami dziennikarzy. 

Szkoda, bo ważnych pytań jest sporo. Na przykład: Czy wynik PiS-u to zwycięstwo, czy 

porażka? I czy za ten wynik odpowiada premier? Kiedy słychać, co mówią jego posłowie i jak 

bardzo różni się to od narracji posłów PiS-u, jak wygląda po wyborach zjednoczenie 

Zjednoczonej Prawicy, o tym: 

Jakub Sobieniowski – Jak widać, Zbigniew Ziobro wyszedł z ukrycia. Częściowo. Bo 

zorganizował briefing o samochodach elektrycznych. Ale przed pytaniami uciekł. Ale wiedział, 

że są, wiele pytań. Pretensje dziennikarzy są uzasadnione, bo prezes Suwerennej Polski po 

wyborach ciągle nie ocenił ich wyniku, nawet nie zorganizował oświadczenia, by podziękować 

wyborcom. Na zebraniu w siedzibie PiS-u, jak widać, chroni go płot zbudowany przez PiS. W 

Toruniu w czasie wizyty w zbudowanym (Muzeum Pamięć i Tożsamość imienia świętego Jana 

Pawła II) przez Tadeusza Rydzyka także z podatków Polaków nie groziły mu trudne pytania, na 

przykład, co najbardziej oczywiste: Czy wynik wyborów to dla PiS-u zwycięstwo, czy porażka? 

Zbigniew Bogucki, KW PiS – Niewątpliwie to jest zwycięstwo Prawa i Sprawiedliwości. 

Oczywiście chcielibyśmy, żeby to było zwycięstwo większe, o te 3 4% 

JS – Ten poseł mówi o zwycięstwie, a jak widać: 

Patryk Jaki, eurodeputowany, Suwerenna Polska 

„…nam zależy tylko na tym, aby szybko wyciągnąć wnioski z przegranej i jej 

najważniejszych powodów…” 

Źródło: twitter.com/PatrykJaki 

JS – To polityk najbliższy Zbigniewowi Ziobrze i on pisze o przegranej w czasie, gdy 

reszta klubu PiS-u mówi o zwycięstwie, chociaż niecała reszta: 



Jadwiga Emilewicz, KW PiS – Partia rządząca powinna wziąć odpowiedzialność. Jeżeli 

podnieśliśmy tak wysoko temperaturę społeczeństwu, zwłaszcza tym młodym ludziom, no, to 

powinniśmy sobie zadać pytanie: co takiego się wydarzyło, że sprawiło, że tak gwałtownie 

zdecydowali się wziąć udział w procesie demokratycznym i dlaczego na to zwrócili, no, bo 

trudno tego nie zauważyć, że młodzi ludzie tym razem, kiedyś dali zwycięstwo Andrzejowi 

Dudzie, dzisiaj przynieśli porażkę Prawu i Sprawiedliwości. 

JS – Tu (Zbigniew Ziobro) padłoby też pytanie o ewentualne przyczyny autorów 

zwycięskiej porażki. Na przykład o relacje tego ministra z premierem – złe relacje. To było 

widoczne także w kampanii. 

Krzysztof Gawkowski, KW Nowa Lewica – Zbigniew Ziobro dlatego będzie robił 

wszystko, by osłabić swoich konkurentów. Ale konkurentem nie jest Kaczyński, tylko ludzie, 

którzy mogliby zstąpić Kaczyńskiego w przyszłości. 

JS – Oprócz Mateusza Morawieckiego Zbigniew Ziobro nie lubił też z wzajemnością szefa 

parlamentarnego klubu PiS-u. Według nieoficjalnych, ale bardzo wiarygodnych informacji, jest 

w PiS-ie plan, że Ryszard Terlecki straci to stanowisko. Nowym szefem klubu PiS-u ma być 

Mariusz Błaszczak, Dzięki temu ma być to jeden klub bez podziału na PiS i Suwerenną Polskę. 

Ale nowy szef klubu będzie też musiał się zmierzyć z takimi nastrojami: 

Jarosław Zieliński, KW PiS – Oczywiście najwyższe wyniki uzyskał Jacek Sasin, który 

był na pierwszym miejscu listy i Adam Andruszkiewicz, no, przy potężnej kampanii i co tu dużo 

mówić, bardzo wyraźnym wsparciu i ułatwieniu rządowym. 

 

AW – Wielkie sprzątanie po kampanii wyborczej. 

- Są nam bardzo potrzebne, nie przemakają, wiatroodporne 

- Będą służyły za izolację do boksów dla psów 

- Te banery nie będą się nawzajem obrzucać błotem, a będą chronić przed błotem. 

 

AW – Jeśli nie powstrzymamy apetytu Putina, to nie zatrzyma się na Ukrainie – tak mówi 

Joe Biden (Bajden) w orędziu do Amerykanów, ale ten akurat fragment może też zainteresować 

Polaków. Prezydent Stanów Zjednoczonych zapewnił, że USA nie wycofają się z pomocy dla 

Ukrainy. Zagwarantował też pomoc dla Izraela. 

Joe Biden, prezydent USA – To nie w obliczu punktu zwrotnego w historii, to jeden z tych 

momentów, w których decyzje, które podejmiemy dzisiaj zadecydują o przyszłości na 

nadchodzące dziesięciolecia. 

Jeżeli nie powstrzymamy apetytu Putina na władzę i kontrolę na Ukrainą, to on nie 

zatrzyma się na Ukrainie. Już groził i przypominał Polsce, że jej Zachodnie ziemie są darem od 

Rosji. A jeden z jego najbliższych doradców były prezydent Rosji nazywał Estonię, Łotwę i 

Litwę bałtyckimi prowincjami Rosji. 

Anna Czerwińska – … przekonywał coraz bardziej oporny Kongres, że trzeba dalej 

pomagać Ukrainie. 

Joe Biden – Putin zaprzecza, jakoby Ukraina kiedykolwiek miała prawdziwą 

państwowość, twierdząc, że Związek Radziecki stworzył prawdziwą Ukrainę. Zaledwie dwa 

tygodnie temu mówił światu, że jeśli Stany Zjednoczone i jej sojusznicy wstrzymają pomoc dla 

Ukrainy, to zostanie jej tydzień życia. Ale jej nie wycofamy. 

AC – Przypominał o masowych grobach na Ukrainie, o torturach i gwałtach i o tysiącach 

porwanych dorosłych, o ukradzionych rodzicom dzieciach. Joe Biden wspominał też swoją 

wyprawę do ogarniętej wojną Ukrainy: 

Joe Biden – Na początku tego roku wsiadłem na pokład Air Force One i w tajemnicy 

poleciałem do Polski. Przesiadłem się do pociągu z przyciemnionymi szybami i jechałem 10 

godzin do Kijowa, aby stanąć z narodem Ukrainy przed pierwszą rocznicą ich odważnej walki z 

Putinem. 

AC – Prezydent Biden podkreślał, że jeśli Ameryka porzuci Ukrainę, pozwoli Putinowi 

wymazać jej niepodległość, to może też zachęcić innych potencjalnych agresorów w różnych 

częściach świata. Amerykańska administracja zwróciła się do Kongresu o uchwalenie kolejnego 

pakietu pomocy: 

Kolejny pakiet pomocy 



Łączna wartość: 109 mld dolarów 

61,4 mld dolarów  dla Ukrainy 

14,3 mld dolarów dla Izraela 

18 mld dolarów na uzupełnienie arsenału USA 

13,6 mld dolarów na wzmocnienie południowej granicy USA 

2 mld dolarów dla Tajwanu 

Joe Biden – Hamas i Putin reprezentują różne zagrożenia, ale łączy ich to samo – chcą 

całkowicie unicestwić sąsiednią demokrację. 

Nie pozwolę na to. 

 

AW – Bądźcie gotowi. Wkrótce zobaczycie Gazę od środka. – Tak żołnierzom piechoty 

oznajmił izraelski minister obrony… 

 

AW – Rząd PiS zostawia w budżecie dziurę, która na dziś wynosi 34 mld złotych. 

Michał Tracz – Donald Tusk będzie w Brukseli w środę i czwartek, będzie rozmawiał o 

pieniądzach z KPO. Pytanie tylko: kiedy pieniądze trafią do Polski? 

Priorytety ws. Praworządności 

- upolityczniona Krajowa Rada Sądownictwa 

- orzekanie przez neo-sędziów 

- nowy system dyscyplinarny 

 

AW – Wielkie sprzątanie po kampanii wyborczej. Banery i plakaty wciąż wiszą niemal 

wszędzie. Najwyższy już czas się ich pozbyć, najlepiej z głową. Okazuje się, że mogą teraz 

służyć koniom, psom i kozom. 

Marzanna Zielińska – … przed wiatrem, deszczem i zimnem chronić będą w Ojrzanowie 

w kujawsko-pomorskiem kozy i na pewno przydadzą się w każdym schronisku dla zwierząt. W 

azylu dla koni w Gubinie banery są potrzebne na kilometry, dosłownie, dwa kilometry do 

ogrodzenia pastwiska. Poduszka czy torba na zakupy, byle nie na wysypisko śmieci, bo taki 

baner będzie się rozkładał 400 lat. 

- W Tychach, gdzie wisiał taki duży baner, zgłosił się klub żeglarski, chce wykorzystać ten 

materiał, im się to przyda. 

MZ – W Szczecinie przyda się do ocieplenia szklarni. To, co uda się zebrać w Kielcach i 

okolicach, pojedzie do Ukrainy, tam banery mogą uratować niejedno życie. Na sprzątanie po 

wyborach komitety mają 30 dni. 

♣ 



2023-10-21 sobota 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,4675 

Tvn24bis – Fakty Diana Rudnik 

 

UKRAINA WALCZY – sześćsetny piąty dzień 

 

DR – O sztuce przegrywania. Pierwszy raz po wyborach prezes PiS tłumaczy ich wynik, 

która dla PiS oznacza utratę władzy. Jedenaście i pół miliona wyborców pokazało rządom 

zdecydowaną, jednoznaczną czerwoną kartkę. Jarosław Kaczyński przyznaje, że Polska się 

zmieniła. I mówi o urojonej rzeczywistości. 

Kaczyński – Mieliśmy tutaj do czynienia oczywiście także z szeregiem błędów z naszej 

strony 

Maciej Knapik – Z naszej, czyli nie z mojej – mówi prezes, tak jak nawet osoba z jego 

środowiska otwarcie twierdzi co innego: 

Radio zet – Kaczyński powinien odejść na polityczną emeryturę, tak, czy nie? 

Marcin Mastalerek, doradca prezydenta Andrzeja Dudy, wypowiedź z 19 października: – 

Tak. 

MK – prezes przyznał, że Polska się zmieniła, czyli jest inna niż myślał, ale sugeruje, że 

Polacy choć tyle od PiS-u dostali, są niewdzięczni. 

Kaczyński – Ludzie nie głosują z wdzięczności. 

MK – To prawda. Nie z wdzięczności, bo rozumieją, że PiS oferuje ich własne pieniądze z 

podatków. Ale prezes twierdzi, że niewiele rozumieją, bo są otumanieni. 

Kaczyński – Urojona rzeczywistość opanowała umysły takiemi otumanienia. To urojenie, 

można powiedzieć, było totalne. 

MK – Jedenaście i pół miliona (11 599 090) wyborców urojeni kłamstwem, uważa prezes. 

A może jest odwrotnie – odpowiada opozycja – może to prezes żyje w wymyślonym świecie, w 

którym w Smoleńsku dokonano zamachu, opozycja każe jeść robaki, Unia Europejska zabrania 

wchodzenia do lasu, masowo psują się dystrybutory benzyny, a Tusk w kółko powtarza: für 

Deutschland. Prezes uwierzył we własną propagandę, Polacy nie uwierzyli – słyszymy. 

Krzysztof Śmiszek, KW Nowa Lewica – Jak człowiek, który od wielu, wielu lat jest 

otoczony zgrają ochroniarzy, który spotyka się tylko z wybranymi osobami, może cokolwiek 

wiedzieć 

MK – Zderzenie z rzeczywistością prezesa widać było w lokalu wyborczym – mówi 

opozycja. 

Urszula Pasławska, KKW Trzecia Droga, PSL – Widać było to ogromne zdziwienie, 

wzburzenie 

MK – że każdy musi iść na koniec kolejki? Tak? W istocie jest ofiarą tutaj. 

UP – No, nie. Ponieważ mógł tę rzeczywistość właściwie ocenić, miał wszystkie 

instrumenty 

MK – Po 8 latach rządów PiS-u w oczach prezesa ludzie są otumanieni, a w Polsce hulają 

obce siły zewnętrzne z Berlina czy Moskwy i opozycja… By uniknąć obcych sił, trzeba by się 

było całkowicie odciąć, podaje przykład: 

Kaczyński – W Turkmenii my nie chcemy całkowitej zemsty. Ani wjechać, ani wyjechać. 

MK – Turkmenii nie ma, chodziło chyba o Turkmenistan. Państwo niezbyt otwarte… 

[nie rozumiem, o co chodziło z tym Turkmenistanem] 

♣ 
2023-10-22 niedziela 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,4675 

Tvn24bis – Fakty Diana Rudnik 

 

UKRAINA WALCZY – sześćsetny szósty dzień 

 

DR – Były szef CBA stawia pytania obecnemu szefowi CBA [Centralne Biuro 

Antykorupcyjne], a każde brzmi niemal jak zarzut: Czy służby specjalne na masową skalę miały 



podsłuchiwać polityków opozycji, zwłaszcza Trzeciej Drogi i to tuż przed wyborami, co 

mogłoby być tuż po nich? Paweł Wojtunik mówi o ryzyku powstania spisku. 

Maciej Knapik – Oto ośrodek CBA w Lucieniu, tu na dwa dni przed wyborami odbyła się 

odprawa. Czy jest prawdą – zadaje pytania były szef CBA – że wtedy wydano tu specjalne 

polecenia? 

Paweł Wojtunik – aby w kontekście wyborów parlamentarnych, masowo stosować 

kontrolę operacyjną wobec przedstawicieli ugrupowań opozycyjnych? 

MK – Czy te zalecenia płynęły z góry? – Pyta dalej PW – Czy koordynator służb, albo 

jego zastępca wiedzieli o tym? Czy byli na tym spotkaniu? Godzili się na to? 

PW – Możemy mówić o ryzyku powstania spisku. 

Stąd, jak słyszymy, szczególne zainteresowanie posłami Trzeciej Drogi. Dużo tu 

debiutantów, których można nakłonić lub zmusić zdobytymi informacjami do przejścia na stronę 

PiS-u. Liderzy z kolei są źródłem wiedzy o powyborczych planach. 

Inwigilację w razie konieczności rozpoczyna się bez zgody sądu, a za wiedzą prokuratora 

generalnego. Jeśli przez 5 dni zgody sądu nie ma, zebrany materiał, podsłuchy, dane z 

komputera służby mają zniszczyć. I co z tego? Słyszymy… 

♣ 
2023-10-23 poniedziałek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,4552 

Tvn24bis – Fakty Anita Werner 

 

UKRAINA WALCZY – sześćsetny siódmy dzień 

 

AW – Minister Mariusz Kamiński zabiera głos: Dość kłamstw. CBA nie inwigilowała 

opozycji. – Opozycja mówi na to, że nie wierzy ministrowi skazanemu za nielegalną inwigilację. 

Zapomniałem. Wymagaj, aby spotkania ważne dla Was odbywały się bez 

telefonów. Skrzynka przed wejściem na nie. Dostali prikaz, aby utrącić jak 

najwięcej ludzi. Włącznie z tym że będą udostępniać rozmowy do mediów. 

Dostali klauzulę bezkarności. Część chłopaków idzie na L4 [zwolnienie 

chorobowe] 

Wojciech Czuchnowski, dziennikarz „Gazety Wyborczej” – z tego co wiem, [ostrzeżenie 

wysłał] to był funkcjonariusz jednej ze służb, który był obecny podczas jenej z takich odpraw. 

Maciej Knapik – Kontrola operacyjna miała być stosowana, jak sugeruje Wojtunik, z 

wykorzystaniem przepisu, że CBA może tylko doraźnie tylko za zgodą prokuratora generalnego 

rozpocząć inwigilację, a zgoda sądu może być wydana później w ciągu 5 dni. Prokuratorem 

generalnym jest Zbigniew Ziobro. System kontroli nad inwigilacją także kontroli rządowej 

powinien być zmieniony. 

Krystian Markiewicz, prezes Stowarzyszenia Sędziów Polskich „Iustitia” – Ogrom tych 

zmian jest tak duża, że przypadkowość tego rozpatrującego wnioski powoduje, że ta kontrola 

jest kontrolą fikcyjną. 

Opozycja przypomina, że gdy przeinaczone wiadomości z telefonu Krzysztofa Brejzy, 

pojawiły się w mediach rządowych. 

Kaczyński – … mogą być ciekawe wydarzenia 

MK – To słowa prezesa z wieczoru wyborczego, zdaniem części polityków opozycji to 

właśnie zapowiedź działań podobnych jak wobec Krzysztofa Brejzy. 

 

AW – Rekordowa frekwencja – rekordowy bonus. [coś strażacy mieli otrzymać za 

wożenie ludzi na wybory] 

 

AW – Już jutro konsultacje u prezydenta, ale wcześniej wspólne wystąpienie czterech 

liderów. Przekaz jest jasny: demokratyczna opozycja ma większość i jest gotowa tworzyć nowy 

rząd. Negocjacje już trwają, ale po cichu. 

Katarzyna Kolenda-Zaleska – … decyzji prezydenta możemy nie poznać do pierwszego 

posiedzenia sejmu, planowanego po 11 listopada, bo obecna władza chce obchodzić Święto 

Niepodległości. Ma to być próba zorganizowania wielkiej demonstracji, wokół której PiS 



zbudowałby swoją przyszłość i t bliską, bo wybory samorządowe już za pół roku. Opozycja 

musi więc czekać na ruch prezydenta i w tym czasie prowadzić negocjacje o tworzeniu 

wspólnego rządu. Rozważane są różne scenariusze: premierem zostaje Donald Tusk, a 

wicepremierami zostają: Szymon Hołownia, Władysław Kosiniak-Kamysz i Włodzimierz 

Czarzasty. Hołownia jasno zakomunikował Tuskowi, że chce być marszałkiem. Jest 

prawdopodobne, że Szymon Hołownia fotel marszałka [sejmu] otrzyma, choć nie ma żadnego 

doświadczenia parlamentarnego, a PiS będzie twardą opozycją. Wstępnie też toczą się dyskusje 

o podziale stanowisk ministerialnych. 

[To właśnie za każdym razem tak wygląda: niby jest jedność, ale jakby nie było, jest walka 

liderów o naczelne stołki, podczas gdy chciałoby się, aby wszelkie stołki zajmowali fachowcy. 

Tak na przykład prezydent stolicy powinien zostać prezydentem Polski]. 

 

AW – Trzecia Droga albo trzecia kadencja PiS-u. To wyborcze hasło, które po wyborach 

też brzmi wyraźnie. Czujemy gigantyczne zobowiązanie wobec ludzi, którzy na nas zagłosowali 

po to, by nie rządził Jarosław Kaczyński. Politycy PSL-u też mają jasny przekaz, nawet wtedy, 

gdy politycy PiS-u nagle uwielbiają PSL. 

Arleta Zalewska – … i tak każdy polityk PSL-u nie pozostawia żadnych wątpliwości, co 

usłyszałby przedstawiciel PiS-u wysłany do niego z propozycją wejścia do ich rządu: 

Dariusz Klimczak, Trzecia Droga, PSL – Są świadomi, co przez te 8 lat usłyszeli ode 

mnie, mniej więcej usłyszeliby to samo: Żeby gonili się na drzewo. 

 

AW – W sortowni poczty w Charkowie zginęło 6 osób, to kolejny przykład, jak rakiety 

Putina trafiają w cywilów. Awdijiwka teraz zmieniona w gruzowisko, ale mimo takich ataków, 

jak przypominał ukraiński prezydent, Ukraina nie złamie się. Wytrzyma. Ukraińscy żołnierze 

trenują w rzece w Dojczlandzie, jak przerzucać sprzęt prze Dniepr. 

Katarzyna Sławińska – Awdijiwka, 30-tysięczne kiedyś miasto zamienione w ruinę. Tylko 

ostatniej doby Rosjanie przypuścili na Awdijiwkę 20 ataków. W tych gruzach wciąż żyje ponad 

półtora tysiąca osób. Mimo potężnych strat Rosjanie wciąż przerzucają w ten rejon nowe siły. 

Ich celem jest okrążenie strategicznie ważnej Awdijiwki i odciągnięcie ukraińskich sił od 

kontrofensywy na południu… 

♣ 
2023-10-24 wtorek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,4604 

Tvn24bis – Fakty Anita Werner 

 

UKRAINA WALCZY – sześćsetny ósmy dzień 

 

AW – Czterech liderów i jeden kandydat na premiera: Donald Tusk. Demokratyczna 

opozycja wysłała wspólny jasny sygnał, zanim Donald Tusk wszedł na konsultacje z Andrzejem 

Dudą. W sejmie jest większość i to na pewno, a co wiadomo o spotkaniu z prezydentem, o tym: 

Katarzyna Kolenda-Zaleska – … to wiadomo od dawna, ale dziś po porannych poufnych 

rozmowach liderzy specjalnie wystąpili wspólnie, by ich deklaracja wybrzmiała najbardziej 

oficjalnie, jak się da. 

Tusk – Tworzymy większość w parlamencie, jesteśmy gotowi do tworzenia rządu, 

dziękuję za potwierdzenie deklaracji, że lider partii największej w tych wyborach po stronie 

opozycji dostanie na pewno trudną misję tworzenia rządu 

KKZ – Andrzej Duda usłyszał to dziś od Donalda Tuska, jutro usłyszy ją dwukrotnie od 

polityków Trzeciej Drogi i od Lewicy. Wszystkim liderom bardzo zależało, by deklaracja 

tworzenia większości wybrzmiała w tonie wzajemnego zaufania. 

Tusk – Czas jest bardzo ważny, żeby nie tylko liczyć głosy, lecz żeby szanować siebie 

nawzajem jako równych partnerów 

Kosiniak-Kamysz – Cztery formacje, które będą solidarnie współpracować, będą 

współdziałać na rzecz odrodzenia wspólnoty narodowej i pojednania 

KKZ – Ogłoszenie Tuska kandydatem na premiera to była jedyna personalna decyzja 

przedstawiona przez nową koalicję. Różne krążą spekulacje, kto miałby objąć drugie stanowisko 



w państwie. Stanowiskiem marszałka zainteresowane są wszystkie partie tworzące sejmową 

większość, także Koalicja Obywatelska i Lewica. 

Tusk – w taki sposób, aby oddawały pełne partnerstwo i równość wszystkich podmiotów 

politycznych zaangażowanych w ten proces 

KKZ – Marszałek sejmu wybierany jest na pierwszym posiedzeniu, które nie wiadomo 

kiedy będzie. 

Czarzasty – Panie prezydencie, chcę panu powiedzieć, koniec kombinowania. Jest 

większość w sejmie, która wyłoni bez względu na to jaką drogą pan pójdzie w ląd. 

KKZ – Jeśli Andrzej Duda nie uszanuje woli większości, jest plan. Donald Tusk 

przedstawi cały skład koalicyjnego rządu i liderzy obecnej opozycji włączą prezydentowi zegar i 

zacznie się odliczanie dzień po dniu. 

 

AW – A co usłyszeli od prezydenta przedstawiciele PiS-u? Jasna deklaracja nie padła – 

mówi Rafał Bochenek, bo to on był u prezydenta razem z premierem i marszałkiem Terleckim. 

Wiceprezes PiS przyznaje, że chodzi o grę na czas. 

Jakub Sobieniowski – Tutaj nie było Jarosława Kaczyńskiego, za to był Marcin 

Masztalerek. Kilka dni po tym Marcin Masztalerek dostał od prezydenta awans na szefa jego 

gabinetu. PiS uznał to za afront, chociaż oficjalnie nikt tego nie przyznaje, a prezydent aż tak 

celebrował tę chwilę: 

ADP – Śmiało można powiedzieć: genialna, niezwykle przenikliwa i niezwykle odważna 

decyzja wówczas prezesa PiS, JK o tym, że AD będzie kandydatem na prezydenta. 

ADP – Widziałem, że ty nie przyjmujesz funkcji, tylko przyjmujesz odpowiedzialność. 

JS – Jeśli ADP chciał coś zasugerować tuż przed przyjazdem delegacji PiS bez prezesa 

PiS, to skład tej delegacji też mógł być uznany za afront wobec głowy państwa. W końcu na 

konsultacje z prezydentem nie przyjechał polityk najważniejszy, tylko Mateusz Morawiecki, 

który ma małe szanse, by dalej być premierem i Ryszard Terlecki, który ma małe szanse by 

nadal być szefem klubu PiS-u oraz Rafał Bochenek. Spotkanie u prezydenta było partyjnym 

spotkaniem… 

Marek Suski w rządowej telewizji w rozmowie z Agnieszką Kłopotek: – Pozdrawiam też 

tutaj pani tatę, pamiętam, jak był posłem i bardzo często wypowiadał się w sposób taki bardzo 

pro-polski 

Agnieszka Kłopotek – Nawet akceptowanie, panie pośle, nie taty, tylko męża, Eugeniusz 

Kłopotek jest moim mężem 

Suski – przepraszam 

Antoni Macierewicz – Tak zwaną trzecią drogę, to – nie droga? A noga, trzecia noga, 

możliwe, tego bym nie wykluczał 

…walczyć o to, by jak najdłużej działał rząd PiS, rząd niepodległościowy 

JS – Jeśli PiS gra na czas, to mówi wiceprezes partii i jak widać, tak bywa to oceniane, to 

prezydent powinien wziąć to pod uwagę. I to też, że Ziobro kluczy i nie chce powiedzieć, czy 

utworzy klub z PiS, czy swój własny? 

 

AW – Centralny Port Komunikacyjny i co dalej? 

♣ 
2023-10-25 środa 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,4758 

Tvn24bis – Fakty Anita Werner 

 

UKRAINA WALCZY – sześćsetny dziewiąty dzień 

 

AW – Donald Tusk w Brukseli z misją ratowania pieniędzy, które, jak mówi, Polsce się 

należą, z misją odbudowania pozycji Polski w Europie. Spotkania były nieformalne. 

Katarzyna Kolenda Zaleska – Przede wszystkim nastawienie do Polski i to już tutaj widać 

w Brukseli po tym pierwszym dniu pobytu Donalda Tuska. Tusk powiedział: Polska wróciła do 

Europy. Skończyły się spory, skończyły się konflikty, zacznie się normalna współpraca. 

Oczywiście o żadnych decyzjach nie ma dzisiaj mowy, nie ma przecież rządu, bo przecież nie 



ma nawet desygnowanego kandydata na premiera. Ale ten pierwszy krok do odblokowania 

pieniędzy z KPO z pewnością dzisiaj został zrobiony, bo jak usłyszał dzisiaj Donald Tusk: 

Europa chce być elastyczna. Tu w Brukseli Donald Tusk nie musi się nikomu przedstawiać, 5 lat 

był szefem Rady Europejskiej, wcześniej polskim premierem, później szefem Europejskiej Partii 

Ludowej, zna tu wszystkich i wszyscy go znają. Tu przyjechał rejsowym samolotem z niewielką 

grupą doradców. Przyjechał z jasnym komunikatem do Europy: w Polsce zaszła zmiana. 

Tusk w Brukseli – Wszyscy udowodniliśmy sobie, ale i światu, że jeśli wierzy się 

w zmianę, jeśli podejmie się wysiłek, to się opłaci. I tak się stało. Droga Urszulo, Polacy czekali 

na ten moment bardzo długo – 8 długich lat. 

KKZ – To pierwsze spotkanie po przylocie do Brukseli z szefową Komisji Europejskiej 

jest symboliczne, Donald Tusk występuje tu w roli przyszłego premiera, jeszcze bez sejmowego 

mandatu, mimo to Ursula von der Leyen pojawia się z nim na wspólnej konferencji. 

Ursula von der Leyen – Frekwencja w wyborach, które odbyły się 15 października, 

pokazała, że Polacy są mocno przywiązani do demokracji. [i do Europy] Będziemy rozmawiać z 

Donaldem o wielu ważnych sprawach, w których głos Polski jest kluczowy. Wojna przy granicy 

Unii i dalsze wsparcie dla Ukrainy będą jedną z nich. 

KKZ – Zachwyt frekwencją w wyborach jest tu powszechny i Tusk w centrum unijnego 

świata ma też przekaz do polskich wyborców: 

Tusk European Commission – Jestem dzisiaj tutaj w siedzibie Komisji Europejskiej, żeby 

przyspieszyć proces powrotu Polski do takiej pełnej obecności w Unii Europejskiej. Polacy 

uczynili znowu mocnymi demokrację, wolność, rządy prawa, jedność europejską. 

KKZ – Ta wizyta ma potwierdzać nie tylko więzi Polski z europejską wspólnotą 

Roberta Metsola, przewodnicząca Parlamentu Europejskiego – Donald jest starym 

przyjacielem bardzo mile widzianym. 

Tusk do Metsoli – Mamy kilka problemów do rozwiązania 

Metsola do Tuska – Do zrobienia jest jeszcze kilka kroków, które uczynimy wspólnie 

Tusk – Z końcem listopada mogą przepaść bardzo duże pieniądze, jeśli nie zostaną 

odblokowane. Nie mamy czasu. 

KKZ – Chodzi o 6 mld euro zaliczki na transformację energetyczną. Decyzja należy do 

Komisji Europejskiej. 

 

AW – Innej większości niż Koalicja Demokratyczna nie będzie. To liderzy opozycji 

powtarzali dziś prezydentowi, powtarzali też, że ich kandydatem na premiera jest Donald Tusk. 

Tusk z kolei ujawnił, co powiedział mu prezydent. W tym momencie warto też wspomnieć, co 

mówi PiS: że też ma kandydata na premiera i wolę tworzenia rządu. 

Jakub Sobieniowski – W czasie tego spotkania [u prezydenta] przekaz propozycji był 

najbardziej konkretny z możliwych w polityce. 

Czarzasty po spotkaniu u prezydenta – Donald Tusk powinien uzyskać nominację do 

tworzenia nowego rządu. 

JS – W czasie tego spotkania Andrzej Duda też usłyszał jasny konkret: 

Władysław Kosiniak-Kamysz – Powiedzieliśmy jasno i wyraźnie, że wspólnym 

kandydatem jako Donald Tusk na premiera. 

Tusk – powiedział, że ktokolwiek to będzie, uśmiechnął się w tym momencie do mnie, 

będzie respektował ten wybór. 

Ryszard Terlecki, KW PiS – Trudno tak na słowo zawierzyć, uwierzyć, że oni są 

rzeczywiście dogadani 

JS – PiS, jak widać, nie dowierza w zapewnienia jeszcze opozycji, że chce premiera Tuska 

i ma bezpieczną większość w parlamencie… 

Na teren ministerstwa kultury wjechała ciężarówka firmy zajmującej się niszczeniem 

dokumentów 

 

AW – Znowu cuda w Orlenie – po wyborach jest drożej: efecta 95 – 6,20 | efecta diesiel – 

6,19 | verva 98 – 6,80 | verva diesel – 6,39 

AW – Czy CBA zarzuciło sieć na Kosiniaka-Kamysza? Lider ludowców chce pilnych 

wyjaśnień, czy przed wyborami był podsłuchiwany? Dziennikarze „Gazety Wyborczej” 



wyjaśniają, jak to się robi? Jaką CBA ma instrukcję na inwigilację politycznych przeciwników 

władzy? 

Michał Tracz – … Wyborcza.pl podaje: CBA zarzucało sieć na Władysława Kosiniaka-

Kamysza … podsłuchami mogli też być objęci Waldemar Pawlak (były premier i lider 

ludowców) oraz Michał Kobosko 

 

AW – W policji nagła zmiana warty, komendant Szymczyk szykuje się do odejścia, 

wcześniej się nie szykował, kiedy odpalił w komendzie granatnik. 

 

AW – Izrael łamie międzynarodowe prawo, odcinanie Gazy, to karanie zbiorowo 

wszystkich Palestyńczyków. Szef ONZ mówi, że potępia atak Hamasu, ale podkreśla, że nie 

wziął się on z próżni, mówi o latach izraelskiej okupacji… 

 

AW – Papież przyjął rezygnację, biskup Kasak idzie na emeryturę. Kiedyś bardzo 

przeszkadzała mu tęcza, teraz to w jego diecezji wikary urządził męską orgię… 

♣ 
2023-10-26 czwartek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,4708 

Tvn24bis – Fakty Anita Werner 

 

UKRAINA WALCZY – sześćsetny dziesiąty dzień 

 

AW – Prezydent po swoich konsultacjach: pierwsze posiedzenie sejmu będzie `13 

listopada. Mamy dwóch kandydatów na premiera: Morawieckiego i Tuska. Jak mówi prezydent: 

dwie grupy polityczne twierdzą, że mają w sejmie większość i to, jak mówi, sytuacja nowa. To 

rzeczywiście nowy punkt widzenia i opozycja ma na niego odpowiedź: 194 nie równa się 248. 

[Zauważmy obiektywnie, że gdyby nawet dopiero po wyborach opozycja demokratyczna 

stworzyła wreszcie koalicję, to byłaby większą koalicją od prawicy, byłaby jasna sytuacja i 

prezydent nie miałby wykrętu i musiałby od razu powierzyć Tuskowi misję tworzenia rządu, a 

nie Morawieckiemu i nie tracilibyśmy czasu. A tak to PiS i prezydent będą wytracać czas na 

różne sposoby i nie wiadomo, kiedy wreszcie prezydent powierzy Tuskowi tę misję. 

PiS będzie nadal ograbiał naród, zacierał ślady po swoich machlojkach, a zwłaszcza będą 

przepadały kolejne miliardy z Unii Europejskiej. Ja wskazuję, że pazerność Hołowni i 

Kosiniaka-Kamysza jest już przyczyną straty czasu i przepadania kolejnych dotacji z Unii 

Europejskiej. Poza tym taki zlepek trzech koalicji będzie wymagał każdorazowo drobiazgowych 

uzgodnień wszelkich decyzji i oby później niż wcześniej zaczął trzeszczeć w szwach. Ten brak 

możliwości stworzenia koalicji łączę z faktem, że Trzecia Droga zwiąże się z Platformą ale nie z 

Lewicą. Lewica nie zaniecha swych postulatów, trzeciodrogowcy będą im przeciwni, bo na tym 

polega idea trzeciej drogi, żeby pójść swoją drogą – ni z Platformą, ni z PiS-em, a może jak nie z 

Platformą to z PiS-em? Przecież z czegoś się wywodzi pewność PiS-u, że jednak będą rządzić. 

Będą to przykre czasy. Obym się mylił. Tryumwiraty w dziejach już były, czterech nie rządziło 

nigdy]. 

Maciej Knapik – W sejmowych pokojach opozycja słuchała, ale bez większych złudzeń: 

Prezydent – Na szczęście jest tak, że Konstytucja tutaj daje czas. 

To jest najszybszy możliwy termin 

MK – prezydentowi, jak słyszymy, nie śpieszy się. W Brukseli kandydat na premiera 

mówi: Tu nie ma czasu do stracenia. 

Tusk – Jeśli pan prezydent potrzebuje dużo więcej czasu, ja muszę tylko cierpliwie czekać 

na te decyzje, no bo tak mówi Konstytucja. 

MK – Miliardy z KPO trzeba odblokować szybko, inaczej mogą przepaść…  

- prezydent przeciąga, przecież przepis mówi: w ciągu 30 dni, a nie po 30 dniach 

Art. 109 

2. Pierwsze posiedzenia Sejmu i Senatu Prezydent Rzeczypospolitej zwołuje na 

dzień przypadający w ciągu 30 dni od dnia wyborów (…) 

Art. 154 



Prezydent Rzeczypospolitej desygnuje Prezesa Rady Ministrów. (…) 

MK – Dzisiaj posłowie elekci odbierali zaświadczenia o wyborze. Tu dat nie ma. A zatem 

prezydent mógłby wskazać kandydata na premiera już teraz. Opozycja nie ma umowy 

koalicyjnej. Po 13 listopada prezydent będzie miał jeszcze dwa tygodnie na powołanie premiera. 

Jeśli będzie to Morawiecki, ten będzie miał kolejne dwa tygodnie, by zebrać rząd i uzyskać 

votum zaufania w Sejmie i gdy większości mu brakuje, dopiero wtedy premiera wybierze 

większość sejmowa. Odsuwanie zmiany władzy może potrwać do grudnia. 

AW – Jak to cudownie, że Polska wróciła do Europy – takie słowa Donald Tusk słyszał od 

wszystkich rozmówców w Brukseli. Jeśli to będzie mój rząd, jeszcze w grudniu możliwe będą 

pierwsze wypłaty miliardów euro z KPO. 

Leo Varadkar, premier Irlandii – Mam nadzieję, że spotkam się z Donaldem tutaj, chyba 

rok temu. Nowy rząd nie został jeszcze utworzony, więc czekam na rozmowę. 

Tusk – Atmosfera jest też ważna i też warto ją wykorzystać. Znaczy, tu jest, my mamy 

tutaj naprawdę przyjaciół. 

Katarzyna Kolenda- Zaleska – … po dwóch dniach w Brukseli Tusk oświadczył, że ma 

zapewnienie odblokowania miliardów z KPO gdy tylko powstanie nowy rząd i zacznie się 

przywracanie praworządności. 

Tusk – Tuż po zmianie rządu rząd wykona niezbędne kroki, one nie są zbyt 

skomplikowane i ani czasochłonne, żeby Europa zobaczyła, że praworządność wraca do Polski i 

pieniądze będą wypłacane. Nie będzie potrzebne zakończenie procesu legislacyjnego. 

KKZ – Według Tuska nawet ewentualne veto prezydenta nie wstrzyma wypłaty. Chodzi o 

ustawy przywracające niezależność wymiaru sprawiedliwości. Tusk nie mówi jakie konkretnie, 

ale można się domyślać, że chodzi o ustawę kagańcową, zapisaną w kamieniach milowych i 

ustawę o KRS. Bez zmiany ustaw można też wypełnić inne kamienie milowe. 

Tusk, dalszy ciąg – Dobrze byłoby, żeby nie było politycznych przepychanek, każda 

zwłoka jest tutaj, no, nie do zaakceptowania. 

KKZ – premier Morawiecki też był dziś w Brukseli na szczycie Unii Europejskiej. O 

pieniądzach z KPO nie mówił, komentował wizytę Tuska. Pierwsze wypłaty z KPO Polska już 

straciła. Ale teraz na stole leżą 24 miliardy złotych, zaliczka ze zmodyfikowanego KPO. Te 

pieniądze mogłyby płynąć już od stycznia. Donald Tusk mówi, że od szybkości powołania 

nowego rządu zależy, czy i ta zaliczka nie przepadnie. Komisja Europejska ma czas na decyzję 

do końca grudnia. 

 

Maciej Sokołowski, Bruksela – To co podzieliło unijne stolice, to ocena militarnej 

odpowiedzi Izraela. Z jednej strony kraje takie jak Hiszpania, Irlandia i Holandia zdecydowanie 

krytykują blokowanie strefy Gazy i wzywają do zawieszenia broni. Z drugiej strony Dojczland, 

Austria czy Węgry wspierają Izrael i uznają, że zaprzestanie walk byłoby korzystne dla Hamasu, 

dałoby mu czas na przegrupowanie sił. Stąd w trwającej właśnie dyskusji najtrudniejsze jest to, 

by spór o słowa na temat pomocy nie przeszkodził w samej pomocy [humanitarnej dla ludności 

cywilnej]. 

AW – Teraz ostatni skok PiS na dotacje – jak mówią posłowie Joński i Szczerba, czyli 

wynik ich kontroli poselskiej w Polskiej Agencji Rozwoju Przedsiębiorczości. Do rozdania w 

konkursie były prawie 2 mld złotych tuż przed wyborami, ale to pewnie przypadek. 

Przypadkiem wygrały też firmy, wokół których pojawiają się dobrze znane nazwiska. 

Paweł Płuska – … w konkursie wystartowało ponad półtora tysiąca firm. Pieniądze miało 

dostać niecałe dwieście, wśród nich firma „molecure” 32,5 mln zł, której prezesem jest brat 

byłego ministra Zdrowia Łukasza Szumowskiego. Nieco mniejszą 28 mln zł „TTPLAST s.a.” 

związana z Danielem Obajtkiem. I ponad 5 mln zł „matic”, która pomogła rządowi sprowadzić 

„pegazusa”. To miały być pieniądze na innowacyjność, na projekty, które zmienią Polskę. 

Agencja zapewnia: 

Obecnie nie została zawarta żadna umowa o dofinansowanie oraz nie zostały 

wypłacone żadne środki finansowe. Pozytywna ocena projektu nie jest 

równoznaczna z zawarciem umowy i udzieleniem dofinansowania. 

 



AW – PiS mówi prezydentowi, że ma większość, ale jednocześnie rozlicza za wyborczy 

wynik. Sekretarz generalny partii odchodzi ze stanowiska. Odchodzi też szef warszawskiego PiS 

(Jarosław Krajewski, zastąpi go Małgorzata Gosiewska). Zmieni się również szef klubu w 

sejmie. 

 

AW – Powyborczy głos sędzi Trybunału Konstytucyjnego:  

Krystyna Pawłowicz 

To od kiedy urzędowym w Polsce będzie niemiecki? Kiedy wróci hajlowanie, 

„polskie świnie”, „tylko dla Niemców”, „ręce do góry”, „raus” itp. 

I „ostateczne rozwiązania” spraw Polski.. 

Zasłużyliśmy na likwidację swego państwa. Sami tak wybraliśmy. 

Już nie współczuję, nie ma komu. 

Bo ta sędzia to twarz tego Trybunału. 

USTAWA 

z dnia 30 listopada 2016 r. 

o statusie sędziów Trybunału Konstytucyjnego 

(Dz. U. z 2018 r. poz. 1422) 

Art. 24 

1. Sędzia Trybunału odpowiada dyscyplinarnie przed Trybunałem za naruszenie 

przepisów prawa, uchybienie godności urzędu sędziego Trybunału, naruszenie 

Kodeksu Etycznego Sędziego Trybunału Konstytucyjnego lub inne nieetyczne 

zachowanie mogące podważać zaufanie do jego bezstronności lub niezawisłości. 

2. Za wykroczenia sędzia Trybunału odpowiada tylko dyscyplinarnie. 

3. Sędzia nie uczestniczy w debacie publicznej dotyczącej spraw politycznych 

ani nie angażuje się w działania partii politycznych i ruchów społecznych 

zajmujących się bieżącą polityką. 

4. Sędzia Trybunału powstrzymuje się od wypowiedzi, które mogą podważać 

status, autorytet i integralność Trybunału. 

Źródło: Kodeks Etyczny Sędziego Trybunału Konstytucyjnego 

 

AW – Strzelanina w USA, co najmniej 18 osób nie żyje, 13 jest rannych. Napastnik nagle 

zaczął strzelać w restauracji i kręgielni. Trwa obława. 

 

AW – Rosja robi test ataku nuklearnego, a do tego wysyła rakiety w okolice ukraińskiej 

elektrowni atomowej. Prezydent Zełenski ma nadzieję, że przyjaciele Ukrainy to widzą. W Unii 

Ukraina ma o jednego przyjaciela mniej. 

Monika Krajewska – Poligon na dalekim wschodzie Rosji i test międzykontynentalnej 

rakiety balistycznej. Po chwili kolejny, tym razem z pokładu atomowego okrętu podwodnego. W 

ten sposób Rosja sprawdza swoją zdolność do przeprowadzenia zmasowanego odwetowego 

ataku nuklearnego z morza i powietrza. Koreańskie pociski posłużą do czwartej inwazji w 

Ukrainie. Nadal walki o Awdijiwkę. Nowy premier Słowacji zapowiedział, że nie poprze planu 

wsparcia dla Ukrainy ani sankcji na Rosję. 

♣ 
2023-10-27 piątek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,4642 

Tvn24bis – Fakty Piotr Kraśko 

 

UKRAINA WALCZY – sześćsetny jedenasty dzień 

 

PK – Niemal 12 milionów Polaków w wyborach zagłosowało za zmianami. Różnymi. 

Zaczynając od zmiany władzy i ci, na których głosowali, mają w Sejmie większość i chcą 

tworzyć rząd z Donaldem Tuskiem jako premierem, ale jak zauważył jeden z posłów PiS, 

umożliwienie tego jest zadaniem jego partii i prezydenta. Tylko czy o to chodziło wyborcom? 



Maciej Knapik – Walc A-mol Chopina – dla polityków PiS-u w senacie brzmi jeszcze 

rzewniej niż w sejmie. W stuosobowej izbie potwierdzenie wyboru odebrało tylko 34 senatorów 

PiS-u. PiS straciło tu 12 mandatów. Co będzie dalej? 

R. Bochenek, PiS w TVP – Koalicja Obywatelska, Lewica i Trzecia Droga mówią, że są 

dogadani – rzeczywistość wygląda zupełnie inaczej. Okłamuje opinię publiczną, mówiąc, że ma 

jakąkolwiek większość. 

MK – glosy na partie opozycyjne – 11 599 090 | głosy na PiS – 7 640 854 

Pada kolejny raz pytanie: Dlaczego prezydent Duda, choć mógł już wczoraj, nie 

desygnował kandydata na premiera Donalda Tuska? 

Zgodnie z Konstytucją, ale opóźnia: 

Business Insider 

W RePowerEU mamy do wykorzystania 23 mld euro tanich pożyczek i 2,75 

mld euro dotacji, a w ramach zaliczki możemy skorzystać z 20% tej kwoty, 

czyli łącznie z 5,15 mld euro. 

Szansa na kasę z zaliczek RePowerEU przepada z końcem roku. 

MK – A wniosek złożony przez PiS został oceniony źle. 

Tusk – W ostatnim momencie to prezydent zdecydował 

MK – Jakie kroki? 

Tusk – szybkie i zdecydowane. Nie będzie potrzebne zakończenie procesu legislacyjnego. 

 

PK – Osiem lat temu na niemal pół roku przed wyborami już prezydent Andrzej Duda 

apelował do wtedy rządzących, by nie dokonywali żadnych zasadniczych zmian i poczekali na 

wynik wyborców. Teraz werdykt wyborców już znamy, a Michał Tracz pokaże, jak kluczowe 

decyzje podejmują jeszcze obecnie rządzący i wydają pieniądze. 

Michał Tracz – Buldożery ruszyły robią miejsce pod Centralny Port Komunikacyjny. 

Ludzie prosili, by rozbiórkę zatrzymać, aż decyzję będzie podejmował nowy rząd. Ale nie. 

Marcin Horała, wiceminister funduszy i polityki regionalnej, KW PiS – Nie wyobrażam 

sobie, żeby w mediach jakiś polityk coś tam sobie mówi, żebyśmy naszych obowiązków mieli 

nie wypełniać. 

MT – Władza już po wyborach ogłasza, że oto już wybrała strategicznego inwestora CPK, 

że podpisała umowę na zakup rakiet dla marynarki wojennej, że minister: 

Buda – podpisałem przed chwileczką rozporządzenie 

MT – ogłasza decyzję o budowie mieszkań. Nie chodzi o to, czy to zła decyzja, czy dobra 

decyzja – mówi opozycja 

[Należało powołać koalicję opozycji, a teraz nie pora na biadolenie]. 

♣ 
2023-10-28 sobota 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,4642 

Tvn24bis – Fakty Piotr Marciniak 

 

UKRAINA WALCZY – sześćsetny dwunasty dzień 

 

PM – Sytuacja wymaga, aby w rządzie byli merytoryczni twardziele i twardzielki – mówi 

były premier Waldemar Pawlak, a Donald Tusk wraz z koalicjantami szykuje skład, który ma 

gwarantować, że już w pierwszych dniach po objęciu władzy zapadną zasadnicze decyzje. 

Arleta Zalewska – …rozmowy toczą się w dobrej atmosferze i nie ma możliwości, by do 

porozumienia nie doszło… na razie to nieoficjalne informacje. Liderzy do rozmów mają wrócić 

w poniedziałek. 

 

PM – Miało być więcej dzieci, a jest katastrofa. 100 tysięcy dzieci mniej. Większość 

kobiet nie chce mieć dzieci. 

 

PM – katastrofa humanitarna w Strefie Gazy niepokoi ONZ – ONZ wczoraj wieczorem 

przegłosowała rezolucję o natychmiastowe wstrzymanie ognia, ale bez potępienia Hamasu… 

 



PM – Całą brygadę, co najmniej 4 tysiące żołnierzy stracili Rosjanie zaledwie w ciągu 2 

tygodni i nieustających szturmów Awdijiwki – stwierdził ukraiński minister obrony. 

 

PM – Rosną ceny paliw na stacjach Orlenu. 

♣ 
2023-10-29 niedziela 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,4642 

Tvn24bis – Fakty Piotr Marciniak 

 

UKRAINA WALCZY – sześćsetny trzynasty dzień 

 

PM – Partie nowej koalicji dogadały się już w sprawie podziału między siebie dziedzin, 

zanim wezmą odpowiedzialność w rządzie i parlamencie. Rozmowy liderów są poufne, ale ich 

uczestnicy zapewniają, że zbliżają się do finału umowy koalicyjnej. 

Arleta Zalewska – … wszystkie partie mają zagwarantowane jedno stanowisko 

wiceministra w każdym z nich. Najbliższe miesiące to będzie test dla partii opozycyjnych na 

gotowość do przejęcia władzy i rządzenia. 

 

PM – Wojna będzie długa i trudna – mówi premier Netanjahu. ONZ, kraje arabskie, ale 

także Zachód wszyscy się obawiają rozszerzenia wojny i śmierci kolejnych tym razem 

palestyńskich cywilów. 

 

PM – Rosja łamie konwencję genewską o traktowaniu jeńców wojennych, przetrzymują 

nawet inwalidów niezdolnych do samodzielnego życia, źle traktuje pojmanych i ukrywa 

informacje, że przeżyli. Rodziny zaginionych ukraińskich żołnierzy przeżywają gehennę… 

 

PM – Do dnia Wszystkich Świętych jeszcze jest trochę czasu, ale właściwie święta już 

trwają, bo wielu z nas wcześniej odwiedza groby swoich bliskich, porównujemy ceny zniczy, 

spieramy się o kwiaty – kupić prawdziwe czy sztuczne? I cieszymy się pogodą, która była 

dzisiaj piękna. 

♣ 
2023-10-30 poniedziałek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,4491 

Tvn24bis – Fakty Diana Rudnik 

 

UKRAINA WALCZY – sześćsetny czternasty dzień 

 

DR -Wśród priorytetów nowego rządu odblokowanie KPO, finansowanie In Vitro 

i podwyżki dla budżetówki – tu już pełna zgoda, tak jak w przypadku kandydata na marszałka 

sejmu. Po wczorajszej naradzie i nocnych konsultacjach dziś kolejna runda rozmów i 

zapewnienie, że podpisanie umowy koalicyjnej jest o krok. 

Arleta Zalewska – Projekt umowy przygotował Donald Tusk. Zespół do spraw umowy 

koalicyjnej: Andrzej Domański PO, Marcelina Zawisza Lewica, Piotr Zgorzelski + eksperci TD, 

Marcin Kierwiński PO, Dariusz Wieczorek Lewica. 

- Odblokowanie Krajowego Planu Odbudowy 

- naprawa praworządności 

- niezależność samorządów 

- finansowanie służby zdrowia 

- podwyżki w edukacji i szerzej w sferze budżetowej 

- zapowiedź wycofania się z rozwiązań Polskiego Ładu i wprowadzenie nowych 

rozwiązań podatkowych 

- naprawa sytuacji polskich rolników 

- finasowanie In Vitro 

- rozwiązania dotyczące zmian w prawie aborcyjnym 



 

AZ – Dziś odbyło się drugie spotkanie zespołu zajmującego się umową koalicyjną, jak i 

druga część negocjacji liderów przyszłych koalicyjnych klubów. Jest wstępna zgoda wszystkich 

partii, by marszałkiem sejmu został Szymon Hołownia. To na czym zależy KO i tu też 

sprzeciwu nie ma, to między innymi resorty: finansów, sprawiedliwości, MSWiA, aktywów 

państwowych oraz kultury. Lewica ma zająć ministerstwo cyfryzacji, a PSL rolnictwo. Partie, 

które wejdą w skład nowej koalicji rządowej, będą musiały nie tylko podzielić między siebie 

obszary władzy, ale również, i to też jest tematem narad, ustalić sposób rozliczenia władzy PiS-

u, czyli jak i w jakim tempie przeprowadzić audyt ośmiu lat rządów PiS. 

 

DR – Polityczna kalkulacja, czyli gra pozorów i dwie większości. PiS podobno też próbuje 

budować swoją większość. Podobno trwa werbowanie i podobno są posłowie opozycji, którzy są 

na tak – tak ma zapewniać premier Morawiecki polityków swego obozu. Jeśli mu wierzą, to 

jakoś tego nie okazują, wręcz przeciwnie. 

Jakub Sobieniowski – … do twardej konfrontacji dojdzie przy wyborze marszałka sejmu. 

W czasie gdy PiS sią zastanawia, a premier zapewnia, że buduje większość, ale nie chce o tym 

rozmawiać… 

 

DR – Zdążyć przed wyrokiem. 

- Chore pojawiają się z taką mono zaawansowaną chorobą [raka piersi] 

DR – Izrael wysyła do Gazy kolejne oddziały i zyskuje kontrolę nad główną drogą 

 

DR – Smog dalej dusi Polskę. 

 

DR – Ukraina. Walki trwają, ale front niemal na całej długości się zatrzymał, brak 

znaczących postępów. Kijów może liczyć na solidarne wsparcie. 

Andrzej Zaucha – … tu właśnie ukraińska armia zajęła niewielką miejscowość Krynki. To 

kolejny przyczółek na wschodnim brzegu Dniepru, który ukraińska armia próbuje rozszerzyć, by 

stworzyć zagrożenie dla rosyjskiego zgrupowania na południu Ukrainy. Na Malcie odbyło się 

już trzecie spotkanie w sprawie formuły pokojowej zaproponowanej przez ukraińskiego 

prezydenta. – Najliczniejsze. Wzięli w nim przedstawiciele 68 państw ze wszystkich 

kontynentów. 

♣ 
2023-10-31 wtorek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,4475 

Tvn24bis – Fakty Piotr Kraśko 

 

UKRAINA WALCZY – sześćsetny piętnasty dzień 

 

PK – Mamy najnowsze dane o zyskach Orlenu i są o wiele gorsze niż rok temu. Prezes PiS 

przekonywał, że Daniel Obajtek ma dar od Boga, ale ceny na stacjach Orlen nie były wynikiem 

boskiej interwencji. 

Jakub Sobieniowski – Wyniki finansowe Orlenu III kwartał zysk netto 

2022 – 6,2 mld zł | 2023 – 3,5 mld zł 

 

 24.10 25.10 26.10 27.10 28.10 31.10 

Efecta 95 6,12 6,20 6,25 6,32 6,39 6,52 

Efecta diesel 6,12 6,19 6,24 6,31 6,38 6,51 

Verva 98 6,72 6,80 6,85 6,92 6,99 7,12 

Verva diesel 6,32 6,39 6,44 6,52 6,58 6,71 

 

Tak idą ceny na stacjach Orlenu. Na jednej stacji filmowanej przez TVN24. Teraz cena 

paliwa znacząco przekroczyła 6 złotych, a przecież tuż przed wyborami Daniel Obajtek tak 

uspokajał Polaków: 



Daniel Obajtek, Orlen – Stabilizacja ceny jest korzystna dla nas i nie przewidujemy w 

ciągu następnych tygodni zmiany cen na naszych stacjach. 

PK – 6,5% wyniosła inflacja w październiku, rok temu to było niemal 18, jest więc lepiej, 

ale ceny wciąż rosną, a w strefie euro jest niemal dwa razy niższa. [znów październik do 

października] 

Marian Noga, profesor, ekonomista – Prawdziwa inflacja moim zdaniem wynosi 7,2%, 

przy czym muszę powiedzieć wyraźnie, że to nie są manipulacje GUS-u, bo GUS policzył 

rzeczywiste ceny, jakie były na rynku, natomiast jest to manipulacja Orlenu. 

Paweł Płuska – Na inflację miał wpływ przedwyborczy cud przy dystrybutorach. 

Witold Orłowski, profesor, ekonomista – Mamy zamrożone ceny energii i jak informuje 

Urząd Regulacji Energetyki, właściwie należałoby o 60% je natychmiast podnieść, żeby dojść 

do normalnego poziomu rynkowego. Tak że jest to taki cud bardzo oszukiwany. 

PP – Wystarczy sprawdzić, ile nam zostaje w portfelu i sprawdzić bazarkowe ceny. 

KO: 

Premier, ministerstwo finansów, ministerstwo sprawiedliwości, ministerstwo spraw 

wewnętrznych i administracji, ministerstwo aktywów państwowych, ministerstwo kultury i 

dziedzictwa narodowego, minister do spraw europejskich 

PSL: 

Wicepremier, ministerstwo rolnictwa, ministerstwo obrony narodowej, +1 

Polska – 2050: 

Marszałek Sejmu, ministerstwo klimatu i środowiska, ministerstwo spraw zagranicznych 

Lewica: 

Ministerstwo cyfryzacji, +1 

 

Pakiet pierwszej pomocy dla społeczności LGBT+ 

1/ nowelizacja kodeksu karnego – zakaz mowy nienawiści na tle orientacji seksualnej i 

tożsamości płciowej. 

2/ odpolitycznienie mediów publicznych oraz Krajowej Rady Radiofonii i Telewizji. 

3/ stworzenie kanału współpracy z organizacjami LGBT+ na poziomie rządowym 

4/ wstrzymanie toczących się konkursów grantowych Narodowego Instytutu Wolności i 

Funduszu Sprawiedliwości, które są w toku, oraz kontrola rozstrzygniętych konkursów 

grantowych. 

5/ odcięcie od dyskryminacyjnej polityki poprzedniego rządu. 

 

PK – Według informacji jakimi dysponuje Kijów, Rosjanie mieli stracić na wojnie w 

Ukrainie już ponad 300 tysięcy żołnierzy. 

 

PK – Żeby wszystko się udało, trzeba było zaangażować aż 200 funkcjonariuszy, to 

pokazuje, jak wielka była skala tej operacji. Chodziło o rozbicie potężnego gangu handlarzy 

narkotyków. Zatrzymano 26 osób. 

♣ 



2023-11-01 środa 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,4475 

Tvn24bis – Fakty Piotr Kraśko 

 

UKRAINA WALCZY – sześćsetny szesnasty dzień 

 

PK – Jeśli są jakieś słowa powtarzane najczęściej, to pewnie „zatrzymać się na chwilę” i 

choć niemal cała Polska wyruszyła w podróż, to właśnie po to, by zatrzymać się, pamiętać, 

opowiedzieć. Choć wciąż tak trudno się pogodzić, że tych, których tak bardzo kochaliśmy, już z 

nami nie ma. 

 

PK – Rakiety spadające na Izrael wystrzeliwane są nie tylko ze Strefy Gazy, ale też z 

Jemenu. By powstrzymać te ataki Izrael skierował na Morze Czerwone kutry rakietowe. Ale 

bronić też musiał północy kraju przed rakietami wystrzelanymi z Południowego Libanu. 

 

PK – 118 ukraińskich miejscowości tylko w ciągu ostatniej doby ostrzelali Rosjanie. To 

najwięcej od początku tego roku. W walce pod Adijiwką ukraińskie siły szykują się do odparcia 

kolejnego uderzenia. A administracja Bidena w Kongresie [szykuje się] do walki o pieniądze, by 

móc dalej wspierać Ukrainę. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy – Współczesny świat jest tak skonstruowany, że 

zbyt szybko przyzwyczaja się do sukcesu. Kiedy rozpoczęła się pełnoskalowa agresja, wielu nie 

sądziło na świecie, że Ukraina przetrwa. Bez względu na wszystko musimy robić swoje, bronić 

naszego państwa, ukraińskiej niepodległości, naszego życia, naszej kultury i wolności. 

Lloyd Austin, sekretarz obrony Stanów Zjednoczonych – Bez naszego wsparcia Putin 

odniesie sukces. Ukraińcy dzięki naszej pomocy i temu, co im przekazaliśmy, wykonują 

niesamowitą pracę. Ale jeśli teraz wyciągniemy im dywan spod nóg, to wzmocni to jedynie 

Putina. Będzie mógł robić, co chce, by dalej zabierać suwerenne terytoria sąsiadów. 

 

PK – Tyle razy już mówiliśmy w Faktach, jak ogromnym zagrożeniem mogą być 

składowiska odpadów i to miejsce dowidzi skali problemu. Proszę sobie wyobrazić, że 

w Kamieńcu koło Lęborka to już 33 taki pożar [składowiska śmieci] w ciągu ostatnich trzech lat. 

 

PK – Jan Pęk to był właścicielem ziemi, a brzyzek to po góralsku urwisko [lub wzniesienie 

nad potokiem] – tak ponad 150 lat temu powstał w Zakopanem cmentarz „Na Pęksowym 

Brzysku”. Nie jest duży, ale jaka to wspaniała opowieść o Polsce. To tam są pochowani: Sabała, 

Marusarz, Witkiewicz, Hasior czy Makuszyński. 

♣ 



2023-11-02 czwartek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,4582 

Tvn24bis – Fakty Piotr Kraśko 

 

UKRAINA WALCZY – sześćsetny siedemnasty dzień 

 

PK – Przywódcy Hamasu będą mogli opuścić Strefę Gazy, jeśli wcześniej wypuszczą 

wszystkich przetrzymywanych zakładników… 

 

PK – Ile wciąż zostawiamy na cmentarzach. 

 

PK – Umowa koalicyjna może być gotowa za 4 dni, choć pewnie od razu jej nie poznamy. 

Ale jeśli jest jedno miejsce w Polsce, gdzie zwycięzcy wyborów za głosy powinni podziękować 

i wytłumaczyć, co z tą wygraną zamierzają zrobić, to jest to Jagodne we Wrocławiu. 

Jacek Tacik – rotacyjny marszałek sejmu. Szymon Hołownia – 2 lata, Włodzimierz 

Czarzasty – 2 lata. 

[Po dwóch tygodniach dogadywania się i tak przydługich już nie rozmowach o 

konstruowaniu rządu, a niestety negocjacji podobno zgodnych liderów opozycji, wypłynął jako 

sprawdzian tej zgody „marszałek rotacyjny”. To bardzo zły znak – znaczący, że ani Hołownia, 

ani Czarzasty nie ustąpił jeden drugiemu w tych tajnych długich negocjacjach. I choć mamy 

zwyczaj i możliwość, że w zgodnej ekipie marszałek często dopuszcza wicemarszałków do 

prowadzenia zwłaszcza tematycznych obrad, to wyraźnie ujawniło się, że nie chodzi o pracę, ale 

o tytuły, czyli o stołki. Źle to rokuje przyszłości rządzenia. Tak szybko liderzy zapomnieli o 

niedawnych swych zapewnieniach, że nie zawiodą ludzi, którzy na nich oddali głos. Obym się 

mylił]. 

Szef PO w najbliższy poniedziałek jedzie do Wrocławia, gdzie podziękuje mieszkańcom 

osiedla Jagodno za głosowanie w wyborach parlamentarnych i to do późnych godzin nocnych. 

 

PK – Ile tysięcy żołnierzy Putin musi stracić w Ukrainie, zanim uzna, że musi skończyć tę 

wojnę? 300 tysięcy, przy czym połowa to zabici i nie robi to na nim wrażenia. 

Walery Załużny, generał, Ukraina 

„My widzimy wszystko co robią oni. Oni widzą wszystko co robimy my. W 

takiej sytuacji, by przełamać impas potrzebujemy czegoś nowego, na miarę 

prochu wynalezionego przez Chińczyków”. 

Paweł Szot – Załużny wymienia sześć kluczowych dla zwycięstwa czynników, to 

przewaga w powietrzu, drony, systemy walki elektronicznej, precyzyjna artyleria, nowoczesne 

techniki rozminowania i szkolenie rezerw. 

PS – Największe wsparcie Ukraina otrzymuje od Stanów Zjednoczonych. Po wybuchu 

wojny na Bliskim wschodzie ta pomoc stoi pod znakiem zapytania. 

Marcin Wrona, Waszyngton – Na Kapitolu uwaga kongresmenów jest teraz przede 

wszystkim skupiona dla Izraela. Choć Joe Biden prosi o cały pakiet dla Ukrainy, Izraela 

i ochrony granic Stanów Zjednoczonych, to izba reprezentantów zdaje się tę prośbę ignorować. 

Nowy szef Izby Mike Johnson na 6 głosowań w sprawie pomocy dla Ukrainy, aż 5 razy był na 

nie, choć teraz podobno zmienia zdanie w sprawie wsparcia dla Kijowa. Departament Obrony 

przyznaje, że ma już tylko 5 mld dolarów, które w postaci pomocy wojskowej może przekazać 

Ukrainie. 

PS – W długiej wojnie na wycieńczenie to Rosja może zdobyć przewagę. W tej wojnie 

Ukraińcy już nie raz dokonywali niemożliwego. 

♣ 
2023-11-03 piątek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,4569 

Tvn24bis – Fakty Piotr Kraśko 

 

UKRAINA WALCZY – sześćsetny osiemnasty dzień 

 



PK – Umowa koalicyjna dzisiejszej opozycji, która w nowym sejmie będzie mieć 

większość, ma być jawna. [wiele o tym co będzie według dziennikarzy] 

 

PK – W wielu miejscach Europy to były największe opady od dwustu lat. We Francji wiatr 

wiał z prędkością 200km/h, a fale miały 12 metrów [wysokości]. W zachodniej Europie od 

Wielkiej Brytanii aż po Hiszpanię zniszczone są tysiące domów. Zginęło co najmniej 1o osób. 

Czy orkan Tiran zagraża także nam? 

Anna Czerwińska – „Potwór”, „Eksplozja pogodowej bomby”. To oko cyklonu 

z zachodniej Europy docierają takie dramatyczne nagrania: [samochód osobowy z pasażerami 

płynie po ulicy]. Tiran ma układ głębokiego niskiego ciśnienia znad Oceanu Atlantyckiego 

przyniósł ze sobą ekstremalny silny wiatr, ulewy i chaos. [U nas w domu strzałka barometru 

zeszła poniżej skali]. W italskiej Toskanii, gdzie zginęło co najmniej 6 osób, a kilka jest 

poszukiwanych, władze wprowadziły stan kryzysowy. 

Eugenio Giani, gubernator Toskanii 

Nie wsiadajcie do samochodów. Zostańcie w domach. Zgromadźcie się na 

wyższych piętrach. 

 

Burmistrz Prato, Matteo Biffoni 

 – „W kilka godzin spadło 155 milimetrów deszczu. To nie zdarzyło się od co 

najmniej dwóch wieków”. 

Władze były przygotowane na załamanie pogody, ale nikt nie spodziewał się wiatru o 

takiej sile. Przez Italię przetaczają się gwałtowne burze, występują lokalne podtopienia, 

zamykane są niektóre drogi i linie kolejowe. We Francji porywy wiatru dochodziły do 210km/h. 

fale sięgały 12 metrów. W Belgii pod spadającymi konarami zginęli 5-letnie dziecko i turystka z 

Dojczlandu. Opóźnione są pociągi i samoloty. W centrum Madrytu powalone drzewo zabiło 

kobietę, 5 osób odniosło obrażenia. W dotkniętych rejonach Anglii zamknięte były szkoły, w 

tysiącach domów zabrakło prądu. Orkan Tirann ruszył na wschód między innymi do Polski. W 

ciągu najbliższej doby porywy wiatru mogą sięgać do 100km/h. Rządowe Centrum 

Bezpieczeństwa ogłosił alert dl 9 województw: dolnośląskie, kujawsko-pomorskie, łódzkie, 

mazowieckie, opolskie, pomorskie, śląskie, warmińsko mazurskie, wielkopolskie. Ta noc 

zapowiada się groźnie. 

 

PK - …Izraelska armia ogłosiła, że całkowicie otoczyła Strefę Gazy i niszczy kolejne 

tunele Hamasu. 

 

PK – Prąd może być coraz droższy…  

♣ 



2023-11-04 sobota 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,4569 

Tvn24bis – Fakty Diana Rudnik 

 

UKRAINA WALCZY – sześćsetny dziewiętnasty dzień 

 

DR – Cztery tygodnie wojny Izraela z Hamasem. Strefa Gazy obrócona w gruzy. Izraelska 

armia nie odpuszcza. Ofensywa nie ustaje, a falę potępienia wywołał atak na konwój karetek. 

 

DR – Ursula von der Leyen z wizytą w Kijowie. 

Ursula von der Leyen – Jesteśmy pod ogromnym wrażeniem reform, jakich dokonaliście w 

czasie wojny. Osiągnęliście wiele kamieni milowych, reformując sądownictwo, ograniczając 

wpływ oligarchów i zwalczając korupcję. Ukraina może osiągnąć swój cel i przejść do kolejnego 

etapu akcesji. Będziemy wspierać pokój w Ukrainie. Nasza pomoc jest niezachwiana. 

 

DR – Rządowe puzle, coraz więcej ich na swoim miejscu. 

Katarzyna Kolenda-Zaleska – …W senacie marszałkinią będzie Małgorzata Kidawa-

Błońska, PO. Umowa koalicyjna ma się składać z dwóch części: politycznej i programowej. 

Resort edukacji chce każdy koalicjant. 

Mateusz Morawiecki 

Przede wszystkim chcę odwołać się do tych posłów Trzeciej Drogi, 

Konfederacji i innych klubów, którym bliski jest program społeczny, 

suwerennościowy i kwestia walki z nielegalną migracją. Zobaczymy, ilu takich 

sprawiedliwych znajdzie się wśród opozycji. 

 

DR – Rzutem na taśmę społeczne pieniądze wypływają szerokim strumieniem. Choć 

wyborczy wynik nakazywałby pełną wstrzemięźliwość. 

Michał Tracz – Opozycja zapowiada szereg kontroli, mają być audyty w spółkach skarbu 

państwa. Organizowane naprędce konkursy na gigantyczne dotacje. 

 

DR – Maseczki, dezynfekcja, dystans wracają. Pandemiczne zalecenia zwłaszcza 

w szpitalach, bo oddziały zakaźne pełne pacjentów z Covit-19. 

31.10.2023 – 1104 zakażenia | 1.11.2023 – 874 zakażenia |  

3.11.2023 – 1091zakażeń | 4.11.2023 – 1030 zakażeń 

[od września stały wzrost zakażeń] 

♣ 
2023-11-05 niedziela 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,4569 

Tvn24bis – Fakty Diana Rudnik 

 

UKRAINA WALCZY – sześćsetny dwudziesty dzień 

 

DR – Jeśli ktokolwiek z PiS wierzył w jakikolwiek układ z ludowcami, to ta wizja właśnie 

została ostatecznie pogrzebana. Rada Naczelna PSL mówi jasno: nie ma na to szans. Koalicja 

rządowa i parlamentarna tylko z Koalicją Obywatelską, Polską 2050 i Nową Lewicą. Rządowe 

mrzonki Mateusza Morawieckiego osobiście rozwiewa Donald Tusk. 

Katarzyna Kolenda-Zaleska – Odpowiedź ludowców, których Mateusz Morawiecki 

postanowił nadal namawiać na stworzenie wspólnego rządu, przyszła błyskawicznie, tego 

samego dnia. 

Krzysztof Hetman, KKW Trzecia Droga, Polskie Stronnictwo Ludowe – Chciałbym, 

żebyście państwo zobaczyli, bo to jest świeżutki dokument, podjęta decyzja 

KKZ – Uchwała Naczelnej Rady PSL o zawiązaniu koalicji rządowej z KO, Lewicą i 

Polską 2050 jest jednoznaczna: 

Władysław Kosiniak-Kamysz, Trzecia Droga, Polskie Stronnictwo Ludowe – Chcemy 

tworzyć koalicją rządową razem z Koalicją Obywatelską i z Lewicą, czyli z partiami paktu 



senackiego. To były uchwały wszystkie przyjęte jednogłośnie, więc jest jasny i wyraźny sygnał: 

nowy rząd jest możliwy do stworzenia 

KKZ – Morawiecki w wywiadzie zwracał się do tych, którym bliska jest suwerenność 

Polski, straszył utratą na rzecz Brukseli. 

„Wyborcy byli za programem suwerenności Polski”. 

„ Ryzyka związane z utratą przez Polskę wpływu na nasz los w kontekście zmian 

w Brukseli”. 

Ważne jest miejsce i czas, w którym ludowcy przekazali odmowę PiS-owi, wybrali 

Wierzchosławice i dzień Zaduszek Witosowych, by podkreślić, że nikt nie ma monopolu na 

patriotyzm. 

Donald Tusk 

Nie dzwoń już więcej, Mateusz. Mamy komplet ministrów. 

Jednak PiS nadal powtarza, że będzie próbowało tworzyć rząd. Opozycja powtarza, że 

rząd udaje, że coś jeszcze może, a nie może nic, bo nikt z PiS-em rozmawiać nie będzie. 

Borys Budka – Nikt nie rozmawia z ludźmi, dla których demokracja, wartości 

konstytucyjne, praworządność, edukacja , rozwój Polski, miejsce Polski w Unii Europejskiej nic 

nie znaczą. 

KKZ – Opozycja ma 248 mandatów poselskich, PiS tylko 194 i zero zdolności 

koalicyjnych. 

Pierwsze posiedzenie Sejmu 13 listopada, powołany zostanie nowy marszałek i prezydium 

Sejmu. Rząd Mateusza Morawieckiego złoży dymisję, prezydent będzie miał 14 dni na 

desygnowanie nowego premiera. 

Paulina Hennig-Kloska – Pan prezydent albo stanie po stronie werdyktu obywateli, albo 

podniesie rękę na ten werdykt 

KKZ – W najbliższych dniach planowane są kolejne spotkania i kolejne rundy negocjacji. 

Waldemar Pawlak – W trudnych sprawach ludzie mogą się porozumieć, jeżeli mają dobrą 

wolę, żeby szukać rozwiązań, a nie jeden drugiego niszczyć i wyganiać. 

KKZ – W sprawie negocjacji… Jagodno to symbol demokracji. Ostatni głosowali tu o 

drugiej pięćdziesiąt nad ranem. 

 

DR – Wygrana, która oznacza utratę władzy, z obozu władzy coraz śmielej przebijają się 

głosy powyborczej krytyki i tak się składa, że najodważniejsi recenzenci skupieni są wokół 

prezydenta. Czy to się składa w polityczny plan na przyszłość, o tym: 

Jan Krzysztof Ardanowski, doradca prezydenta, KW PiS – Przede wszystkim powinien 

kogoś namaścić i być przygotowany do przejęcia [przekazania] rządów na prawicy, jeżeli ona 

ma przetrwać 

Michał Tracz – Kto jest winien tego państwa sukcesu wyborczego? W ostatnich dniach 

nieraz pytaliśmy polityków PiS-u o wyciągnięcie konsekwencji po przegranej kampanii. Ci albo 

odpowiadali ogólnikami, albo wskazywali tych, którzy i tak już odpowiedzialność ponieśli. 

- Wszyscy za to odpowiadamy. 

- Struktury nie działały najlepiej. 

- Za wynik zawsze odpowiadają sztaby wyborcze. 

MT – Stanowiska stracili sekretarz generalny, szef warszawskich struktur czy szef 

sejmowego klubu PiS. Rzadko pojawiają się publicznie dalej idące wnioski. Nikt tak 

jednoznacznie nie wskazał na odpowiedzialność prezesa, a zrobił to właśnie poseł, doradca 

prezydenta: 

Jan Krzysztof Ardanowski – Był jakiś przekaz, jakaś koncepcja, według którego 

zbudowano wybory i o tym zdecydowało kierownictwo Prawa i Sprawiedliwości 

 

DR – Polacy nie mogą opuścić Strefy Gazy, ewakuacja w tej chwili jest niemożliwa – 

informuje MSZ. Izraelskie ataki trwają, w zbombardowanym obozie dla uchodźców zginęło 

ponad 50 osób, 100 jest rannych. 

 



DR – Udany atak ukraińskiej armii na zaanektowanym Krymie, na dno poszedł Askold – 

perła w koronie rosyjskiej floty czarnomorskiej. Okręt prawdopodobnie był uzbrojony w rakiety 

manewrujące Calibr. 

Jurij Ihnat, siły powietrzne ukraińskiej armii – Nasi piloci wykonali wspaniałą robotę, 

trafiliśmy w jeden z najnowocześniejszych okrętów, który mógł przenosić rakiety manewrujące 

Calibr. To była bardzo precyzyjna operacja. Zatopiona jednostka  nie brała nawet jeszcze 

udziału w żadnych operacjach morskich, przechodziła testy, miała dopiero wyruszyć na morze i 

walczyć przeciwko naszemu państwu. 

 

DR – Horror na lotnisku w Hamburgu, 18 godzin w strachu, niepewności i negocjacji z 

uzbrojonym mężczyzną, który wdarł się na płytę lotniska. Wieczorem poddał się… 

 

DR – W listopadzie przypominają, że w kampanii nowember mają zwrócić uwagę na raka 

jąder i prostaty u mężczyzn… 

♣ 
2023-11-06 poniedziałek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,4615 

Tvn24bis – Fakty Grzegorz Kajdanowicz 

 

UKRAINA WALCZY – sześćsetny dwudziesty pierwszy dzień 

 

GK – W grze na pewno są Tusk i Morawiecki, ale niewykluczony też jest inny wariant. Za 

niespełna godzinę prezydent Andrzej Duda w orędziu ogłosi ostateczną decyzję w sprawie 

pierwszego konstytucyjnego kroku tworzenia nowego rządu. [Prezydent powierzył misję 

tworzenia rządu Mateuszowi Morawieckiemu]. 

Tusk – Można grać jeszcze na czas, szkoda tego czasu, po prostu szkoda dla Polski tego 

czasu. 

Zdzisław Krasnodębski, profesor: 

Władysław Kosiniak-Kamysz ma być może jedyną szansę na zostanie 

premierem Polski 

 

Kto marszałkiem seniorem? 

Jarosław Kaczyński PiS | Ryszard Terlecki PiS | Antoni Macierewicz PiS 

Leonard Krasulski PiS | Bożena Borys-Szopa PiS | 

Bogusław Wołoszczański KO | Tadeusz Samborski TD 

Maciej Knapik – … chyba że marszałek senior ogłosi przerwę w obradach 

 

GK – Na początek była wizyta w Manii Smaku, to jej pracownicy dowozili za darmo pizzę 

stojącym w kolejce do lokalu wyborczego na wrocławskim Jagodnie. Później Donald Tusk 

spotkał się z mieszkańcami dzielnicy, zaczął od podziękowań. 

Katarzyna Górniak z Wrocławia – Spotkanie rozpoczęło się z opóźnieniem, bo chętnych 

było tak dużo, że kolejka ustawiła się daleko przed budynkiem szkoły, w której się teraz 

znajdujemy, wypełnionej po brzegi sali gimnastycznej tej lokalnej szkoły, ale przecież kolejki to 

jest to, z czego mieszkańcy Jagodna są znani. Donald Tusk mówił o tym, czego dokonali oni, 

czyli wyborcy i czego teraz muszą dokonać ci drudzy, czyli politycy. Spotkanie odbywało się w 

gorącej atmosferze dosłownie i w przenośni, jest tutaj ciepło. Zupełnie inaczej niż wtedy, kiedy 

Polska dowiedziała się o mieszkańcach Jagodna, którzy marzli, stali zziębnięci w 

wielogodzinnych kolejkach, wszystko po to aby zagłosować, jeśli to głosowanie miało odbyć się 

bardzo późno w noc. Ta niezwykła determinacja zachwyciła mieszkańców Polski i zachwyciła 

Donalda Tuska, który tutaj przyjechał, by podziękować. 

Tusk – Wy tutaj jesteście rekordzistami cierpliwości, że potraficie stać i czekać na tę dobrą 

chwilę, jak trzeba, to i do trzeciej na ranem. To było coś w jakimś sensie jeszcze ważniejszego 

niż sam wynik. Chociaż za wynik wam tutaj w Jagodnie i w całym Wrocławiu i w całym 

Dolnym Śląsku chcę bardzo podziękować. Słowa, które władza chciała do lamusa wysłać, do 



muzeum, jak właśnie takie jak służba publiczna, jak godność obywateli. Zauważcie, jak 

natychmiast przyjęło się ten neologizm – ja godność. 

KG – Słowa w pełni zasłużone, bo Jagodno wybrało Koalicję Obywatelską, która tutaj 

zdobyła prawie 44%, wygrywając w cuglach, pozostawiając daleko w tyle pozostałe partie, 

zwłaszcza PiS, które nawet za Konfederacją zdobywając zaledwie 6% głosów. Ale mieszkańcy 

Jagodna nie przyszli tu słuchać miłych słówek na swój temat, przyszli ze swoimi sprawami… 

potrzebuje parku i tramwaju. Dlatego mieszkańcy przyszli pytać o swoje sprawy i o tę większą 

ojczyznę nas wszystkich. 

GK – Zanim Donald Tusk pojechał do Wrocławia, rano spotkał się z liderami ugrupowań 

demokratycznej opozycji – kolejny raz. Koalicja jest dopięta w każdym drobnym momencie – 

mówił Donald Tusk w swoim wystąpieniu we Wrocławiu – cały czas trwają prace nad umową 

koalicyjną i podziałem stanowisk. 

Katarzyna Kolenda-Zaleska – … sprawa aborcji – tu zdania koalicjantów się różnią. 

Wiadomo też, że rząd będzie mocno polityczny, w jego skład mają wejść politycy i polityczki, 

posłowie i posłanki z dużym doświadczeniem. Ministrem kultury ma zostać ważny polityk 

Koalicji Obywatelskiej, bo jego rolą ma być odpolitycznienie TVP w ciągu 24 godzin. W 

rządzie ma być duża reprezentacja kobiet. 

 

GK – Wszystkie kolory zorzy polarnej – zielone, czerwone, fiolet – była rozlana po całym 

niebie. Była jedną z najsilniejszych od 20 lat. 

 

GK – Benzyna erecta: 95 – 6,57 | diesel – 6,72 

  Benzyna verva: 98 – 7,17 | diesel – 6,92 

 

GK – Miasto Gaza jest całkowicie odcięte i bombardowane przez izraelską armię. 

 

GK – Nocny atak rakietowy na Odessę, w którym rannych było 8 osób, celem był port, ale 

ucierpiało muzeum sztuk pięknych. Wojna coraz bardziej przypomina pozycyjną. 

♣ 
2023-11-07 wtorek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4, 

Tvn24bis – Fakty Grzegorz Kajdanowicz 

 

UKRAINA WALCZY – sześćsetny dwudziesty drugi dzień 

 

GK – Jeśli Mateusz Morawiecki ma jakiś plan oprócz gry na czas, to ten plan jest tajny. 

Prezydent powierzył mu misję tworzenia rządu, choć to słowo „misja” jest trochę na wyrost. 

Żadna partia nie chce z nim rozmawiać, a co dopiero tworzyć rząd. 

Posłanka PiS, Gosiewska, do wicemarszałka z PSL – Panie marszałku, dla Polski jesteśmy 

w stanie współpracować. [nie dla Polski, lecz dla dalszych rządów PiS] 

Maciej Knapik – Po takiej deklaracji polityczki PiS-u polityk PSL się uśmiecha, ale chwilę 

później mówi: żadnej współpracy z PiS-em nie będzie. 

Piotr Zgorzelski, PSL – Zakończy się ten chocholi taniec wokół PSL. Niepotrzebny. 

MK – Na stronie prezydenta czytamy, że prezydent desygnuje Prezesa Rady Ministrów. 

Jest to zazwyczaj osoba wskazana przez – uwaga! – większość parlamentarną. Prezydent 

rozumie inaczej. Morawieckiemu brakuje aż 37 głosów. Co będzie dalej? 

Politycy PiS już teraz muszą zbywać dziennikarzy ogólnikami. 

Michał Dworczyk, PiS – To jest bardzo trudna misja i te szanse w moim przekonaniu nie 

są jakieś bardzo duże. 

Rafał Trzaskowski – „Kończ waść, wstydu oszczędź”, to będzie bardzo smutne 

przedstawienie. 

Konstytucja Rzeczypospolitej Polskiej 

Art. 154 



1. (…) Prezydent Rzeczypospolitej powołuje Prezesa Rady Ministrów wraz z 

pozostałymi członkami Rady Ministrów w ciągu 14 dni od dnia pierwszego 

posiedzenia Sejmu (…) 

prezes Rady Ministrów, w ciągu 14 dni od dnia powołania przez Prezydenta 

Rzeczypospolitej, przedstawia Sejmowi program działania Rady Ministrów z 

wnioskiem o udzielenie jej wotum zaufania (…) 

…wygłasza exposé i tu będzie problem z votum zaufania. Każdy tydzień przy władzy to 

dodatkowe pieniądze. Jest nawet plan, by Sejm przez votum nieufności skrócił czas na tworzenie 

rządu Morawieckiego. Marszałek ma prawo skrócić do tygodnia tworzenie rządu. …nawet 

gdyby przekonał cały PSL, co się nie stanie, to i tak większości by nie miał. 

 

GK – O kolejnych tygodniach niestabilności politycznej, zignorowaniu deklaracji partii 

opozycyjnych piszą zagraniczne media po decyzji prezydenta. Andrzej Duda jak zawsze robi to, 

czego chce Jarosław Kaczyński. 

Tusk w Jagodnie – Wyście wygrali te wybory i za chwilę to wy będziecie mówili, to wy 

wskażecie tych, którzy przez najbliższe lata będą rządzić w Polsce, a mandatem tych ludzi 

będzie wasza wola, wasza kartka, mandatem będzie ta długa kolejka do trzeciej nad ranem. To 

jest nasza siła. 

W tym lokalu wyborczym w dniu głosowania zdarzyło się to, co faktem politycznym stało 

się 24 godziny później. 

To naród: jedna starsza pani, jeden pan w średnim wieku, dwóch młodych chłopaków po kolei 

mówi mu [Kaczyńskiemu] nie, tam jest twoje miejsce [wskazuje koniec kolejki]. 

Pani – Czekaliśmy 8 lat, to poczekamy, nie wiem, 2 miesiące? 

Katarzyna Kolenda-Zaleska – Nieoczekiwanie prezydent postanowił zmienić regulamin 

Sądu Najwyższego i obniżyć liczbę sędziów wymaganych do podjęcia uchwały. 

Jarosław Matras, sędzia Sądu Najwyższego – żeby poprzez obniżenia kworum w 

poszczególnych izbach, sędziowie, którzy zostali powołani w wadliwej procedurze Sądu 

Najwyższego odzyskali możność orzekania i wiązania uchwałami pozostałych sędziów. 

Włodzimierz Wróbel, Sędzia Sądu Najwyższego 

„Ilu jeszcze prób legalizacji bezprawia, do którego dochodziło w ostatnich 

latach, można się spodziewać?” 

 

GK – królowa jest tylko jedna. Iga Świątek mistrzynią dabljutiej [?] WTA Finals 

 

GK – Izrael na minutę wstrzymał bombardowanie, by odbyć modlitwy… 

 

GK – Najnowocześniejszy rosyjski okręt korweta Askold… [znamy] 

Andrzej Zaucha – Trzy rakiety powietrze-ziemia jedna po drugiej w odstępie kilku sekund 

trafiały w rosyjski okręt w stoczni w Kerczu na okupowanym Krymie. 

Ukraińcy, jak twierdzą, wykorzystali francuskie rakiety Skal przystosowane do 

wystrzeliwania z poradzieckich samolotów, pokonały one rosyjską obronę przeciwlotniczą… 

♣ 
2023-11-08 środa 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,4584 

Tvn24bis – Fakty Grzegorz Kajdanowicz 

 

UKRAINA WALCZY – sześćsetny dwudziesty trzeci dzień 

 

GK – Posiedzenie sejmu 13 listopada, marszałek senior Marek Sawicki [PSL] już 

rozdziela miejsca na sali obrad, pokoje dla klubów parlamentarnych i sale obrad dla klubów. Dla 

PiS-u kończy się czas, gdy rozdawało karty. W piątek poznamy umowę koalicyjną opozycji, ale 

stanowiska ministrów niekoniecznie. 

Maciej Knapik – Marek Sawicki z PSL, ale zmiany już czuć. Stare tabliczki z nazwiskami 

posłów znikają, a politycy PiS-u pierwszy raz od lat bez większości, bez dotychczasowej 

pewności siebie. Co będzie? Nie wiedzą. Na piątek politycy opozycji zapowiadają prezentację 



umowy koalicyjnej jeszcze bez podziału stanowisk czy personaliów. W poniedziałek pierwsze 

posiedzenie sejmu i wybór marszałka sejmu. Szymon Hołownia nie chce oficjalnie potwierdzić, 

że teraz będzie właśnie on. Niemal oficjalna jest już informacja o podziale kadencji [marszałka 

sejmu] na dwie części. Jedno dzisiaj wydaje się pewne: Mateusz Morawiecki nie stworzy rządu 

ani nie zbuduje koalicji. 

Budka – Nie byłby w stanie we własnym klubie podpisać jej ze Zbigniewem Ziobro. 

MK – rzekomi koalicjanci ucinają spekulacje: 

Krzysztof Bosak, Konfederacja – Mateusza Morawieckiego uważamy za szkodnika. 

Władysław Kosiniak-Kamysz – Do mnie nikt z PiS-u w tej sprawie nie zdzwonił. Były 

rozmowy na pewno z niektórymi posłami. 



Konstytucja Rzeczypospolitej Polskiej 

Art. 225. 

Jeżeli w ciągu 4 miesięcy od dnia przedłożenia Sejmowi projektu ustawy 

budżetowej nie zostanie ona przedstawiona Prezydentowi Rzeczypospolitej do 

podpisu, Prezydent Rzeczypospolitej może w ciągu 14 dni  zarządzić skrócenie 

kadencji Sejmu. 

MK – Politycy wskazują sytuację z 2015 roku, gdy prezydent Duda właśnie dał PiS-owi i 

rządowi Beaty Szydło dużo więcej czasu na pracę na ustawą budżetową. Za to nie zostanie 

wykorzystany pomysł konstruktywnego votum nieufności, by odebrać PiS-owi kolejne tygodnie 

na pożegnanie z władzą. Powołanie rządu może potrwać nawet do połowy grudnia. 

 

GK – Kadencja prezesa mija za dwa tygodnie, nowego powoła premier, ten formalnie 

urzędujący, czyli Mateusz Morawiecki. Chodzi o prezesa Komisji Nadzoru Finansowego – 

nadzoruje banki, firmy ubezpieczeniowe i może blokować powołanie prezesów spółek skarbu 

państwa. O to ma toczyć się dziś polityczna gra. 

Paweł Płuska – KNF, za tymi trzema literami kryje się ogromna władza, pieniądze, 

świetnie opłacana prawie tysięczna grupa urzędników. Kadencja Jacka Jastrzębskiego obecnego 

szefa KNF kończy się 23 listopada. O to chodzi z tą polityczną grą na czas, związaną z 

powierzeniem Mateuszowi Morawieckiemu misji sformowania nowego rządu. W tle są wielkie 

pieniądze, wielka władza i mnóstwo posad. 

 

GK – Tryb jest nadzwyczajny, pośpiech niezrozumiały, a do tego nie ma żadnego 

uzasadnienia do projektu regulaminu Sądu Najwyższego. Wielu sędziów mówi zdecydowane nie 

inicjatywie prezydenta Andrzeje Dudy, a w tle znów jest obawa przed nieuchronną zmianą 

władzy. 

Katarzyna Kolenda-Zaleska – prezydent chce, by do przyjęcia uchwały Sądu Najwyższego 

wystarczył udział polowy liczby sędziów, aktualnie potrzeba do tego 2/3. W Sądzie 

Najwyższym jest teraz 47 neo-sędziów, (zgodnie z orzeczeniem TSUE:) przez upolitycznioną 

KRS i 44 sędziów wybranych legalnie. Gdyby więc obniżyć kworum obecnie 61 sędziów, po 

decyzji prezydenta 45 sędziów – wystarczą, by neo-sędziowie mogli podejmować decyzje w 

imieniu całego sądu najwyższego. Kolegium Sądu Najwyższego, które miało opiniować projekt 

prezydenta, nie odbyło się, nie było wymaganego prawem kworum, legalnie wybrani sędziowie 

odmówili w nim udziału ze względu na nagły tryb i brak uzasadnienia. Prezydent został o tym 

poinformowany. 

 

GK – Konflikt w NBP – wojna na oświadczenia i oskarżenia. Członek zarządu NBP pisze 

o łamaniu prawa i serwilizmie wobec prezesa Glapińskiego, biuro banku – o wytwarzaniu przez 

niego atmosfery zagrożenia i rozliczeń. 

Paweł Łukasik – To, co dzieje się w NBP, wiemy jedynie z komunikatów i oświadczeń… 

 

GK – Komisja Europejska rekomenduje rozpoczęcie negocjacji akcesyjnych z Ukrainą i 

Mołdawią, warunkowo także z Bośnią i Hercegowiną, a Gruzja dostanie status państwa 

kandydującego – takie decyzje zapadły dziś w Brukseli. Ostatni raz Unia rozszerzyła się 10 lat 

temu o Chorwację. 

Anna Czerwińska – Dla Ukrainy to wielki dzień. Ukraińcy czekali na te słowa. 

Ursula von der Leyen, przewodnicząca Komisji Europejskiej – Minęło 10 lat od wybuchu 

protestów na Majdanie, byli zabijani, bo mieli europejskie flagi. Dzisiaj mamy historyczny 

dzień, ponieważ Komisja Europejska rekomenduje rozpoczęcie negocjacji z Ukrainą i 

Mołdawią. 

AC – Według szefowej Komisji Ukraina spełniła już ponad 90% warunków niezbędnych 

do rozpoczęcia formalnych rozmów akcesyjnych. 

Maciej Sokołowski, Bruksela – Komisja chwali Ukrainę za wzmocnienie wolności 

mediów, zmiany w sądownictwie i Trybunale Konstytucyjnym oraz za walkę z praniem 

brudnych pieniędzy. Ale do poprawy są jeszcze przepisy walki z korupcją oraz ograniczające 

rolę oligarchów w tym nowe prawo regulujące lobbing. Czeka też na zapewnienie praw 



mniejszości narodowych, w tym zmiany w przepisach o języku państwowym w mediach i 

edukacji. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy – Historia Ukrainy i całej Europy zrobiła dziś 

właściwy krok. Komisja Europejska rekomendowała rozpoczęcie negocjacji członkowskich z 

Ukrainą. To czysty pozytyw. Pomimo wszystkich trudności idziemy do przodu. 

AC – Ukraina wystąpiła o członkostwo w Unii w lutym zeszłego roku. Kilka miesięcy 

później uzyskała status kraju kandydującego do wspólnoty. Ostatnie słowo w sprawie 

rozpoczęcia negocjacji należeć będzie do przywódców 27 państw członkowskich, może się to 

rozstrzygnąć na grudniowym szczycie. Droga do Unii będzie długa. 

Artur Nowak-Far, profesor, Szkoła Główna Handlowa – To jest inne wejście niż wejście 

na przykład Polski do Unii Europejskiej, bo od tych 20 lat, które minęły od naszego 

członkostwa, bardzo dużo narosło prawa unijnego. 

AC – Węgry grożą wetem do przyjęcia Ukrainy do Unii, chcą zmusić ukraiński rząd do 

zmiany ustawy językowej, która według władz w Budapeszcie ogranicza prawa Węgrów na 

Zakarpaciu. 

Victor Orban, premier Węgier, wypowiedź z 27 października – Dziś wszyscy wiedzą, ale 

nie mają odwagi powiedzieć tego głośno, że ta strategia zawiodła. Ukraińcy nie wygrają na 

froncie. Musimy powiedzieć, że plan A się nie powiódł. Teraz powinniśmy stworzyć plan B. 

AC – Zebrani w Japonii ministrowie spraw zagranicznych grupy G7, największych 

gospodarek świata, zapewnili, że pomoc dla walczącej Ukrainy nie ustanie. 

 

GK – Izraelscy żołnierze dotarli do samego centrum miasta Gaza… o zawieszeniu broni 

ciągle nie ma mowy. 

♣ 
2023-11-09 czwartek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,4413 

Tvn24bis – Fakty Grzegorz Kajdanowicz 

 

UKRAINA WALCZY – sześćsetny dwudziesty czwarty dzień 

 

- …osoby, które przez wiele lat współpracowały ze sobą, w momencie takim, jaki mamy, 

wyborczym, zaczynają się rozliczać 

 

GK – To oni rozpoczną nową kadencję sejmu i senatu: Marek Sawicki i Michał Seweryn 

odebrali dziś w pałacu prezydenckim akty powołania na marszałków seniorów. Już jutro 

poznamy umowę koalicyjną partii opozycyjnych [wreszcie!]. To co udało się ich liderom, to 

utrzymać szczegóły umowy w tajemnicy. 

Katarzyna Kolenda-Zaleska – … w umowie wiele jest szczegółów dotyczących: 

- uproszczenia podatków (audyt Polskiego Ładu) 

- podwyżki dla budżetówki (w tym nauczycieli) 

- zachowanie programów socjalnych (800+, emerytury) 

- KPO 

- praworządność (KRS, TK) 

- refundacja In Vitro 

W umowie mają się znaleźć fragmenty o powołaniu komisji śledczej i szybkim 

naprawieniu Trybunału Konstytucyjnego. Niemal w 100% znane są ustalenia dotyczące sejmu: 

Szymon Hołownia zostaje marszałkiem sejmu, Koalicja Obywatelska stawia na kobiety, będą 

dwie wicemarszałkinie: Monika Wielichowska oraz jedna z tych czterech znanych posłanek: 

Monika Rosa, Marzena Okła-Drewnowicz, Dorota Niedziela, Izabela Leszczyna. PiS wystawia 

Elżbietę Witek, PSL Piotra Zgorzelskiego, a Lewica Włodzimierza Czarzastego. Konfederacja 

też chce już wicemarszałka i zgłasza Krzysztofa Bosaka. Co do składu nowego rządu, na czele 

którego staje Donald Tusk z dwoma wicepremierami: Krzysztof Gawkowski Lewica i 

Władysław Kosiniak-Kamysz, koalicja daje sobie czas, bo po decyzji prezydenta o 

desygnowaniu Mateusza Morawieckiego, PiS zapowiada, że konstytucyjne terminy wykorzysta 

maksymalnie. 



 

GK – Parlament Europejski uchylił immunitety: Beacie Kempie, Beacie Mazurek, 

Patrykowi Jakiemu i Tomaszowi porębie, będą odpowiadać w procesie o nawoływanie do 

nienawiści, ma to związek z antyimigranckim spotem, który polubili [w sposób fecebookowy] i 

przesyłali dalej 5 lat temu. 

 

GK – W atmosferze konfliktu o pieniądze i wzajemnych oskarżeń narodowcy zwołują się 

na sobotę na marsz z okazji niepodległości, już bez Bąkiewicza, który zamarzył o karierze w 

sejmie u boku Ziobry. Politycy PiS-u swoje obchody organizują dzień wcześniej, msze, 

przemówienia i marsz. 

Michał Tracz – Przed Grobem Nieznanego Żołnierza próba przed uroczystą zmianą warty, 

w pałacu prezydenckim nominacje generalskie: generał broni Wiesław Kukuła. To wszystko 

preludium przed sobotnimi obchodami święta niepodległości. Główne uroczystości odbędą się 

na Placu Piłsudskiego, ale w całym mieście planowanych jest 13 zgromadzeń. Na przestrzeni lat 

zdarzały się rozróby, podpalenia, rasistowskie i ksenofobiczne hasła. Miasto i policja już szykują 

specjalne środki bezpieczeństwa. Marsz przejdzie od ronda Dmowskiego Alejami 

Jerozolimskimi na błonia stadionu narodowego. Koalicja zapowiada zmiany w ustawie o 

zgromadzeniach, imprezy cykliczne mają zniknąć. 

PiS swoje uroczystości organizuje jutro, najpierw o 8-ej msza święta w intencji ofiar 

katastrofy smoleńskiej, 19:00 msza święta w archikatedrze, 20:30 marsz pamięci, 21:00 złożenie 

kwiatów pod pomnikiem marszałka Piłsudskiego i wystąpienie Jarosława Kaczyńskiego. W 

sobotę na Krakowskim Przedmieściu festiwal – gry i zabawy, w tym samym czasie marsz 

narodowców. 

 

GK – To nie koniec kontrofensywy, jeszcze w tym roku ukraińska armia może od nieść 

sukces – zapowiada Wołodymyr Zełenski. Ale z coraz większym niepokojem czeka na 

wiadomości zza Oceanu, amerykański Kongres wciąż nie przyjął nowego planu pomocy 

wojskowej. 

♣ 



2023-11-10 piątek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,4227 

Tvn24bis – Fakty Diana Rudnik 

 

UKRAINA WALCZY – sześćsetny dwudziesty piąty dzień 

 

DR – 15 października Polacy zdecydowali że chcą zmiany. Dziś na tej drodze ważny 

formalny krok, nowy etap w powyborczej rzeczywistości – jesteśmy gotowi do wzięcia 

odpowiedzialności za ojczyznę – mówią liderzy opozycji, podpisując umowę koalicyjną, to ma 

być zbiór drogowskazów dla nowego rządu, no, więc o kierunkach, jakie wyznaczają: 

Maciej Knapik – Donald Tusk premierem, czyli powrót do przeszłości? Na korytarzu w 

sejmie chwila uśmiechu. 

Hołownia – premier Morawiecki jeszcze trochę symuluje, ale niedługo skończy. 

MK – To moment ważny, zapowiedź zmiany. 

Tusk – Jesteśmy gotowi od dziś do wzięcia odpowiedzialności za naszą ojczyznę. 

MK – Premierem ma zostać Donald Tusk, pierwszym wicepremierem ma zostać 

Władysław Kosiniak-Kamysz, wicepremierem będzie też Krzysztof Gawkowski z Lewicy, 

marszałkiem sejmu Szymon Hołownia, w drugiej części kadencji Włodzimierz Czarzasty, 

marszałkinią senatu Małgorzata Kidawa-Błońska, a w drugiej części kadencji osoba wskazana 

przez KO. To personalia. W umowie też ponad 20 punktów programu. 

Władysław Kosiniak-Kamysz – Dużo więcej nas łączy, niż mogłoby nas podzielić. 

MK – Kompromis jest momentami trudny – mówi lewica. 

Włodzimierz Czarzasty – Po osiemnastu latach mamy szansę wdrażać części naszego 

programu, nie wszystkie, bo kompromis jest kompromisem. 

MK – Umocnienie pozycji w Unii Europejskiej i w NATO, przywrócenie praworządności, 

w umowie wprost jest mowa o Krajowej Radzie Sądownictwa i Sądzie Najwyższym, kilka razy 

czytamy o odblokowaniu i inwestowaniu funduszy unijnych, w tym Krajowego Planu 

Odbudowy. 

Tusk – Sprawy idą w dobrą stronę. 

MK – Pilna potrzeba podwyżek dla nauczycieli i administracji, sądów i prokuratury, 

zwiększenie nakładów na ochronę zdrowia, wsparcie osób z niepełnosprawnościami i edukacja – 

tu mowa o „odchudzaniu” i zmianie podstawy programów szkolnych, intensywne nauczanie 

języka angielskiego po podstawówce, opieka psychologiczna w każdej szkole, dalej czytamy o 

przyspieszeniu zielonej transformacji energetycznej, poprawa poziomu ochrony polskich lasów, 

rzek i powietrza. Zapisy są dość ogólne, a szczegóły? 

Hołownia – od tego będzie sala sejmowa, od tego będą posiedzenia rady ministrów, od 

tego będą nasze dyskusje 

MK – Rolnicy w kontekście ukraińskiego zboża mają się doczekać portu zbożowego, 

budowy magazynów, ale też flagowania polskich produktów i miesięcznego terminu płatności za 

dostarczaną żywność (na bazarze: seler 7,90 zł/kg; czosnek 3,60 szt.; buraczki 3,90 zł/kg; 

włoszczyzna 6,90 zł/szt.) są obietnice dla biznesu: 

Kosiniak-Kamysz – chorobowe płatne od pierwszego dnia przez ZUS, zmiany dotyczące 

składki zdrowotnej, PIT kasowy [?] 

Ale oto: 

 



CAŁY TEKST UMOWY KOALICYJNEJ 

My, niżej podpisani przedstawiciele: 

1.    Koalicyjnego Komitetu Wyborczego Koalicja Obywatelska PO .N IPL Zieloni 

(dalej „Koalicja Obywatelska”), reprezentowanego przez Donalda Tuska,  

2.    Koalicyjnego Komitetu Wyborczego Trzecia Droga Polska 2050 Szymona 

Hołowni - Polskie Stronnictwo Ludowe, reprezentowanego przez Szymona 

Hołownię („Trzecia Droga - Polska 2050 Szymona Hołowni”) oraz Władysława 

Kosiniaka-Kamysza („Trzecia Droga – PSL”), 

3.    Komitetu Wyborczego Nowa Lewica („Nowa Lewica”), reprezentowanego 

przez Włodzimierza Czarzastego i Roberta Biedronia, 

— wspólnie deklarujemy utworzenie koalicji na rzecz zbudowania trwałej 

większości parlamentarnej, wspólnego rządu i naprawy Rzeczpospolitej, zwanej 

dalej „Koalicją”. Zobowiązujemy się wspólnie pracować na rzecz poprawy poziomu 

życia i poczucia bezpieczeństwa obywatelek i obywateli naszego kraju jako 

nowoczesnego narodu w sercu Europy, przyjaznego sąsiadom podzielającym nasze 

wartości, w poszanowaniu tradycji i wartości wywodzących się z naszej kultury i 

historii. 

Pragniemy podziękować wszystkim wyborcom, którzy 15 października 2023 roku w 

niespotykanej dotąd liczbie stawili się przy urnach. To wspaniałe święto polskiej 

demokracji nie byłoby możliwe, gdyby nie wielka aktywność społeczeństwa 

obywatelskiego w ostatnich latach, którą strony Koalicji uważają za wielkie 

zobowiązanie. 

Pracować będziemy zgodnie, pilnując postanowień niniejszej umowy koalicyjnej, ze 

świadomością odpowiedzialności za przyszłość Polski. 

W sprawach programowych nieuwzględnionych w niniejszej umowie, strony 

Koalicji zgodnie postanawiają, że mając na względzie interes Polski, będą prowadzić 

przyjazny dialog, by wypracowywać wspólne stanowiska i projekty aktów 

prawnych. Dialog ten będzie prowadzony pomiędzy partiami tworzącymi Koalicję, 

ale też z szerokim uwzględnieniem głosu społecznego. 

Część I. Ustalenia Programowe 

Kierując się wolą wyborców, będziemy działać wspólnie i zgodnie w następujących 

obszarach: 

1. Bezpieczeństwo Polek i Polaków jest dla Stron Koalicji zadaniem priorytetowym. 

W obliczu bezprecedensowego zagrożenia dla naszego bezpieczeństwa 

spowodowanego rosyjską agresją na Ukrainę, będziemy umacniać pozycję Polski na 

arenie międzynarodowej. Będziemy konsekwentnie stać na straży polskich 

interesów, prowadząc jasną i obliczalną politykę zagraniczną, czytelną dla przyjaciół 

i odstraszającą dla wrogów naszego państwa. Polskie bezpieczeństwo oprzemy na 

trzech filarach: odbudowie wspólnoty narodowej, umocnieniu pozycji w Unii 

Europejskiej i Sojuszu Północnoatlantyckim oraz wzmocnionej armii — sprawnie 

dowodzonej i wyposażonej w nowoczesny sprzęt. 

Polska dyplomacja wymaga profesjonalizacji i odpolitycznienia. W trosce 

o bezpieczeństwo obywatelek i obywateli będziemy także dążyć do odbudowy 

obrony cywilnej. 

2. Przywrócimy porządek prawny, zachwiany przez działania poprzedników. Sądy 

będą wolne od nacisków politycznych, prokuratura będzie niezależna i apolityczna. 

Zapewnimy legalność funkcjonowania wymiaru sprawiedliwości i sądownictwa 

konstytucyjnego. Dołożymy wszelkich starań, aby przywrócić konstytucyjny i 

apolityczny kształt Krajowej Rady Sądownictwa i Sądu Najwyższego. Sądy muszą 

być blisko obywateli i mają im służyć. Skrócimy czas i obniżymy koszty 

postępowań sądowych. Konieczne jest także odciążenie sądów od spraw, które mogą 

być rozstrzygane w trybie administracyjnym. 

Przywrócimy bezstronność i autorytet innych organów państwa zmienionych w 

ostatnich latach w partyjne przybudówki. Odbudujemy służbę cywilną oraz 



przeprowadzimy reformę procesu legislacyjnego, otwierając go na szerokie 

konsultacje społeczne. 

3. Jednym z najważniejszych zadań Koalicji będzie wspieranie zawodów 

kluczowych dla funkcjonowania państwa i przyszłości naszych dzieci. Strony 

Koalicji potwierdzają pilną potrzebę podwyżek dla nauczycieli, pracowników służby 

publicznej, w tym administracji, sądów i prokuratury. Niskie zarobki wypychają z 

zawodu ludzi zapewniających ciągłość działania naszego państwa oraz edukację 

dzieci i młodzieży. Powstrzymamy i odwrócimy ten proces. Stosowne akty prawne 

zapewniające podwyżki zostaną przedłożone w ciągu pierwszych stu dni rządów. 

4. Koalicja chce zdecydowanej poprawy jakości i dostępności systemu ochrony 

zdrowia. Podniesiemy nakłady na ochronę zdrowia. Zniesiemy limity na leczenie 

przez NFZ. Wprowadzimy mechanizmy oddłużania szpitali i urealnimy wycenę 

świadczeń zdrowotnych. Zapewnimy powszechną i dostępną pomoc psychologiczną 

i psychiatryczną finansowaną przez państwo. Zwiększymy rolę placówek 

Podstawowej Opieki Zdrowotnej. Rozszerzymy uprawnienia przedstawicieli innych 

zawodów medycznych i niemedycznych, by usprawnić funkcjonowanie systemu. 

Dołożymy wszelkich starań, aby skrócić kolejki do specjalistów. 

5. Dobra edukacja to inwestycja w przyszłość naszych dzieci, ale także realny zysk 

w postaci wyższego PKB, bo każda złotówka przeznaczona na edukację wraca z 

nawiązką. Efektywnie zwiększymy wydatki budżetowe na edukację. Zadbamy o 

zdrowe wyżywienie dzieci w szkołach. „Odchudzimy” i zmienimy podstawę 

programową, tak aby szkoły uczyły kompetencji przyszłości, związanych z 

rozwojem nowych technologii, zdolności syntetycznego myślenia i współpracy w 

grupie, a dzieci po podstawówce płynnie posługiwały się językiem angielskim. 

Ograniczymy obowiązki związane z zadawaniem prac domowych, tak by czas po 

szkole był przeznaczony tylko dla rodziny i rozwijania swoich pasji. W każdej 

szkole będzie dostępna opieka psychologiczna. Wyprowadzimy politykę ze szkół, 

zwiększymy ich autonomię, pamiętając jednocześnie, że powinny przekazywać 

wartości nowoczesnego patriotyzmu, otwartości i praw człowieka oraz bogactwo 

polskiej kultury 

6. Wzmocnimy prawa kobiet, które będą kluczowym obszarem działań Koalicji. 

Unieważnimy wyrok Trybunału Konstytucyjnego z 2020 roku. Kobiety mają prawo 

decydowania o sobie. Państwo zapewni szczególne wsparcie dla par planujących 

rodzicielstwo poprzez finansowanie procedury in vitro oraz pełen dostęp do 

bezpłatnych badań prenatalnych. Zapewnimy realizację nowoczesnych standardów 

opieki okołoporodowej. Dostęp do bezpłatnego znieczulenia będzie zasadą, a nie 

wyjątkiem. Szczególny nacisk zostanie położony na rozbudowę sieci żłobków. 

Jednocześnie strony Koalicji zgodnie przyznają, że w trosce o budowanie kapitału 

społecznego i wyrównywanie pozycji kobiet na rynku pracy, koniecznym jest 

zapewnienie dodatkowego wsparcia kobiet w powrocie do pracy po urlopie 

macierzyńskim. Strony Koalicji będą współpracować na rzecz likwidacji luki 

płacowej, a także eliminacji innych barier, stojących na drodze równego traktowania 

na rynku pracy. Koalicja będzie dążyła do skutecznej egzekucji alimentów. 

7. Wszyscy jesteśmy równi, a orientacja seksualna i płeć nie może być powodem 

dyskryminacji. Walka z mową i czynami z nienawiści będzie naszym priorytetem. 

Znowelizujemy kodeks karny tak, aby mowa nienawiści ze względu na orientację 

seksualną i płeć była ścigana z urzędu. 

8. Przyspieszający kryzys klimatyczny jest niezaprzeczalnym faktem, podobnie jak 

to, iż to działania człowieka są jego główną przyczyną. Będziemy zgodnie 

współpracować na rzecz przeciwdziałania zmianom klimatycznym oraz ograniczenia 

ich wpływu na życie mieszkańców Polski. W szczególności, strony Koalicji są 

zdeterminowane do przyspieszenia zielonej transformacji energetycznej. Stworzymy 

stabilne prawo wspomagające sprawiedliwą transformację energetyczną poprzez 

budowę systemów wspomagania finansowego i technologicznego. Bez czystej i 



taniej energii Polsce grozi zapaść konkurencyjna względem innych państw, co odbije 

się negatywnie na jakości życia i dochodach Polaków. 

Strony Koalicji podejmą wspólnie działania, by zwiększyć udział odnawialnych 

źródeł energii w produkcji energii elektrycznej. Będzie to możliwe m.in. dzięki 

uwolnieniu potencjału lądowej energetyki wiatrowej, fotowoltaiki, biogazowni, 

rozwojowi konkurencji i zaangażowaniu sektora prywatnego i samorządowego. 

Jednocześnie opracujemy założenia dla spójnego programu rozwoju energetyki 

jądrowej oraz precyzyjnie określimy sposób jego finansowania. Naszym celem jest 

również modernizacja i rozbudowa sieci przesyłowych i dystrybucyjnych. 

W celu zapewnienia źródeł finansowania tych przedsięwzięć, doprowadzimy do 

odblokowania środków z Krajowego Planu Odbudowy oraz przeznaczymy całość 

wpływów z systemu handlu emisjami ETS na inwestycje w transformację 

energetyczną. 

Zapewnimy niskie ceny energii gospodarstwom domowym i firmom w oparciu o 

mechanizmy zdrowej konkurencji oraz jasne zasady działania rynku. Jednym z 

fundamentów rynku będzie energetyka prokonsumencka, zapewniająca milionom 

obywateli możliwość uczestnictwa w procesie wytwarzania energii. 

Potwierdzamy wolę dialogu i respektowania ustaleń zawartych ze stroną społeczną. 

Zadbamy o sprawiedliwą transformację, uwzględniającą bezpieczeństwo 

pracowników sektora energetycznego. Istotnym elementem transformacji będzie 

walka z ubóstwem energetycznym. 

9. Strony Koalicji podejmą zdecydowane działania na rzecz poprawy poziomu 

ochrony polskich lasów, rzek i powietrza. Środowisko naturalne to nasze 

dziedzictwo, które musimy przekazać kolejnym pokoleniom. 

20 proc. najcenniejszych obszarów leśnych zostanie wyłączone z wycinki, eksport 

nieprzetworzonego drewna zostanie ograniczony, a drewno będzie służyć przede 

wszystkim polskim przedsiębiorcom. Wprowadzimy zakaz spalania drewna w 

energetyce zawodowej. Ustanowimy społeczny nadzór nad lasami oraz wdrożymy 

program odnowy bagien i torfowisk. W porozumieniu z lokalnymi społecznościami 

zwiększymy powierzchnię parków narodowych. 

Wdrożymy stały monitoring czystości rzek oraz będziemy dążyć do ich 

renaturyzacji. Zlikwidujemy nielegalne składowiska toksycznych odpadów. 

Będziemy walczyć ze smogiem m.in. poprzez przyspieszenie procesu wymiany 

źródeł ciepła oraz termomodernizacji. Wprowadzimy niezbędne zmiany 

w programie Czyste Powietrze. 

10. Koalicja zamierza jak najszybciej doprowadzić do powrotu przewidywalności w 

systemie podatkowym, poprzez ustabilizowanie prawa i przywrócenie dialogu z 

organizacjami reprezentującymi pracodawców i związkami zawodowymi. Strony 

Koalicji zgodnie przyznają, że stabilny, przyjazny i sprawiedliwy system podatkowy 

to warunek niezbędny dla zwiększenia stopy inwestycji w gospodarce. W tym celu 

strony Koalicji wprowadzą w szczególności zasadę minimum sześciomiesięcznego 

vacatio legis dla zmian w prawie podatkowym. 

Strony Koalicji zgodnie deklarują gotowość do zmniejszenia obciążeń podatkowych 

nakładanych na pracujących, w celu pobudzenia aktywności zawodowej i wsparcia 

rodzin. Widząc potrzebę wsparcia 16 milionów pracowników dofinansujemy 

Państwową Inspekcję Pracy, by efektywnie broniła ich praw. 

11. Podejmiemy działania na rzecz przywrócenia transparentności finansów Państwa 

oraz zapewnienia nad nimi demokratycznej kontroli. Strony Koalicji będą dążyć do 

poprawy stanu finansów publicznych. Pierwszym krokiem będzie publikacja Białej 

Księgi finansów państwa. Przeprowadzimy przegląd powołanych przez naszych 

poprzedników instytucji, m.in. pod kątem ich przydatności i kosztów 

funkcjonowania. 

12. Przywrócimy korzystne warunki do rozwoju działalności gospodarczej. Ostatnie 

lata stały pod znakiem wojny wypowiedzianej przez rządzących polskim 

przedsiębiorcom. Bez odbudowy ducha przedsiębiorczości powrót na ścieżkę 



długoterminowego wzrostu gospodarczego, skutkującego wyższymi 

wynagrodzeniami, nie będzie możliwy. Odbudujemy zaufanie pomiędzy państwem a 

przedsiębiorcami. Odejdziemy od opresyjnego systemu podatkowo - składkowego 

m.in. poprzez wprowadzenie korzystnych i czytelnych zasad naliczania składki 

zdrowotnej. Potężny wzrost kosztów prowadzenia działalności gospodarczej w 

ostatnich latach musi być zatrzymany, dlatego strony Koalicji wprowadzą zasadę, że 

chorobowego pracownika już od pierwszego dnia będzie płacone przez ZUS. 

Zapewnimy kasową metodę rozliczania podatku PIT przed przedsiębiorców. Dla 

przedsiębiorców, odprowadzających składki za siebie, wprowadzimy możliwość 

czasowego zwolnienia ze składek na ubezpieczenia społeczne. 

13. Jednym z priorytetów Koalicji będzie odpolitycznienie Spółek Skarbu Państwa 

poprzez wprowadzenie czytelnych kryteriów naboru na stanowiska zarządcze. W 

największych polskich firmach muszą pracować najlepsi specjaliści i managerowie, 

a nie osoby wybierane z klucza partyjnego lub rodzinnego. Strony Koalicji będą 

wspólnie działać na rzecz wdrażania najwyższych standardów ładu korporacyjnego 

w spółkach kontrolowanych przez Skarb Państwa. 

14. Strony Koalicji będą współpracować na rzecz zabezpieczenia interesu polskich 

rolników. Agresja Rosji na Ukrainę doprowadziła do powstania negatywnych 

zjawisk na rynkach rolnych. Niekontrolowany napływ produktów na nasz rynek 

spowodował wielomilionowe straty polskich producentów. Dlatego będziemy 

podejmować działania na rzecz polskich rolników m.in. poprzez budowę nowej 

infrastruktury logistycznej - takiej jak port zbożowy i nowe powierzchnie 

magazynowe. Będziemy wspierać polską produkcję np. wprowadzając obowiązek 

flagowania produktów, oraz aktywnie pilnować interesów tego kluczowego sektora 

na arenie międzynarodowej. 

Koalicja opowiada się za rozwojem polskiego rolnictwa i sektora rolno-

spożywczego, jako kluczowego dla bezpieczeństwa żywnościowego i pełniącego 

ważną funkcję społeczną, gospodarczą i środowiskową. Będziemy dążyć do 

stabilizacji sytuacji na rynkach rolnych, zwiększenia opłacalności produkcji poprzez 

rozwój potencjału eksportowego i unormowanie relacji z krajami trzecimi oraz 

uproszczenie procedur administracyjnych. Kluczowe jest, aby zachować równowagę 

w odpowiednim rozwoju produkcji roślinnej i bezpośrednio powiązanej z nią 

produkcji zwierzęcej. Strony Koalicji będą działać na rzecz poprawy dobrostanu 

zwierząt. Będziemy wspierać wykorzystanie potencjału rolnictwa i obszarów 

wiejskich do produkcji czystej i taniej energii. Wprowadzimy maksymalnie 30-

dniowy termin płatności przez markety i przedsiębiorstwa skupowe dla wytwórców 

żywności i zapewnimy jego egzekwowanie. Stworzymy fundusz stabilizacyjny w 

celu ograniczenia strat wynikających z nieuczciwych praktyk pośredników. 

15. Nauka i szkolnictwo wyższe wymagają zmian, zapewniających m.in. 

odpolitycznienie, przywrócenie autonomii uczelni oraz wyższy poziom 

finansowania. Zmienimy system punktacji za publikacje naukowe. Strony Koalicji 

zgodnie deklarują, że dla poprawy konkurencyjności polskiej gospodarki niezbędne 

będzie zdecydowane zwiększenie nakładów na badania i rozwój oraz stworzenie 

sprawnych kanałów wymiany wiedzy pomiędzy środowiskiem akademickim, oraz 

przedsiębiorcami. Państwo będzie szczególną troską otaczać badania nad 

dziedzictwem historycznym i kulturowym. 

16. Kultura to zdaniem stron Koalicji kluczowy obszar funkcjonowania Państwa. 

Poprzednicy Koalicji doprowadzili do skrajnego upolitycznienia instytucji 

zajmujących się oceną i finansowaniem kultury, co często oznaczało wprowadzenie 

ukrytej cenzury. Sztuka musi być wolna! Koalicja będzie dążyć do odpolitycznienia 

kultury oraz unormowania statusu zawodowego artystów poprzez zapewnienie im 

zabezpieczenia socjalnego, świadczeń emerytalnych oraz dostępu do systemu opieki 

zdrowotnej. 

17. Naprawimy i odpolitycznimy media publiczne. Stały się one w dużej mierze 

odpowiedzialne za rozłam w społeczeństwie, szerzenie kłamstw oraz celowo 



urządzane nagonki i kampanie nienawiści, prowadzące do rozbicia wspólnoty 

narodowej. Zobowiązujemy się podjąć wszystkie niezbędne kroki, by niezwłocznie 

przerwać ten proceder i wyciągnąć konsekwencje wobec siejących nienawiść za 

pieniądze publiczne. 

18. Strony Koalicji zgodnie potwierdzają, że niezbędny jest rozdział Kościoła od 

Państwa, oparty na zasadach wzajemnej niezależności oraz bezstronności państwa w 

sprawach przekonań religijnych i światopoglądowych. 

19. Koalicja odpolityczni służby mundurowe i służby specjalne oraz wprowadzi 

czytelne reguły państwowej kontroli nad nimi. Podporządkowanie Policji i służb 

specjalnych rządzącej opcji przez osiem ostatnich lat doprowadziło do ich skrajnego 

upolitycznienia, wielokrotnego wykorzystania do walki politycznej i ograniczania 

praw obywatelskich. Koalicja ograniczy liczbę służb posiadających ustawowe 

uprawnienia do wykonywania czynności operacyjno-rozpoznawczych oraz 

wprowadzi skuteczny mechanizm kontroli wykonywania tych czynności przez 

służby. 

Zlikwidowane zostanie Centralne Biuro Antykorupcyjne, a jego zasoby 

i kompetencje przekazane do innych służb, m.in. do pionu zwalczania przestępstw 

korupcyjnych w Centralnym Biurze Śledczym Policji. Dzięki temu wzmocniona 

będzie walka z korupcją, całkowicie porzucona przez poprzednią władzę. 

Obywatele będą mieli prawo do informacji o zainteresowaniu nimi ze strony służb, 

w szczególności informacji o prowadzonej wobec nich kontroli operacyjnej. 

20. Świadczenia społeczne muszą być uzupełnione, zwłaszcza w obszarze 

systemowego wsparcia rodzin, osób z niepełnosprawnościami, opiekunów osób 

niesamodzielnych i seniorów. Koalicja widzi potrzebę kompleksowych rozwiązań w 

zakresie polityki społecznej. Uprościmy system orzecznictwa, uchwalimy ustawę o 

asystencji dla osób niesamodzielnych. Państwo powinno zapewnić godne warunki 

życia emerytom i rencistom. Wprowadzimy rozwiązania zwiększające aktywność 

społeczną osób starszych oraz gwarantujące godne warunki dla seniorów po śmierci 

współmałżonka. Wprowadzimy rozwiązania przywracające prawa nabyte emerytów 

pobierających świadczenia na podstawie przepisów o zaopatrzeniu emerytalnym 

funkcjonariuszy. 

21. Zwiększymy dostępność mieszkań. Jest to jedno z głównych wyzwań przed 

jakim stoi nasz kraj. Nieodpowiedzialna i nieudolna polityka zarówno rządu, jak i 

NBP sprawiła, że dla milionów młodych Polaków niemożliwym było godne 

zaspokojenie potrzeb mieszkaniowych. Strony Koalicji stworzą warunki dla 

istotnego przyspieszenia tempa oddawania nowych mieszkań: własnościowych, 

dostępnych na najem realizowany także przez samorządy oraz mieszkań socjalnych i 

komunalnych. Państwo będzie też wspierać samorządy w remontach pustostanów na 

cele mieszkaniowe. 

22. Zapewnienie efektywnego i dostępnego transportu publicznego będzie stanowić 

jeden z priorytetowych obszarów naszej współpracy. Koalicja aktywnie wesprze 

proces przywracania połączeń autobusowych oraz rozwijania sieci kolejowej, aby 

zatrzymać i odwrócić negatywne trendy w tym zakresie. Środki budżetowe oraz 

fundusze unijne, których uruchomienie będzie zadaniem Koalicji, zapewnią poprawę 

jakości komunikacji zbiorowej. Utworzymy zintegrowany system pozwalający kupić 

bilet na przejazd z wykorzystaniem dowolnych środków transportu zbiorowego. 

23. Strony Koalicji zgodnie popierają decentralizację państwa. Uważamy, że 

powierzenie samorządom odpowiednich kompetencji wraz z zapewnieniem im 

stosownych środków finansowych zapewnia zarządzanie maksymalnie blisko ludzi. 

Będziemy zatem dążyć do przywrócenia samorządom szerokiej autonomii. 

Wzmocnimy ich dochody własne, m.in. poprzez zwiększony udział w podatku PIT 

oraz ponowne przyznanie im decyzyjności w tych obszarach, w których w ostatnich 

latach ją utraciły. Odblokujemy środki z KPO, które pozwolą wreszcie Samorządom 

na swobodne planowanie kluczowych inwestycji. Skończymy z polityką 



"tekturowych czeków" jaką uprawiali nasi poprzednicy. Położymy kres praktyce 

nadużywania instrumentów nadzoru wobec samorządu. 

24. Strony Koalicji dostrzegają wielki potencjał i zaangażowanie w procesy 

społeczne organizacji pozarządowych. Organizacje Trzeciego Sektora nie mogą być 

pomijane i marginalizowane, a dystrybucja publicznych środków finansowych nie 

może odbywać się według klucza partyjnego, jak to miało miejsce do tej pory. 

Stworzymy system sprawiedliwego rozdziału środków publicznych, w którym 

jedynym kryterium będą merytoryczne wartości projektów zgłaszanych przez NGO-

sy, a nie poglądy ich członków. Organizacje pozarządowe będą partnerem w 

procesie konsultacji przy tworzeniu prawa. 

Strony Koalicji będą pamiętać o rodakach z zagranicy, którzy tak licznie w ostatnich 

wyborach dali wyraz swojemu patriotyzmowi. Zreformujemy prawo wyborcze tak, 

aby nikt więcej nie musiał obawiać się, czy jego głos zostanie policzony. 

Część II. Rozliczenie rządów Zjednoczonej Prawicy 

Bezprawie, którego wszyscy byliśmy świadkami w trakcie rządów naszych 

poprzedników, musi zostać nazwane i rozliczone. Bez rozliczenia patologii 

i przestępstw poprzedniej władzy 

nie ma i nie będzie sprawiedliwej i praworządnej Polski. Konstytucyjna zasada, że 

wszelkie działania władz publicznych muszą się mieścić w granicach prawa i 

znajdować w nim oparcie będzie fundamentem zarówno procesu rozliczeń, jak i 

działań rządu utworzonego przez Koalicję. 

Przede wszystkim: 

— pociągniemy do odpowiedzialności konstytucyjnej odpowiedzialnych za 

usiłowanie bezprawnej zmiany ustroju państwa, za naruszanie Konstytucji i ustaw 

oraz łamanie praworządności, za upartyjnienie instytucji publicznych, za 

sprzeniewierzanie środków publicznych i za ich bezprawne, niecelowe 

i niegospodarne wydatkowanie; 

— w obszarach wymagających szczegółowego i transparentnego zbadania 

powołamy odpowiednie sejmowe komisje śledcze; 

— doprowadzimy do rozliczenia przez niezależną prokuraturę i niezawisłe sądy 

wszystkich osób winnych: 

a) przekroczenia uprawnień i niedopełnienia obowiązków przez urzędników i innych 

funkcjonariuszy publicznych, a także nakłaniania do takiego działania; 

b) sprzeniewierzenia środków publicznych na cele partyjne i osobiste; 

c) nepotyzmu w instytucjach publicznych i spółkach Skarbu Państwa oraz korupcji 

politycznej, w tym powoływania się na wpływy; 

d) zorganizowanego systemu siania nienawiści w mediach rządowych i innych 

środkach masowej komunikacji skierowanego przeciwko obywatelom, działaczom 

opozycji i organizacji pozarządowych; 

e) wykorzystywanie środków i instytucji publicznych takich jak media i spółki 

Skarbu Państwa do wpływania na decyzje wyborcze społeczeństwa; 

f) fałszerstw dokumentów i fałszerstw urzędniczych. 

Część III. Zasady Działania Koalicji 

Strony umowy deklarują współpracę i wspólne działania w zakresie realizacji 

zapisów niniejszej umowy. Wszystkie decyzje w ramach Koalicji będą zapadały w 

drodze konsensusu, a kluby parlamentarne reprezentujące Strony umowy będzie 

obowiązywała dyscyplina głosowania nad przedstawianymi projektami ustaw i 

uchwał przygotowanych przez koalicyjny Rząd RP oraz uzgodnionymi przez kluby 

parlamentarne projektami inicjowanymi przez grupę posłów. 

Kandydatem Koalicji na Premiera Rządu RP jest Pan Donald Tusk. 

Kandydatem Koalicji na Pierwszego Wicepremiera Rządu RP jest Pan Władysław 

Kosiniak-Kamysz zaś Pan Krzysztof Gawkowski kandydatem na Wicepremiera 

Rządu RP. 



Kandydatami Koalicji na Marszałka Sejmu RP są: a) Pan Szymon Hołownia 

w okresie od dnia 13 listopada 2023 r. do dnia 13 listopada 2025 b) Pan 

Włodzimierz Czarzasty w okresie od dnia 14 listopada 2025 r. do końca kadencji. 

Koalicja zgłosi do Prezydium Sejmu RP: 

a) wskazanych przez Koalicję Obywatelską dwóch Wicemarszałków Sejmu RP (na 

całą X kadencję Sejmu RP), 

b) wskazanego przez Trzecią Drogę — PSL jednego Wicemarszałka Sejmu RP (na 

całą X kadencję Sejmu RP), 

c) wskazanego przez Nową Lewicę jednego Wicemarszałka Sejmu RP (na okres od 

dnia 13 listopada 2023 r. do dnia 13 listopada 2025 r.), 

d) wskazanego przez Trzecią Drogę — Polska 2050 Szymona Hołowni jednego 

Wicemarszałka Sejmu RP (na okres od dnia 14 listopada 2025 r. do końca kadencji 

Sejmu RP). 

Kandydatką Koalicji na Marszałka Senatu RP w okresie od dnia 13 listopada 2023 r. 

do dnia 13 listopada 2025 r. jest Pani Małgorzata Kidawa-Błońska. Kandydata na 

Marszałka Senatu RP na okres od dnia 14 listopada 2025 r. do końca kadencji 

wskaże Koalicja Obywatelska. 

 Koalicja zgłosi do Prezydium Senatu RP (na całą XI kadencję Senatu RP): 

a) wskazanego przez Koalicję Obywatelską jednego Wicemarszałka Senatu RP, 

b) wskazanego przez Trzecią Drogę — Polska 2050 Szymona Hołowni jednego 

Wicemarszałka Senatu RP, 

c) wskazanego przez Trzecią Drogę - PSL jednego Wicemarszałka Senatu RP, 

d) wskazanego przez Nową Lewicę jednego Wicemarszałka Senatu RP. 

Zmiana treści umowy koalicyjnej wymaga formy pisemnej i akceptacji wszystkich 

Stron umowy. 

Umowa wchodzi w życie z chwilą podpisania. 

 

 

MK – W umowie nie ma związków partnerskich, jest tylko zapowiedź walki z mową 

nienawiści. W sprawie przerywania ciąży w umowie czytamy tylko o unieważnieniu wyroku 

Trybunału Konstytucyjnego z 2020 roku. Donald Tusk twierdzi, że ma gotowy skład rządu, ale 

nazwisk dzisiaj nie podano. 

 

DR – Wśród liderów kobiet nie ma, ale wobec kobiet i dla nich zobowiązań w umowie 

cała lista: od unieważnienia wyroku Trybunału Konstytucyjnego w sprawie aborcji zaczynając. 

Prawa kobiet mają być kluczowym obszarem działań dla całej koalicji, nawet jeśli nie dla 

wszystkich koalicjantów oznacza dokładnie to samo. 

Arleta Zalewska – Negocjacje w sprawie tego jednego zapisu, jak wynika z naszych 

informacji, toczyły się do samego końca. 

Krzysztof Gawkowski, Nowa Lewica – To bardzo ważne, że koalicji udało się uzgodnić 

kwestie fundamentalnych praw kobiet… 

AZ – Tu nie chodzi wyłącznie o różnice poglądów co do kwestii aborcyjnych, ale o to czy 

w ogóle tematy uznawane przez część koalicji za światopoglądowe, mają znaleźć się w umowie. 

Ostateczna decyzja zapadła wczoraj wieczorem. Dopiero konkretne projekty ustaw pokażą, jak i 

w jakim tempie rząd będzie chciał to realizować. Jedno jest pewne: 

- musi dotrzymać słowa 

AZ – Tym razem presja będzie wywierana z tej strony, ze strony posłanek koalicji. Partia 

razem poprze rząd Donalda Tuska, choć do rządu nie wchodzi. Tego jednak nie wpisano do 

umowy koalicyjnej, jak większe nakłady na naukę i rozwój finansowania budowy mieszkań. 

Siedmiu posłów razem wchodzi jednak do klubu Lewicy. 

 

DR – Medyczne arcydzieło i historyczny sukces: [to chirurdzy z Nowego Jorku] 

- Fakt, że przeszczepiliśmy oko i zrobiliśmy coś, o czym lekarze myśleli od wieków, ale 

nigdy dotąd tego nie zrobili. 



Przeszczep oka razem z oczodołem, nerwami i połową twarzy. Pacjent stracił je po 

porażeniu prądem. 

Pacjent z nowym okiem – Za każdym razem, kiedy widzę lustro, przystaję. 

 

DR – Nadzieja na przełom w sprawie ewakuacji Polaków ze strefy Gazy… 

 

DR – Morze Czarne, nieustającą wojenną areną. Ukraina przeprowadziła kolejną operację 

na Krymie, znów drony zaatakowały dwa rosyjskie okręty desantowe w zachodniej części 

półwyspu. Atak przeprowadził ukraiński wywiad wojskowy, używając morskich 

bezzałogowców wypełnionych materiałami wybuchowymi Ukraińcy zaatakowali dwa szybkie 

okręty, które miały na pokładzie wozy pancerne wraz z załogami. 

♣ 
2023-11-11 sobota 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,4227 

Tvn24bis – Fakty Piotr Marciniak 

 

UKRAINA WALCZY – sześćsetny dwudziesty szósty dzień 

 

PM – W całej Polsce są dziś obchody święta Niepodległości. To okazja bycia razem, 

wspominać rany niewoli, ale i radości ze zwycięstw, także tego pokojowego zwycięstwa, które 

wyprowadziło nas z komunizmu i doprowadziło do Unii. Nie wszyscy się cieszą, gdy Donald 

Tusk mówi o jedności, a Jarosław Kaczyński straszy anihilacją przez Dojczland. 

Maciej Knapik – W całym kraju dziesiątki wydarzeń, nastroje patriotyczne. 

Donald Tusk – My Naród, jesteśmy jednością. Jeśli ktoś używa słowa naród, by dzielić i 

siać nienawiść, występuje przeciw narodowi. Jeśli ktoś słowem naród chce zasłonić nieprawość, 

zwykłe złodziejstwo, popełnia świętokradztwo. 

Władysław Kosiniak-Kamysz – Dla każdego jest miejsce w Rzeczpospolitej 

[w Rzeczypospolitej] niezależnie, jakie ma poglądy. 

MK – W południe obchody centralne. Politycy PiS-u zaprezentowali się tu jako wciąż 

najważniejsze osoby w państwie. To się wkrótce zmieni. 

Kaczyński – …na czele tej koalicji stoi partia nie polska, ale dojczlandzka 

… i nie chcemy podlegać Dojczom 

MK – prezes niepotrzebnie psuje święto – Polacy cieszyli się z niepodległości. 

 

PM – Po ciepłej jesieni na krawędzi zima. 

 

PM – Sytuacja Palestyńczyków w mieście Gaza jest wciąż tragiczna. 

 

PM – Narodowcy mniej liczni niż zwykle, bo skłóceni, krzyczeli, że Polska jeszcze nie 

zginęła, co odnosiło się nie tyle do hymnu, co do wyników wyborów. 

Tomasz Wasilewski, tvnmeteo.pl – Po wyjątkowym ciepłym wrześniu i wyjątkowym 

październiku, wyjątkowo ciepłe były te miesiące, padały rekordy temperatury w Polsce, wraca 

aura do normalności. Będzie pogoda zgodna z kalendarzem. Będzie typowa jesień, czyli szarugi, 

czyli pogoda dżdżysta, często z mgłami, ze słabymi opadami deszczu albo mżawki z przewagą 

aury pochmurnej. 

 

PM – Ostry dźwięk dzwonka ma dyscyplinować uczniów. Niektórym potem się śni przez 

lata jako jeden z symboli opresyjnej szkoły. Trzeba jakoś zaznaczyć koniec lekcji czy przerwy, 

ale szkoły na świecie i w Polsce szukają innych sposobów. 

Maria Mikołajewska – Zakończenie przerwy towarzyszy tu wyłącznie dźwięk rozmów i 

głosów uczniów. Rozwiązanie, które od tygodnia testuje szkoła nr. 319 na warszawskim 

Ursynowie. Początek i koniec lekcji wyznacza tu zegar i kartka z informacją o godzinach [ale aż 

9 lekcji od 8:00 do 16:25 – to zbyt dużo nawet 4 lekcji od 12:45 do 16:25]. Według pedagogów 

likwidacja dzwona sprawiła, że na przerwę uczniowie wychodzą z większym spokojem niż 



kiedyś. [Zwłaszcza dzwonek na pierwszą lekcję jest przeraźliwy, gdy się chciało jeszcze chwilę 

pospać, a teraz trzeba pędzić na złamanie karku]. 

♣ 
2023-11-12 niedziela 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,4227 

Tvn24bis – Fakty Piotr Marciniak 

 

UKRAINA WALCZY – sześćsetny dwudziesty siódmy dzień 

 

PM – Jutro w południe zbierze się nowy Sejm zwołany przez prezydenta niemal miesiąc 

po wyborach. Opozycja pokaże, że zwyciężyła, gdy wybierze marszałka, ale prezydent 

zapowiedział, że nie powierzy opozycji, a PiS-owi tworzenie nowego rządu, twierdząc, że 

dopóki nie ma umowy koalicyjnej [opozycji], póty nie wiadomo, kto ma w sejmie większość. 

Umowa już jest i są pomysły od czego zacząć. 

Jacek Tacik – Dla lewicy moment historyczny to powrót do władzy i to po niemal dwóch 

dekadach. Stąd wspólne zdjęcia i nieskrywana radość. 

Joanna Scheuring-Wielgus Nowa Lewica – W końcu się udało i będziemy mieli wpływ na 

niektóre kwestie w państwie. 

JT – Tu na radzie krajowej Nowej Lewicy zaledwie kilkanaście godzin przed pierwszym 

posiedzeniem nowego Sejmu politycy oficjalnie zaakceptowali umowę koalicyjną podpisaną z 

Koalicją Obywatelską i Trzecią Drogą. 

Tomasz Trela, Nowa Lewica – Nikt nas tutaj nie podzieli i jutro zobaczy to i Andrzej 

Duda, i Mateusz Morawiecki, i Jarosław Kaczyński, że 248 osób jest po tej dobrej stronie mocy. 

JT – Ale już w sprawie liberalizacji prawa do przerywania ciąży, którą obiecywała Lewica, 

a która nie znalazła się w umowie koalicyjnej, teraz trzeba będzie szukać większości. Dwa 

projekty ustaw powstały dzisiaj w nocy [Ustawa o zmianie ustawy – Kodeks karny], to zgoda na 

usunięcie ciąży do 12-go tygodnia oraz dekryminalizacja aborcji. 

Katarzyna Kotula, Nowa Lewica – Jestem przekonana, że nawet konserwatywni 

parlamentarzyści Polski 2050, PSL-u mogą podnieść rękę za tym projektem, bo to jest projekt, 

który ratuje kobiety. 

Barbara Nowacka, Koalicja Obywatelska, Inicjatywa Polska – Może pan Sewiński czy pan 

Hołownia nie zagłosują, trudno, przyjmuję to do wiadomości. Burzy się we mnie, bo wiem, że 

wygrali dzięki kobietom i dzięki nim są posłami, ale trudno. Natomiast będę przekonywać każdą 

osobę, każdego posła, każdą posłankę, żeby zagłosowali za sprawami kobiet. 

Piotr Zgorzelski, Trzecia Droga, Polskie Stronnictwo Ludowe – Sprawy światopoglądowe 

nigdy nie były objęte dyscypliną klubową w PSL i tak będzie dalej. 

JT – Na pierwszym posiedzeniu Sejmu nie będzie jeszcze głosowań. Na początek wybór 

marszałka, zostanie nim Szymon Hołownia, i jego zastępców. PiS lobbuje za Elżbietą Witek, ale 

demokratyczna opozycja dla jej kandydatury mówi stanowcze NIE. 

Marcin Kierwiński, KO, PO – Nie liczyła się opozycja, nie liczyło się to, kto co ma do 

powiedzenia. Liczyły się tylko i wyłącznie polecenia Kaczyńskiego. Taka osoba nie ma prawa 

zasiadać w prezydium Sejmu. 

Marcin Horała, PiS – Jeżeli nie mamy miejsca i to nie my decydujemy, kto jest na tym 

miejscu, to nie jest nasze miejsce. 

JT – Także jutro w Sejmie ma pojawić się prezydent, który wbrew sejmowej arytmetyce 

powierzył misję stworzenia rządu Mateuszowi Morawieckiemu, co w efekcie opóźnia przejęcie 

władzy przez opozycję. Andrzej Duda, to obawy opozycji, będzie mógł także być hamulcowym 

zmian w kraju. 

Nowacka – Czy prezydent zablokowałby wynagrodzenia dla nauczycieli? Albo wzrost 

wynagrodzeń w sferze budżetowej? Wątpię. Jeżeli by to zrobił, to byłby przeciwko sobie. 

JT – Ale w sprawie odbudowania praworządności dialog z prezydentem wydaje się 

niezbędny, tu nie ma drogi na skróty. 

Krzysztof Śmiszek, Nowa Lewica – Jako demokraci praworządność przywracać będziemy 

w sposób demokratyczny, zgodny z Konstytucją i zgodnie z procedurami. Tak że to naprawdę 

jest Trybunał Konstytucyjny, Krajowa Rada Sądownictwa, Sądy Powszechne, Sąd Najwyższy. 



JT – W sprawach dotyczących praworządności na opozycji panuje pełna zgoda. 

 

PM – Kaplica Sykstyńska w hali przed stadionem. 

- 39 projektorów 

 

PM – Izraelska armia zacieśnia pierścień wokół miasta Gaza. Miasto obracane jest w 

ruinę. 

 

PM – Ukraina będzie miała dość zasobów energetycznych, by przetrwać nadchodzącą 

zimę – zapewnia ukraiński minister energetyki i dodaje, że Rosja nasila ataki i ostrzeliwuje 

między innymi Awdijiwkę, Chersoń i Kijów, gdzie po raz pierwszy od dawna użyła rakiety 

balistyczne Iskander, które jednak udało się zestrzelić. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy – Dziś przypada rocznica wyzwolenia miasta 

Chersoń. Jestem wdzięczny wszystkim, którzy pamiętali, jak ludność nieustannie stawiała opór 

okupantowi, jak czekała na powrót ukraińskiej flagi i jak spotkała naszych żołnierzy. 

Oczywiście nasze wojska odpowiedzą jak zawsze na ataki armii rosyjskiej na Chersoń i wsie 

obwodu chersońskiego. Ten tydzień pokazał, że możemy niszczyć okupanta i na Morzu 

Czarnym, i na terytorium Krymu, i gdziekolwiekindziej. 

PM – Ukraiński sztab generalny podaje, że Rosja płaci wysoką cenę za swoje szturmy, 

ostatniej doby miała stracić ponad 1000 żołnierzy, od początku wojny ponad 300 tysięcy. 

 

PM – Jarosław Kaczyński już nie udaje, że nie wie, że przegrał wybory, nazywa to 

zainstalowaniem w Polsce rządów Tuska i pokazuje swój pomysł na bycie w opozycji: to walka 

z Unią. Straszenie Dojczlandem i robienia Dojczem z Donalda Tuska nie pomogło PiS-owi w 

wyborach, ale prezes się tego trzyma, mówi o dojczlandzkiej Unii, dojczlandzkiej partii w 

Polsce i że o suwerenność trzeba walczyć, nawet przelewać krew. 

Kaczyński na święcie Niepodległości – Jak się walczy o niepodległość ojczyzny, to każda 

cena jest do zapłacenia. Cierpieć i nawet umierać za ojczyznę, to rzecz piękna. 

Maciej Knapik – Jarosław Kaczyński w dniu niepodległości wyznaczył partii ostry kurs 

pełną parą przeciwko Unii Europejskiej. Przez 45 minut tłumaczył, że Polska w Unii tylko traci i 

trafi pod dojczlandzki but. 

JK – Polska będzie zawsze truta, terroryzowana przez mafie śmieciowe, w ogóle nie 

będzie państwa. Tereny zamieszkałe przez Polaków, ale sterowane z zewnątrz. Nasza część 

Europy przypadnie Dojczom. 

MK – Czy będziecie państwo partią stricte anty-unijną? 

Marcin Horała, PiS – Wręcz przeciwnie. To są wypowiedzi pro-unijne, w sensie za Unią 

Europejską taką, która jest i do której przystępowaliśmy. 

MK – To nie było pro-unijne wystąpienie. Zupełnie nie. I tu zwróćmy uwagę na krótki 

fragment ostatniego wystąpienia Andrzeja Dudy: 

Andrzej Duda – Uczestniczy w międzynarodowych organizacjach, ale mądrze. 

MK – Czy prezydent myśli podobnie jak prezes? 

Małgorzata Paprocka, sekretarz stanu w kancelarii prezydenta – Patrząc na to, w jaki 

sposób formułowane postulaty zmiany traktatów 

MK – To jest zagrożenie państwa zdaniem? 

MP – to należy z dużą uwagą przyglądać się treści. 

MK – Czyli prezydent myśli podobnie. A cała ta burza dotyczy tego raportu: 

REPORT on proposals of the European Parliament for the amendment of the 

Treaties 

- zwiększenie liczby obszarów, w których decyzje o działaniach podejmowane 

są większością kwalifikowaną 

- wyłączna kompetencja Unii w zakresie środowiska i różnorodności 

biologicznej oraz negocjacji w sprawie zmiany klimatu 

- kompetencje dzielone o obszarach energii, spraw zagranicznych, 

bezpieczeństwa zewnętrznego i obrony, polityki granic zewnętrznych 



w przestrzeni wonności, bezpieczeństwa i sprawiedliwości oraz infrastruktury 

transgranicznej 

MK – Ale to tylko propozycja, niepewna, bo zmiany traktatów unijnych są bardzo trudne. 

Marek Prawda, były stały przedstawiciel RP przy UE – Wymagają nie tylko 

jednomyślności akceptacji, ale potem jeszcze raz ratyfikacji w każdy państwie. 

 

MK – Na zmiany traktatowe my też musimy się zgodzić. Jak się nie zgodzimy, to ich nie 

będzie. Jarosław Kaczyński doskonale to wie. My mamy – myśli PiS, bo tu trzeba by było 

zmienić polską konstytucję, a bez PiS-u tego się nie zrobi, nawet jeśli będzie rządzić Tusk. O co 

więc chodzi? Czy prezes zdoła zrazić Polaków do Unii? Co więcej, to właśnie rządy PiS-u 

mogły być częściowo inspiracją tego raportu: 

- wzywa Unię do opracowania wspólnych celów i standardów edukacji 

promującej wartości demokratyczne i praworządność 

- apeluje o wspólne minimalne standardy dotyczące nabywania obywatelstwa 

Unii przez obywateli państw trzecich, a także o wspólne standardy dotyczące 

wiz  długoterminowych i zezwoleń na pobyt, aby zapobiegać sprzedaży i 

nadużywaniu obywatelstwa i pobytu 

 

PM – Polska wśród krajów oisidi [OECD] jest poniżej średniej w wielu dziedzinach 

dotyczących zdrowia, krócej żyjemy, wielu śmierci dałoby się uniknąć, czasem niepotrzebnie 

idziemy do szpitala, często nadużywamy antybiotyków i zdecydowanie za mało badamy się i 

zapobiegamy. 

♣ 
2023-11-13 poniedziałek 

 

Tvn24 wydanie specjalne 

 

PIERWSZE POSIEDZENIE SEJMU X KADENCJI 

 

Przed 12:00 

- dziennikarz wędruje po sejmie i pokazuje dotychczas niedostępne fragmenty kuluarów 

- sala obrad powoli się zapełnia; w hallu na prezydenta czeka marszałek senior, Marek 

Sawicki, samotnie, obok stoją też dwie kierowniczki kancelarii prezydenta i kancelarii premiera, 

ale odwrócone tyłem do marszałka zagadane jak przekupki 

11:48 przyjeżdża prezydent, składa przygotowane i trzymane przez straż marszałkowską 

wieńce pod tablicami pamięci Jana Pawła II druga Lecha Kaczyńskiego oraz innych, składa i 

klęczy, towarzyszy mu marszałek senior i obie panie oraz licznie straż marszałkowska 

12: 00 marszałek senior rozpoczyna obrady, powitania, 

12:13 orędzie prezydenta: 

Znów powitania, 21 966 891 osób – dokładnie tylu polskich obywateli zagłosowało w 

wyborach 15 października. Frekwencja wyborcza osiągnęła ponad 74%. To wielka rzecz. To 

wielki sukces polskiej demokracji. Dziękuję, dziękuję i jeszcze raz dziękuję wszystkim, którzy 

wzięli udział w wyborach parlamentarnych, wszystkim paniom i panom wyborcom. Dziękuję z 

samego serca. Demokracja w Polsce nigdy nie była tak silna. Jest najsilniejsza bez wątpienia w 

całej naszej historii. Oczywiście my Polacy w wielu sprawach istotnie się różnimy, poglądach i 

będziemy się różnić. Prowadzimy często gorące spory i zapewne będziemy je prowadzić, bo 

taka jest natura demokracji. Najważniejsze jednak jest to, że spory te rozstrzygamy przy urnie 

wyborczej. I to jest właśnie istota demokracji. To jest wielki sukces ostatnich lat. Polacy 

ponownie uwierzyli, że ich głos ma znaczenie, że mogą jako obywatele decydować o 

najważniejszych dla Polski sprawach, decydować o kierunkach rozwoju naszej ojczyzny. 

Świadczy o tym właśnie rosnąca z roku na rok z wyborów na wybory frekwencja 4 lata temu w 

wyborach parlamentarnych była wysoka, w wyborach prezydenckich w 2020 roku jeszcze 

wyższa, a teraz osiągnęła absolutny rekordowy poziom. A przecież nie zawsze tak było. 

Wszyscy pamiętamy jak jeszcze kilkanaście lat temu w wyborach uczestniczyło poniżej 50% 

uprawnionych. Na polskiej wsi głosowało wówczas zaledwie 36% wyborców. Ludzie byli 



zniechęceni, uważali, że politycy ich nie reprezentują, że sami nie mają jako obywatele realnego 

wpływu na to, co dzieje się w Polsce, co dzieje się w naszym kraju. Dziś jest zupełnie inaczej, 

Polacy biorą licznie w wyborach niezależnie od tego, czy mieszkają na wsi, w małym, średnim 

bądź dużym mieście. To wielka zmiana, to wielki sukces, ale to także wielkie zadanie, zadanie 

dla wszystkich państwa, którzy zasiadają dzisiaj w ławach poselskich, zarówno tych, którzy 

będą tworzyć większość rządową, jak i tych, którzy znajdą się w opozycji. To od waszych 

decyzji, tego, jak będziecie sprawować swój mandat zależy, czy Polacy tej wiary w naszą 

demokrację nie utracą. To wieka odpowiedzialność. Szanowni państwo, Polska bez silnego, 

zdrowego, szanującego się i szanowanego sejmu nie może istnieć – to niezwykle ważne słowa 

jednego z naszych ojców tej niepodległości, Ignacego Daszyńskiego. To dla mnie wielki 

zaszczyt wygłaszać orędzie podczas inauguracji jubileuszowej dziesiątej kadencji sejmu 

Rzeczypospolitej Polskiej, sejmu wolnej, niepodległej, suwerennej i demokratycznej 

Rzeczypospolitej. Zaledwie dwa dni temu obchodziliśmy 105 rocznicę odzyskania przez Polskę 

niepodległości. Po 123 latach zaborów, kiedy nie było nas na mapach świata, ojcowie naszej 

niepodległości wierzyli wówczas, że odrodzona Rzeczpospolita ma przed sobą wspaniałą 

przyszłość. Niestety, nie było jej dane długo cieszyć się odzyskaną wolnością. Najpierw 

nastąpiła olbrzymia tragedia drugiej wojny światowej, później długi okres sowieckiej dominacji, 

kiedy nie byliśmy jako Polska krajem w pełni niepodległym i w pełni suwerennym. Dlatego tym 

bardziej powinniśmy doceniać ostatnie ponad 30 lat wolności, kiedy wreszcie możemy sami 

w pełni o sobie decydować, o najważniejszych dla Polski sprawach, o tym, w jakim kierunku 

będzie się rozwijać nasza ojczyzna. Wielkie marzenie całych pokoleń Polaków ziściło się i 

spełnia się na naszych oczach. To marzenie jest dzisiaj dla nas wszystkich wielkim 

zobowiązaniem. Polska jest naszym wspólnym wielkim zobowiązaniem. Bo jak mówił kolejny z 

ojców naszej niepodległości, Roman Dmowski, jesteśmy różni, pochodzimy z różnych stron 

Polski, mamy różne zainteresowania, ale łączy nas jeden cel – cel ten to ojczyzna, dla której 

chcemy żyć i pracować. Dlatego z całego serca gratuluję wszystkim paniom posłankom i panom 

posłom wyboru i życzę państwu wytrwałości w służbie dla Rzeczypospolitej. Chciałbym też z 

tego miejsca zaapelować do was o to, abyście szanowali siebie nawzajem. Wyrazem tego 

wzajemnego szacunku, ale też szacunku wobec wyborców powinno być to, że każdy klub 

parlamentarny, każdy, nawet ten najmniejszy będzie miał wskazanego przez siebie reprezentanta 

w prezydium sejmu. To powinien być dobry i stały zwyczaj parlamentarny. Warto pamiętać, że 

w demokracji jest tak, że ci, którzy dzisiaj sprawują władzę czy jutro będą ją sprawować, za 

jakiś czas znajdą się w opozycji. Niestety, rządzący niezależnie od opcji politycznej, zbyt często 

zapominają o tym oczywistym fakcie. [śmiech i brawa] W sposób szczególny w tym uroczystym 

dniu zwracam do 117 posłanek i posłów, którzy będą sprawować swój mandat poselski po raz 

pierwszy. Doskonale pamiętam, co sam czułem, kiedy 8 listopada 2011 roku składałem swoje 

ślubowanie poselskie. Towarzyszyły mi wtedy wielkie emocje, radość i duma, ale przede 

wszystkim poczucie olbrzymiego zobowiązania wobec wyborców, wyborców, którzy zaufali mi 

i powierzyli swoje sprawy, abym godnie reprezentował ich w sejmie. Uwierzcie ni państwo, 

zapamiętacie ten dzień do końca życia. A słowa poselskiego ślubowania, które za chwilę 

wypowiecie, niech będą dla was drogowskazem. Przytoczę je, bo nigdy wystarczająco wiele 

razy je powtarzać: Uroczyście ślubuję rzetelnie i sumiennie wykonywać obowiązki wobec 

narodu, strzec suwerenności i interesów państwa, czynić wszystko dla pomyślności ojczyzny i 

dobra obywateli, przestrzegać Konstytucji i innych praw Rzeczypospolitej. Suwerenność 

Rzeczypospolitej, interes państwa i dobro obywateli – to są właśnie te najważniejsze sprawy, 

którym wszyscy zobowiązujemy się służyć. [brawa] Szanowni państwo, jako prezydent 

Rzeczypospolitej deklaruję gotowość do współpracy z nowo wybranym parlamentem. 

Najważniejszym moim przesłaniem od samego początku sprawowania urzędu, od 2015 roku 

była i jest współpraca i jeszcze raz współpraca w najważniejszych dla Polski sprawach. Drzwi 

pałacu prezydenckiego są zawsze otwarte, [tylko ochrona o tym nie wie] dla wszystkich, którzy 

są gotowi taką współpracę podejmować. Dziś zdecydowanie najważniejszą sprawą, która 

wymaga ponadpartyjnej współpracy, jest bezpieczeństwo naszej ojczyzny. Żyjemy w 

niebezpiecznych czasach. Pełno-skalowa wojna tuż za naszą wschodnią granicą, uświadamia 

nam to dobitnie ostatnio każdego dnia. Dziękuję, że w najważniejszych momentach zaraz po 

rosyjskiej agresji, Ukraina, ale także i potem pokazaliście wszyscy państwo niezwykłą 



odpowiedzialność. Dziękuję za ponadpartyjną tutaj poparcie w parlamencie ustawy o obronie 

ojczyzny, która umożliwiła zwiększenie finansowania oraz szybszą modernizację i wzmocnienie 

polskiego wojska. Mam nadzieję, że ten właściwy kierunek zostanie utrzymany. Programy 

zbrojeniowe będą kontynuowane, a wydatki na siły zbrojne utrzymane na poziomie tych co 

najmniej 4% produktu krajowego brutto. To powinna być sprawa łącząca dzisiaj i niezmiennie 

wszystkie ugrupowania zasiadniające zasiadające w parlamencie. Jako zwierzchnikowi sił 

zbrojnych ogromnie mi na tym zależy, bo silne i nowoczesne wojsko polskie to najlepsza 

gwarancja bezpieczeństwa dla naszej ojczyzny, dla naszej ojczyzny, dla naszych rodaków, dla 

naszych współobywateli. Szanowni państwo, musimy szybko wyciągać wnioski z tego, co dzieje 

się na Ukrainie. Musimy je wyciągać po to, by jeszcze skuteczniej dbać o bezpieczeństwo 

naszego kraju i kontynentu. Dlatego właśnie ;pod koniec kadencji poprzedniego parlamentu 

złożyłem w sejmie projekt ustawy o działaniach organów władzy państwowej na wypadek 

zewnętrznego zagrożenia bezpieczeństwa państwa, ustawy, która reformuje system dowodzenia 

polskiej armii. Zapraszam do współpracy nad tym niezwykle ważnym tematem. Mam nadzieję, 

że w rozpoczynającej się właśnie kadencji sejmu ta ważna ustawa zostanie przez państwa 

uchwalona ponad wszelkimi podziałami. Zbliżający się rok 2024 to rok dwóch ważnych 

jubileuszów: 25-lecia przystąpienia Polski do Sojuszu  Północnoatlantyckiego oraz 20-lecia 

wejścia Polski do Unii Europejskiej. Obecność Polski w NATO, jak i w Unii Europejskiej to 

fundamenty naszego bezpieczeństwa, po polska racja stanu. Mówiłem o tym wielokrotnie, 

dlatego tak ważna jest dobra współpraca także w zakresie polityki międzynarodowej. Dobre 

przygotowanie do kolejnego szczytu Sojuszu Północnoatlantyckiego, który odbędzie się w 

przyszłym roku w Waszyngtonie, a także do polskiej prezydencji w Unii Europejskiej, która 

będzie miała miejsce w pierwszym półroczu 2025 roku. Będziemy wówczas gospodarzem wielu 

niezwykle istotnych wydarzeń, związanych z funkcjonowaniem Unii, relacjami 

transatlantyckimi, interesami gospodarczymi całej wspólnoty. Najważniejszym celem polskiej 

prezydencji będzie zacieśnianie relacji Unii Europejskiej ze Stanami Zjednoczonymi. Chcemy 

również dalszego rozszerzania Unii na wschód i południe. Kolejna ważna kwestia, to 

przygotowywanie planu odbudowy Ukrainy po wojnie. Wreszcie sprawiedliwa i mądrze 

zrealizowana transformacja energetyczna. Już dziś musimy zacząć przygotowywać się do tego 

niezwykle ważnego czasu. Szanowni państwo, winni jesteśmy wobec kraju zapomnieć nareszcie 

o ty, co nas dzieli, a pomyśleć o tym, co nas może jednoczyć – te słowa wypowiedziane przez 

wybitnego marszałka sejmu Macieja Rataja, są mi szczególnie bliskie. Przed wyborami w 2020 

roku apelowałem, żeby zbudować koalicję polskich spraw wokół najważniejszych dla naszej 

ojczyzny tematów, takich jak rodzina, bezpieczeństwo, praca, inwestycje oraz godność Polski 

i Polaków. I chcę z tego miejsca wyraźnie powiedzieć – taka koalicja polskich spraw jest Polsce 

nadal bardzo potrzebna. Może to być oczywiście koalicja rządowa, choć nie musi, może mieć 

również formułę szerokiej koalicji parlamentarnej, skupionej wokół kluczowych dla Polski 

tematów. Chciałbym, żeby była to koalicja złożona również z samorządowców, organizacji 

społecznych i pozarządowych. Wszystkim, którym dobro naszej ojczyzny leży szczególnie 

głęboko na sercu. Zapraszam wszystkich do takiej koalicji szerokiej polskich spraw. W takim 

duchu będę też postępował do końca swojej prezydentury. Szanowni państwo, równocześnie 

chciałbym wyraźnie powiedzieć, że będę stał na straży najważniejszych osiągnięć ostatnich 8 lat. 

To było dobrych 8 lat dla Polski i dla Polaków. To było dobrych 8 lat z bilansem dodatnim,  w 

których dramatycznie trudnych wyzwań, takich jak kryzys wywołany na świecie pandemią 

koronawirusa i rosyjska agresja na Ukrainę udało się utrzymać stabilność systemu finansowego, 

naszej waluty i udało się, co niezwykle ważne utrzymać miejsca pracy. Dlatego wsparcie dla 

rodzin, kluczowe programy społeczne: 500+, a już wkrótce 800+, obniżenie wieku 

emerytalnego, wsparcie dla emerytów i wiele innych muszą zostać utrzymane, muszą być 

kontynuowane, musi też zostać utrzymana i kontynuowana stabilność finansowa i gospodarcza 

państwa. Podkreślam to wyraźnie i podkreślałem w trakcie przedwyborczych konsultacji ze 

wszystkimi komitetami wyborczymi. Ja swoje słowo traktuję niezwykle poważnie i tego słowa 

z całą pewnością dotrzymam. Szanowni państwo, nie zgodzę się na żadne próby ograniczania, 

podważania czy kwestionowania konstytucyjnych uprawnień prezydenta. Z dwóch kadencji, 

przez które pełnię swój urząd, zostało mi zaledwie już 20 miesięcy urzędowania. Nie robię tego i 

nie będę tego robił więc dla siebie. Ale dla Polski. I dla kolejnych prezydentów, którzy przyjdą 



po mnie. Porządek konstytucyjny musi zostać zachowany. Nie zgodzę się [już teraz] na żadne 

obchodzenie czy naginanie prawa. Zawsze broniłem i będę bronił dwóch najważniejszych 

polskich wartości, o które walczyły całe pokolenia: wolności i solidarności. Jeżeli uznam, że 

jakieś rozwiązanie budzi poważne wątpliwości merytoryczne czy prawne, nie zawaham się 

skorzystać z prezydenckiego veta czy skierować ustawę do Trybunału Konstytucyjnego. Obóz 

polityczny, z którego się wywodzę, przekonał się o tym wielokrotnie, także w odniesieniu do 

niezwykle głośnych medialnie ustaw w ciągu ostatnich 8 lat. Chciałbym jednak z tego miejsca 

wyraźnie powiedzieć wszystkim formacjom politycznym: ewentualne veto prezydenta nie może 

być usprawiedliwieniem dla niezrealizowania państwa zapowiedzi, obietnic wyborczych. 

[śmiech] Ja swoje słowa traktuję niezwykle poważnie. Wy też macie obietnice, które złożyliście 

Polakom i bardzo proszę zrealizujcie je. Najpierw to na tej sali musi paść odpowiedź, czy jest 

większość wobec konkretnego projektu ustawy. Ja ostateczne decyzje będę podejmował dopiero 

wtedy, kiedy na moje biurko będą trafiały uchwalone już ustawy, ale proszę pamiętać, że zawsze 

także wcześniej gotów jestem do konsultacji, jeżeli ktoś będzie miał taką wolę, żeby 

skonsultować się z prezydentem Rzeczypospolitej. Tak jak powiedziałem: drzwi pałacu 

prezydenckiego są i będą otwarte. Szanowni państwo, przyszłość ma na imię Polska – z takim 

przesłaniem startowałem w wyborach w 2015 roku. Nie zmieniłem zdania, nadal głęboko wierzę 

w Polskę, wierzę w Polaków, wierzę w pomyślną przyszłość naszej ojczyzny. Chcemy ambitnej 

Polski, Polski, która rozwija swój potencjał, która tworzy dobrze płatne miejsca pracy dla 

naszych obywateli, Polski, która będzie konkurować w różnych dziedzinach z innymi 

państwami. Jednak żeby się tak stało, niezbędne są inwestycje i niezbędny jest rozwój. To 

państwo polskie musi dawać impuls, to państwo polskie musi dawać przykład. Wiedzieli o tym 

doskonale ojcowie naszej niepodległości. To dlatego dopiero co odradzające się państwo 

polskie, które przecież musiało scalić trzy zabory z różną infrastrukturą, z różnym porządkiem 

prawnym podjęło się niesłychanie ambitnych wyzwań, takich jak budowa centralnego okręgu 

przemysłowego, jak budowa Gdyni – polskiego okna na świat. Jak mówił wówczas twórca 

Gdyni i COP wicepremier Eugeniusz Kwiatkowski: w tym bowiem miejscu Europy, gdzie leży 

Polska, istnieć może tylko państwo silne, żądne, świadome swych trudności i swego celu, wolne, 

zwarte i zorganizowane, solidarne i silne wewnętrznie, budzące szacunek na zewnątrz. Czy 

możemy wahać się, stojąc u drogowskazu, gdzie pójść? Dziś jako Polska stoimy prze 

podobnymi wyzwaniami. I potrafimy na nie odpowiedzieć: wybudowaliśmy niemal od postaw 

sieć dróg ekspresowych i autostrad, które połączyły największe polskie miasta i wszystkie 

regiony. Gazoport w Świnoujściu, który rozbudowujemy. Wreszcie odważna i dalekowzroczna 

decyzja o budowie gazociągu Baltik Pipe. To tyko niektóre z projektów. Warto sobie głośno 

zadać pytanie: Gdzie bylibyśmy dzisiaj, gdyby nie udowa gazoportów? Dlatego właśnie Polsk a 

musi sobie stawiać kolejne ambitne cele. Takim ambitnym projektem jest budowa centralnego 

portu komunikacyjnego, który ma być nowym polskim oknem na świat, tym razem w wymiarze 

lotniczym, ale również krokiem milowym w rozwoju infrastruktury kolejowej łączącym 

najdalsze zakątki Polski. Takim ambitnym projektem jest budowa polskich elektrowni 

atomowych, która istotnie zwiększy nasze bezpieczeństwo energetyczne i pozwoli zrealizować 

zobowiązania z zakresu ochrony klimatu. Wreszcie takim ambitnym projektem jest dalsza i 

konsekwentna rozbudowa polskich portów w tym budowa portu kontenerowego w Świnoujściu. 

Tych ambitnych projektów będę jako prezydent Rzeczypospolitej bronił, będę im patronował, 

będę dbał o to, by zostały zrealizowane. To dzisiaj rozstrzygają się losy Polski na 

dziesięciolecia. I nie stać nas na bezczynność. Nie stać nas na brak ambicji. Nie stać nas na 

podporządkowywanie się. Potrzebujemy inwestycji, ale potrzebujemy też wyzwań , które dadzą 

nam impuls do działania. Takim impulsem był swego czasu polsko-ukraińskie euro-2012. 

Olbrzymi sukces naszego kraju, olbrzymi sukces naszego społeczeństwa ponad podziałami 

politycznymi, bo ponad podziałami politycznymi to zostało zrealizowane, zostało uzyskane 

przez jedną stronę sceny politycznej, a zrealizowane za rządów drugiej strony sceny politycznej i 

było sukcesem Polski, wspólnym. Szanowni państwo, ten olbrzymi sukces naszego kraju 

udowodnił, to my udowodniliśmy, że potrafimy wspaniale zorganizować wielką imprezę, 

wielkie wydarzenie sportowe. Takim impulsem może być w przyszłości organizacja przez 

Polskę igrzysk olimpijskich. Nie bójmy się marzyć, ale bądźmy ambitni i realizujmy nasze 

marzenia. Szanowni państwo, drodzy rodacy, za nami długa i intensywna kampania wyborcza, 



czas walki o jak najlepszy wynik zaciętej często rywalizacji o mandaty poselskie. Któż lepiej niż 

państwo to wie. Kampanii zawsze towarzyszą olbrzymie emocje i wysoka temperatura sporu. 

Tak jest na całym świecie, taka jest jej natura, Polska nie jest tu żadnym wyjątkiem. To czas 

ostrych sporów i ostrych wystąpień. Były wielkie emocje i spory, pracy wśród znajomych, 

często też w rodzinach. To normalne. Ale ten czas już za nami. Dlatego tak jak w 2015 roku, tak 

i dziś. Chciałbym po zakończeniu swojego wystąpienia powtórzyć gest podania dłoni wszystkim 

państwa posłom i posłankom poprzez symboliczne podanie dłoni tym, którzy zasiadają w 

pierwszych rzędach tutaj w sejmie. Niech to będzie symboliczne zakończenie okresu kampanii. 

Niech stanie się to dobrą tradycją w naszym parlamencie. Tak zaczynajmy każde nasze pierwsze 

posiedzenie nowego sejmu, od podania sobie ręki, nie tylko z prezydentem, ale podania sobie 

ręki nawzajem. Pamiętajmy o słowach Wincentego Witosa, trzykrotnego premiera, kolejnego  z 

ojców naszej niepodległości. Nie ma sprawy ważniejszej niż Polska. To jest prawda. Nie ma. 

Nie ma sprawy ważniejszej niż Polska. Niech żyje niepodległa i demokratyczna Rzeczpospolita. 

Boże, błogosław Polsce, błogosław naszą ojczyznę. Dziękuję. 

12:44 koniec orędzia 

Prezydent ściska dłonie siedzącym w pierwszym rzędzie 

Marszałek senior Marek Sawicki – Dziękuję panu prezydentowi. 

Szanowny panie prezydencie, szanowny panie były prezydencie, szanowny panie 

marszałku seniorze Senatu, szanowny panie premierze, czcigodni goście, panie posłanki, 

panowie posłowie. 

Jest Polska, jest Sejm, jej przedstawicielstwo – tymi słowami Macieja Rataja marszałka 

sejmu odrodzonej przed ponad stu laty naszej ojczyzny pragnę podkreślić uroczysty moment 

inauguracji dziesiątej kadencji Sejmu Rzeczypospolitej Polskiej. Wypowiadający je wybitny 

nasz poprzednik, widział Polskę jako państwo demokracji parlamentarnej, urzeczywistnienie tej 

wizji, tego narodowego pragnienia, jest także dziś naszym wspólnym zadaniem i obowiązkiem. 

Jako marszałek senior w imieniu nas wszystkich nowo wybranych posłanek i posłów, składam 

podziękowania Polkom i Polakom, którzy tak licznie w kraju i za granicą z wielkim 

zaangażowaniem niekiedy poświęceniem wykonali swój obywatelski obowiązek udziału w 

wyborach parlamentarnych, upoważniając nas i zobowiązując do podjęcia troski o dobro 

wspólne Rzeczpospolitą. Gratuluję wybranym 15 października posłankom i posłom, życząc 

państwu, by każdy dzień realizacji powierzonego przez naród mandatu przedstawicielskiego 

dawał poczucie spełnienia zamierzeń, które dobrze służą Polsce. Wyrażam nadzieję, że nowa 

kadencja pozwoli odbudować, począwszy od nas, poczucie wspólnoty narodowej, za którą 

opowiedziało się tak wielu wyborców. Dziękuję panu prezydentowi Andrzejowi Dudzie za jego 

obecność podczas tej uroczystej inauguracji nowej kadencji Sejmu oraz za wygłoszone słowa, 

które dają nadzieję, że poszanowanie ustrojowej zasady współdziałania władz pozwoli nam 

zmieniać Polskę zgodnie z oczekiwaniami narodu. Powierzenie mi obowiązków marszałka 

seniora, poczytuję jako dostrzeżenie, docenienie i podkreślenie dokonań wszystkich 

parlamentarzystów, którzy na przestrzeni ostatnich 30 lat przyszło mi uczestniczyć 

w szczególności w opracowaniu i przyjęciu Konstytucji w 1997 roku oraz w realizacji starań o 

polskie członkostwo w NATO oraz Unii Europejskiej. Szeroka konsolidacja klasy politycznej 

wokół tej miary celu i skuteczność w ich osiąganiu stanowi dobry wzorzec i inspirację dla 

współczesnych przedstawicieli obywateli Rzeczypospolitej. Polska bowiem z jej potencjałem 

ludzkim ekonomicznym i politycznym zasługuje i jest zdolna zająć godne miejsce w strukturach 

społeczności międzynarodowej, aktywnie uczestnicząc w ustalaniu i realizacji programów ich 

działania. Trudna i wymagająca współczesność naznaczona toczącymi się konfliktami zbrojnymi 

między innymi w Ukrainie i na Bliskim Wschodzie, jak również stagnacja gospodarcza w Polsce 

i Europie stawia prze nami wyzwania, którym sprostania wymaga wspólnego przyjęcia pełnego 

wdrożenia dyrektyw, jakie ustawodawca zawarł w preambule do Konstytucji Rzeczypospolitej 

Polskiej. Szczególnie dziś aktualizuje się potrzeba przywrócenia współpracy ze wszystkimi 

krajami dla dobra rodziny ludzkiej. Wynegocjowane 20 lat temu format naszej obecności w Unii 

Europejskiej dał obecnym i przyszłym pokoleniom możliwość społecznego i gospodarczego 

rozwoju. Podejmijmy więc starania, by nasz kraj powrócił do awangardy wartości europejskich, 

które osadzone chrześcijańskim dziedzictwie, na inspiracji czerpania z demokracji ateńskiej i 

prawa rzymskiego, stanowią solidny fundament do odbudowania i umacniania wspólnoty narodu 



Europy ojczyzn. Motywacje w tym zakresie  czerpiemy z młodych polskich serc, które integracji 

pragną i oczekują, aspirując do pełnego uczestnictwa opartym na zasadzie równości, akceptacji, 

na wiedzy i innowacjach w europejskim dobrobycie. Nie w tych staraniach nie będą przeszkodą 

formułowane w gmachu Trybunału Konstytucyjnego rzekome sprzeczności Polskiej Konstytucji 

z Traktatami konstytuującymi Unię Europejską. [brawa] Ustrojodawca w treści preambuły  

wzywa nas także do respektowania praw obywatelskich oraz do zapewnienia działania instytucji 

publicznych rzetelności i sprawności. Nie ma prawdziwej demokracji, nie ma inkluzywnej 

i skutecznej polityki publicznej bez otwartego parlamentaryzmu. Wysokie standardy 

postępowania ustawodawczego i towarzyszących im konsultacji, jawna i rozważna debata, 

rzeczywista kontrola parlamentarna, ponadpartyjne podejście do kompetencji kreacyjnych 

Sejmu, a także przywrócenie konstytucyjnej postaci i znaczenia budżetu państwa oraz kontroli 

nad jego wykonaniem, to w moim przekonaniu warunki konieczne respektowania istoty 

ustrojowej  funkcji Wysokiej Izby. Są dwa fundamenty, na których powinna się opierać 

działalność każdej władzy, a przede wszystkim Parlamentu: państwo prawa i godność 

człowieka. Apeluję przy tym, by artykułowane przez większość parlamentarną wyzwanie 

przywrócenia i znaczenia praworządności podjąć i realizować z poszanowaniem zasady 

legalizmu. Delikty, jakich dopuszczono się przy wykonywaniu powierzonej władzy, mogą być 

sprawiedliwie ocenione i naprawione tylko środkami respektującymi obowiązujące prawo i 

konstytucyjny podział kompetencji. Jestem pewien, że uczciwe zamiary uzdrowienia polskiej 

struktury państwowej, znajdą wsparcie i sojuszników czy przedstawicieli wszystkich sił 

politycznych w Parlamencie. Ufam, że jesteśmy w stanie wspólnie pamiętać i doceniać zasługi 

kościoła katolickiego i innych kościołów na naszej drodze do odzyskania w 1989 roku 

suwerenności ojczyzny, zaangażowanie w budowanie patriotycznej duchowości narodu oraz 

prowadzenie działalności charytatywno-opiekuńczej. Rozumiem tych, którzy uważają, że w 

ostatnich latach określona w postanowieniach Konstytucji i konkordatów linia  demarkacyjna 

rozgraniczająca pola ingerencji pomiędzy polityką państwa, misją kościoła została naruszona, 

wywołując niekiedy poczucie krzywdy lub poczucie nadużycia. Jestem jednak przekonany, że z 

poszanowaniem zasad funkcjonowania demokratycznego państwa uda się nam przywrócić 

relacje między państwem, a działającymi w Polsce kościołami, gwarantując wszystkim wiernym 

poszanowanie godności religijnej, zaś instytucjom publicznym neutralny światopoglądowo 

charakter. Umacniając sojusze i wzmacniając potencjał obronny państwa, nie możemy też 

zapomnieć o znaczeniu daru chleba. Daru chleba, których brak w wielu częściach świata 

aktywuje i podsyca kryzysy migracyjne. Dzisiejszą Europę niewątpliwie stać na więcej empatii, 

ukierunkowanej na rozdysponowanie nadwyżek żywności do braci w dalszych zakątkach świata, 

którzy jej potrzebują, stabilizując przy tym sytuację na lokalnych rynkach rolnych. Prawo i 

wolność są największym skarbem narodu – mówił ojciec polskiej niepodległej – mówił 

Wincenty Witos podczas procesu brzeskiego. Hańba jego skazania została dopiero w tym roku 

zmazana z państwa polskiego orzeczeniem niezawisłych sędziów Sądu Najwyższego. Ufać 

należy, że wartość tego skarbu będzie przyświecać wszystkim, którzy podjęli się służby państwu 

i społeczeństwu. Jako długoletni poseł namawiam, byśmy porzucili przekonanie o naszej 

omnipotencji w ustalaniu tego, co dobre i słuszne. Wykonując kompetencje prawodawcze, 

otwórzmy się na współpracę z ekspertami świata nauki i gospodarki oraz z instytucjami 

społeczeństwa obywatelskiego. Usuńmy bariery, które dzielą nas od tych, którzy nas wybrali 

oraz od służących im dziennikarzom. Słuchajmy narodu nie tylko w codziennym kontekście, w 

biurach poselskich, w konsultacjach  społecznych, ale również w najważniejszych sprawach, 

odwołując się uczciwie do instytucji referendum. Pamiętajmy, że stanowione przez nas prawo 

ma być oarte na poszanowaniu wolności i sprawiedliwości, współdziałaniu władz, dialogu 

społecznym oraz na zasadzie pomocniczości umacniającej uprawnienia obywateli i ich 

wspólnot. Kończąc, pragnę podkreślić że w demokratycznym państwie zgodnie z wolą suwerena 

zmieniają się prezydenci, zmieniają się premierzy i rządy, zmienia się też skład osobowy tej 

Izby. Jedno przy tym jest stałe i niezmienne – Rzeczpospolita. Pozwólcie, że z moich ust 

wybrzmi raz jeszcze przesłanie premiera naszej wolności Wincentego Witosa: A Polska winna 

trwać wiecznie. [brawa] 

12:58 koniec przemówienia 



Marszałek senior, Marek Sawicki – Wysoka Izbo, zgodnie z artykułem 2 ustęp 2 

regulaminu sejmu na sekretarzy tymczasowych Sejmu powołuję panią poseł Alicję Łepkowską-

Gołas, panią poseł Dorotę Olko, panią poseł Annę Pieczarkę, panią poseł Wiolettę Tomczak, 

pana posła Ryszarda Wilka, a także panią poseł Bożenę Żelazowską. Za chwilę przystąpimy do 

ślubowania poselskiego. Zgodnie z artykułem 2 ustęp 3 regulaminu sejmu ślubowanie odbywa 

się w ten sposób, że po odczytaniu Roty, każdy z kolejno wywołanych posłów, powstawszy 

wypowiada słowo: ślubuję, poseł może dodać zdanie: Tak mi dopomóż Bóg. Odmowa złożenia 

ślubowania oznacza zrzeczenie się z mandatu poselskiego. Spośród sekretarzy tymczasowych do 

przeprowadzenia ślubowania powołuję: panią poseł Alicję Łepkowską-Gołaś oraz panią poseł 

Bożenę Żelazowską, które będą odczytywały nazwiska pań i panów posłów oraz zaznaczali 

nazwiska posłów składających ślubowanie i ewentualnie nieobecnych. Informuję także, że 

nazwiska posłów będą odczytywane w kolejności zgodnej z porządkiem zajmowanych miejsc na 

sali posiedzeń Sejmu. Proszę wyznaczonych sekretarzy o podejście do mównicy. Proszę 

wszystkich obecnych o powstanie i wysłuchanie Roty ślubowania: 

Uroczyście ślubuję rzetelnie i sumiennie wykonywać obowiązki wobec narodu, strzec 

suwerenności i interesów państwa, czynić wszystko dla pomyślności ojczyzny i dobra obywateli, 

przestrzegać Konstytucji i innych praw Rzeczypospolitej Polskiej. 

Dziękuję, proszę o zajęcie miejsc, a posłów sekretarzy o przystąpienie do swoich 

obowiązków. 

13:01 rozpoczęcie ślubowania 

13:45 koniec ślubowania 

Marszałek senior – Czy ktoś z obecnych posłanek i posłów nie złożyli ślubowania? 

Nikt się nie zgłasza. Stwierdzam, że wszyscy posłowie obecni w tej chwili na posiedzeniu 

złożyli ślubowanie poselskie. Proszę o zabranie głosu prezesa Rady Ministrów pana Mateusza 

Morawieckiego w trybie artykułu 162 ustęp 1 Konstytucji. 

13:46 początek wystąpienia 

Mateusz Morawiecki – Wielce szanowny panie prezydencie, szanowny panie marszałku, 

szanowna pani marszałek, szanowny panie prezydencie, szanowne panie i panowie posłowie, 

senatorowie, panie marszałku, panie marszałku seniorze senatu, wszyscy szanowni goście. 

Zgodnie z parlamentarnym obyczajem chciałem dzisiaj na ręce pana marszałka seniora 

złożyć z jednej strony złożyć sprawozdanie i złożyć dymisję [nie jest równoznaczne ze słowami: 

składam dymisję], a z drugiej strony chciałem przedstawić naszym rodakom pokrótce, jak to jest 

przyjęte w naszym sejmie krótką panoramę ostatnich 4 lat, co udało nam się zrobić, na co 

powinniśmy zwrócić uwagę szczególną. Przed chwilą wszyscy ślubowaliśmy uroczyście wobec 

narodu strzec suwerenności i niech te słowa przyświecają nam szczególnie w najbliższym 

czasie, ponieważ zdajemy sobie sprawę doskonale z tego, jak wielkie wyzwania ten najbliższy 

czas będzie przynosił. Dwa dni temu obchodziliśmy święto niepodległości Polski w 105 

rocznicę odzyskania niepodległości i takie wielkie wspaniałe nasze święto zobowiązuje, ono 

mówi o tym, że o niepodległość trzeba dbać, trzeba ją szanować, trzeba zabiegać o nią, trzeba 

czuwać nad niepodległością, suwerennością. I obok krótkiego podsumowania także będę chciał 

kilka zdań powiedzieć na ten jakże kluczowy temat w sprawie którego przed chwilą wszyscy 

ślubowaliśmy właśnie tej suwerenności strzec, niepodległości strzec, a więc jest naszym 

poselskim zobowiązaniem. Ale zanim do tego przejdę, krótko chciałem powiedzieć o tych 

ostatnich czterech latach, a także o pewnych wspólnych mianownikach tych czterech lat, to też 

jest przecież bardzo ważne. Pierwszym wspólnym mianownikiem naszych czterech czy ośmiu 

lat, myślę, że pewną nowością w polskiej polityce, może nie absolutną nowością, ale takich o 

natężeniu czymś zupełnie wyjątkowym była wiarygodność realizacji tych zapowiedzi, które 

wcześniej obiecywaliśmy wyborcom. To wprawdzie powinno być coś oczywistego, ale nie było 

to powszechnie stosowaną walutą polityczną i dla tego chcę podkreślić wagę tego [to się nazywa 

lanie wody] z punktu widzenia, co udało się zrealizować, ale także naszego programu na 

przyszłość, ponieważ w tym momencie chcę podziękować panu prezydentowi za oświadczenie, 

które złożył i powiedział o tym, że będzie chciał mnie desygnować na funkcję prezesa rady 

ministrów i właśnie w oparciu o te nasze zobowiązania będę chciał również nakłonić Wysoką 

Izbę do tego, aby poparła mnie w tej funkcji, która została mi powierzona. Bardzo dziękuję 

panie prezydencie. [prezydent w swoim wystąpieniu nie powiedział, że powierza 



Morawieckiemu misję tworzenia rządu, więc Morawiecki sam sobie ją niniejszym powierzył]. A 

więc po pierwsze wiarygodność. Drugim wspólnym mianownikiem takim praźródłem naszego 

sukcesu w dziedzinie spraw społecznych, to jest to powszechnie dość doceniane w polskim 

społeczeństwie, także i po tej stronie parlamentu, a zwłaszcza po stronie lewicowej, która 

przecież tak często podnosi wagę spraw społecznych, praźródłem tego była naprawa państwa, 

naprawa finansów publicznych państwa w szczególności, myślę, że patrząc na nowożytną 

historię Polski, możemy powiedzieć tak, że to jest historia wielkiego narodu, ale słabego 

państwa przez ostatnie setki lat, to mam przede wszystkim na myśli i to że dołożyliśmy jako 

Prawo i Sprawiedliwość cegłę, może cegiełkę nawet do tego, żeby poprawić struktury państwa, 

a zwłaszcza niewydolne struktury finansów publicznych, jest niezwykle ważnym osiągnięciem i 

jednocześnie tą praprzyczyną wielkich naszych polityk, o społecznej już powiedziałem, ale 

warto powiedzieć o wielkiej polityce zrównoważonego rozwoju Polski lokalnej, warto 

powiedzieć o wielkiej polityce bezpieczeństwa, o naszej wielkiej polityce wobec polskiej wsi, 

wyrównywania szans na polskiej wsi, ale także naszej polityce kulturalnej, polityce oświatowej, 

polityce rozwoju również, która przecież jakościowo zasadniczo różni się od tego, co było 

wcześniej i czegoś, co było, czego nie można pominąć, czyli wielkiej polityce bezpieczeństwa 

naszych granic, naszych ulic, ale w szczególności naszych granic, do tego jeszcze się po krótce 

odniosę. A więc szanowni państwo, podsumowując te cztery lata chciałbym przejść przez to w 

pewnej takiej chronologii czterech wielkich kryzysów, które nam i na nas spadły i to że 

mogliśmy na nie reagować, też brało się z tego, że traktowaliśmy nasze zapowiedzi, nasze 

obietnice wobec rodaków bardzo, bardzo poważnie. Wiedzieliśmy, że czy pogoda, czy słota, 

chcemy zrealizować nasze zapowiedzi i ratować to, co jest konieczne do uratowania w trakcie 

poszczególnych kryzysów. Zacznę od tego najwcześniejszego, który uderzył już wkrótce po 

rozpoczęciu sejmu tej ostatniej kadencji. To kryzys pandemiczny, kryzys Covid-19, kryzys, 

który mógł doprowadzić do gigantycznego wzrostu bezrobocia, upadłości setek tysięcy firm 

i jednocześnie do tego, aby polska gospodarka bardzo gwałtownie cofnęła się w rozwoju. My nie 

tylko obroniliśmy poprzez nasze tarcze antykryzysowe, kryzysową tarczę, finansową tarczę, 

miliony miejsc pracy uratowaliśmy od bankructwa, setki tych tysięcy firm, ale również w 

naszym kraju nie dochodziło do selekcji pacjentów, co miało miejsce w Italii, w Hiszpanii, w 

Francji, w krajach o wiele bogatszych. A Polska nie tylko w rozwoju się nie cofnęła, ale 

możemy najlepiej to może najważniejsza gospodarczo liczba zrelacjonować te 4 lata wzrostem 

gospodarczym. To taki przecież wszechogarniający wskaźnik, wskaźnik wzrostu PKB. Otóż 

szanowni państwo, od 19 roku do końca 23-go, on już się kończy i wiadomo mniej więcej, jaki 

będzie wzrost gospodarczy w Polsce, w innych krajach wzrost gospodarczy, to 11%, jeden z 

absolutnie najwyższych w Unii Europejskiej, ba, w krajach OECD również też, dla porównania 

nasi zachodni sąsiedzi i południowi Czesi wzrost przez te 4 lata pół punkta procentowego – 11% 

i 0,5%. Strefa euro wzrosła o trzy punkty procentowe przez te 4 lata. A więc potrafiliśmy 

obronić mocny wzrost gospodarczy, który jest podstawą naszej polityki społecznej. Później 

przyszedł drugi kryzys, kryzys migracyjny. Tutaj najpierw obroniliśmy się przed tymi 

szaleństwami płynącymi z Zachodu. Obroniliśmy w roku 17, 18, 19-ym na Radzie Europejskiej 

przed przymusem relokacji. Postawiliśmy twarde veto i nie przyjęliśmy nielegalnej imigracji. 

[brawa] Warto o tym pamiętać, wprawdzie wtedy przed tym się obroniliśmy, ale Wysoka Izba, 

także i posłowie Trzeciej Drogi, Lewicy będą musieli wkrótce podejmować decyzje 

prawdopodobnie o ponownej próbie narzucenia nam przymusu relokacji nielegalnych 

imigrantów, a tutaj, myślę, że jest jeden z kolejnych wspólnych mianowników, który łączy nas – 

PiS właśnie z większością posłów Trzeciej Drogi, ale nie tylko. Otóż kiedy minęło czasowo, jak 

się okazało, tamto szaleństwo Zachodu, czekało nas jeszcze poważniejsze uderzenie bardzo 

realne, atak ze wschodu. To atak Łukaszenki na zlecenie Putina, który ściągnął w sposób 

sztuczny, potem antagonizował, dziesiątki tysięcy imigrantów z Bliskiego Wschodu. I 

postawiliśmy mur, który miał nie powstać w 3 lata, postawiliśmy zaporę, twardą zaporę przeciw 

nielegalnej imigracji i ten wielki kryzys migracyjny staraliśmy się w odpowiedni sposób 

mitygować, zabezpieczyć wschodnie granice Polski, ale także wschodnie granice NATO i 

wschodnie granice Unii Europejskiej, która bez tego byłaby narażona na gigantyczne przepływy 

nielegalnych imigrantów tą bezpieczną, bo lądową drogą. I to drugi wielki kryzys, przed którym 

przyszło nam stanąć i obronić Rzeczpospolitą, obronić naszych rodaków. Potem chronologicznie 



trzeci największy kryzys, bo taki, który jest największym zagrożeniem geopolitycznym dla 

Rzeczpospolitej, dla Europy, może nawet dla świata ostatnich dziesięcioleci – to wojna na 

Ukrainie. I wprawdzie dzisiaj jest wielu „mądrych”, którzy twierdzą, że przewidywali wszystko, 

pokazują, jacy oni dzisiaj nie są odważni, aby stawiać czoła temu rosyjskiemu zagrożeniu, ale 

Warto przypomnieć pokrótce chronologię i perspektywę, która wiązała się z tym zagrożeniem i z 

jego identyfikacją, trzeba jako o pierwszym powiedzieć o panu prezydencie Lechu Kaczyńskim, 

który w 2008 roku wypowiedział swoje prorocze słowa i później niestety ogromna okrutna 

tragedia przerwała jego misję, a bierność Zachodu dopełniła swego i w roku 2014 nastąpiła 

właśnie ta pierwsza właśnie proroczo przez niego przewidywana agresja na Ukrainę, a później w 

2022 kolejna. I kiedy jechaliśmy razem z panem prezesem Jarosławem Kaczyńskim, z 

premierami Czech, z premierami Słowenii do Kijowa, po niespełna dwóch i pół tygodniu od 

rozpoczęcia ataków Rosji na Ukrainę, to ta właśnie myśl nam przede wszystkim przyświecała: w 

jaki sposób zapobiec temu, aby tamte słowa ataku na Ukrainę, a potem na państwa bałtyckie, a 

potem na Polskę nie stały się rzeczywistością i przed tym nasi drodzy rodacy, rząd PiS chronił 

Polaków poprzez przede wszystkim umacnianiem naszego sojuszu, umacnianiem sojuszu ze 

Stanami Zjednoczonymi, a także wielką rozbudową polskiej armii, wielki program modernizacji 

polskiej armii. To właśnie ten program, program modernizacji do prowadził do tego, że dziś 

wielu komentatorów, nasze plany uczynienia wojska polskiego najsilniejszą armią lądową w 

Europie, uważają za jak najbardziej realne, jak najbardziej realistyczne. I to niezwykle ważny 

kierunek działań, wspomniał o nich w swoim wystąpieniu inauguracyjnym pan prezydent, 

któremu za to bardzo dziękuję, ponieważ niezależnie od tego jak potoczy się los tworzenia 

rządu, wierzę, że to jest naczelny imperatyw, który spoczywa na barkach wszystkich posłów i 

wierzę jednocześnie, że zwłaszcza ci posłowie, którym drogie jest bezpieczeństwo Polski, będą 

mieli na uwadze to, to właśnie rząd PiS do bezpieczeństwa przykłada najwyższą wagę. My nie 

będziemy rewidować żadnych umów, będziemy zawierać nowe umowy , które dalej umocnią 

bezpieczeństwo Polski. Sprawa absolutnie fundamentalna. No i wreszcie ostatni z czterech 

wielkich kryzysów, kryzys energetyczny i inflacyjny. Wiemy doskonale, że właśnie energia jest 

matką wszystkich kosztów czy większości kosztów w gospodarce i że inflacja właśnie 

pochodziła przede wszystkim z tych przyczyn, które początek brały w epidemii i w wojnie na 

Ukrainie. Europejski Bank Centralny podał, że za inflację w 72% odpowiadają właśnie te 

czynniki, więc dzisiaj, kiedy kurz bitewny kampanii wyborczej opadł, myślę, że wszyscy 

możecie już państwo śmiało potwierdzić to, o czym mówiliśmy od dawna, że jest to absolutnie 

importowana inflacja. Ale zacznijmy najpierw te kilka zdań na temat inflacji od tego, w jaki 

sposób walczono z inflacją przez poprzedzające 25 lat według szkoły Leszka Balcerowicza. 

Otóż walczono w bardzo prosty sposób, i każdy może sobie to przypomnieć. Drodzy państwo, 

poprzez tak zwane przymrożenie gospodarki, czyli wysokie bezrobocie, wzrost bezrobocia, 

oczywiście natychmiast siadał wtedy popyt, natychmiast bankrutowały wtedy dziesiątki tysięcy 

firm i inflacja wtedy spadała. My przyjęliśmy inną drogę, drogę obrony miejsc pracy, obronę 

firm, was, drodzy przedsiębiorcy i was, drodzy rodacy, waszych miejsc pracy i to się powiodło. 

Ponieważ właśnie łatwo zobaczyć, że jeszcze półtorej roku temu, kiedy inflacja była w 

okolicach prawie 20%, nikt nie wierzył w to, co mówiliśmy, że ona będzie spadała pod koniec 

tego roku w okolice 6, 7% i właśnie tak się stało. Dziś inflacja to 6,5% jest w trendzie 

spadkowym i można powiedzieć, że w dużym stopniu udała się już operacja obrony 

społeczeństwa polskiego przed bezrobociem, przed kolejną falą bezrobocia, a to przecież 

kluczowa sprawa, fundamentalna, bo bezrobocie było tą zmorą trzeciej Rzeczpospolitej. 

Pamiętamy, drodzy rodacy, jak wszyscy baliśmy się tego i stąd też taki, cieszę się, że ta nasza 

recepta okazała się skuteczna i na walkę z inflacją, i na zapobieżenie przyrostowi bezrobocia. 

Ale też niech mi będzie wolno na tej kanwie przejść do podsumowania podstawowych 

parametrów gospodarczych, ponieważ inflacja jest jednym z nich rzecz jasna, ale nie jedynym i 

nawet nie najważniejszym. Najważniejszym są właśnie miejsca pracy, najważniejszym jest 

stabilność makroekonomiczna, makrogospodarcza, najważniejszym jest właśnie jak najniższy 

poziom bezrobocia. I tutaj uwaga, zacytuję dane Komisji Europejskiej, mamy wyjątkowo 

stabilny system finansów publicznych, to będzie ważne, bo za chwilę powiem o obietnicach 

jednej z partii, która składała te obietnice przed wyborami. Mamy bardzo stabilne finanse 

publiczne. Zobaczcie wszyscy drodzy rodacy na tabele równowagi makroekonomicznej 



prezentowaną Komisję Europejską, na dane, mamy najwyższą rekordową liczbę osób 

pracujących, powyżej 17 milionów, pomimo tych czterech egipskich plag. Było ich siedem, oby 

tych trzech nam Pan Bóg oszczędził, ale pomimo tych czterech, które na nas spadły, mamy 

bardzo stabilne finanse publiczne. Dług publiczny, uwaga, to warto również przytoczyć te dane, 

który urósł za czasów naszych poprzedników o 7,5 punkta procentowego i to pomimo 

zagarnięcia OFE o te 175 miliardów i pomimo wyprzedaży majątku, gdzie około 58 miliardów, 

przyrost nastąpił o 7,5 punkta procentowego. Do wszystkich państwa z tej strony sceny 

politycznej, którym miła jest właśnie stabilność finansów publicznych, a także obniżanie długu 

publicznego. Pamiętajcie o tym w spokojniejszych czasach, zwłaszcza posłowie Trzeciej Drogi, 

w spokojniejszych czasach, ci, którzy chcą być waszymi koalicjantami, doprowadzili do 

gwałtownego przyrostu długu. W naszych czasach przez 8 lat, mimo tych wielkich kredytów 

dług publiczny do PKB zmalał o 3,5 punkta procentowego. Podaje dane na koniec tego roku. 

Ale obok tego trzeba podkreślić także rekordowe inwestycje w Polsce lokalną. Drodzy państwo, 

posłowie Platformy obywatelskiej, posłowie Trzeciej Drogi, PSL-u czy Polski 2050 albo lewicy, 

zapytajcie się swoich samorządowców, znajomych wójtów, burmistrzów, starostów, czy 

kiedykolwiek wcześniej w czasach trzeciej Rzeczpospolitej, było więcej inwestycji w Polskę 

lokalną z budżetu centralnego, niż w czasach rządów PiS? To też mogliśmy zrealizować. A więc 

ratowanie miejsc pracy, rekordowe inwestycje, szkoły, żłobki, szpitale, przedszkola, drogi 

powiatowe i gminne – to wszystko niezwykle ważna część naszego całego horyzontu 

gospodarczo-społecznego, który przyświecał nam w naszych działaniach. Ale też chcę z tego 

miejsca, szanowni państwo, powiedzieć, że na pewno nie wszystko się udało i zdaję sobie z tego 

sprawę, kiedy pan marszałek dał mi więcej czasu, mógłbym długo o tym mówić, bo rzecz jasna 

są też takie punkty, ale za te wszystkie punkty na pewno warto przeprosić za błędy nasze. Tylko 

ta władza, która nic nie robi, ta nie popełnia błędów. Chociaż był taki rząd w naszej historii nie 

tak dawno temu, który niewiele robił i też popełniał błędy. Więc takie osiągnięcia też się udają 

co poniektórym. Ale oczywiście za te potknięcia, za nasze działania niewłaściwe warto 

przeprosić. Szanowni państwo, teraz chciałbym przejść do drugiej części mojego wystąpienia i 

powiedzieć właśnie o tym, o czym powiedział pan prezydent, ale patrząc na przyszłość i w 

perspektywie parlamentarnej, o koalicji polskich spraw. Drodzy parlamentarzyści , drodzy 

rodacy, mamy oczywiście teraz  przed sobą okres tworzenia rządu i chcę wszystkich zaprosić do 

takiej właśnie koalicji, o jakiej mówił pan prezydent: koalicji polskich spraw, koalicji, która 

będzie dbała o sprawy społeczne, o sprawy bezpieczeństwa, bezpieczeństwa narodowego, 

o sprawy suwerenności, ale także o wielkie projekty, które rozpoczęliśmy i od ciągłości 

realizacji, od których zależy przyszłość naszej ojczyzny. Do takiej właśnie koalicji bardzo 

chciałem zaprosić, bo od tego, w jaki sposób poprowadzimy nasze polskie sprawy, zależeć 

będzie od tego przyszłość naszej ojczyzny. Ale teraz chcę przejść do kolejnej części, o której 

wspominałem na początku, czyli do tej, która dość niespodziewanie w ostatnich kilku 

miesiącach stała się dla nas priorytetem i myślę, że jest dla wszystkich rodaków priorytetem 

numer jeden. A mianowicie do zadbania o to, aby Polska pozostała Polską. Żeby Polska była 

Polską. Żeby Polska była suwerenna. Żebyśmy sami mogli się rządzić we własnym domu. 

Wierzę, że ta idea jest droga wszystkim państwu. Wierzę, że tak jest również wśród partii, które 

dzisiaj próbują tworzyć koalicję. Uważam, że ta idea jest droga wszystkim wam. Ale też aby 

uświadomić, jakie konkrety nam tutaj grożą, przeglądnąłem bardzo dokładnie cały ten zestaw 

zagadnień, który dzisiaj idzie przez Parlament Europejski i za którym głosowała Platforma 

Obywatelska w Parlamencie Europejskim. I wkrótce na Radzie Unii Europejskiej ma odbyć się 

głosowanie w tej sprawie. Drodzy rodacy, panie prezydencie, panie marszałku seniorze, drodzy 

parlamentarzyści, chciałem o tych kilku bardzo konkretnych sprawach powiedzieć, przytaczając 

jednocześnie te numery poprawek, które wiążą się z planami zmian fundamentalnych zmian w 

systemie stanowienia prawa i zdolności tego parlamentu, naszego Sejmu i naszego Senatu do 

stanowienia prawa w imieniu rodaków. A więc po pierwsze, poprawki od numeru 178 do 186, 

jak ktoś chciałby to wszystko sprawdzić, zweryfikować, przeanalizować – zachęcam do tego 

dziennikarzy, zachęcam do tego wszystkich ludzi dobrej woli. Nie wiem, czy macie państwo 

świadomość, że po przeprowadzeniu tych poprawek, które teraz idą właśnie przez Parlament 

Europejski, Radę Unii Europejskiej, potem konwent i w bardzo krótkim czasie mogą stać się 

rzeczywistością, będziemy całkowicie zależni od Brukseli w odniesieniu do źródeł energii, które 



stanowią podstawę naszego systemu energetycznego. Niedawno, pamiętamy, była sytuacja 

Turowa. Przypominam ją tylko dlatego, że to dzięki uporowi PiS elektrownia i kopalnia Turów 

istnieje. Dzisiaj istnieje, bo byłyby zamknięte. [brawa] 6% procent naszego systemu 

elektroenergetycznego. A miks energetyczny jest kluczowy dla każdego z państwa. Będziemy 

pozbawieni możliwości decydowania o miksie energetycznym! Drodzy mieszkańcy Śląska i 

wszystkich miast, gdzie są elektrownie, kopalnie, ale także elektrownie gazowe, będziemy 

pozbawieni tej możliwości. Unia Europejska będzie mogła praktycznie z dnia na dzień zamknąć 

bez naszego prawa głosu. Nasze elektrownie, nasze kopalnie i na przykład zaordynować, że 

trzeba czerpać energię elektryczną z importu. Myślę, że to nie jest takie śmieszne panowie 

posłowie. Patrzę tutaj. To jest rzeczywiście coś niezwykle niebezpiecznego i myślę, że wszyscy 

rodacy to rozumieją. Poprawka numer 247, 248 – podatki. Czy zdajecie sobie państwo sprawę 

z tego, że po zmianie prawa Unii będzie możliwość nałożenia nowych podatków? Ja do tej pory 

wetowałem wiele takich prób. Teraz nie będzie możliwości veta, ponieważ całe władztwo 

podatkowe przejdzie właśnie w ręce właśnie Unii Europejskiej. Co to oznacza? Będzie można 

nałożyć każdy rodzaj podatków, wziąć go jako wspólny dochód do budżetu Unii Europejskiej i 

zrealizować na tej podstawie cele, które są nam bardzo obce. Ani euro, ani złotówka z tego 

polskiego podatku może nie wrócić do Polski. Nie będziemy mogli jako Sejm każdy kolejny 

rząd również nie będzie mógł tego oprotestować, nie będzie mógł zawetować. A przecież te, tak. 

Wyobraźnia wszystkich urzędników unijnych, co do tego, jakie podatki można nakładać, nowe 

podatki na emisję dwutlenku węgla, od samochodów spalinowych, prawda. od jedzenia mięsa i 

tak dalej. To naprawdę jest rzeczywistość, która może się zbliżać szybkimi krokami. Punkt 

trzeci. Może wielu z państwa może zaszokować. Poprawka numer 124. Otóż nie wiem, czy 

wiecie państwo, że reforma traktatów prowadzi do tego, że obca policja będzie mogła bez zgody 

polskiego państwa, wjechać na terytorium państwa polskiego, aresztować kogoś, nawet 

aresztować Polaków, ponieważ to będzie wynikało z zasad ustalonych bez procedury 

jednomyślności. Czyli zabierana jest procedura jednomyślności. W Unii Europejskiej decyzja 

będzie zapadała na zasadzie zwykłej większości bądź kwalifikowanej większości, bądź 

wzmocnionej kwalifikowanej większości, ale drodzy państwo, powiedzmy sobie szczerze, co 

oznacza taka kwalifikowana większość? 

[Więc Polexit. Jakże się PiS spóźnił. Mógł jeszcze kilka dni temu przegłosować w swoim 

sejmie wystąpienie Polski z Unii]. 

Mateusz Morawiecki – Rządzą dzisiaj w Unii Europejskiej silni. Rządzą: Dojczland, 

Francja i kilka silnych krajów, które z nimi najbliżej współpracują. Pomyślcie, poprawka 124 – 

likwidacja tej zasady doprowadzi do tego, że obce służby będą mogły w naszym kraju 

prowadzić działania bez zgody rządu polskiego. [Marszałek senior nie interweniuje, przecież to 

jest jawne podburzanie do wystąpienia z Unii Europejskiej]. 

Kolejna, poprawka numer 112. Nie wiem, czy wiecie państwo, że Unia zyska nową 

kompetencję w zakresie kontroli granic. Praktycznie zabrana może być kompetencja do ochrony 

polskich granic, rozebrany może być mur na granicy z Białorusią. Ta rzeczywistość, drodzy 

rodacy, jest absolutnie przed nami, to najbliższe miesiące, kwartały, najbliższe lata mogą o tym 

zadecydować. To dlatego koalicja polskich spraw musi się opierać o tych parlamentarzystów, 

którzy naprawdę z trwogą patrzą na te elementy pozbawienia nas suwerenności. Dzisiaj w Unii 

Europejskiej wiele krajów, wielu przywódców mówi w sposób otwarty: zlikwidować państwa 

narodowe. Oni się przed tym nie kryją. W programie partii, które zawiązują koalicję niektórych 

państw członkowskich jest taki zapis: zlikwidować państwa członkowskie. Szanowni państwo, 

my nie tylko szanujemy naszą niepodległość, suwerenność, ale dla nas biało-czerwona i 

możliwość stanowienia o sobie – nic o nas, bez nas – jest fundamentem naszej polityki. [brawa 

PiS] Kolejne punkty, ekologia, wszyscy oczywiście kochamy środowisko naturalne, ale grozić 

będzie to, że ci, którzy sobie pobudowali drogi w czasie, kiedy nie obowiązywały te reguły, 

dzisiaj nam zablokują rozwój poprzez to, że gdzieś znalezione zostanie siedlisko ślimaków czy 

minogów i będą opóźniali realizację, to jest rzeczywistość, zapytajcie samorządowców. Będzie 

ta rzeczywistość zupełnie niezależna od nas. Ale także, szanowni państwo, jest poprawka 154 – 

zniesiona jednomyślność w sprawie zabezpieczenia społecznego, a więc i wiek emerytalny 

będzie mógł być podniesiony do sześćdziesiątego siódmego roku życia bez nas. Polityka 

zagraniczna – poprawki 55, 58 – także zwracam na to uwagę. Polityka obronna – poprawki 57 



do 59 – szanowni państwo, komuś się może nie spodobać to, że Polska się zbroi, ponieważ, jak 

już dzisiaj pojawiają się takie głosy na Zachodzie, prowokuje to Rosję. I mogą dzisiaj w imię 

tworzonej tam właśnie w tych nowych traktatach Unii obronności, mogą zablokować szybki 

plan modernizacji Polskiej Armii. I wreszcie ostatnia z tych, które chcę przywołać – Poprawka 

117 – szczególnie istotny i  czuły szczegół, ponieważ dotyczy naszych dzieci. Nie wiem, czy 

macie świadomość państwo, że Unia będzie mogła narzucić Polsce rozwiązania, które ułatwią 

wywożenie dzieci naszego kraju za granicę pod pretekstem współpracy sądowej. Do tej pory 

obowiązywała jednomyślność. Mogliśmy zablokować taką regulację. W przypadku gdy nowe 

reguły traktatowe zostaną zrealizowane, nie będziemy mogli tego zrealizować. Panie 

prezydencie, panie marszałku, Wysoka Izbo – to jest gra o suwerenność. To jest gra o polską 

niepodległość. Ona się będzie toczyła metodami politycznymi. Ale przez fakt, przez wzgląd, że 

ona będzie się toczyła metodami politycznymi, a nie, jak za wschodnią naszą granicą pozbawia 

się niepodległości metodami wojennymi państwa naszego sąsiada, nie znaczy, że tej 

niepodległości możemy nie być pozbawieni. Ba. Właśnie trudniej jest dostrzec taką zmianę 

traktatową, trudniej ją docenić, trudniej jest ją wypatrzyć, dlatego podałem kilka tych 

przykładów dzisiaj państwu. Panie prezydencie, panie marszałku, Wysoka Izbo, bardzo ważny 

jest ten wątek dotyczący suwerenności, ale jeszcze istotniejsze, żeby wszyscy nasi drodzy 

rodacy zrozumieli, to właśnie nasze życie, to właśnie wasze podatki, to edukacja naszych dzieci, 

to właśnie ekologia we właściwy sposób stosowana, bezpieczeństwo, obrona, to właśnie to, czy 

my będziemy mogli stanowić tutaj w naszym kraju prawo jest dzisiaj przedmiotem zmian 

traktatowych w ramach Unii Europejskiej. My jesteśmy i będziemy członkiem Unii 

Europejskiej, jesteśmy państwem, które bardzo mocno zaznacza swoją obecność na poziomie 

Unii Europejskiej, bo bronimy polskich interesów. Nie chcemy poklepywania po plecach, tylko 

bronimy naszych interesów i dlatego, drodzy państwo, choć różnimy się w tak wielu sprawach, 

często nie zauważamy jednak, że są chyba te właśnie tematy, o których właśnie powiedziałem, 

są tematami, które nas jednoczą, mam przynajmniej taką nadzieję. Myślę, że to może być taki 

dekalog polskich spraw, najważniejszych, naszej ścieżki rozwoju, naszego doganiania tych 

najbogatszych, bo dogoniliśmy w ostatnich ośmiu latach bardzo szybko, bo dziś to już jest 80% 

średniej unijnej liczonej PKB na głowę mieszkańca przy nadwyżce pieniądza, ale 86% 

doliczając do tego naszą politykę społeczną. Jesteśmy na poziomie Hiszpanii. [brawa oczywiście 

PiS-u]  

Marszałek senior – panie premierze, przypominam, że umawialiśmy się na sprawozdanie, 

a na expose przyjdzie jeszcze czas. 

Morawiecki – Tak jest, panie marszałku, postaram się w parę minut zakończyć. Dziękuję 

bardzo. Szanowni państwo, a więc ten dekalog polskich spraw, niech będzie taką podstawą do 

współpracy, bo przecież Polacy w tych wyborach przecież postawili na równowagę. Polacy 

postawili na równowagę. Nie chcą żadnej zemsty, nie chcą wojny polsko-polskiej. Polacy chcą, 

żebyśmy odstawili te dawne waśnie do lamusa i żebyśmy postarali się zbudować rząd, mogę 

powiedzieć to dawne sformułowanie: ponad podziałami, nawet mogę powiedzieć, ponadpartyjny 

w jakimś stopniu, dlatego, że żyjemy w tak szczególnym czasie, przy tych zagrożeniach, jakie są 

za naszą wschodnią granicą, ale także przy tych zagrożeniach dotyczących naszej suwerenności, 

o czym przed chwilą powiedziałem. Dlatego chciałem zaprosić wszystkich, którzy tutaj na tej 

sali będą budowali większość parlamentarną, aby poparli właśnie mój rząd, który będę się starał 

tworzyć. Dlatego także będę prosił pana prezydenta o wsparcie, będę prosił o wsparcie w tych 

działaniach, aby wszyscy nasi rodacy dostrzegli, jak na bardzo groźnym zakręcie historii Polska 

się znalazła. Szanowni Państwo, Polska jest wolna od ponad 30 lat. Myślę, że wszyscy po trosze 

przyczyniliśmy się do tego i wszyscy powinniśmy dziękować naszym rodakom, powinniśmy się 

cieszyć z tego, że Polska jest wolna i powinniśmy dbać o tę suwerenność, o niepodległość, dbać 

jak o źrenicę oka i powinniśmy także podziękować wszystkim rodakom za to, że właśnie 

pozwoliliście nam przez te 8 lat i mam nadzieję, że przez kolejne lata w nowej sytuacji 

politycznej, ale sytuacji innej równowagi także rozwijać szybko naszą politykę społeczną, 

bezpieczeństwa, zrównoważonego rozwoju, także dla wsi, dla małych miasteczek, to jest to, co 

zawsze było naszym celem. To wszystko, to dekalog polskich spraw, który, mam nadzieję, 

będzie stanowił podstawę koalicji polskich spraw. Ta nasza, to moje zobowiązanie aktualne dziś, 

będzie aktualne także jutro i po jutrze. W najbliższym czasie, panie marszałku, ostatnie zdania, 



w najbliższym czasie chcemy jako rząd, który cały czas działa, wykorzystać te ustawy, które już 

przyjęliśmy, ustawy o wakacjach kredytowych, ustawy, które są procedowane, jak na przykład 

ustawę osłonową o cenach energii, gazu, energii elektrycznej, tak przeprocedować tak, żeby 

Wysoka Izba mogła się nimi jak najszybciej zająć, podobnie również ustawę osłonową 

przedłużającą zerowy wat na żywność co najmniej na pół roku przyszłego roku. To są wszystko 

ustawy, mamy plan działania, będziemy na pewno je prezentować. Szanowny panie prezydencie, 

szanowny panie marszałku, Wysoka Izbo, drodzy rodacy, ja bardzo gorąco dziękuję za 

wszystko, co udało się zrobić. Raz jeszcze przepraszam za potknięcia, błędy ostatnich 4 lat i 

proponuję koalicję polskich spraw, Polska jest tego warta, walczmy o Polskę. Niech żyje 

niepodległa, suwerenna, , dostatnia i solidarna Rzeczpospolita! Dziękuję bardzo. [oklaski PiS-u] 

14:25 koniec przemówienia 

Marszałek senior – Dziękuję bardzo panu premierowi. Panie i panowie posłowie, za 

chwilę zarządzę przerwę w obradach. W przerwie proszę o zgłaszanie kandydatów na 

stanowisko marszałka Sejmu. Na zgłoszenie oczekuję w gabinecie marszałka seniora do godziny 

14:45. Zarządzam przerwę 20-tominutową. 

14:51 Marszałek senior – Szanowni państwo, serdecznie witam przybyłych na tę 

uroczystość…TVN 14:53 dziennego. Wybór marszałka Sejmu Rzeczypospolitej Polskiej. 

Informuję, że zgodnie z artykułem 4, ustęp 2 regulaminu Sejmu na stanowisko marszałka Sejmu 

zgłoszono kandydatury: posła Szymona Hołowni oraz poseł Elżbiety Witek. Czy są jeszcze inne 

kandydatury? Nie ma innych zgłoszeń. Stwierdzam, że lista kandydatów na marszałka Sejmu 

została zamknięta. Proszę pana posła Władysława Kosiniaka-Kamysza o przedstawienie 

kandydatury pana posła Szymona Hołowni. 

14:54 Władysław Kosiniak-Kamysz – Szanowny panie marszałku, szanowny panie 

prezydencie Rzeczpospolitej, dostojni goście, panie i panowie posłowie, Wysoka izbo. 

W imieniu grupy posłów reprezentujących cztery kluby parlamentarne: Koalicję Obywatelską, 

Polskę-2050 Trzecią Drogę PSL Trzecią Drogę oraz Lewicę mam zaszczyt zaprezentować 

kandydaturę pana posła Szymona Hołowni na funkcję marszałka Sejmu Rzeczpospolitej. 

Prezentacji tej kandydatury dokonam w oparciu o cechy, które według wnioskodawców, 

powinien posiadać marszałek Sejmu, a w mojej opinii są przymiotami kandydata pana posła 

Hołowni: po pierwsze, erudycja wywodząca się z domu, wywodząca się z doświadczenia 

życiowego, wywodząca się z zajmowanych i sprawowanych funkcji, miejsc pracy, 

doświadczenia, które powoduje, że masz świadomość, masz wiedzę, masz umiejętności. Słowo 

dla parlamentaryzmu to jest klucz, szacunek do słowa, które daje nadzieję, słowo, które daje 

odwagę, słowo, które krzepi i to samo słowo często wypowiedziane w nieodpowiedni sposób. 

Albo złe słowo, które niszczy, które krzywdzi. Parlamentaryzm to jest sztuka posługiwania się 

słowem. Nasz kandydat Szymon Hołownia tą [tę] sztukę posługiwania się słowem opanował do 

perfekcji i tą w piśmie, bo jest autorem ponad 20 książek, wielu publikacji, dziennikarzem i 

publicystą docenianym za swe osiągnięcia, w 2006 i 7 roku laureat na grody „Grand Press”, 

osoba, która  w niezwykły sposób w wielu redakcjach, czy to w dziennikach, tygodnikach, ale 

również w radiu i telewizji zarządzała, ale i w niezwykły sposób posługiwała się słowem, brała 

za to słowo odpowiedzialność. Marszałek Sejmu wypowiadający słowa w imieniu Wysokiej 

Izby, musi się cechować ogromną odpowiedzialnością za słowo. Być erudytą i dawać nadzieję 

w tym słowie, które mówi. Szymon Hołownia jest takim kandydatem, jest takim posłem. 

Empatia, wrażliwość społeczna, słuch społeczny. Wszyscy jak tutaj siedzimy jesteśmy wybrani 

przez naród, przez naszych obywateli, kontakt z nimi jest jednym z podstawowych obowiązków 

parlamentarnych. Słuch społeczny to jest jedna z tych cech, które parlamentarzysta, a pierwszy 

spośród nas szczególnie, musi posiadać. Społecznik, który słyszy tych, którym jest najtrudniej, 

tych, którzy nie mają często się przebić, którzy są uciemiężeni, czasem upokorzeni, tych, którzy 

potrzebują wielkiego wsparcia. Ten słuch społeczny daje później poczucie odpowiedzialności i 

rozwagi w podejmowanych decyzjach. Bez słuchu społecznego, bez tego posiadania kontaktu ze 

społeczeństwem odrywa się od rzeczywistości, a to w historii polskiego parlamentaryzmu, 

również tej niedawnej i bardzo źle się skończyło. Dlatego słuch i wrażliwość społeczna, którą 

posługuje się pan poseł Szymon Hołownia jest niezbędna. A jaka to jest wrażliwość społeczna? 

To jest jedynie pochylenie się nad tymi, którym naprawdę w życiu jest najtrudniej, których los 

najbardziej doświadczył, to jest założenie fundacji Kasisi w 2013 roku, a rok później fundacji 



„fabryka dobra” działających na rzecz najbiedniejszych, najbardziej cierpiących, w Afryce, w 

Zambii, gdzie powstał dom dziecka. Ale w 11 krajach, na trzech kontynentach w Azji, w 

Europie, w Afryce dla tych, którzy tego wsparcia potrzebują. Docenieniem tej wrażliwości jest 

otrzymanie odznaki honorowej na rzecz zabiegania o prawa dzieci w 2012 roku. Docenieniem 

tej roli jest bycie ambasadorem na rzecz celu zrównoważonego rozwoju ONZ. Docenieniem tej 

roli są zbiórki społeczne organizowane przez Szymona Hołownię na rzecz choćby telefonu 

zaufania. Słuch społeczny, którym się wykazywał podczas tej działalności, wszystkie etapy 

swojego życia, był dziennikarzem, publicystą, jak również politykiem, dowodzą tego, że 

potrzeby tych, których najtrudniej, których czasem trudno usłyszeć, będą słyszane i realizowane. 

Tak więc empatia jako druga z cech, które są potrzebne do tego, żeby dobrze pełnić funkcję 

marszałka Sejmu. I trzecia, odwaga. Odwaga, bez której nie ma zwycięstwa, odwaga bez której 

nie ma zmiany, odwaga, bez której nie przenosi się Polski z kraju marzeń w rzeczywistość. Ta 

odwaga była obecna u Szymona Hołowni w szczególnym momencie, kiedy zdecydował się, że z 

życia dość mocno poukładanego, kariery pięknie się rozwijającej, można powiedzieć w takim 

odczuciu ludzkim bardzo bezpieczna, przyszedł do świata polityki i stanął przed weryfikacją 

wyborów, najpierw w wyborach prezydenckich otrzymując blisko 3 miliony głosów. A później 

zakładając ruch społeczny „Polska 2050”, innowacyjną w tym wymiarze, bo to nie tylko partia 

polityczna, ale i tingtang, jak również działalność społeczna i charytatywna w tym szerokim 

ruchu społecznym się mieści. Trzeba było mieć odwagę, żeby porzucić, można powiedzieć, 

wygodne życie na rzecz oddania się do dyspozycji społeczeństwa i usłyszenia tych wyroków 

tego społeczeństwa wobec swojej osoby. W pierwszym kroku w wyborach prezydenckich, ale w 

drugim kroku w wyborach parlamentarnych, gdzie niezwykłym zaufaniem obdarzyli go 

wyborcy w województwie podlaskim, dając mu samemu, nie liście wyborczej blisko 14% 

poparcia. To jest wyraz wielkiego zaufania społecznego, wyraz odwagi do podejmowania daleko 

idących celów. Ta odwaga na funkcji marszałka jest potrzebna do praworządności, do 

sprawiedliwości, do przyzwoitości, do szanowania wyboru Polaków, którzy wskazali większość, 

ale też poszanowanie tych, którzy są w mniejszości, do szacunku do każdego z naszych 

wyborców. Ta odwaga jest potrzebna, żeby godnie reprezentować w trudnych czasach 

Rzeczpospolitą i w kraju, i w dyplomacji parlamentarnej, żeby podejmować najodważniejsze 

decyzje. W imieniu narodu, bo my jesteśmy tylko tymi, którzy są pośrednikami woli narodu. 

Szymon Hołownia, nasz kandydat na funkcję marszałka Sejmu Rzeczpospolitej ma wszystkie 

wymienione cechy i przymioty. Ma cechę erudycji, ma wielki przymiot wrażliwości społecznej 

i odwagę. Proszę Wysoką izbę o wybranie na swojego marszałka Szymona Hołowni. 

15:03 

Marszałek senior – dziękuję panu posłowi. Bardzo proszę pana posła Mariusza Błaszczaka 

o przedstawienie kandydatury pani poseł Elżbiety Witek. 

Mariusz Błaszczak – Bardzo dziękuję. Szanowny panie marszałku, Wysoki Sejmie, mam 

zaszczyt w imieniu klubu parlamentarnego PiS najliczniejszego klubu parlamentarnego 10-ej 

kadencji przedstawić kandydaturę pani marszałek Elżbiety Witek na urząd marszałka Sejmu 

Rzeczypospolitej Polskiej. Pani Elżbieta Witek jest wieloletnim parlamentarystą, w ławach 

poselskich zasiada od 2005 roku od piątej kadencji. Była członkiem komisji regulaminowej, 

spraw poselskich i immunitetowych, komisji etyki poselskiej, komisji edukacji, nauki i 

młodzieży oraz polityki i rodziny. Pochodzi z Jawora na Dolnym Śląsku, jest mężatką, ma dwie 

dorosłe córki. Elżbieta Witek ukończyła wymarzone studia na Uniwersytecie Wrocławskim, był 

to jeden z tych ośrodków naukowych, w których kształtowała się niezależna myśl naukowo-

polityczna. Ona uformowała Elżbietę Witek, obudziła w niej pragnienie wolności i społecznej 

sprawiedliwości, a także chęć do podejmowania działań zmierzających do zmian społeczno-

politycznych w Polsce. W 1980 roku Elżbieta Witek została członkiem NSZZ Solidarność. Z 

wielkim zaangażowaniem i typową dla siebie energią włączyła się w działalność związkową, a 

po wprowadzeniu stanu wojennego w działalność opozycyjną. Za swoją antykomunistyczną 

aktywność 1982 roku była aresztowana i osadzona w więzieniu. Ci, którzy doświadczyli 

komunistycznych represji, wiedzą, jak okrutnych metod używały służby, by złamać 

opozycjonistów. Elżbieta Witek nigdy się nie poddała. Za swoją niezłomną postawę została 

wyróżniona Krzyżem Wolności i Solidarności. Przez wiele lat pracowała jako nauczycielka 

i dyrektorka w szkole podstawowej numer 2 oraz w zespole szkół ogólnokształcących 



w Jaworze. Swoją pracę zawsze wypełniała ponad powierzone zawodowe obowiązki. Swoich 

uczniów otaczała troską i zrozumieniem. Za wzorową pracę odebrała Medal Komisji Edukacji 

Narodowej. Dbałość o wychowanie dzieci, kształtowanie ich w duchu patriotycznych wartości, a 

przede wszystkim zapewnienie im bezpieczeństwa, wciąż pozostają dla niej priorytetem. Nie 

ustawała również w służbie społeczeństwu, podejmując wiele działań dla dobra mieszkańców 

regionu. W latach 2015-2017 była ministrem, członkiem rady ministrów, szefem gabinetu 

politycznego prezesa rady ministrów, rzecznikiem prasowym rządu. Od czerwca 2019 roku 

pełniła urząd ministra spraw wewnętrznych i administracji, a następnie urząd marszałka sejmu 

ósmej i dziewiątej kadencji. Elżbieta Witek była najdłużej urzędującym marszałkiem sejmu 

trzecie Rzeczypospolitej. Opozycja nigdy nie skierowała wniosku o odwołanie pani marszałek. 

Zawsze godnie reprezentowała naszą Izbę nie tylko w kraju, ale także na forum 

międzynarodowym. Do współpracy zapraszała nie tylko posłów partii rządzącej, ale także 

posłów opozycji. Jest inicjatorką nowego formatu współpracy kobiet przewodniczących 

parlamentów państw Unii Europejskiej, który cieszy się dużym uznaniem i który podejmował 

wiele ważnych praw, takich jak współczesny handel ludźmi, przede wszystkim kobietami, 

uprowadzania dzieci z objętej wojną Ukrainy oraz organizowanie pomocy dla kobiet ofiar wojny 

na Ukrainie. Rozpoczęła również cykl spotkań najmłodszych parlamentarzystów państw 

trójmorza czy też współpracę z państwami Afryki poprzez zorganizowanie jako pierwszy krok, 

konferencji z udziałem ambasadorów państw kontynentu afrykańskiego, w której uczestniczyli 

przedstawiciele wszystkich ugrupowań, reprezentowanych w Sejmie. Okres pełnienia funkcji 

marszałka sejmu przypadł na czasy pandemii. Dzięki znakomitej współpracy z kancelarią sejmu 

i jej pracownikami w krótkim czasie pani marszałek doprowadziła do organizacji prac sejmu w 

systemie zdalnym. Byliśmy pierwszym parlamentem w Europie, który pracował w tym trybie. 

Potem przyszła wojna na Ukrainie i związane z tym kryzysy, gospodarczy i ekonomiczny. Sejm 

musiał podobnie jak rząd podejmować szybkie decyzje i działać w niestandardowych 

okolicznościach. Czas miał tu znaczenie. Chodziło bowiem o zapewnienie bezpieczeństwa 

naszym obywatelom i szybką pomoc przedsiębiorcom. Organizacja prac sejmu i komisji w tak 

trudnym czasie wymagała dużej odporności, przemyślanych, ale szybkich decyzji, umiejętności 

organizatorów. Pani marszałek Elżbieta Witek sprawnie przeprowadziła sejm sprawnie przez tak 

trudny czas. Pracowitość, ogromne życiowe i zawodowe doświadczenie, parlamentarny dorobek, 

wysokie doświadczenie, a także wysoka kultura osobista, tak wyważone opinie i znakomite 

relacje z ludźmi dowodzą, że pani poseł Elżbieta Witek jest właściwą kandydatką [woli 

kandydatem] na funkcję marszałka Sejmu Rzeczypospolitej Polskiej. 

[oboje nie pochwalili się znajomością języków] 

15:09 koniec przemówienia 

Marszałek senior – Dziękuję panu posłowi. Czy ktoś spośród posłów pragnie zabrać głos 

w sprawie zgłoszonej kandydatury? Chwileczkę, chwileczkę. Czy są inne zgłoszenia? Jeśli nie 

ma innych zgłoszeń, bardzo proszę, pan poseł Braun. 

Braun – Ile mam czasu? 

Marszałek senior – czas trzy minuty. 

15:10 

Grzegorz Braun, konfederacja – Dziękuję bardzo. Szczęść Boże Wysoka Izbo. No, nie 

może być tak, że taktownie przemilczymy tutaj, tak nietaktownie zgłoszoną kandydaturę 

Elżbiety Witek na marszałka Sejmu. Ponieważ to jest kandydatura sztandarowa, która uosabia 

standard pogardy, lekceważenia prawa, za rządów łżePrawicy i wysunięcie tej kandydatury jest 

manifestacją braku woli konsyliacji, dialogu, zmian. Prawdziwie dobrych zmian na polskiej 

scenie politycznej. Wysunięcie tej kandydatury, w praktyce przestępczej, tak bliskiej 

Zjednoczonej łżePrawicy – to się nazywa iść w zaparte. Zjednoczona prawica idzie w zaparte, 

wysuwając Elżbietę Witek do urzędu marszałka, drugiej osoby w państwie. Przypomnijmy, że 

Elżbieta Witek zaznaczyła się w historii polskiego parlamentaryzmu, lekceważąc następstwo 

poselskie. Pan poseł Kawęcki nigdy nie został zaprzysiężony, nigdy nie miał okazji złożyć 

ślubowania, chociaż jego mandat został opróżniony po przedwczesnym zgonie poprzednika. 

Było to jeszcze za PiS-u ósmej kadencji, ale to był prognostyk lekceważenia dla tego, co będzie 

się tutaj działo. No, a później matactwa, matactwa w głosowaniach. Słynne „musimy anulować, 

bo przegrywamy”. I to nie jeden raz szanowni państwo. Pomiatanie Wysoką Izbą, no, nie 



zdziwiliście się państwo, zasiadając w tych fotelach, że będziecie mieli do czynienia standardów 

szkoły podstawowej do Wysokiej Izby, ale zdziwiliście się, że to będzie poprawczak. Szanowni 

państwo, nigdy więcej, dość, skończmy z tą groteską, jaką było przewodzenie pracom Wysokiej 

Izbie przez osoby tak dalece odbiegające od wyobrażeń polskiego państwowca o potrzebach 

polskiego parlamentaryzmu. Mobbing, przemoc urzędowa i rytualna tu Wysokiej Izbie wobec 

osób, które odważyły się nie respektować prawem kaduka narzucanej przez panią marszałek 

standardów i załganych doraźnie improwizowanych przepisów, sprowadzanie na naród polski 

powszechnego niebezpieczeństwa przez udział w podżeganiu do wojny. [hańba!] Dłuższa debata 

należy się tym przypadkom z ostatnich czterech lat. Ale dziś powiem: Wysoka Izbo, panie 

marszałku, dziś jedynie powiem, że klub Konfederacji z całą pewnością nie poprze tej 

kandydatury. Dziękuję bardzo. 

15:13 

Marszałek senior – Dziękuję panu posłowi. Zamykam dyskusję. W związku z tym, że 

zgłoszono dwie kandydatury na stanowisko marszałka Sejmu, nad wyborem marszałka Sejmu 

przeprowadzimy głosowanie za pomocą urządzenia do liczenia głosów. Wykorzystując funkcję 

tego urządzenia do liczenia głosów z listy. I teraz bardzo proszę o uwagę, bo szczególnie dla 

posłów debiutujących jest to ważne. Przedstawiam zasady głosowania z wykorzystaniem funkcji 

umożliwiającej dokonanie wyboru z listy. Po zarządzeniu głosowania na wyświetlaczu pojawi 

się lista z nazwiskami kandydatów, którą można przesuwać za pomocą pola do przewijania 

ekranu dotykowego. Aby oddać głos za kandydaturą, należy dotknąć kwadratowego pola celem 

zaznaczenia wyboru danej kandydatury. Potwierdzenie zaznaczenia pojawi się w kwadratowym 

polu wyboru. Aby zmienić decyzję, należy dotknąć ponownie pola wyboru, aby odznaczyć, a 

następnie należy dokonać ponownego wyboru innej kandydatury. Po dokonaniu wyboru należy 

zatwierdzić swoją decyzję przez naciśnięcie przycisku „zatwierdź i wyślij”. Jest to 

równoznaczne z ostatecznym oddaniem głosu, a zatem brakiem możliwości zmiany decyzji. 

Niezaznaczenie żadnej z kandydatur i naciśnięciu przycisku „zatwierdź i wyślij” jest 

równoznaczne z oddaniem głosu przeciwko oby kandydatom. Nie widzę uwag, nie widzę pytań, 

wszystko jasne. Zgodnie z artykułem 4, ustęp 3 regulaminu Sejmu, Sejm wybiera marszałka 

bezwzględną większością głosów. Przypominam, że na stanowisko marszałka Sejmu zgłoszone 

zostały kandydatury: posła Szymona Hołowni i poseł Elżbiety Witek. Po rozpoczęciu 

głosowania lista w kolejności alfabetycznej zostanie umieszczona w czytniku do liczenia 

głosów. Przypominam, że poprzeć można tylko jedną kandydaturę. Ponownie przypominam 

paniom i panom posłom, że naciśnięcie przycisku „zatwierdź i wyślij” jest równoznaczne z 

ostatecznym podjęciem decyzji. Zatem proszę, aby tego przycisku użyć jako ostatniego. 

Przystępujemy do głosowania: 

15:16 

Proszę obecnie panie i panów posłów o podejmowanie decyzji w sprawie wyboru 

marszałka Sejmu. 

15:17 

Marszałek senior – Czy wszyscy posłowie podjęli już decyzję? Zamykam głosowanie. 

Proszę o podanie wyniku. 



Głosowanie nr 1 

W głosowaniu wzięło udział 459 

W. BEZWZGLĘDNA 230 

1. Hołownia Szymon 265 

2. Witek Elżbieta 193 

[brawa, gratulacje, okrzyki Szczęść Boże] 

SZYMON HOŁOWNIA MARSZAŁKIEM SEJMU 

15:18 

Marszałek senior – Drodzy państwo [powtórzenie wyników z tablicy] Stwierdzam, że 

marszałkiem Sejmu został wybrany Szymon Hołownia. [brawa, zwycięscy powstają, nie 

widzimy PiS-u. Hołownia się kłania] 

Marszałek senior – Drodzy państwo, panie i panowie posłowie. Bardzo proszę pana 

marszałka Szymona Hołownię o objęcie przewodnictwa i dalsze prowadzenie obrad. 

15:19 

[Hołownia podaje rękę sekretarzom i prezydium Sejmu]. 

15:20 

Marszałek Sejmu Szymon Hołownia – Szanowni państwo, panie marszałku seniorze, panie 

i panowie posłowie, Wysoka Izbo. A przede wszystkim drodzy współobywatele! Jest pan 

prezydent [na galerii] Przepraszam panie prezydencie. Spodziewałem się pana tutaj [fotel 

prezydenta jest na galerii, ale główny na poziomie prezydium Sejmu] cieszą się, że jest pan z 

nami. Bardzo się z tego cieszę. 

Tego wystąpienia nie sposób zacząć inaczej, niż zrobił to właśnie pan prezydent Andrzej 

Duda od podziękowania tym 21 966 891 wyborcom, którzy 15 października zdecydowali tak 

jednoznaczny sposób o przyszłości Polski. Dali nam 460 posłankom i posłom najsilniejsze w 

historii wolnej Polski mandat do reprezentowania ich w tej Izbie. To wielki honor, to potężne 

zobowiązanie, to dowód, że Polki i Polacy naprawdę są bardzo dojrzałym społeczeństwem. A 

skoro ten Sejm wziął się z tak bezprecedensowego społecznego zrywu, to na te cztery lata mamy 

bardzo jasne zadanie. Każdego dnia mamy dowodzić, że nasi rodacy nie pomylili się, stojąc 15 

października w tych długich kolejkach pod lokalami wyborczymi. Nie zawieść oglądających nas 

teraz naszych dzieci i tych, którzy w sztafecie pokoleń stali przed nami na tym miejscu, gdzie 

teraz stoję. Wielkich marszałków Sejmu odrodzonej Rzeczpospolitej, których wspominali już 

dzisiaj: pan prezydent i marszałek senior, wywodzącego się z Endecji Wojciecha 

Trąbczyńskiego, ludowca Macieja Rataja, socjalisty Ignacego Daszyńskiego. Ja przyszedłem do 

polityki spoza polityki. Nie znam jej wszystkich trików, ale znam jej serce, o którym czasem, 

zbyt często się zapomina. Polityka to nie przemoc, polityka to troska, ta sala to nie oktagon gali 

enemej, to dom spotkań i rozmowy. Polacy swą ogromną frekwencją powiedzieli nam bardzo 

wyraźnie, dość już tego, co było. Ma się zmienić nie tylko partia, ma się zmienić polityka. Ona 

zaczęła się psuć od Sejmu i od Sejmu musi się zacząć jej naprawa i dlatego od jutra, nawet od 

dziś, jak już dowiadujemy się z mediów, wiele się tutaj zmieni. Przede wszystkim przestawimy 

te dwie litery i najważniejsze znów stanie się tu słowo: PATRIA, a nie partia. Z gabinetu 

marszałka z hukiem wyjedzie zamrażarka. Znikną szpecące Sejm policyjne barierki, bo dość już 

tych barier nastawiano między nami. Nawiasem mówiąc, nie wiem, czy państwo wiecie, ale 

nasze słowo, nasza wola ma niezwykłą moc sprawczą, bo jeszcze zanim powiedzieliśmy o tym 

my, nasi koledzy stąd, to policja zaczęła proces rozmontowywania tych barierek, które dziś stoją 

samotne pod Sejmem, niebudujące jest poczucie, że jest on oblężoną twierdzą, dokończymy tego 

procesu. W przerwie porozmawiam z panią minister Kaczmarską, komendantem straży 

marszałkowskiej, skontaktujemy się z komendą stołeczną policji i te barierki wreszcie spod 

Sejmu po tych [wycięto]. Sejm Rzeczpospolitej Polskiej nigdy więcej nie będzie punktem 

obsługi rządu, nie będzie czyjąkolwiek maszynką do głosowania. Chcę uspokoić państwa 

posłów, że nie trzeba już będzie już udawać, że się ma wiosek formalny, bo będzie można 

normalnie zabrać głos. Zaproponuję prezydium, żebyśmy mogli na początku każdego 

posiedzenia Sejmu mieć serię pytań od szefów klubów i kół poselskich do rządu, do ministrów, 

tak żeby tę komunikację udrożnić i nie naruszać powagi tej Izby. Zaproszę w najbliższych 

dniach najstarszych sejmowym stażem dziennikarzy, by pomogli mi znów mądrze otworzyć dla 

nich Sejm. Przywrócimy śniadania prasowe z marszałkiem, regularne brifingi [briefing 



odprawa], w których przedstawiciele mediów będą mogli dowiedzieć się, co dzieje się w tej 

Izbie. Chcę spróbować wyjść do tych, którzy w demokrację wciąż mało wierzą. Marszałek 

Sejmu będzie obecny w mediach, będzie miał swój podcast, przez serię wydarzeń, o których 

opowiem za chwilę, drodzy państwo, jeśli tylko wyrazicie swoją wolę, będziecie gośćmi tego 

podcastu, bo jak dobrze wiemy, emocje – to jest coś, co współczesne media lubią najbardziej. A 

jestem przekonany, że ich tam nie zabraknie. Ja też oglądałem, droga pani poseł, bardzo ceniłem 

ten program. Sejm nie będzie azylem dla przestępców. Sejm nie będzie polem do korupcji, Sejm 

nie będzie nigdy więcej trybuną dla pogardy. Mój cel i program jest prosty [okrzyki: Szymon, 

Szymon], widzicie państwo, to dobry moment, idealny wręcz, żeby powiedzieć, że mój cel i 

program jest prosty. Chciałbym, aby rodzice, gdy w telewizji pokazują wyjątki z Sejmu, nie 

zasłaniali im oczów i nie zatykali uszów. Przeciwnie, by mówili: zobaczcie, tak można ze sobą 

rozmawiać, nawet gdy się ze sobą nie zgadzamy. Szanowni państwo, panie prezydencie, po tym 

głosowaniu nikt nie może mieć wątpliwości, że jest w tym Sejmie większość gotowa do wzięcia 

odpowiedzialności za kraj. Wiem też jednak, że wybraliście mnie na marszałka Sejmu, a nie 

części sali. Zasiadają na niej ugrupowania, z których poglądami się głęboko nie zgadzam, ale są 

tu one z woli i Polek, i Polaków. Zapewniam więc, że Sejm nie będzie kolejną areną 

wyniszczającej wojny polsko-polskiej. Tu wszystkich posłów, czy z koalicji rządzącej, czy z 

opozycji obowiązywać odtąd znów będą te same standardy, a rolą marszałka będzie pilnowanie 

zasad fair play. Zleciliście mi dziś pracę, rolę stróża powagi i porządku w tej Izbie. Zapowiadam 

was, że będę bezwzględnie przestrzegał zasad, na które się wspólnie umówiliśmy. Z szacunku 

do tych dwudziestu jeden milionów Polaków, którzy nie po to stali nocą w kolejkach, żebyśmy 

teraz tracili ich cenny czas na kolejne shout [szou]. Zakładam, że nie tylko jeden ja na tej sali 

chciałbym w to wierzyć, [Mam już za sobą etap shout i etap płomiennej publicystyki] że 

chcecie, żebyśmy wspólnie zbudowali ten Duży Sejm: Sejm szacunku do siebie nawzajem i do 

wszystkich obywateli i obywatelek Rzeczpospolitej, niezależnie od ich wieku, płci, tego typu: 

wierzących czy niewierzących, czy mieszkają na wsi czy w małych miastach, czy w 

metropoliach, czy są seniorami, czy osobami z niepełnosprawnością. Drogie posłanki, drodzy 

posłowie, witajcie w Sejmie różnych Polaków, w Sejmie Rzeczypospolitej. Wiwat wszystkie 

Stany! [dotąd marszałek stał, też usiadł] Postaramy się coś na to zaradzić, panie pośle. Panie i 

panowie posłowie, za chwilę zarządzę przerwę, w której oczekuję na przedłożenie projektu 

uchwały, o której mowa w artykule 5, ustęp 2 regulaminu Sejmu, dotyczącej ustalenia liczby 

wicemarszałków Sejmu. W tym celu zarządzam przerwę w obradach do godziny siedemnastej 

trzydzieści. 15:31 

17:48 

Szymon Hołownia, marszałek – … tych projektów uchwał wpłynęło więcej, ale wpłynęły 

po czasie, który uzgodniliśmy sobie. Z naszych informacji wynika, że wnioski są tożsame, a 

więc przystąpimy tylko do rozpatrzenia tych dwóch wniosków, które zostały złożone w czasie, 

na który się umówiliśmy. Sejm zgodnie z artykułem 5 ustęp 2 regulaminu Sejmu ustala liczbę 

wicemarszałków w drodze uchwały. Na podstawie artykułu 5 ustęp 4 regulaminu Sejmu: do tego 

projektu uchwały nie stosuje się przepisu o wniesienia i doręczenia projektu. Proszę pana posła 

Stanisława Tyszkę o przedstawienia uzasadnienia projektu uchwały z druku nr 1: 

Stanisław Tyszka, Konfederacja – Dziękuję panie marszałku. Wysoka Izbo, o ile wiem 

treść naszego projektu uchwały jest tożsama z drukiem nr 2, czyli proponujemy sześciu 

wicemarszałków w tym celu, żeby każdy klub reprezentowany w Sejmie X kadencji miał 

przedstawiciela w gremium zarządzającym pracami Sejmu. To wynika po prostu z szacunku do 

wyborców, z szacunku do wszystkich ludzi, którzy poszli oddać na nas głosy. My jako 

najmniejszy klub tej kadencji chcemy również reprezentować półtora miliona ludzi, którzy na 

nas oddali głosy i tworzyć porządek prac Sejmu. 

Marszałek – uzasadnienie projektu uchwały z druku nr 2 

Borys Budka – Panie marszałku, Wysoka Izbo, w imieniu klubu Koalicji obywatelskiej 

składam wniosek o ustalenie liczby wicemarszałków na sześć osób, kierujemy się bardzo prostą 

zasadą: każdy klub parlamentarny powinien mieć swojego przedstawiciela. Przypomnę, że nie 

zawsze była to reguła w tej Izbie. W 2015 roku, ci którzy dzisiaj apelują o zasady, złamali tę 

zasadę, klub Polskiego Stronnictwa Ludowego nie miał swojego przedstawiciela w prezydium 

sejmu, a zrobiono to w sposób absolutnie urągający wszelkim zasadom. Natomiast Wysoka 



Izbo, panie marszałku, szanowni państwo, jest jedna podstawowa zasada: prezydium Sejmu jest 

przeznaczone dla osób, które szanują elementarne zasady parlamentaryzmu. Prezydium Sejmu to 

miejsce, w którym nie mogą znaleźć się ludzie, którzy przez ostatnie 8 lat … ordynarny łamali 

Polską Konstytucję, łamali zasady parlamentaryzmu, którzy w sposób absolutnie bezczelny 

traktowali tę Izbę jak maszynkę do głosowania. Dlatego Klub Koalicji Obywatelskiej z 

oczywistych względów odmówi poparcia tym kandydaturom, które będą … demokratycznych 

zasad w tej Izbie i chciałbym, żeby to była wykładnia dla wszystkich, którzy będą podejmować 

decyzje w tej sprawie. Dziękuję. 

Marszałek – Dziękuję panu posłowi. Wiem, że są zgłoszenia do dyskusji. Proponuję, żeby 

nad tym punktem porządku dziennego Sejm wysłuchał trzyminutowych oświadczeń w imieniu 

klubu i koła, jeśli nie usłyszę sprzeciwu, będę uważał, że Sejm propozycję przyjął. Sprzeciwu 

nie słyszę … głos zabierze pan Krzysztof Paszyk z klubu parlamentarnego PSL Trzecia Droga. 

Bardzo proszę panie pośle. 

Krzysztof Paszyk – Bardzo dziękuję panie marszałku. Panie i panowie posłowie, czas 

szybko leci i o pewnych zdarzeniach opinia publiczna i część tej Izby gotowa była zapomnieć, 

ale warto dzisiaj w tym momencie przypomnieć analogiczny okres, jesień roku 2015. Klub PSL 

świeżo ukonstytuowany zgłosił akces do tego, aby uszanowano na tej Izbie wieloletni, 

wielokadencyjny – chciałoby się powiedzieć obyczaj przedstawicielstwa każdego klubu 

parlamentarnego w prezydium sejmu, w prezydium tej Izby. Wówczas z niezrozumiałych 

zupełnie powodów, tylko dlatego, aby w Polskim Stronnictwie Ludowym przez prawą stronę 

sali politycznej ostentacyjnie pozbawiono nas szansy udziału w prezydium sejmu. Mało tego, 

pozbawiono nas szansy przewodniczenia nawet w najmniejszej komisji sejmowej. Dlaczego? 

Wszystko z powodów politycznych, aby niszczyć, aby deptać Polskie Stronnictwo Ludowe, 

które miało pełne prawo do tego, aby uczestniczyć w prezydium sejmu, aby uczestniczyć w … 

ponieważ Polacy zdecydowali wtedy, aby nasi przedstawiciele zasiadali w tej Izbie. Chcemy 

dzisiaj jako klub parlamentarny Polskiego stronnictwa Ludowego Trzeciej Drogi przestrzec 

przed deptaniem dobrych parlamentarnych zwyczajów, jednoznacznie wrócić do dobrego 

obyczaju, aby każdy klub parlamentarny, który za sprawą poparcia wielu, wielu … miał prawo 

do zasiadania w prezydium sejmu, jednoznacznie dając jasny sygnał, że nie ma zgody, a to 

Polacy jasno wyrazili w tych wyborach. Nie ma absolutnie zgody na to, żeby w imię 

partykularnych partyjniackich interesów te dobre obyczaje deptać. Dlatego opowiadamy się 

dzisiaj jednoznacznie, aby prezydium Sejmu X kadencji reprezentowane było przez wszystkie 

kluby parlamentarne …  

Marszałek – Dziękuję panie pośle. Głos zabierze pani poseł Paulina Kemi-Kloska z 

parlamentarnego klubu parlamentarnego Polska 2050 Trzecia Droga: 

Paulina – Panie marszałku, Wysoka Izbo, panie posłanki, panowie posłowie, klub 

parlamentarny Polska 2050 Trzecia Droga złożył tożsamy projekt uchwały powołujący 

6 wicemarszałków. Wpłynął właśnie po czasie, dlatego nie może być uwzględnione, ale 

oczywiście będziemy głosować za tym rozwiązaniem. Powód, dla którego podjęliśmy taką … 

jako małe… złożone na koniec kadencji z sześciu parlamentarzystów, bardzo często byliśmy 

pozbawieni możliwości wykonywania swoich obowiązków, a nasze prawa były pomijane. 

Działo się tak między innymi za sprawą pani marszałek Witek. Niestety pani marszałek. 

Dokładnie pamiętam, jak potrafiła pani dopuścić wszystkie kluby do głosu, na przykład w 

ramach prozaicznych wniosków formalnych, a mnie pani często po prostu nie dopuszczała. 

Demokracja, to coś więcej, szanowni państwo niż dzień wyborów. Demokracja to umiejętność 

wsłuchiwania się w głosy wyborców. Są mniejszości, z którymi się po prostu nie zgadzamy. 

Niestety pani jako marszałkini tej Izby nie potrafiła tego robić w momencie, kiedy byliśmy 

mniejszym kołem. Dlatego klub parlamentarny Polska 2050 będzie głosował za uchwałą 

przyjmującą 6 wicemarszałków, tak żeby każdy klub miał możliwość współuczestniczenia w 

procesie tworzenia harmonogramu Sejmu, ale także odmrażania szuflad w gabinecie marszałka. 

Dziękuję bardzo. 

Marszałek – Dziękuję pani poseł. Głos zabierze pan poseł Krzysztof Gawkowski z klubu 

parlamentarnego Nowa Lewica. 

KG – Panie marszałku, Wysoka Izbo, 15 października obudziła się Polska. [Polska nie 

obudziła się, bo Polska nie spała. Polska ma głos raz na cztery lata, a potem może tylko 



manifestować, co często robiła, mimo że była bita metalowymi rurkami teleskopowymi. A 

milionowy Marsz Serc?]. Obudziła się i te ponad 21 milionów Polek i Polaków przy urnach 

wyborczych udowodnili, że chcą zmian. Zmiany również tego, jak ma wyglądać debata 

parlamentarna. Zmiany narracji, traktowania, umiejętności szukania kompromisu, a przede 

wszystkim szacunku dla tych klubów, tych kół, które mają w Sejmie swoich parlamentarzystów. 

Lewica w poprzedniej kadencji zawsze szukała porozumienia, pomimo różnic, braku często 

wspólnych tematów, chcieliśmy razem siadać do stołu. Rozmawiać, a nie na tej sali plenarnej 

rozpoczynać od wojen, które zazwyczaj kończyły się wojną polsko-polską. Dobrą zasadą jest 

wprowadzenie na przyszłość nie tylko w tej kadencji zwyczaj, który będzie mówił: ile klubów, 

tylu mamy marszałków wybranych w randze prezydium tej Izby. Odpowiedzialność za tę 

decyzję spoczywa w rękach nas wszystkich. Klub Lewicy ma tą [tę] odpowiedzialność, dlatego 

zdecydowaliśmy, że poprzemy uchwałę, która zdecyduje o tym, że będziemy wybierali sześciu 

wicemarszałków. Dziękuję bardzo. 

Marszałek – Dziękuję panu posłowi. Głos zabierze jako ostatni zgłoszony pan Łukasz 

Szrajber z klubu parlamentarnego Prawa i Sprawiedliwości. 

Szrajber – Panie marszałku, panie premierze, Wysoka Izbo. Bardzo dużo słów pada o 

szacunku wzajemnym, o tym, by każdy parlamentarny klub mógł mieć swojego przedstawiciela 

w prezydium Sejmu, oczywiście Prawo i Sprawiedliwość to popiera. Ja bym chciał przypomnieć 

także kolegom, którzy może trochę gorzej znają historię parlamentaryzmu, że w roku 2001 w tej 

Izbie głosami obecnej wówczas większości SLD i PSL nie dopuszczono do tego, by swoich 

przedstawicieli w prezydium Sejmu  miało Prawo i Sprawiedliwość … sytuacje, roku 2015, o 

której powiedziano tutaj w nieprawdziwych słowach. Otóż przez 8 lat rządów Prawa i 

Sprawiedliwości, w trakcie której PiS miało samodzielną większość w tej Izbie, zawsze 

prezydium Sejmu to było trzech przedstawicieli większości parlamentarnej i trzech 

przedstawicieli ze strony opozycji. Myślę, że jeżeli ktoś mówi o dobrych obyczajach, to 

rozumiem, że właśnie do tych standardów będzie się odnosił. To, co dzisiej [dzisiaj] słyszymy, 

to być może największy klub parlamentarny liczący 194 osoby ma być może otrzymać jednego 

wicemarszałka, ale pod warunkiem, że to będzie taki, który wam się podoba. Tak? To jest 

Wysoka Izbo kpina z dobrych obyczajów. I to nie ma nic wspólnego z tym. Tak, że apeluję o 

refleksję i apeluję o to, żeby faktycznie zacząć od szacunku wzajemnego. Dziękuję bardzo. 

Marszałek – Lista posłów zapisana do głosu została wyczerpana. Zamykam dyskusję. 

Przechodzimy do głosowania nad tożsamymi projektami uchwał. Wnioskodawcy 

w przedłożonych projektach uchwał proponują, aby ustalić liczbę wicemarszałków Sejmu na 

sześć osób. Przystępujemy do głosowania. Kto z pań i panów posłów jest za ustaleniem, by 

wicemarszałków Sejmu Rzeczypospolitej Polskiej na sześć, zechce podnieść rękę i nacisnąć 

przycisk. Kto się wstrzymał kto jest przeciw? Kto się wstrzymał? Dziękuję. Głosowanie nr 2. W 

glosowaniu wzięło udział 458 posłów. ZA 458. Przeciw 0. Wstrzymał się 0. Stwierdzam, że 

Sejm Rzeczypospolitej Polskiej ustalił liczbę wicemarszałków na sześć osób. 

18:02 koniec zapisu. 

[Po tylu godzinach zapisu zauważę, jak bardzo słuszna była wspólna lista opozycji]. 

 

 

16:06 

PIERWSZE POSIEDZENIE SENATU XI KADENCJI 

Hymn – gra orkiestra wojskowa i śpiewają senatorowie – 4 zwrotki 

16:09 

Prezydent RP, Andrzej Duda – Szanowni państwo marszałkowie, wielce szanowne panie i 

wielce szanowni panowie senatorowie, szanowny panie premierze, szanowny panie marszałku 

Sejmu i szanowny panie marszałku Sejmu seniorze, ekscelencje, wszyscy dostojni goście, 

drodzy rodacy, wielce szanowni państwo. Przede wszystkim pragnę pogratulować wszystkim 

państwu senatorom wyboru na członków tej szacownej Izby. Obecna ordynacja wyborcza do 

Izby Wyższej naszego parlamentu sprawia, że reprezentowane barwy partyjne nie zawsze są 

znaczącym atutem osoby ubiegającej się o mandat. Każdy z kandydatów w okręgu senackim ma 

szansę na elekcję, jeżeli jego indywidualny program, jego umiejętności, zalety umysłu i cechy 

charakteru zyskają aprobatę większości wyborców. Wybór na senatora to bez wątpienia zatem 



osobisty znaczący sukces i zaszczyt. Liczę, że od tej chwili wszystkie państwa umiejętności, 

talenty, wiedza i doświadczenie będą służyły realizacji misji, jaką nasi rodacy powierzyli panom 

i paniom senatorom. Istotę tego posłannictwa wyraża Rota senatorskiego ślubowania: 

„Zobowiązując się rzetelnie i sumiennie wykonywać obowiązki wobec Narodu, strzec 

suwerenności Ojczyzny i dobra obywateli oraz przestrzegać porządku prawnego 

Rzeczypospolitej Polskiej” – biorą państwo na swoje barki współodpowiedzialność za stan 

naszego państwa, za treść i jakość jego praw, za jego godność, siłę, bezpieczeństwo i pomyślny 

rozwój, za jakość i trwałość więzi łączących Polaków w kraju i za granicą. Życzę, abyście 

świadomość wagi tego zadania, motywowała państwa do pracy w komisjach oraz w okręgach 

wyborczych, także w bezpośrednich kontaktach z wyborcami. Życzę, by wykonywali ją państwo 

w sposób, który przysporzy Senatowi należnego prestiżu i autorytetu, budowanego dotąd przez 

państwa poprzedników, wśród których znalazło się wiele najwybitniejszych osobistości 

polskiego życia publicznego ostatnich dekad. Szanowni państwo, demokracja szlachecka, 

międzywojenna niepodległa Rzeczpospolita oraz współczesna wolna Polska hołdują tym samym 

fundamentom ideowym. Pierwsza z nich, to zasada, że wyłanianie, sankcjonowanie i 

kontrolowanie organów władzy państwowej należy do ogółu obywateli. Druga z zasad, to zasada 

praworządności, czyli podległość prawu zarówno rządzących, jak i rządzonych. Prymat siły 

prawa nad prawem siły. I wreszcie trzecia, to spoczywający na obywatelskiej wspólnocie 

obowiązek ochrony jej dóbr poprzez nieustanną dbałość o ich gwaranta i obrońcę. Szanowne 

państwo, rola, jaką w tym kontekście odgrywał i wciąż odgrywa Senat, była obszernie 

omówiona na tej sali podczas niedawnych obchodów setnej rocznicy pierwszego posiedzenia 

Senatu odrodzonej Rzeczypospolitej, które miało miejsce w dniu 28 listopada 1922 roku. 

Korzystając dziś z tej uroczystej okazji, wspomnieć, że o wartości Senatu jako instytucji 

ustrojowej nie stanowi jedynie jego świetna, sięgająca rady królewskiej historia, ani zasługi 

licznych znakomitych senatorów. Owszem, w dziejach najnowszej historii trwale zapisało się 

wielkie zwycięstwo, jakie odniosła solidarnościowa opozycja w wolnych wyborach do Senatu 

pierwszej kadencji. Jednak znaczenia tej Izby nie można sprowadzać do swego rodzaju 

sentymentalnej pamiątki po pierwszej i drugiej Rzeczypospolitej ani patrzeć na nią jedynie 

poprzez pryzmat historycznego przełomu 1989 roku. Rolą Senatu od wieków jest jednocześnie 

rozpraszanie władzy w państwie na większą liczbę podmiotów oraz równoważenie ich wpływów 

– to także rzeczowe recenzowanie i kontrolowanie pracy Izby Niższej, podnoszącej jakość 

prawodawstwa, dającej więcej czasu środowiskom obywatelskim na włączenie się jako 

opiniodawcy do procesu legislacyjnego. Dziękuję, że Senat przez kolejne kadencje, które sam 

miałem sposobność obserwować, pracując w pobliżu Wysokiej Izby, tą rolę w moim 

przekonaniu bardzo dobrze realizował. 

Szanowni państwo, Senat jest jednym z filarów ustroju państwowego. Jednak 

dotychczasowe jego zasługi, nie wykluczają namysłu, na zwiększenie jego pozytywnego 

wpływu na funkcjonowanie naszego państwa. Dyskusja nad nadaniem tej [zanik głosu] toczy się 

od lat w środowiskach eksperckich. Być może nadeszła pora, aby w tę debatę włączyły się też 

inne podmioty, nie tylko partie polityczne, ale także samorządowcy, organizacje społeczne czy 

wreszcie media. Wśród głosów krytycznych dotyczących dotychczasowego kształtu i 

funkcjonowania Senatu wybija się opinia, że przeprowadzane jednocześnie bezpośrednie 

powszechne wybory do sejmu i senatu przekładają się często na podobny skład obu Izb, 

prowadząc de facto do ich wzajemnego dublowania, przede wszystkim z uwagi na kwestie 

przynależności partyjnej senatorów. Jako wartość dodaną, którą powinna wnosić Izba, wskazuje 

się wkład senatu w proces stanowienia prawa może być bardziej zdystansowany lub oddzielony 

od bieżących sporów partyjnych, reprezentując bardziej zróżnicowany wachlarz cennych 

przemyśleń, poglądów i punktów widzenia. Doświadczenia innych państw w tym względzie 

wydają się dosyć zachęcające. Jedną z koncepcji reform senatu jest uczynienie z niego izby 

samorządowej, w której zasiadać mogłyby jedynie osoby doświadczone w służbie publicznej na 

różnych szczeblach samorządu terytorialnego. Inny z pomysłów zakłada przekształcenie senatu 

w izbę reliktów, to znaczy osób pełniących poprzednio najwyższe stanowiska państwowe w 

pionach władzy wykonawczej i sądowniczej, ewentualnie również byłych szefów organów 

państwa wymienionych w konstytucji. Część uczestników tej debaty ustrojowej proponuje też 

zarezerwowanie kilku mandatów dla osób reprezentujących polską diasporę, na różnych 



kontynentach, co mogłoby posłużyć zacieśnieniu jej więzi między Polonią a krajem jej 

przodków. Istotną innowacją mogłoby być również oderwanie terminów wyborów lub procedur 

konstacji do senatu od terminów wyborów do sejmu po to, aby wzmocnić zróżnicowanie składu 

obu izb pod względem asyliacji politycznych. Zwolennicy wspomnianych rozwiązań wskazują, 

że tak ukształtowany skład senatu może mu nadać charakter bardziej ekspercki [zanik dźwięku] 

może sprawić, że senatorowie wypowiadaliby się bardziej w imieniu własnym i w imieniu 

ugrupowań zaangażowanych w toczące się parlamentarne spory polityczne, które to spory 

stałyby się domeną sejmu. Te nowe podwaliny autorytetu i powagi Izby Wyższej, zachęcałyby 

również, aby włączyć senat w proces opiniowania i akceptacji kandydatów na najwyższe urzędy 

i najwyższe stanowiska sędziowskie w państwie. Przedstawiając te propozycje, nie opowiadam 

się w tej chwili absolutnie za żadną z nich. Pragnę jedynie zachęcić panie i panów senatorów 

oraz szerokie kręgi naszych współobywateli do pochylenia się nad zagadnieniem potencjalnych 

korzyści, jakie mogą wiązać się także i z odmiennym ukształtowaniem senatu w systemie 

konstytucyjnym organów władzy w Polsce. Chcę jednak w tym kontekście podkreślić ogromny 

szacunek, jakim darzę senat i wielkie znaczenie, jakie osobiście przywiązuję do pracy senatu, 

jako Izby, w której w jakimś sensie zjedn się [przerwy] ale z drugiej strony bardzo często 

dokonuje się rozmyślnego i niezwykle ważnego wkładu w działalność legislacyjną, która 

realizowana jest w Izbie Niższej. Szanowni państwo, minione kadencje Senatu wolnej 

Rzeczpospolitej Polskiej przeszły już do historii. Dzisiaj rozpoczynają państwo nowy rozdział 

dziejów Wyższej Izby Parlamentu. To zależy, jak zostanie zapamiętana i oceniona jej XI 

kadencja. Ufam, że będą to oceny pozytywne, utwierdzające szacunek należny Rzeczypospolitej 

jako demokratycznemu państwu prawnemu. Dziękuję bardzo i tym samym w państwa obecności 

wyrażając wdzięczność za możliwość inauguracji tej nowej kadencji Senatu obrady Senatu, jako 

prezydent Rzeczypospolitej Senatu XI kadencji uważam za otwarte.[brawa] 

16:20 

Szanowni państwo, na marszałka seniora powołany został pan profesor Michał Seweliński. 

Panie senatorze, bardzo proszę. 

Senator senior – Panie i panowie, dziękuję panu prezydentowi, panu Andrzejowi Dudzie 

za otwarcie pierwszego posiedzenia Senatu Rzeczypospolitej Polskiej XI kadencji za powołanie 

mnie na marszałka seniora. Obejmując ten urząd prowadzenia obrad, pragnę serdecznie powitać 

przybyłych na dzisiejszą uroczystość gości: pana Szymona Hołownię marszałka Sejmu X 

kadencji. Witam obecnych na dzisiejszym posiedzeniu byłych marszałków Senatu, będących 

senatorami obecnej kadencji: pana senatora Bogdana Borusewicza marszałka Senatu siódmej i 

ósmej kadencji, pana senatora Stanisława Karczewskiego marszałka senatu dziewiątej kadencji, 

pana senatora Tomadza Grodzkiego marszałka Senatu dziesiątej kadencji. Witam pana Marka 

Sawickiego marszałka seniora Sejmu dziesiątej kadencji. Witam wicemarszałków Sejmu i 

Senatu poprzednich kadencji: pana Andrzeja Jana Wielowiejskiego, pana Jacka Kurczewskiego, 

witam równie serdecznie pana Jacka Chlebnego prezesa Naczelnego Sądu Administracyjnego, 

pana Mariana Banasia prezesa Najwyższej Izby Kontroli, pana Marcina Wiącka rzecznika praw 

obywatelskich, pana Mikołaja Pawlaka rzecznika praw dziecka, panią Dagmarę Pawełczyk-

Przyzwoicką przewodniczącą Krajowej Rady Sądownictwa, pana Jana Nowaka prezesa Urzędu 

Ochrony Danych Osobowych, pana Sylwestra Marciniaka przewodniczącego Państwowej 

Komisji Wyborczej, pana Zbigniewa Kaczyńskiego prezesa Sądu Najwyższego kierującego 

pracą Izby Karnej, panią Martę Kajfi wiceprezes Narodowego Banku Polskiego pierwszego 

zastępcę prezesa Banku NBP, pana Jarosława Wyrębaka sędziego Trybunału Konstytucyjnego, 

witam serdecznie panią Grażynę Ignaczak-Wandy szefa kancelarii prezydenta wraz z 

sekretarzami stanu w kancelarii prezydenta panem Piotrem Ćwikiem, Panem Wojciechem 

Stolarski, panią Małgorzatą Paprocką, witam także panią Agnieszkę Kaczmarską szefa 

kancelarii Sejmu oraz wszystkich pozostałych szanownych gości. 

Teraz zgodnie z programem będzie moje krótkie wystąpienie. 

Panie prezydencie Rzeczpospolitej Polskiej, panie i panowie senatorowie, dostojni goście, 

wybrany z woli narodu Senat Rzeczypospolitej Polskiej rozpoczyna dziś swoją XI kadencję, 

otwierając kolejny rozdział długiej i trudnej tradycji polskiego parlamentaryzmu. Według 

Konstytucji Senat jest jedną z dwu Izb Polskiego Parlamentu, tworzącym razem z Sejmem 

Zgromadzenie Narodowe. Z woli narodu Senat jest powołany do kształtowania ustroju naszego 



kraju jako demokratycznego państwa prawnego, gwarantującego wolności i prawa obywatelskie 

zakorzenione w chrześcijańskiej historii narodu i w ogólnoludzkich wartościach. Senat ma 

prawo nie tylko do pełnego udziału w stanowieniu ustawodawstwa zwykłego, lecz także 

zainicjowania zmian w Konstytucji, czuwania nad zgodności ustaw z Konstytucją [zanik] 

międzynarodowych, wyrażania zgody na ogólnokrajowe referendum, na obsadę ważnych 

urzędów państwowych oraz prawo rozpatrywania wytycznych składanych bezpośrednio przez 

obywateli. Senat czuwa nad stanem praworządności w państwie, rozpatrując sprawozdania 

składane corocznie przez prezesów najwyższych organów wymiaru sprawiedliwości oraz przez 

szefów organów bezpieczeństwa oraz organów stojących na straży praw obywatelskich. Ważne 

w tej mierze jest sprawowanie prze Senat nadzoru nad wykonywanym w Polsce wyroków 

Europejskiego Trybunału Praw Człowieka. Do tradycyjnych zadań Senatu należy też 

sprawowanie opieki nad Polakami i Polonią na obczyźnie, a zwłaszcza udzielanie jej moralnego 

i materialnego wsparcia, utrzymywaniu polskości i więzów z krajem ojczystym. Przedstawiony 

tu zarys kompetencji Senatu świadczy o jego wysokiej pozycji ustrojowej w naszym kraju, bo 

nie jest on tylko Izbą refleksji, lecz przede wszystkim jedną z dwu Izb Polskiego Parlamentu, 

sprawujących władzę ustawodawczą i inne funkcje ustrojowe w naszym państwie. 

Doświadczenie zebrane w odrodzonym Senacie, skłaniają jednak do rozważań nad 

optymalizacją jego kompetencji jako organu stojącego na straży demokracji, praw 

obywatelskich i sprawnego funkcjonowania państwa. Podjęcie tej debaty w tych sprawach jest 

wyzwaniem z którym w stosownym czasie powinniśmy się zmierzyć. Nawiasem mówiąc, pan 

prezydent w swoim wystąpieniu zachęcił do tego, poruszając ten wątek. Panie i panowie 

senatorowie rozpoczynamy naszą pracę w czasie szczególnym. Ponieważ w wyniku ostatnich 

wyborów na scenie politycznej dokonała się zmiana układu sił. Niezmiennie jednak Polacy w 

kraju i na obczyźnie oczekują od nas wszystkich polityki odpowiadającej interesom naszego 

państwa i naszym ambicjom wyrastającym z trudnego dziedzictwa narodowego. Tych nadziei 

nie może zawieść wybrany demokratycznie Parlament. A więc także jego Izba Senacka. Nie 

możemy przy tym tracić z pola widzenia trudnej sytuacji międzynarodowej, w jakiej Polska 

znalazła się w trwającej wojnie na Ukrainie oraz nowego konfliktu zbrojnego na Bliskim 

Wschodzie. Jesteśmy również świadkami podejmowania ważnych inicjatyw w Parlamencie 

Europejskim, wyrażających nadzieje do zmian ustroju politycznego Unii Europejskiej, które w 

konsekwencji mogą poważnie ograniczyć suwerenność państw członkowskich , także 

suwerenność Polski. Wszystkie te wydarzenia niosą poważne wyzwania i rad… kraju, wymagają 

one od nas senatorów Rzeczypospolitej Polskiej poczucia odpowiedzialności w stanowieniu 

prawa oraz w wykonywaniu wszystkich innych kompetencji, jakie wyznacza nam Konstytucja 

i ustawy zwykłe. Od takiej naszej postawy koniecznej, pomimo dzielących nas różnic 

politycznych, zależy sprawne funkcjonowanie państwa i pomyślność jego obywateli. Wyrażam 

nadzieję, że świadomość służebnej roli Senatu wobec państwa i swoich obywateli będzie nam 

towarzyszyć jako najważniejsza dyrektywa w naszej parlamentarnej działalności zgodnie ze 

starożytną maksymą: salus rei publicae suprema lex. Dziękuję za uwagę. 

16:29 

Zgodnie z artykułem 30 ustęp 3 regulaminu Senatu mam zaszczyt złożyć teraz ślubowanie 

senatorskie, proszę wszystkich o powstanie. 

Uroczyście ślubuję rzetelnie i sumiennie wykonywać obowiązki wobec narodu, strzec 

suwerenności interesów państwa, czynić wszystko dla pomyślności Ojczyzny i dobra obywateli, 

przestrzegać Konstytucji i innych praw Rzeczypospolitej Polskiej. Tak mi dopomóż Bóg. 

Dziękuję państwu, znowu można usiąść. Na podstawie artykułu 30 ustęp 3 regulaminu 

Senatu powołuję trzech sekretarzy pierwszego posiedzenia spośród najmłodszych wiekiem 

senatorów: panią senator Agnieszkę Koarzyszczyńką, pana senatora Aleksandra Szweda, oraz 

pana senatora Ryszarda Świrdzkiego. Proszę panią senator Agnieszkę Koarzyszczyńską oraz 

senatora Aleksandra Szweda o zajęcie miejsca przy stole prezydialnym. Teraz zgodnie z 

artykułem 30, ustęp 4 regulaminu senatu senatorowie złożą ślubowania senatorskie. Rota 

ślubowania jest zawarta w artykule 104 ustęp 2 Konstytucji Rzeczypospolitej Polskiej. Tekst 

Roty mają państwo senatorowie przygotowany i wyłożony na ławach senatorskich. Informuję, 

że zgodnie z artykułem 38 ustęp 5 regulaminu Senatu senatorowie składają ślubowanie w ten 

sposób… ślubowania … wywołani przez senatora sekretarza Ryszarda Świrskiego, powstawszy, 



wypowiadają słowo: ślubuję. Ślubowanie może być złożone z dodaniem słów: Tak mi dopomóż 

Bóg. Zgodnie z artykułem 104 ustęp 3 Konstytucji Rzeczypospolitej Polskiej odmowa 

ślubowania oznacza zrzeczenie się mandatu senatorskiego. Proszę teraz wszystkich o powstanie. 

Odczytam teraz Rotę ślubowania i dalej postępujemy zgodnie z regulaminem. 

Uroczyście ślubuję rzetelnie i sumiennie wykonywać obowiązki wobec narodu, strzec 

suwerenności i interesów państwa, czynić wszystko dla pomyślności ojczyzny i dobra obywateli, 

przestrzegać Konstytucji i innych praw Rzeczypospolitej Polskiej. 

Dziękuję, proszę usiąść. Teraz proszę sekretarza pierwszego posiedzenia pana senatora 

Ryszarda Świrskiego o odczytanie nazwisk senatorów według kolejności zajmowanych miejsc 

począwszy od lewej strony sali, w przedstawiony wcześniej przeze mnie sposób. 

Głosowanie od 16:32 do 14:42. 

Senator senior – Wysoka Izbo, czy jest ktoś z państwa, kto nie złożył lubowania? 

Stwierdzam zatem, że wszyscy obecni na posiedzeniu senatorowie złożyli ślubowanie. Wysoka 

Izbo, zgodnie z regulaminem Senatu porządek obrad pierwszego posiedzenia senatu obejmuje 

wybór marszałka Senatu, wybór wicemarszałków Senatu, informuję więc, że za chwilę 

ogłoszona zostanie ogłoszona przerwa w obradach w celu umożliwienia państwu zgłaszania 

kandydatur na marszałka Senatu. Informuję również, że kandydatury te będzie można zgłaszać 

w ciągu 20 minut od ogłoszenia przerwy. Przypominam, że zgłoszenie kandydatury na 

marszałka Senatu powinno być podpisane przez co najmniej dziesięciu senatorów i złożone w 

gabinecie marszałka Senatu, to jest w pokoju 158. Wysoka Izbo, pragnę poinformować państwa, 

że pan prezydent zaszczyci nas swoją obecnością do czasu zakończenia wyboru marszałka 

Senatu. Ogłaszam przerwę w obradach. Godzinną przerwę. 

Przerwa od 16:44 do 17:? 

Początek nagrania 18:04 

Senator senior – … kandydatów. Ich liczba miejsc do obsadzenia, odbędzie się głosowanie 

imienne. Za chwilę wyznaczeni senatorowie sekretarze dzisiejszego posiedzenia oddadzą 

państwu senatorom podpisane imieniem i nazwiskiem karty do głosowania w sprawie wyboru 

marszałka Senatu. Do przeprowadzenia głosowania imiennego wyznaczam senatorów sekretarzy 

pierwszego posiedzenia Panią senator Agnieszkę Łelszczyńską, pana senatora Aleksandra 

Szweda oraz pana senatora Ryszarda Świrskiego. Informuję, że na karcie należy postawić znak 

X przy nazwisku kandydata, któremu udziela się poparcia. Senator może udzielić poparcia tylko 

jednemu kandydatowi. Głos będzie uznany za nieważny, w przypadku udzielenia poparcia 

więcej niż jednemu kandydatowi. Podczas głosowania wyczytani senatorowie przez pana 

senatora sekretarza, będą wrzucać je do urny. Następnie zostanie zarządzona przerwa w 

obradach, w trakcie której senatorowie sekretarze obliczą głosy oraz sporządzą protokół 

głosowania w sprawie wyboru marszałka Senatu. Proszę teraz panów senatorów sekretarzy i 

panią senator o rozdanie kart do głosowania, a państwa senatorów o ich wypełnienie. 

Głosowanie i przerwa przeznaczona na liczenie głosów od 18:06 do 18:50 

Marszałek senior – sekretarze pani senator Agnieszka Koagiszczyńska, pan senator 

Aleksander Szwed i pan senator Ryszard Świrski stwierdzają, że w głosowaniu imiennym w 

sprawie wyboru marszałka Senatu wydano 99 kart, do urn wrzucono kart 99, głosów ważnych 

oddano 99. Bezwzględna wymagana większość głosów wynosi 50. Za kandydatką pani senator 

Małgorzaty Kidawy-Błońskiej głosowało 66 senatorów [brawa, kwiaty, gratulacje] przerwijcie 

państwo te życzenia i pozwólcie, że wygłoszę sentencję wyborów, bez którego wybory byłyby 

nieważne. Wymaganą większość głosów uzyskała pani senator Małgorzata Kidawa-Błońska – 

teraz można gratulować. Wobec wyników głosowania stwierdzam, że Senat wybrał na 

marszałka Senatu panią senator Małgorzatę Kidawę- Błońską. Zgodnie z regulaminem Senatu 

mam obowiązek zapytać panią senator Małgorzatę Kidawę-Błońską, czy przyjmuje pani funkcję 

marszałka Senatu? [nie słychać, ale kiwa głową] Gratuluję pani senator i proszę o podejście do 

stołu prezydialnego, cele wręczenia uchwały w sprawie wyborów i przekazania przewodnictwa 

obrad. 

18:54 

Marszałek Senatu Małgorzata Kidawa-Błońska – Bardzo chciałam serdecznie 

podziękować wam wszystkim, drodzy państwo za ten wybór. Dziękuję wszystkim za życzenia, 

dziękuję panu prezydentowi, dziękuję posłom, senatorom, przepraszam, to jest naprawdę wielki 



dzień, bo od dzisiaj Polska się zmienia. Polacy zadecydowali, że chcą zmiany i ta zmiana 

przyszła. My odpowiadamy przed nimi, nie możemy zmarnować żadnego głosu oddanego na 

ugrupowania demokratyczne. Polacy chcą zmiany, chcą wolności, odpowiedzialności, chcą, 

żeby słowa znaczyły to, co znaczą, żeby sprawiedliwość była naprawdę sprawiedliwością, żeby 

prawo było szanowane, żeby Konstytucja była ceniona, żeby każdy z nas, każdy Polak mógł 

realizować swoje marzenia. Polacy chcą, żebyśmy zadbali o to i tworzyli takie prawo, które 

pozwoli dobrze czuć się w Polsce, czuć się bezpiecznie i właśnie realizować swe marzenia. Bo 

każdy ma marzenia, wszyscy chcą żyć w bezpiecznym kraju, pracować, wykonywać takie 

zawody, o jakich marzą, uczyć się w nowoczesnych szkołach i my jako senatorowie będziemy 

dbali o to, żeby to prawo było w naszym kraju tak dobrze przygotowane, bo musimy zacząć 

wspólnie proces odbudowania Polski po to, żeby przyszłość, bo tak naprawdę jesteśmy tu po to, 

żeby budować przyszłość, przyszłość bezpieczną, dobrą, przyszłość optymistyczną. I mam 

nadzieję, że tutaj wszyscy razem pokażemy, że polityka to są także wartości. Senat poprzedniej 

kadencji pokazał, jak ważne jest stanie na straży Konstytucji, jak ważne jest pokazywanie, że 

wartości, prawda mają ogromne znaczenie w życiu politycznym. Jestem przekonana że my 

wszyscy tutaj, czując za nami miliony głosów Polaków, będziemy taką politykę w Polsce 

uprawiać, uczciwą, przewidywalną, odpowiedzialną, taką, która będzie budowała optymizm, 

realizowała wartości i nikogo nie będzie z naszego życia wykluczała – za to wszystko państwu 

dziękuję i zobowiązuję się w naszym wspólnym imieniu, że Senat będzie miejscem otwartym, 

do dyskusji, debaty, będziemy stali na straży tego, żeby już nigdy żadna bariera nie odgradzała 

nas od naszych wyborców, żeby każdy mógł przyjść do Senatu i z nami rozmawiać, 

przekazywać swoje poglądy, uwagi i wspólnie z nami myśleć o rozwiązaniach dla naszego 

kraju, za co bardzo serdecznie dziękuję. [brawa] A teraz zabieramy się do pracy i pragnę 

państwa poinformować, że porządek obrad tego posiedzenia będzie uzupełniony o punkt 

dotyczący powołania Komisji regulaminowej, etyki, spraw senatorskich, a także o punkt wyboru 

jej przewodniczącego. Projekty uchwał w tych sprawach opiniuje konwent seniorów, w skład 

którego wchodzą marszałek Senatu, wicemarszałkowie oraz senatorowie, przedstawiciele 

klubów senackich. Ponadto porządek zostanie uzupełniony o punkt dotyczący zmian regulaminu 

Senatu. W związku z tym wnoszę projekt uchwały w sprawie zmiany regulaminu Senatu 

w zakresie zwiększenia maksymalnej liczby wice marszałków i upoważnienie senatora Marka 

Grodzkiego do przedstawienia projektu uchwały w tej sprawie. Za chwilę zostanie zarządzona 

przerwa w obradach. Informuję, że w czasie tej przerwy w ciągu 20 minut od jej ogłoszenia będą 

mieli państwo możliwość zgłaszania kandydatur na wicemarszałków Senatu. Przypominam, że 

zgłoszenia kandydata powinno być podpisane przez co najmniej 10 senatorów i złożone w 

gabinecie marszałka Senatu. Zarządzam godzinną przerwę w obradach. 

18:59 koniec zapisu 

 

♣ 
2023-11-13 poniedziałek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,4336 

 

UKRAINA WALCZY – sześćsetny dwudziesty ósmy dzień 

 

Tvn24 Fakty Diana Rudnik 19:00 

 

DR – Sprzed Sejmu znikają barierki i to jest symbol. Przyszedł czas na zmiany i to jest 

fakt… Posłowie i senatorowie złożyli ślubowanie, marszałkowie obu Izb zostali wybrani. 

Premier Morawiecki złożył dymisję, a prezydent „zarysował” ramy współpracy z nowym 

rządem. [Niestety ma nadzieję, że Morawiecki utworzy rząd. Obaj, Duda i Morawiecki apelują o 

powołanie „koalicji spraw polskich” pod zwierzchnictwem PiS]. 

[Zacytuję tylko nowe słowa sprawozdawców sejmowych:] 

Katarzyna Kolenda-Zaleska – Nowy Sejm chce bardzo szybko przyjąć uchwałę 

odwołującą 15 członków neo-KRS, wybranych jeszcze przez poprzedni sejm. Zgodnie 

z orzeczeniem TSUE i zgodnie z orzeczeniem i wyrokiem Sądu Najwyższego zostali oni 

wybrani nielegalnie i w sposób wadliwy. Chodzi tutaj o to i ta szybkość jest do tego potrzebna, 



żeby zatrzymać nabór neo-sędziów do wymiaru sprawiedliwości. A Zbigniew Ziobro ciągle 

organizuje nowe konkursy – to ma być ta widoczna zmiana i tę zmianę naprawdę tutaj widać. 

Barierki usunęli spontanicznie obywatele. 

Donald Tusk – [nie wiem, gdzie] Nie możecie zapomnieć tych twarzy – osiemnastolatki, 

tego dla starszej pani z Rzeszowa, tysięcy polskich mieszkańców, tego że stali, godzinami, żeby 

powierzyć wam nie władzę tak naprawdę, tylko odpowiedzialność za własne losy i za losy 

Ojczyzny. Nie możecie ich zawieść ani przez chwilę. Nie możecie ani przez chwilę myśleć o 

sobie 

KKZ – Jeszcze przed pierwszym posiedzeniem Donald Tusk, kandydat na premiera nowej 

koalicji, zapowiedział zmianę modelu sprawowania władzy: 

Tusk – Jarosławie Kaczyński, kończy się epoka terroru politycznego i trucizny w życiu 

publicznym, bo przegrałeś! 

KKZ – Zmiana już jest widoczna. Dziennikarze mogą pracować prawie wszędzie i nawet 

Jarosław Kaczyński uprzejmie odpowiada na pytania, także te wyborcze. Dla tych, którzy po raz 

pierwszy zostali posłami to wielki dzień. 

Bogusław Wołosańśki, KO – Taki stempel na zmianie mojego życia. 

Marcin Józefaciuk, KO – Mocno podekscytowany i jest ta energia. 

Michał Kobosko, Polska 2050 – Trzecia Droga – Trochę stremowany. 

Alicja Łepkowska-Gołaś, PO – Zmienimy Polskę! 

Karina Bosak, Konfederacja – [nie zrozumiałem, ale oboje z mężem się uśmiechają] 

KKZ – Dla niektórych powrót po wielu latach nieobecności: 

Tusk – Mam tremę jak debiutant w wyborach… Przejęty. 

Roman Giertych, KO – Niewiele się zmieniło, jeśli chodzi o strukturę. Taki jestem dzisiaj 

szczęśliwy. 

KKZ – Ale i dla ponownie wybranych ma zupełnie nowy wymiar: 

Bartłomiej Sienkiewicz, PO – Po ośmiu latach partia antydemokratyczna utraciła władzę. 

Krzysztof Gawkowski, Nowa Lewica – Polska wraca do korzeni demokracji. 

Agnieszka Pomaska, PO – My w tym gronie przez osiem lat walczyłyśmy o to, żeby 

dokonać tej zmiany. 

KKZ – Do rana wszystkie barierki mają zniknąć. 

 

DR – Zasady w Sejmie się zmieniają – zapowiedział nowo wybrany marszałek Szymon 

Hołownia. A największym symbolem tych zmian jest kategoryczne i solidarne NIE 

demokratycznej opozycji wobec kandydatury Elżbiety Witek na wicemarszałkinię [dziś 

warknęła na dziennikarkę: proszę mnie tak nie nazywać!] Sejmu. PiS nowej kandydatury nie 

chce. 

Maciej Knapik – teraz przerwa w obradach, do godziny 20-ej powinniśmy poznać skład 

prezydium… Mieliśmy próbkę, jaką opozycją w tym Parlamencie będzie PiS: uparcie i wytrwale 

była promowana kandydatura Elżbiety Witek, chociaż Platforma Obywatelska nie chciała o tym 

słyszeć. To kandydatura zbyt kontrowersyjna – mówiono nam. Polskie Stronnictwo Ludowe 

wydawało się takie przełamane, Marek Sawicki mówił: no, może nie róbmy sobie tego na 

samym początku kadencji, ale Marek Sawicki, który był marszałkiem seniorem, jemu może 

wypada tak mówić. [zwróciłem uwagę na słowa marszałka seniora: „panie premierze, 

przypominam, że umawialiśmy się na sprawozdanie, a na expose przyjdzie jeszcze czas” – 

umawiali się z Morawieckim!?] 

MK – …pewnie na tym stanowisku będzie przez jakiś czas vacat. 

Sejm tym razem nie zaczekał na spóźnionego Kaczyńskiego. Hymn Narodowy zastał go 

więc w połowie schodów. To symboliczny obraz. Sejm nie będzie działał pod dyktando PiS-u i 

Jarosława Kaczyńskiego, choć nie do wszystkich to jeszcze dotarło… 

Pani marszałek Witek ma nie być wicemarszałkiem Sejmu i koniec kropka – mówił już 

rano  

Donald Tusk – …by już nigdy nie było potrzeby reasumpcji, bo nie pasował im wynik 

głosowania: 

Witek – Anuluję to głosowanie… 



MK – Wynik głosowania nad wyborem składu nowej KPS czy przy okazji lexTVN, 

Elżbieta Witek po przegranych przez PiS głosowaniach powtarzała je, a partia władzy miała 

okazję, by zebrać odpowiednią liczbę posłów. Za każdym razem wybuchał przy tym skandal… 

Czarzasty – złożenie przez mój klub informacji do prokuratury za ich działanie. 

Tusk rano – Nie ma miejsca na kompromis z ludźmi, którzy łamią zasady 

MK – i tu pojawia się prezydent: 

Andrzej Duda – będzie miał wskazanego przez siebie reprezentanta w prezydium sejmu… 

rządzący niezależnie od opcji politycznej zbyt często zapominają o tym oczywistym fakcie 

MK – Te słowa wywołały brawa i śmiech, bo w tej chwili te słowa najbardziej pasują do 

Prawa i Sprawiedliwości 

Kosiniak-Kamysz – Ten zwyczaj złamano dobitnie wobec nas, bo nam nie pozwolono ani 

wyznaczyć kandydata, ani nie dano miejsca 8 lat temu. 

MK – Nie, to nie – odpowiada Koalicja Obywatelska i Lewica. 

Zgodnie z umową koalicyjną KO ma mieć 2 wicemarszałków, Trzecia Droga-PSL jednego 

wicemarszałka. Lewica i Polska-2050 zamieni się na tym stanowisku 13 listopada 2025. 

Szymon Hołownia, marszałek Sejmu – Prezydium Sejmu powinno być zwiększone o 

jednego wicemarszałka, tak żeby każdy klub w tym Sejmie miał możliwość wprowadzenia tam 

swojego przedstawiciela 

MK – Konfederacja typowała tu Krzysztofa Bosaka 

 

DR – Zostaniemy przy Wiejskiej. Z Sejmu się przenosimy. Senat rozpoczął swą kadencję, 

której polityczny ton będzie nadawa pakt senacki. Tym razem to 66 senatorów zdecydowana 

większość i taką większością wybrano na marszałkinię Senatu Małgorzatę Kidawę-Błońską 

dodajmy Jacku, na tę pierwszą część kadencji. 

Jacek Tacik – …nazwisko, które zastąpi marszałek Kidawę-Błońską jest jeszcze nieznane. 

Kwestia wicemarszałków jest wciąż otwarta. Głosowania mają się odbyć za kilkanaście minut… 

to będzie zupełnie inny Senat, to będzie Senat, który będzie współpracował z tym Sejmem… PiS 

traci aż 15 mandatów. Koalicja Obywatelska ma 41 mandatów, Trzecia Droga 11, a Lewica 9. 

Do tego jest jeszcze 5 niezrzeszonych senatorów, którzy popierają opozycję [którą? Nową 

opozycję?]. PiS 34 mandaty. 

Nowi senatorowie złożyli dzisiaj ślubowanie. 

Marszałek senior otworzył pierwsze posiedzenie, na którym zaplanowano wybór 

prezydium Senatu: marszałka i jego zastępców. 

 

DR – …przed pałacem prezydenckim: 

Arleta Zalewska – …Morawiecki będzie odgrywał taki polityczny spektakl i będzie nas 

przekonywał, że jest w stanie zdobyć votum zaufania dla swojego nowego rządu PiS. 

Po złożenie dymisji rządu ma 14 dni (do 27 listopada) na przedstawienie składu rady 

ministrów, a prezydent na ich powołanie. A potem kolejne 14 dni (do 11 grudnia) na exose 

premiera i przekonanie co najmniej 37 posłów dotychczasowej opozycji, by zagłosowali za 

votum zaufania dla rady ministrów… w kolejnych dniach Morawiecki będzie wyznaczał 

kandydatów do rządu, który nie uzyska większości. 

♣ 
2023-11-14 wtorek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,4163 

Tvn24bis – Fakty Anita Werner 

 

UKRAINA WALCZY – sześćsetny dwudziesty dziewiąty dzień 

 

AW – Nowy Sejm bez barier na zewnątrz i w środku. Nowe głosowania – także nad nową 

KRS. Bez niej nie wróci praworządność, nie wróci w Polsce państwo prawa. W jej sprawie dziś 

była w nowym Sejmie pierwsza ostra wymiana zdań. 

Katarzyna Kolenda-Zaleska – Tak teraz wygląda wejście do Sejmu, nie ma już żadnych 

barierek, które jeszcze wczoraj tutaj stały. Sejm jest wolny, Sejm jest otwarty dla obywateli tu 



naprawdę zaszła zmiana. Barierki ogradzały Sejm przez niemal dwie kadencje i PiS-u i PiS się 

upiera, że to ze względów bezpieczeństwa. Przejście do gabinetu marszałka zasłaniała kotara. 

Hołownia – Ta kotara to jakiś absurd kompletny. 

KKZ – Od dziś wszystko jest otwarte. A zmiany widoczne wszędzie. Tam, gdzie miał 

gabinet Ryszard Terlecki, będzie urzędować nowa wicemarszałek Monika Wielichowska… 

Jedną z pierwszych decyzji jest wybór 4 sędziów do Krajowej Rady Sądownictwa. PiS obsadził 

wszystkie 4 miejsca swoimi posłami. PiS ich dziś zgłosił i się zdziwił, że nowa koalicja nie chce 

im dać miejsca. Nowa Koalicja zgłosiła: Kamila Gasiuk-Pihowicz KO, Tomasz Zimoch Trzecia 

Droga, Anna Maria Żukowska i Jerzy Kropiwnicki Koalicja Obywatelska. 

W trakcie głosowania doszło do pierwszego starcia. 

Hołownia – Proszę państwa o spokój raz jeszcze. 

KKZ – Wtedy gdy Borys Budka przedstawiał kandydatów do KRS. 

Borys Budka – Skończył się w Polsce czas bezprawia i niesprawiedliwości. 

 

Ziobro w Sejmie – Dopóki ustawa nie została zakwestionowana przez Trybunał 

Konstytucyjny, a nie przez pana Borysa Budkę, jest obowiązującym w Polsce prawem. Jeśli pan 

o prawie mówi i o prawie myśli, to niech pan będzie konsekwentny. Konstytucja, Konstytucja! 

KKZ – W czasie tej dyskusji PiS postanowił przetestować nowego marszałka: 

Przemysław Czarnek – Panie marszałku rotacyjny 

Hołownia – Przepraszam bardzo. Jeżeli są to pana standardy parlamentaryzmu, to muszę 

powiedzieć, że głęboko nad tym ubolewam. 

KKZ – Pytanie: Co dalej z 15-ma członkami neo-KRS wybranymi przez PiS-owską 

większość sejmową. 

Krystian Markiewicz, prezes Stowarzyszenia Sędziów Polskich „IUSTITIA” – Uchwałą 

można odwołać członków Krajowej Rady Sądownictwa, bo uchwałą, bo uchwałą też ich 

powołano. 

Bartłomiej Przumusiński, SSP „Iustitia” – To będzie wykonanie orzeczeń polskich 

i międzynarodowych sądów.  

KKZ - Zgodnie z tymi wyrokami neo-KRS powołano wadliwie i nie spełnia ona 

niezawisłości sędziowskiej. 

Beata Morawiec, sędzia Sądu Okręgowego w Krakowie, prezeska Stowarzyszenia 

Sędziów „Themis” – Sędziowie do Krajowej Rady Sądownictwa powinni być wybierani przez 

sędziów. 

Andrzej Zoll, profesor, były prezes Trybunału Konstytucyjnego – Trzeba to zrobić bardzo 

szybko, bo jest to niebezpieczeństwo, że prezydent będzie dalej powoływał. 

KKZ – Nowa Koalicja nie unieważnia uchwał w sprawie wyboru dublerów do Trybunału 

Konstytucyjnego, musiałaby ogłosić to w Monitorze Polskim, a o druku wciąż decyduje 

Morawiecki. Nowy marszałek zapewnia, że przywrócenie praworządności, to dla niego 

priorytet. 

Hołownia – Trzeba zmienić KRS. Tak samo jak trzeba rozwiązać problem z Trybunałem 

Konstytucyjnym i jeszcze wiele innych problemów i chcemy to zrobić dobrze. 

KKZ – Przed Trybunałem zniknęły też barierki. Wciąż stoją przed siedzibą premiera. 

 

AW – Kto wejdzie do rządu M. Morawieckiego, wiedząc, że ten rząd to fikcja, że nie ma 

większości? W nowym Sejmie już było to widać, ale prezydent zamknął wtedy oczy. Widać też 

wyraźnie, po co ta gra na czas. 

Arleta Zalewska – … i tak jak w nowym Sejmie jest jasne, że nowy rząd PiS poparcia tu 

nie zdobędzie: 

Prezydent – Desygnuję pana Mateusza Morawieckiego na prezesa rady ministrów. 

AZ – Wczoraj prezydent oficjalnie po pierwsze, powierzył Morawieckiemu misję 

tworzenia rządu, po drugie, o cztery tygodnie przedłużył władzę polityków PiS-u. 

Piotr Zgorzelski, PSL – ekipa która tworzy większość parlamentarną, wskazała kandydata 

na premiera. Jest nim pan Donald Tusk. 

Szymon Hołownia – to jest prawo klubu, ale jednak nie każdy tym wicemarszałkiem 

zdaniem Izby, zdaniem posłów może być. 



Ostatecznie wicemarszałkami zostały posłanki i posłowie: 

Monika Wielichowska KO, Dorota Niedziela KO, Piotr Zgorzelski PSL, Włodzimierz 

Czarzasty Lewica, Krzysztof Bosak Konfederacja, nieobsadzone stanowisko PiS. 

W Senacie zastępcami Małgorzaty Kidawy-Błońskiej zostali: 

Rafał Grupiński KO, Michał kamiński PSL, Magdalena Biejak Lewica, Maciej Żywno 

Polska-2050 i nieobsadzone stanowisko PiS. 

AW -  Proces za słowa o produkcji dzieci. 

 

AW – Nasz największy problem to martwe ciała, które leżą w szpitalu od ponad 5 dni… to 

Strefa Gazy… 

 

AW – 436 milionów złotych to mnóstwo pieniędzy, to dług szpitala w Grudziądzu. 20 

milionów natychmiast do zapłacenia ma szpital wolski w Warszawie i takich zadłużonych 

szpitali jest w Polsce więcej. Ministerstwo zdrowia ujawniło szpitalne długi za zeszły rok. 

Marek Nowicki – … szpitalny dług na koniec 2022 roku – 19,5 mld zł 

2015 – 10,8 mld zł… żeby spłacić pożyczki, zaciąga się kolejne pożyczki… 

 

AW – nowy raport NIK, a w nim zabijanie ryb. Powolne i systemowe, bo system ochrony 

rzek w Polsce nie działa… 

 

AW – 17 rakiet tylko jednego dnia, tak Rosjanie wyzwalają Ukraińców od ich domów i 

mieszkań. 

♣ 
2023-11-15 środa 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,3900 

Tvn24bis – Fakty Anita Werner 

 

UKRAINA WALCZY – sześćsetny trzydziesty dzień 

 

AW – 5 mld euro może popłynąć z Unii do Polski, to ma być zaliczka z naszego KPO. To 

ma być też zachęta, żeby Polska znowu była państwem prawa, żeby wszyscy sędziowie byli 

niezawiśli. Sejm już zrobił w tym kierunku pierwszy krok. 

Maciej Knapik – …Jak podał serwis Bloomberg – Polska ma szansę uzyskać zgodę na 

niektóre fundusze UE do końca roku… zaliczkę w wysokości 550 mln euro… w ciągu dnia 

okazało się, że Polska czeka na kwotę dziesięciokrotnie większą 

Maciej Sokołowski, Bruksela – 5 mld euro to zaledwie zaliczka i dla jej uzyskania nie są 

potrzebne żadne reformy dotyczące praworządności. Ale odblokowanie pełnej puli – mamy 60 

mld euro z funduszu odbudowy, to już zupełnie inna sprawa, która wciąż jeszcze przed nami i by 

sięgnąć po te środki, konieczne będą konkretne zmiany w polskim sądownictwie. 

MK – Zmiany może blokować Andrzej Duda, tak w Sejmie zrozumiano jego ostatnie 

wystąpienie. Uchwała Sejmu miałaby rozpocząć naprawę Trybunału Konstytucyjnego, chodzi o 

tak zwanych sędziów-dublerów. Potrzebny też będzie cały pakiet ustaw sądowych niezależnie 

od postawy prezydenta, bo chodzi o gest dobrej woli wobec Unii – słyszymy. Kluczowa jest 

przebudowa Krajowej Rady Sądownictwa. Sejm wybiera czterech przedstawicieli, co się 

wczoraj dokonało. 

KONSTYTUCJA RP 

Art. 187. 

Krajowa Rada Sądownictwa składa się z: 

1) Pierwszego Prezesa Sądu Najwyższego, Ministra Sprawiedliwości, Prezesa 

Naczelnego Sądu Administracyjnego i osoby powołanej przez Prezydenta 

Rzeczypospolitej, 

2) Piętnastu członków wybranych spośród sędziów Sądu Najwyższego, sądów 

powszechnych, sądów administracyjnych i sądów wojskowych, 

3) Czterech członków wybranych przez Sejm spośród posłów oraz dwóch 

członków wybranych przez Senat spośród senatorów. 



 

AW – Wielkie niszczenie danych w MSZ. Tuż po wyborach ministerstwo zutylizowało 

400 kg komputerowych dysków. 

Jacek Tacik – na liście zniszczeń znalazło się kilkanaście kontenerów dokumentów. 

[Czyli nie wierzą, że jednak będą rządzić]. 

 

AW – Prezydent USA i prezydent Chin spotkają się za kilkadziesiąt minut w San 

Francisco. Mają stworzyć ramy zarządzania największych gospodarek świata. 

Marcin Wrona, Waszyngton – Stosunki amerykańsko-chińskie bez wątpienia są najgorsze 

od 40 lat, a w tym roku dodatkowo zaognił je skandal chińskich balonów z wyposażeniem 

szpiegowskim, który nagle pojawiły się nad amerykańskimi bazami wojskowymi z bronią 

jądrową. Dość powiedzieć, że przywódcy obu państw nie rozmawiali z sobą dokładnie od roku. 

Amerykańskie media twierdzą, że główny cel dzisiejszego spotkania to zapewnienie, aby 

współzawodnictwo Pekinu i Waszyngtonu nie przerodziło się w otwartą spiralę konfliktu. 

Prezydent Joe Biden jeszcze przed wylotem do San Francisco tak w Białym Domu mówił o tym, 

co uzna za sukces dzisiejszego spotkania: 

Joe Biden, Biały Dom – Powrót do normalnego trybu korespondencji, do możliwości 

podniesienia telefonu i porozmawiania w sytuacji kryzysowej. Oraz zapewnienia, że nasze armie 

mają ze sobą kontakt. Jak już mówiłem, nie chcemy się odciąć od Chin, ale chcemy poprawić 

nasze stosunki na lepsze. 

MW – Rozmowy będą dotyczyły napięć wokół Tajwanu, ale także wojny w Ukrainie i roli 

Iranu w konflikcie w strefie Gazy. Joe Biden będzie także będzie chciał rozmawiać o epidemii 

uzależnienia od Pentanylu – to jest syntetyczny narkotyk produkowany w Chinach i przerzucany 

do Stanów Zjednoczonych. Tylko w ubiegłym roku Pentanyl zabił 73 tysiące Amerykanów. 

 

AW – Putin jest gotów poświęcić tylu swoich ludzi, ilu będzie chciał – mówi prezydent 

Zełenski, że tak tłumaczy siłę Rosji na wonie. Ukraińcy jak tlenu potrzebują obiecanej pomocy, 

Cezary Grochot – To Rosja a nie Ukraina w coraz większym stopniu przejmuje inicjatywę 

i atakuje nie tylko w Awdijiwce, ale i Kupansk, Bachmut, Marjinka. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy – Putin ma bardzo cyniczny cel polityczny i jest 

gotów poświęcić tyle ludzi ilu będzie chciał, ponieważ zamierza wykazać się jakimiś sukcesami 

przed grudniem, kiedy ogłosi swój udział w wyborach. 

CG – To prawda, przyznają eksperci, Rosja prze naprzód, nie zważając na straty, ale te 

ataki są możliwe także dlatego, że to Rosja, a nie Ukraina ma coraz większą przewagę w 

ludziach i sprzęcie. 

Jens Stoltenberg, sekretarz generalny NATO – Jeśli prezydent Putin zwycięży w Ukrainie, 

będzie to tragedia nie tylko dla Ukraińców. Dlatego musimy zapewnić Ukrainie znaczące i 

długotrwałe wsparcie militarne i finansowe. 

CG – Jednak z tym jest coraz gorzej. Ukraina dostała właśnie z Ameryki partię maszyn 

budowlanych, ale bardziej potrzebuje czołgów, dział i amunicji. 

♣ 
2023-11-16 czwartek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,3854 

Tvn24bis – Fakty Anita Werner 

 

UKRAINA WALCZY – sześćsetny trzydziesty pierwszy dzień 

 

AW – Sejmowa większość i prezydent Duda. Pytanie o współpracę. Nie da się 

współpracować, tworząc w Polsce prawo. Pytanie: Jak ta współpraca może wyglądać? Nie 

zawaham się korzystać z prezydenckiego veta – tak zapowiedział w Sejmie Andrzej Duda. W 

jakich sprawach może chcieć go użyć, o tym: 

Maciej Knapik – Nie dobrze, że wszystko zaczyna się od całkowitej fikcji. Szkoda, że 

prezydent desygnował Mateusza Morawieckiego na tworzenie rządu w dniu, w którym PiS 

przegrało głosowanie marszałka Sejmu – mówi opozycja. Jutro marszałek Sejmu wybiera się do 

prezydenta, ma to być początek koabitacji 



[Koabitacja, kohabitacja (fr. cohabitation – współzamieszkiwanie) – w polityce 

współistnienie w obrębie władzy wykonawczej – rządu i prezydenta – pochodzących 

z przeciwnych obozów] 

W Sejmie obawa, że prezydent będzie trudnym partnerem… Pierwszym starciem może 

być praworządność, czyli zmiany w Krajowej Radzie Sądownictwa czy w Trybunale 

Konstytucyjnym, tutaj prezydent jest uznawany za obrońcę starego układu. Sprawy zagraniczne 

– tu już czeka nowa ustawa: 

Rada Ministrów przedkłada Prezydentowi Rzeczypospolitej Polskiej kandydatur 

na stanowiska: 

1) członka Komisji Europejskiej; 

2) członka Trybunału Obrachunkowego; 

3) sędziego Trybunału Sprawiedliwości Unii Europejskiej; 

4) rzecznika generalnego Trybunału Sprawiedliwości Unii Europejskiej; 

5) członka Komitetu Ekonomiczno-Społecznego; 

6) członka Komitetu Regionów; 

7) dyrektora w Europejskim Banku Inwestycyjnym. 

Prezydent chce stać się liderem PiS-u, nie będzie chętny do współpracy – słyszymy w 

Sejmie. 

Małgorzata Kidawa-Błońska, marszałek Senatu – To moje takie przekonanie, że pan 

prezydent może bardzo się zmienić, jest coraz mniejsze. 

 

AW – Gdybyśmy mogli dziś przedstawić rząd, to bylibyśmy gotowi – mówi Donald Tusk, 

ale nazwiska kandydatów na ministrów, to wciąż oficjalnie tajemnica. Nieoficjalnie karuzela 

nazwisk jest i się kręci. 

Arleta Zalewska – Panie pośle, będzie pan… 

[wiele gdybania] 

 

AW – PiS nie ma w Sejmie większości ale ma czas i już nawet niektórzy politycy PiS-u 

otwarcie to przyznają. Jest takie powiedzenie: czas to pieniądz. W przypadku PiS-u już 

żegnającego się z władzą, nieźle pasuje. Dlaczego? O tym: 

Michał Tracz – … potencjalni kandydaci [do rządu Morawieckiego] albo milczą, albo 

żartują… chodzi o czas, zarzuca PiS-owi nowa większość. Nie dalej jak wczoraj radni 

rządzonego przez PiS Otwocka zgodzili się podpisać z ministrem kultury umowę na 

prowadzenie Instytutu [Dziedzictwa Myśli Narodowej], który w 10 lat będzie miał do wydania 

100 mln zł… Nowa większość jednak mówi, że to betonowanie i pieniądze dla swoich na chude 

lata w opozycji. W PiS-ie coraz częściej słychać też, że na chwilę przed oddaniem władzy 

premier Morawiecki zdąży jeszcze powołać przewodniczącego Komisji Nadzoru Finansowego, 

dla PiS-u to strategiczna funkcja [wyraża zgodę na powołanie prezesów banków], w ten sposób 

PiS będzie miało przemożny wpływ i będzie co najmniej nowej władzy rzucać kłody pod nogi. 

Kolejny fundusz tworzy minister Sasin, starzy działacze dostają nowe umowy, a 

wielomilionowe konkursy na granty trwają w najlepsze. 

Marszałkini Senatu – Pokazują, że są bezwzględni i robią rzeczy, których żaden uczciwy i 

odpowiedzialny człowiek by się nie dopuścił. 

MT – Nowa większość [w świetle prawa pozwala na bezprawie]  

Jest też dawno niewidziany Trybunał Konstytucyjny, który po tygodniach bez pracy nagle 

ogłasza wyrok w sprawie emerytur. To też obciąży budżet, więc Trybunał czekał, aż zmieni się 

władza – słychać na Lewicy. Nowa większość zapowiada audyty i zmiany decyzji podjętych w 

ostatnich dniach przez PiS. Decyzję Otwocka ma na przykład unieważnić nowy wojewoda. 

 

AW – To już po spotkaniu prezydenta USA i prezydenta Chin. Pierwszy o drugim mówi, 

że jest dyktatorem, drugi do pierwszego mówi, że przyłączenie Tajwanu do Chin nie da się 

powstrzymać. Coś się jednak w relacjach obu prezydentów zmieniło – w razie kryzysu mają do 

siebie dzwonić. 

 



AW – To katastrofa. Jeśli wstrzymają nam pomoc, będzie bardzo źle – tak mówią 

Ukraińcy eksperci wojskowi, kiedy widzą, jak pomoc z Ameryki nagle nie napływa. Brak 

pomocy, to wiatr w żagle Putina, a Putin z wiatrem w żagle może chcieć być u granic Polski. 

Andrzej Zaucha – Nad Ukrainą gromadzą się ciemne chmury i nadciąga nowe zagrożenie. 

Pomoc wojskowa ze strony Stanów Zjednoczonych, głównego zachodniego partnera Kijowa, 

może się skończyć, bo Kongres nie zgodził się na jej finansowanie. 

Brendan Boyle, kongresmen Partii Demokratycznej – i nie ma teraz żadnej siły, by to 

przegłosować aż do stycznia, lutego przyszłego roku. Jestem bardzo zaniepokojony. Wciąż 

jestem optymistą, że w końcu ją przyjmiemy, ale niczego już nie będzie w tym roku, jeśli nie 

zdarzy się coś zaskakującego. 

AZ – Ukraińscy żołnierze szkolą się w używaniu poradzieckich działek i nawet tak starych 

wyprodukowanych w czasie drugiej wojny światowej, takiej jak karabiny Maxim. Dzisiaj Kijów 

odwiedził szef brytyjskiej dyplomacji, który zapewnił, że europejscy sojusznicy nie zostawią 

Ukraińców: 

David Cameron, minister spraw zagranicznych Wielkiej Brytanii – Przyjechałem, by 

potwierdzić, że będziemy kontynuować wsparcie moralne, dyplomatyczne i gospodarcze, ale 

przede wszystkim wojskowe, którego tak potrzebujecie, nie tylko w tym roku, ale że w 

przyszłym i tak długo, jak będzie trzeba. 



Wartość wsparcia militarnego dla Ukrainy od początku wojny 

(w mld euro) źródło: Kiel Institute 

USA – 42,1 | Dojczland – 17,1 | Wielka Brytania – 6,6 | Norwegia – 3,7 | Dania 

– 3,5 | Polska – 3,0 | Holandia 2,5 | Kanada – 1,7 | Szwecja – 1,5 

 

AW – Tak gorąco o tej porze roku niebyło jeszcze nigdy. Najcieplejszy październik w 

historii. Prawdopodobnie 2023 rok to będzie najcieplejszy rok w historii. Liczby mówią same za 

siebie. Ludzie zamiast mówić, powinni robić. 

♣ 
2023-11-17 piątek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,3767 

Tvn24bis – Fakty Anita Werner 

 

UKRAINA WALCZY – sześćsetny trzydziesty drugi dzień 

 

AW – Wszystkie konstytucyjne terminy związane z powołaniem rządu są i będą 

dotrzymane – takie zapewnienie na spotkaniu z prezydentem usłyszał marszałek Sejmu. To 

oznacza, że nowy rząd mógłby być nawet 11 grudnia, to oznacza, że premier Tusk po unijne 

miliardy dla Polski mógłby zdążyć pojechać na unijny szczyt. 

Posiedzenie Rady Europejskiej 14 i 15 grudnia 2023 r. 

Tematy: 

• Ukraina 

• Bliski Wschód 

• Rozszerzenie 

• Wieloletnie ramy finansowe 2021-2027 

• Bezpieczeństwo i obrona 

• Stosunki zewnętrzne 

Maciej Knapik – … Morawiecki najpóźniej 11 grudnia musi zdobyć wotum zaufania w 

Sejmie, co się nie zdarzy i dopiero 11 grudnia do gry wejdzie Donald Tusk z gotowym, jak 

słyszymy, składem rządu. Desygnowanie Mateusza Morawieckiego na premiera, to stracony 

miesiąc – słychać w Sejmie. We wtorek 21 listopada: 

w dniu 21 listopada 2023 r. (wtorek) 

godz. 12:00 – 13:00 

Głosowania, w tym: 

- Wybór składów osobowych komisji sejmowych 

- Wybór składu osobowego Komisji do spraw Unii Europejskiej 

- Wybór składu osobowego Komisji Etyki Poselskiej 

- Wybór składu osobowego Komisji do spraw Służb Specjalnych 

Szymon Hołownia, marszałek Sejmu – Żebyście nie tracili nerwów na politykę, żeby ona 

zaczęła dawać wreszcie nam wszystkim nadzieję, że może być normalnie. 

MK – Ale ostatnie posiedzenie Sejmu pokazuje, że sam będzie celem ostrego ataku ze 

strony PiS. Ciągle wraca do tego, że nie ma wicemarszałka. Szymon Hołownia mówił, że spór z 

prezydentem będzie na pewno wokół praworządności, mianowania sędziów, to ważna sprawa 

także w kwestii unijnych funduszy. W innych sprawach jest pole do rozmowy. 

Pawlak – Tak. Myślę, żeby się nie najeżać, to dobre sformułowanie, elementy 

wzajemności, taką miałbym nadzieję. 

MK – spotkanie prezydenta z marszałkiem trwało półtorej godziny. 

AW – Dodatki do pensji dla swoich od ministra Sasina, dla osiemnastu pracowników, za 

realizację zadań związanych z KPO. Ciekawe o jaką realizację chodzi, bo rząd PiS nie złożył 

nawet wniosku… Odchodzący rząd chce zdążyć obsadzić radę Polskiego instytutu Sztuki 

Filmowej. Kończąca władza nic złego w tym nie widzi. Nowa większość zapowiada więc audyty 

i zawiadomienia do prokuratury. 

 



AW – Polityczne odkrycie roku Mateusza Morawieckiego. Wychodzi mu, że polityczne 

pomysły PiS są spójne z pomysłami demokratycznej opozycji i tak właśnie idzie PiS-owi 

szukanie większości. W tym czasie sejmowa większość przechodzi do konkretów. Czym i jak 

zacznie najszybciej działać, o tym: 

Arleta Zalewska – Premier Mateusz Morawiecki dzwonił do pana w tej sprawie? 

Hołownia [używam samych nazwisk, aby ułatwić sobie i przyspieszyć zapis] – No, 

właśnie. To jest najlepsze, że nie dzwonił. 

AZ – Szef partii, który, jak twierdzi Morawiecki, chce robić koalicję. 

Hołownia – Rozmawiałem z Kosiniakiem-Kamyszem, też nie wspominał, żeby ktokolwiek 

dzwonił. Wychodzi z tego, że chyba Morawiecki rozmawia ze sobą. 

Morawiecki – Spotkam się, bardzo chętnie porozmawiam 

AZ – premier przekonywał, że on negocjacje prowadzi, ale woli chronić nazwiska swoich 

rozmówców. Chwalił programy wyborcze dawnej opozycji i zapowiadał, że ma dla nich 

specjalną ofertę. 

Morawiecki – Nasze propozycje programowe PiS są spójne z propozycjami 

programowymi czy to PSL-u, czy Polski 2050, czy Konfederacji a nawet Lewicy. 

AZ – Morawiecki mówi to po tym, jak PiS przez 8 lat odrzucało wszystkie projekty ustaw 

opozycji. 

Morawiecki – Staramy się połączyć je z naszymi punktami 

AZ – A dziś w ramach dekalogu polskich spraw kładzie na stół ich postulaty i próbuje 

przekonywać, że tym razem PiS je poprze. 

Morawiecki – Nie przedstawiam tutaj pomysłów na trzecią kadencję PiS. Nie. To jest 

pomysł na pierwszą kadencję koalicji polskich spraw. 

AZ – W tym samym czasie Donald Tusk spotkał się z kolejnymi kandydatami na 

ministrów w jego koalicyjnym rządzie. [przecież już ma rząd] 

Są jednak postulaty, które nie znalazły się w przyszłej koalicji rządowej: 

• Powrót do niedziel handlowych 

• Kredyt 0% 

• Wolna kwota od podatku do 60 tys. Złotych 

• Przedłużenie wakacji kredytowych na 2024 rok 

• Przedłużenie VAT-u 0% na żywność 

 

AW – Sejmowy falstart i poprawka do poprawki. Konfederacja 

12% powyżej rocznej kwoty od podatku w wysokości dwunastokrotności kwoty 

minimalnego wynagrodzenia za pracę ustalonego w trybie przepisów art. 2 i art. 

4 przepisów ustawy z dnia 10 października 2002 r. o minimalnym 

wynagrodzeniu, ale nie mniejszej niż 60 000 zł + 32% nadwyżki ponad 120 000 

zł. 

Pomylili dwa podstawowe pojęcia nie mające nic wspólnego 

Pierwsze koty za płoty, wyszło zabawnie 

 

AW – Włodzimierz Karpiński wyszedł z aresztu. Były minister skarbu w rządzie PO-PSL 

jest podejrzany w tak zwanej aferze śmieciowej. Zgodził się objąć mandat europosła, więc 

prokuratura musiała wypuścić go na wolność. Od 9 miesięcy Karpiński siedział w areszcie, 

czekając na koniec śledztwa. 

Włodzimierz Karpiński, były sekretarz m. st. Warszawy, były minister skarbu – Czując się 

skrzywdzony przez prokuraturę i sposób działania, który powodował takie długotrwałe 

przebywanie w areszcie jak ochrona. W tej chwili pragnę jak najszybciej spotkać się z rodziną. 

Michał Królikowski, adwokat Włodzimierza Karpińskiego – Tymczasowe aresztowanie w 

Polsce jest nadużywane. Przepisy wprowadzone przez PiS pozwalają na bardzo łatwe 

aresztowanie każdego. Włodzimierz Karpiński będzie współpracował z prokuraturą, 

konsekwentnie cierpliwie w celu wyjaśnienia sytuacji, w której się znajduje. 

 

AW – Są prokuratorskie zarzuty dla dwóch myśliwych, którzy zastrzelili żołnierza. 



Dlaczego tuż obok żołnierzy strzelali myśliwi? Czy polowali? A jeżeli tak, to czy ktoś im 

na to pozwolił? 

 

AW – Jak ukraińska armia pisze o serii pomyślnych działań, to jest to dobra wiadomość z 

frontu. Dobrą wiadomość dla Ukraińców ma też najważniejszy republikanin w komisji spraw 

zagranicznych USA. Senator Dżin Łisz (Jim Risch) podkreśla, że większość Amerykanów 

doskonale rozumie, że Putin musi zostać powstrzymany. 

Jim Riszch, senator Partii Republikańskiej – Mogę pana zapewnić, że strona, która chce 

widzieć Ukrainę zwyciężającą Rosję, zachowującą swą niepodległość, przyłączającą się do Unii 

Europejskiej i NATO, to większość opinii publicznej tutaj w Stanach Zjednoczonych. Jest też 

mniejszość, która jest w błędzie, ale ma swoje prawa w demokracji. Większość Stanów 

doskonale rozumie, że Putin musi zostać powstrzymany. 

 

AW – Na co dzień Ukraina Robi, co może, żeby powstrzymać Putina. Siły ukraińskie 

przeprowadziły właśnie serię udanych operacji na lewym brzegu Dniepru. Nie podano 

szczegółów, poinformowano jedynie, że w wyniku walk rosyjskie wojska poniosły duże straty i 

że ukraińska armia prowadzi na tym odcinku ataki ogniowe. 

 

AW – Maciej Damięcki (1944-2023) nie żyje, świetny aktor. W filmie, w serialach i w 

teatrze. W „rozmowach kontrolowanych”, w „chłopach”, w „stawce większej niż życie”, miał 

głos, którego się nie zapomina. 

♣ 
2023-11-18 sobota 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,3767 

Tvn24bis – Fakty Grzegorz Kajdanowicz 

 

UKRAINA WALCZY – sześćsetny trzydziesty trzeci dzień 

 

GK – Opozycja ma większość w Sejmie i gotowy gabinet. Mateusz Morawiecki nie ma ani 

większości, ani gabinetu. Został z misją od prezydenta, która sprowadza się do gry na czas i 

szukania członków do rządu, który nigdy nie będzie rządził. A kto będzie kim w rządzie Tuska? 

Nowe informacje ma: 

Arleta Zalewska – … Morawiecki ma jeszcze tydzień na przedstawienie kandydatów na 

ministrów. … Resorty, które będą przydzielone politykom Koalicji Obywatelskiej: ministerstwo 

sprawiedliwości | ministerstwo spraw zewnętrznych | ministerstwo Unii Europejskiej | 

ministerstwo spraw wewnętrznych i administracji | ministerstwo edukacji | ministerstwo nauki i 

szkolnictwa wyższego | ministerstwo kultury | ministerstwo finansów | ministerstwo aktywów 

państwowych | ministerstwo zdrowia | ministerstwo sportu i turystyki | koordynator służb 

specjalnych. 

Ministrami mają być: 

• Adam Bodnar – ministerstwo sprawiedliwości 

• Radosław Sikorski – ministerstwo spraw zewnętrznych 

• Adam Szłapka – minister do spraw Unii Europejskiej 

• Marcin Kierwiński – ministerstwo spraw wewnętrznych i administracji 

• Barbara Nowacka – ministerstwo edukacji 

• ? – ministerstwo nauki i szkolnictwa wyższego 

• Bartłomiej Sienkiewicz – ministerstwo kultury 

• Andrzej Domański – ministerstwo finansów 

• Borys Budka – ministerstwo aktywów państwowych 

• ? Izabela Leszczyna – ministerstwo zdrowia 

• Sławomir Nitras – ministerstwo sportu i turystyki 

• Tomasz Siemoniak – koordynator służb specjalnych 

Grodzki – ministerstwo edukacji ma być oddzielone od ministerstwa nauki i szkolnictwa 

wyższego, a to wymaga zmiany ustawy. 



Szymon Hołownia ma już kandydatów: 

• Paulina Hennig-Kloska – ministerstwo klimatu i środowiska 

• Michał Kobosko – ministerstwo funduszy i polityki regionalnej 

Wicepremier Władysław Kamysz – minister obrony narodowej 

Do rządu PSL ma wprowadzić ministerstwa: 

• Ministerstwo infrastruktury 

• Ministerstwo rolnictwa i rozwoju wsi 

• Ministerstwo rozwoju i technologii ? 

Ale o to wciąż toczy się spór z Lewicą, która ma: 

• Krzysztof Gawkowski – ministerstwo cyfryzacji 

• Agnieszka Dziemianowicz-Bąk – ministerstwo rodziny i polityki społecznej 

 

GK – Już czas na szlachetną paczkę. 

Nie zostawmy bez pomocy żadnej Rodziny w potrzebie 

Wolontariusze codziennie dodają nowe Rodziny do wybrania 

1988 rodzin otrzyma wsparcie 

4784 Rodzin czeka na wsparcie 

 

GK – To, że w połowie listopada spadł śnieg, nie jest czymś nadzwyczajnym. Ale wciąż 

utrzymuje się w części kraju powodując problemy, zwłaszcza na drogach. Temperatura w 

okolicach zera sprawie, że jest ślisko i niebezpiecznie. W górach są bardzo trudne warunki dla 

turystów. 

 

GK – Kilkaset miejscowości w Ukrainie nie ma prądu po nocnych atakach rosyjskich 

dronów na infrastrukturę energetyczną. Wraz z nadejściem zimy takich ataków może być więcej. 

Biały Dom i Wołodymyr Zełenski ogłosili, że w grudniu odbędzie się konferencja na temat 

wspólnej produkcji broni. 

 

GK – Już po 8 minutach lotu z rakietą urwał się kontakt, eksplodowała. Mimo to drugi test 

rakiety Starship Space Ice i tak uznano za sukces – jest największa, jaką kiedykolwiek 

zbudowano. Składa się ze statku i boostera o nazwie Super Heavy, które mają razem aż 120 

metrów wysokości. W przyszłości ma wozić ludzi na Księżyc i na Marsa. 

 

Wszyscy rodzice wiedzieli, że urlopem rodzicielskim mama z tatą mogą się podzielić, ale, 

co zaskakujące, niemal nikt tego nie robił, bo ojcowie nie byli zainteresowani. Teraz wszystko 

się zmieniło. Ojcowie dostali jeszcze jedną szansę i tysiące z nich chce z niej korzystać. 

♣ 
2023-11-19 niedziela 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,3767 

Tvn24bis – Fakty Grzegorz Kajdanowicz 

 

UKRAINA WALCZY – sześćsetny trzydziesty czwarty dzień 

 

GK – Donald Tusk nie wydaje się ani zasmucony, ani zaskoczony słowami prezydenta, w 

rozmowie z pro-rządowym pismem Andrzej Duda mówił: ja jestem prezydentem, ale Donald 

Tusk nie jest moim kandydatem na premiera. Natychmiastowa odpowiedź brzmi: Potwierdzam. 

Nie będę. 

Arleta Zalewska – … Rozmowy toczą się przy stanowiskach: 

• Barbara Nowacka – ministerstwo edukacji 

• Izabela Leszczyna – ministerstwo zdrowia 

• Michał Kobosko – ministerstwo funduszy i polityki regionalnej 

• Agnieszka Dziemianowicz-Bąk – ministerstwo rodziny i polityki społecznej 

• Zbigniew Ziejewski – ministerstwo rolnictwa i rozwoju wsi 

• Krzysztof Hetman – ministerstwo rozwoju i technologii 



• ? – ministerstwo nauki i szkolnictwa wyższego 

Pytanie dotyczy Kto, ale z jakiej partii będzie to minister. 

Dwudniowe posiedzenia Sejmu zaczyna się we wtorek. 

 

GK – Skandal w „Zachęcie”, artyści protestują. 

- Nie zgodziłem się na danie prac. Ja mam prawo intelektualne do mojej pracy i sobie nie 

życzę 

- Nie potrzeba zgody, to własnością Zachęty są te prace 

- Takich rzeczy w cywilizowanym kraju się nie robi 

 

GK – To była kolejna noc rosyjskich dronów w Ukrainie. W Kijowie kilka razy ogłaszano 

alarm przeciwlotniczy. Zniszczony został obiekt energetyczny pod miastem. Większość 

wysłanych przez Rosję dronów udało się zestrzelić. 

Wołodymyr Zełenski prezydent Ukrainy – Dziękuję wszystkim żołnierzom z mobilnych 

grup ogniowych, sił powietrznych i antyrakietowych. Wasza celność chłopcy dosłownie oznacza 

życie dla Ukrainy. Im bliżej zimy, tym mocniejsze będą rosyjskie ataki. Kluczowe jest, by 

wszyscy w Ukrainie byli skuteczni na 100% mimo wszystkich trudności, mimo całego 

zmęczenia, mimo prób osłabienia Ukrainy. 

 

GK – Ponad 170 tysięcy ludzi protestowało w Madrycie przeciwko rządowi premiera 

Pedro Sancheza. W zamian za poparcie katalońskich separatystów obiecał on amnestię 

nielegalnego referendum niepodległościowego. Doszło do starć  z policją. 

 

GK – Dziś ma 67 lat i odsiaduje karę za inne przestępstwo. Mężczyzna usłyszał właśnie 

zarzuty i odpowie za podwójne zabójstwo sprzed 11 lat. Miał wtedy zastrzelić parę 

dojczlandzkich turystów podróżujących kamperem po Polsce. Zabójca wpadł dzięki badaniom 

DNA. 

Dariusz Łapiński – … do zdarzenia doszło tuż przed rozpoczynającymi się w Polsce 

piłkarskimi finałami Euro. Dwoje emerytów z Dojczlandu zatrzymało się kamperem w pobliżu 

Wisły w Warszawie… 

♣ 
2023-11-20 poniedziałek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,3680 

Tvn24bis – Fakty Piotr Kraśko 

 

UKRAINA WALCZY – sześćsetny trzydziesty piąty dzień 

 

PK – Projekt ustawy o In Vitro ma być jednym z pierwszych, którym zajmie się nowy 

Sejm, ale to oznacza, że muszą też powstać sejmowe komisję i to może wydarzyć się już jutro. 

Premier Morawiecki wciąż wierzy, że powstanie większość, która poprze jego rząd. Ale z tą 

jego większością jest trochę jak z Jeti – podobno istnieje, ale nikt go nie widział. 

Arleta Zalewska – … pod którym podpisało się pół miliona Polaków. … posłowie, którzy 

mają większość, nie chcą czekać kolejnych trzech tygodni, bo tyle ma Morawiecki, by stworzyć 

rząd … premier twierdzi, że poszukiwanie 37 posłów wciąż trwa. 

Morawiecki – Może to niezbyt pięknie tak wpraszać się na spotkanie [z marszałkiem 

Sejmu], ale jeżeli tylko by mnie zaprosił, to bardzo chętnie, ponieważ mam trzy bardzo 

konkretne dla polskich rodzin propozycje. Te propozycje zresztą zgłosimy już na najbliższym 

posiedzeniu Sejmu. 

AZ – Te projekty ustaw PiS-u to wakacje kredytowe na kolejny rok z ograniczeniami, 

zamrożenie cen energii czy zerowy VAT na żywność. 

Dariusz Joński, KO, IP – jesteśmy świadkami takiego cyrku po prostu pisowskiego, 

szkoda tylko, że kosztem państwa. Tutaj odbywa się naprawdę duży skok na pieniądze, na 

stanowiska i ten czas jest im po to potrzebny. Andrzej Duda doskonale o tym wie. 

AZ – Dziś wieczorem ma odbyć się kolejne spotkanie liderów sejmowej większości. 

 



PK – Człowiek, którego Mariusz Kamiński uważał za perłę wśród swoich agentów, 

zawiadomił prokuraturę o działaniach swojego byłego szefa i co robił na jego polecenie. Tomasz 

Kaczmarek opisał, jak wręczał wybranym dziennikarzom tajne dokumenty, które miały pomóc 

w niszczeniu ludzi przez PiS uważanych za wrogów. 

Jakub Sobieniowski – Tak najkrócej opisuje przestępstwo, w którym uczestniczył: 

Tomasz Kaczmarek – Wszyscy ci, którzy byli niewygodni, byli celem – zniszczyć. 

JS – Tak wyglądał ten mechanizm: CBA Mariusz Kamiński, Maciej Wąsik i Tomasz 

Kaczmarek oraz przychylni dziennikarze: Samuel Pereira – kierownik TVP-INFO, Maciej 

Marosz – Gazeta Polska Codziennie, Katarzyna Hejke – Gazeta Polska, Anita Gargas – TVP1, 

Dorota Kania – Polska Press, Tomasz Sakiewicz – Gazeta Polska, Cezary Gmyz – Do Rzeczy. 

Mieli od służb dostawać, co tylko chcieli, co tylko mogło zaszkodzić ludziom nielubianym przez 

PiS. 

TK – Dorotę Kanię osobiście zawiozłem do Wrocławia, spotkała się tam w moim 

prywatnym mieszkaniu z funkcjonariuszem, który prowadził tą [tę] sprawę, zostały wyciągnięte 

na stół materiały operacyjne, analizy operacyjne, stenogramy z podsłuchów. 

PK – Nie tylko obecny szef CBA oczekuje teraz wsparcia zagranicy w obronie swego 

stanowiska. NBP swoje listy wysłał między innymi do Europejskiego Banku Centralnego i do 

Banku Światowego, ale to nie tam zapadną decyzje, czy Adam Glapiński może stanąć przed 

Trybunałem Stanu. 

Paweł Płuska – Im bliżej powołania nowego rządu, tym większy strach po tej stronie, że 

prezes stanie przed Trybunałem Stanu. I coraz silniejszy atak na każdego, kto o tym mówi. Do 

tego dochodzą już wysyłane prośby o pomoc do Europejskiego Banku Centralnego, 

Międzynarodowego Funduszu Walutowego i Banku Światowego oraz taka obrona prezesa 

[Glapińskiego]: 

Morawiecki – żadną miarą nie powinien nawet w najmniejszym stopniu podlegać pod 

ocenę, werdykt Trybunału Stanu, a to dlatego, że te dwie podstawowe jego kompetencje, czyli 

monetarna i związana z poziomem stóp procentowych, są decyzjami ciał kolegialnych. 

PP – Ale to nie za to, ani za łamanie regulaminu banku, co zarzucał mu ostatnio Paweł 

Mucha członek zarządu NBP, Adam Glapiński miałby stanąć przed Trybunałem Stanu. 

Piotr Zgorzelski 

Mam ekspertyzę, wedle której prezes @nbppl Adam #Glapiński złamał 

konstytucję. Nie mógł on bowiem ze środków NBP pokrywać deficytu 

budżetowego. To złamanie prawa, za którego grozi Trybunał Stanu. 

25 lip 2022 

Przemysław Litwiniuk, członek Rady Polityki Pieniężnej, wypowiedź z 10 listopada – 

Mówię tutaj o pokrywaniu potrzeb [ nie zrozumiałem] rządu w obligacjach, jak również 

ustawowym i konstytucyjnym obowiązku zachowania apolityczności. 

PP – Najważniejsza jest ta pierwsza część zarzutów dotycząca pandemii: by mieć 

pieniądze na wszelkiego typu tarcze, rząd bezpośrednio lub pośrednio przez Polski Fundusz 

Rozwoju oraz Bank Gospodarstwa Krajowego zadłużał nas, emitując obligacje gwarantowane 

przez skarb państwa, te kupowały banki komercyjne, a następnie od tych banków część obligacji 

za 144,03 mld zł odkupił NBO, choć w Konstytucji: 

Art. 220 ust. 2 

Ustawa budżetowa nie może przewidywać pokrywania deficytu budżetowego 

przez zaciąganie zobowiązania w centralnym banku państwa. 

 

PK – Tysiące ukraińskich dzieci Rosjanie siłą wywieźli w głąb swego kraju. To 

najważniejszy powód, dla którego Trybunał w Hadze oskarżył Putina o zbrodnie wojenne i 

większość z nich wciąż jest w niewoli. Na szczęście zdarzają się powroty. 

Andrzej Zaucha – To niezwykle ważne wydarzenie: szef Pentagonu przyjechał do Kijowa 

z niezapowiedzianą wizytą i spotkał się z prezydentem Zełenskim, by zapewnić, że Ukraina w 

jej walce z rosyjskim najeźdźcą nie zostanie sama. 

Lloyd Austin, sekretarz obrony Stanów Zjednoczonych – To, co dzieje się tutaj w Ukrainie 

ma zapewnić nie tylko dla Ukrainy, ale dla reszty świata i z pewnością ma znaczenie dla Stanów 



Zjednoczonych, które będą wraz z sojusznikami i partnerami nadal pracować nad zapewnieniem 

Ukrainie zdolności niezbędnych do osiągnięcia sukcesu. 

AZ – i to mimo tego, że w amerykańskim budżecie niemal skończyły się pieniądze na 

pomoc wojskową dla Kijowa i może jej nie być jeszcze wiele tygodni, bo republikanie blokują 

przyjęcie nowego finansowania, a Rosja w przyszłym roku planuje zwiększyć wydatki na wojnę. 

♣ 



2023-11-21 wtorek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,3647 

Tvn24bis – Fakty Piotr Kraśko 

 

UKRAINA WALCZY – sześćsetny trzydziesty szósty dzień 

 

PK – Politycy PiS przekonywali w Sejmie do przyjęcia uchwały, która miała przestrzegać 

przed zmianami w unijnych traktatach, ale gdyby te zmiany uznano za złe, Polska mogłaby po 

prostu na nie nie zgodzić. Co ciekawe, premier w tej sprawie głosu nie zabrał. Jeśli poszukiwał 

zaginionej większości, to nic nie wiadomo o sukcesach tej misji. 

Macierewicz – Wy się zgadzacie na to, żeby Polska pozbawiona została nie podległości. 

To jest zdrada stanu! Dziękuję. 

Paweł Jabłoński, PiS – ja chcę dać państwu szansę, żebyście państwo nie bali się wyrazić 

w głosowaniu to, co sądzicie o zmianie traktatów, co sądzicie o tym, co ma być głosowane w 

Parlamencie Europejskim. 

Szymon Szynkowski vel Sęk – Wysoki Sejm w przededniu głosowania w Parlamencie 

Europejskim winien się wypowiedzieć. 

Szymon Hołownia, marszałek Sejmu – To jest fundamentalnie ważne, żebyśmy w tak 

ważnym momencie historii Unii Europejskiej, co podkreślił pan minister Szynkowski vel Sęk 

podejmowali decyzje roztropnie i po namyśle. 

Jakub Sobieniowski – W tej dyskusji brał udział nie tylko marszałek Sejmu, ale 

i marszałek senior, przypomniał, na co i na jak dużo zgadzał się Morawiecki. 

Marek Sawicki, PSL – Zgodziliście się na federalizację finansową Unii Europejskiej. 

Mamy wspólne podatki za zgodą pana premiera. 

Jabłoński – Sejm, szanowni państwo, nie może być Sejmem niemym, Sejm nie może być 

Sejmem leniwym. 

JS – PiS przedstawiało swoją uchwałę jako rzecz najważniejszą teraz dla losów kraju. A 

premier nie brał udziału w tej dyskusji. Na sali sejmowej najczęściej komunikował się z kimś 

przez telefon. W kuluarach w tym momencie też był zajęty telefonem. 

Ziobro, poza Sejmem – To jest kroczący zamach na suwerenność. Polski. 

Donald Tusk w kuluarach – Suwerenności nie zdobywa się setkami uchwał PiS-owskich 

manipulatorów w Sejmie. Suwerenność buduje się codziennym wysiłkiem, dobrym 

rozpoznaniem kto jest za, kto przeciwnikiem, rozwojem gospodarczym, mądrą polityką 

zagraniczną – to są filary suwerenności. 

MK – Na tej konferencji Donald Tusk nie był entuzjastą szybkiej i jak powiedział – 

naiwnej unijnej integracji. Przypominał, że o integracji na koniec decydują państwa i w tym 

momencie podła znacząca deklaracja: 

Tusk – Gdyby za trzy lata, pięć lat, bo to taki horyzont czasowy, gdyby doszło do zmian 

traktatowych i wymagałoby to akceptacji, to być może akurat tego typu rzecz nadawałaby się do 

referendum. 

MK – Jarosław Kaczyński w tej sprawie przedstawianej przez PiS jako najważniejsza, nie 

chciał zabrać i nie zabrał głosu. 

 

PK – Teraz bardzo dobre wiadomości o unijnych miliardach dla Polski z KPO, jest już 

decyzja o zaliczce w wysokości 5 mld euro, to dużo, ale to tylko ułamek sumy, na jaką Polska 

czeka od lat. 

Michał Tracz – Komisja Europejska zatwierdziła zmienione polskie KPO. Po dzisiejszym 

kursie to około 22,3 mld zł. Formalnie to fundusze, które mogą być wydane na transformację 

energetyczną. 

Tusk – Pojechałem do Brukseli i tłumaczyłem, na czym polega zmiana w Polsce. 

MT – W PiS-ie panuje przekonanie, że to oni załatwili wypłatę środków. 

Szymon Szynkowski vel Sęk – Efekt działań podjętych już w sierpniu przez pana ministra 

Grzegorza Pudę. 

MT – Wniosek został istotnie złożony w sierpniu, ale efekty widzimy dopiero teraz, mówi, 

że pieniądze dla Polski były elementem szantażu. Odchodzący rząd złożył też wniosek o 



powiększenie kwoty KPO, a więc teraz formalnie Krajowy Program Odbudowy wart jest 59,8 

mld euro oraz 34,5 mld euro – pożyczki oraz dotacje – 25,3 mld euro. To ogromne środki, które 

powinny być w Polsce od dawna, ale były wstrzymane z powodu łamania prawa przez rząd PiS-

u i jego liczne konflikty z Brukselą. 

Maciej Sokołowski, Strasburg – Decydując o zaliczkach Komisja w ogóle nie brała pod 

uwagę kwestii praworządności ani żadnych kamieni milowych, ale by sięgnąć nie tylko po 

zaliczkę, ale po pełną pulę 60 mld euro z funduszu odbudowy, zmiany w sądownictwie 

pozostają wciąż warunkiem niezbędnym. 

MT – Jednym słowem Komisja nie wypłaci Polsce ani centa więcej, jeżeli nie zobaczy 

reform w wymiarze sprawiedliwości. Tworząca się koalicja chce, by w najbliższym czasie Sejm 

przyjął specjalną uchwałę, w której uzna, że członkowie neo-KRS zostali wybrani nielegalnie. 

Ale prawdziwe zmiany mają przynieść dopiero nowe ustawy. Prezydenta będzie przekonywał 

już nowy minister sprawiedliwości, prawdopodobnie Adam Bodnar. Na razie posłowie nowej 

większości wybrani do KRS-u wnioskują o przerwanie pracy rady, ale rada złożona w 

większości z nominatów PiS-u odrzuciła wniosek. By te pieniądze dotarły do Warszawy, muszą 

się na to zgodzić wszyscy ministrowie finansów, a to będzie 8 grudnia, ale to już będzie 

formalność. 

 

PK – W poprzednim sejmie prezes PiS przemawiał bez żadnego trybu, więc dzisiaj proste 

pytanie, w jakim trybie właśnie poseł chciał przemówić, było jednym z najbardziej 

symbolicznych. To najlepiej pokazuje zmianę, jaka się dokonała po 15 października. A to 

dopiero początek. 

Marszałek – panie pośle Suski, w jakim trybie znalazł się pan przed obliczem Wysokiej 

Izby? 

Arleta Zalewska – Czas takich wystąpień w Sejmie najwyraźniej się skończył. 

Suski – Z przyzwyczajenia. 

Marszałek – Drugą naturą człowieka, wszystko to jasne. 

Suski – To skandal! Marszałek łamie regulamin. Jest pan zuchwały, jeśli pan twierdzi, że 

może pan nie udzielić ministrowi głosu. 

Marszałek – Panie pośle Suski, teraz jest przerwa. Rozmawiamy, co miłe 

AZ – Tyle że chwilę później, gdy poseł PiS-u chciał zabrać głos już zgodnie, jak twierdzi 

marszałek Sejmu, z regulaminem, żadnych przeszkód nie było. 

Marek Suski – To jest po prostu cenzura. W PRL-u była cenzura prewencyjna, teraz wraca 

PRL. 

Marszałek – panie pośle Suski, dyskutuje pan z czymś, co nie istnieje. 

AZ – Wtorek w Sejmie to też wybór nowych członków Trybunału Stanu oraz składów 

sejmowych komisji. Politycy PiS-u mieli tu zastrzeżenia, że to przedstawiciele ich 

najliczniejszego klubu w Sejmie powinni kierować największą liczbą komisji. 

[Należało się zdecydować na wspólną listę i koalicję opozycji, nie byłoby teraz takich 

dyskusji]. 

Donald Tusk – Chcemy ten czas, zanim powstanie rząd, wykorzystać do przygotowania 

rozliczenia tych złych rzeczy, które ciągle się dzieją, bo to jest też takie koszmarne. 

AZ – I dlatego Donald Tusk dziś zapowiada pierwsze kroki pod hasłem „rozliczenie PiS-u. 

Tusk – Wszystkie te projekty są już w tej granatowej teczce. 

AZ – Teraz konkrety, czyli powołanie komisji: 

- Komisja śledcza ds. wyjaśnienia afery wokół wyborów kopertowych 

- Komisja śledcza ds. afery wizowej 

- Komisja śledcza ds. użycia przez władze Pegazusa 

- Projekt Ustawy dotyczący finansowania In-Vitro 

- Projekt ustawy dotyczący legalizacji aborcji do 12 tyg. oraz dostępności tabletki „dzień 

po” 

- Projekt ustawy dotyczący obowiązku ujawniania majątków współmałżonków 

Tusk – Będziemy także robili porządek z komisją zwaną kiedyś „lexTusk” 

AZ – Za tydzień sejmowa komisja odwoła skład tej komisji. 

 



PK – Każdego kolejnego dnia tej wojny Ukraińcy oddają życie za wolność własnego 

kraju, za wolość wyboru. A tym wyborem jest przyszłość Ukrainy w Unii Europejskiej. I ludzie 

tam oddawali życie właśnie za to dziesięć lat temu na Majdanie.3 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy – Rok za rokiem robimy wszystko, w kręgu 

gwiazd na fladze Unii Europejskiej, która symbolizuje jedność narodów Europy, świeciła także 

ukraińska gwiazda. Dwadzieścia lat temu to było romantyczne marzenie, dziesięć lat temu – 

ambitny cel. Dzisiaj staje się rzeczywistością. 

Andrzej Zaucha – Ukraińska armia opublikowała film poświęcony ludziom, którzy 10 lat 

temu byli na Majdanie, a dzisiaj walczą z rosyjskim najeźdźcą. By pomóc w tej walce, właśnie 

w ten dzień do Kijowa przyjechał dojczlandzki minister obrony, ogłosił przekazanie kolejnego 

pakietu pomocy wojskowej. Dojcze chcą, by ich pomoc była coraz większa. 

Boris Pistorius, minister obrony Dojczlandu – W pakiecie tym znajdują się kolejne cztery 

zestawy przeciwlotnicze Ajristi oraz amunicja przeciwlotnicza i miny przeciwpancerne. Razem 

to pakiet o wartości miliarda trzystu milionów euro. To już piąty pakiet od zeszłej zimy i jestem 

pewien, że pomoże wam w walce z rosyjską agresją. 

AZ – Bardzo się przyda, bo sytuacja na froncie jest trudna. Rosjanie kontratakują głównie 

pod Bardijiwką i ostrzeliwują miasta na zapleczu frontu. 

Ihor Kijaszko, dyrektor szpitala w Sełydowem – Zniszczenie szpitala są ogromne, przed 

nami oddział policyjny jest całkowicie zrujnowany, obok oddział zakaźny jest na wpół 

zrujnowany, podobnie jak wszystkie budynki szpitalnego kampusu. 

AZ – Nie mogąc pokonać Ukrainy, Moskwa próbuje osłabić ludzi i sojuszników przy 

pomocy wojny hybrydowej. Przez granicę z Rosji do Finlandii chcą się przedostać tłumy 

imigrantów, prosząc o azyl. Jadą na rowerach, bo pieszo nie wolno przekraczać granicy. Trzy 

dni temu Helsinki zamknęły połowę przejść granicznych z Rosją. 

Jussi Vainikka, Fińska Straż Graniczna – Zobaczymy, co będzie dalej. Mieliśmy dziesiątki 

imigrantów dziennie, ale teraz zaczyna się to zmniejszać. To wygląda na dobrze zorganizowaną 

akcję, gdyż napływ imigrantów nagle się zatrzymał, gdy wcześniej stale rósł. 

AZ – Moskwa sprowadza ich z Bliskiego Wschodu i Afryki, by przerzucić pod granicę z 

Finlandią. Finowie rozważają całkowite zamknięcie tej granicy. 

 

PK – Zwolnienie szefa z wielkiej firmy pracującej w USA nad sztuczną inteligencją, 

doprowadziło do wstrząsu w całej Dolinie Krzemowej, bo szybko się okazało, że po tym jak 

wyrzucono jedną osobę, za nią postanowiło pójść jeszcze kilkaset. I to nazwiska tych ludzi 

pewnie teraz nic powiedzą, ale to oni mogą zdecydować, w jakim świecie będziemy już wkrótce 

żyli. 

Marcin Wrona, Waszyngton – To jest walka o najpotężniejsze ludzkie mózgi w świecie 

sztucznej inteligencji, bowiem ręce po ekspertów firmy Open Enaj [Ai] wyciągają najwięksi 

giganci w świecie nowych technologii. Po tym jak Sam Altman został wyrzucony przez radę 

nadzorczą firmy, która stworzyła czad i przeszedł do Mikrosoftu, większość pracowników 

OpenAi [enaj] zapowiada, że chce iść w jego ślady. Przypomnijmy: Do burzy w tej firmie, która 

jest jedną z najistotniejszej w dziedzinie sztucznej inteligencji, doszło rzekomo wokół sporu 

dotyczącego potencjalnych zagrożeń, jakie może za sobą nieść właśnie sztuczna inteligencja. 

Otóż główny naukowiec OpenAi miał ostrzegać, że Sam Altman kładzie główny nacisk na 

szybki rozwój, a nie na kwestię bezpieczeństwa. Chociaż kilka miesięcy temu na Kapitolu 

Altman mówił właśnie o bezpieczeństwie: 

Mr Samuel Altman, ówczesny dyrektor generalny „OpenAi”, wypowiedź z maja – Myślę, 

że jeżeli ta technologia pójdzie w złą, stronę, to będzie naprawdę źle. Chcemy o tym głośno 

mówić, chcemy pracować z rządem, by tego uniknąć. 

MW – Teraz w mediach społecznościowych główny naukowiec OpenAi zdaje się 

przepraszać i pisze: tak głęboko żałuję mojej roli w działaniach rady nadzorczej. Nidy nie 

chciałem zaszkodzić OpenAi. Natomiast na zamieszaniu wokół OpenAi najbardziej zyskuje 

Microsoft, którego akcje po zatrudnieniu Sama Altmana pobiły wczoraj wszelkie rekordy. 
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♣ 
2023-11-22 środa 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,3804 

Tvn24bis – Fakty Piotr Kraśko 

 

UKRAINA WALCZY – sześćsetny trzydziesty siódmy dzień 

 

PK – …Dziś odbyło się pierwsze czytanie obywatelskiego projektu ustawy o refundacji In 

Vitro. 

Maciej Knapik – Obywatelski projekt finansowania In Vitro był w Sejmie od marca. Teraz 

jest pierwszym w kolejności: corocznie (…) nie mniej niż 500 mln zł na zapłodnienie 

pozaustrojowe – z poparciem całej koalicji sejmowej z takim argumentem: 

Wanda Nowicka, Nowa Lewica – Szacuje się, że 20% społeczeństwa, czyli blisko trzy 

miliony osób w Polsce choruje na niepłodność 

MK – In Vitro jest legalne ale drogie – koszt to kilkanaście tysięcy złotych 

Ale część polityków PiS-u odrzuca wszelkie argumenty 

Andrzej Gawron, PiS – Ta metoda wiąże się z selekcją, niszczeniem 

Maria Kurowska, Suwerenna Polska – Jeszcze więcej naszych polskich dzieci umrze lub 

zostanie zamrożona 

Monika Wielechowska wicemarszałkini Sejmu, PO – Gdyby się nie udało z prezydentem, 

to będziemy mieli ministra zdrowia i być może on będzie wprowadzał jakiś program medyczny, 

który będzie odpowiadał temu projektowi. 

 

PK – Prezydent powierzył Mateuszowi Morawieckiemu misję tworzenia rządu, bo ten go 

zapewnił, że jest w stanie zapewnić dla niego większość i ten po dziesięciu dniach zaczął 



działać: napisał list do rzeczywistej sejmowej większości z zaproszeniem na spotkanie. Co 

ciekawe, znamy już efekt tego spotkania – nikt się nie wybiera. 

 

PREZES RADY MINISTRÓW 
Warszawa, 21 listopada 2023 r. 

Szanowny Panie Przewodniczący, 

w nawiązaniu do desygnowania na Prezesa Rady Ministrów oraz powierzenia mi przez 

Prezydenta Rzeczypospolitej Polskiej misji utworzenia Rządu, pragnę serdecznie zaprosić 

przedstawicieli Państwa ugrupowania do Kancelarii Prezesa Rady Ministrów. 

Celem spotkania jest budowanie Koalicji Polskich Spraw, mającej kluczowe znaczenie dla 

skutecznej realizacji obietnic złożonych Polakom. Prezentowane dotychczas propozycje 

obejmują szeroki zakres kwestii, zarówno gospodarczych, jak i społecznych – rodzin, edukacji i 

zdrowia. 

Spotkanie odbędzie się w siedzibie Kancelarii Prezesa Rady Ministrów, Al. Ujazdowskie 1/3. 

Proszę o wybór preferowanego terminu, z poniższych opcji: 

• czwartek, 23 listopada 2023 r. w przedziale godzinowym 9:00-14:00 

• piątek, 24 listopada 2023 r. w przedziale godzinowym 10:00-15:00. 

Prosimy o przesłanie informacji na temat osób reprezentujących Państwa ugrupowanie oraz 

preferowanego terminu spotkania na adres wizyty@kprm.gov.pl. 

Z wyrazami szacunku 

M. Morawiecki 

 

Katarzyna Kolenda-Zaleska – Wysłano do Lewicy, Trzeciej Drogi i Konfederacji. 

Władysław Kosiniak-Kamysz – Nikt nie weźmie udziału w tym spotkaniu, ponieważ 

umówiliśmy się na inną koalicję 

Michał Kobosko, Polska 2050 – Nie będziemy prowadzili rozmów z panem premierem 

Morawieckim 

Tomasz Trela, Nowa Lewica – Myśmy odmówili 

KKZ – Desperację premiera widać z „proszę o wybór preferowanego terminu”… Jak na 

człowieka, który nadal rządzi Polską, premier ma dużo wolnego czasu, by godzinami czekać na 

rozmówców, którzy i tak nie przyjdą. Odrzucenie tym razem oficjalnego zaproszenia rządu 

przez ugrupowania tworzące nową koalicję, po raz kolejny pokazuje bezsens działań 

Morawieckiego. Pytanie jest jednak takie, czy po głosowaniach nad wyborem marszałka, gdzie 

widać wyraźnie, kto ma większość i po fiasku rozmów, które się nie odbędą, premier nie 

powinien rezygnować z prób budowania rządu. Nowa koalicja tylko wzrusza ramionami… będą 

rozmawiać z poszczególnymi posłami… Z góry skazana na niepowodzenie misja 

Morawieckiego, skończy się dopiero 11 grudnia. 

Tusk – Będzie kontynuował misję, która nie jest żadną misją, tylko próbą zarobienia w 

sensie dosłownym pieniędzy i zarobienia trochę czasu, żeby PiS mógł się, według mniemania 

prezesa Kaczyńskiego, żeby PiS mógł się bezpiecznie ewakuować 

KKZ – Przedłużanie powołania rządu, ma jednak i inny wymiar: 14 i 15 grudnia odbywa 

się szczyt Unii Europejskiej w Brukseli. Dopiero jedenastego Morawiecki zakończy swoje próby 

powołania rządu, nie uzyskując votum zaufania. Zostają 12 i 13 grudnia na: powołanie rządu 

Donalda Tuska – exposé – votum zaufania – zaprzysiężenie przez prezydenta. 

Marcin Mastalerek, szef gabinetu prezydenta – 11 i 12 grudnia prezydent jest 

w Szwajcarii, ma wizytę międzynarodową 

KKZ – Koalicja odebrała te słowa, jako zapowiedź zwłoki w zaprzysiężeniu nowego rządu 

przez Andrzeja Dudę, bo w Konstytucji prezydenta nie wiąże żaden termin. 

Sławomir Nitras, PO – Wtedy przyjdziemy do pana prezydenta ze społeczeństwem pod 

pałac prezydencki. Grzecznie poprosimy, żeby zaczął wykonywać swoje obowiązki. 

KKZ – pałac prezydencki o ewentualnej zwłoce mówi tak: 

Mastalerek – Nie przewiduję tego, mam nadzieję, że nie będzie takich problemów, chyba 

że Platforma Obywatelska czy rząd premiera Tuska będzie wolał być zaprzysiężony przed 

prezydenta Warszawy Rafała Trzaskowskiego. 



Tusk – Szkoda, że przedmiotem tych żartów jest Konstytucja, ustrój Polski, nasze 

narodowe interesy. Ale mam nadzieję, że to tak może się wypsnęło 

KKZ – Gdyby zaprzysiężenie się opóźniało, nie wiadomo kto, miałby reprezentować 

Polskę na unijnym szczycie: czy Morawiecki bez votum zaufania czy Tusk z votum, ale nie 

zaprzysiężony, a może prezydent? 

 

PK – Odszczeka to pani i wcisnę to pani w gardło – dokładnie w ten sposób członek KRS, 

sędzia Nawacki miał się odezwać do nowej członkini KRS Kamili Gasiuk-Pihowicz. Ponieważ 

brzmiało to jak groźba, posłanka wezwała policję, ale gdy ta przyjechała, sędziego Nawackiego 

już nie było. A to dopiero początki KRS w nowym składzie. 

Krzysztof Kwiatkowski członek nowej KRS, koło senackie Niezależni i Samorządni – 

Pozwólcie państwo, że bardzo precyzyjnie zacytuję słowa, jakimi pan Maciej Nawacki odezwał 

się i skierował je do pani Kamili Gasiuk-Pihowicz: „Odszczeka to pani, wcisnę to pani w gardło. 

Nawacki – Zapowiedziałem, że jak takie słowa będą się powtarzały, jak nazywanie mnie 

zerem, to będę występował na stronę prawną. Tylko tyle. 

PK – Komisji Śledczych w Sejmie może być więcej, ale powstanie trzech konkretnych 

zapowiedział już Donald Tusk. Zajmą się wyborami kopertowymi, aferą wizową w MSZ i 

posługiwanie się przez służby Pegazusem. 

Jakub Sobieniowski – … do końca roku komisje zaczną działać. Roman Giertych będzie 

świadkiem przed pewną już komisją śledczą do sprawy Pegazusa. Jako śledczy chce i może brać 

udział w innych komisjach, ale udział w nich jest negocjowany w koalicji. W komisji śledczej 

miałby dostęp do każdego dokumentu, którego by zażądał… 

 

PK – Z projektu ustawy o obowiązku ujawniania majątku współmałżonków już złożonej w 

Sejmie wynika, kogo może dotyczyć: prezydenta Rzeczypospolitej Polskiej | marszałka sejmu | 

marszałka senatu | prezesa rady ministrów | wicemarszałka sejmu | wicemarszałka senatu | 

wiceprezesa rady ministrów | ministra | wójta | burmistrza | prezydenta miasta | członków 

zarządu powiatu i województwa | posłów | senatorów. 

 

PK – W Sztrasburgu w żaden sposób nie decydowano dziś o zmianie unijnych traktatów. 

Wszystko wyjaśni: 

Maciej Sokołowski Strasburg – Tu nie było żadne głosowanie zmiany unijnych traktatów, 

nie mogło takie być, bo Parlament Europejski unijnych traktatów zmienić nie może. To co może 

zrobić, to proponować swoją wizję przyszłości Unii i wśród tych propozycji są i te daleko idące: 

ograniczające władze stolic [czyli jednak państw], wzmacniające unijne instytucje zastępujące 

jednomyślność głosowaniem. Ewentualna jednak decyzja należy do szefów państw, którzy dziś 

ze spokojem podchodzą do proponowanych zmian… 

Guy Verhofstadt, eurodeputowany z Belgii – Trochę to dziwne, że ta krytyka rezygnacji z 

jednomyślności płynie ze strony Polski, bo Polska wie, jakie zniszczenia jednomyślność może za 

sobą nieść. Wasz kraj zniknął na dekady z powodu liberum veto w polskim parlamencie. 

MS – Propozycja Parlamentu Europejskiego to element nieuniknionej dyskusji, jak będzie 

wyglądać Unia po rozszerzeniu o takie kraje jak Ukraina. Jak podejmować decyzje w gronie 

ponad 30 krajów. Czy uda się utrzymać zasadę jednomyślności i nie podzielić na Europę kilku 

prędkości. Jeśli szefowie państw uznają, że potrzeba zmian, muszą zwołać specjalny konwent, 

który je opracuje. Potem decyzje szefów państw, gdzie decyzje zapadają jednomyślnie. Ta 

debata może potrwać lata. Ale jedno jest pewne: do żadnej zmiany traktatów nie dojdzie bez 

zgody Polski. 

 

PK – Chodzi o kluczowe dla naszej przyszłości prace na d sztuczną inteligencją. Rano 

okazało się, że wyrzucono zarząd, który wyrzucił jego [Sama Altman] 

Marcin Wrona, Waszyngton – Wszystko wskazuje wreszcie na to, że za nami jest pięć dni 

chaosu, które wstrząsnęły i światem sztucznej inteligencji, i Sam Altman wraca jako wielki 

zwycięzca na stanowisko dyrektora OpenAi twórcy słynnego czad dżipisi, Altman w mediach 

społecznościowych napisał tak: Kocham OpenAi, a wszystko co zrobiłem w ciągu ostatnich 

kilku dni, było w celu utrzymania razem zespołu i naszej misji. W ramach porozumienia 



wyrzucona zostaje cała dotychczasowa rada OpenAi, a do nowej rady trafia na przykład Lary 

Samers, który w przeszłości był sekretarzem skarbu Stanów Zjednoczonych. W trakcie całego 

tego zamieszania oczywiście bardzo istotna dyskusja, dyskusja, która dotyczy tempa rozwoju 

sztucznej inteligencji i potencjalnych zagrożeń może z sobą Nieść. Sam Altman jest 

zwolennikiem szybszego rozwoju i komercjalizacji sztucznej inteligencji, i na razie to jego 

stanowisko zdaje się wygrywać. 

[A co z akcjami Mikrosoftu?] 

♣ 
2023-11-23 czwartek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,3668 

Tvn24bis – Fakty Piotr Kraśko 

 

UKRAINA WALCZY – sześćsetny trzydziesty ósmy dzień 

 

PK – Za cztery dni premier Morawiecki powinien przedstawić skład swojego rządu i 

zapewnić, że ma dla niego większość [w Sejmie]. Tymczasem na dzisiejsze spotkanie nie 

przyszedł do niego nikt. To że rzeczywista sejmowa większość nie chce z nim rozmawiać, nie 

jest zaskakujące, ale nie bardzo wiadomo, z kim z PiS-u o tym rządzie rozmawia. 

Arleta Zalewska – …Rząd Donalda Tuska jest gotowy. W kancelarii premiera będzie też 

kilku pełnomocników. 

Kamysz – Każdy z liderów chce osiągnąć wszystkie swoje cele strategiczne [czyli jednak 

walka o stołki]. 

 

PK – W Sejmie są już 3 projekty uchwał powołujących komisje śledcze… mogłyby zacząć 

działać za 3 tygodnie. 

Maciej Knapik – … w każdej komisji ma zasiąść 11 posłów ze wszystkich klubów, także z 

PiS-u. Chętnych jest wielu. 

Marek Adamiak, Najwyższa Izba Kontroli – [Działania rządu w sprawie afery zbożowej] 

były spóźnione, miały charakter doraźny… 

MK – Wobec tych, co rozkradają państwo, padło takie ostrzeżenie: 

Tusk – Nie róbcie tego, bo przyjdzie tak, czy inaczej już za chwilę ocena tego, co robicie i 

kara. 

 

PK – Jak okręt podwodny jechał ulicami Gdyni. 

 

PK – Gdy stało się jasne, że PiS nie będzie miał większości w Sejmie, prezes PiS zaczął 

przekonywać, że zaczną teraz nas terroryzować mafie śmieciowe. Na mocy porozumień 

zawartych za PiS-owskiego rządu, do Polski wjedzie z zagranicy niemal sto tysięcy ton 

odpadów, także niebezpiecznych. 

Paweł Płuska – To dokumenty, do których dotarliśmy, dotyczą legalnego, bo za zgodą 

głównego inspektora ochrony środowiska, z 9 lutego br. 13 kwietnia br. 18 kwietnia br. 19 maja 

br. 7 czerwca br. 18 lipca br. 28 lipca br. To tylko kilka decyzji podjętych między lutym a 

sierpniem tego roku. Te dokumenty pokazaliśmy politykom opozycji, także tym, którzy za 

chwilę wezmą odpowiedzialność za ochronę środowiska. Zgodnie z dokumentami legalnie do 

Polski wjeżdżają odpady z Dojczlandu, Słowenii, Italii, Szwecji, Austrii. 

 

PK – Wcześniej Polski Sąd Najwyższy i Unijny Trybunał Sprawiedliwości, dzisiaj po raz 

kolejny Europejski Trybunał Praw Człowieka orzekł, że Krajowa Rada Sądownictwa 

funkcjonuje w sposób sprzeczny z Konstytucją. Dla jej nowych członków pierwszy tydzień 

obecności w niej, okazał się szokującym doświadczeniem. 

Michał Tracz – W neo-KRS raptem nie ma chętnych, by zostać wiceprzewodniczącym. 

Odmówił człowiek prezydenta, odmówił zastępca Ziobry. Czas tej rady się kończy – mówi 

polityczna większość. Tworząca się nowa władza ma na odbudowę KRS dwa scenariusze: 

pierwszy, to przyjąć taką uchwałę, którą odwoła się sędziów. 



Drugi, to uchwałą wyrazić sprzeciw wobec działań KRS. Wtedy będzie potrzebna nowa 

ustawa o KRS i podpis prezydenta. Gdyby prezydent blokował, plan B ma przedstawić nowy 

minister sprawiedliwości po powołaniu nowego rządu. 

 

PK – Proszę sobie wyobrazić, co by było, gdyby w naszym sejmie było 15 partii. 

A dokładnie 15 będzie teraz w parlamencie holenderskim. Najwięcej głosów zdobyła tam 

skrajna prawica, ale nie będzie jej łatwo stworzyć rząd. 

Katarzyna Sławińska – Od ćwierć wieku jest twarzą skrajnie prawicowej populistycznej 

Europy, przeciwnej imigrantom, anty-islamskiej i anty-unijnej. 

Geert Wildres, Partia Wolności – Upewnijmy się, że Holandia będzie już teraz dla 

Holendrów. Ograniczymy imigracyjne tsunami. Ludzie będą mieli więcej pieniędzy 

w portfelach. 

KS – Partia Wolności PVV więcej niż podwoiła swój stan posiadania, zdobywając 37 

mandatów. 

Lewicowa Partia Pracy/Zielona Lewica PvdA/GL – 25 mandatów 

Partia Ludowa na rzecz Wolności i Demokracji VVD – 24 mandaty 

Nowa Umowa Społeczna NSC – 20 mandatów 

D66 – 10 mandatów 

BBB – 7 mandatów 

CDA – 5 mandatów 

SP – 5 mandatów 

FvD – 3 mandaty 

PvdD – 3 mandaty 

Denk – 3 mandaty 

CU – 3 mandaty 

SGP – 3 mandaty 

Volt – 2 mandaty 

Pozostałe – 1 mandat 

 

PK – Ponad 100 tysięcy osób zmarło z powodu Coronawirusa. Zakażeń jest coraz więcej i 

znów umierają ludzie. 

Katarzyna Górniak – Ostatniej doby zaraziło się 1590 osób. 39 przypadków śmiertelnych. 

Paweł Grzesiowski, doktor, pediatra, ekspert Naczelnej Rady Lekarskiej ds. zagrożeń 

epidemicznych – Dziennie choruje kilkadziesiąt tysięcy, a może nawet około stu tysięcy 

Polaków. System jest całkowicie nieprzygotowany. 

KG – Zgodnie z nowymi przepisami apteki będą mogły całorocznie szczepić przeciwko 

Covid-19, grypie i pneumokokom. Ale zanim to nastąpi, najpierw formalności: 

Joanna Urbanek, farmaceutka, apteka „Medica” w Warszawie – Złożenie takiego wniosku 

jest to droga przez mękę. 

KG – Wnioski można składać od początku listopada, jednak pierwsze z nich zostaną 

dopiero w tym tygodniu rozpatrzone. Szczepić się też nie ma czym, bo w Polsce nie ma jeszcze 

szczepionki Sars-Cov-2. Szczyt zachorowań na infekcje wirusowe trwa właśnie teraz. 

 

PK – W górach jest niemal pół metra śniegu, a w niektórych miejscach nad ranem 

temperatura odczuwalna wynosiła nawet -20℃. Nie można uniknąć kompletnie oblodzone 

chodniki i drogi. I to niestety dopiero początek. 

 

PK – ORP „Sokół” dostojnie zmierzał do Muzeum Marynarki Wojennej w Gdyni. 

PK -Wiele w ochronie zdrowia wymaga naprawy, ale w psychiatrii dziecięcej ciężko 

nawet mówić o naprawie, bo sytuacja jest rozpaczliwa. I dlatego fundacja TVN właśnie tu 

przychodzi z pomocą. W ramach projektu „Zdrowie w głowie” w całej Polsce mają powstać w 

szpitalach gabinety psychologiczno-psychiatryczne. 

Adrianna Otręba – … W Centrum Zdrowia Matki Polki dzięki pomocy fundacji TVN i 

firmie Amazon stara kuchnia zamieniła się w piękne gabinety psychologiczne, sale zabaw i 

miejsce spotkań dla rodziców… 



♣ 
2023-11-24 piątek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,3722 

Tvn24bis – Fakty Grzegorz Kajdanowicz 

 

UKRAINA WALCZY – sześćsetny trzydziesty dziewiąty dzień 

 

GK – W poniedziałek Mateusz Morawiecki przedstawi skład nowego rządu. Podobno już 

pracuje nad exposé. Przekonuje też, że rozmawia z kilkudziesięcioma parlamentarzystami 

różnych ugrupowań o poparciu w Sejmie. Takie deklaracje złożył dziś publicznie, jak 

najbardziej na poważnie. 

Arleta Zalewska – Tak Mateusz Morawiecki szuka większości dla swojego rządu: 

Morawiecki – Owszem, rozmawiamy z parlamentarzystami kilku ugrupowań. Dzisiaj 

spotykam się właściwie całkiem niedługo z parlamentarzystami Konfederacji, która przychodzi 

na spotkanie w odpowiedzi na moje zaproszenie. Bardzo się cieszę z tego. 

AZ – A to członkowie Konfederacji po spotkaniu z premierem: 

Krzysztof Bosak, wicemarszałek Sejmu, KP Konfederacja – Powtórzyliśmy dzisiaj naszą 

deklarację, że nie ma szansy na wspólny rząd, nie ma większości. Poza tym krytycznie oceniamy 

rząd Mateusza Morawieckiego. Dziękuję państwu. 

AZ – Jedyni posłowie, którzy odpowiedzieli na zaproszenie Morawieckiego, to tych 5 

polityków Konfederacji, w dodatku oni chcieli rozmawiać nie o przyszłym rządzie, 

a o zaniedbaniach tego obecnego, czyli o trwających od ponad dwóch tygodni protestach 

przewoźników na ukraińsko-polskiej granicy. 

Bosak, dalszy ciąg – Dyskusja bardzo ciekawa, wiceminister orientował się w sytuacji, 

natomiast wyrażał poczucie niemocy, zaś premier w ocenie sytuacji się nie orientował. Dzisiaj 

po wielu miesiącach protestów zapoznał się, z czego te protesty wynikają. No i zapowiedział 

jakby, że coś będzie się starał w tej sprawie zrobić. 

AZ – Na tym oficjalne konsultacje premiera się kończą, bo ani Lewica, ani Trzecia Droga 

swoich przedstawicieli nie wysłali. 

Mirosław Suchoń, Polska 2050 – Skierował do nas zaproszenie, dostał odpowiedź, że nie 

będzie tego spotkania. Wysłaliśmy też informację do pana prezydenta Andrzeja Dudy do 

wiadomości, żeby pan prezydent Duda nie tkwił również w błędnym przekonaniu, że premier 

Morawiecki ma jakiś konkretny plan. Nie ma. 

AZ A to list, który przewodniczący klubu Parlamentarnego Polska 2050 – Trzecia Droga 

przesłał do Mateusza Morawieckiego: 



---------------------------------------------------------------------------------- 
Polska 2050 

Trzecia Droga 

Warszawa, dn. 23.11.2023 

Mirosław Suchoń 

Przewodniczący Klubu Parlamentarnego 

Polska 2050 – Trzecia droga 

Pan 

Mateusz Morawiecki 

Prezes Rady Ministrów 

Szanowny Panie Premierze! 

W odpowiedzi na Pańskie zaproszenie z dnia 21. listopada 2023 r. pragnę poinformować, 

że Polska 2050 Szymona Hołowni nie weźmie udziału w proponowanym przez Pana spotkaniu. 

Nasze ugrupowanie jest stroną koalicji powołanej wokół najważniejszych dla obywateli 

Rzeczypospolitej Polskiej spraw, zawartej w dniu 10. listopada 2023 r. Wybór na Marszałka 

Sejmu RP pana Szymona Hołowni jest oczywistym potwierdzeniem, iż koalicja ta stała się 

faktem. 

Nasza decyzja stanowi realizację postulatów wyborczych wyrażonych przez obywateli, 

którzy udzielili poparcia naszym kandydatkom i kandydatom w czasie wyborów 

parlamentarnych w dniu 15 października 2023 r. 

Pragnę jednocześnie zauważyć, że polityka prowadzona przez Pański rząd w ostatnich 

latach oceniana jest przez nas negatywnie. Uważamy, że nowy rząd powinien podejmować 

osadzone na gruncie prawa decyzje, które będą odpowiedzią na oczekiwania obywateli, kierując 

się przy tym interesem publicznym. Dotychczasowa działalność Pańskiego rządu nie daje 

rękojmi poszanowania tych wartości. 

W związku z powyższym pragnę poinformować, iż Klub Parlamentarny Rolska 2050 – 

Trzecia Droga nie wyrazi poparcia dla Pana rządu. 

Z wyrazami szacunku 

Mirosław Suchoń 

Przewodniczący Klubu Parlamentarnego 

Polska 2050 – Trzecia Droga 

Do wiadomości: 

1. Pan Andrzej Duda prezydent RP 

------------------------------------------------------------------------------------------------  

AZ – Dziś ponownie premier powtórzył, że on i jego ludzie prowadzą tajne rozmowy z 

kilkudziesięcioma politykami różnych partii. 

Hołownia – Nie wiem, jak jeszcze dać kosza premierowi Morawieckiemu, żeby do niego 

dotarło, że nikt nie chce z nim tego rządu robić, że nic z tego nie będzie. 

Jeszcze przez dwa tygodnie ktoś, kto rozmawia z ludźmi, którzy nie istnieją, będzie 

premierem Rzeczypospolitej Polskiej. 

[Należało zgodzić się na wspólną listę i zawrzeć koalicję opozycji i już od początku 

listopada Tusk byłby premierem]. 

 

GK – Gra na czas PiS skończy się najpewniej 11 grudnia, gdy rząd Morawieckiego nie 

dostanie poparcia większości sejmowej. Kiedy może być zaprzysiężony rząd Donalda Tuska? To 

może być 13 grudnia. Przyszły premier pisze: są tacy, co ją obchodzą śpiąc do południa. 

Maciej Knapik – W poniedziałek jest ostatni termin, by prezydent powołał rząd 

Morawieckiego. 

 

KONSTYTUCJA 

Art. 154. 

2. Prezes Rady Ministrów, w ciągu 14 dni od dnia powołania przez Prezydenta 

Rzeczypospolitej Polskiej, przedstawia Sejmowi program działania Rady 

Ministrów z wnioskiem o udzielenie jej wotum zaufania. (…) 

MK – Termin mija 11 grudnia, ale uwaga: można to zrobić wcześniej. 

Hołownia – Może nie ma co czekać 14 dni, tylko już można iść do Sejmu i poddać się 

weryfikacji. Będę nalegał na pana premiera, żeby exposé wygłosił jak najszybciej. 

MK – … rząd Tuska wyjdzie z Sejmu 11 grudnia wieczorem albo 12-o – słyszymy. 

Hołownia – Nie zamknę posiedzenia Sejmu, dopóki z Sejmu nie wyjdzie rząd. 

MK – Czy to koniec? Nie. Nowy rząd musi być jeszcze powołany przez prezydenta. 

Kiedy? Tu w Konstytucji nie ma terminu. Oznacza to, jak słyszymy, że niezwłocznie. 



11 i 12 grudnia 2023 roku odbywa się w Genewie Human Rights 75 high-level event (75-

ej rocznicy przyjęcia deklaracji praw człowieka). 

Monika Haczkowska, doktor, konstytucjonalistka – Póki nie nastąpi zaprzysiężenie rządu 

Tuska, cały czas podejmuje decyzje rząd Morawieckiego. 

[Należało zgodzić się…] 

MK – Ale jak słyszymy z kancelarii prezydenta, powołanie ma nastąpić 13 grudnia – w 

rocznicę wprowadzenia stanu wojennego. Złośliwość? To dzień św. Łucji, święto słońca i 

światła. Fajna data na dobry początek. Niektórzy obchodzą ją, śpiąc do południa. – komentuje 

Tusk złośliwość za złośliwość. 

 

GK – Sztoch, Kubacki już skaczą. 

♣ 
2023-11-25 sobota 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,3722 

Tvn24bis – Fakty Piotr Marciniak 

 

UKRAINA WALCZY – sześćsetny czterdziesty dzień 

 

PM – 10% na tyle Mateusz Morawiecki ocenia szanse przez Sejm swojego nowego rządu. 

Dlaczego akurat 10%, bo wydaje się, że zero. Terminy przeciąga maksymalnie, sam nie wierzy 

w sukces, ale zapiera się rękami i nogami, by jak najbardziej odwlec przekazanie władzy. 

Jakub Sobieniowski – Z Mateusza Morawieckiego żartują posłowie opozycji, bo on nie ma 

poparcia, a ciągle mówi, że może mieć. 

Morawiecki – Nie mogę przedstawić nazwisk, bo byście zniszczyli tych ludzi, a ja 

dotrzymuję słowa danego. 

 

PM – Odwołać neo-KRS, odwołać neo-sędziów, respektować wyroki międzynarodowych 

Trybunałów, niezwłocznie przystąpić do naprawy wymiaru sprawiedliwości – wzywa do tego 

Stowarzyszenie Sędziów Iustitia. To ci sędziowie mieli odwagę przeciwstawiać się łamaniu 

prawa. 

Maciej Knapik – Sędziowie niepokorni przetrwali 8 lat rządów Ziobry. Dla wielu z nich, 

to było osobiste poświęcenie: dyscyplinarki, odsunięcie od pracy, ścięcie wynagrodzeń, 

degradacje. Na koszulkach ciągle jeszcze emblematy sprzeciwu wobec upolitycznienia. Sądy są 

niewydolne, sprawy ciągną się bez końca, wyroki są uchylane przez międzynarodowe sądy i 

trybunały, bo wydają je tak zwani neo-sędziowie. 

Krajowy organ sądowy: Krajowa Rada Sądownictwa stała się karykaturą samej siebie – 

słyszymy. Sędziowie z neo-KRS powinni zostać odwołani przez Sejm uchwałą, tak jak powołani 

zostali – słyszymy. Rada [KRS] do zmiany prawa może być w zawieszeniu, potem sędziów do 

KRS mają wybierać inni sędziowie, ustawę musi podpisać prezydent Duda. 

Bartłomiej Przymusiński, Stowarzyszenie Sędziów Polskich „Iustitia” – Prezydent nie ma 

żadnego racjonalnego powodu, żeby nową ustawę nie podpisać. Neo-sędziowie muszą 

powtórzyć drogę awansu. 

Krystian Markiewicz, prezes Stowarzyszenia Sędziów Polskich „Iustitia” – Powiem im 

tak: Pokażcie, że jesteście prawdziwymi sędziami, będziecie mogli właśnie to pokazać w nowo 

otwartych konkursach. 

MK – Przy czym już wydane wyroki nie będą całościowo uchylane. 

Paweł Juszczyszyn, sędzia Sądu Rejonowego w Olsztynie, Stowarzyszenie Sędziów 

Polskich „Iustitia” – Musimy uszanować to, że obywatele mają prawo do bezpiecznego obrotu 

prawnego. 

MK – Sądownictwo prawne, dofinansowane, skomputeryzowane i z udziałem rad 

społecznych. 

Marta Knoz, sędzia Sądu Rejonowego w Koszalinie, „Iustitia” – Chcemy wskazać 

politykom, co wynika z naszego doświadczenia, jak dobrze zbudować ten system. 

MK – I tu współpraca z politykami jest możliwa, przyjmowanie od polityków poleceń 

możliwe nie jest. 



 

PM – Ukraina. 5 osób zostało rannych w wyniku największego dotąd ataku rosyjskich 

dronów na Kijów. 74 drony na 75 zostały zestrzelone, ale jeden doleciał. 

 

PM – Narasta kryzys na przejściach granicznych z Ukrainą. Polscy przewoźnicy już 

prawie trzy tygodnie blokują wjazd ukraińskich [przewoźników], bo skarżą się, że przy ich 

[ukraińskich] cenach za przewóz Polacy nie mają szans. Protest ma się rozszerzyć, co wydaje się 

zaskakujące, nie widać, by rząd coś robił, a powinien. Pojechał tam minister, ale ukraiński. 

Kolejki na przejściach granicznych z Ukrainą 

Źródło: PAP 

Dorohusk – około 750 ciężarówek 

Hrebenne – około 730 ciężarówek 

Korczowa – około 600 ciężarówek 

Medyka – około 1400 ciężarówek 

Marzanna Zielińska – Transportowcy chcą przywrócenia zezwoleń zniesionych z powodu 

wojny na przewozy komercyjne i uporządkowania e-kolejki po stronie ukraińskiej, która ma 

wydłużać czas przekroczenia granicy i sprzyja korupcji. Z każdym dniem protestujących 

przybywa i minister ze strony Ukrainy usłyszał, dlaczego tak jest: 

Piotr Krzyżankiewicz, Zachodniopomorskie Stowarzyszenie Przewoźników Drogowych w 

Szczecinie – Ale proszę też zwrócić uwagę na to, że w tej kolejce stoją również polscy 

przewoźnicy… Ale proszę pana, bo taki mamy udział w rynku. 

MZ – Przed wojną według polskich przewoźników na każdą stronę przypadało po 160 

tysięcy transportów rocznie. Teraz liczba transportów ukraińskich przekroczyła osiemset 

tysięcy. 

[Ja tego nie rozumiem, nie wiem, o co tu chodzi, a tym bardziej jak problem rozwiązać]. 

Tomasz Trela, Nowa Lewica – To jest właśnie zakończenie Morawieckiego: nie 

rozwiązuje problemów, a udaje, że tworzy nowy rząd. 

♣ 
2023-11-26 niedziela 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,3722 

Tvn24bis – Fakty Piotr Marciniak 

 

UKRAINA WALCZY – sześćsetny czterdziesty pierwszy dzień 

 

PM – PiS nie ma w Sejmie poparcia, ale gra dalej wraz z prezydentem. Jutro o 16:30 

zaprzysiężenie nowego rządu, tego, o którym sam Morawiecki mówi, że ma 10% szans, albo 

mniej. Sprawa jest niepoważna, ale dla PiS ważna. Donald Tusk i ekipa rządowa nowej koalicji 

wciąż czekają. 

Jakub Sobieniowski – Jak widać, premier szukający większości zdecydował się nawet na 

usunięcie barierek [sprzed gmachu Rady Ministrów]. A od poniedziałku zostaną 

Morawieckiemu aż dwa tygodnie na znalezienie tej większości w Sejmie. Nawet najbardziej 

zaangażowani działacze PiS nie dają mu dużych szans. Nawet Morawiecki nie daje sobie dużych 

szans na znalezienie większości: 

Morawiecki – jest 10% albo jeszcze mniej. Rząd będzie mniejszy, będzie znacząco 

mniejszy, duża liczba kobiet w tym rządzie. Będzie to rząd polityczno-ekspercki – tak to 

nazwijmy. 

JS – Opozycja żałuje, że prezydent wziął udział w tej grze, zdaniem opozycji opartej na 

nieprawdę i pozory w szukaniu większości. 

[Teraz się okaże, że rząd Morawieckiego po zaprzysiężeniu przez prezydenta, a nawet bez 

wotum zaufania Sejmu, da Morawieckiemu możliwość niezłożenia rezygnacji i nadal będzie 

rządził jako rząd mniejszościowy, będą pozorować rządzenie, nie podejmą tematów 

wymagających poparcia Sejmu i nie dopuszczą Tuska do rządzenia. Obym się mylił. Za tę 

sytuację odpowiedzialni są niestety Hołownia i Kosiniak-Kamysz, bo nie zgodzili się na 

wspólną listę wyborczą. Gdyby przed wyborami założyli koalicję opozycji: PO, PSL, Polska 

2050 i Lewica, to w Sejmie teraz byliby największym ugrupowaniem i to Tuskowi prezydent by 



musiał powierzyć misję tworzenia rządu. Nawet już nieistotne jest, że metoda Metoda D’Hondta 

dałaby dodatkowe mandaty opozycji a nie PiS-owi]. 

JS – Sejmowa większość pokazała prezydentowi wiele konkretów: przede wszystkim 

kandydata na premiera, pokazała, że ma większość w Sejmie, wybierając marszałka Sejmu, 

pokazała, że ma koalicyjną umowę i pokazała, że gra na czas PiS-u jej nie podzieliła. Brak w 

rządzie Donalda Tuska tego najbliższego współpracownika Szymona Hołowni nie będzie 

świadczyć o żadnej kłótni w ostatnich godzinach i dniach. 

Michał Kobosko, Polska 2050 – Widziałem doniesienia medialne, że doszło do nagłej 

zmiany w rządzie Donalda Tuska. To brzmi dość zabawnie, bo jeszcze nie ma rządu Donalda 

Tuska. 

JS – Michał Kobosko od prawie tygodnia jest szefem sejmowej komisji do spraw Unii 

Europejskiej, co uniemożliwia zasiadania w rządzie. Ta sama większość wybrała i jego, i 

większość sejmowych komisji i kandydata na premiera. 

 

PM – Nawet gdy PiS traci władzę w rządzie, nie będzie to oznaczać, że całkowicie straci 

ją w państwie, kluczowe instytucje będą nadal obsadzone przez jego nominatów: prezydent, 

prokurator krajowy, Trybunał Konstytucyjny, Sąd Najwyższy, Krajowa Rada Sądownictwa, 

Narodowy Bank Polski, Komisja Nadzoru Finansowego i Krajowa Rada Radia i Telewizji. 

Maciej Knapik – Komisja Nadzoru Finansowego ma nowego starego przewodniczącego 

na kolejne 5 lat, będzie jej szefował Jacek Jastrzębski z nominacji odchodzącej władzy PiS. 

Marian Noga, profesor, ekonomista – [KNF] budżet roczny pół miliarda złotych, 

zatrudnionych 1400 osób, zarządza rynkiem kapitałowym, rynkiem finansowym, rynkiem 

ubezpieczeń, rynkiem bankowym, rynkiem emerytalnym. 

MK – Ta nominacja to nadużycie i sabotaż – Słyszymy. Nowa władza może chcieć 

postawić Adama Glapińskiego przed Trybunałem Stanu. PiS protestuje. 

Jacek Dubois, prawnik, były członek Trybunału Stanu – Mówimy o miesiącach, przez 

które ta sprawa będzie się toczyła. 

MK – I tu uwaga: szefową Trybunału Stanu z urzędu jest Pierwsza Prezes Sądu 

Najwyższego Małgorzata Manowska, niegdyś podwładna ministra Ziobry, powołana przez 

prezydenta Dudę 

„Ja Małgorzata Manowska, „neo-sędzia” z 30-letnim stażem (…) oświadczam, 

że żadnej weryfikacji się nie poddam”. 

Źródło: rp.pl 

MK – Weryfikacji sędziów sprzeciwia się sam Andrzej Duda. Ustawowych zmian w 

Sądzie Najwyższym czy Krajowej Radzie Sądownictwa to bardzo możliwe prezydenckie weto. 

Odwoływanie prokuratora krajowego też odbywa się za zgodą prezydenta. Dariusz Barski, 

prokurator krajowy, zaufany współpracownik Zbigniewa Ziobry z szerokimi kompetencjami. 

Ale podobno sam rozważa odejście i nie chce trwać na stanowisku. 

Jarosław Onyszczuk, prokurator, Stowarzyszenie Prokuratorów „Lex super omnia” – 

Wbrew oczekiwaniom społecznym, wbrew dyktowi wyborczemu, bo ludzie oczekują zmian 

także w prokuraturze. 

MK – Co więcej, jedna opcja polityczna oczekuje od prokuratury rozliczeń władzy PiS-u, 

druga wręcz przeciwnie – braku rozliczeń. To trudna sytuacja. A w ogóle to prezydent nie 

powinien nigdy decydującego głosu w sprawie prokuratora krajowego – słyszymy. 

Onyszczuk – Wykracza poza jego kompetencje konstytucyjne. 

MK – Tyle że tu decyduje Trybunał Konstytucyjny w całości powołany Przez PiS. Sejm w 

drodze uchwały mógłby ewentualnie odwołać tylko trzech tak zwanych dublerów. 

Bartłomiej Przymusiński, Stowarzyszenie Sędziów „Iustitia” – Skład Trybunału 

[Konstytucyjnego] też co jakiś czas się odnawia. 

MK – Kadencja Julii Przyłębskiej kończy się dopiero w grudniu przyszłego roku. Bogdan 

Święczkowski kolejny już w tej historii znajomy Zbigniewa Ziobry ma kadencję do 2031 roku. 

Maciej Knapik, Fakty. 

 

PM – Prezydent Wołodymyr Zełenski mówił o gigantycznych kolejkach na przejściach 

granicznych Polski i Ukrainy spowodowanych przez protest polskich przewoźników i rolników 



podczas międzynarodowego szczytu „zboże z Ukrainy”, powiedział, że na rozwiązanie potrzeba 

czasu, ale sugerował, że jest nadzieja. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy – Uważam, że trudności na granicy wynikają 

przede wszystkim z pewnych kroków politycznych podejmowanych przez naszych sąsiadów. 

Myślę, że musimy naszym sąsiadom dać trochę czasu. Wszystko się ociepla. 

PM – Prezydent Ukrainy mówił też o bezpieczeństwie statków na tak zwanym korytarzu 

zbożowym na Morzu Czarnym. Jego zdaniem porozumienie z kilkoma państwami w sprawie 

dostarczenia okrętów wojennych, które będą potężnym wsparciem, to kwestia najbliższej 

przyszłości. Ukraińcy dostali już kuter. 

 

PM – W Italii wielotysięczne manifestacje w międzynarodowym dniu przemocy wobec 

kobiet, powodem jest głośne zabójstwo. Ale i fala przemocy nie tylko w tym kraju, wiele miast 

na świecie także w Polsce bierze udział w kampanii, która ma skłonić nas wszystkich do tego, 

żeby widzieć i reagować. 

Adrianna Otręba – Jeżeli można wskazać miejsce, w którym szczególnie głośno 

wypowiedzianym NIE przemocy wobec kobiet, to była to Italia. Krajem wstrząsnęła niedawna 

historia zabójstwa 22- letniej studentki Giulii, która została skatowana przez swojego byłego 

partnera. W międzynarodowym dniu przeciw przemocy wobec kobiet protestowano między 

innymi w Mediolanie, Rzymie, Neapolu czy Turynie. Do akcji włączyli się też piłkarze, grający 

z czerwonymi znakami na twarzach. 

Sergio Mattarella, prezydent Italii – W obliczu morderstwa kobiety, złamanego życia 

młodej kobiety, osób, które doświadczają przemocy słownej lub fizycznej, (…) dostrzegamy 

porażkę społeczeństwa, które jest niezdolne do promowania prawdziwie równych relacji między 

mężczyznami i kobietami. 

AO – Apel „Stop przemocy” kobiety w Madrycie i Meksyku kobiety opowiadały o tym, 

jak są traktowane w swoich krajach. 

Międzynarodowy dzień przemocy wobec kobiet otwiera 16-dniową akcję przeciw 

przemocy, ale już szerzej ze względu na płeć, bo ofiarami przemocy bywają także mężczyźni. 

♣ 
2023-11-27 poniedziałek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,3543 

Tvn24bis – Fakty Grzegorz Kajdanowicz 

 

UKRAINA WALCZY – sześćsetny czterdziesty drugi dzień 

 

GK – [Prezydent powołał po kolei cały rząd, dając im uroczyście nominacje. Nie 

pokazano, czy poszczególni ministrowie podpisywali Rotę przysięgi, ale tradycyjny stolik do 

podpisywania roty był]. Ten rząd przejdzie do historii, przetrwa dwa tygodnie i spektakularnie 

upadnie w Sejmie. Ministrowie rządu to urzędnicy lub mniej znani politycy PiS-u. Nie będą 

rządzić, bo nie zdążą. Biorą udział w politycznym teatrze, w którym role rozdawali prezes 

Kaczyński i premier Morawiecki. Trwa udawanie, że to na poważnie. 

Jakub Sobieniowski – Żaden z uczestników tej uroczystości nie powiedział, że to będzie 

rząd na dwa tygodnie. Mateusz Morawiecki nawet nie przemawiał. 

Andrzej Duda, prezydent – Pan premier prowadzi w tej chwili negocjacje z poparciem dla 

tego gabinetu. Życzę panu premierowi w tym zakresie wszelkiego powodzenia, państwu również 

w realizacji zadań dla Rzeczypospolitej i dla nas wszystkich. Powodzenia. 

JS – Politycy PiS-u mówią, że znalezienie większości dla tego rządu, to będzie zadanie 

ekstremalnie trudne, że szanse to 10% albo mniej. Janusz Kowalski nie pozostawia ani sobie, ani 

PiS-owi nawet takich złudzeń. W nowym rządzie nie będzie Zbigniewa Ziobry, zastąpił go 

Marcin Warchoł [minister sprawiedliwości] i jest jednym z bardziej znanych polityków, chociaż 

w przegranych wyborach w Rzeszowie prezentował się jako ponadpartyjny kandydat. Tak jak on 

wtedy, tak teraz ten rząd też się prezentuje jako ponadpartyjny i ekspercki zespół. 

[Na miejsce] Andrzeja Adamczyka jest Alvin Gajadhur [minister infrastruktury]. W skład 

tego rządu weszło rekordowo dużo kobiet. Na miejsce Piotra Glińskiego jest Dominika 



Chorosińska [minister kultury i dziedzictwa narodowego]. PiS miewa problem z docenieniem 

tych kobiet. 

Magdalena Biejat, Lewica, razem – Teraz, kiedy nie tylko możemy fruktów do rozdania, 

kiedy nie ma realnej władzy, ale co więcej, trzeba wziąć odpowiedzialność i dać twarz farsie, o, 

wtedy szuka się kobiet. 

Zbigniew Kuźmiuk, PiS – na ministra skarbu jest proponowana dyrektor generalna 

ministerstwa aktywów państwowych, nie pamiętam oczywiście nazwiska 

JS – To ta zmiana: Jacka Sasina zastąpi [zastąpiła] Marzena Małek [minister aktywów 

państwowych], dotychczas dyrektor w tym ministerstwie – zastąpi go na dwa tygodnie – jak 

przekonuje koalicja sejmowej większości. 

Kinga Gajewska, PO – Żeby wyciągnąć jak najwięcej pieniędzy. Tutaj czas jest złotem 

dosłownie. 

Jacek Sasin, PiS – Nie miałbym oporu, gdyby taka była koncepcja, żeby w tym rządzie 

wejść, to oczywiście bym w tym rządzie był, ale jest inna koncepcja, akceptuję ją, godzę się z 

nią. 

JS – Nawet w dniu takiej uroczystości z udziałem prezydenta i premiera decydujące 

pierwsze i ostatnie decydujące ostatnie słowo należało do Jarosława Kaczyńskiego: 

„…to mój pomysł. Chodzi o to, aby w tym rządzie nie było zbyt wielu 

polityków…” 

Źródło: PAP 

JS – Nawet w tym kształcie rządu nie decydował Morawiecki. 

Cezary Tomczyk, PO – Myślałem, że nawet z punktu widzenia takiego humanitarnego 

Jarosław Kaczyński pozwoli Morawieckiemu w trzecim rządzie chociaż wybrać krawat. Ale 

zdaje się, że nie. 

JS – prezes PiS-u znacząco nie był w pałacu prezydenckim. Ale znacząco wcześniej 

zaznaczył, że to on wymyślił ekspercki charakter tej ekipy a nie premier: 

„…akurat minister Błaszczak być może się w nim znajdzie. Chcemy 

zaproponować nowe twarze i konkretną propozycję wobec Sejmu, prezydenta i 

społeczeństwa…” 

Jarosław Kaczyński PiS 

Źródło: PAP 

JS – i to on powiedział, że Mariusz Błaszczak będzie w rządzie [i jest]. 

Chociaż sam Błaszczak mówił, że nie będzie, jeszcze w sobotę. 

Minister obrony się nie zmieni, przez dwa tygodnie – jak zapewnia opozycja, która ma 

większość w Sejmie, ma umowę koalicyjną i ma innego kandydata na premiera. Andrzej Duda i 

Morawiecki to wiedzą od dawna i tak było desygnowanie, a potem zaprzysiężenie, chociaż ten 

premier nie ma większości i nie ma decydującego głosu w sprawie jego rządu. 

Tomasz Trela, Nowa Lewica – Mamy złą informację dla pana Morawieckiego i tych 

wszystkich parodystów, którzy dzisiaj byli powoływani na pseudo-ministrów, że to wszystko 

zostanie dokładnie sprawdzone, rozliczone. 

JS – Ten minister cyfryzacji już się pożegnał…  

 

GK – Przed nami kolejna próba sił i walka na głosy w Sejmie. Plan na jutro partii, które w 

Sejmie mają większość, jest taki: 

• Handel w niedzielę 

• Wybór rzecznika praw dziecka 

• Odwołanie komisji LexTusk 

• Powołanie trzech pierwszych komisji śledczych 

Katarzyna Kotula, Nowa Lewica – To są argumenty, żeby komisje śledcze po prostu 

powstały, żeby powstały szybciej. 

Arleta Zalewska – To tylko symboliczny dokument – akta ośmiu lat rządu PiS-u, 

w którym posłowie Lewicy kartka po kartce opisali afery z udziałem najważniejszych polityków 

ustępującej władzy. 



KK – I to jest, można powiedzieć lista argumentów, które mogą posłużyć jako wstęp 

komisji, tu są konkretne rozdziały, konkretni ministrowie i konkretne sprawy, które należy 

rozliczyć. 

AZ – Taka debata nad powołaniem trzech komisji śledczych odbędzie się już we wtorek 

po południu. Komisje mają się zająć: organizacją wyborów kopertowych, wykorzystaniem 

systemu szpiegowskiego Pegazus oraz aferą wizową. Uchwały w sprawie powołania tych 

komisji zaprezentują posłowie KO. 

Dariusz Joński, Inicjatywa Polska – Uświadomienie ludzi. Ludzie, którzy będą oglądali tę 

komisję, wydaje mi się, że będą słyszeli o tych aferach po raz pierwszy, bo oglądali telewizję 

rządową, tam nie było o aferach, a tu nagle zobaczą i usłyszą fakty, dokumenty, z którymi 

trudno będzie dyskutować. 

AZ – Jednym z pierwszych, który ma być wezwany przez komisję, będzie o tym, jak rząd 

PiS-u chciał zorganizować wybory prezydenckie w pandemii będzie prawdopodobnie Jacek 

Sasin. 

 

GK – Transportowcy wspierani przez rolników zablokowali dwa kolejne przejścia 

graniczne z Ukrainą [w Zosinie i w Malhowicach]. W kolejce stoi już 5 tysięcy zablokowanych 

tirów. Protestujący chcą przywrócenia licencji dla Ukraińców, którzy przejmują nasz rynek. 

Proszą o pomoc rząd, ale bez skutku. 

Ukrainiec – Jak nie chcecie nas wpuścić, to wypuście chociaż do domu. 

 

GK – Jest wspólną kandydatką opozycji na rzecznika praw dziecka. Wybór Moniki Horny-

Cieślak wydaje się formalnością. Dziś dostała poparcie sejmowych komisji, wcześniej 

organizacji pozarządowych. Jest jedyną kandydatką, prawniczką, z doświadczeniem w sprawach 

ochrony praw dzieci. 

 

GK – Na drogach jest lód i porywisty wiatr, który powoduje zaspy i zamiecie śnieżne. 

Alerty pogodowe ogłoszono w wielu miejscowościach Ukrainy. Brakuje prądu, a Rosjanie 

atakują między innymi Kijów, używając innego typu dronów. 

Andrzej Zaucha – Ukraińcy mówią, że to śnieżna apokalipsa. Gwałtowne opady śniegu 

objęły całą południową Ukrainę. Policja zamknęła wie dróg, bo w ogromnych zaspach ugrzęzły 

tysiące samochodów i autobusów. Strażacy wyciągali z zasp zablokowane samochody i 

ewakuowali autobusy, ale sytuacja jest bardzo trudna. Dramatyczna sytuacja była na 

okupowanym Krymie, takiego sztormu nie było od stu lat, wiatr wiał z prędkością 150km/h, nie 

ma tutaj elektryczności. Fale wdzierają się na ląd. Wielometrowe fale zaatakowały wybrzeże 

Morza Czarnego. Kilkadziesiąt pociągów nie może dojechać do celu. Szczególnie odczuwalny 

jest atak zimy na froncie, śnieg zasypuje sprzęt, drogi i okopy. 

Wołodymyr Zełenski, Prezydent Ukrainy – Teraz, gdy jest tak ciężko, w tych złożonych 

warunkach szczególnie musimy być wdzięczni tym, którzy bronią Ukrainy, tym, którzy 

prowadzą działania ofensywne, którzy są na pozycjach bojowych. Ani na chwilę nie cichną 

walki. 

AZ – W takich warunkach szczególnie groźne są rosyjskie drony kamikadze, które atakują 

infrastrukturę krytyczną. Rosjanie coraz bardziej je udoskonalają.  

Jurij Ihnat, siły powietrzne Ukrainy – widzimy, że są pokryte materiałem z karbonu, który 

pochłania fale radarowe, a do tego są pomalowane na czarno, co utrudnia działania obrony 

przeciwlotniczej. 

 

GK – W wieku 66 lat zmarł Paweł Hile, pisarz, poeta, felietonista i wykładowca 

akademicki. Większość swojej twórczości poświęcił rodzinnemu miastu, urodził się, mieszkał, 

wychowywał i pracował w Gdańsku. 

Paweł Huelle 

1957 - 2023 

 

GK – Nie udało się już dziesięć razy, ale góralki z Zakopanego nie poddają się, wzywają 

radnych do przegłosowania uchwały anty-przemocowej. Kolejne podejście może mieć związek 



ze zmianą władzy w Polsce. Dotąd PiS wspierało władze Zakopanego w odrzucaniu przepisów 

anty-przemocowych. 

Maria Szymańska – …słyszałam, może się pani wyprowadzi, bo to on wybudował ten 

dom… 

Aleksandra Bogdanowicz – …padało pytanie: czy karmi pani piersią? Nie. To ojciec może 

zabrać dziecko… 

♣ 
2023-11-28 wtorek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,3542 

Tvn24bis – Fakty Grzegorz Kajdanowicz 

 

UKRAINA WALCZY – sześćsetny czterdziesty trzeci dzień 

 

GK – Plan powołania trzech komisji śledczych jest w trakcie realizacji. W Sejmie burzliwa 

debata, za nami ta o wyborach kopertowych, teraz trwa ta o inwigilacji Pegazusem. PiS robi 

wszystko, by odsunąć od siebie winę, by komisje nie powstały, Ale demokratyczna większość 

jest zdeterminowana. 

Katarzyna Kolenda-Zaleska – Debatowanie nad powołaniem komisji śledczej 

zaplanowano do północy. Ale mam wrażenie, że do tych komisji, do tych debat PiS podchodzi 

bardzo wstrzemięźliwie. Proszę zerknąć na salę sejmową: ani jednego posła PiS-u. Jest tylko 

jeden, który występował w debacie, bo w komisji do spraw Pegazusa występował tylko jeden 

poseł PiS-u. W debacie o wyborach kopertowych występowało może trzech, czterech posłów 

PiS-u. Różna jest interpretacja takiego zachowania PiS: niektórzy mówią: no, tak, PiS nie może 

uwierzyć w to, że to się dzieje, że będą rozliczni za 8 lat rządzenia. Inni mówią, że PiS nie chce 

nadawać rozgłosu tym komisjom, ale komisje na pewno powstaną. 

Komisje mają powstać trzy, ale jeśli jest jakaś osoba, która ma zeznawać przed każdą z 

nich, to jest to na pewno Jarosław Kaczyński. Stawiennictwo przed komisją jest obowiązkowe. 

Kosiniak-Kamysz – Był osobą, która podejmowała wszystkie decyzje w czasie rządów PiS 

Tomasz Trela, Nowa Lewica – Nawet od niego rozpocząć przesłuchania, bo nie mam 

żadnych wątpliwości, że to Jarosław Kaczyński czy to na Nowogrodzkiej, czy na swoim 

warszawskim Żoliborzu podejmował kluczowe decyzje 

KKZ – Dlatego jak mówią posłowie demokratyczni, rola Kaczyńskiego może nie 

ograniczyć się do roli świadka. 

Tusk – świadkiem to jest dość łagodne określenie. 

Hołownia – To potrwa jeszcze trochę, mam nadzieję, że do końca roku będziemy w stanie 

chociaż jedną z tych komisji uformować 

KKZ – Reakcja PiS na powołanie komisji śledczych była do przewidzenia: 

Morawiecki – Ja bym sobie naprawdę bardzo życzył, żeby ta Izba bardzo ciężko 

pracowała nad bardzo poważnymi tematami, a nie nad tematami zastępczymi, czy powołać 

jakieś komisje śledcze 

KKZ – Dla budujących przyszłość państwa prawa warunkiem jest rozliczenie obecnie 

sprawujących władzę. 

Borys Budka – żeby już nikt nigdy nie mógł łamać prawa 

Tusk – To rozliczenie będzie bardzo dokładne, bardzo rzetelne, nie będzie stronnicze 

KKZ - Wybory kopertowe, do których nie doszło, a do których w czasie pandemii parło 

PiS, by ułatwić Andrzejowi Dudzie wygraną, kosztowały podatników ponad siedemdziesiąt 

sześć milionów złotych. 

Joanna Scheuring-Wielgus w Sejmie – z naruszeniem przepisów, bez podstaw prawnych 

po prostu na rympał 

KKZ – Pakiety wyborcze wylądowały w koszu. 

Waldemar Andzel, PiS – prawo nie zostało złamane 

KKZ – Kto tak orzekł? 

Andzel – to widać 



KKZ – To nieprawda, bo Wojewódzki Sąd Administracyjny orzekł, że decyzja Mateusza 

Morawieckiego o powierzeniu organizacji wyborów kopertowych Poczcie Polskiej była 

nieważna i podjęta z rażącym naruszeniem prawa. 

Andzel – był stan wyższej konieczności w tamtym czasie 

KKZ – To jest pana opinia? Bo to nie jest potwierdzone przez sąd ani przez NIK. 

Andzel – no to dobrze, sąd może się tym zajmować, najpierw prokuratura niech się 

zajmie… 

 

GK – O skazanej na porażkę misji, o powołaniu wczoraj tymczasowego rządu piszą 

zagraniczne media, piszą: farsa i rząd zombi. Na zaprzysiężenie nie przyszedł architekt rządu 

prezes Kaczyński, odmówili marszałkowie Sejmu i Senatu [ta kolejność wskazuje, że Senat nie 

jest Izbą wyższą, chociaż jest], za to ministrowie sporo na tym zarobią. 

Arleta Zalewska – …nowi ministrowie zarobią: 

POSŁOWIE 

Mariusz Błaszczak – ministerstwo obrony narodowej 

Marcin Warchoł – ministerstwo sprawiedliwości 

Szymon Szynkowski vel Sęk – ministerstwo spraw zagranicznych 

Paweł Szefernaker – ministerstwo spraw wewnętrznych i administracji 

Marlena Maląg – ministerstwo rozwoju i technologii 

Andrzej Kosztowniak – ministerstwo finansów 

Krzysztof Szczucki – ministerstwo edukacji i nauki 

Jacek Ozdoba – ministerstwo ? członek rady ministrów 

Anna Gembicka – ministerstwo rolnictwa i rozwoju wsi 

Dominika Chorosińska – ministerstwo kultury i dziedzictwa narodowego 

    13 800 zł miesięcznie 

INNI 

Marzena Małek – ministerstwo aktywów państwowych 

Dorota Bojemska – ministerstwo rolnictwa i polityki społecznej 

Izabela Antos – ministerstwo ? członek rady ministrów, szef kancelarii 

prezesa rady ministrów 

Alvin Gajthur – ministerstwo infrastruktury 

Ewa Krajewska – ministerstwo zdrowia 

Danuta Dmowska-Andrzejuk – ministerstwo sportu i turystki 

Małgorzata Jarosińska-Jedynak – ministerstwo funduszy i polityki 

regionalnej 

Anna Łukaszewska-Trzeciakowska – ministerstwo klimatu i środowiska 

  26 700 zł (jeśli nie podejmą zatrudnienia przez miesiąc) 

Tusk – To niełatwa sytuacja dla tych, którzy uczestniczą w tego typu przedsięwzięciach, 

no, takie trochę biedactwa były. Już mówię serio, raczej było to współczucie. 

AZ – Nie jest tajemnicą, że wśród dotychczasowych ministrów PiS-u nie było chętnych, 

by zostać w rządzie i wziąć udział w tym wydarzeniu. A potem jako minister pełniący tę funkcję 

przez zaledwie 14 dni, dać twarz porażce na sali sejmowej w głosowaniu nad wotum zaufania. 

Hołownia – Mogę odpowiedzieć krótko: lubię teatr, ale nie zawsze odpowiada mi 

repertuar. 

 

GK – Potrzebna jest zgoda Senatu, ale to wydaje się być formalnością, w Sejmie 

prawniczka Monika Horna-Cieślak dostała głosy demokratycznej większości i została wybrana 

na rzeczniczkę praw dziecka. Posłowie PiS-u głosowali przeciw. 

Głosowanie nr 26 

Głosowało 444 

Wielkość bezwzględna 223 

ZA 246 

PRZECIW 195 

Wstrzymało się 3 

 



GK – Na wniosek marszałka Sejmu premier jutro po południu w Sejmie ma przedstawić 

informację na temat ekscesów na polsko-ukraińskiej granicy. 

Tusk – Taka bezczynność jest nie do wybaczenia 

- w odpowiedzi ukraińscy kierowcy blokują drogi w Przemyślu… Polacy na granicy co 

godzinę przepuszczają najwyżej 3 ciężarówki. 

 

GK – Sejmowej komisji udało się uzupełnić skład komisji do spraw pedofilii (PKDP). 

Demokratyczna większość wybrała mecenas Karolinę Bućko. W tym przypadku PiS także było 

przeciw. 

Karolina Bućko, członkini Państwowej Komisji ds. Przeciwdziałania Pedofilii – Bardzo 

bym chciała, żeby ta komisja nie była wydmuszką, tylko faktycznie niosła realną pomoc i dała 

sygnał wszystkim pokrzywdzonym, że jest dla nich. 

 

GK – Oleg Stentow jest na froncie i pokazuje filmiki z walk swego oddziału. Wtedy  świat 

zobaczył, jak straszna jest wojna w Ukrainie. 

Andrzej Zaucha – Ciężka walka rozpoczyna się przed świtem. Na pozycje ukraińskich 

żołnierzy przylatują rosyjskie pociski, odpowiadają im strzały z broni maszynowej. Kompania z 

42 Brygady Szturmowej próbuje odbić swoje okopy pod Awdijiwką zajęte przez Rosjan. 

Ołeh Sencow, dowódca Kompanii 47. Brygady Zmechanizowanej, ukraiński reżyser – 

Moim celem było, aby ludzie dowiedzieli się, jak naprawdę wygląda, ponieważ ważne jest 

nagranie, aby ludzie dowiedzieli się, jak okrutna i straszna jest ta wojna. 

AZ – Ukrainy bronią setki tysięcy bohaterów, tysiące poległych. W Niżynie w obwodzie 

czernichowskim właśnie odsłonięto pomnik jednego z nich. Ołeksandr Matwijewski zginął w 

grudniu zeszłego roku. Dostał się do rosyjskiej niewoli. Rosyjscy żołnierze rozstrzelali go, choć 

nie miał broni. Pośmiertnie żołnierz został odznaczony gwiazdą bohatera Ukrainy. Taka ofiara 

nie może pójść na marne. O pomocy Ukrainie dyskutują szefowie dyplomacji państw NATO  w 

Brukseli. Ukraina odniosła właśnie niewielkie zwycięstwo – złoto Scytów, bezcenna kolekcja 

przedmiotów sprzed 2,5 tysiąca lat wróciło do Kijowa. Kolekcja znajdowała się w muzeum na 

Krymie, ale gdy Rosjanie dokonali 10 lat temu aneksji półwyspu, była na wystawie w Holandii. 

Moskwa walczyła o jej przejęcie. 

 

GK – Południe i południowy wschód Polski z alertami pogodowymi – to ostrzeżenie przed 

intensywnymi opadami śniegu, nawet do 25 cm na Dolnym Śląsku. Niebezpiecznie może też 

być na drogach, z uwagi na opady marznącego deszczu i gołoledź. 

♣ 
2023-11-29 środa 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,3327 

Tvn24bis – Fakty Grzegorz Kajdanowicz 

 

UKRAINA WALCZY – sześćsetny czterdziesty czwarty dzień 

 

GK – Tego protestu już nie da się przeczekać, udać, że go nie ma i zrzucić winę na 

Brukselę. Kolejki TIR-ów stoją daleko na granicy polsko-ukraińskiej, ale sprawą wreszcie zajął 

się Sejm. Przewoźnicy są w dramatycznej sytuacji, tracą rynek pracy i środki do życia. 

Maciej Knapik – puszczają 4 ciężarówki na godzinę, reszta czeka całymi dniami, gdy tu 

kierowcy z nudów lepią bałwany. Były już minister infrastruktury w Sejmie z rozbrajającą 

szczerością opisywał krok po kroku klęskę PiS-owskiej dyplomacji zarówno w stosunkach z 

Kijowem, jak i Unią Europejską: 

Andrzej Adamczyk, PiS, były minister infrastruktury – Oczywiście można było zrobić 

więcej, można było zrobić dużo, można było to zrobić inaczej. Jeśli Unia Europejska nie chce, to 

znaczy, że jest w tym konsekwentna. Po stronie ukraińskiej powodem jest tylko niechęć do 

zmian. Spróbujmy, może są tacy, którzy mają wpływ na decyzje Komisji Europejskiej 

MK – To wy mieliście wpływ – odpowiada opozycja – albo nie mieliście żadnego. 

Marek Sawicki, PSL – Kiedy w Unii był rozstrzygany, to okazuje się, że ani sprzeciwu, 

ani propozycji innych lepszych polskich nie było. 



MK – Nie było. Bo na konferencji w Lionie w czerwcu zeszłego roku, gdy Unia 

Europejska zniosła ograniczenia dla ukraińskiego transportu, polska delegacja nie zorientowała 

się w sytuacji i były minister mówi to otwarcie. 

Adamczyk – Po trzech godzinach od podpisania umowy dowiedzieliśmy się, że podpisana 

została umowa, podpisali tą [tę] umowę gdzieś w trakcie 

MK – I dopiero teraz słyszymy, że powinna być reakcja rządu 

Morawiecki – tak, aby powrócić do poprzedniego systemu 

MK – Trudno w to uwierzyć, zwłaszcza, że już wtedy trwał kryzys zbożowy, a w istocie 

chodzi o to samo, o to że ukraiński transport jest tańszy z uwagi na wojnę. W efekcie polscy 

transpotrowcy tracą zlecenia. 

Paweł Kowal PO w Sejmie – Czy ktoś czuje się za cokolwiek odpowiedzialny? Czy po 

prostu przebieracie się w garniturki ministerialne co dwa tygodnie? Jest na tej sali ktoś, kto ma 

sumienie po waszej stronie powiedzieć – to ja. 

MK – Informacje premiera w Sejmie zamiast premiera wygłosił nowy minister 

infrastruktury: 

Alvin Gajadhur, minister infrastruktury w Sejmie – ministerstwo infrastruktury wspiera 

polską branżę transportową 

MK – Drugi problem, to elektroniczny system kolejkowy po stronie ukraińskiej, który 

powoduje zatory. Kwestia rozmów z Kijowem. Polskie ciężarówki bez towaru muszą swobodnie 

wracać do kraju – słyszymy. 

[W tej sytuacji wobec nieprzyjścia premiera i braku zadowalających relacji, a właściwie 

katastrofalnej sytuacji na granicy, na miejscu marszałka Sejmu ogłosiłbym natychmiastowe 

głosowanie nad wotum zaufania dla rządu. I w ten sposób już dziś ta parodia rządu by upadła i 

nie dałoby się jeszcze czekać dwa tygodnie na upadek rządu Morawieckiego]. 

Mirosław Suchoń, Polska 2050 – …a nie tam stać w trudnej do zrozumienia procedurze… 

Marek Sawicki, PSL – …za 600 dolarów można przejechać przez granicę zupełnie 

swobodnie, więc trzeba jasno Ukrainie powiedzieć, że musisz zlikwidować ten system 

e kolejkowy i zlikwidować korupcję, która tam jest powszechna… 

MK – minister infrastruktury po spotkaniu z protestującymi mówi, że będzie więcej 

kontroli. 

Gajadhur – Chcemy walczyć z nieuczciwą konkurencją 

MK – Trochę późno. Wszystko wskazuje na to, że wtedy rząd PiS-u już nie będzie istniał. 

[Nie dostrzegam, żeby coś zrobiono z kolejkami na granicy. Należy natychmiast powołać 

sztab kryzysowy polsko-ukraiński, który będzie władny udrożnić przejścia graniczne, a w tym 

celu zlikwidować po polskiej stronie protest przewoźników i rolników, ogłaszając protesty za 

nielegalne do czasu powstania rządu Tuska. Jednocześnie należy rozpocząć oficjalne prace 

fachowców nad konkurencyjnością Ukrainy, która ma tańsze zboże, tańszy transport i nie tylko. 

W kategoriach wspomożenia wojny na Ukrainie Polska nie powinna walczyć w tym zakresie z 

Ukrainą, lecz przyjąć niższe ceny na zboże, transport itp. A jednocześnie Unia Europejska 

powinna wprowadzić dopłaty dla polskich rolników, transportowców i innych]. 

MK – Minister rolnictwa [nowy Morawieckiego] wspólnie z branżą transportową 

rolnikom obiecywał między innymi dopłaty do kukurydzy, kredyty płynnościowe – też obietnice 

po czasie. A winną jak zwykle okazała się Europa [bo tego typu zagadnienia muszą być 

regulowane w skali i zakresie kompetencji Unii Europejskiej]. 

Anna Gembicka, nowa minister rolnictwa w rządzie Morawieckiego – … 

nieodpowiedzialną polityką Unii Europejskiej… 

 

GK – Wiemy już, kiedy Mateusz Morawiecki wygłosi exposé – 11 grudnia o godzinie 10-

ej, później będzie debata i wotum zaufania dla rządu. Jeszcze tego samego dnia większość 

sejmowa ma wyłonić swojego kandydata na premiera – Donalda Tuska. 

Morawiecki – Rozmawialiśmy o tym, kiedy będzie moje exposé, kiedy będzie 

przedstawiony cały program naszego rządu na kolejne 4 lata. Powiedziałem, że chciałbym, aby 

było to 11 grudnia, marszałek się z tym zgodził. Wyznaczyliśmy godzinę. 

Hołownia – Ja dzisiaj chcę być przede wszystkim być stróżem tych dwóch dni, których 

szkic zaczął się już dziś rysować. Pytałem pana premiera o długość tego exposé. Pan premier 



zapewnił mnie, że nie dłużej niż godzinę. Spodziewam się, że jeszcze tego samego dnia, czyli 11 

grudnia dokonamy w Sejmie wyboru nowego prezesa rady ministrów. 

 

GK – Sejmowa opozycja może mówić o cyrku, igrzyskach i tematach zastępczych, ale trzy 

pierwsze komisje w tym Sejmie powstaną, komisje śledcze. Nie ma wątpliwości, że z afer 

Pegazusa, wizowej i wyborów kopertowych będą się tłumaczyć: premier, ministrowie, a być 

może także prezes PiS-u. 

Katarzyna Kolenda-Zaleska – …PiS szuka sposobu by zmarginalizować komisje. 

Sławomir Mentzen w Sejmie, Konfederacja – Co trzeba mieć w głowie, żeby uznać, że 

jednym z najgroźniejszych bandziorów w Polsce jest Krzysztof Brejza? Albo Michał 

Kołodziejczak? Albo Michał Giertych? Politycy, którzy za to odpowiadali, nie powinni siedzieć 

tutaj z nami w Sejmie, tylko powinni siedzieć w więzieniu i to przez długie lata. Bo ci mentalni 

ubecy, te moralne zera inwigilowały swoje ofiary w sposób zupełnie nieuzasadniony. 

Krzysztof Brejza, PO – Ktoś i ustalimy kto, podszywał się pod moich kolegów, kolegów 

posłów, pracowników sekretariatu, żeby podesłać sfałszowane analizy w czasie kampanii 

wyborczej. 

Robert Kropiwnicki, PO – Kto podejmował decyzje o zakupie? Kto wybrał tę firmę i w 

jakim trybie? Kto w końcu podejmował decyzje o używaniu Pegazusa w stosunku do 

konkretnych ludzi? 

KKZ – PiS przekonywało, że większość demokratycznych krajów używa Pegazusa, a 

komisja jest niebezpieczna dla państwa. 

Michał Wójcik, Suwerenna Polska – To jest nie tylko hucpa polityczna, to jest 

niebezpieczne dla obywateli, dla społeczeństwa, to rozmontowuje służby 

KKZ – Izraelski właściciel Pegazusa, po ujawnieniu do jakich celów Polska 

wykorzystywała Pegazusa, odebrał Polsce licencję na używanie systemu. Opozycja chce jednak, 

kto miał dostęp do danych? 

Mentzel, dalszy ciąg – Czym jak nie szpiegostwem i zdradą jest inwigilowanie polskich 

penijczyków, a następnie pozwolenie na przekazywanie tych danych do obcych wywiadów? 

KKZ – Jednym z kluczowych świadków przed komisją będzie minister sprawiedliwości, 

ten resort przekazał pieniądze na zakup Pegazusa 

Ziobro – Jestem bardzo gotowy. Będzie jedno przedstawienie. Mam duże doświadczenie, 

dużo instrukcji dam tym nowym członkom komisji śledczych 

KKZ – To doświadczenie ma też dla Ziobry specyficzne konsekwencje: 

Tusk – Doczekał się bardzo znaczącego pseudonimu (zero) 

[To już nie są nowe, lecz stare fakty]. 

Jeszcze Sejm: 

Jabłoński – To za czasów Sikorskiego zaczęły się problemy, zaczęły się umowy 

z pośrednikami. My tą [tę] sprawę chcemy wyjaśnić. Ta komisja nie skończy się dobrze dla was. 

Sławomir Nitras, PO – Wstydu pan nie ma! Najgorsze jednak jest to, że kradną i wstydu 

nie mają. Bezczelnie tu przychodzą i próbują pouczać. Pana pouczanie się skończyło panie 

Jabłoński. 

 

GK – Członkowie zostaną odwołani, ale komisja nie zostanie zlikwidowana. Gdyby ktoś 

zapomniał, to komisja Lex Tusk wciąż istnieje, choć o jej pracach nie słychać nic. Miała być 

narzędziem do walki w kampanii z Tuskiem, Sikorskim i Pawlakiem. Jest pomysł, by działała, 

ale w zupełnie innej formule. 

Michał Tracz – W PiS-ie brak entuzjazmu, bo sejmowa większość zdecydowała, co dalej z 

komisją Lex Tusk…nawet Morawiecki nie krył, o kogo mu chodzi… Powstanie komisji 

oprotestowała Bruksela i Waszyngton… 

Komisja do spraw badania wpływów rosyjskich 

Sławomir Cenckiewicz – przewodniczący komisji 

Członkowie: Michał Wojnowski, Przemysław Żurawski vel Grajewski, 

Arkadiusz Puławski, Marek Szymaniak, Andrzej Zybertowicz, Łukasz 

Cięgotura, Andrzej Kowalski, NN 

Koszt około 400 tys. zł 



MT – Z rozbrajającą szczerością: 

Sławomir Cenckiewicz – Państwo Polskie sowicie nas wynagrodziło 

MT – Publikuje 100-stronicowe pismo, które nazywa raportem. Komisja chciałaby 

pracować dalej… PiS protestuje, ale decyzja już zapadła. Komisji się nie zamknie, bo to 

wymagałoby zmiany ustawy. 

 

GK – 8 lat więzienia dla przestępcy w sutannie. [pedofil] 

 

GK – uczeń zranił nożem koleżankę i kolegę… 

 

GK – … w Katarze toczą się rozmowy na temat przedłużenia rozejmu [Gaza] 

 

GK – Gdyby ktoś poważnie potraktował bilbordy, które właśnie powieszono na 

budynkach NBP, mógłby uznać, że jego prezes to niemal skarb narodowy, nieomylny i 

wiarygodny, a Bank Centralny działa rzetelnie, zgodnie z prawem i według najwyższych 

standardów. Aż tak dobrze to nie jest… 

 

GK – Wigilia to będzie wolna od handlu, ale zakupy można zrobić w dwie niedziele: 10 i 

17 grudnia to pierwsza ustawa, jaką przegłosował nowy Sejm 

Głosowanie nr 35 

Głosowało 441 

ZA 429 

Przeciw 0 

Wstrzymało się 12 

 

GK – Czterech górników zginęło w Kopalni Sobieski w Jaworznie, wykonywali prace 500 

m pod ziemią, podczas napełniania wodą rurociągu nastąpiło jego rozerwanie, dwóch górników 

przeżyło wypadek. Ciała ofiar wydobyto już na powierzchnię… 

 

GK – W królestwie paliw kopalnych i w krainie ropy już jutro zaczyna się KOP28. 

Światowy Szczyt Klimatyczny. W Dubaju będą toczyły się rozmowy polityków 

i ekologów o tym, jak ratować planetę. Decyzje potrzebne są tu i teraz. Tym bardziej że szczyt w 

ubiegłym roku był kompletną klapą. 

Magda Łucjan – Na chwilę przed najważniejszym klimatycznym szczytem na świecie 

sekretarz generalny ONZ pojechał na własne oczy zobaczyć skutki kryzysu klimatycznego i 

zobaczył, że na największych lodowcach Antarktydy sytuacja jest Dramatyczna. 

António Gutteres, Sekretarz Generalny Organizacji Narodów Zjednoczonych – Objętość 

lodu na Antarktydzie jest najniższa w historii. Nowe dane pokazują, że we wrześniu tego roku 

była półtora miliona kilometrów kwadratowych mniejsza niż średnia dla tego okresu, a więc o 

obszar wielkości Portugalii, Hiszpanii, Francji i Dojczlandu razem wziętych. 

MŁ – Naukowcy z przerażeniem patrzą, jak topnieje Lodowiec Zagłady, który nazywa się 

tak, bo gdy już stopnieje, poziom mórz i oceanów podniesie się aż o trzy metry, a to będzie 

oznaczać zagładę wielu regionów świata. W Dubaju są już aktywiści z całego świata, także z 

Polski. 

Dominika Lasota, aktywistka klimatyczna Inicjatywa „Wschód” – To, o co walczymy 

szczególnie na tym szczycie, to odejście od paliw kopalnych, to pełne odejście od ropy, gazu, od 

węgla… 

♣ 
2023-11-30 czwartek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,3492 

Tvn24bis – Fakty Grzegorz Kajdanowicz 

 

UKRAINA WALCZY – sześćsetny czterdziesty piąty dzień 

 



GK – Były oskarżenia, krzyki, protesty i bieganie z tabletami po sali, ale sprawę 

zakończyło głosowanie. Demokratyczna większość w Sejmie odwołała członków komisji Lex 

Tusk, tych powołanych przez PiS. Nie do końca wiadomo, co robili przez wiele tygodni, na 

pewno brali wynagrodzenie. 

Jakub Sobieniowski – …tuż przed odwołaniem komisja wystąpiła w kancelarii 

Morawieckiego i powiedzieli, kto jej zdaniem nie powinien pełnić funkcji państwowych… 

Andrzej Zybertowicz, były członek komisji do spraw badania wpływów rosyjskich, 

doradca społeczny prezydenta – Mieliśmy wrażenie, że politycy odpowiedzialni za 

bezpieczeństwo państwa nie interesowali się bezpieczeństwem państwa… 

 

GK – Ustawa o In Vitro już przyjęta, brawa, gratulacje, radość rodzin, które od lat czekają 

na pomoc państwa. Jakie musiało być ich zdziwienie, gdy usłyszeli przemówienie premiera 

Morawieckiego o In Vitro: Ja osobiście zawsze za tym optowałem – to premier chyba dobrze to 

ukrywał… 

 

GK – GUS podał, że w listopadzie inflacja wyniosła 6,5% [w porównaniu z listopadem 

ubiegłego roku] 

 

GK – Jurek Owsiak pokazał wzór puszki na 32-i finał Wielkiej Orkiestry Świątecznej 

Pomocy… 

 

GK – Urodził się sto lat temu w Dojczlandzie. Przed Hitlerem uciekli do Ameryki, tam 

młody Henry uczył się, pracował i walczył w drugiej wojnie światowej, by w latach 60-ych 

zaangażować się w politykę. Zmarł kontrowersyjny mistrz dyplomacji: 

 

Henry Kisinger 

1923 – 2023 

 

 

 



 

♣ 
ROZWÓJ COVID-19 W POLSCE – 2023 – czerwiec 

 

 

data od początku pandemii w ciągu doby w ciągu tygodnia 

 zakażeni Zmarli zakażeni zmarli zakażeni zmarli 

2023-06-01 6 517 003 119 614 88 5   

2023-06-02 6 517 066 119 615 64 1   

2023-06-03 6 517 116 119 617 50 2   

2023-06-04 6 517 129 119 617 13 0 386 9 

2023-06-05 6 517 145 119 617 16 0   

2023-06-06 6 517 199 119 617 54 0   

2023-06-07 6 517 256 119 619 57 2   

2023-06-08 6 517 321 119 621 65 2   

2023-06-09 6 517 330 119 621 9 0   

2023-06-10 6 517 379 119 622 49 1   

2023-06-11 6 517 389 119 622 10 0 260 5 

2023-06-12 6 517 395 119 622 6 0   

2023-06-13 6 517 448 119 622 53 0   

2023-06-14 6 517 494 119 622 46 0   

2023-06-15 6 517 529 119 622 35 0   

2023-06-16 6 517 557 119 622 28 0   

2023-06-17 6 517 587 119 623 30 1   

2023-06-18 6 517 590 119 623 3 0 201 1 

2023-06-19 6 517 599 119 623 9 0   

2023-06-20 6 517 642 119 624 43 1   

2023-06-21 6 517 673 119 624 31 0   

2023-06-22 6 517 702 119 624 29 0   

2023-06-23 6 517 732 119 624 30 0   

2023-06-24 6 517 764 119 624 32 0   

2023-06-25 6 517 769 119 624 5 0 179 1 

2023-06-26 6 517 771 119 624 2 0   

2023-06-27 6 517 794 119 624 24 0   

2023-06-28 6 517 822 119 624 28 0   

2023-06-29 6 517 837 119 626 15 2   

2023-06-30 6 517 852 119 626 16 0 85 2 

♣ 



ROZWÓJ COVID-19 W POLSCE – 2023 – listopad 

 

 

data od początku pandemii w ciągu doby w ciągu tygodnia 

 zakażeni Zmarli zakażeni zmarli zakażeni zmarli 

2023-11-01       

2023-11-02       

2023-11-03       

2023-11-04       

2023-11-05       

2023-11-06       

2023-11-07       

2023-11-08       

2023-11-09       

2023-11-10       

2023-11-11       

2023-11-12       

2023-11-13       

2023-11-14       

2023-11-15       

2023-11-16       

2023-11-17       

2023-11-18       

2023-11-19       

2023-11-20       

2023-11-21       

2023-11-22       

2023-11-23       

2023-11-24 6 558 730 119 800 1969 8   

2023-11-25 6 560 391 119 808 1662 8   

2023-11-26 6 560 493 119 808 102 0   

2023-11-27 6 560 590 119 808 97 0   

2023-11-28 6 563 751 119 814 3162 6   

2023-11-29 6 566 253 119 819 2505 5   

2023-11-30 6 568 634 119 824 2381 5 8145 16 

♣ 



♣ 
2023-12-01 piątek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,3494 

Tvn24bis – Fakty Diana Rudnik 

 

UKRAINA WALCZY – sześćsetny czterdziesty szósty dzień 

 

DR – Lawina zachorowań i powrót obostrzeń. 

 

DR – Procedura drugiego kroku, czyli krok po kroku szczegółowy plan na formowanie 

rządu Tuska. Polacy zdecydowali 15 października, Sejm wybierze 11 grudnia, expos exposé 

najpóźniej dzień później, a prezydent zapowiada, że powołania nie będzie przeciągał ani 

utrudniał. 

Maciej Knapik – Jakiś apel do prezydenta w związku z powołaniem rządu? 

Hołownia – Apel jest jeden, żeby pan prezydent zgodnie z wcześniejszymi deklaracjami 

niezwłocznie wypełnił wszystkie formalności, które nakłada na niego Konstytucja. 

MK – Jest apel… te słowa sugerują, że prezydent powoła nowego premiera przed 

Szczytem Unii Europejskiej [który zaczyna się] 14 grudnia. Słowem, powołanie Donalda Tuska 

odbędzie się 13-go grudnia bo 12-go prezydent będzie w Szwajcarii. Werdykt wyborczy jest 

jednoznaczny – słyszymy. 

Tusk – Ten proces przebiegnie tak regularnie, bez jakichś niespodzianek. 

MK – Zanim dojdzie do głosowania [nad wotum zaufania], posłowie chcą debatować nad 

ośmioma laty rządów Morawieckiego. 

Hołownia – Chcielibyśmy wyjść z tej Izby 11-go wieczorem z przekonaniem, że w Polsce 

jest premier. 

MK – Premier Tusk wygłosi swoje exposé 12-go grudnia. Potem będzie kolejne 

głosowanie nad exposé i powołaniem całej rady ministrów. 

Tusk – Chcielibyśmy, aby odbywało się w dzień albo wieczorem, niekoniecznie 

w okolicach północy. 

MK – Pojawiły się plotki, że prezydent powoła się na raport, który napisali odwołani już 

członkowie komisji tak zwanej Lex Tusk… 

 

DR – Koalicyjny projekt ustawy o zamrożeniu cen energii elektryzuje Daniela Obajtka. W 

trosce o życie o życie Orlenu szuka ratunku u Prezydenta, w specjalnym Liście pisze o 

zagrożeniu dla polskiej gospodarki. Na początku roku o innym wsparciu pisał w zupełnie innym 

tonie. 

Jakub Sobieniowski – Mateusz Morawiecki boi się o Orlen aż rak: 

Mateusz Morawiecki – może ktoś przygotowuje się do tego, żeby sprzedać Orlen, żeby 

wyprzedać spółki skarbu państwa, bo tak to trochę wygląda 

„…projekt KO i Polski 2050 zakłada obciążenie wszystkimi kosztami w kwocie 

15 miliardów złotych tylko jednej firmy i ma nią być Orlen S.A. …motywy 

takiego działania są czysto polityczne i obliczone na celowe obniżenie rynkowej 

wartości Orlenu, a nawet pierwszy krok do prywatyzacji koncernu…” 

Daniel Obajtek 

prezes zarządu Orlen S.A. 



 

 



JS – Przyszły rząd chce, by Polacy płacili mniej za energię dzięki opodatkowaniu tego 

właściwie monopolisty na polskim rynku energii, który w czasie wzrostu cen ropy i gazu zarobił 

rekordowo dużo. 

Michał Kobosko, Polska 2050 – Orlen łupi Polaków na miliardy złotych. Dzisiaj jest 

pomysł, a taki pomysł położyliśmy, żeby pojawiła się jednorazowa danina ze strony Orlenu – to 

ja widzę głębokie uzasadnienie. 

JS – To dowód, że całkiem niedawno Daniel Obajtek nie martwił się miliardami złotych na 

zamrożenie cen energii. Całkiem niedawno cieszył się i chwalił, że wraz z rządem PiS-u chroni 

Polaków przed skutkami kryzysu. 

W ramach koncernu multienergetycznego, przekażemy w 2023 roku prawie 14 

mld zł na zamrożenie cen gazu dla 7 mln polskich domów i 35 tys. podmiotów 

wrażliwych (jak szpitale, szkoły czy żłobki)! 

Wraz z rządem chronimy Polaków przed skutkami kryzysu energetycznego 

Daniel Obajtek 

prezes zarządu ORLEN S.A. 

źródło: twitter.com/DanielObajtek 

JS – Teraz się boi rządu, który nie będzie z PiS-u. 

Ryszard Petru, Polska 2050 – Pan Obajtek ma coś na sumieniu i wydaje mi się, że nie 

powinien się teraz wypowiadać 

JS – Po wyborach Daniel Obajtek zajął się też własnym majątkiem. w.pl ustaliło, że 21 

listopada rano w niemal wszystkich księgach wieczystych nieruchomości, których właścicielem 

lub współwłaścicielem jest Daniel Obajtek, pojawiły się wpisy o zmianie statusu własności, 

część z nich darowizną została przepisana na syna. 

 

DR – Nieoczekiwanie elementem ustawy przedłużającej ceny energii są też wiatraki, a 

dokładnie liberalizacja lądowych elektrowni wiatrowych. Nową ustawę promuje cała nowa 

koalicja, PiS bije na alarm. 

Michał Tracz – ludziom grożą gigantyczne koszty życia. – Chodzi o koszty energii, 

całkowitą zapaść pozyskiwania jej z odnawialnych źródeł. Stąd ta ustawa i jej zapisy ułatwiająca 

pozyskiwanie energii z wiatru. Typowana na nową minister klimatu wyjaśnia: 

Paulina Hennig-Kloska, Polska 2050 – Dostarczyć energię tanią, odbudować polską 

suwerenność energetyczną. 

Ustawa pozwoli na stawianie wiatraków tylko za zgodą samorządu i po konsultacjach 

społecznych i uzależni odległość wiatraków od zabudowy od hałasu, który wytwarzają. I tak: 

minimalna odległość wiatraka od zabudowań wielorodzinnych to 300 metrów, a od 

jednorodzinnych i wiejskich to 400 metrów, ale to warunki dla najcichszych urządzeń, ale takie, 

które najczęściej są stawiane w Polsce to 500 metrów (546 metrów dla poziomu hałasu 104 dB) 

PHK – Chcemy doprowadzić do tego, żeby hałas był mniejszy od tego, jaki wytwarza 

lodówka w kuchni. 

MT – Ustawę promuje cała nowa koalicja. Ale PiS podnosi alarm: 

Anna Łukaszewska-Trzeciakowa, obecna minister klimatu w rządzie Morawieckiego – 

Najadekwatyczniejszym słowem będzie kontrowersyjna. 

MT – Kontrowersyjna – mówi dwutygodniowa minister klimatu 

Morawiecki – Jeszcze ta koalicja nie powstała, a już jest pierwsza afera, afera wiatrakowa 

MT – PiS straszy, że ustawa pozwoli na wywłaszczanie ludzi i obieranie im ziemi. 

Morawiecki – wywłaszczenie związane z budową wiatraków. 

MT – Według polskiego prawa żadna prywatna firma nikogo wywłaszczyć nie może. 

Tusk – Nie lękajcie się. My jesteśmy po to, żeby tego typu strachu, lęku o niesprawiedliwe 

działanie władzy już nigdy w Polsce nie było. 

MT – PiS idzie w zaparte: 

- składamy dzisiaj w prokuraturze  

MT – Chce, by CBA i prokuratura zajęły się projektem i jego autorami. 

W efekcie Polska jest całkowicie zależna od węgla, a elektrownie atomowe to pieśń 

przyszłości, a wiatr i słońce to gwarancja czystej i odnawialnej energii. Pierwsze czytanie 

ustawy niebawem na sejmowej komisji. 



 

DR – Izrael i Hamas oskarżają się nawzajem, kto pierwszy wznowił ataki… 

Marzanna Zielińska – Na szczęście nie staje się jeszcze bardziej zjadliwy, ale mimo to 

lekarze powszechnie zalecają: dystans, dezynfekcja, maseczka. 

Co do szczepień, Polska jako jedyna stanęła u boku Węgier, jakby nie przyjęły do 

wiadomości, że wirusów wytępić na zawsze się nie da i stanęła wzorem pozostałych państw 

unijnych szczepić swoich obywateli już od września. Szczepionka będzie od 6 grudnia. 

Skierowanie jest przypisane do konta pacjenta. 

 

DR – To najcieplejszy rok od 125 tysięcy lat. Temperatury biją rekord za rekordem i 

absolutnie nie mamy się z czego cieszyć. Czy zawróciły z kursu na katastrofę? Jutro o 18-ej. 

♣ 
2023-12-02 sobota 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,3943 

Tvn24bis – Fakty Diana Rudnik 

 

UKRAINA WALCZY – sześćsetny czterdziesty siódmy dzień 

 

DR – Nie miało prawa się wydarzyć. W nieoznakowanym radiowozie poszukiwany listem 

gończym przestępca [skuty!] strzelił do dwóch policjantów, ciężko raniąc w okolice głowy, w 

stanie krytycznym trafili do szpitala. Sprawca został zatrzymany po dziesięciogodzinnej 

obławie. [Nie podano nazwy miejscowości]. 

 

DR – Przełom po trzynastu latach. 

- Osiemnaście za 

- To, że spotykamy się tu dzisiaj, nie jest powodem do sukcesu, że dzieje się to dopiero 

teraz. 

- Władza w końcu zrozumiała, że nie da się brnąć do końca 

[Uchwała Zakopanego o przemocy w rodzinie]. 

 

DR – Na granicy polsko-ukraińskiej wciąż brak przełomu. Kryzys trwa, a do protestu 

dołączyli Słowacy. Pojutrze ruszają negocjacje w Brukseli i Polskę będzie reprezentować 

minister tak zwanego rządu dwutygodniowego. 

 

DR – Po tygodniowym rozejmie wojna wróciła do strefy Gazy… 

 

DR – Atak zimy w Europie, śnieżyce miejscami paraliżują ruch lotniczy. Stanęło lotnisko 

w Monachium, w zaspach utknęły Czechy. Są problemy z dostawą prądu… 

♣ 
2023-12-03 niedziela 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,3943 

Tvn24bis – Fakty Diana Rudnik 

 

UKRAINA WALCZY – sześćsetny czterdziesty ósmy dzień 

 

DR – Część Europy sparaliżowana, część Polski zasypana. Od uderzenia zimy zaczynamy, 

bo pod jej dyktando pracują służby, komunikacja i transport. Przez ostatnie godziny śnieżyce, 

przez najbliższe dni tęgi mróz, nawet -15℃ i to nie tylko w górach. Pogoda mocno daje się we 

znaki. 

Renata Kijowska – Bez litości. Śnieg sypał na południu, nie dając wytchnienia. 

W Krakowie spadło 30cm. Wczoraj pasażerowie lotniska w Balicach na wiele godzin na nim 

utknęli. Przewoźnicy odwoływali loty. Zima zaatakowała także kolej. Ciężkie warunki mogły 

przyczynić się do tragedii w Jaszczowie w okolicach Lublina. Mężczyźni odśnieżali tam tory: 



Andrzej Fijołek, nadkomisarz, Komenda Wojewódzka Policji w Lublinie – Nie słyszeli 

jadącego pociągu. Jeden z mężczyzn dostał się pod pociąg i zginął na miejscu, drugi z 

obrażeniami ciała przebywa w szpitalu. 

RK – Pociągi z południa Polski na północ docierały z wielogodzinnym opóźnieniem. Z 

powodu oblodzenia torów na trasie z Przemyśla do Rzeszowa uruchamiano lokomotywy 

spalinowe. Ostatniej doby w Krakowie także jazda tramwajami i autobusami była wyzwaniem: 

tramwaje wykolejały się, autobusy wypadały z drogi. W jeden wieczór było kilkadziesiąt 

interwencji. Tej nocy choć wszędzie będzie padać, to nie śnieg będzie zagrożeniem, czekają nas 

bardzo mroźne noce. Noclegownie zapełniają się. W ostatnim tygodniu listopada zamarzło w 

Polsce 8 osób. Przysypiali na przystankach, przemarzali i umierali. 

 

DR – Żeby prawo pomagało ofiarom, a nie sprawcom. Żeby przestępstwo zgwałcenia stało 

się zbrodnią. 

 

DR – Izraelska armia nadrabia czas rozejmu. Raz za razem bombarduję Gazę… 

 

DR – Rosjanie po raz kolejny zaatakowali nocą. W stronę Ukrainy poleciały rakiety i 

drony bojowe. Większość udało się zestrzelić. W ciągu dnia kolejne alarmy. A podmuch wojny 

czuć także w miejscach, gdzie teoretycznie jest spokojniej tam z kolei pospolite ruszenie, by 

pomóc tym na froncie. 

Tomasz Kanik, Winnica, Ukraina – Ukraiński barcik, który nam przypomina smalec, a 

żołnierzom domową kuchnię. Takich mniejszych i większych woreczków ze starannie 

wysuszoną żywnością powstają tu setki dziennie, a z jednej niepozornej porcji można ugotować 

5 litrów zupy. W żołnierskiej kuchni wszyscy pracują bezpłatnie w wolnym czasie. Od samego 

początku pomagają całe rodziny, razem z rodzicami pracują i dzieci. Wszystko, co tutaj trafia, 

miejscowi rolnicy przywożą za darmo. Tu nikt nie zarabia. Daleko na froncie żołnierki i 

żołnierze mają być pewni, że w domu o nich pamiętają. A tutaj, gdzie spokojniej, ludzie każdego 

dnia wojny chcą być im potrzebni. Na koniec coś, co trafia do każdej paczki – rysunek dziecka, 

bo dzieci też o żołnierzach pamiętają. 

♣ 
2023-12-04 poniedziałek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,3337 

Tvn24bis – Fakty Anita Werner 

 

UKRAINA WALCZY – sześćsetny czterdziesty dziewiąty dzień 

 

AW – Murem za prezesem Glapińskim. Członkowie zarządu NBP, bo ich zdaniem działał 

zgodnie z Konstytucją i zgodnie z najlepszą wiedzą. [Nie była zbyt duża ta wiedza]. Bo 

Trybunał Stanu byłby dla niego karą za przykładne wykonywanie obowiązków. W obronę 

prezesa Glapińskiego włączają się politycy PiS i premier. Ma włączyć się też Trybunał 

Konstytucyjny. 

Maciej Knapik – …Zamiast jasnych komunikatów były niekończące się gawędy 

ośmieszające Bank. Te działania były korzystne dla władzy PiS, nie dla Polaków. Jest autorem 

drożyzny – pada odpowiedź. 

Dariusz Joński, Inicjatywa Polska – Nie można patrzeć na to, żeby on dalej rujnował 

finanse państwa. 

MK – Rozwagę i niepodejmowanie pochopnych działań apeluje szóstka członków Rady 

Polityki Pieniężnej (Adam Lipiński, Paweł Szałamacha). W podobnym tonie pisze zarząd Banku 

(Iwona Duda, Wiesław Stanisław Jańczyk, Gabriela Masłowska, Henryk Jan Wnorowski, 

Ireneusz Krzysztof Dąbrowski)… „Formułowane są ponadto mgliste oskarżenia o podważanie 

apolityczności sprawowanej funkcji”. Konkretne jest jednak to pod oboma pismami podpisało 

się 5 byłych posłów PiS-u, jeden niedoszły poseł, jeden niedoszły europoseł PiS-u, którzy teraz 

sprawują ważne w teorii apolityczne funkcje. Adam Glapiński organizuje w Banku 

przechowalnię dla kolegów z PiS-u – padają zarzuty. To nic nie szkodzi – odpowiada PiS. 



Kazimierz Smoliński, PiS – Każdy prezes zatrudnia osoby, do których ma zaufanie. No, 

trudno żeby zatrudniać, że tak powiem, osoby nie swoje. 

MK – Rzeczpospolita dotarła do listy doradców NBP o zarobkach około 30 tysięcy (Jeży 

Żyżyński, były poseł PiS | Andrzej Daikonow, były Poseł PiS | Grażyna Ancyparowicz, członek 

rady programowej PiS | Magdalena Beyer, nie dostała się do sejmu z listy PiS-u | Cezary Mech, 

były wiceminister finansów w rządach PiS | Wojciech Jasiński, były poseł PiS, były minister 

skarbu państwa, były prezes zarządu PKN Orlen) 

Tusk – Nie zrobimy niczego, co podważyłoby w najmniejszym stopniu zaufanie do 

państwa Polskiego 

Hołownia – Trzeba rozważyć koszty i zyski 

MK – Takie ostrożne wypowiedzi liderów nikogo nie uspokoiło. 

Morawiecki – O losie Glapińskiego zadecyduje nie Trybunał Stanu, a Trybunał 

Konstytucyjny 

MK – Zarzut jest prosty: oto grupa posłów złożyła wniosek, że przepisy o Trybunale Stanu 

są niekonstytucyjne, a konkretny przepis, że aby postawić szefa NBP przed Trybunałem, 

wystarczy zwykła większość sejmowa i że od razu zostaje on zawieszony w czynnościach. 

Dotąd nikomu to nie przeszkadzało – pada odpowiedź. I łatwo przewidzieć, co powie Trybunał 

[Konstytucyjny] 

Mikołaj Małecki, doktor habilitowany, prezes Krakowskiego Instytutu Prawa Karnego, 

Uniwersytet Jagielloński – Że nie ma odpowiedzialności ministrów PiS-owskich, że nie ma 

odpowiedzialności posłów za łamanie prawa 

MK – Zawieszenie prezesa Glapińskiego skończy się apelacją do Trybunału 

Sprawiedliwości Unii Europejskiej – deklaruje z kolei wiceprezeska Banku [Marta Kightley]. 

European Central Bank, do Glapińskiego – „(…) gdyby Sejm miałby podjąć uchwałę o 

postawieniu pana w stan oskarżenia, biorąc pod uwagę, że taka uchwała prowadziłaby do 

automatycznego zawieszenia pana w czynnościach prezesa Narodowego Banku Polskiego i 

członka Rady Ogólnej. Mógłby Pan skierować taką uchwałę do Trybunału Sprawiedliwości Unii 

Europejskiej i poprosić o ocenę jej zgodności z prawem”. 

MK – Problem w tym, że orzeczenia TSUE latami były przez władze PiS-u ignorowane. 

 

AW – Moja wiara w uzyskanie większości wzrosła. – Tak mówi premier Morawiecki o 

większości dla swojego nowego rządu i ocenia tę wiarę nawet na 30%. I to ocena na półmetku 

działalności nowego rządu, który do historii ma realną szansę przejść jako dwutygodniowy. 

Premiera warto posłuchać, nie tylko jak mówi o wierze w cuda, ale jak mówi o wiatrakach, 

Napoleonie i o Jerzym Urbanie. O szczegółach: 

Jakub Sobieniowski – To pytanie najprostsze z możliwych Faktów TVN do premiera: 

TVN – Jaki jest największy sukces pana nowego rządu? 

Morawiecki – Szanowni państwo, ja bardzo się cieszę, że możemy normalnie pracować i 

zaproponować szereg bardzo dobrych rozwiązań… Pan rzecznik słusznie zauważył, że redakcja 

TVN nie ma żadnego pytania dotyczącego Lex Ploska, żadnego pytania dotyczącego afery 

wiatrakowej. A uwaga, bo na pewno TVN wytnie, oni są mistrzami cenzury, ale chcę 

powiedzieć, że tak mnie poinformowano, że wtedy kiedy wybuchłą afera wiatrakowa, Fakty 

TVN w ogóle jej nie zauważyły. To naprawdę godni następcy Jerzego Urbana. 

JS – Jerzy Urban słynął z kłamliwych konferencji prasowych. Dzisiaj na konferencji 

prasowej Mateusz Morawiecki nie mówił prawdy. Fakty już w zeszłym tygodniu informowały o 

przepisach wiatrakowych… 

Tego premier nie lubi. To lubi premier i jego ministrowie. Na to nie mógł liczyć nawet 

Jerzy Urban, nie miał takiego wsparcia PRL-owskich mediów, jakie ma dzisiaj PiS ze strony 

niektórych mediów, także na półmetku nowego rządu PiS-u i na uroczystościach radia Maryja, 

tańczyli ministrowie sprawiedliwości były i obecny, a byłemu ministrowi obrony [Macierewicz] 

tak śpiewał: dobrze, że jesteś… Tadeusz Rydzyk. 

Podcast Morawieckiego – O tym, co ważne dla Polaków… 

 

AW – Co dalej z CPK? Pytają mieszkańcy Baranowa. I sami sobie odpowiadają: Trzeba 

ten obłęd zatrzymać. Centralny Port Komunikacyjny był planem rządu PiS i ten plan był jak pole 



minowe, pełne ludzkich nieszczęść i wydanych milionów. Nie wolno wyrzucać do kosza – 

słychać teraz z obozu demokratycznej większości. 

Michał Tracz – W Baranowie i okolicach ludzie mówią, że chcą wreszcie wiedzieć, co ich 

tu czeka? Prace związane z budową już trwają, część gruntów została wykupiona, budowane są 

drogi techniczne, trwają badania terenu. To decyzje jeszcze rządu PiS-u, a teraz gdy zmienia się 

władza, ludzie czekają na jasną deklarację: Co dalej z CPK? 

Dariusz Klimczak, PSL – Ten projekt jest tak bardzo zainwestowany, tak wiele pieniędzy 

[Ile? 0,002%?] pochłonął, że nie ma mowy o tym, że on będzie skasowany. 

MT – Brzmi, jakby klamka już zapadła. Nowa władza prawdopodobnie nie wyrzuci 

projektu do kosza. [To żaden projekt, to dopiero coraz to nowe wizualizacje pomysłu]… To 

dziesiątki miliardów złotych, na razie wydatki liczy się w milionach… 

Tusk – Warianty są dwa: Albo zatrzymanie tej inwestycji, albo taka weryfikacja, że ona 

będzie racjonalna, jakaś tańsza, taka normalna. I bez krzywdy ludzi. 

MT – Wszystko wskazuje na to, że druga opcja zwycięża. 

Krzysztof Truskolaski, PO – Polska zasługuje na szybką kolej i mam nadzieję, że w tym 

zakresie ta inwestycja zostanie zrealizowana. 

[Cała Polska zasługuje na szybką kolej, ale nie tylko promieniście do Baranowa]. 

MT – Całkowite wycofanie się z projektu CPK, byłoby trudne także formalnie. Lotnisko 

budowane jest na mocy ustawy i żeby ją zmienić, potrzebny byłby podpis prezydenta. 

[Jestem absolutnie przeciwny budowie CPK. Wiem dużo o projektowaniu. Gigantycznego 

portu lotniczego nie da się przeprojektować na coś normalnego, mniejszego. To zupełnie inne 

zagadnienie. Ponadto, skoro budowę elektrowni atomowej widzi się w dziesiątkach lat, to i dla 

tak dużego lotniska samo projektowanie pochłonie ileś lat. Na razie mamy tylko ładne malunki z 

niezobowiązujących wyobrażeń paru architektów. To nie są jeszcze projekty. To nie lotnisko w 

Radomiu. Prawdziwe projektowanie musiałoby być rozpoczęte od oficjalnych założeń 

projektowych, na tej podstawie powstanie koncepcja urbanistyczna i architektoniczna, potem 

muszą być opracowane założenia techniczno-ekonomiczne i dopiero właściwy projekt 

realizacyjny. Wszystkie te etapy będą wymagały multum uzgodnień i zatwierdzeń. Cały ten 

proces to niestety nie są miesiące. Do czasu zatwierdzenia projektu realizacyjnego dziś 

wykonane jakieś robocze drogi zarosną trawą. Tu zbyt wcześnie na jakiekolwiek prace 

budowlane, to też wyrzucone pieniądze. Dopiero przyszły wykonawca ustali sposób realizacji. 

W sumie: zdamy się z pewnością na zagranicę. Na razie to „realizacja” w stylu PiS-owskim – 

sama propaganda. 

Jest i inne zagadnienie: Nie wiemy, co będzie lądować na tym gigancie. Przecież mamy 

bardzo poważną krytykę obecnych samolotów, które należą do podstawowych trucicieli 

atmosfery, samoloty muszą ulec wielkim przeobrażeniom, podobnie jak samochody, które w 

ciągu kilku lat stają się elektryczne. Do tej inwestycji potrzeba fachowców, nie Horała czy 

Truskolaski. Problem CPK powinien rozsądzić zespół ekspertów]. 

 

AW – Tragiczna informacja z Wrocławia: nie żyje jeden z policjantów postrzelonych w 

piątek przez zatrzymanego mężczyznę. Drugi z policjantów wciąż walczy o życie. 

 

AW – Wstrząsający zapis zbrodni wojennej, na filmie dokładnie widać, jak Rosjanie 

strzelają do bezbronnych ukraińskich żołnierzy. W tej wojnie zbrodnie na cywilach to 

codzienność. Kolejne rakiety spadły na bloki mieszkalne w Chersoniu. 

Andrzej Zaucha – Kolejna zbrodnia rosyjskich okupantów, która wstrząsnęła Ukrainą. 

Pokazuje ją to nagranie z drona: dwóch ukraińskich żołnierzy zaskoczonych przez Rosjan, 

wychodzi ze schronu z podniesionymi rękami. Gdy są na zewnątrz, Rosjanie ich rozstrzeliwują. 

Witalij Barabasz, szef administracji cywilno-wojskowej Awdijiwki – Oni się poddawali, 

bo skończyła im się amunicja. Nieco później, z tego co wiem, nasi żołnierze zdobyli szturmem 

tę rosyjską pozycję i wszyscy, którzy tam byli, jasna sprawa, zostali zlikwidowani. 

AZ – Do zbrodni doszło pod Awdijiwką, gdzie trwają najcięższe walki. W powietrzu 

widać ukraińskie samoloty szturmowe SU25, których zadaniem jest wspieranie żołnierzy na 

ziemi, niemal bez przerwy atakowanych przez wroga. 



Roman, ukraiński żołnierz – Parła na nas ogromna kolumna: czołgi, transportery 

opancerzone, ciężarówki. Przeszli swoją linię obrony i zaczęli frontalny atak. 

AZ – Ukraińcy się bronią, z ciągu ostatnich tygodni spalili tutaj setki rosyjskich pojazdów 

pancernych, ale to nie powstrzymuje wroga. 

Ołeksandr, ukraiński żołnierz – Mamy informację, że pod Donieckiem gromadzą siły do 

kolejnej fali ataku. Ale my jesteśmy przygotowani. 

Tomasz Kanik, Mikołajów – Rosjanie usiłują zdobyć Awdijiwkę niemal od dwóch 

miesięcy, zgromadzili ogromne siły na bardzo małym odcinku frontu, bo dowództwo rosyjskie, 

a przede wszystkim Kreml chce, zdobywając to miasto, pochwalić się jakimkolwiek wojennym 

sukcesem. Rosjanie niezwykle intensywnie ostrzeliwują też miejscowości w pobliżu linii frontu, 

terroryzując mieszkających tam ludzi. 

 

AW – Atom jest przyszłością i oficjalnie tak mówią 22 kraje w tym Polska. Ale na 

szczycie klimatycznym w Dubaju nie wszyscy są ze sobą zgodni. A do tego jeszcze 

przewodniczący właśnie dolał oliwy do ognia, do tego ognia, w którym już płonie nasza planeta. 

Monika Krajewska – Dziesiątki tysięcy ludzi na ulicach Brukseli i jedno hasło: Czas 

działać, bo nie mamy zapasowej planety. Interesy ponad 200 krajów trudno pogodzić. 

Kontrowersje wzbudza choćby wybór gospodarza szczytu. Dubaj to widać w branży paliw 

kopalnych i choć jego przywódcy zapewniają, że chcą rozsądnej i otwartej rozmowy o 

przyszłości, burze wywołują słowa przewodniczącego szczytu wypowiedziane tuż przed jego 

rozpoczęciem: 

Sułtan Ahmed al Dżaber, prezydent konferencji klimatycznej COP28, minister przemysłu i 

zaawansowanych technologii Zjednoczonych Emiratów Arabskich – „Nie ma żadnych 

naukowych dowodów ani żadnego scenariusza, który wskazuje, że rezygnacja z paliw kopalnych 

jest tym, czego potrzeba, by ograniczyć globalne ocieplenie do 1,5℃”. 

MK – Dziś minister przekonywał, że jego słowa zostały wyrwane z kontekstu i nie neguje 

wyników badań. Jego słowa wprawiły ekspertów w osłupienie. W najcieplejszym roku w historii 

zmiany czuć i widać: to fale upałów, powodzi, susz i huraganów, to coraz więcej terenów, na 

których już nie da się żyć. Możliwości odejścia od paliw kopalnych są, ale Rosja już 

zapowiedziała, że nie zgodzi się na nic, co będzie zmierzało do rezygnacji z paliw kopalnych. 

Na razie w czasie szczytu udało się osiągnąć porozumienie w sprawie funduszu wspierającego 

kraje najbardziej dotknięte katastrofą klimatyczną i choć mówi się o przekazaniu na ten cel setek 

milionów dolarów, eksperci szydzą, że to kropla w morzu potrzeb. Na szczycie jest Andrzej 

Duda. Szczyt potrwa do 12 grudnia. 

 

AW – Dziś Barburka – święto górników… 

♣ 
2023-12-05 wtorek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,3233 

Tvn24bis – Fakty Anita Werner 

 

UKRAINA WALCZY – sześćsetny pięćdziesiąty dzień 

 

AW – Nie żyją obaj policjanci, którym strzelił w głowę skuty kajdankami i przewożony w 

wozie mężczyzna. 

 

AW – Trybunał Sprawiedliwości Unii jak koło ratunkowe. Ten sam Trybunał, którego 

wyroków PiS nie uznaje. Ten sam, którego kompetencje w Polsce chciałby ograniczyć minister 

Ziobro. Tym razem TSUE miałby uratować prezesa Glapińskiego przed możliwym 

postawieniem go przed Trybunałem Stanu. Tak przynajmniej widzi to zarząd NBP. 

Hołownia – Nie ma w tej chwili wniosku o Trybunał dla Adama Glapińskiego. Nikt z nas 

nie będzie wykonywał żadnych gwałtownych ruchów, które złotemu mogłyby zaszkodzić. Po 

prostu poczucie odpowiedzialności. 



Maciej Knapik – Mimo tych zapewnień zarząd NBP mówi o apelacji do Trybunału Stanu 

Unii Europejskiej, powołuje się przy tym na wcześniejsze orzeczenia TSUE, praktykę i przepisy 

stosowane w Unii. 

Rafał Sura, członek zarządu NBP, wypowiedź z wczoraj – Trybunał Sprawiedliwości Unii 

Europejskiej orzekł ten środek za zbyt daleko idący. 

Marta Kightley, wiceprezeska NBP, wypowiedź z wczoraj – Taką decyzję można było 

skarżyć do TSUE. 

MK – NBP przywołuje też list szefowej Europejskiego Banku Centralnego, która sugeruje 

właśnie zwrócenie się do Trybunału Sprawiedliwości w Luksemburgu. 

[Ale to już wczoraj było szeroko omówione]. 

Krzysztof Kwiatkowski, koło senackie Niezależni i samorządni – Ale jest w tym coś 

optymistycznego, prezes Glapiński udowadnia nam, że należy mieć wiarę i zaufanie do 

instytucji europejskich. 

MK – Dosłownie kilka dni przed wyborami w długim przemówieniu prezes Glapiński 

Unią Europejską straszył: 

Glapiński – Dopiero co zyskano suwerenność i potem utracono. | Grożenie grubym kijem. 

| Polska jest zbyt dumnym krajem, żeby to znosić. Gdybym był Brytyjczykiem, to byłbym za 

tym, żeby wyjść z Unii Europejskiej. 

MK – Komentarz jest zbyteczny. Rozliczenia odchodzącej władzy muszą się odbywać 

zgodnie z prawem, także europejskim. I tu pojawia się Trybunał Konstytucyjny, który znów 

przełożył posiedzenie w ostatniej chwili. A chodziło o wyrok, który właśnie miał ograniczyć 

kompetencje TSUE w Polsce, tego samego Trybunału, na który teraz powołuje się prezes 

Glapiński. Wniosek składał minister Ziobro, a niekonstytucyjne miało być nakładanie kar na 

Polskę za uchylanie się od europejskich orzeczeń. 

Marcin Matczak, profesor, Wydział Prawa i Administracji UW – Mnie się wydaje, że tam 

w tym Trybunale Konstytucyjnym jest jedna wielka panika i ta ich władza, ten ich protektor i 

mecenas przegrał, teraz jest władza nowa. I moim zdaniem oni nie wiedzą już, co mają zrobić 

Hołownia – Trybunał Konstytucyjny robi wiele, żeby go poważnie nie traktować. 

 

AW – Leczenie psychiatryczne dzieci w ścisku, na korytarzu. [Chodzi brak psychiatrów i 

w konsekwencji jeden psychiatra musi leczyć zbyt dużo dzieci i na dodatek w złych warunkach]. 

 

AW – Minister sprawiedliwości informuje, że prokuratura wszczęła śledztwo w sprawie 

podejrzenia korupcji podczas przygotowania ustawy wiatrakowej. Marszałek Sejmu odpowiada 

na to krótko: To jednoznaczna deklaracja polityczna prokuratury. 

 

AW – Po polskiej stronie granicy wciąż protest i blokada, po stronie ukraińskiej kierowcy, 

którzy wracają na pusto, czekają 7 dni. [Nie rozumiem]. Unijna komisarz grzmi, że rząd w 

Polsce umywa ręce. 

 

AW – Zima nie będzie łatwa – mówi doradca prezydenta Ukrainy. Ukraina przekonuje 

dziś amerykańskich senatorów, jak ważna i potrzebna jest amerykańska pomoc. Żeby nie dać 

Putinowi otworzyć drzwi do Europy wschodniej, jeden dzień walk kosztuje około 136 milionów 

dolarów. 

Anna Czerwińska – Ukraińska armia na niektórych odcinkach frontu przechodzi do 

defensywy – to słowa: Michajło Podolak, doradca prezydenta Ukrainy. Ukraińcy zwiększają 

produkcję broni i chcą przyspieszyć rozmowy z sojusznikami o dostawach sprzętu. 

 

Wszystko poszło nie tak, pisze The Washington Post w analizie poświęconej ukraińskiej 

ofensywie, w ciągu niemal pół roku Ukraińcy zdołali przesunąć się o zaledwie 19 kilometrów. 

Lindsey Graham, senator Partii Republikańskiej – Nie zagłosuję za żadną pomocą, dopóki 

nie zabezpieczymy naszej granicy. Potrzebujemy reformy. Demokraci nie chcą tego zrobić. Nie 

pomogę Ukrainie, póki sami nie pomożemy sobie [A tym samym pomogę Putinowi]. 

Marcin Wrona, Waszyngton – W Waszyngtonie pełna ofensywa dyplomatyczna Kijowa na 

Kapitolu z przywódcami obu partii w obu Izbach spotyka się dziś szef Ukraińskiej Rady 



Najwyższej. Pomoc dla Ukrainy, ale także dla Izraela stała się politycznym zakładnikiem walki 

o powstrzymanie nielegalnej imigracji. W tle są oczywiście przyszłoroczne wybory do Kongresu 

i coraz większe obawy Amerykanów, spowodowane sytuacją na granicy z Meksykiem. 

Angus King, amerykański senator niezrzeszony – Pchnięcie Ukrainy w ręce Putina byłoby 

historycznym błędem, który prześladowałby kolejne pokolenia w naszym kraju. To 

podważałoby naszą wiarygodność wobec sojuszników, zdestabilizowałoby Europę 

i otworzyłoby Putinowi drzwi do Europy wschodniej. 

AC – By przekonać nieprzekonanych, Ukraińcy podają konkretne liczby: jeden dzień walk 

kosztuje około 136 milionów dolarów. 

Oksana Markarowa, ambasadorka Ukrainy w Stanach Zjednoczonych – Pod rosyjską 

okupacją wciąż jest 2800 ukraińskich miast i wsi. Ludzie tam byli i są torturowani. 12 milionów 

Ukraińców to przesiedleńcy wielu naszych rodaków zginęło. 

 

AW – W szpitalu psychiatrycznym w Gdańsku nie będzie na razie nowych przyjęć ani 

dzieci, ani młodzieży. Jak prowadzić terapię w takim ścisku, kiedy na planowych 46 łóżkach jest 

aż 69 pacjentów? Dzieci i młodzież naprawdę mają problemy, które same nie znikną. 

♣ 
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UKRAINA WALCZY – sześćsetny pięćdziesiąty pierwszy dzień 

 

AW – Plan na poniedziałek, bo to kluczowy politycznie sejmowy dzień: 

10:00 – exposé premiera Morawieckiego 

15:00 – głosowanie nad wotum zaufania dla jego dwutygodniowego rządu 

Większości sejmowej ten premier nie ma, więc co będzie dalej, o tym: 

Katarzyna Kolenda-Zaleska – Tak, to będzie relacja z Sejmu, choć widać kino (Kinoteka 

Multiplex), bo tu w kinie za darmo przez cały dzień będzie można oglądać obrady Sejmu. 

Zainteresowanie jest ogromne, uruchomione zostaną kolejne sale. Jest już szczegółowy plan na 

dzień, w którym PiS pożegna się z władzą. W poniedziałek będzie exposé Mateusza 

Morawieckiego i głosowanie nad wotum zaufania dla jego rządu, A potem tego samego dnia 

zgłoszenie kandydatury Donalda Tuska na premiera i głosowanie nad jego wyborem. A teraz 

plan w szczegółach: 



PONIEDZIAŁEK 

11 grudnia 2023 roku 

 

10:00 – Mateusz Morawiecki wygłosi eksposé 

Po tym wystąpieniu rozpocznie się DEBATA 

15:00 – głosowanie nad wnioskiem o wotum zaufania dla rządu Mateusza 

Morawieckiego 

Morawiecki nie ma większości i nie ma szans na uzyskanie wotum. PiS po 8 latach musi 

oddać władzę. Nie uzyska. Lecz PiS wbrew faktom upiera się, że to możliwe. Pozostańmy przy 

faktach. Gdy Sejm odrzuci exposé Morawieckiego, nastąpi przerwa. 

15:05 – 16:30 – PRZERWA – zgłaszanie kandydatów na premiera 

16:30 – 20:00 – DEBATA 

20:00 – GŁOSOWANIE – wybór Donalda Tuska na premiera 

Barbara Nowacka, Inicjatywa Polska – Już dosyć tej farsy. Pod przykrywką, rządu, który 

udaje, że pracuje, działają grupy przestępcze łupiące Polskę. 

KKZ – KO już zbiera podpisy pod kandydaturą Donalda Tuska. 

Tomasz Siemoniak, KO, PO – Z pełnym przekonaniem, że to ważna sprawa i im prędzej 

się wykażę, tym lepiej. 

KKZ – Pod kandydaturą ma się podpisać cała Koalicja – 248 posłów. Wybór ma być 

formalnością. PiS już nic nie może zrobić, ale może utrudniać. Po upadku dwutygodniowego 

rządu PiS teoretycznie może zgłosić kolejnego kandydata jako konkurenta dla Tuska. To tylko 

utrudni to, co nieuchronne. A kandydaci na ministrów, z którymi dziś spotykał się premier, się 

irytują, bo jak mówią, są gotowi do pracy od dawna. 

Nie tylko poniedziałek, ale i wtorek może przyciągnąć tutaj [do sal kinowych] sejmowych 

kinomanów. 

WTOREK 

12 grudnia 2023 roku 

 

9:00 – Donald Tusk wygłosi eksposé 

DEBATA 

15:00 – 15:15 – głosowanie nad wnioskiem o wotum zaufania dla rządu 

Donalda Tuska 

 

AW – Ważne dla Polaków pytanie: Ile zapłacimy w przyszłym roku za prąd, gaz i ciepło? 

Czy spadną na nas jak grom z jasnego nieba kosmiczne podwyżki? W Sejmie jest ustawa, która 

ma Polaków uchronić, która do czerwca zamraża ceny energii. 

 

AW – Poważna sprawa. Złodzieje w ministerstwie [Klimatu i Środowiska]. 

- Od 10 lat dla celów edukacyjnych stała gablota. 

- Zginęły eksponaty wykonane z kości słoniowej. 

 

AW – Prezydent Duda podpisał zmianę regulamin u Sądu Najwyższego. Co to znaczy? A 

na przykład to, że nieprawidłowo powołani neo-sędziowie będą mogli sami w swojej sprawie 

stwierdzić, że nieprawidłowo powołani wcale nie są. Czy z pomocą prezydenta właśnie odbywa 

się legalizowanie bezprawia? – pyta: 

Maciej Knapik – Oto rozporządzenie prezydenta z kontrasygnatą Morawieckiego: 

5 grudnia 2023 r. Kluczowa zmiana to obniżenie kworum potrzebnego do podjęcia 

uchwały Sądu z 2/3 liczby sędziów do ½. Ta zmiana oznacza, że w imieniu całego Sądu 

Najwyższego będą się mogli wypowiadać tylko tak zwani neo-sędziowie. 

Michał Laskowski, sędzia Sądu Najwyższego – Sami „nowi” sędziowie będą mogli podjąć 

uchwały w imieniu całego składu Sądu Najwyższego. Starzy sędziowie nie będą mogli podjąć 

uchwały bez neo-sędziów, bo będzie ich za mało, będą mogli sobie głosować przeciw albo będą 

mogli nie przyjść, a i tak niczego to nie zmieni. 



MK – Prawidłowo powołani sędziowie – jest ich 44. Tak zwanych neo-sędziów jest już 

57. Po obniżeniu kworum do połowy, zyskali, co widać, decydujący głos. To po to, aby 

usprawnić pracę słyszymy. 

Krystian Markiewicz, prezes Stowarzyszenia Sędziów Polskich „IUSTITIA” – Pan 

prezydent za pięć dwunasta stara się zrobić wszystko, żeby ochronić neo-sędziów w Sądzie 

Najwyższym. 

MK – Teraz neo-sędziowie swoją własną uchwałą będą mogli sami się zalegalizować. – 

słyszymy. Rzeczywistość jest taka że wyroki wydawane przez neo-sędziów są podważane. 

Ostatnio Trybunał Praw Człowieka przysądził Lechowi Wałęsie 30 tysięcy euro odszkodowania, 

dodając, że takich spraw ma prawie 500. Dla prezydenta najwyraźniej to nie jest argument. 

Markiewicz – Musimy na nowo zbudować Sąd Najwyższy, który będzie miał zaufanie 

społeczne. 

 

AW – Nieważne jak trudne to jest, uda nam się. – Tak prezydent Ukrainy mówi do 

Ukraińców w dniu święta Sił Zbrojnych. Te siły zbrojne zestrzeliły właśnie rosyjski bombowiec. 

Ale żeby wygrywać i robić postępy potrzebują wojskowej pomocy. W amerykańskim Kongresie 

w sprawie tej pomocy trwa spór. 

 

AW – Smog atakuje na południu. Już są czterokrotnie przekroczone normy 

♣ 
2023-12-07 czwartek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,3334 

Tvn24bis – Fakty Anita Werner 

 

UKRAINA WALCZY – sześćsetny pięćdziesiąty drugi dzień 

 

AW – Sejmowe emocje i komisje śledcze, ta od wyborów kopertowych pierwsza, która 

będzie działać. Wyborcy oczekują, jak przepalono 80 milionów złotych. 

 

AW – 19 szefów ministerstw i 4 ministrów bez teki. Skład rządu Donalda Tuska to już nie 

jest tajemnica. Jasne są nazwiska, jasna jest odpowiedzialność. [Ale nazwiska zapiszemy, gdy 

usłyszymy w Sejmie]. 

 

AW – Strefa czystego transportu i silnych emocji. [To czystym powietrzu, ale bez 

konkretów]. 

 

AW – Komendant główny policji oficjalnie dziś odchodzi ze stanowiska. Generał Jarosław 

Szymczyk. Ten sam, który w swoim gabinecie odpalił granatnik. I ten sam, którego policja 

pałowała kobiety. [I to metalowymi rurkami]. A jednej tuż po proteście złamała rękę. Ten sam, 

którego policja zgodnie z policyjnym hasłem „miała pomagać i chronić”. [Mam nadzieję, że 

Morawiecki jutro nie powoła następcy]. 

 

AW – Prezes NBP dziś miał głos i dziś był wyjątkowo oszczędny w słowach, także wtedy, 

kiedy podkreślał, że Narodowy Bank Polski jest apolityczny. 

ZARZĄD NBP 

Adam Glapiński, Marta Kightley, Adam Lipiński PiS, Marta Gajęcka, Paweł 

Mucha PiS, Piotr Pogonowski PiS, Rafał Sura, Paweł Szałamacha PiS, Artur 

Soboń PiS. 

Wśród doradców prezesa NBP z pensją 30 tysięcy złotych są [to wszyscy doradcy] 

Jerzy Żyżyński – były poseł PiS 

Andrzej Diakonow, były poseł PiS 

Grażyna Ancyparowicz, członkini rady programowej PiS (2014 r.) 

Magdalena Beyer, nie dostała się do Sejmu z list PiS 

Cezary Mech, były wiceminister finansów w rządach PiS 



Wojciech Jasiński, były minister skarbu państwa, były prezes zarządu PKN 

ORLEN 

 

AW – Szczyt okrucieństwa w wojnie  Izraela z HAMAS-em i uwaga: bardzo drastyczne 

zdjęcia i drastyczne relacje. Bo tak ta wojna wygląda. [Darujemy sobie]. 

 

AW – Putin nie zrezygnował z planu podbicia całej Ukrainy i w pełni rozumiem, czemu 

Polacy są tym zaniepokojeni. Ale to co oczywiste jest dla rzecznika Rady Bezpieczeństwa 

Narodowego USA, nie jest ważne dla Republikanów. Projekt ustawy o przekazaniu Ukrainie 61 

miliardów dolarów pomocy nie przeszedł przez amerykański Senat. Co zatem będzie dalej, o 

tym: 

Chuck Schumer, Partia Demokratyczna – Jeśli Republikanie w Senacie w krótce nie 

zaczną poważnie myśleć o pakiecie bezpieczeństwa narodowego, Władimir Putin przejdzie 

przez Ukrainę i Europę. 

Andrzej Zaucha – Projekt blokują Republikanie, którzy chcą pieniędzy na 

zabezpieczeniem granicy z Meksykiem przed napływem nielegalnych imigrantów. 

Ryszard Schnepf, były ambasador RP w USA – Również Republikanie chcą wyparcia 

Rosjan z terenu Ukrainy. Nie mam co do tego wątpliwości. Wielu Republikanów znam 

osobiście, kongresmenów. Natomiast tu idzie o politykę, a więc ugranie jakichś tam kwestii, na 

których bardzo zależy Republikanom ze względu na ich elektorat. 

AZ – Pentagon ogłosił 52-i pakiet pomocy wojskowej dla Ukrainy, głównie amunicja i 

rakiety, wart zaledwie 75 milionów dolarów, być może, że ostatni, bo praktycznie skończyły się 

przyznane wcześniej fundusze. Pytał o to korespondent Faktów w Waszyngtonie. 

John Kirby, Rada Bezpieczeństwa Narodowego Stanów Zjednoczonych – Putin nie 

zrezygnował z planu podbicia całej Ukrainy, wymazania z mapy Europy niepodległego 

ukraińskiego narodu. A jeśli zdobędzie Ukrainę, to będzie już na wschodnie flance NATO. 

Zupełnie rozumiem, dlaczego Polacy są tym zaniepokojeni. My jesteśmy tym zaniepokojeni. 

O utrzymanie pomocy przynajmniej na dotychczasowym poziomie, apelował prezydent 

Zełenski podczas wirtualnego spotkania szefów państw Grupy G7. 

Zełenski – Rosja ma nadzieję tylko na jedno, że w przyszłym roku załamie się 

konsolidacja świata. Rosja uważa, że Ameryka i Europa okażą słabość i nie utrzymają wsparcia 

dla Ukrainy. 

AZ – Brak amerykańskich pieniędzy dla tych ludzi, gdzie pod Awdijiwką toczą się 

najcięższe walki, to tragedia. Już teraz ukraińscy dowódcy mówią, że na całym obszarze walk 

przeszli do obrony. Jednak każdy następny dzień dla osłabionej Ukrainy, to kolejne ofiary. 

Prezydent Zełenski odwiedził szpital w Kijowie, w którym leczą się dzieci okaleczone przez 

wojnę… 

 

AW – Były wiceminister i parlamentarzysta PiS zatrzymany przez CBA. Adam G. był 

wiceministrem energii i nadzorował górnictwo. Jest podejrzany między innymi o korupcję i 

pomoc w wystawianiu fałszywych faktur. Sąd zdecydował o jego aresztowaniu. 

 

AW – Awantura w Warszawie. Na sesji rady miasta sporo dziś było krzyku o 

zatwierdzoną strefę czystego transportu. Chodzi o stare auta, które najbardziej trują środowisko. 

A co to znaczy stare i co to znaczy trują – wyjaśniał sam prezydent Warszawy i to wcale emocji 

nie uspokoiło. 

Jarosław Kostkowski – Strefa czystego transportu ma powstać za pół roku [lipiec 2024] 

Granica strefy ma oznaczać dojazd do Warszawy Zachodniej, dojazd do wszystkich parkingów z 

wyjątkiem jednego i zakłada, że ulice graniczne będą poza strefą czystego transportu. 

Dariusz Figura, radny Warszawy PiS – Niech tutaj pojawi się inicjator tego zamieszania 

pan prezydent Trzaskowski, który zamiast lansować się w ciepłych krajach, stanie tutaj przed 

mieszkańcami. [Bo mieszkańcy chcą smogu]. 

JK – Ze szczytu klimatycznego w Dubaju, prezydent podniósł temperaturę: 

Rafał Trzaskowski – Możesz się pozbyć samochodu, który dwadzieścia kilka lat 

i przesiąść się na samochód, który ma lat10 czy 12… 



Tomasz Rostkowski, profesor, Szkoła Główna Handlowa, aktywista ruchu „stop korkom” 

– Biedni ludzie mają kupować bardzo kosztowne auta, bo umówmy się, że to na kilometr 

pachnie jakimś, powiedziałbym, jakimś mocnym lobbingiem, bo nawet jeśli jest to przez wiele 

osób robione nieświadomie. 

JK – Podobne protesty były w Krakowie, tam strefa się rozszerza. Za pół roku strefa ma 

objąć całe Stare Miasto. Decyzję miasta do sądu administracyjnego skarży wojewoda. W 

Europie najwięcej takich stref jest w Italii i w Dojczlandzie. W 2025 roku ma dołączyć 

Wrocław. 

Rafał Krenke, profesor, dziekan Wydziału Lekarskiego, Warszawskiego Uniwersytetu 

Medycznego – Fakty jasne, można tym faktom zaprzeczać, rak płuca powoduje rocznie więcej 

zgonów niż rak piersi. 

Michał Olszewski, wiceprezydent Warszawy – Jeśli państwo pytacie, jakie lobby za tym 

stoi, odpowiadam wprost, lobby, które dba o zdrowie mieszkańców Warszawy. 

♣ 
2023-12-08 piątek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,3303 

Tvn24bis – Fakty Grzegorz Kajdanowicz 

 

UKRAINA WALCZY – sześćsetny pięćdziesiąty trzeci dzień 

 

GK – Wypłata 800+. 30% podwyżki dla nauczycieli, audyt w ministerstwach i powołanie 

wojewodów – znamy pierwsze decyzje, jakie podejmie rząd Donalda Tuska. Dziś poznaliśmy go 

już oficjalnie. To koniec spekulacji i niespodzianek. 

Arleta Zalewska – W tym gronie spotkali się po raz pierwszy. Kandydat na premiera na 

godzinną rozmowę do Senatu zaprosił dziś wszystkich kandydatów na ministrów. Stworzenie 

nowego składu Rady Ministrów trwało od miesiąca, to były narady, rozmowy, negocjacje w 

gronie liderów czterech koalicyjnych partii. A potem podczas już indywidualnych rozmów z 

kandydatami. Na tym roboczym spotkaniu Donald Tusk miał wymienić i omówić listę decyzji, 

które poszczególni ministrowie będą musieli podjąć natychmiast, jak tylko wejdą do resortów, 

najprawdopodobniej w środę. 

Tusk – Dzisiaj ta krótka odprawa przyszłego gabinetu polegała na informacjach, których 

oczekiwałem od przyszłych pań i panów ministrów, o tych decyzjach, które mogą zatrzymać na 

przykład bardzo niebezpieczne zdarzenia. Albo gigantyczne wydatki, na jakie zdecydował się 

PiS w tych tygodniach i dniach po wyborach. 

AZ – Wielu z tych polityków, którym Donald Tusk złożył propozycję wejścia do rządu – 

to jego autorskie pomysły: Bartłomiej Sienkiewicz do Ministerstwa Kultury; Adam Bodnar za 

Zbigniewa Ziobrę do sprawiedliwości czy Barbara Nowacka za Przemysława Czarnka do 

edukacji. To politycy, którzy mają wykonać bardzo konkretne zadania, które będą wymagały 

determinacji i szybkich decyzji. Nowe ministerstwa w Kancelarii Premiera będą dotyczyły 

polityki senioralnej i społeczeństwa obywatelskiego. 

 

SKŁAD RZĄDU 

Donald Tusk – premier 

Władysław Kosiniak-Kamysz – wicepremier , Ministerstwo Obrony Narodowej 

Krzysztof Gawkowski – wicepremier, Ministerstwo Cyfryzacji 

Koalicja Obywatelska 

Adam Bodnar – Ministerstwo Sprawiedliwości 

Radosław Sikorski – Ministerstwo Spraw Zagranicznych 

Adam Szałapka – minister do spraw Unii Europejskiej 

Marcin Kierwiński – Ministerstwo Spraw Wewnętrznych i Administracji 

Tomasz Siemoniuk – Koordynator Służb Specjalnych 

Bartłomiej Sienkiewicz – Ministerstwo Kultury 

Jan Grabiec – Szef Kancelarii Prezesa Rady Ministrów 

Andrzej Domański – Ministerstwo Finansów 

Borys Budka – Ministerstwo Aktywów Państwowych 



Sławomir Nitras – Ministerstwo Sportu i Turystyki 

Barbara Nowacka – Ministerstwo Edukacji 

Izabela Leszczyna – Ministerstwo Zdrowia 

Marzena Okła-Drewnowicz – Minister – członek Rady Ministrów, 

minister do spraw polityki senioralnej 

Marzena Czarnecka – Ministerstwo Przemysłu 

Polskie Stronnictwo Ludowe 

Dariusz Klimczak – Ministerstwo Infrastruktury 

Krzysztof Hetman – Ministerstwo Rozwoju Technologii 

Czesław Siekierski – Ministerstwo Rolnictwa i Rozwoju Wsi 

Polska 2050 

Paulina Hennig-Kloska – Ministerstwo Klimatu i Środowiska 

Katarzyna Pełczyńska-Kloska – Ministerstwo Funduszy i Polityki Regionalnej 

Agnieszka Buczyńska – minister – członek Rady Ministrów 

Lewica 

Agnieszka Dziemianowicz-Bąk – Ministerstwo Rodziny i Polityki Społecznej 

Katarzyna Kotula – Minister – członek Rady Ministrów, minister do spraw 

Równości 

Dariusz Wieczorek – Ministerstwo Nauki i Szkolnictwa Wyższego 

 

AZ – Nowym resortem będzie Ministerstwo Przemysłu, który obejmie Marzena 

Czarnecka, to resort z siedzibą w Katowicach, który dopiero powstanie. 

Donald Tusk – Nikt nie powinien siedzieć na swoim urzędzie, ci ludzie będą pracowali 

cały czas w zespołach doraźnie tworzonych do rozwiązywania problemów, bo większość tych 

problemów ma charakter interdyscyplinarny. 

AZ – Praktycznie w każdym resorcie na funkcjach wiceministrów będą też przedstawiciele 

każdej z koalicyjnych partii. 

[Ale czy Koalicja jest potwierdzona prawem? Czy też tak przez grzeczność zwiemy ją 

koalicją?] 

 

GK – Komisje do spraw wyborów kopertowych powołano bez jednego głosu sprzeciwu. 

Już są kandydaci, by w niej pracować. PiS wystawia między innymi: Przemysława Czarnka i 

Waldemara Budę. Platforma ? i Jacka Karnowskiego. Pozostałe kluby też będą miały 

przedstawicieli w komisji. 

Kandydaci do Komisji Śledczej 

ds. wyborów kopertowych 

Mariusz Krystian PiS; Waldemar Buda PiS; Paweł Jabłoński PiS; Przemysław Czarnek 

PiS; Jacek Karnowski PO; Dariusz Joński PO; Magdalena Filiks PO; Agnieszka Kłopotek PSL; 

Witold Tumanowicz Konfederacja; Anita Kucharska-Dziedzic Lewica; Bartosz Romanowicz 

Polska 2050. 

Tomasz Trela, Nowa Lewica – Można go lubić, można go nie lubić, ale nad tą 

kandydaturą można się zastanowić. Ale ja będę rekomendował koleżankom i kolegom, żebyśmy 

przyjęli zasadę: był ktoś w rządzie PiS, nie powinien zasiadać w komisji śledczej, to powinna 

być pewna zasada, którą się kierujemy. Zaraz Okaże się w sprawach Pegazusa w komisji 

śledczej będzie pan Ziobro, Kamiński. 

Jakub Sobieniowski – Kandydatem na przewodniczącego komisji śledczej do spraw 

wyborów kopertowych jest Dariusz Joński PO, śledczy w czasach opozycji. Jacek Karnowski 

PO, były prezydent Sopotu jest zorientowany w sprawach samorządowych, Magdalena Filiks 

PO skutecznie punktowała działania PiS-u i Suwerennej Polski. Pozostałe kluby skierowały do 

Komisji po jednym przedstawicielu i w przyszłym tygodniu zacznie się rozstrzyganie 

wątpliwości kadrowych. 

Szymon Hołownia, marszałek Sejmu – Te zastrzeżenia zostaną rozpatrzone przez 

prezydium Sejmu w poniedziałek. Prawdopodobnie w poniedziałek zdążymy to zrobić, tak żeby 

12-go po południu po wyborze Premiera Tuska powołać skład pierwszej komisji śledczej. 



JS – W PiS-ie mówi się o trzech fajterach [«bokser wykazujący na ringu inicjatywę»], 

którzy mają zniechęcić sejmową większość do tworzenia następnych komisji. Taka chęć jest, ale 

PiS liczy, że przede wszystkim Przemysław Czarnek zdominuje pracę komisji, tak jak wczoraj 

próbował zdominować debatę o nim. Obciążał winą ówczesną opozycję, chociaż to nie ona 

organizowała wybory kopertowe bez odpowiednich przepisów. To nie ówczesna opozycja 

wydawała pieniądze i polecenia poczcie. A Poczta w kompromitujący sposób próbowała 

zmuszać do współpracy samorządy. Raport z ustaleń Komisji Śledczej w sprawie wyborów 

kopertowych ma być gotowy przed wyborami samorządowymi. 

 

GK – To na razie zaliczka, ale kwota robi wrażenie: 5 miliardów euro dostanie Polska w 

ramach programu odchodzenia od paliw kopalnych i inwestycji w zielone technologie. Bruksela 

zaakceptowała zmiany w Polskim Krajowym Planie Odbudowy. 

Maciej Sokołowski, Bruksela – Po tym jak zielone światło zapaliła Komisja Europejska, 

dziś niemal wszyscy unijni ministrowie zaakceptowali zmiany w polskim KPO. Od głosu 

wstrzymała się jedynie Holandia, tym samym do Polski popłyną pierwsze pieniądze z Funduszu 

Odbudowy ponad 5 miliardów euro, to zaliczka Programu… przeznaczonego na odchodzenie od 

rosyjskich paliw kopalnych i w inwestycje w zielone technologie. Środki trafią między innymi 

na odnowienie sieci energetycznych na wsi, morskie farmy wiatrowe, czy też budowę 250-cio 

kilometrowego gazociągu z Gdańska na południe kraju. 

Andrzej Kosztowiak z Brukseli, minister finansów PiS – Możemy śmiało powiedzieć, że 5 

miliardów euro dla Polski już jest de facto w tym momencie zwalniane, możemy je już 

wykorzystywać, choć trzeba też jasno powiedzieć, że pieniądze z KPO już zostały 

zaangażowane, duża część z tych pieniędzy będzie refinansowana. [WŁAŚNIE! PiS już je 

wydał]. 

Maciej Sokołowski – Decyzje o zaliczce była techniczna. Ministrowie w ogóle nie brali 

pod uwagę kwestii praworządności, ani żadnych kamieni milowych. Ale ta zaliczka nie oznacza, 

że polskie środki z KPO zostały odblokowane… Kwota, o którą toczy się gra sięga 60 miliardów 

euro. 

GK – Inwestycja nie zabezpiecza interesów państwa w tym Orlenu. Jednoznacznie 

negatywna jest ocena ABW dla budowy przez jedną ze spółek Orlenu i prywatnego biznesmena 

małych reaktorów jądrowych. Donald Tusk widzi tu bezprecedensową wymianę ciosów na 

koniec kadencji rządu PiS-u. 

Michał Tracz – Nowa większość ostrzega, eksperci nie dowierzają. Chodzi o decyzje 

dwutygodniowej ministerki klimatu, a ta da właśnie dała zielone światło Orlenowi i jego spółce 

na budowę tak zwanych małych elektrowni atomowych. Ale uwaga: wbrew rekomendacji 

Agencji Bezpieczeństwa Wewnętrznego. Mikro i małe elektrownie jądrowe ma wybudować 

spółka powołana przez Orlen i prywatną firmę. Do rozpoczęcia budowy jest potrzebna tak 

zwana decyzja zasadnicza ministerstwa klimatu, poprzedzona opinią ABW, a ta okazałą się być 

negatywna. 

Borys Budka w Sejmie – Polskie służby mówią wyraźnie o zagrożeniu interesów Polski 

MT – Mimo to ministerstwo środowiska wydało pozytywną decyzję, a na jej mocy 

pierwsze małe elektrownie atomowe mają stanąć (Włocławek, Ostrołęka, Stalowa Wola, 

Kraków Nowa Huta, Dąbrowa Górnicza, wieś Stawy Monowskie) [buduje ORLEN SYNTHOS 

GREEN ENERGY].  

[Ale pamiętam, ta firma amerykańska nie wybudowała żadnej mikro elektrowni atomowej 

i budując mikro elektrownie w Polsce, będzie je w Polsce wypróbowywać!] 

Donald Tusk – Macie państwo wyobrażenie, ile tam się złych rzeczy dzieje, skoro na 

niektóre rzeczy musi reagować nawet dzisiaj ta będąca pod kontrolą PiS-u służba, jaką jest 

Agencja Bezpieczeństwa Wewnętrznego, 

MT – ABW nie informuje o szczegółach, ale ta atomowa spółka pisze, że „postępowanie 

ABW (…) trudno określić inaczej niż jako niekompetentne i nieodpowiedzialne” źródło: Orlen 

Synthos Green Energy 

MT – Agencję w obronę wziął Mariusz Kamiński, pisząc: „inwestycja w sposób 

nienależyty zabezpiecza interesy Skarbu Państwa, w tym spółki Orlen” 



Piotr Niemczyk, ekspert bezpieczeństwa, były oficer Urzędu Ochrony Państwa – 

Wiarygodna opinia ABW musi być, moim zdaniem, bezkrytycznie przyjęta (…) Jeżeli 

oficerowie ABW widzą, że to jest inwestycja o strategicznym znaczeniu dla Polski, jeszcze do 

tego może nieść za sobą jakieś nietypowe, nowe w Polsce zagrożenie, no to ich obowiązkiem 

jest działać, ustalić i przekazać informacje. 

MT – Formalnie opinia dla ministerstwa nie jest wiążąca, ale działanie wbrew tej opinii 

jest co najmniej dziwne. 

Jakub Wiech, energetyka24.com – Mamy do czynienia z bardzo kontrowersyjną sytuacją. 

Służba, która odpowiada za kontrwywiad mówi NIE, a ministerstwo [dwutygodniowe] mówi 

TAK. 

MT – O co więc chodzi? 

Barbara Nowacka, Inicjatywa Polska – Doskonale wiedzą, że czas się kończy i zaczynają 

się kłócić. Gigantyczny skok na państwo. I ta szarańcza nie chce się opanować. 

MT – A to głos odchodzącego rządu 

Łukasz Schreiber w Sejmie, PiS – Oskarżać polski rząd o to że troszczy się o polskie firmy 

i o spółki skarbu państwa. To jest genialne. 

Donald Tusk – Ta wojna domowa w tak ważnej sprawie musi budzić największy niepokój. 

Dariusz Wieczorek, Nowa Lewica – Nowy rząd musi zrobić bilans otwarcia i audyt w 

ogóle tych wszystkich inwestycji. 

MT – Część ekspertów obawia się, że zawierucha może spowodować opóźnienie budowy 

elektrowni atomowych w Polsce. A o tym jak bardzo są potrzebne są rozwiązania inne niż 

energia z węgla, niech świadczy ta mapa, to jakość powietrza dziś po południu, Polska wciąż jest 

kopciuchem Europy, co odbija się na zdrowiu nas wszystkich. 

 

GK – Koniec jego ministerialnej kariery, można już liczyć w godzinach, ale Mariusz 

Błaszczak nie wypuszcza długopisu z ręki. Podpisał dziś umowę na 152 polskie armato-haubice 

Krab, wartość kontraktu: 10 miliardów złotych. Kilka dni temu Błaszczak kupił tyle samo 

haubic koreańskich. 

 

GK – Szpital widmo. Jeśli za tę sprawę ktoś nie zostanie pociągnięty do 

odpowiedzialności, a może nawet skazany, to wielu Polaków może zwątpić w sprawiedliwość. 

Chodzi o szpital tymczasowy w Szczecinie ten z czasów pandemii, kosztował 30 milionów 

złotych. Nigdy nie trafił tam żaden pacjent. 

♣ 
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Tvn24bis – Fakty Piotr Marciniak 

 

UKRAINA WALCZY – sześćsetny pięćdziesiąty czwarty dzień 

 

PM – To jest ostatni weekend z rządem PiS. W poniedziałek usłyszymy exposé premiera 

bez szans, a we wtorek exposé jego realnego następcy, któremu szansę dały wybory już prawie 

dwa miesiące temu. 

Arleta Zalewska – To było pierwsze spotkanie KONGRES Polski 2050 Szymona Hołowni 

po wyborach. Paweł Zalewski ma być wiceministrem w resorcie Obrony Narodowej. Joanna 

Mucha też z Polski 2050 w Ministerstwie Edukacji.  

Paweł Zalewski, Polska 2050 – To jest rząd koalicyjny oznacza wspólną odpowiedzialność 

za wszystkie sektory. 

Aleksandra Leo, Polska 2050 – Im bliższa jest współpraca i więcej tych punktów 

wspólnych, gdzie możemy współpracować, tym lepiej. 

AZ – Dlatego Lewica wysyła tam znanych i doświadczonych posłów: do Ministerstwa 

Kultury Joannę Scheuring-Wielgus, do Spraw Zagranicznych Andrzeja Szejnę, a do 

Sprawiedliwości Krzysztofa Śmiszka. Senator Wojciech Konieczny z zawodu lekarz, od 10 lat 

dyrektor szpitala w Częstochowie ma być z ramienia Lewicy wiceministrem zdrowia. Lider 

AgroUnii, Michał Kołodziejczak, który przez ostatnie lata protestował przed siedzibą resortu 



rolnictwa, dziś ma pracować w środku [Ministerstwa Rolnictwa] jako wiceminister. Z Koalicji 

obywatelskiej do Ministerstwa Obrony idzie Cezary Tomczyk, a Marek Biernacki z PSL, były 

koordynator do służb specjalnych ma być wiceministrem w MSWiA. 

Donald Tusk – To będzie formuła otwarta i wymagająca nieustannej mobilizacji. 

AZ – O tym składzie ministrów już dziś mówi się rząd zderzaków, bo cześć z ministrów 

już dziś wie, tak jak na przykład kandydat na ministra kultury Bartłomiej Sienkiewicz idzie tam 

na kilka miesięcy. 

Donald Tusk – Jeśli ktoś wykona zadanie, być może będzie zastąpiony przez ludzi, którzy 

będą się podejmowali kolejnych zadań. Mówiąc krótko, oczywiście każdy ma możliwość 

pracowania przez całą kadencję, dotyczy także mnie, ale nie ma gwarancji. 

AZ – Tak jak nikt nie ma gwarancji, że zasłuży na start w wyborach europejskich. 

[Też można na kilka miesięcy?] 

 

PM – Jedną z pierwszych rzeczy, którą zajmie się rząd, będzie Wymiar Sprawiedliwości, 

po to, by przywrócić samorządność i odblokować miliardy euro z Unii Europejskiej. Kto się tym 

zajmie? Ekipa profesora Adama Bodnara, byłego rzecznika spraw obywatelskich, teraz senatora. 

Michał Tracz – Znaczy z naszych informacji wynika że to właśnie oni u boku Adama 

Bodnara będą odpowiadać za przywrócenie praworządności w Polsce. To oni będą sprzątać po 

tym, co w sądownictwie Zrobił Zbigniew Ziobro i jego ludzie. 

Krzysztof Śmiszek, Nowa Lewica – Tych rzeczy do uporządkowania jest bardzo, bardzo 

dużo. 

MT – Posłowie Lewicy 

NOWE MINISTERSTWO SPRAWIEDLIWOŚCI 

Adam Bodnar – minister 

Krzysztof Śmiszek Lewica, wiceminister 

Arkadiusz Myrcha PO, wiceminister 

Dariusz Mazur, krakowski sędzia, wiceminister 

Maria Ejchart, działaczka na rzez człowieka z Wolnych Sądów, wiceminister 

Zuzanna Rudzińska-Bluszcz, jak wyżej, wiceminister 

Krzysztof Śmiszek, Lewica – Najważniejsze jest to, żeby wykonać wyroki Europejskiego 

Trybunału Praw Człowieka, także Trybunału Sprawiedliwości Unii Europejskiej. 

To wyraźny sygnał, że na pierwszy ogień pójdą kwestie sędziów dublerów w Trybunale 

Konstytucyjnym i problem politycznego powołania neo-KRS. 

Donald Tusk – Tak. To jest stajnia Augiasza. 

MT – Nad rozwiązaniami, które mają doprowadzić do uporządkowania już pracuje nie 

tylko przyszły minister, ale też cały sztab prawników 

Donald Tusk – Nad całym zestawem działań, które na tyle, na ile to będzie możliwe dzisiaj 

przywrócić stan praworządności. 

MT – Sztab Donalda Tuska nie ukrywa, że resort sprawiedliwości będzie jednym 

z najtrudniejszych i tym, którego efektami prac wielu wiąże ogromne nadzieje. Bo tu nie chodzi 

tylko o przestrzeganie przez Polskę prawa, ale także o wymierny efekt konfliktu, który 

zafundowała odchodząca ekipa PiS. 

Krajowy Plan Odbudowy dla Polski to 59,8 mld euro 

34,5 mld euro – pożyczki 

25,3 mld euro – dotacje, 

Których nie dostaniemy, dopóki nie zmienimy prawa popsutego przez PiS. 

[A co z prezydentem? Czym go przekonać, by współpracował. A co z Manowską szefową 

Sądu Najwyższego? Podobnie z szefową Trybunału Konstytucyjnego, Julią Przyłębską?. 

MT – Jaki plan ma ekipa Tuska? 

Donald Tusk – Ten plan na tym etapie wymaga dyskrecji. 

MT – W planie na pewno jest rozdzielenie funkcji ministra sprawiedliwości i prokuratora 

generalnego, przystąpienie do prokuratury europejskiej, próby odwołania dublerów Trybunału 

Konstytucyjnego i ponowny wór KRS. Pytanie: co z tak zwanymi neo-sędziami? Pierwsze kroki 

już zostały podjęte: posłowie zawiadamiają prokuraturę w sprawie neo-KRS-u. 

 



PM – Studenci okupują akademik, bo nie chcą go stracić. 

 

PM – Ukraina. Miejscowości Awdijiwka i Marinica, to główne cele ataków Rosji. 

Najnowsze zdjęcia spod Bachmutu pokazują, że w wielu miejscach trwa walka. W ciągu 24 

godzin między rosyjską armią a ukraińską doszło do ponad stu starć. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy – rosyjski reżim powtarza zło, którego do tej 

pory dokonał, ale stara się, by każde kolejne uderzenie było jeszcze bardziej bolesne. Naszym 

zadaniem jest nawet teraz zimą pokazywać siłę. Nie możemy pozwolić, by wróg przejął 

inicjatywę, ani dać mu wzmocnić pozycje. 

♣ 
2023-12-10 niedziela 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,3303 

Tvn24bis – Fakty Piotr Marciniak 

 

UKRAINA WALCZY – sześćsetny pięćdziesiąty piąty dzień 

 

PM – Wszystko wskazuje na to, że po ośmiu latach jutro będzie ostatni dzień rządów PiS-

u. To będzie dzień historyczny, dzień dwóch premierów. Po prawie dwóch miesiącach od 

wyborów zwycięska opozycja dostanie w końcu możliwość przejęcia władzy. Dwa głosowania: 

pożegnanie Mateusza Morawieckiego, powitanie Donalda Tuska. 

Co się będzie działo? 

10:00 – exposé Mateusza Morawieckiego [ma trwać godzinę] 

11:00 – 15:00 – debata 

15:00 – 15:00 – głosowanie nad wotum zaufania [prawdopodobnie upadnie] 

15:05 – 16:30 – przerwa na zgłaszanie kandydatur na premiera 

16:30 – 18:45 – wybór nowego premiera 

18:45 – głosowanie 

Przenieśmy się przed kancelarię premiera. Tam: 

PM – Czy na niecałą dobę przed głosowaniem premier Morawiecki już się pakuje czy 

wierzy w to że ma jakąkolwiek szansę? 

Arleta Zalewska – Mateusz Morawiecki wie, tak jak wiedział od momentu ogłoszenia 

wyników wyborów, że szanse na większość w tym Sejmie nie ma i że będzie musiał pożegnać 

się z władzą i z kancelarią premiera. Mateusz Morawiecki, myślę, jest już spakowany i 

przygotowuje się do jutrzejszego exposé i wie, że jutro o godzinie 15-ej usłyszy od nowej 

kadencji Sejmu i od posłów wyraźne NIE. To ciekawe, czy będzie też prezydent Andrzej Duda? 

Dziś rano politycy PiS wzięli udział w smoleńskiej miesięcznicy. 

Tomasz Trela, Nowa Lewica – Myślę, że nie chodzi o Morawieckiego, tylko chodzi o to, 

że Jarosław Kaczyński ubzdurał sobie coś w głowie i od jutra będzie prowadził taką narrację, że 

chciał dobrze, stworzył wielki obóz – przyszłość Polski, a myśmy tę przyszłość Polski, ten obóz 

zaprzepaścili. 

AZ – To pod adresem Donalda Tuska w ostatnich latach PiS formułowało najostrzejsze 

oskarżenia, w tym o zagrożeniach, jakie niesie za sobą powrót Donalda Tuska do władzy. 

Kaczyński jeszcze teraz – Propozycje, które zostały przedstawione, w istocie chcą nie 

tylko odebranie suwerenności, ale likwidacji państwa Polskiego. Ja mówię o tym, na co on ma 

się zgodzić. 

[I poniekąd ma rację. Unia Europejska zmierza zdecydowanie ku całkowitej integracji, a 

ten Sejm i Tusk zgodzą się na kolejne kroki integracyjne. To dobrze dla Polski]. 

PM – To była Arleta Zalewska, a teraz Sejm i Michał Tracz. Michale, powiedz jakie będą 

pierwsze decyzje rządu Donalda Tuska? 

Michał Tracz przed Sejmem – Częściowo odpowiedź na twoje pytanie jest jeszcze 

tajemnicą, bo to ujawni Donald Tusk w czasie exposé, które wygłosi w Sejmie. Ale ja dziś przez 

cały dzień rozmawiałem z policzkami, politykami demokratycznej większości i oni właściwie 

mówią jednym głosem, że w pierwszej kolejności każdy minister będzie musiał sprawdzić i 

rozliczyć to, co w gabinetach po sobie pozostawiają ministrowie PiSu. To będzie rząd 

zderzaków głównie dlatego, że każdy z ministrów od przyszłego premiera dostał kilkadziesiąt 



godzin, by przedstawić dokładną listę, harmonogram, jak mówią, sprzątania po PiS-ie. Jest jedna 

rzecz, jedno polecenie, które od Donalda Tuska już dostali wszyscy przyszli ministrowie. Każdy, 

kto obejmie tekę ministra, w pierwszych godzinach ma zarządzić dokładny przegląd tego, jakie 

umowy i na co w ostatnich dniach, tygodniach wydał pieniądze odchodzący rząd PiS-u. 

Donald Tusk – Będziemy musieli rozpocząć to sprzątanie błyskawicznie i to bardzo takimi 

zdecydowanymi krokami. 

MT – W tych porządkach oczy wielu będą zwrócone przede wszystkim na tych ministrów: 

Bartłomiej Sienkiewicz przejrzy umowy i wydatki Piotra Glińskiego. Barbara Nowacka 

sprawdzi komu i jakie dotacje przyznał Przemysław Czarnek. Do zażegnania jest też kilka 

kryzysów, które następcom zostawia PiS, a to jeden z nich: 

Robert Kropiwnicki, PO – Nie ma budżetu ciągle w Sejmie, nad którym powinniśmy też 

już pracować. 

MT – To zadanie, nad którym już pracuje ten przyszły minister finansów. Nowy minister 

infrastruktury dostaje w spadku protest przewoźników na polsko-ukraińskiej granicy. Minister 

kultury ma w kilkadziesiąt godzin przeprowadzić zmiany w TVP. 

Trela – W każdym resorcie każdy nowy minister czy pani minister będą mieli pełne ręce 

roboty. 

MT – Szczególnie ci, którzy już w pierwszych dniach mają najpierw przedstawić plan 

przywrócenia w Polsce praworządności, a potem przekonania Unii, by ta wypłaciła Polsce 

pieniądze z KPO… W pierwszych godzinach urzędowania nowy rząd ma powołać nowych 

wojewodów i kuratorów oświaty. Pierwszą zagraniczną podróż Donald Tusk odbędzie do 

Brukseli. Na środę planowany jest szczyt Unia – Bałkany, a od czwartku dyskusja nad budżetem 

Unii i rozszerzenie wspólnoty Ukrainy. 

 

PM – Od 6 grudnia mieliśmy mieć możliwość zaszczepienia się w nowej wersji Covid 

[NUVAXOVID XBB.1.5], ale bardzo wielu odchodzi z kwitkiem. Zapisy na pierwszą transzę od 

razu się skończyły, szczepionki rząd sprowadził późno, a w dodatku za mało. Mają być kolejne. 

♣ 



WYDANIE SPECJALNE 

2023-12-11 

 

9:43 

Marszałek Sejmu Szymon Hołownia wychodzi by powitać prezydenta RP 

9:44 

Przyjechał prezydent Andrzej Duda 

9:45 

Marszałek Sejmu wita prezydenta RP i zaprasza do gabinetu marszałkowskiego 

Oczywiście wielu dziennikarzy, zjawiają się posłowie i goście 

Sala sejmowa stopniowo wypełnia się posłami, a galeria gośćmi 

9:55 

Przyjechał Lech Wałęsa i windą jedzie na galerię sejmową 

10:07 

Prezydent zasiadł na swoim miejscu na galerii 

10:10 

Marszałek Sejmu zasiada na swoim miejscu, ale wstaje, schodzi na salę sejmową i wita 

premiera Morawieckiego, może się wita 

10:10 

Szymon Hołownia, marszałek Sejmu – Szanowni państwo, dzień dobry, wznawiam 

posiedzenie Sejmu w tym dniu, w którym zwykle dzieje się polityka, dziać również będzie się 

dziać historia. 

Szanowni państwo, witam prezydenta rzeczypospolitej pana Andrzeja Dudę. Witam 

prezesa rady ministrów pana Mateusza Morawieckiego wraz z radą ministrów. 

Witam byłego prezydenta Rzeczypospolitej Polskiej pana Lecha Wałęsę. Witam korpus 

dyplomatyczny, witam przedstawicieli związków i kościołów wyznaniowych. Witam wszystkich 

przedstawicieli organów i instytucji państwowych. Witam przedstawicieli wojska i służb 

mundurowych. Witam wszystkich przybyłych gości. Witam wszystkich państwa, którzy 

obserwujecie dziś obrady Wysokiej Izby w nadziei, że to zaufanie, którym obdarzyliście ten 

Sejm 15 października, dzisiaj nie zostanie zawiedzione. 

Na sekretarzy dzisiejszych obrad powołuję posłów: Adama Gomołę, Weronikę Smarduch, 

Mirosława Adama Orlińskiego i Adriana Witczaka. W pierwszej części obrad sekretarzami będą 

Adam Gomoła i Weronika Smarduch. Protokół i listę mówców prowadzić będą posłowie 

Weronika Smarduch i Adrian Witczak. 

Drodzy państwo, prezes rady ministrów zgłosił gotowość na dzisiejszym posiedzeniu 

Sejmu programu działania rady ministrów z wnioskiem o udzielenie jej wotum zaufania. 

Prezydium Sejmu proponuje, aby Sejm w dyskusji nad tym punktem porządku dziennego 

wysłuchał 10-minutowych oświadczeń w imieniu klubów i 5-minutowego oświadczenia w 

imieniu koła. Jeżeli nie usłyszę sprzeciwu, będę uważał, że Sejm propozycję przyjął. Sprzeciw? 

W takim razie sprawę tę rozstrzygniemy w głosowaniu. 

Przystępujemy do głosowania: Kto z pań i panów posłów jest za wysłuchaniem w dyskusji 

nad tym punktem porządku dziennego: 10-min. Itd. Zechce teraz podnieść rękę i nacisnąć 

przycisk. Już działa. Kto z państwa jest przeciw? Kto się wstrzymał? 

10:14 

Głosowanie 101 

Głosowało 438 posłów 

ZA 241 

PRZECIW 180 

Wstrzymało się 17 

Stwierdzam, że Sejm propozycję prezydium Sejmu przyjął. 

Przystępujemy zatem do rozpatrzenia punktu 36-o porządku dziennego: przedstawienie 

przez prezesa rady ministrów programu działania rady ministrów, z wnioskiem o udzielenie jej 

wotum zaufania. Proszę o zabranie głosu prezesa rady ministrów pana Mateusza 

Morawieckiego. Bardzo proszę, panie premierze. 



Rozumiem, panie pośle. Jeżeli chce pan w tak szczególnym dniu złożyć wniosek formalny, 

chętnie to panu umożliwię, bardzo proszę. Przepraszam panie premierze. 

10:15 

Marek Suski, PiS, poseł – Pan marszałek raczył zauważyć, że to jest dzień szczególny. 

Otóż debata nad programem działania rady ministrów jest najważniejsza debata w parlamencie. 

Czy składa tą [tę] debatę premier Mateusz Morawiecki, czy jakikolwiek inny kandydat na 

premiera. I otóż pan marszałek zaproponował na konwencie 10-minutowe itd. Zawsze odbywały 

się tutaj debaty i to często debaty długie, 360-minutowa i otóż żeby, szanowni państwo, 

poważnie traktować nasz kraj, naszych obywateli, żeby mogli się dowiedzieć, jaki jest program 

działania rządu, to zgłaszam wniosek formalny o zmianę sposobu prowadzenia obrad i 

wyznaczenie którejś z debat, żeby wszyscy posłowie mogli sobie zabrać głos, a pan marszałek 

mówi, że nie chce ograniczać możliwości posłom wystąpień. A jeśli jednocześnie przewidziane 

są do godziny 15-ej i wystąpienie prezesa rady ministrów i pytań – to jest właśnie ograniczenie 

demokracji. Panie marszałku, wnioskuję, żeby pan marszałek wnioskował, żeby to była któraś z 

debat, no chociażby krótka po 20 minut. 

10:16 

Marszałek Sejmu – Panie pośle, te sprawy Sejm rozstrzygnął już w głosowaniu. Na 

konwencie, tak. Nie, tę sprawę Sejm już rozstrzygnął w głosowaniu. Pana wniosek jest tożsamy 

z tym, co rozstrzygnęliśmy przed chwilą. Natomiast zwracam państwa uwagę, pan też, biorąc 

udział w konwencie seniorów, został o tym poinformowany, że każdy poseł, który będzie miał 

taką wolę, jako przedstawiciel narodu, zabrać dzisiaj głos w tej debacie, pytania, które nastąpią 

po oświadczeniach klubów, będzie mógł to zrobić. Nie będą one limitowane co do ilości, a więc 

każdy będzie mógł wystąpić ze swoim pytaniem do nowego prezesa rady ministrów i to jest 

właśnie nieograniczanie, a nie jej ograniczanie, jak pan przewodniczący był uprzejmy nas przed 

chwilą przekonywać. Przepraszam panie premierze, że zbyt wcześnie wywołałem pana do tego 

punktu, ale teraz proszę jeszcze raz o zabranie głosu i przestawienie planu działania rady 

ministrów. Bardzo proszę. 

10:17 

Mateusz Morawiecki – Polska to wielka siła duchowa i to nie my ją wybieramy, to ona 

wybiera nas. Szanowny panie prezydencie, panie marszałku, Wysoka Izbo, drodzy rodacy. Staję 

dziś przed państwem z poczuciem dumy i odpowiedzialności, z podniesionym czołem. To dla 

mnie zaszczyt, że po raz kolejny przyszło mi mówić o sprawach, które są dla nas wszystkich 

najważniejsze. Mam na myśli oczywiście polskie sprawy, sprawy, które powinny nas łączyć, nie 

dzielić. Sprawy, które decydują o tym, jak wygląda nasz wspólny dom – Polska. Z całego serca 

jestem wdzięczny, że tak wiele milionów Polek i Polaków oddało na nas swój głos. To właśnie 

dlatego pan prezydent Andrzej Duda zgodnie z obyczajem parlamentarnym powierzył mi misję 

tworzenia rządu, misję tworzenia rządu zwycięskiemu ugrupowaniu, bo rzeczywiście 

odnieśliśmy tutaj drugi w historii III Rzeczypospolitej wynik, żadna z innych partii poza 

Prawem i Sprawiedliwością nigdy nie miała takiej liczby głosów – 7,5 miliona Polaków 

zagłosowało na Prawo i Sprawiedliwość. Nie ma dla mnie osobiście większego obowiązku, niż 

służyć Rzeczypospolitej. Nie ma większego obowiązku, bo walka o polskie sprawy, bo dla mnie 

walka o lepszą Polskę nigdy się nie skończy, ona trwa i będzie trwać w przyszłości. Walka 

o Polskę to pewnego rodzaju sztafeta. Od nas tu na tej sali zależy, jaką Polskę przekażemy w 

opiekę naszym dzieciom i naszym wnukom, bo Polska to wielka rzecz, największa. Misję, której 

się podjąłem, realizuję w odpowiedzialności wobec ponad 7,5 miliona tych, którzy zagłosowali 

na Prawo i Sprawiedliwość. Ale także odpowiedzialności wobec 12 milionów Polaków, którzy 

wzięli udział w referendum, wskazując kierunek, w jakim ma podążać Polska. I choć referendum 

nie ma charakteru wiążącego, to zobowiązuje każdą władzę do respektowania głosów blisko 11 

milionów ludzi, którzy w referendum oddali głos na NIE. Ta misja, to wreszcie obowiązek 

wobec całego narodu Polacy zadecydowali, że to ma być Sejm dialogu i współpracy, a nie Sejm 

podzielony przez koła wzajemnej nienawiści. Projekt, który chcę dziś przedstawić, to projekt 

przyszłości Polski. Polski, z której będziemy dumni, Polski ambitnej, świadomej swej własnej 

wartości, Polski dojrzałej, takiej, której inni będą nam zazdrościć. I w tym miejscu chciałbym 

powiedzieć państwu coś osobistego. Urząd można sprawować dłuższą lub krótszą chwilę, ale 

służba Polsce to zobowiązanie na zawsze. Urząd to zaszczyt. Polska to miłość. Tak. Dlatego 



jestem pewien, że projekt, który zamierzam przedstawić, musi wygrać i wygra. Bo być może 

jeszcze nie dziś, nie w tej Izbie, nie wiem, ale wygra na pewno i do tego będę dążył ze 

wszystkich sił. To właśnie ta wizja powinna być horyzontem działania każdego rządu i koalicji 

polskich spraw. Waga spraw, które dziś przedstawię, jest ogromna i dlatego liczę na rzeczywistą 

refleksję wszystkich parlamentarzystów. Odpowiadamy tutaj przed ludźmi, przed historią, a nie 

przed trybunałem partykularnych nakazów czy układami politycznymi. To interes zwykłych 

Polaków, a nie interesy wielkich firm i wpływowych ludzi, powinien stać w centrum polskiej 

polityki. Bo jeśli dobro Polski jest na pierwszym miejscu, to wszystko inne jest na właściwym 

miejscu. 

Po tym wstępie, kiedy przedstawiłem główną moją motywację, chcę przedstawić główne 

składowe tego wystąpienia. 

W pierwszej kolejności powiem o podstawowych wartościach, które są fundamentem dziś 

prezentowanego tutaj programu dla przyszłości Polski. W dalszej części powiem o wyzwaniach, 

które stoją przed nami jako państwem i jako społeczeństwem. Będę też mówił o zadaniach i 

sposobach, dzięki którym będziemy mogli sprostać tym wyzwaniom. A zatem najpierw o 

naszych wartościach. 

Wysoka Izbo, pierwszą wartością a zarazem fundamentem naszej wizji przyszłości jest 

człowiek, jest każdy obywatel Rzeczypospolitej, człowiek z jego godnością, ależ wolnością, 

możliwością decydowania o sobie samym, człowiek, który ma prawo myśleć i wierzyć w to, co 

zechce. Wolność wyboru. Człowiek bez względu na to, jaką ścieżkę realizacji dla siebie 

wybierze i bez względu na to, czy będzie to ścieżka życia rodzinnego czy kariera zawodowa. 

Każdy człowiek jest też częścią większej całości, najpierw wspólnoty rodzinnej, a w dalszym 

planie naszej wspólnoty narodowej. Tak. Nikt nie żyje w próżni. Wbrew liberalnym dogmatom 

człowiek jest częścią wspólnoty i to ta relacja pozwala nam się rozwijać. Od jakości wspólnoty, 

od jakości państwa, jego instytucji zależy jakość życia każdego człowieka. Ale Wysoka Izbo, 

zapytajmy, kiedy każdy będzie mógł powiedzieć, że czuje się w Polsce wolny i bezpieczny? 

Wtedy, kiedy będzie realizowana druga fundamentalna wartość – samostanowienie, 

podmiotowość, możliwość decydowania o sobie samym. Mowa tu o wartości rozumianej 

indywidualnie o swobodnym decydowaniu o przyszłości swojej i swoich dzieci, ale też większej 

swobodzie wyborze formy zatrudnienia czy wyborze momentu przejścia na emeryturę. Rodzice 

muszą móc decydować o ścieżce rozwoju i sprawach swoich dzieci – tak, rodzice, a nie politycy. 

Tak więc wymiar indywidualny, aczkolwiek kluczowy  nie jest wszystkim. Bo bez suwerennego 

państwa, bez zdolności państwa do samostanowienia może okazać si ę niczym. Tylko w 

suwerennej ojczyźnie może w pełni cieszyć się wolnością. Tylko w Polsce, która nie jest 

zdominowana przez innych, możemy realizować najlepszą dla Polaków Politykę. Możemy 

pracować dla siebie, a nie dla innych. Ataki stan spraw znam dobrze z naszej historii. Zbyt długo 

inni decydowali o naszym losie. Zbyt dużą cenę ponosili nasi ojcowie, zbyt wiele prac, walki, 

znoju wybijania się na niepodległość. Cała historia ich kosztowała, żebyśmy dzisiaj 

zlekceważyli tę podstawową wartość – naszą suwerenność. Wciąż aktualne są słowa deklaracji 

programowej Porozumienia Centrum sprzed 32 lat. Nie będzie dobrobytu ani bezpieczeństwa w 

kraju, który nie zabezpieczył swojej suwerenności. Tak, Wysoka Izbo, Europa ojczyzn, a nie 

Europa bez ojczyzn. Nie godzimy się na jakiekolwiek dalsze odbieranie kompetencji państwa. 

Jeśli Unia ma przetrwać, to musi odejść od prób łapczywego zagarniania kolejnych kompetencji. 

Nie będzie naszej zgody na zmniejszanie zakresu spraw, które podlegają państwu polskiemu, w 

szczególności takich spraw jak polityka zagraniczna, bezpieczeństwo, podatki czy prawo 

rodzinne i wiele innych dziedzin. Ale chcę mocno, bardzo mocno podkreślić: miejsce Polski jest 

w Unii Europejskiej. Ba. Naszą rolą jest nie tylko być w Unii, ale Unię aktywnie zmieniać na 

lepsze. W ramach Unii możemy zagwarantować Polsce dobrą, bezpieczną przyszłość i tylko w 

ramach Unii możemy przeciwdziałać centralistycznym tendencją, które jeśli będą 

kontynuowane, prędzej czy później ją zniszczą. 

Z drugiej wartości wyrasta trzecia: to ambicja. Polska ambitna, to takie państwo, taka 

gospodarka i taki ład społeczny, które mogą być wzorem dla innych. Polska ambitna, to Polska 

wielkich inwestycji, o których jeszcze powiem parę słów, to polskie firmy znane na całym 

świecie, to największa lądowa armia w Europie, Polska cyfrowych rozwiązań, to wreszcie 

Polska z rozwiniętą infrastrukturą w każdym powiecie i w każdej gminie. Polska ambitna to 



Polska twardo zabiegająca o swoje interesy, to Polska świadoma swojej roli w relacjach z 

sąsiadami. Polska ambitna to naród, który nie wstydzi się swoich korzeni, a przy tym dumnie 

kroczy w przyszłość, której chce być współtwórcą i równorzędnym partnerem. Wreszcie Polska 

ambitna, to polska klasa polityczna potrafiąca odważnie i zgodnie budować polską drogę do 

wielkości. Krótko mówiąc, Polska ambitna to taka Polska, w której wszyscy bez względu na 

wyznawane poglądy czują dumę ze swojego kraju. Czują dumę, bo wiedzą, że ich państwo o 

nich zadba, a nie ich porzuci. 

Czwartą wartością, na której opieramy naszą politykę, jest wiarygodność. Władza musi 

realizować to, co obiecuje. W życiu codziennym jest to czymś fundamentalnym, bo 

dotrzymujemy słowa naszym kolegom, bliskim, w rodzinie, ale ta zasada bardzo często była w 

polityce ignorowana. Dziś można nasze rządy krytykować na różne sposoby i z różnych 

punktów widzenia, ale to my pokazaliśmy, że głos Polaków naprawdę się liczy, a wyniki 

wyborów zobowiązują. Powiem więcej, kto lekceważy obietnice wyborcze, ten lekceważy 

wyborców i demokrację. Niezależnie kto ma rządzić naszym krajem, Polacy zasługują na 

politykę wiarygodności, a nie politykę wiarołomności. 

Piątą wartością, spajającą wszystkie pozostałe, jest odpowiedzialność. Odpowiedzialność, 

to znaczy przyjąć na siebie ciężar, by z jednej strony zachować naszą tradycję, kulturę i 

oryginalność, a z drugiej zapewnić Polakom nowoczesny rozwój we współczesnym świecie. A 

świat stawia pytania, na które powinniśmy dziś odpowiadać wspólnie jako cała klasa polityczna. 

Jak zbudować Polskę, w której nasze dzieci będą zmuszone wyjeżdżać za chlebem. Jak 

automatyzacja i robotyzacja wpłynie na rynek pracy? Jak zagwarantować Polsce dalszy wzrost 

gospodarczy? Jak zapewnić Polakom dobrze płatne miejsca pracy? Jak aktywnie wspierać 

polskich rolników w epoce wyzwań klimatycznych i na coraz bardziej wymagających rynkach? 

Jak dalej poprawiać los polskich seniorów? Jak nie dopuścić do powrotu tragedii bezrobocia, 

biedy, niesprawiedliwości i nierówności? To są pytania fundamentalne. Pytania o przyszłą 

Polskę. One dotyczą nas wszystkich i od nas wszystkich wymagają, aby myśleć nie w 

kategoriach przyszłej kadencji, ale w kategoriach przyszłej dekady. 

Szanowni państwo, drodzy rodacy, Wysoka Izbo, przejdę teraz do zasadniczych wyzwań, 

stojących przed Polską. 

Pierwsze wyzwanie dla Polski można ująć na dwa sposoby. W planie 

makroekonomicznym to wyzwanie brzmi tak: trwale dołączyć do grona państw najbardziej 

rozwiniętych, do grona najbardziej rozwiniętych światowych gospodarek. A w wymiarze 

indywidualnym, w wymiarze osobistym zwykłego człowieka to wyzwanie można ująć prościej, 

lżej pracować, a lepiej żyć. Ale co to tak naprawdę znaczy? Polska zamożnym krajem, krajem 

ludzi godnie zarabiających i cieszących się życiem? To nie taka Polska, w której pracuje się na 

dwóch etatach, żeby związać koniec z końcem. to nie taka Polska, w której żyje się w lęku, czy 

wystarczy od pierwszego do pierwszego albo kupuje się na zeszyt. To nie taka Polska, w której 

normą była praca za pięć czy siedem złotych za godzinę i nie taka, w której bezrobocie sięgało 

kilkunastu procent. Nie taka, w której lepiej było uciec na zmywak do Londynu, niż czekać na 

lepsze czasy. Przez dekadę Polska była krajem bez realnego wyboru. Przed dekadą Polska była 

krajem bez realnego wyboru. Miliony Polaków wybierały albo bardzo niskie pensje, albo 

bezrobocie. Albo umowa śmieciowa, albo emigracja i częsty rozpad rodziny. Brak perspektyw i 

nadziei i to było rzeczywiste zło. Nazwijmy wprost tamtą rzeczywistość. To było zło, którego 

Polacy doświadczali nader często, za każdym razem, gdy się budzili, wiedzieli, że nie mają 

szans na poprawę swojego losu, bo ta zmora bezrobocia wisi nad nimi. To było zło. Za każdym 

razem, gdy otrzymywali wypłatę, która nie starczała na utrzymanie rodziny, to było zło. Za 

każdym razem, gdy ojcowie wyjeżdżając za wypłatą, zostawiali żonę i dzieci na wiele miesięcy 

czy lat, to było zło. Zło, któremu trzeba było położyć kres. Dlatego ucywilizowaliśmy rynek 

pracy i dokonaliśmy tak wielkich zmian polityki społecznej, które dały szanse na poprawę losu 

milionom ludzi w Polsce. Po pierwsze, pokazaliśmy, że Polacy mogą polegać na swoim 

państwie. Wprowadziliśmy zmiany, które daleko wykraczają poza reformę polityki społecznej, 

zmianę, której symbolem stało się 500+, za chwilę 800+, to rodzaj nowego kontraktu 

społecznego. Kto jest kimś, kto ma swoją godność, prawo do dobrego i szczęśliwego życia. 

Kontraktu, pod którym dziś podpisać się chcą wszyscy, nawet Platforma Obywatelska. Cieszę 

się, że po ośmiu latach mówimy wreszcie prawie jednym głosem. Tę cywilizacyjną zmianę 



wprowadziliśmy, przy jednoczesnym ogromnym obniżeniu podatków. Popatrzcie na dane 

OECB. Wtedy jedni rozkładali ręce i mówili, że pieniędzy nie ma i nie będzie, a drudzy mówili, 

że ta polityka doprowadzi do bankructwa kraju, druga Grecja, druga Wenezuela, ale jedyne 

bankructwo, którego wszyscy byliśmy światkami, to bankructwo neoliberalizmu. Bankructwo 

doktryn gospodarczych panujących w III Rzeczypospolitej. Zapewniliśmy pieniądze, dzięki 

którym były możliwe programy społeczne, obniżki podatków, lokalne inwestycje, tworzenie 

nowych miejsc pracy, a także finansowanie służby zdrowia w wymiarze, którego Polska nigdy 

nie widziała w procencie do PKB oczywiście. Cyfryzacja i rozbudowa armii. Tak, Wysoka Izbo, 

to wszystko jest w budżecie. Realizując ambitną politykę społeczną, ograniczyliśmy nasz dług 

publiczny do PKB o około trzy punkty procentowe. W tym samym czasie przez 8 lat rządów 

naszych poprzedników w relacji do PKB dług publiczny, cały dług publiczny urósł o 7 punktów 

procentowych [7%] i to przy ogromnej wyprzedaży majątku i zagarnięcia OFE. Udowodniliśmy, 

że liberalny model gospodarczy był nie tylko  niesprawiedliwy, ale przede wszystkim 

nieefektywny i nieracjonalny. Wprowadziliśmy zupełnie nowy model społeczno-gospodarczy, 

nowy ustrój do pewnego stopnia można rzec. Pierwsze kroki w kierunku państwa solidarnego. 

W wielu miejscach na świecie ten nasz model, polski model miałem szansę przedstawiać i 

spotykał się z dużym zainteresowaniem. Chyba najwybitniejszy polski ekonomista, Michał 

Kalecki mówił tak: argumentacja na rzecz zajęcia się deficytem budżetowym stała się 

przygrywką ataku na płace i świadczenia, a oszczędność to tylko kryptonim przekazywania 

bogactwa i władzy w ręce coraz mniejszej liczby ludzi. Czy te słowa nie wydają się jakoś 

znajome? Czy nie słyszeliśmy, że Polski nie stać, na ambitną politykę społeczną? Tak. Wiele 

razy to słyszeliśmy. Czy nie słyszeliśmy, że Polacy muszą zaciskać pasa? Polacy zaciskali pasa, 

a deficyt w czasach naszych poprzedników był absolutnie rekordowy, sięgał niemal 8%. Po 

drugie, pokazaliśmy, że nie jesteśmy skazani na ciągłą imitację, ale sami możemy wyznaczać 

trendy w europejskiej polityce. Postawiliśmy sobie zadanie, wyrwać Polskę z pułapki średniego 

rozwoju i pułapki średniego dochodu. To zadanie postawione w planie na rzecz 

odpowiedzialnego rozwoju. Także wyrwać Polskę z pułapki uzależnienia od kapitału 

zagranicznego i wyrwaliśmy Polskę z tych pułapek, w których tkwiła od dziesięcioleci. 

Pokazaliśmy przy okazji że skuteczna polityka gospodarcza może być sprawiedliwa, że 

Rzeczpospolita liberalną zamieniliśmy na Rzeczpospolitą solidarną. Tak. To po 2015 roku 

polska gospodarka urosła o ponad 33%. Rozwijaliśmy się w tym czasie niemal dwa razy 

szybciej niż USA i niemal trzy razy szybciej niż Unia Europejska. To od 2015 roku Polska stała 

się liderem w ograniczaniu ubóstwa dzieci. Wskaźnik zagrożenia ubóstwem wśród dzieci spadł 

niemal 10%, co stawia nas w ścisłej czołówce Unii Europejskiej. To po 2015 roku Polska stała 

się liderem w likwidowaniu luki watowskiej. Według ostatnich danych, danych Komisji 

Europejskiej luka wat spadła do poziomu poniże 4%. Przypomnijcie sobie, jaka była ta luka przy 

okazji rządów Platformy Obywatelskiej. Przywróciliśmy uczciwe zasady gry rynkowej. Ciężko 

pracujący przedsiębiorcy już nie muszą patrzeć bezradnie, jak ogrywają ich oszuści podatkowi. 

Uzdrowiliśmy sytuację w dziesiątkach branż, jak choćby w sektorze stalowym, paliwowym, 

urządzeń elektronicznych, o co od lat apelowali przedsiębiorcy. Więc podsumujmy z dumą: 

drugie najniższe bezrobocie w Unii, silna złotówka, szybko spadająca inflacja, jeden z 

najszybszych wzrostów gospodarczych od czasów prze Covidem, do końca tego roku (wśród 

krajów Unii Europejskiej), rekordowy wzrost w Unii PKB za trzeci kwartał tego roku. 7,5 

tysiąca złotych przeciętnego wynagrodzenia w sektorze przedsiębiorstw – w takiej kondycji jest 

polska gospodarka pod koniec czy po drugiej naszej kadencji. Kryzys za nami. Odbicie 

gospodarcze przed nami. My jesteśmy w pełni sił finansowych, gospodarczych do kolejnego 

skoku. Zwróćmy także uwagę na nasz awans do grona 20 największych gospodarek świata. 

Takie awanse nie dokonują się z dnia nadzień ani z tygodnia na tydzień. To efekt naprawy 

budżetu poprzez wdrożenie zupełnie nowych rozwiązań w ministerstwie finansów. To 

utworzenie kas, skuteczna walka z rajami podatkowymi, nowe rozwiązania informatyczne, 

wprowadzenie pakietu paliwowego, systemu cen, raportowania wat, mechanizm raportowania 

wat, mechanizm podzielonej płatności, mechanizm TIR i wielu, wielu innych rozwiązań. 

[Mówi o gigantycznych osiągnięciach, a PiS-owcy znudzeni, przysnęli, już nie biją brawa 

co chwilę, a przecież to miało przekonać opozycyjnych posłów, by się ocknęli i zagłosowali za 

Koalicją Spraw Polskich]. 



To efekt największej w historii III RP obniżki podatków dochodowych dla pracujących 

Polaków. Największy w historii III RP obniżki podatków dla pracujących Polaków. To efekt 

tarcz ratujących miejsca pracy w kryzysach i tarcz osłonowych dla ludzi. To efekt wielkich 

inwestycji wyrównujących szanse Polsce gminnej, Polsce powiatowej, Polsce lokalnej. Dziś 

nastał też moment wyjątkowy. Pierwszy raz w historii naszego kraju pracuje ponad 17 milionów 

osób. A więc to także efekt aktywizacji ludzi na rynku pracy i najniższego klina podatkowego. 

Tak. Najniższego klina podatkowego wśród unijnych państw OECD. A tyle słyszeliśmy o tym, 

że Polska podrządami Prawa i Sprawiedliwości to Polska leniów, pijaków, nierobów. Jak trzeba 

myśleć o Polakach, żeby tak mówić? 

Szanowni państwo, teraz przed nami nowy obowiązek i nowe zadanie – skokowe 

podniesienie jakości pracy w Polsce, a co za tym idzie, również skokowy wzrost pensji Polaków. 

Nasze założenia na koniec tej kadencji to średnia pensja Polaków 10 tysięcy złotych brutto i to 

jest nasz konkretny plan, pod który mamy bardzo konkretne projekty. To jest wizja Polski, której 

praca daje poczucie stabilności, ale też poczucie sensu, bo w pracy nie może chodzić tylko o to, 

żeby przeżyć od pierwszego do pierwszego. Chodzi o to, żeby pracować nie po to, żeby przeżyć, 

ale żeby żyć pełnią życia i realizować swoje marzenia. Nie da się zadekretować łot łaj balans, ale 

trzeba stworzyć warunki, w których pracownicy są godnie traktowani, a ich wolny czas jest 

szanowany. Postawiliśmy na taką właśnie wizję rozwoju, w której Polska staje się na naszych 

oczach krajem dobrze opłacanych specjalistów. Nie chcemy powrotu do sytuacji, w której naszą 

przewagą była tania siła robocza, skręcanie długopisów albo zbijanie palet. Możemy i musimy 

wygrywać jakością i wysokimi kwalifikacjami. Jeśli utrzymamy tempo rozwoju, jeśli 

utrzymamy tempo modernizacji polskiej gospodarki i tempo inwestycji, już niedługo będziemy 

mogli spełnić wielki sen naszych rodziców, naszych dziadków – żyć na poziomie Europy 

Zachodniej, ale bez tych błędów, które oni popełniają. Całkiem, całkiem niedługo możemy 

dogonić Hiszpanię. 

Wysoka Izbo, udowodniliśmy, że Polska nie jest skazana na biedę i zapóźnienia. Teraz 

drugie wyzwanie dla Polski – wyzwanie geopolityczne. Warunkiem dobrej, bezpiecznej i 

szczęśliwej przyszłości polskich rodzin jest mocna pozycja Polski w globalnym układzie sił. 

Świat jest dziś znowu niebezpiecznym miejscem. Wystarczy rozejrzeć się dookoła. 

Neoimperialna polityka Rosji dopiero nabiera rozpędu. Widzimy to na Ukrainie. Wojna na 

Bliskim Wschodzie jest zapowiedzią nowego zderzenia cywilizacji. Rosnąca potęga Chin 

zwiastuje konflikt o globalną dominację. Ostatnie próby centralizacji w Unii Europejskiej 

zapowiadają kres wspólnoty europejskiej, jaką znamy. Na globalnych rynkach rosną korporacje, 

których dochody są większe niż PKB wielu krajów. Dawne prawa gospodarcze tracą na 

znaczeniu, a nowych do końca jeszcze nie rozpoznaliśmy. Zapytajmy zatem, kim chcemy być w 

szybko przeobrażającym teatrze światowej geopolityki? Podmiotem czy przedmiotem historii? 

Drodzy, rodacy, przez ostatnich 8 lat Polska dojrzała do tego, by stać się mocnym 

pomostem w relacjach transatlantyckich. Teraz zastanówcie się państwo: gdzie byłaby dziś 

Polska, gdyby nie dokonała się fundamentalna zmiana w zarządzaniu finansami publicznymi i w 

polityce gospodarczo-społecznej? Co byśmy znaczyli, gdyby w polskim budżecie jak za 

dawnych lat ciągle brakowało pieniędzy na politykę społeczną, na silną armię, na inwestycje w 

każdej gminie na tarcze antykryzysowe? Śmiem twierdzić, że od wybuchu pandemii 

zmagalibyśmy się z recesją, wysokim bezrobociem przy niskich pensjach, bez osłon socjalnych? 

Pamiętamy to z różnych terapii szokowych. Tymczasem od 2015 roku przychody budżetu 

państwa wzros.ly o ponad 300 miliardów, czyli znacznie ponad dwa razy. Nie ma drugiego 

takiego kraju w Europie. Być może nawet na świecie, który więcej niż podwoił swój budżet i w 

tym samym czasie mocno, tak mocno obniżył podatki i dziesięciokrotnie podniósł kwotę wolną. 

Tak. Realny wzrost dochodów budżetowych, a więc po uwzględnieniu inflacji i po 

uwzględnieniu obniżek podatków CIT i Pit, i również podatku WAT (matryca 500 produktów 

przypominam, jest rekordem Europy). Nasz sukces podatku WAT jest znany, ale mniej 

wiadomo, że podatek od firm, a zwłaszcza od korporacji międzynarodowych przyrósł przez te 

ostatnie 8 lat o 200%. Tak, to jest ten podatek, który przez 8 lat naszych poprzedników zmalał 

po ośmiu latach, jeśli chodzi o dochody do budżetu. Uzależnienie Polski od kapitału 

zagranicznego, to pułapka, o której mówiłem, zmalała od 66% PKB do 32%, 33% w relacji do 



PKB. W samym 2022 roku Polska miała jeden z najwyższych wzrostów realnego dochodu 

rozporządzalnego w OECD. W większości krajów ten dochód spadł. 

Jesteśmy odpowiedzialni za bezpieczeństwo kluczowego odcinka flanki, wschodniej flanki 

NATO i Unii Europejskiej. Nasza filozofia to ściągać również zaangażowane technologicznie 

firmy, by były katalizatorem nowoczesności w Polsce, by szybko rosły pensje Polaków. 17 

miliardów dolarów, tyle wyniosła w 2022 roku wartość inwestycji zagranicznych, tworzących 

nowe miejsca pracy w Polsce. Życzę każdemu rządowi polskiemu takich wyników w kolejnych 

latach. A ten rok, nadchodzący rok może być jeszcze lepszy. Intel, który buduje zakład integracji 

mikroprocesorów za blisko 20 miliardów. Inwestycje Google, Microsoft gigantów branży ajti 

[IT], branży motoryzacyjnej czy zaawansowanych usług. Cieszy nas obecność amerykańskich 

gigantów w naszym kraju, bo to także wzmocni nasze bezpieczeństwo. Polski przemysł po 

pandemii rozwijał się szybciej i rozwija się szybciej niż w innych krajach także naszego regionu. 

Polska w ostatnich latach 8 latach odnotowała drugi najwyższy wzrost produkcji przemysłowej 

w Unii Europejskiej. Eksport przez te lata wzrósł o ponad 100%. Zagraniczna prasa, zagraniczna 

prasa wskazuje Polskę, jako jedno z ośmiu państw, które będą fundamentem nowej architektury 

światowego porządku gospodarczego. Historia daje nam szanse, ale to od nas zależy, czy ja 

wykorzystamy. Mógłbym tu mówić o dziesiątkach inwestycji, które już zrealizowaliśmy: od 

Baltic Pipe, Mierzeję Wiślaną, ale skupię się na trzech, czterech kluczowych: Z punktu widzenia 

przyszłego rozwoju i bezpieczeństwa kraju taką kluczową inwestycją jest Centralny Port 

Komunikacyjny i polski atom. Centralny Port to realny skok cywilizacyjny Polski, to wielki hub 

transportowy, to nowe drogi, to szybka kolej, to przełom w transporcie publicznym, dzięki 

któremu nasi rodacy będą mogli dotrzeć do najodleglejszej zakątków Polski w parę godzin do 

serca Polski, do stolicy, do Warszawy. Port ten włączy Polskę w sieć globalnych przepływów, w 

spedycję, ruch turystyczny, a nawet przerzut wojsk i sprzętu armii sojuszniczej. Bo w promieniu 

niemal 1000 km nie ma tak dużego lotniska, jakie projektujemy w ramach CPK. Odłóżmy 

mikromanię na bok. Proszę Wysoką Izbę, odłóżmy mikromanię na bok. Nie propagujmy 

perspektywy naszych wrogów czy naszych konkurentów. Dajmy Polsce szansę wybić się na 

wielkość. Mamy takie położenie geograficzne, że nie możemy pozwolić sobie na mierność. Nie 

możemy pozwolić sobie na bylejakość, Nie możemy pozwolić sobie też na uległość. Tylko silna 

Rzeczpospolita ma rację bytu. 

Kolejnym projektem o wymiarze cywilizacyjnym jest budowa elektrowni atomowych w 

Polsce. Podpisaliśmy umowy i wydaliśmy decyzje, które otwierają Polskę na budowę  projektów 

atomowych z firmami łestinghaus i dżiejisitaczi wspieranymi przez naszego największego 

sojusznika – Stany Zjednoczone. Konsekwentnie będziemy też wspierać rozwój atomu w Polsce. 

To szansa na niezależność energetyczną, właściwie jedyna szansa, to szansa na skok 

cywilizacyjny, awans gospodarczy Polski mierzonych liczbą dobrze opłacanych specjalistów. 

Ale Wysoka Izbo, w polityce międzynarodowej o sile państwa obok gospodarki i obok 

sprawnego zarządzania finansami publicznymi, świadczy również silna armia. 300-tysięczna 

armia, świetnie uzbrojona, silny polski przemysł zbrojeniowy. 4% PKB na wojsko polskie, to 

fundamenty naszego bezpieczeństwa i naszej suwerenności. Przy okazji chciałbym Wysokiej 

Izbie wspomnieć o dwóch sprawach, w ostatnich tygodniach wywalczyliśmy na Radzie Unii 

Europejskiej to, o co staraliśmy się od trzech, czterech lat. A mianowicie wydatki materiałowe 

na uzbrojenie, na armię polską nie będą zaliczane, w przypadku wyliczeń związanych z 

procedurą nadmiernego deficytu, nie będą zaliczane do deficytu budżetowego. To ważna, bardzo 

ważna sprawa. Nie ma więc żadnych wymówek we wzmacnianiu armii polskiej. Armia polska 

musi rosnąć w siłę. Nasze wydatki na wojsko już teraz sięgają około 4% PKB. Wynika z tego, że 

gdyby odjąć je od naszego deficytu budżetowego, to byłby on mniejszy niż 1%, nieco powyżej 

zera. To jest jeden z niższych deficytów, jeśli nie najniższy w Unii Europejskiej, odejmując 

wydatki na armię. Nie tylko podpisaliśmy kontrakty na najlepszy sprzęt obronny, bojowy na 

świecie: Abrahmsy, K2, Black Hawki, Patrioty, Hajmarsy, F-35. Rozbudowaliśmy też znacznie 

polskie moce produkcyjne. Mamy już ponad 10 tysięcy wojsk amerykańskich w Polsce. 

Amerykanie właśnie przekazali nam informacje, że 15 grudnia, za kilka dni, zdolność 

operacyjną osiągnie tarcza antyrakietowa w Redzikowie. A pamiętacie państwo, 17 września 

2010 roku w siedemdziesiątą rocznicę ataku wojsk sowieckich na Polskę? Pamiętacie, co wtedy 

stało się z tarczą antyrakietową? Na pewno pamiętacie. Kolejna sprawa: łańcuchy dostaw i 



produkcji. Czy pamiętają państwo, kiedy w pandemii cały świat bał się zrywania łańcuchów 

dostaw? Otóż one odradzają się w Polsce. Czy pamiętacie państwo, ile było obaw, że wojna 

uczyni z Polski pustynię inwestycyjną? Otóż kolejne firmy wybierają Polskę dla swoich 

innowacyjnych projektów. Tak zatem to wielkie wyzwanie z czasów pandemii na naszych 

oczach przekształciliśmy w szansę. 

Trzecie wielkie wyzwanie dla Polski, to kryzys demograficzny. Musimy mieć odwagę 

prawdzie spojrzeć w oczy. Z roku na rok jest nas coraz mniej. Mierzymy się z wyzwaniem które 

dotyka każdego nowoczesnego narodu. Wzrost zamożności wiąże się ze spadkiem dzietności. 

Ale trzeba też zapytać: co byłoby z naszą demografią, gdyby nie nasza wielka polityka 

społeczna? Mielibyśmy demograficzną apokalipsę. Nasza polityka społeczna sprawiła, że Polki 

stały się bardziej aktywne zawodowo, pewniejsze siebie w kontaktach z pracodawcą. Wskaźnik 

aktywności zawodowej kobiet wyniósł na początku naszych rządów około 60%, teraz to jest 

około 70%. Z kolei luka płacowa spadła. Luka płacowa, tak ważna dla wszystkich pań, spadła z 

około 7% do 4,5%. I choć sytuacja kobiet jest coraz lepsza, to przecież dobrze wiemy, że panie 

mają trudniej na rynku pracy i nie tylko. Bo muszą walczyć z systemową niesprawiedliwością, 

choćby ta luka płacowa, ale także z wieloma stereotypami. Nie ma ważniejszej sprawy przy 

decydowaniu o założeniu rodziny niż możliwość zamieszkania we własnym domu, we własnym 

mieszkaniu. W ciągu ostatnich lat w Polsce chcieliśmy oddawać do użytku najwięcej mieszkań 

od kilku dekad. Wprowadziliśmy bezpieczny kredyt 2%, który pomaga młodym rodzinom. 

Jednak choć wiele zrobiliśmy, to nie osiągnęliśmy efektu demograficznego, jaki byśmy chcieli. 

A to oznacza, że szukając nadziei na sukces demograficzny, musimy zwrócić uwagę na nowe 

czynniki. Przede wszystkim są to czynniki kulturowe. Czasy się zmieniają, widzimy, że nasze 

córki i nasze żony i nasze wnuczki chcą pracy i wszyscy panowie muszą to zrozumieć. Wiemy 

że dziś rodzina często jest przedmiotem ataków, że na Zachodzie ludzie wybierają coraz częściej 

model, który nie tylko pięknie nazywa się dink[?] dablinkam no kind. Podwójny dochód bez 

dzieci. Niekiedy to wybór podyktowany koniecznością. Demografia, to także problemy z 

płodnością. To epidemia naszych czasów – ogromne wyzwanie i każdy w takiej sytuacji 

otrzymać wsparcie. I dlatego w dekalogu polskich spraw zdecydowaliśmy się wpisać bon 

rodzicielski, który zapewnia finansowanie różnych metod leczenia niepłodności. Kierujemy się 

tutaj zasadą wolności, swobody. To rodzice decydują, jaką metodę leczenia wybiorą. Przed nami 

też wyzwanie zmierzenia się z nowymi rolami i aspiracjami kobiety. I ja, i mężczyźni z mojego 

pokolenia wychowani byliśmy nieco inaczej niż dziś. W moim domu zawsze całowało się w 

dłoń, to była oznaka wdzięczności i szacunku. Ale prawda jest taka, ale prawda jest też taka, że 

starsze pokolenia żyły w przekonaniu, że miejsce kobiety jest w domu, a miejsce kobiety jest 

i powinno być tam, gdzie ona sama je sobie wybierze. Tu nie chodzi o to, żeby znieść różnice, 

bo pięknie się różnimy. Ale chodzi o to, że możemy być różni, ale musimy być równi. Dla 

młodych Polek i Polaków posiadanie dzieci jest jedną z najważniejszych wartości, ale będą ją 

mogli realizować, gdy pozwoli na to praca, płaca i warunki mieszkaniowe. A co zrobiliśmy i co 

dalej chcemy robić w tych dziedzinach: pracy, płacy i warunków mieszkaniowych, żłobków, 

przedszkoli, miejsc w żłobkach, miejsc w przedszkolu to przecież wszyscy wiedzą. Skład rządu, 

który zaproponowałem dwa tygodnie temu, to odzwierciedlenie tego, szanowni rodacy, jak 

mogłaby wyglądać Polska w tej nowej konfiguracji, jak mógłby wyglądać polski rząd. To 

byłaby Polska młodsza, bardziej dynamiczna i bardziej kobieca. Mam świadomość, że to 

wymaga wielkiej roboty od wszystkich. Jak to młodzi mawiają: bumersów i dziadersów 

również. Musimy się posunąć, zrobić miejsce dla młodych i dla kobiet – tego chcą Polki i 

Polacy, i jesteśmy na tę pokoleniową transformację gotowi. 

Czwarte wielkie wyzwanie dla Polski to rewolucja cyfrowa. Przez długie lata Polacy 

rewolucje cyfrowe oglądali tylko w filmach sajens fikszyn. My cyfrowe rozwiązania 

uczyniliśmy częścią naszego codziennego życia. Elektroniczne pity, e-recepty, e-zwolnienia – 

miliony Polaków korzystają z nich na co dzień. Aplikacja e-obywatel pobrana jest blisko 10 

milionów razy, a z profilu zaufanego korzysta ponad 16 milionów użytkowników. Natomiast z 

internetowego konta pacjenta do czerwca 2023 roku skorzystało ponad 17 milionów pacjentów. 

To dzięki tym zmianom funkcjonowanie dzisiaj jest o wiele łatwiejsze. Przy okazji chcę 

podkreślić, że nad tymi zmianami pracowali trzydziestoparolatkowie w naszym rządzie. 

Wprowadziliśmy do Sejmu  i do rady ministrów nowe pokolenie ekspertów, które na naszych 



oczach przeprowadziło Polskę z ery analogowej do ery cyfrowej. Ale za rogiem mamy kolejne 

wyzwania: Tygodnik The Ekonomist za słowo roku 2023 uznał czad dżipiti. Polski rząd musi 

znaleźć odpowiedź, jak będzie wyglądać świat w dobie sztucznej inteligencji, która wkracza 

coraz odważniej do naszego życia. Jak będzie wyglądać nasza praca, kiedy więcej rzeczy lepiej 

będzie wychodziło komputerowi niż nam. Czy znajdziemy nasze miejsce w światowej 

gospodarce, tak aby polscy inżynierowie zarabiali na polskie firmy, a nie tylko stanowili o sile 

zagranicznych gigantów. Dlatego tak ważne jest, żebyśmy byli twórcami, a nie tylko odbiorcami 

usług cyfrowych. Chcemy, żeby Polska jeszcze wzmocniła swoją pozycję jako zagłębie talentów 

w branży ajti [IT]. Jednocześnie musimy mieć świadomość, że czwarta rewolucja przemysłowa 

to nowe pole walki o światową dominację. Globalni monopoliści prowadzą ostrą grę o naszą 

uwagę, a przede wszystkim o nasze portfele. Technologia bigdajtdejta ułatwia życie i 

jednocześnie oplata nas ciasną siecią zależności. Im bardziej uzależniamy się od technologii, 

tym bardziej z obywateli stajemy się konsumentami uzależnionymi od wielki korporacji. Nowe 

technologie muszą służyć rozwojowi, a nie tylko zyskom wielkich korporacji. Dlatego państwo 

musi mieć decydujący głos w sprawie rozwoju i wykorzystania narzędzi cyfrowych. Stawką jest 

nie tylko nasza pozycja w łańcuchu dostaw, ale po prostu nasza wolność. Musimy odpowiedzieć 

sobie na pytanie: czy granice wolności określamy my sami jako państwo, czy będzie nam 

narzucał ja na przykład fejsbuk facebook albo tweeter. Internat musi być wolny, także od 

poprawności politycznej – o to zawsze walczył mój rząd. Technologiczne rewolucje w 

poprzednim wieku rozciągały się na pokolenia. Teraz takie rewolucje mogą zachodzić w czasie 

jednej kadencji Polskiego Sejmu. Wczoraj walczyliśmy o to, żeby praca była godnie 

wynagradzana. Dziś walczymy o to, żeby praca dawała gwarancje dostatniego życia. Ale jutro 

należy do świata, w którym praca być może będzie niekoniecznie. Będziemy musieli na nowo 

przemyśleć relacje rynku pracy. Polacy chcą pracować lżej, lepiej żyć. Ale my musimy myśleć 

jeszcze dalej, jak żyć dobrze w świecie, w którym nie będzie za wiele pracy takiej, jaką 

rozumiemy ją dziś. Wiem, że dla wielu moja propozycja może wydać się zaskakująca. Ale czas 

najwyższy, żeby państwo polskie przygotowywało laboratoria przyszłości, w których będą  

tworzone modele rozwoju takich instytucji, jak chociażby powszechny, choć w moim odczuciu 

warunkowy dochód podstawowy. Pewne zalążki tego wprowadziliśmy już wcześniej, ale takie 

laboratoria muszą być kontynuowane w przyszłości. Czas, abyśmy poważnie porozmawiali o 

tym, jak w świecie post-pracy zagwarantować ludziom stabilne dochody i jednocześnie włączać 

ich w życie społeczne. Czas zaprojektować takie scenariusze rozwoju Polski, w których Polacy 

pracują dlatego, że chcą, że chcą wnieść coś do życia naszej wspólnoty, a nie tylko dlatego, że 

muszą. I wiem, że wielu, także na tej sali, którym może wydawać się, że to pieśń przyszłości, ale 

to pieśń, która naprawdę zabrzmi wcześniej, niż się wszystkim wydaje. A ci, którzy będą mieli 

gotową strategię działania, te państwa wygrają. A my właśnie chcemy brać udział w tworzeniu 

historii, a nie jej biernym obserwowaniu. Ta rewolucja przyszłości nie ominie żadnej dziedziny 

życia, nawet tak tradycyjne, jak rolnictwo, które w wielu obszarach jest dziś w awangardzie 

zmian. Polscy rolnicy mają za sobą serię wstrząsów ze znanych nam wszystkim powodów. 

W ostatnich latach zawsze mogli liczyć na pomocną dłoń i dalej tak musi być. Przede wszystkim 

w obszarze wzmacniania ich roli na rynku. Odwrócenia dyktatu ze strony pośredników, 

międzynarodowych koncernów i wielkich sieci handlowych. Stąd lokalna półka i oznaczanie 

polskich produktów. 

Piąte wyzwanie dla Polski to budowa wysokiej jakości usług publicznych. Usługi 

publiczne to fundament, na którym wzrasta każde nowoczesne społeczeństwo. To wysoka jakość 

usług publicznych jest magnesem przyciągających ludzi i inwestorów, magnesem najlepiej 

zabezpieczającym przed drenażem mózgów. To jakość życia i dostępność usług publicznych jest 

podstawowym miernikiem cywilizacyjnego postępu. Ten postęp będzie realny, kiedy będzie 

dotyczył każdego obywatela w każdym zakątku naszego kraju. Chyba każdy z nas zgodzi się co 

do jednego: że w ostatnich 4 latach dokonaliśmy prawdziwego skoku, szczególnie w zakresie 

usług publicznych świadczonych drogą elektroniczną. Polskie państwo i samorządy muszą stać 

się nowoczesnym centrum usług dla obywateli. Potrzebujemy kontynuowania tych inwestycji. 

Inwestycji, które sprawią że w małych miasteczku w lubuskiem czy podlaskiem tak samo jak 

chcieliśmy, młodsi oraz nastoletni uczniowie będą mieli w szkole zapewniony dostęp do zajęć 

rozwijających ich talenty i zainteresowania. Inwestycji, które sprawią, że profilaktyka zdrowotna 



będzie oczywistością, będzie rozwijać się w każdym zakątku Polski. A łatwy dostęp do lekarzy i 

badań będzie po prostu standardem, bo trzeba przyjmować młodych lekarzy na studia medyczne. 

To coś, co rozpoczęliśmy 7 lat temu. Ale trzeba również dalej podnosić wydatki na służbę 

zdrowia. Wystarczy popatrzeć na trend, który był w czasach naszych rządów. Dlatego też nasze 

wielkie inwestycje w gminy i powiaty, to polityka, która w najbliższej dekadzie musi być 

kontynuowana i to jest także moje zobowiązanie. Tak długo jak będę miał wpływ na lokalne 

inwestycje, wszystkie nasze programy, wszystkie nasze programy będą kontynuowane. Polski 

program inwestycji strategicznych: zabytki, PGR-y, drogi lokalne, specjalne strefy 

ekonomiczne, inwestycje w szkoły, w szpitale powiatowe, wójtowie, starostowie, burmistrzowie 

doskonale wiedzą, o czym mówię. 

Szanowni państwo, Wysoka Izbo. XXI wiek otworzyliśmy wielką reformą, która 

stworzyła 16 województw. Ale dziś musimy zadać sobie pytanie: Jakiej administracji Polska 

potrzebuje w trzeciej i czwartej dekadzie XXI wieku? Czy takiej, która skoncentrowana jest na 

największych ośrodkach? Czy takiej, która jest najbliżej obywatela? Likwidacja 49 województw 

doprowadziła do degradacji wielu byłych miast wojewódzkich i degradacji całych regionów. 

Warto się zastanowić nad zasadniczym odzyskaniem funkcji społecznych i gospodarczych przez 

miasta mniejsze i średniej wielkości. Poczyniliśmy tu spore inwestycje, ale trzeba je wzmocnić, 

aby przywrócić życie zaniedbanym regionom. Autobusy przecież nie będą jeździć tam, gdzie nie 

toczy się życie gospodarcze, gdzie ludzie nie mają do załatwienia ważnych spraw urzędowych. 

Przygotujemy zatem założenia nowej reformy administracyjnej, w której sednem nie będzie 

centralizacja, ale usieciowienie, tak żeby usługi publiczne, ale też dobrobyt skutecznie płynęły 

od centrum do całego kraju, a nie koncentrowały się na większych aglomeracjach. 

Szóste wyzwanie dla Polski, to ambitna polityka srebrnego wieku. Przez wiele lat Polska 

była krajem, w którym sprawy seniorów zepchnięto na ostatnie miejsce. Nazwijmy to wprost: 

sposób, w jaki neo-liberalne rządy traktowały naszych seniorów, to niewdzięczność. 

Niewdzięczność wobec osób, które ciężką pracą budowały wolną i niepodległą Polskę. Dlatego 

przez ostatnie 8 lat podjęliśmy ogrom pracy, aby przywrócić godność polskim seniorom. 

Przywróciliśmy Polsce ogromną liczbę ludzi spychanych systemowo na margines. Przywrócenie 

niższego wieku emerytalnego, wzrost minimalnej emerytury z 870 złotych na około 1600 

złotych, godne waloryzacje, a nie takie na poziomie kilku złotych, emerytura do 2500 tysiąca 

złotych bez podatku, a także trzynasta i czternasta emerytura, domy seniora, darmowe leki, to 

efekt naszych dwóch kadencji. Dziękujemy wszystkim seniorom. Polski system emerytalny 

nadal wymaga zmiany, dlatego wprowadziliśmy systemy oszczędzania, na przykład Polskie 

Pracownicze Plany Kapitałowe, korzystają dziś z nich ponad prawie 4 miliony Polaków. 

Chcemy też wprowadzić emeryturę stażową, tak aby perspektywa przyszłej emerytury nie była 

ryzykownym hazardem, ale stabilnym planem na życie. Po naprawie tych podstawowych 

deficytów możemy teraz rozpocząć również kolejną debatę na temat nowoczesnej, ambitnej 

polityki senioralnej. Przede wszystkim potrzebujemy zmiany paradygmatów. Chodzi już nie o to 

aby seniorom zapewnić minimum egzystencjalne, chodzi o poczucie sensu i aktywnego 

zaangażowania naszych seniorów, nasze babcie, naszych dziadków w życie społeczne. To jest 

dla nich kluczowe. Oto kilka naszych propozycji: po pierwsze, ulgi podatkowe dla firm 

zatrudniającą określoną liczbę seniorów, stosunkowo dużą liczbę seniorów. Państwo powinno 

zachęcać, zachęcać do aktywności zawodowej w różnym wymiarze, a nie zmuszać, podnosząc 

wiek emerytalny. Po drugie, edukacja srebrnego wieku. Rozwój uniwersytetów trzeciego wieku 

dla tych, którzy chcą rozwijać swoje kompetencje przez całe życie. Po trzecie, polityka 

włączania seniorów w życie społeczne. Tworzenie miejsc, gdzie seniorzy będą mogli spotykać 

się i współpracować z osobami młodszymi, na przykład w szkołach, a także w przystosowanych 

do tego specjalnych przedszkolach, są już takie eksperymenty gdzieindziej na świecie. Wsparcie 

tak zwanego kohaudingu senioralnego, czyli oddolnych wspólnot lokatorskich jako alternatywy 

dla domów spokojnej starości. Tworzenie w miastach wspólnych uczelni międzypokoleniowych. 

I po trzecie, utworzenie cyfrowych domów seniora, w których seniorzy będą mogli rozwijać 

kompetencje w świecie wirtualnym. Zalążki tego już również stworzyliśmy. W dłuższej 

perspektywie trzeba rozważać łączenie inicjatyw dla seniorów z projektami dla innych pokoleń. 

To nasze wielkie zobowiązanie. 



I wreszcie siódme wielkie wyzwanie dla Polski, to szeroko rozumiana kultura. Wiele 

mówiłem tu o sprawach, które w ciągu najbliższych dziesięciu, dwudziestu lat zrewolucjonizują 

rynek pracy i wymuszą zmianę całego modelu funkcjonowania państwa, od architektury 

fiskalnej po politykę społeczną. Jednak w świecie jutra, to właśnie kultura będzie, jestem o tym 

przekonany, odgrywać rolę najważniejszą. Chciałbym jednak, żebyśmy kulturę rozumieli bardzo 

szeroko. To nie tylko sztuka, to nie tylko wszelkie zdolności, doznania estetyczne, intelektualne, 

ale także wartość społeczeństwa przyszłości. W świecie postępującej automatyzacji 

tradycyjnego przemysłu, coraz większe znaczenie będą zyskiwały przemysły kreatywne. To 

naturalne, że w miarę zaspokajania podstawowych potrzeb, człowiek zwraca się ku wyższym 

potrzebom – w potrzebie uczestnictwa. Widzimy zresztą zmianę u nas w Polsce. Polityka 

zmniejszania nierówności i wyrównywania szans, których symbolem stało się 500+, a teraz 

800+, wprowadzone przez Prawo i Sprawiedliwość, wyzwoliło nowe pragnienia, nowe 

aspiracje. I bardzo dobrze. Stąd też kolejnym krokiem musi być oferta kultury skierowanej nie 

do wąskiego grona odbiorców, ale taka, która adresowana jest do wszystkich mieszkańców 

Polski, odbierana jest w każdym mieście powiatowym [a ktoś dawno powiedział: kultura nie dla 

wszystkich, lecz dla każdego], nowoczesne świetlice, centra kultury, czytelnie i mediateki. Cała 

infrastruktura instytucji kultury musi pokryć Polskę gęściej niż kiedykolwiek. Nowoczesne 

centra kultury w każdej w każdej gminie. Tylko społeczeństwo, które ma dostęp do kultury, 

może stać się społeczeństwem, które tworzy kulturę. Dlaczego, Wysoka Izbo, tak mocno 

podkreślam znaczenie inwestycji w edukację kulturalną, w edukację w ogóle? Ponieważ 

w świecie coraz bardziej zdominowanym przez sztuczną inteligencję, największą wartością 

będzie to, czego nie da się podrobić. Kompetencje kulturowe, kreatywność, edukacja, dobra 

duchowe. Chciałbym zatem wzmocnić nasze starania, aby przymierze wszystkich dziedzin 

sztuki z nowymi technologiami stało się faktem, jako centrum rozwoju przemysłów 

kreatywnych. Myślę o Polsce, która wykorzystuje swoją ponad tysiącletnią, przepiękną historię, 

wyobraźnię Lema, kreatywność Skłodowskiej-Curie, rozmach Sienkiewicza, charyzmę 

Piłsudskiego, czy odwagę Wandy Rutkiewicz – aby tworzyć opowieści, które chce poznać cały 

świat. Jesteśmy krajem Chopina, Szymanowskiego i Pendereckiego. Dlaczego więc nie 

mielibyśmy stać się liderami przemysłu audiowizualnego? Jeśli chcemy przygotować się na 

niewyobrażalną rewolucję, już dziś Polska musi postawić na rozwój przemysłów kreatywnych. 

Tak, byśmy byli gotowi oczekiwać tego, co nieoczekiwane. Przed nami długa droga. Ta droga, 

która wiedzie poprzez tworzenie interaktywnych muzeów, multisensorycznych wystaw albo 

filmów kręconych i prezentowanych w technologii rozszerzonej rzeczywistości. Końca tej drogi 

nie znamy. Ale tą ścieżką Polska musi podążyć już dzisiaj, jeśli chcemy być przygotowania na 

to, co przyszłość przyniesie nam za dziesięć, dwadzieścia lat. 

Wysoka Izbo, to co przedstawiam, to wizja przyszłości, która dziś trochę nie mieści się w 

głowach, ale która nadejdzie bardzo szybko. Szybciej, niż się wydaje. Kto nie ma odwagi 

wyprzedzać przyszłości, będzie zawsze skazany na zacofanie. 

Cytat: Nie będziemy narodem prawdziwie europejskim, póki nie wyodrębnimy się 

z Europy. Gdyż europejskość nie polega na zlaniu się z Europą, lecz na tym, by być jej częścią 

składową, specyficzną i niedającą się niczym zastąpić. To Gombrowicz. 

Właśnie takiej Polski chcemy. Powszechnej, twórczej, oryginalnej. Takiej, która będzie 

dumą dla Polaków i wzorem dla innych. Takiej, która nie odwraca się od swojej przeszłości, ale 

też ma odwagę sięgać w przyszłość dalej niż inni. Ale żeby tak mogło się stać, musimy wreszcie 

skończyć ze wstydem. Właśnie, z mikromanią. Nie jesteśmy dziećmi, które muszą się trzymać 

brukselskiego fartucha. Jedną z naszych największych narodowych wad zawsze było to, że 

szukaliśmy potwierdzenia własnej wartości u innych. Zamiast spojrzeć we własną twarz, 

szukaliśmy akceptacji w oczach innych. Zamiast działać we własnym imieniu i na własny 

rachunek, pytaliśmy innych o zgodę. Zamiast wziąć odpowiedzialność za polskie sprawy, 

oddawaliśmy je różnym zewnętrznym siłom. Polska przyszłości nie może być Polską 

zdziecinniałą. Polska przyszłości musi być Polską dojrzałą. Mam na myśli dojrzałość w 

planowaniu wieloletnich strategii rozwoju państwa realizowanej w imieniu interesu narodowego. 

Mam na myśli katalog polskich spraw, dekalog polskich spraw, pod którymi wszyscy, pomimo 

różnic, jesteśmy w stanie wszyscy się podpisać. Dlatego zaproponuję też dyskusję nad pakietem 

demokratycznym dla polskiego Sejmu. Nie! Nie bójcie się! Nie na teraz! Na przyszłą kadencję. 



Od przyszłej kadencji. Dojrzałość naszej demokracji najlepiej odzwierciedli rola opozycji, 

ktokolwiek by nią nie był. Polacy w ostatnich wyborach opowiedzieli się za takim parlamentem, 

który jest miejscem dla wielu sił politycznych dla wielu poglądów, wielu wrażliwości. 

Powinniśmy doprowadzić do reformy państwa, która podniesie standardy demokracji. Dostarczy 

więcej narzędzi do działania. A także, co pragnę podkreślić, nałoży na opozycję większą 

odpowiedzialność. Od przyszłej kadencji. Na pakiet demokratyczny mogły by się składać 

przykłady, rozwiniemy je, opracujemy bardzo szybko. Dzień opozycji, na przykład co trzecie 

albo co czwarte posiedzenie sejmu, to wicemarszałek opozycji mógłby układać porządek obrad. 

Comiesięczne sprawozdanie prezesa rady ministrów, po którym każdy z klubów może zadać 

pięć wolnych pytań. Obligatoryjne kwoty, czyli ilości reprezentantów opozycji w obsadzie 

takich gremiach jak komisje sejmowe [już od chwili nie czyta], takich jak KRS, kolegium NIK. 

Pakiet demokratyczny pozwoli nam wszystkim uczynić z sejmu miejsce, w którym rzetelna i 

odpowiedzialna praca dla Polaków jest na pierwszym miejscu. Ciepło myślę też o większym 

zaangażowaniu obywatelskim poprzez referenda czy o usprawnieniu naszego działania wymiaru 

sprawiedliwości poprzez powołanie sędziów pokoju. 

Drodzy rodacy, Wysoka Izbo, wszystko to prowadzi nas na koniec do dwóch 

kardynalnych pytań: Pierwsze brzmi – jaka będzie Polska? Polska będzie taka, jacy będą Polacy. 

Ale i my – Polki i Polacy, będziemy tacy, jaka będzie nasza ojczyzna. Ta zależność jest 

obustronna. Bo jeśli my społeczeństwo, my naród będziemy ambitni, to i Polska w planach i 

zamierzeniach będzie ambitna [spoko]. A z kolei jeśli Polska będzie wolnym i bezpiecznym 

krajem, to i my na co dzień będziemy mogli tą wolnością i tym bezpieczeństwem się cieszyć. 

Tak. Taka ma być Polska. I drugie pytanie: Dla kogo ma być Polska? Polska nie jest naszą 

własnością, lecz naszym wspólnym dziedzictwem i zobowiązaniem. Budując silną i bezpieczną 

Polskę, także silną militarnie dajemy spokój i pokój innym, także innym państwom w Europie 

środkowej i wschodniej. Kiedy wznosimy gmach Rzeczypospolitej solidarnej, takiej, która 

zmniejsza nierówności społeczne i regionalne, inspirujemy innych do bardziej sprawiedliwego 

systemu, dla lepszego ustroju. Mając takie, a nie inne położenie geograficzne, taką historię, 

możemy dla naszych wschodnich sąsiadów być pomostem na zachód, ale i tym na zachodzie 

możemy objaśniać, jakie są szanse i zagrożenia wiążą się ze wschodem. Bo Polska na tle innych 

krajów, Polacy na tle innych narodów są dobrym, solidarnym narodem o pięknej, przepięknej 

historii, narodem pełnym dumy, poczucia sensu, narodem, który potrafi wyznaczać sobie wielkie 

zadania i sięgać tam, gdzie wzrok nie sięga. 

Podsumowując, tylko Polska, w której zwyciężą fundamentalne wartości, o których 

powiedziałem na początku, będzie gotowa zmierzyć się z zarysowanymi, przynajmniej przeze 

mnie siedmioma wyzwaniami współczesności. To jest właśnie Polska, w którą wierzę. Wierzę w 

Polskę w której Polacy będą mniej pracować, a więcej zarabiać i lepiej żyć. Wierzę w Polskę, 

która jest strategicznym pomostem na świat, na świecie. Strategicznym pomostem dla Zachodu 

w globalnym układzie sił. Wierzę  w Polskę, która w walce z kryzysem demograficznym jest 

gotowa na zmianę mentalną. Wierzę w Polskę, która wie, jak odnaleźć się w świecie jutra, w 

epoce automatyzacji i robotyzacji. Wierzę w Polskę, w której każda miejscowość bez względu 

na wielkość, to dobre miejsce, by żyć, pracować i planować swoją przyszłość. Wierzę w Polskę 

również, w której seniorzy nie tylko żyją godnie, ale w której żyją na 100%, ciesząc się 

dobrobytem i spełniają swoje marzenia. I aż to siódme wyzwanie. Wierzę w Polskę, która 

wyrasta na europejskie centrum przemysłów kreatywnych, Polskę, w której kultura i edukacja to 

naczelne wartości społeczeństwa przyszłości. Wierzę w taką Polskę i jestem przekonany, że w 

taką Polskę wierzy większość z was. Ale żeby taka Polska stała się faktem, musimy zdobyć się 

na coś jeszcze. Musimy zakończyć wojnę polsko-polską. Wzywam do tego nas wszystkich, 

także siebie jak i was [wykluczając Kaczyńskiego]. Posłanki i posłowie skończmy z tą wojną, 

wybierzmy dialog, szukajmy tego, co nas łączy. Tylko odrzucając tak skrajny konflikt, możemy 

przetrzeć nowe ścieżki rozwoju. Wierzę, drodzy rodacy, panie prezydencie, panie marszałku, 

Wysoka Izbo, że Polska musi być ambitna i dojrzała zarazem, po to, by spełniać nadzieje, które 

pokładały w nas poprzednie pokolenia. I dać nadzieję na dobrą przyszłość następnym 

pokoleniom. Bo Polska przyszłość zrodzi się z naszej współpracy, naszej mądrości i naszej 

odwagi i z głębi naszego serca. Dziękuję bardzo. 

11:24 



Marszałek Sejmu – Dziękuję bardzo panu premierowi. Drodzy państwo, jesteśmy wciąż w 

trakcie rozpatrywania punktu 36 porządku dziennego. Klub PiS zgłosił wniosek o kilka minut 

zwyczajowej przerwy dla klubów dlatego ogłaszam przerwę do godziny 11:30. Bardzo proszę o 

punktualny powrót na salę. 



11:34 

Przedstawienie prezesa rady ministrów z wnioskiem o udzielenie jej wotum zaufania. 

Sejm ustalił, że w dyskusji nad… wysłucha 10-minutowych oświadczeń w imieniu klubów i 5-

minutowago oświadczenia w imieniu koła. Otwieram dyskusję. Przypominam, że zgodnie z 

artykułem 112 ustęp 1 regulaminu Sejmu w debacie nad programem działania i wnioskiem o 

udzielenie wotum zaufania radzie ministrów powołanej przez prezydenta w trybie art. 154 ust. 1 

Konstytucji przedstawionymi przez prezesa rady ministrów Marszałek Sejmu poza kolejnością 

mówców zapisanych do głosu oraz po wyczerpaniu listy mówców i zadaniu pytań udziela głosu 

wyłącznie prezesowi rady ministrów. W pierwszej części debaty zabiorą głos przedstawiciele 

klubów później pytania od państwa posłów jako pierwszy głos zabierze w imieniu klubu 

parlamentarnego PiS pan poseł Jarosław Kaczyński. Bardzo proszę. 

11:35 

Kaczyński – Panie prezydencie, Wysoka Izbo. Wystąpienie pana premiera było obszerne, 

a ja mam tylko 10 minut. Było w nim wiele wątków i w związku z tym będę musiał mówić tutej 

w ogromnym skrócie. Otóż jeśli spojrzeć na całość tego wystąpienia, to sądzę, że można by je 

określić najcelniej jako apel do całej klasy politycznej, by próbowała, pomijając sporo tych, 

których wszyscy wiemy, znaleźć drogę do bezpiecznej i dobrze rozwijającej się polski. W 

nowych okolicznościach, nowych realiach dzisiejszego świata, by spojrzała na sytuację w 

naszym kraju, sytuację wokół naszego kraju, w Europie, ale także w świecie, na wszystkie te 

niebezpieczeństwa, ale także na szanse, które są przed nami. Można powiedzieć, że som dwa 

rodzaje polityki. Pierwszy z nich, ten najprostszym, najłatwiejszym sprowadza się do 

podejmowania współpracy, ulegania najsilniejszym grupom zarówno wewnętrznym jak i 

zewnętrznym podporządkowywaniu się ich potrzebom, w podejmowaniu różnego rodzaju 

reakcji, czasem jednostronnych, czasem dwustronnych, niekiedy to nie są grupy, tylko bardzo 

silne jednostki. Powtarzam, to łatwy sposób polityki, a efekty, o nich będę jeszcze mówił. Jest 

drugi sposób uprawiania polityki nieporównanie trudniejszy, odwołujący się do wartości, 

odwołujących się do wartości, w których centrum jest wspólnota, ta najszersza wspólnota 

narodowa, ale taka wspólnota, która w pełni uznaje prawa jednostki i wolność. Jej wolność 

wyboru we wszystkich dziedzinach, ale i także tą wolność, którą odnosi się do polityki. A więc 

wolność wyboru władzy. Ta wspólnota jest warunkiem, warunkiem funkcjonowania. Już 

Arystoteles pisał i nikt do tego dziś dzień nie zakwestionował, że człowiek jest istotą społeczną. 

Wspólnota ma swoje interesy. Wspólnota musi dbać o różne aspekty tego funkcjonowania. Ale 

wspólnota wtedy kiedy polityka jest prowadzona w ten sposób, jest zwykle tak, że terenem 

różnego rodzaju starć, no bo ci, których interesy zostały takom politykom naruszonom, stawiają 

opór i to zarówno ci z wewnątrz, jak i ci z zewnątrz. Stąd ogromne trudności takiej polityki. W 

Polsce w latach 1989-2015 z krótkimi przerwami prowadzona była polityka tego pierwszego 

rodzaju. Polityka, można powiedzieć, łatwa. I oczywiście był bardzo potężny opór i były skutki, 

wielkie bezrobocie, głodne dzieci, minimalne płace, te kilka złotych za godzinę, o których pan 

premier wspominał, były takie zjawiska, jak emigracja, ogromny wzrost patologii społecznej i 

wreście to modus operandi, które było tak silne w życiu społecznym, modus operandi polegające 

na podejmowaniu działań, budowania relacji, których celem było nieikwalentne przejmowanie 

dóbr publicznych, ale bardzo często także prywatnych. Skutki, skutki tego rodzaju polityki były 

pod bardzo wieloma względami fatalne. Ale powtarzam, taka polityka przez wiele lat 

dominowała. Ale po 2015 roku została podjęta polityka tego drugiego, dużo trudniejszego 

rodzaju. Polityka, która wywodziła się właśnie z wartości, tych wartości odnoszących się do 

jednostki, odnoszących się do grup społecznych różnego rodzaju wspólnot z rodzinom na czele, 

odnosząca się także do interesu narodowego. I ta polityka doprowadziła do najróżniejszych 

zmian. Zmian, które nie można określić jako zupełną porzucanie tej pierwszej, to się po prostu z 

różnych względów, na ten opór, podkreślam, wewnętrzy potężny, no. Totalna opozycja. A z 

drugiej strony zewnętrznym. Nie udała do końca. Nie została w pełni zrealizowana. Plan jej 

realizacji został tutaj przez pana premiera przedstawiony. Ale przyniosła bardzo wiele 

pozytywnych zmian. Dzisiaj [gdy prezes milknie na kilka chwil, PiS zaczyna bić brawo] biorąc 

pod uwagę zapowiedzi naszych politycznych oponentów, a także patrząc w przeszłość, patrząc 

na lata 1989-2015 pomijając te drobne przerwy, można sądzić, że polityka pierwszego rodzaju 

ma powrócić. Ma powrócić i jeżeli spojrzeć na to z perspektywy tych wyzwań, tych siedmiu 



wyzwań, których mówił tutaj premier, to można powiedzieć, że jeśli taki plan rzeczywiście 

zostanie zrealizowany, to ich perspektywy, perspektywy odpowiedzie odpowiedzieć na te 

wyzwania, skutecznej odpowiedzieć na te wyzwania som naprawdę bardzo słabe. Jest ich dużo, 

mam mało czasu, skoncentruje się na dwóch: tych które wydają się w tej chwili najważniejsze, 

bo niestety najbardziej niebezpieczne. Pierwszo z tych, pierwsze z tych wyzwań to jest to 

wyzwanie, o którym częściowo jako geopolityczne. Ale określmy je bliżej i bardziej konkretnie. 

To jest po prostu perspektywa dalszej ofensywy politycznej imperium sowieckiego. Dalszej 

ofensywy politycznej, ale także militarnej. Dlatego jedynym zabezpieczeniem przed tego 

rodzaju ofensywą jest po pierwsze zbrojenie sie, zbrojenie sie i jeszcze raz zbrojenie sie. 

[brawa]. A słychać niestety różnego rodzaju zapowiedzi, weryfikacji tego programu zbrojeń, 

twierdzenia, że jest on nadmierny, nadmiernie rozbudowany, że właściwie nie wiadomo, po co. 

Aż tyle tej broni. Wysoka Izbo, te plany, które zostały sformowane nie tak dawno temu, som 

planami nie polityków. To jest tak, że politycy [sygnał upływu czasu] politycy mieli tutaj tylko 

wybór między dwoma koncepcjami, które zaprezentował sztab generalny. [sygnał] I wybrali tą 

koncepcję, która wymagała co prawda więcej broni, ale za to mniej wysiłku, można to tak 

określić, personalnego. I wszelkiego rodzaju zapowiedzi, że coś tu będzie weryfikowane, jak 

choćby ostatnio zapowiedź że ostatnio zawarte kontrakty będą weryfikowane. To som 

zapowiedzi godzące w polskie bezpieczeństwo. Godzące w polski najbardziej militarny interes. 

No i drugie niebezpieczeństwo, to jest niebezpieczeństwo odnoszące się do tych planów, które 

formowane, już przyjęte, już przez Parlament Europejski, formowane w Unii Europejskiej. 

Mimo, że była już o nich mowa, to trzeba sobie jasno powiedzieć i może nawet ostrzej, niż to 

powiedział premier. To jest koncepcja zmiany państwa polskiego w teren zamieszkiwania 

Polaków zarządzanych z zewnątrz, z Brukseli, a w istocie z Berlina. To jest teren, szanowni 

państwo, w którym polskie państwo będzie już tylko pozorem. A wszelkiego rodzaju procedury i 

instytucje demokratyczne będą także pozorem i widowiskiem. A początki tego już tutaj 

widzimy, tego widowiska właśnie. I dlatego trzeba to niebezpieczeństwo traktować jako 

wyjątkowo poważne. 

Marszałek – Panie pośle, bardzo bym prosił ten projekt kończyć. 

Kaczyński – wyjątkowo poważne i dlatego musimy mu sie za wszelką cenę przeciwstawić, 

to nie może być taktyka. To nie może być gra, że ktoś wczoraj jesteśmy za dzisiej jesteśmy 

przeciw! To musi być stałe twarde bezwzględnie stawiane Nie. Nie możemy się zgodzić na to, 

żeby polska niepodległość była znowu historycznym incydentem. Tak jak ta z lat 1918 

właściwie 39. Nie możemy się na to zgodzić. Polska może się rozwijać [teraz już niemal 

krzyczy] tylko jako państwo niepodległe. I to jest interes Polaków, interes Polski, interes każdej 

polskiej rodziny, interes każdego Polaka. Bardzo realny interes. Jeszcze raz wracam do tej  

Marszałek – Panie pośle, przekroczył pan plan o trzy minuty, bardzo proszę o to żeby 

zechciał pan zmierzać do końca. 

Kaczyński – Otóż tym sercem była propozycja nowej polityki. Propozycja, która ma 

wartość dzisiaj dla tej Izby przed tym głosowaniem, ale która jest także pewnym kapitałem na 

przyszłość. Pewnom alternatywom, która prędzej czy później zwycięży, bo jest jedyną 

alternatywom dla Polski. Jedynom alternatywom dobrom dla naszego narodu. I dlatego klub 

prawa i Sprawiedliwości poprze inwestyture pana premiera i jednocześnie, jeśli to nie zakończy 

sie sukcesem, będzie tom koncepcje, która tutaj została przedstawiona będzie jom forsował 

dalej, aż ku jej realizacji, ku zwycięstwa! 

Marszałek – Dziękuję bardzo. Bardzo państwa proszę, żeby z uwagi na szacunek dla 

pozostałych występujących, żeby rzeczywiście przestrzegać limitu czasu. 

Teraz głos zabierze: witana tak gorącymi oklaskami 

11:50 

Barbara Nowacka, klub Koalicji Obywatelska – Dzień dobry Polsko. To jest dzień dobry 

dla Rzeczpospolitej. To, co widzieliście, to przeszłość. A my was witamy w dobrej przyszłości. 

Ale. Ale zanim ta przyszłość nastąpi, trzeba rozbić kilka kłamstw, które tu padły. Panie 

premierze, po tych latach jak panu nie wstyd. Jak panu nie wstyd mówić te wszystkie kłamstwa i 

nieprawdy. Jak pan może na tej Izbie mówić o pakcie demokratycznym? Pan, którego koledzy 

dawali nam 30 sekund na wystąpienie? Pan, którego koledzy i koleżanki dewastowali instytucje 

publiczne? Pan, którego koledzy i koleżanki doprowadzili do upadku usługi publiczne. Co pan 



opowiada? Pan teraz mówi, deficyt jest drugi najniższy. Panie premierze, pan, jako minister 

finansów wie, że deficyt jest drugi najwyższy. Nie wstyd panu tak kłamać? Pan, jako były 

minister finansów powinien wiedzieć, jak was Polacy zapamiętają. A zapamiętają was przez 

gigantyczną inflację, która doprowadziła do biedy, do upadku firm, do tego, że w 2022 roku w 

Polsce było coraz więcej głodnych dzieci. A pan mówi o dobrej polityce socjalnej. Uspokójcie 

się, to są wasze ostatnie chwile, ale spróbujcie odbyć je godnie. Rozumiemy, że jest wam ciężko. 

Rozumiemy, że jest wam ciężko. 

Marszałek – Bardzo państwa proszę o spokój. 

BN – Pan premier mówi o bezpieczeństwie, o bezpiecznej granicy. Spójrzmy na granice, 

na jednej granicy konflikt i kryzys zbożowy, do którego doprowadziliście swoją nieudolną 

polityką międzynarodową, a drugi na granicy – na Zachód nie można wyjechać przez waszą 

politykę. Kryzys humanitarny, który doprowadził do śmierci biednych i wizy Rzeczpospolitej 

sprzedawane na bazarach do kupienia. To jest patriotyzm? Mówiliście silna Polska w silnej 

Europie. No to spójrzmy na tę silną Europę, do której wprowadzacie chaos w sojuszu z Orbanem 

i Meloni. To jest hańba dla polityki międzynarodowej, to jest poważny błąd. A z drugiej strony 

Polska nigdy nie była tak słaba międzynarodowo: nieszanowana, odrzucana, wykluczana. 

Jedyna dyplomacja, jaką uprawialiście, to pohukiwania i krzyki. Zamiast budować mocne 

sojusze, jedyny wasz sojusznik, jaki się okazał to Orban. Orban, który ściska się z Putinem. A 

mieliście dobrą, przyzwoitą chwilę. Mieliście chwilę, kiedy staliście po stronie Ukrainy. Pan 

Macierewicz tu ciągle pokrzykuje. Pan o polityce prorosyjskiej i pana zaplecze naprawdę nie 

powinno się wypowiadać. Naprawdę! Pan. Bo pan doprowadził do największego podziału 

społecznego. Ale do tego jeszcze, panie Macierewicz wrócimy. [krzyczy: bardzo chętnie]. 

Bezpieczeństwo ekonomiczne. Inflacja taka, że chleb, który kosztował 4 złote, kosztował 9 

złotych. Że emeryt, jak zapłacił rachunki za prąd, to już nie miał jak zapłacić za produkty 

spożywcze. A wiecie ile za waszych rządów czeka się do lekarza? Pana premiera [chyba mowa o 

Kaczyńskim] to zainteresuje, Katowice – psychiatra. Wie pan ile? 2265 dni. Tak wygląda wasze 

bezpieczeństwo zdrowotne. A do endokrynologa, kobiety, o których pan też dużo mówił, 

czekają często po kilkaset dni. Czekają na usługi publiczne. A jeśli by poszły prywatnie, może 

byłoby szybciej. Tylko prywatne jest dla bogatszych, a wy nigdy, tak naprawdę nigdy nie 

spojrzeliście na ludzi, na rodziny i ich życie. Nie było was, kiedy rodziny ... umieliście się tylko 

od nich odwrócić. Nie było was, kiedy trzeba było przeciwdziałać przemocy, w tym przemocy 

wobec kobiet. Przemoc ekonomiczna nadal nie jest ujęta w katalogu przemocy. Nie było was, 

kiedy trzeba było interweniować w kwestii przemocy wobec dzieci. Obudziliście się o wiele za 

późno, kiedy Kamilek już nie żył. Nie było was, kiedy polskie kobiety protestowały, bo bały się 

o swoją przyszłość. Nie było was, kiedy umierała Izabela z Pszczyny. Nie było was, bo to była 

wasza decyzja polityczna. Bezpieczeństwo wewnętrzne. Może tu chociaż lepiej poszło? Nie. 

Dzisiaj Polki i Polacy boją się policji. Doprowadziliście do upadku tę ważną służbę i 

zhańbiliście polski mundur, nie tylko z nieudacznikiem komendantem, mataczeniem przy 

śmierciach na komisariatach, przy oszustwach, które popełniali wasi funkcjonariusze i przy 

politycznym użyciu, panie premierze, pałek i gazu wobec protestujących o swoje prawa kobiet. 

Woleliście chronić jednego polityka, zamiast dbać o bezpieczeństwo publiczne. Tu was po 

prostu nie było. Mówicie teraz tyle o demokracji, o praworządności, o wolności słowa, kto, jak 

nie pan, panie prezesie Kaczyński, tak dzieli Polaków, mówiąc o gorszym sorcie, czy to miało 

budować polską wspólnotę? Pan mówi, że Polska jest silna, kiedy jest niepodległa. Tak, panie 

prezesie, niepodległa i demokratyczna, kiedy w tej wspólnocie jest dialog i porozumienie, a nie 

wtedy, kiedy się wyklucza i szczuje w TVP. Wasza telewizja publiczna doprowadziła do 

dramatu. Siedzi tu poseł Adamowicz. Czy spojrzeliście mu kiedyś w oczy? Panie premierze, a 

czy kiedykolwiek pan podszedł do posłanki Ciwik? Czy podszedł pan kiedykolwiek do niej i 

przeprosił za to, co pana aparat zrobił? Bo to, że do hejtera pan poszedł i wprowadził pan 

hodoramę [?] na uwagę sejmową. To wiemy i to jest jedna z pana takich ludzkich największych 

chamstw. Byliście aroganccy wtedy, kiedy Polki i Polacy umierali w czasie pandemii. Kiedy 

wszyscy baliśmy się o swoją przyszłość, to tylko baliście się, kto komu otworzy szwalnię, pani 

marszałek. Baliście się, że nie uda się wam zrobić odpowiedniego interesu. Wałki na szpitalach 

tymczasowych, kupowanie respiratorów – to wszystko znamy. Ale też tak po ludzku, nie 

mogliście odwiedzać waszych bliskich w szpitalu, ale nie. Pan Czarnek mógł. Młodzież nie 



mogła uprawiać sportów, pani Emilewicz tu siedząca, też mogła. A pan, panie Kaczyński wtedy, 

kiedy nikt nie mógł pójść na cmentarz do bliskich, pan jedyny tam poszedł. Nie wiem, czy to był 

ten lepszy sort? Ale wiem, proszę pana, że nie ma pan prawa czuć się ani lepszym, ani gorszym 

od każdego z nas. Bo na tym polega wspólnota. Nie szukamy tego, co może nas połączyć. Pan 

premier mówił dużo o kobietach, o demografii. Mieszkanie+. Przecież oszukaliście ludzi. 

Realnie pozwoliliście, by nawet najbiedniejszych nie było stać, żeby tam zamieszkać. A jak już 

tam zamieszkali, tak jak na Kaczych Bukach w Gdyni, to podnosiliście im czynsz tak, że znowu 

musieli się stamtąd wyprowadzać. Teraz jest pan za In Vitro, przecież mógł pan pomóc ludziom 

to dziecko upragnione mieć wcześniej. Tu na sali jest też posłanka, która o tym mówiła, że nie 

ma dziecka dlatego, że nie było ją stać na praktyczny program, który żeście wyłączyli. Też pan 

słowa na ten temat nie powiedział, dopóki nie przegraliście wyborów. Mówiliście o luku 

płacowym. Tak, w Polsce jest niska. Pan powiedział o 2019 roku, ustawę żeście zamrozili, ale 

pamięta pan? Polki pracują w zawodach niskopłatnych: pielęgniarki, nauczycielki, salowe, 

położne – tutaj nie poprawiliście sytuacji, więcej, zamrażaliście projekty obywatelskie. Nie 

chcieliście rozmawiać o niezbędnych podwyżkach. Tutaj znowu was nie było, bo znowu byli 

ludzie w kryzysie. Panie premierze, pan mówił o młodych, a co żeście im zaoferowali? Dualizm 

klimatyczny? Wyśmiewanie marzeń i pragnień? Pan chce się znać na protestach młodych? 

Czarnka w edukacji? Który zamiast inwestować w szkoły, inwestował w wille? Czy może 

upolitycznienie szkoły przez takie kuriozalne postaci, jak pani kurator Nowak? Czy może tym 

sukcesem pana jest szczucie w TVP na młodzież poszukującą swojej tożsamości? Młodzież 

LGBT, młodzież w kryzysie. Czy to jest wasza odpowiedź dla młodych? Młodzi tego nie kupią. 

Nie kupią waszych kłamstw. Kobiety też nie kupią waszych kłamstw, dlatego że zbyt wiele 

widzieliśmy przez te ostatnie 8 lat. Osiem lat zaniechań, wykluczeni i pogardy. I musimy 

odbudować polską wspólnotę, bo ona jest sercem demokracji i sercem odwagi Rzeczpospolitej. 

Ale demokracja, to nie jest wtedy, kiedy wy krzyczycie, a inni mają słuchać, tylko wtedy, kiedy 

się prowadzi normalny dialog: z organizacjami pozarządowymi, ze stroną społeczną, ze 

związkami zawodowymi, z obywatelami i obywatelkami, kiedy nie odgradza się władza od 

ludzi, a do nich po prostu wychodzi i słucha potrzeb i reaguje na te potrzeby. [sygnał] bo 

demokracja panie premierze, to jest wtedy, kiedy się szanuje drugiego człowieka, a nie nazywa 

go gorszym sortem. Pan pozwoli. Ale źródłem wielkiego podziału i konfliktu jest to, co powinno 

było Polskę zjednoczyć. Ja byłam tutaj w tej Izbie, tylko w innym miejscu w kwietniu 2010. 

Kiedy można było się pojednać. Kiedy wszyscy przeżywaliśmy ten homburg i wy mieliście 

unikatową szansę po latach wyjść z tego klinczu, który dzielił i polaryzował polską scenę 

polityczną. Szukać pojednania. Milczcie. Bo o śmierci mówię. Milczcie. W imię pewnej powagi 

trzeba zachować spokój. A wy żeście pozwolili sobie na obrzydliwe rzeczy, dotyczące właśnie 

podziału. Panie premierze, a pamięta pan, mówię do premiera Kaczyńskiego, tę nieszczęsną 

tablicę w KPRM, gdzie pan zapomniał o jednej osobie, bo nie była od was, a pan, jak urządzał 

pan takie pokazy hańby w czasie miesięcznic smoleńskich? Żerował tym, obrażał ludzi? 

Wykluczał? Pan tego nie słyszał? Pana tam nie było? My chcemy polskiej zgody. My chcemy na 

rzeczach ważnych budować naszą przyszłość na pamięci, na historii, na tradycji, na równym 

uszanowaniu siedzącego tu Lecha Wałęsy i nie żyjącego Lecha Kaczyńskiego. I to jest nasza 

oferta na przyszłość. Rozmawiamy o rzeczach ważnych. Pamiętajmy o ważnej historii. Nie 

szukajmy w niej zła. Szukajmy w niej Polski, Polaka, obywatela i obywatelki. My na protestach 

mówiłyśmy wielokrotnie i wiele po prawej Prawo i Sprawiedliwość, dla młodych, dla kobiet, dla 

niepełnosprawnych, dla biednych, dla wykluczonych, dla pogardzanych przez was. I 

przyszliśmy. I rząd Donalda Tuska tę dobrą przyszłość Polski zna i naprawi, to co żeście zepsuli. 

Możecie krzyczeć. Możecie zapominać, ale nie mówię do was, zdemoralizowani politycy PiS. 

Ale do waszych wyborców, gwarantujemy wam dialog, rozmowę i pokój. Szczęśliwej Polski już 

czas. 

12:03 

Marszałek, Szymon Hołownia – Dziękuję pani poseł. Głosem  w imieniu klubu Polska 

2050, Trzecia Droga. Proszę o ciszę. Rozmawiam z panem posłem Macierewiczem. Panie pośle, 

rozumiem, proszę złożyć to na piśmie, dlatego że mam bardzo jasne wytyczne artykułu 112 

regulaminu Sejmu, który już cytowałem: poza kolejnością mówców zapisanych do głosu, po 

wyczerpaniu listy mówców i zadaniu pytań udzielam głosu wyłącznie prezesowi rady ministrów. 



Panie pośle, nie ma takiego trybu, w którym teraz, proszę zejść z mównicy panie pośle 

[wyłączony głos], proszę zejść z mównicy panie pośle, bo za chwilę okaże się, że narusza pan 

powagę Sejmu. Proszę zejść z mównicy, panie pośle. 

Pan poseł Michał Kobosko –  

Szanowny panie marszałku, Wysoka Izbo. Leszek Miller dawno temu powiedział, że 

mężczyznę poznaje się po tym, jak zaczyna, lecz po tym, jak kończy. I choć bardzo wiele się w 

Polsce zmieniło, to ta prawda pozostaje wciąż aktualna. Panu, panie premierze udało się dopisać 

w tej sprawie nowy wielki rozdział. Bo rozstanie się z Polską potrafił pan rozciągnąć na dwa 

miesiące i dwa tygodnie. Wikłając w to żegnanie się zarówno swoich pracowników, jak i całą 

demokratyczną Polskę. Musieliśmy więc my wszyscy, Polacy obserwować, jak domyka pan 

różne geszefty i geszefciki. Buduje pan różne arki dla znajomych, próbuje blokować różne 

instytucje. Przez te dwa tygodnie nie zrobił pan, panie premierze nic dla Polski, za to wiele dla 

siebie. No, cóż, o losach własnego nazwiska, własnej twarzy decyduje pan sam. Nikt panu nie 

zabroni pozbawić samego siebie honoru i na zawsze związanie własnego nazwiska z mieszaniną 

farsy i tragedii. Dziś jednak czas pana w polskiej polityce nieodwołalnie i ostatecznie się 

kończy. I jako jednej z głównych twarzy obozu władzy, który chciał zniszczyć polską 

demokrację, należy się panu podsumowanie i ocena, choć w tej sprawie, mam takie przeczucie, 

nie będzie to ocena ostatnia i również inne instytucje, nie tylko Polski Sejm takiej oceny 

dokonają. Skoro pan żegnał się z Polską przez dwa tygodnie, to i my, Polska 2050 chcemy 

pożegnać się z panem. Ale pożegnać chce nie pana, lecz wszystkie te rzeczy, idee, zachowania, 

które wniósł pan i pana obóz do polskiej polityki i szerzej, do polskich domów. Żegnam więc 

nieustanne, przewrotne kłamstwo, które na stałe zastąpiło w pana życiu publicznym prawdę. 

Żegnam nieustającą gotowość do przedkładania interesów partii nad  interes państwa. Żegnam 

nieustające sięganie po najstraszniejszą z metod rządzenia, polegającą na wywoływaniu strachu 

u jednych poprzez straszenie innymi. Żegnam pogardę dla mniejszości i bezwzględność w ich 

niszczeniu. Żegnam w rozumieniu demokracji, jako rządu większości, bez uwzględnienia 

interesów mniejszości. Żegnam żerowanie na patriotyzmie i odwracanie za pomocą biało-

czerwonej flagi uwagi Polaków od najzwyklejszej kradzieży. Żegnam pogardę dla prawa i 

polskich instytucji państwowych, z których zrobiliście sobie kurnik. I żegnam nienawiść jako 

jedyne spoiwo waszych działań politycznych. Mówiąc krócej, żegnam pana. Jeśli cokolwiek ma 

wynikać z pana rządów, to stworzenie listy nie dobrych, lecz złych praktyk. Listy, z której każdy 

obywatel i obywatelka, którzy zechcą wejść do polityki, będzie się uczył, czego w Polsce i czego 

Polsce robić nie wolno. Moje słowa kierowane dziś do pana nie skończ ą się jednak na słowie: 

żegnaj. Chciałbym tę krótką mowę zakończyć słowem: witaj. Witaj sprawiedliwości, bo choć z 

pana rządem dziś się żegnamy, to wszystko to, o czym mówiłem wcześniej, nie zniknie, lecz 

zostanie zgodnie z prawem rozliczone. Witaj pokoro i gotowości oddania własnego czasu i 

zdrowia na rzecz patrii, a nie partii. Witaj społeczeństwo obywatelskie. To również w 

przewrotny sposób dzięki panu mamy dziś miliony Polaków, którzy gotowi walczyć o 

demokratyczne standardy dla Polski. Witaj demokracjo. Po tylu latach łamania Konstytucji, 

szczucia na przeróżne grupy społeczne, zatruwanie naszych umysłów tępą propagandą, 

traktowania państwowych pieniędzy niczym własne. Nadszedł wreszcie ten dzień – to dziś 

zdejmujemy z półki księgę, księgę znienawidzoną i pogardzaną przez pana obóz polityczny. 

Zdejmujemy i odkurzamy Konstytucję Rzeczypospolitej. Od dziś artykuł 2 Konstytucji 

Rzeczpospolitej Polskiej znowu staje się fundamentem działania naszego państwa. Pozwólcie 

państwo, że zacytuję: Rzeczpospolita Polska jest demokratycznym państwem prawnym, 

urzeczywistniającym zasady sprawiedliwości społecznej. 

Jako pokolenie 15 Października, obiecujemy, że temu będziemy wierni i tego będziemy 

strzec – Polski demokratycznej i Polski sprawiedliwej. Klub parlamentarny Polska 2050, Trzecia 

Droga z ogromnym przekonaniem zagłosuje przeciw rządu Mateusza Morawieckiego. 

12:10 

Marszałek – Witam panie pośle Kaleta. Czy jako kolejny w imieniu klubu Polska 2050, 

Trzecia Droga? Głos zabierze pan poseł 

Ryszard Petru – Panie marszałku, Wysoka Izbo. Ostatnie 8 lat, to czas dla Polski stracony. 

To 8 lat odchodzenia od Europy. 8 lat ograniczenia naszej wolności osobistej. Psucie państwa i 

osłabianie jego fundamentów. To czas niekompetencji, nepotyzmu, oligarchizacji, manipulacji i 



niszczenia naszej wolności. Przez te 8 lat zapomnieliście o zwykłych ludziach, szczególnie o 

tych najbiedniejszych, bo to najbardziej ich dotknęła inflacja, szczególnie inflacja żywności i 

energii, bo to oni na żywność i energię wydają. Bo to ci wyborcy nie poszli do wyborów. Nie 

zmobilizowaliście ich, bo się na was zawiedli. Nie posłuchali rad byłej waszej premier Szydło: 

aby zacisnąć zęby i jeszcze raz zagłosować na PiS. Oni przez wasze rządy muszą zaciskać zęby 

codziennie. Panie premierze, po 8 latach zostawiacie Polskę ze wzrostem gospodarczym na 

poziomie zero – jednym z najniższych w Europie. Z inflacją na poziomie 6,5% - jedną z 

najwyższych w Europie. Ze stopami procentowymi na poziomie 5,75 – jednych z najwyższych 

w Europie. Z największym przyrostem długu w wolnej Rzeczpospolitej. Za waszych rządów 

dług publiczny wzrósł o 780 miliardów złotych i będzie rósł, zgodnie z naszymi dokumentami, 

do 70% PKB. [głos: hańba!] Nikt w takiej skali jak wy nie wyprowadził setek miliardów poza 

kontrolę budżetu. Obecnie poza kontrolą budżetu i Parlamentu jest 400 miliardów długu w PSR i 

BGK. Inwestycje za waszych rządów spadły z 20% do 16%, a premier obiecywał wzrost do 

25%. Polityka demograficzna – Totalne fiasko. Rodziło się w 2015 roku 370 tysięcy dzieci 

rocznie. W zeszłym roku 305 tysięcy. Doprowadziliście do narodowej demokratycznej zapaści. 

Doiliście polskich przedsiębiorców. Wzrosło opodatkowanie i skomplikowanie przepisów. 

Wprowadzono koszmarny „Polski Ład”, daniny, opłaty, podwyżki czy składkę na ZUS i składkę 

zdrowotną. Przez ostatnie 8 lat to areszty wydobywcze, wszechobecna inwigilacja, systemowa 

podejrzliwość i brak zaufania. To czas upolitycznienia apolitycznych wcześniej instytucji 

państwa. Nie ma co wymieniać ich wszystkich. Wystarczy skupić się na NBP. Który stał się 

finansowym, zbrojnym ramieniem partii. NBP nie był apolityczny, angażował się bowiem w 

kampanię wyborczą, nie przestrzegał Konstytucji, finansował deficyt, czego Konstytucja 

zabrania. Nie przestrzegał własnych regulaminów, wchodząc w spór z członkami RPP, z 

członami zarządu NBP, ograniczając ich ustawowe kompetencje. To jest gotowy akt oskarżenia 

– z tego miejsca chciałbym zaapelować do większości parlamentarnej, abyśmy nie słuchali .tych, 

którzy namawiają nas na grubą kreskę. Ci, którzy łamali prawo, muszą stanąć przed Trybunałem 

Stanu. Jeśli nie przywrócimy Polsce rządów prawa, nie wymierzymy sprawiedliwości, Polska 

będzie państwem słabym. Musimy pokazać obecnym i przyszłym pokoleniom, że nie ma zgody 

na łamanie zasad, nie ma równych i równiejszych, że każdy, kto podniesie rękę na 

Rzeczpospolitą, musi być ukarany. Polska po tych ośmiu latach waszych rządów jest osłabiona, 

skłócona i okradziona. Wysoka Izbo, to, co zostało skradzione, musi być narodowi zwrócone. 

Czy to wille z akcji Willa+, czy to działki z programu Orlen+, czy łapówki z programu Wiza+, 

czy wynagrodzenia pseudo zarządów z programu Spółka+, czy miliardowe dotacje do TVPiS. 

Przed nami, ale również przed całym narodem wielkie wyzwania: Musimy przywrócić Polsce 

rządy prawa. Powrócić do Europy. Uwolnić synergię Polaków. Przywrócić wolność osobistą i 

prawa człowieka. Powrócić na ścieżkę wzrostu, tak aby Polacy mieli wyższe dochody, mieli 

wyższe wynagrodzenia. – Jeśli to zrobimy i nie popełnimy błędów, już nigdy, ale nigdy PiS i 

podobne formacje nie wrócą do władzy. I to jest nasze wspólne zadanie, nasze polityków, ale też 

nasze całego narodu. Dziękuję bardzo. 

12:15 

Marszałek Szymon Hołownia – Dziękuję bardzo. Jako następny w imieniu klubu Polskie 

Stronnictwa Ludowe, Trzecia droga zabierze pan poseł 

Krzysztof Paszyk. Bardzo proszę, panie pośle. 

Krzysztof Paszyk – Bardzo dziękuję, Szanowny Panie Marszałku, panie, panowie 

posłowie, panie premierze. Kiedy obejmował pan funkcję premiera w 2017 roku podczas exposé 

z pana ust wybrzmiały następujące słowa: Pragnieniem jest, żeby rząd zjednoczonej prawicy był 

rządem zjednoczonej Polski. Bo rząd i premier mają służyć całemu krajowi, całej naszej  

ojczyźnie, każdemu obywatelowi Rzeczpospolitej. Panie premierze, z tego miejsca dzisiaj jasno 

stwierdzić należy, że ani jednego dnia urzędowania pan nie był wierny wyrażonym wtedy 

słowom. Wykluczenia, nienawiść i kłamstwa – to są trzy cechy, które charakteryzowały pana 

funkcjonowanie. Nie znam grupy społecznej, środowiska zawodowego czy środowiska 

politycznego, którego pan z tego miejsca wielokrotnie nie wykluczał, nie pozbawiał miejsca w 

przestrzeni publicznej. Teraz pan się martwi z tego miejsca dzisiaj po wielu latach swojego 

urzędowania, jaką Polskę zostawimy przyszłym pokoleniom. Teraz chce pan po tych wszystkich 

latach wykluczania, odmawiania prawa udziału w przestrzeni publicznej różnym środowiskom, 



skończyć wojnę polsko-polską. Panie premierze, nie ma pan za grosz wiarygodności. 15 

Października po ośmiu latach rządów pan partii, Polacy powiedzieli dość. Mało tego. Polacy nie 

czuli się bezpiecznie i nie mieli poczucia, że państwo o nich dba. W pandemii zamiast dbać o 

ochronę zdrowia, parliście do wyborów kopertowych, już nie będę wspominał o słynnych 

zakupach respiratorów od handlarza bronią. Zamiast reformować sądownictwo, 

zdewastowaliście jego zależność. Zamiast pomagać polskim firmom i rozwijać, dołożyliście im 

dodatkowych obciążeń podatkowych. Wszystko wbrew interesowi społecznemu, a dla dobra 

partii. Partia ponad wszystko, to była prawdziwa dewizja pana rządu. W polityce zagranicznej – 

bardzo ważna sprawa. Mówiliście, że wstajecie z kolan. Jak to wstawanie z kolan się zaczęło? 

Od przegranej 27 do jednego. Przegraliście w Unii Europejskiej dyrektywę dotyczącą 

pracowników delegowanych. Kompletnom fiaskiem i porażką zakończyła się kwestia krajowego 

Planu Odbudowy i pieniędzy europejskich, na które tak czekają przedsiębiorcy, rolnicy, 

samorządy, służba zdrowia tak mocno dotknięta dzisiaj i w czasach pandemii. Na to wszystko 

dzisiaj nie ma środków, a pan w żaden sposób nie wyszedł naprzeciw tej kwestii. Mówi pan w 

odniesieniu do rolnictwa, dzisiaj płomienny fragment pana wystąpienia, że z rolnictwem dąży 

pan do awangardy zmian. Ja chcę dzisiaj z tego miejsca w imieniu setek tysięcy polskich 

rolników pytam, gdzie ta awangarda jest rolnictwo. Czy tą awangardą  zwać ceny za zboże, 

które w żniwach obowiązywały na poziomie sprzed 30 lat. Bo za tyle dzisiaj rolnicy sprzedawali 

w tym roku swoje zboże. Za to, za takie ceny jak w latach 90-ych. Czy tą awangardą był niemoc, 

była niemoc, jeśli chodzi o napływ zboża i produktów rolno-spożywczych z Ukrainy? Tą 

awangardą zmian w rolnictwie była kwota 1,50 złoty pięćdziesiąt za litr mleka oferowany na 

wielu, producentom rolnym. A może tą awangardą były bezprzetargowe dzierżawy gruntów 

rolnych dla swoich, na przykładzie byłego parlamentarzysty z Wielkopolski, panie premierze. 

Czy to jest ta awangarda? Awangardą było oszukanie rolników, którym obiecaliście, że 30% 

zasobów skarbu państwa ziemi, będzie oddane w ich ręce? W ogóle to nie wyszło. Polskim 

przedsiębiorcom jedynie, co byliście w stanie zaoferować przez ostatnie lata to podwyżki ZUS-

u. Tak. Tu są niewątpliwie duże zasługi rządu Zjednoczonej Prawicy. A może Polski Ład był 

tym dobrodziejstwem, które spadło na polskich przedsiębiorców? W ciągu 40 dni osiemset 

dwadzieścia zmian – to jest stabilność funkcjonowania przedsiębiorców pod rządami premiera 

Morawieckiego. Mówiliście, że chcecie dbać o rozwój Polski lokalnej, bardzo często pan tu 

brzmiał z tej mównicy, że teraz Polska lokalna będzie w dobrobycie opływać. To posłużę się 

kilkoma danymi: Długość linii regularnej komunikacji autobusowej w 2015-ym roku. Tak. W 

2015 roku. 754 tysiące kilometrów. Po kilku latach rządów PiS-u o połowę mniej: 394 tysiące 

kilometrów. Panie premierze, gdzie te wszystkie programy, które miały poprawiać, zmieniać 

sytuację? Zamiast dbać o zrównoważony rozwój, zorganizowaliście konktów [?] za tablice z 

dykty, obdzielając jedynie posłuszne wam samorządy. Oskarżam pana premiera dzisiaj z tego 

miejsca: Zdewastowaliście polskie  samorządy. Bo, ja nie wiem, jakie jest, panie premierze pana 

wyobrażenie samorządności, samostanowienia lokalnych wspólnot. Ale to na pewno nie jest 

zależność od lokalnego polityka partii władzy, który decyduje, która ulica w konkretnym 

mieście ma być zrobiona, której jeszcze… To nie jest, panie premierze, samorządność. Realne 

dochody samorządów w czasie pana rządów drastycznie spadły, drastycznie spadły w dół. 

Właściwie dzisiaj nie ma środków kasach samorządów, żeby podejmować własne inicjatywy. 

Nie zadbaliście zupełnie o ochronę zdrowia. Twierdzicie, że zwiększacie nakłady finansowe na 

zdrowie. A to przecież wszyscy Polacy ze składki zdrowotnej dzisiaj płacą więcej i łożą na tą 

ochronę zdrowia. Żadna w tym pana, ani pańskiego rządu zasługa. Jak wy ochroną zdrowia 

zarządzaliście? Zadłużenie szpitali dzisiaj, to 20 miliardów złotych. A czas oczekiwania na 

lekarzy specjalistów za czasów waszych rządów stale się wydłuża. Do gastrologa ze stu 

dwudziestu do 301 dni. Jak do innych specjalistów? Poradnia endokrynologiczna 309 dni. 

Gastrologiczna 301, okulistyczna 194 dni. Przez osiem ostatnich lat średni czas oczekiwania na 

wizytę u lekarza wydłużył się blisko dwukrotnie, z 84 do 174 dni. To jest miara niestety, panie 

premierze, wielkiej nieskuteczności. Szliście do przywrócenia sądów obywatelom, 

przywróciliście je dwóm obywatelom: obywatelowi Zbigniewowi Ziobrze i obywatelowi 

Jarosławowi Kaczyńskiemu. Wielkim zadaniem, jakie stało przed panie, panie premierze, było 

unormowanie relacji z Unią Europejską. Pan wolał jednak, tak jak cały pana obóz polityczny, 

politykę zagraniczną prowadzić na użytek wewnętrzny. Skonfliktowaliście nas z Brukselą i z 



Kijowem. Chcieliście uderzać w zagraniczne inwestycje naszych sojuszników. Mówi pan dużo 

o obronie suwerenności. A to właśnie pan zgodził się na unijne podatki oraz wspólne zadłużenie. 

To pana rząd pogłębił federalizację europejską, panie premierze. Nigdy się pan z tego miejsca 

nie wytłumaczył z tego, pewnie przed pana koleżankami i kolegami. Co legło u podstaw takiemu 

daleko-idącemu, ochoczemu zgodzeniu się na tą federalizację i wspólny dług Unii Europejskiej. 

Ale dodam jeszcze dalej: na wspólną politykę klimatyczną też się pan w Unii Europejskiej 

zgodził, a tu pan za wszelką cenę zaklina rzeczywistość, że PiS jest przeciwko jakimkolwiek 

zmianom w polityce energetycznej. To były nie tylko dwa tygodnie, ale całe 8 lat straconych 

szans dla całej polskiej gospodarki. Czas na rząd, który będzie dbał o każdego obywatela i 

postawi na rozwój. Czas na rząd, który przywróci demokratyczne standardy, funkcjonowania 

państwa. Rząd, który doceni pracowitość, przedsiębiorczość Polek i Polaków. Klub 

parlamentarny Polskiego Stronnictwa Ludowego, Trzeciej Drogi z pełnym przekonaniem 

zagłosuje przeciwko wyrażeniu wotum zaufania premierowi Mateuszowi Morawieckiemu i jego 

rządowi. Dziękuję. 

12:25 

Marszałek Szymon Hołownia – Dziękuję panie pośle, również za dyscyplinę czasową. W 

imieniu klubu Lewicy głos zabierze pan poseł Krzysztof Gawkowski. Bardzo proszę, panie 

pośle. 

Krzysztof Gawkowski – Panie premierze, panie marszałku, Wysoka Izbo. Powiedział pan 

dzisiaj, że dobro Polski stawialiście zawsze na pierwszym miejscu. Ale wasze działania przez 

osiem lat pokazały, że na pierwszym miejscu stawialiście zawsze dobro swojej partii – dobro 

Prawa i Sprawiedliwości. Osiem lat rządów Prawa i Sprawiedliwości to próba likwidacji 

niezależnych mediów. To największa od 30 lat skumulowana inflacja, sięgająca ponad 30 

procent. To zniszczone relacje z Unią Europejską i z sąsiadami, którzy nie raz stawali obok 

Polski w potrzebie. To 1000 dni bez pieniędzy z Krajowego Planu Odbudowy. To 

upolitycznione służby specjalne. To podsłuchy i policja, która często zamiast stać po stronie 

obywatela, stawała naprzeciwko obywatela na polecenie władzy, władzy i funkcjonariuszy 

Prawa i Sprawiedliwości. Mówi pan, panie premierze, że chcieliście i robiliście wszystko, żeby 

działa dobrze polska edukacja. Mówił pan, że rodzice mają prawo decydować o dzieciach, że nie 

powinni robić tego politycy. Ale to w pana rządzie politycy decydowali za dzieci i za rodziców. 

To pana rząd doprowadził doi sytuacji, w której polskie szkoły były zamykane, a rodziców się 

nie słuchano. Mówił pan o demografii, że jest największym wyzwaniem Polek i Polaków. Ale 

przecież to nie kto inny, jak pana szef mówił o tym, że Polki nie rodzą dzieci, bo dają w szyję. 

Mówił pan o tym, że demografia jest wyzwaniem, ale nie mówił pan o tym, że przeciwko 

Polkom, o których prawa pan dzisiaj tak mocno zabiega, wyprowadzał pan na ulice policję, 

która traktowała Polki, młodsze i starsze gazem łzawiącym po oczach. Mówił pan, panie 

premierze, że szanujecie kobiety i pan jako nawrócony na prawa kobiet, daje sobie dzisiaj z 

perspektywy mówienia, że będziecie walczyli z tym, żeby zmniejszyć lukę płacową. A to za 

pana rządów luka płacowa rosła, a Polki mogły liczyć na to, że rząd Prawa i Sprawiedliwości 

będzie wszystkie rzeczy, problemy będzie zamykał w szafach. Mówiliście dużo o od lat o tym, 

że chcecie pomagać polskiej rodzinie, że polska rodzina jest dla was priorytetem, ale to rząd 

Mateusza Morawieckiego i obóz Prawa i Sprawiedliwości w największych chwilach dramatu, 

kiedy polska gospodarka była niszczona, kiedy pan Adam Glapiński szef Narodowego Banku 

Polskiego robił sobie stendapy, zamiast walczyć z inflacją, to rząd Mateusza Morawieckiego do 

polskiej rodziny odwrócił się plecami. I to jest prawda o ośmiu latach rządów Prawa i 

Sprawiedliwości. O tym, jak rządziliście i do jakiego upadku polską rodzinę doprowadziliście. 

Macie też w zasobach przez osiem lat decyzje, które dzisiaj powinny być przykładem, jak 

zarządzaliście. To już wspomniany Adam Glapiński, morderca polskiej gospodarki, człowiek, 

który doprowadził do największej inflacji, ale jednocześnie doprowadził do tego, że dzisiaj 

Polacy płacą największe kredyty od 30 lat, a polityka inflacyjna tego rządu doprowadziła do 

tego, że wiele polskich rodzin straciło swoje domy i mieszkania. Pan to doskonale wie, panie 

premierze, pan się o to nie martwi, bo pan ma wielkie zasoby finansowe, ale nie ma tych 

zasobów miliony Polek i Polaków. To oni patrzyli na pana z wielką nieufnością i to oni odebrali 

panu i pana środowisku władzę 15 października. Dużo mówił pan również o tym, że 

powinniśmy mieć szacunek, mówił pan o całowaniu mamy w rękę. Panie premierze, mnie tak 



mocno nie uczono całować mamy w rękę, ale mnie nauczono tego, żebym szanował swoją 

mamę, nauczono mnie tego, żebym szanował wszystkie mamy i wszystkie kobiety. Pan tak 

szanował wszystkie kobiety, że potrafiliście i dokonaliście upodlenia polskich kobiet poprzez 

wyrok Trybunału Konstytucyjnego. Upodliliście kobiety, które wyszły na ulice, a wtedy pan 

prezes Kaczyński mówił do tych kobiet, że to jest rosyjska kolumna. Dzisiaj powinniście 

wszystkim kobietom powiedzieć PRZEPRASZAM. Bo one wam powiedziały DZIĘKUJĘ i 15 

października wyrzuciły was z rządu który dzisiaj, już niedługo, upadnie. Jesteście w miejscu, w 

którym przez osiem lat nie chcieliście być. Ale jesteście w miejscu, w którym przez osiem lat 

powinniście być. Bo przychodziliście tutaj do Parlamentu z hasłem Dobra Zmiana. Mówiliście, 

że dobra zmiana, to jest cała recepta na te wszystkie dwie dekady rządów, które były przed 

wami. Ale dzisiaj jak patrzymy wam w oczy, to my wiemy, że myślicie, że to była marna 

zmiana. Marna zmiana, której trzeba się wstydzić i zrobić wszystko, żeby was z powrotem do 

władzy nigdy nie dopuścić. Jesteśmy w miejscu, które daje poczucie podsumowania, a pan mówi 

też dużo o przyszłości. Mówił pan, panie premierze, że przyszłość to cyfrowa dekada. Mówił 

pan o nowych technologiach, mówił pan o cyfryzacji, mówił pan o sztucznej inteligencji. Panie 

premierze, a dlaczego pan zapomniał powołać w swoim rządzie tymczasowym ministra 

cyfryzacji? Tylu pan powołał, a nie powołał pan ministra cyfryzacji? Na dwa tygodnie, skoro tak 

ważne są to sprawy? To jest polityk dla całego środowiska technologii i cyfryzacji, i 

umiejętności, które powinny dzisiaj w Polsce stanowić o postawie budowania społeczeństwa 

obywatelskiego. I w końcu społeczeństwo obywatelskie. Mówiliście dużo o tym, że chcecie się 

konsultować, że chcecie rozmawiać. Kiedy przychodziła Dobra Zmian, miała wprowadzić 

konsultacje nad ustawami. Panie premierze, ja chciałbym zapytać, nad iloma projektami 

poselskimi odbyły się konsultacje? Ja panu powiem, bo my policzyliśmy to w klubie Lewicy, 

nad zeroma! Nigdy nie odbyliście konsultacji społecznych w trybie pozwalającym na wniesienie 

ustawy przed poselskie [nie zrozumiałem]. Nigdy tego nie zrobiliście. Rozmawialiście i 

mówiliście, że chcecie wspomagać osoby chociażby z niepełnosprawnościami. Do czego 

doprowadziliście? Te wszystkie osoby niemal siłą wyprowadzaliście z polskiego parlamentu. 

Nie pozwalaliście im, panie premierze, nawet używać toalet. Osoby, które tutaj w sejmie 

protestowały. Zamknęliście im toalety. Czy panu nie jest wstyd? Czy dzisiaj nie powinien pan 

powiedzieć PRZEPRASZAM? Czy to nie jest tak trudne, żeby wyjść na mównicę i powiedzieć 

PRZEPRASZAAM wszystkie grupy społeczne za to, że z was kpiliśmy, że waszych praw nie 

szanowaliśmy, że Polskę do skraju nienawiści doprowadziliśmy. To przez pana i pana 

środowisko, to przez pana prezesa Kaczyńskiego, to przez was, panie posłanki i posłowie Prawa 

i Sprawiedliwości w polskich domach przez 8 lat na święta się ludzie kłócili. To przez was 

prowadzili rozmowy, które były pełne nienawiści. To wy postanowiliście podzielić Polki i 

Polaków na lepszy i gorszy sort. To wy doprowadziliście do sytuacji, w której Polacy bali się 

rozmawiać o polityce. To nie bez powodu dzisiaj Sejm ma tak dużą oglądalność. Dlatego, że 

nareszcie Polacy się cieszą, że tutaj nie ma kpiny, a jest normalna rozmowa. Czas powiedzieć 

wam: zmarnowaliście osiem lat. To było złe osiem lat dla Polski. Złe osiem lat dla Polski, i 

wewnętrznie, i zewnętrznie. Szukaliście wrogów. Największego to znaleźliście tam, gdzie 

Bruksela. Zamiast dawać sobie szanse na dobre relacje takie z Unią Europejską, szukać 

odpowiedzi, jak modernizować Polskę, wy postanowiliście, że z pieniędzy z Unii nie będziemy 

korzystali, a wroga z Unii zrobimy sobie największego, bo to jest polityka Polskiej Racji Stanu. 

Wstyd! Wstyd, to jest jedyne słowo, które powinno dzisiaj w pana przemówieniu pana, panie 

premierze, pojawiać się najczęściej. Drugie o które proszę i o które, myślę, że z pana ust nie 

powinno paść, to przepraszam wszystkich, którzy przez osiem lat z panem i panią Szydło 

musieli się użerać, musieli myśleć o tym, że ich prawa będzie im odbierali. Zniszczyliście 

ochronę zdrowia w Polsce. Częściej w Polsce ludzie w kolejce do lekarza umierali, niż się do 

tego lekarza dostawali. To jest prawda o waszych rządach. Doprowadziliście do sytuacji, w 

której polityki państwa były zorganizowane na wspieranie jednej partii – Prawa 

i Sprawiedliwości. Sprawiedliwość jednak znaczyła dla was tyle, ile znaczy dla pana Ziobry: 

pomagać swoim, zamykać innych. A prawo było dla was tym, czym była Konstytucja i flaga 

Unii – potrafiliście ją zamykać w sejfach albo jak flagę Unii ją palić. To jest prawda o waszych 

8 latach rządów. Panie premierze, pana przemówienie było takie, jak pan mówił o misce ryżu. 

Chciał pan zafundować Polakom miskę ryżu, żeby wszyscy tak żyli. Tylko że to pana 



przemówienie było jak ta miska ryżu dzisiaj. Znaczy, było mdłe, puste i bez żadnych przypraw. 

To pan powinien dzisiaj powiedzieć, że ta miska ryżu była przysłowiowym hasłem pana rządów 

na ostatnie 6 lat. A tak naprawdę przesłanie Prawa i Sprawiedliwości na ostatnie 8 lat rządów. 

Przyszła jednak lepsza zmiana, przyszła normalna zmiana. 15-go października narodziła się 

nowa Polska. Pokolenie 15 Października zabrało głos. Szczęśliwej Polski już czas. 

12:36 

Marszałek Szymon Hołownia – Dziękuję panie Pośle. W imieniu Klubu Konfederacji głos 

zabierze pan poseł Sławomir Mentzel. Bardzo proszę. 

Sławomir Mentzel – Szanowny panie marszałku, Wysoka Izbo, powiedział pan premier w 

dzisiejszym przemówieniu klika rzeczy słusznych. I w innych okolicznościach można by się 

nawet zastanowić, czy to wszystko nie ma jakiegoś sensu? Niestety, okoliczności są takie, że to 

już pana trzecie exposé, a my po ośmiu latach rządów Prawa i Sprawiedliwości doskonale 

wiemy, jaki ulotny związek mają pana zapowiedzi z przyszłymi działaniami. Gdy przejęliście 

władzę w roku 2015, zakończyła się transformacja polskiej gospodarki z systemu 

socjalistycznego w kierunku gospodarki wolnorynkowej. Zakończyła się z wynikiem 

negatywnym. Nie udało się osiągnąć zakładanego celu, zaczęliśmy znowu iść w kierunku 

socjalizmu i etatyzmu. Prawo i Sprawiedliwość przez ten czas realizowało razem było na lewo 

od SLD. Potwierdzał to nawet sam pan premier słowem, mówiąc, że robotnicza myśl 

socjalistyczna głęboko obecna w filozofii Prawa i Sprawiedliwości, potwierdzał pan to czynem, 

wprowadzając mnóstwo postulatów wcześniej zapowiadanych przez „razem”. Niezapowiedziane 

kontrole u przedsiębiorców, drastyczny wzrost podatków oraz rozdawnictwo, ingerencje w 

gospodarkę oraz rynek pracy, drastyczny, przepraszam, próba sprzedaży mieszkań przez 

państwo, próba inwestowania przez państwo w nowoczesny przemysł. Wszystko to są 

propozycje „razem”. Nawet dzisiaj w przemówieniu odnosił się do Kaleckiego. Mówił pan o 

bezwarunkowym dochodzie podstawowym, podnosząc znowu skrajnie lewicowe postulaty. 

Przez te osiem lat zwalczaliście klasę średnią i to z rewolucyjnym zapałem Zandzberga. 

Zwalczaliście przedsiębiorców, specjalistów – ludzi zaradnych, ludzi, którzy chcą brać życie we 

własne ręce. To wasze urzędniczki zorganizowały prowokacje, namawiając mechanika 

samochodowego, żeby im po tym, jak zamknął kasę fiskalną, wymienił im żarówkę za 10 

złotych, a gdy się zgodził paniom pomóc, to wlepiły mu mandat. To wasi urzędnicy niedawno w 

Łodzi dali kasjerce w lodziarni mandat 3000 złotych, bo położyła paragon na ladzie, zamiast dać 

go do ręki klientce. To wy nasłaliście policję i Sanepid na szesnastoletnią Marysię, która chciała 

we wrześniu tego roku chciała zaoszczędzić pieniądze i wydać je na wycieczkę szkolną 

sprzedając wiśnie z sadu dziadka. Proces nad Marysią odbędzie się w lipcu przyszłego roku, co 

też pokazuje, jakie sprawne są wasze sądy. W państwie rządzonym przez was zarabianie 

pieniędzy jest źle widziane, czasem nawet staje się przestępstwem. Jednocześnie byliście 

wyjątkowo mili dla wielkich międzynarodowych korporacji. Mieliście dla nich ulgi podatkowe, 

zachęty, dopłaty. Bardzo też ceniliście zarządzane przez waszych kolegów Spółki Skarbu 

Państwa, które niemiłosiernie doiliście. Do utrzymania waszego aparatu partyjnego, tej hydry 

nienasyconej, waszych dzieci, żon i matek. Byliście bardzo słabi względem silnych korporacji i 

bardzo silni względem polskiego drobnego biznesu. W trakcie Covidu napadaliście na 

przedsiębiorców, którzy słusznie nie chcieli przestrzegać waszych nielegalnych, często 

idiotycznych nakazów i zakazów. Nasyłaliście policję, straż miejską, Sanepid, prokuraturę, 

wlepialiście dziesiątki tysięcy złotych kary. Stosowaliście przemoc względem ludzi, którzy po 

prostu chcieli ratować dorobek całego swojego życia. Kazaliście im nakładać maski tylko po to, 

żeby nie czuli, jak plujecie im prosto w twarz. Rabowaliście i biliście ludzi, którzy, okazało się, 

że mieli rację, bo wyroki sądów administracyjnych wskazywały, że wasze zakazy były 

nielegalne. Wymyśliliście też sobie, że przedsiębiorcy w Polsce sobie nie radzą, nie widzą, w 

którym kierunku świat zmierza, bazują jedynie na taniej sile roboczej, nie są innowacyjni, nie są 

w stanie dotrzymać kroku zagranicznej konkurencji. Dlatego do gry miało wejść przedsiębiorcze 

państwo, urzędnicy oraz politycy mieli napędzać polską gospodarkę swoją innowacyjnością oraz 

przedsiębiorczością. Mieliście wskazywać przedsiębiorcom kierunki rozwoju, wykrywać mega 

trendy, mieliście pomagać przedsiębiorcom robić biznes. Nikt tej pomocy od was nie chciał. 

Mówili, żebyście nam nie przeszkadzali. Bo było zupełnie oczywiste, że urzędnicy znają się na 

zarządzaniu, inwestowaniu, na innowacji, tak jak ja na balecie. Nie dostrzegliby okazji 



inwestycyjnej nawet gdyby im stanęła na stopie i walnęła ich prosto w nos. Ale nawet ja byłem 

zdziwiony rozmiarem porażki waszych rządów. Spójrzmy, ja do wielkiej katastrofy 

doprowadziliście polską gospodarkę, za którą wzięliście odpowiedzialność. Gdzie są polskie 

samochody elektryczne? Nie wbiliście nawet łopaty, gdzie miała stać ich fabryka. Gdzie jest 

prom Batory? Gdzie jest pociąg luxtorpeda? Nie rozpoczęliście nawet budowy CPK i polskich 

elektrowni jądrowych? Znowu nawet łopaty tam wbiliście. I to nie tak, że nie radzicie sobie 

tylko z wielkimi innowacyjnymi przedsięwzięciami. Nie radzicie sobie z prostszymi rzeczami. 

Chcieliście w ramach mieszkanie+ wybudować 100 tysięcy mieszkań do 2019 roku. 

Wybudowaliście 19 tysięcy do 2022 roku. Kompletna porażka. A spójrzmy, jak wyszło wam 

tworzenie prawa? 2017 roku zapowiadał pan, że nie będzie pan podwyższał podatków, będzie 

pan uszczelniał system. I rzeczywiście nie podnosił pan podatków, wprowadzał pan nowe 

podatki: podnosiliście składki, daninę, akcyzy, które według was wcale nie są podatkiem, ale 

mistrzostwem w waszym wykonaniu było oczywiście Nowy Ład – najgorsza reforma 

podatkowa w historii trzeciej RP. Kiedy weszła w życie, to nikt w całej Polsce nie wiedział, 

jakie ma płacić podatki. [Bo nowy ład to autorski projekt Kaczyńskiego]. Pracownicy urzędów 

skarbowych i ZUS-u nie wiedzieli, jak naliczać wynagrodzenia innym urzędnikom 

zatrudnionym w tych instytucjach. Kancelaria sejmu musiała wystąpić z wnioskiem o 

interpretację podatkową, bo nie wiedziała, jak naliczyć wynagrodzenia posłom. A kiedy wszyscy 

zorientowali się, ile mają płacić, okazało się, że mają płacić więcej niż w poprzednim roku 

wbrew waszej propagandzie. Wtedy w panice zaczęliście reagować. Pozwoliliście ludziom 

rozliczać albo na starym ładzie, albo na Nowym Ładzie. Następnie wprowadziliście Nowy-

Nowy Ład, w którego można się było rozliczać na Nowym Ładzie ale bez starego ładu, albo na 

Nowym-Nowym Ładzie, ale bez starego ładu. Efekt był taki, że po kieszeni dostała cała klasa 

średnia. W pewnym momencie zajęliście dwa ostatnie miejsca, w rankingu najgorszych 

systemów podatkowych, Nowy-Nowy Ład był przedostatni, a Nowy Ład był ostatni. A jak z 

biurokracją? Powiedział pan w 2019 roku, że nie ma lepszego, bardziej neutralnego wskaźnika 

biurokracji, niż liczba stron prawa, które powstaje. Ja się z tym zgadzam. Niestety za waszych 

rządów powstawała rekordowa liczba prawa. Tylko w tym roku stworzyliście 37 tysięcy nowych 

aktów prawnych, ponad sto stron dziennie. A cała trwająca 8 lat wasza biegunka legislacyjna 

zakończyła się wielką kupą papieru, liczącą ponad 200 tysięcy stron. Wydawaliście miliardy 

złotych na tysiące nowych urzędników. Budżet kancelarii premiera tylko wzrósł ze stu 

trzydziestu [milionów złotych] do półtora miliarda złotych. Oprócz biurokracji rosły też ceny. 

Drukowaliście też pusty pieniądz, zwiększaliście koszty życia, koszty produkcji. Skumulowana 

inflacja tylko za czasów waszej kadencji wyniosła 43%! [Skumulowana, a nie miesiąc do 

miesiąca!] Próbowaliście za to zrzucić winę na wojnę, ale nie da się ukryć, że inflacja jeszcze 

przed waszymi rządami (przed wojną) przebiła 10%. Chcieliście naprawić sądownictwo. 

Sądownictwo jest w najgorszym stanie od dawna, a czas postępowań sądowych oczywiście się 

wydłużył. Chcieliście zwiększyć inwestycje PKB do 25%, spadły do 16%. W ostatnich latach 

tylko targana kryzysami Grecja miała gorszy wynik. Okazało się, że prawie nikt nie chce 

inwestować w kraju przez was rządzonym. Mówił pan dzisiaj, słusznie, że trzeba chronić polską 

suwerenność szczególnie europejską. Ale prawda jest taka, że to wasz rząd oddał najwięcej 

kompetencji Unii Europejskiej. Popierał pan zakaz sprzedaży samochodów z silnikiem 

spalinowym. Zgodził się pan na politykę klimatyczną, zgodził się pan na unijny dług, na 

powiązanie KPO z praworządnością. Sam pan proponował nowe unijne podatki, a teraz udaje 

pan zaskoczonego i oburzonego tym, że Unia Europejska chce nakładać nowe podatki. To wy 

wprowadziliście do polskiego prawa strefy czystego transportu, a teraz się oburzacie, że 

Platforma korzysta z prawa, które wy wprowadziliście. A cały ten cyrk, te nieudane inwestycje i 

to rozdawnictwo było oczywiście na kredyt, bo nasze zadłużenie wzrosło z biliona do 

rekordowego półtora biliona złotych. Podsumowując: Czas waszych rządów to okres egipskich 

plag dla polskiej gospodarki. Nowy Ład, lokdauny, drastyczne wzrosty cen energii, drastyczny 

wzrost kosztów pracy, ciągle nowe regulacje, niestabilne sądownictwo. A jeżeli jakiś 

przedsiębiorca nie był w stanie tego wytrzymać i jego firma padała, to słyszał od Jarosława 

Kaczyńskiego, że widocznie nie nadaje się do prowadzenia działalności gospodarczej w Polce. 

Chciałbym serdecznie pogratulować wszystkim przedsiębiorcom, którzy to przeżyli. Jesteście 

wielcy, możecie być z siebie dumni. Jak PiS was nie zabił, to już was nic nie zabije. Kończąc, 



przez ostatnie miesiące w czasie kampanii wyborczej byłem obrażany i pomawiany w 

najróżniejszy sposób. Oskarżano mnie o wszystkie możliwe niegodziwości. Ale spośród tych 

wszystkich obelg, tylko jedna mnie naprawdę bolała – sugerowanie, że chcę zrobić z wami 

koalicję. Bardzo się cieszę, że to już jest koniec waszych rządów. Z największą radością i 

satysfakcją zagłosuję przeciw wotum zaufania dla ugrupowania Mateusza Morawieckiego. 

[Wypada dodać, że poseł wygłosił przemówienie z pamięci. Najwyraźniej zna te 

zagadnienia, zwłaszcza zna ich uciążliwości i to z codziennej życiowej konieczności. A propos 

Dobrego Ładu – Pamiętam, że Jarosław Kaczyński w telewizji snuł myśli, że zabierze więcej 

zarabiającym i da najbiedniejszym. To stało się ideą jego Dobrego Ładu. Nie spodziewał się, że 

tym samym uderza w cały rozległy aparat administracji i polityki służący PiS-owi – ci lepiej 

zarabiający]. 

12:46 

Marszałek Szymon Hołownia – Jako ostatni z serii wystąpień klubowych głos zabierze pan 

poseł Jarosław Czachajko w imieniu koła Kukiz 15. 

Jarosław Czachajko – Panie marszałku, panie premierze, drodzy Polacy. PiS składa się z 

kilku elementów: obietnic wyborczych, zdobywania zaufania, iż te obietnice będą wykonane 

oraz rozliczania z tych obietnic. Jako Kukiz15 uważamy, iż do polityki nie idzie się po 

przywileje… a po to, by rozwiązywać problemy Polaków. … przygotowaliśmy, ale tylko 9 

ustaw weszło w życie. … amatorskie poszukiwanie zabytków … referendum lokalne … 

sędziowie pokoju … konopie włóknicze … mieszana ordynacja wyborcza … zasługują na 

poparcie tego rządu 

12:53 

Marszałek Szymon Hołownia – Dziękuję bardzo. Wyczerpaliśmy listę mówców 

reprezentujących kluby i poselskie. Przechodzimy teraz do zadawania pytań. Informuję, że lista 

posłów zgłaszających się do zadawania pytań zostaje w tym momencie zamknięta. Czas 

zadawania pytania ustalam na jedną minutę. Drodzy państwo, do głosu zgłosiło się 107 z 

państwa, w związku z tym bardzo proszę o dyscyplinę czasową, to prawie wyłącznie posłowie 

prawicy… na koniec pan premier zbiorczo odniesie się do tych pytań. 

12:54 

1 Marcin Porzutek PiS… 

[każdy przedłuży „pytanie” o ileś sekund i w wyniku samo zadawanie zajmie dwie 

godziny, potem premier będzie rozwlekle odpowiadał i okaże się, że głosowanie nad wotum 

zaufania znacznie się opóźni – jeszcze ileś dalszych godzin PiS będzie przy władzy]. 

Wicemarszałek Sejmu, Monika Wielichowska steruje zadawaniem pytań… 

15:22 

Znów marszałek Szymon Hołownia prowadzi obrady. [zadawanie pytań zakończone]. 

Premier odpowiada na pytania: 

Mateusz Morawiecki - …będzie mogła być realizowana w przyszłości. [To ostatnie słowa 

Morawieckiego]. 

16:15 

Marszałek Szymon Hołownia – Zamykam dyskusję. 

Drodzy państwo, przystępujemy do głosowania. Sejm wysłuchał prezesa rady ministrów, 

pana Mateusza Morawieckiego oraz przeprowadził dyskusję. Przypominam, że zgodnie z 

artykułem154 ustęp 2 Konstytucji Rzeczypospolitej Polskiej Sejm uchwala wotum zaufania 

bezwzględną większością głosów w obecności co najmniej połowy ustawowej liczby posłów. 

Przystępujemy do głosowania: Kto z pań i panów posłów jest za przyjęciem wniosku prezesa 

rady ministrów pana Mateusza Morawieckiego o udzielenie wotum zaufania radzie ministrów 

zechce teraz podnieść rękę i nacisnąć przycisk. Kto z państwa jest przeciw? Kto z państwa się 

wstrzymał? Dziękuję. 

16:16 

Głosowanie nr 102 

Głosowało 456 

Wielkość bezwzględna 229 

ZA 190 

PRZECIW 266 



Wstrzymało się 0 

Stwierdzam, że Sejm wobec nie uzyskania bezwzględnej ilości głosów, nie udzielił 

wotum zaufania radzie ministrów. 

16:17 

W związku z tym misja Mateusza Morawieckiego zakończyła się niepowodzeniem i Sejm 

nie udzielił w trybie artykułu 154 ustęp 2 Konstytucji wotum zaufania radzie ministrów a misja 

pana Mateusza Morawieckiego skończyła się niepowodzeniem, inicjatywa wskazania premiera i 

rady ministrów przechodzi teraz zgodnie z artykułem 154 ustęp 3 Konstytucji w ręce Sejmu 

Rzeczypospolitej Polskiej. Sejm Rzeczypospolitej Polskiej przystąpi teraz do wyboru prezesa 

rady ministrów. Zwołuję posiedzenie konwentu seniorów w swoim gabinecie bezpośrednio po 

zarządzeniu przerwy. Zarządzam przerwę w obradach do godziny 17:15. 

16:18 

Koniec przerwy: 

17:20 

Marszałek Szymon Hołownia – … sprzeciwu nie słyszę. …trochę za późno, ale witam 

panią marszałek Senatu panią Kidawę-Błońską. I przystępujemy do rozpatrzenia punktu 37 

porządku dziennego – wybór Prezesa Rady Ministrów, jest to druk numer 95. 

Wysoki Sejmie, Sejm nie udzielił w trybie artykułu 154 ustęp 2 wotum zaufania radzie 

ministrów. W związku z tym Sejm zgodnie z artykułem 154 ustęp  przystąpi teraz do wyboru 

Prezesa Rady Ministrów. 

Grupa posłów zgłosiła kandydaturę pana Donalda Tuska na Prezesa Rady Ministrów. 

Proszę o zabranie głosu pana Borysa Budkę w celu przedstawienia zgłoszonej kandydatury. 

Bardzo proszę panie pośle. 

17:21 

Borys Budka – Panie, Marszałku, panie prezydencie, Wysoka Izbo, pani marszałek – a po 

nocy przyjdzie dzień, a po burzy zaświeci słońce – Spotkał mnie niezwykły zaszczyt i olbrzymia 

przyjemność móc zgłosić w imieniu grupy 248 posłanek i posłów demokratycznej większości 

kandydaturę pana premiera Donalda Tuska na urząd prezesa rady ministrów. Ale ten wniosek 

składany jest nie tylko w imieniu szanownych koleżanek i kolegów, którzy złożyli swój podpis i 

wnioskują o powołanie pana Donalda Tuska na to stanowisko na to stanowisko, ale to jest 

wniosek ponad 11 milionów Polek i Polaków, którzy 15 października tego roku wybrali zmianę, 

wybrali prawdziwie dobrą zmianę po tym, co Polskę spotkało przez ostatnie osiem lat. Szanowni 

państwo, panie marszałku, Wysoka Izbo, jeżeli chcielibyśmy przedstawiać dzisiaj tak w sposób 

bardzo szablonowy sylwetkę pana premiera Donalda Tuska, to oczywiście musiałbym 

przypomnieć państwu te wszystkie fakty, o których doskonale wiecie 

Marszałek – Bardzo państwa proszę o powściągnięcie ekspresji, dobrze? 

Budka – Ale Donald Tusk był premierem, który w III Rzeczpospolitej najdłużej 

sprawował ten urząd [znowu krzyki]. Ale do tego pan premier Donald Tusk był jedynym do tej 

pory Polakiem, który sprawował jeden z najważniejszych urzędów w zjednoczonej Europie – w 

Unii Europejskiej przewodniczącego Rady Europejskiej. Szanowni państwo, wiemy, jak trudny 

czas dla Polskiej gospodarki, dla polskich finansów, to były lata 2007-2015, ale wówczas Polską 

przeszła suchą stopą przez kryzys gospodarczy, jednocześnie [cały czas na końcu sali krzyki 

oczywiście po stronie PiS-u] zachowując wszystkie elementarne prawa socjalne, a dodatkowo 

wprowadzając szereg reform, które pozwoliły chociażby na to, by zwiększać dzietność, 

zwiększać prawa kobiet, by przede wszystkim Polacy w tych trudnych czasach mogli czuć się 

bezpiecznie. Ale, szanowni państwo, gdybyśmy mówili o tych wszystkich osiągnięciach, to z 

pewnością moglibyśmy sięgnąć do źródeł, które są wam powszechnie znane, można to 

sprawdzić w wyszukiwarkach internetowych, a ja chciałbym powiedzieć dzisiaj o kilku faktach i 

cechach kandydata, które być może paniom posłankom i panom posłom, ale przede wszystkim 

opinii publicznej nie są znane. Otóż, szanowni państwo, jak długa była droga naszego kandydata 

do sprawowania tych najważniejszych funkcji, niech świadczy to, że po zdobyciu wyższego 

wykształcenia na Uniwersytecie Gdańskim od 1982 roku Donald Tusk pracował fizycznie jako 

robotnik aż do 1989 roku, jednocześnie poświęcając się cały czas działalności opozycyjnej. 

Charakter człowieka kształtuje przede wszystkim jego dzieciństwo, jego młodość i to, w jaki 

sposób musi zmagać się z trudami życia codziennego. Donald Tusk w swoim życiu przeszedł 



różne etapy, ale zawsze pozostał wierny zasadom, o które wspólnie w tych wyborach 15 

października walczyliśmy. Te zasady, to przede wszystkim zawsze przedkładanie tego 

wspólnego interesu i dobra wspólnego nad interes osobisty. Mieliśmy do czynienia w Polsce w 

ostatnim czasie z absolutnym zaprzeczeniem tych wartości, które reprezentuje kandydat 

zgłaszany przez demokratyczną większość. Mieliśmy do czynienia przez ostatnie 8 lat z ludźmi, 

którzy do władzy doszli tylko w jednym celu: pomnażać własny majątek, by budować własne 

pozycje, by tylko im żyło się lepiej. Natomiast Donald Tusk całym swoim życiu tym 

społecznym, ale również trym zawodowym kierował się zasadami, które, myślę, zdecydowanie 

są wspólne dla zdecydowanej większości Polaków. Może państwo nie wiecie, ale Donald Tusk 

jest wielkim miłośnikiem muzyki, malarstwa, nie będę mówił o wszystkich utworach, które 

zdaje się  

Marszałek – Proszę państwa, rano przemawiał kandydat na premiera tej Izby, Mateusz 

Morawiecki, przychodziliście stąd o to, żebym starał się zachować spokój na tej sali. Spełniałem 

te prośby. Bardzo państwa proszę, panie pośle Mosiński, ja rozumiem, że pana to bawi, ale 

dzisiaj śmiech to zdrowie, natomiast kultura obowiązuje i nie zawsze i nie wszędzie wypada się 

śmiać, panie pośle Mosiński. Jesteśmy w ważnym momencie i bardzo proszę państwa o 

niepokrzykiwanie, niepostukiwanie, wypowie się pan poseł później przedstawiciel waszego 

ugrupowania, też będzie miał głos, będzie można zabrać głos w pytaniach, nie zabraknie okazji 

do okazania tego, co myślicie i czujecie. Bardzo was proszę, uszanujmy ten moment, uszanujmy 

siebie nawzajem. Bardzo proszę, panie pośle. 

Budka – Dziękuję bardzo panie marszałku – otóż ostatnie dwa i pół roku pokazały ten, co 

było w polityce najważniejsze, determinację i powrót Donalda Tuska po to, by walczyć o 

miejsce Polski w Unii Europejskiej, by walczyć o to, by wartości solidarności o które robotnicy 

sierpnia, o które walczyli Polacy w stanie wojennym, o które walczyli Polacy przy tym 

przełomowym roku 1989 znowu były fundamentami polskiej polityki, Ostatnie dwa i pół roku to 

walka o pryncypia, ale przede wszystkim walka o to, by znowu to, co powinno nas wszystkich 

łączyć, stało się podstawą funkcjonowania polskiego rządu. Szanowni państwo, kiedy blisko trzy 

lata temu po raz pierwszy rozmawialiśmy z Donaldem Tuskiem o tym, czy będziemy w stanie 

wspólnie wygrać następne wybory, to widziałem wówczas tą [tę] troskę i determinację, właśnie 

troskę o to, by Polska, a którą walczyły pokolenia Polaków po drugiej wojnie światowej: Polska 

wolna, Polska niepodległa, Polska suwerenna, ale Polska, która z szacunkiem traktuje swoich 

obywateli, po prostu wróciła, by rząd, który pomimo sięgania do korzeni solidarności był 

absolutnym zaprzeczeniem wartości, o których mówię, bo wszedł do historii. I Donald Tusk 

zmierzył się z czymś, co w normalnych, klasycznych zasadach parlamentaryzmu i demokracji 

parlamentarnej nie mogło się udać. Otóż zmierzył się z całą machiną finansowaną przez państwo 

wymierzoną w jednego człowieka. To co zrobiliście przez ostatnie dwa i pół roku przejdzie do 

historii, jako przykład niesamowitej pogardy, ale przede wszystkim zaprzeczeniu jakichkolwiek 

wartości, o które powinniśmy wspólnie walczyć w polityce. Ale mimo tego Donald Tusk się nie 

poddał. Dwa i pół roku wspólnej walki o to, by pokazać, że można w sposób demokratyczny, 

przy urnie wyborczej odsunąć od władzy tych, którzy nie szanują, przyniósł swój efekt. 

Pokazaliśmy wspólnie, tak jak wspomniałem, z jedenastoma milionami Polek i Polaków, że 

karta wyborcza, że ten najważniejszy instrument demokracji może zadziałać, jeżeli walczy się o 

rzeczy, które dla was niestety stale były obce, jeśli walczy się o godność człowieka, jeżeli 

walczy się o szacunek, jeżeli walczy się przede wszystkim o to, by prawda zastąpiła kłamstwo, 

by sprawiedliwość zastąpiła bezprawie, ale przede wszystkim by Polacy mogli decydować o 

sobie. I dlatego, szanowni państwo, 15 października Polacy dokonali wyboru, postawili na 

zmianę. Mimo tego przez ostatnie dwa miesiące robiliście wszystko, by odwrócić 

demokratyczny wynik wyborów. Robiliście wszystko, by jak najdłużej korzystać z profitów 

władzy, którą straciliście bezpowrotnie. Dzisiaj, szanowni państwo, wniosek o powołanie 

Donalda Tuska na prezesa Rady ministrów wpisany jest, tak jak powiedzieliśmy pierwszego 

dnia po wyborach przez 248 osób, posłanek i posłów demokratycznej większości Koalicji 

Obywatelskiej, Polski 2050, Polskiego Stronnictwa Ludowego i Lewicy – to reprezentanci 

wyborców zdecydowali się na powierzenie tej misji Donaldowi Tuskowi. Mam do was jedną 

prośbę, po prostu nie przeszkadzajcie. Zrozumcie, że przegraliście i zrozumcie wreszcie, że 

Polacy zasłużyli na prawdziwego premiera. I tak na koniec, czy możecie sobie państwo 



wyobrazić Donalda Tuska, do którego przychodzi jakiś minister po konferencji prasowej i 

zwraca się do premiera, którego nazywa miękiszonem, czy możecie sobie państwo wyobrazić 

prawdziwego premiera, któremu gabinet meblują czterej funkcjonariusze partyjni, a w tym 

czasie wysyła się go… Nie. Polska potrzebuje prawdziwego premiera, Polska potrzebuje 

człowieka, który bierze odpowiedzialność za to, co robi. Polska potrzebuje premiera, który jest 

szanowany w swoim zapleczu politycznym. I dlatego jestem przekonany, że wybór Donalda 

Tuska, to najlepsze, co może dzisiaj spotkać Polskę. Szanowni państwo, ale jest jeszcze jeden 

ważny element, to kwestia tej większości. To stabilna większość to 248 posłanek i posłów – 

żaden wcześniejszy rząd nie legitymował się tak wielkim poparciem społecznym. I to powinno 

naprawdę dać wam do myślenia. Na koniec chciałbym wam zadedykować słowa wielkiego 

pisarza, kiedyś Ernest Hamingway powiedział, że człowieka można zniszczyć, ale nie można 

pokonać. Na szczęście nie udało wam się ani zniszczyć, ani pokonać Donalda Tuska. Dziękuję 

bardzo. 

17:35 

Marszałek Szymon Hołownia – Dziękuję panu posłowi sprawozdawcy. Sejm ustalił, żeby 

w dyskusji nad tym punktem wysłuchać 10-minutowych oświadczeń w imieniu klubów i 5-

minutowego oświadczenia w imieniu koła. Otwieram zatem dyskusję, jako pierwszy zabirze pan 

poseł Mariusz Błaszczak w imieniu klubu Prawo i Sprawiedliwość. Bardzo proszę, panie pośle. 

[Ja jednak pominę dyskusję, jest jej dużo w dniu dzisiejszym, raczej będę zmierzał do 

głosowania] 

18:47 

Marszałek Hołownia – Zamykam dyskusję. Bardzo się cieszę, że ponownie jest z nami pan 

prezydent Rzeczypospolitej Polskiej Andrzej Duda, który właśnie przyjechał do Sejmu, żeby 

być świadkiem tych ważnych dla naszej ojczyzny wydarzeń. Przystępujemy do głosowania. 

Zgodnie z artykułem 154 ustęp 3 Proszę państwa, obowiązkiem posła jest znajdować się na sali 

zawsze, kiedy przeprowadzane są głosowania, więc bardzo państwa proszę o stosowanie się do 

reguł. Uprzejmość nakazuje i dlatego cierpliwie czekam, jak zwróciła pewnie uwagę pani poseł. 

Przystępujemy do głosowania. Zgodnie z artykułem 154 ustęp 3 Konstytucji 

Rzeczypospolitej Polskiej Sejm wybiera prezesa Rady ministrów bezwzględną większością 

głosów w obecności co najmniej połowy ustawowej liczby głosów. Na prezesa Rady Ministrów 

zgłoszono kandydaturę pana Donalda Tuska. 



18:48 

Marszałek Sejmu Szymon Hołownia – Przystępujemy do głosowania. Kto z pań i 

panów posłów jest za wyborem pana Donalda Tuska na prezesa Rady ministrów, zechce 

teraz podnieść rękę i nacisnąć przycisk. Kto jest przeciw? Kto z państwa wstrzymał się od 

głosu? Dziękuję. 

Głosowanie nr 105 

Głosowało 449 

Wielkość bezwzględna 225 

ZA 248 

PRZECIW 201 

Wstrzymało się 0 

18:49 

Stwierdzam, że Sejm bezwzględną większością głosów wybrał pana Donalda Tuska 

na Prezesa Rady Ministrów. 

 

Proszę bardzo, Panie Premierze. Z artykułu 186, z którego tak chętnie korzystaliście do 

końca ubiegłego tygodnia. Proszę o spokój. Wasz premier niezależnie od tego jaki był jego 

status, zawsze korzystał z artykułu 186. Dzisiaj wybrany Prezes Rady Ministrów również ma 

prawo z tego skorzystać i to jest moja decyzja. Proszę ją uszanować. Bardzo proszę, Panie 

Premierze. 

18:50 

Premier Donald Tusk – Dziękuję, Panie Marszałku. Od razu uspokoję państwa, jutro 

będzie, jak wiecie, będziecie mieli okazję debatować nad moimi, nad programem Rady 

Ministrów, będą pytania, wielogodzinna debata, więc pozwólcie, że dzisiaj zajmę wam 

dosłownie dwie minuty czasu, nie więcej. 

Chcę przede wszystkim, Panie Marszałku, Panie Prezydencie, podziękować. Podziękować 

Polkom i Polakom: Dziękuję Polsko. To jest naprawdę wspaniały dzień. Nie dla mnie, tylko dla 

tych wszystkich, którzy przez te długie lata głęboko wierzyli, nawet śpiewali, że wierzą, że 

jeszcze będzie lepiej i że przegonimy zło i to się stało – dzięki wam. To wyście zrobili, wy na tej 

sali, ale jednak wszystkim milionom Polek i Polaków, i za to chciałem wam bardzo, bardzo 

serdecznie podziękować. Będę dłużnikiem tych wszystkich, którzy zaufali tej nowej wspaniałej 

polskiej nadziei, bo przecież ten dzień 15 października, to był dzień tej wielkiej polskiej nadziei 

i tym wszystkim, którzy zaufali, bo głęboko wierzą w nas i w Polskę albo dają kredyt nawet 

ostrożnie zaufania, ale jednak postanowili dokonać, nie boję się tego słowa, historycznej zmiany. 

Jeszcze raz bardzo, bardzo wam dziękuję. Chcę także podziękować panu prezydentowi Lechowi 

Wałęsie. Wiem, że dzisiaj był fetowany wielokrotnie, nie wiem, czy, panie prezydencie, drogi 

panie Lechu, pewnie pan nie pamięta, ale dokładnie czterdzieści cztery lata temu, to był rok 

siedemdziesiąty dziewiąty, to był dokładnie grudzień; w siedemdziesiątym dziewiątym byłem 

bardzo młodym człowiekiem i razem przygotowywaliśmy wówczas jeszcze nielegalną 

manifestację pod stocznią, w jednym z gdańskich akademików, bezpieka usiłowała to spotkanie 

rozpędzić, zablokować, to było dla mnie jedno z najważniejszych momentów w moim życiu, 

byłem studentem, dopiero zaczynałem rozumieć, co to znaczy polityka, ale chcę wam 

powiedzieć, że dokładnie dlatego, że zobaczyłem, co znaczy polityka w Gdańsku, w latach 

siedemdziesiątych, jako dzieciak w grudniu siedemdziesiątego roku i jako student, kiedy miałem 

to szczęście, żeby poznać takich ludzi, jak Lech Wałęsa czy Bogdan Borusewicz, jeszcze nikt 

nie myślał o żadnym sierpniu, wtedy zrozumiałem, że polityka może być pięknym powołaniem, 

że warto się urodzić, żeby służyć innym ludziom, za to chciałem bardzo panu panie Lechu 

podziękować, za Solidarność, wielki dar. Pozwólcie też jedno zdanie, Małgosiu, Kasiu, Michale, 

Mamo, przepraszam, że przeze mnie polityka znowu wdarła się w wasze życie, wiem, że nie jest 

to proste, dzięki nim z reguły bardzo brutalne, inaczej nie mogłem. Chciałem wrócić. Ale 

dziękuję, za waszą cierpliwość. I na koniec, tak jak podziękowałem tym wszystkim, którzy 

zainwestowali w tę wielką polską nadzieję 15 października swoimi głosami; i to nie jest tylko 

przewrotność; chciałem podziękować wam [wskazuje na PiS] posłankom i posłom PiS-u, 

funkcjonariuszom waszej partii, bo nikt tak bardzo się nie przyłożył, nikt tyle pracy nie włożył, 

żeby Polki Polacy każdego dnia z waszych mediów widzieli, co zgotowaliście Polsce i Polakom. 



To tak naprawdę wam się udało obudzić miliony ludzi, którzy myśleli: e, jakoś to jest. Nie To 

dzięki temu, co zrobiliście publicznie, co staraliście się zrobić nie tylko ze mną, z demokracją, z 

naszą ojczyzną, tyle Polek i tylu Polaków 15 października się obudziło i postanowiło odsunąć 

was od władzy. I ostanie zdanie, jeśli pozwolicie, jestem to winny – i dedykuję to panu 

prezesowi – jestem to winny obu moim dziadkom – dzisiaj też słyszałem: do Berlina! Für 

Dojczland! Każdego dnia słyszałem te słowa w telewizji. Każdego dnia słyszałem tę płytę 

nagraną wiele, wiele lat temu przez Jacka Kurskiego. Kiedy nagrał tę płytę – twój brat – Lech 

Kaczyński – do mnie publicznie powiedział, że takiego łajdaka, świat nie widział, jak Kurski – 

po tym, co zrobił. Ale chcę wam powiedzieć, że – dlatego, pozwólcie, to zwycięstwo chciałem 

dedykować obu moim dziadkom. Obaj byli kolejarzami w wolnym mieście Gdańsku, relikwią w 

naszym domu do dziś jest żywnościowa karta Polaka, którą w Gdańsku miało kilkaset osób, bo 

nikt więcej się nie odważył, być Polakiem w czasie okupacji. Obaj spędzili wojnę w obozach 

koncentracyjnych, obaj moi dziadkowie. Kiedy 90% ludzi uciekło z dawnego wolnego miasta 

Gdańska i wybrało Niemcy, to wśród tych kilku tysięcy, którzy pozostali, było dwóch moich 

dziadków, dwóch Polaków: Józef Tusk i Franciszek Dawidowski. I im też dedykuję tę wygraną, 

tak jak wszystkim Polakom i Polkom, którzy mogli poczuć się obrażeni, rozgoryczeni, zagrożeni 

przez te 8 lat polityki pogardy dla kogoś, kto jest inny, słabszy, kto nie słucha partyjnej 

hierarchii, kto nie pasuje do wizerunku ideologów partii rządzącej. Jestem z was bardzo dumny, 

z tych wszystkich, którzy się bali, ale nie ulękli się do końca. Tak naprawdę może to zwycięstwo 

jest zasługą właśnie tych najsłabszych, tych najbardziej prześladowanych przez te osiem lat. 

Chcę wam – i tym będę jeszcze jutro mówił, ale naprawdę uwierzcie, to wszystko razem 

naprawimy. To naprawdę jest niezwykła rzecz, że będziemy mogli od jutra naprawiać krzywdy, 

żeby wszyscy w Polsce, wszyscy bez wyjątku, wszyscy polscy obywatele polskie obywatelki 

poczuli się naprawdę jak w domu, bez żadnego wyjątku. Wasi wyborcy także. I to mogę dzisiaj 

obiecać. Jeszcze raz dziękuję Polsko, naprawdę piękny dzień! Wszystkiego dobrego. 

18:58 

Marszałek Szymon Hołownia – To jest właśnie fenomen polskiej demokracji, że na 15 

października trzeba poczekać do 11 grudnia, ale warto było. Drodzy państwo, na tym 

zakończyliśmy [posłowie wstają i śpiewają hymn Polski] 

19:01 

Marszałek Szymon Hołownia – Drodzy państwo, na tym zakończyliśmy rozpatrywanie 

punktów porządku dziennego zaplanowanych na dzień 11 grudnia 

Kaczyński wszedł na mównicę – Jest taki tryb, jak ktoś kogoś obraża – Marszałek: W celu 

sprostowania? – Nie wiem, jacy byli pana dziadkowie, ale wiem jedno: pan jest niemieckim 

agentem, po prostu niemieckim agentem. 

Marszałek – panie pośle, proszę opuścić mównicę. Dziwne są tego rodzaju obelgi rzucane 

w takim momencie i w takim dniu, panie pośle Kaczyński. Na tym zakończyliśmy 

rozpatrywanie punktu porządku dziennego zaplanowanego na dzień 11 grudnia. Ogłaszam 15 

minut przerwy, o godzinie 19:15 wysłuchamy posłów, którzy zapisali się tego dnia do 

wygłoszenia oświadczeń poselskich. Bardzo serdecznie dziękuję państwu i bardzo przepraszam 

za ten niewłaściwy i nie na miejscu koniec tego podniosłego dnia. 

19:02 

[Pominę te oświadczenia] 

♣ 
2023-12-11 poniedziałek 19:00 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,3366 

Tvn24bis – Fakty Piotr Kraśko 

Spróbuję pominąć to, co odnotowałem w Sejmie do godziny 19-ej. 

 

UKRAINA WALCZY – sześćsetny pięćdziesiąty szósty dzień 

 

PK – Dobry wieczór. To jest historyczny dzień. I to nie jest ocena, ocenę wystawili 

wyborcy 15 października. To jest stwierdzenie faktu. A fakty są takie, że po ośmiu latach 

dokładnie o 16:17 zakończyły się dzisiaj rządy PiS. Po raz pierwszy dzisiaj od ośmiu lat PiS nie 

ma swojego premiera. Rząd Polski to nie będzie już rząd PiS. Nie ma rządu Mateusza 



Morawieckiego, a dziesięć minut temu Sejm powołał na stanowisko premiera Donalda Tuska. 

Nasi reporterzy są wszędzie tam, gdzie działy się i dzieją się wciąż rzeczy najważniejsze. W 

Sejmie są: Katarzyna Kolenda-Zaleska, Arleta Zalewska, Maciej Knapik, a przed Sejmem 

Michał Tracz i najpierw przenosimy się do Katarzyny Zaleskiej, Kasiu, powiedz nam, słyszę, że 

posłowie ciągle jeszcze śpiewają hymn. Ale powiedz nam, co działo się przed tym faktem? 

KKZ – W tym momencie posłowie skończyli śpiewać hymn. Od dwunastu minut Polska 

ma nowego premiera wybranego przez Sejm większością 248 głosów Jest nim Donald Tusk i 

zaraz po tym głosowaniu Donald Tusk po raz pierwszy w tej kadencji wszedł na trybunę 

sejmową, żeby podziękować Polkom i Polakom i wszystkim posłom. [vide 18:48]  

KKZ – W poprzednim wejściu opowiadałam państwu, jak to posłowie wspólnie śpiewali 

hymn Polski, a ta wspólnota zakończyła się bardzo szybko, bo na trybunę wszedł Jarosław 

Kaczyński [vide 19:01] … Ta kadencja zapowiada się bardzo trudno. Prawdopodobnie w tym 

momencie Donald Tusk spotyka się z Andrzejem Dudą, by ustalić szczegóły jutrzejszego 

zaprzysiężenia i najprawdopodobniej ustalić też szczegóły przyszłej współpracy, bo od 8 lat nie 

było tak, żeby prezydent i premier byli z kompletnie różnych opcji politycznych. Wiele rzeczy 

zdarzyło się dzisiaj po raz pierwszy i faktycznie był to dzień historyczny, bardzo ciekawy, 

bardzo intensywny, czasami bardzo podniosły. 

Listy z podpisami pod kandydaturą Donalda Tuska na premiera były gotowe już od rana. 

Podpisali się posłowie z wszystkich klubów tworzących nową koalicję rządową: Lewicy, 

oczywiście Koalicji Obywatelskiej i Trzeciej Drogi. Do zgłoszenia kandydatury Donalda Tuska 

wystarczyłoby 46 podpisów, a jest 248. Na moment, gdy Borys Budka mógł zaprezentować 

nowego kandydata na nowego premiera, koalicja musiała czekać, bo PiS na serio potraktował 

debatę poprzedzającą upadek rządu PiS. [Najpierw 107 pytań do premiera ze strony posłów PiS, 

poza kilkoma. A potem rozwlekłe odpowiadanie przez Morawieckiego]. Na ten poniedziałek 

politycy opozycji, a później koalicji czekali od 15 października. Wielu mówiło dziś o 

przełomowym i historycznym dniu, czego widocznym symbolem była obecność światowego 

symbolu upadku komunizmu i polskiej niepodległości, sprawcę i świadka historii, który raz 

jeszcze chciał ich doświadczyć. 

Lech Wałęsa – Dobrze, że dożyłem tych czasów. Już na własną prośbę wychodzę ze 

szpitala, żeby razem z wami zacząć nowy kurs. 

KKZ – O tym, jaka ma być ta nowa Polska w swoim exposé jutro opowie Donald Tusk, 

ale już dziś można było usłyszeć, że ma być to oferta dla wszystkich. Po raz pierwszy w historii 

to Sejm w drugim kroku konstytucyjnym wybiera premiera. Zgłoszony został tylko jeden 

kandydat – Donald Tusk. Kadencji Donalda Tuska przypominać nie trzeba, bo dwukrotnie był 

premierem i szefem Rady Europejskiej Jest wspólnym kandydatem oficjalnej już koalicji 

rządowej. Żadnym zaskoczeniem nie jest sprzeciw Pi-u. Donald Tusk, to dla nich wróg 

publiczny numer jeden. Nowy premier wygłosi swoje exposé jutro dziesiątej rano. [Wreszcie 

uśmiechnięta] Katarzyna Kolenda-Zaleska [od prezydenta Zaleskiego na uchodźstwie] – Fakty. 

 

PK – To jest niezwykły dzień, kiedy w Sejmie mieliśmy dwóch premierów, Katarzyna 

Kolenda-Zaleska mówiła o tym [premierze], który był teraz, ale o tym, który był do 16:17, bo 

dokładnie wtedy głosowanie nad wotum zaufania przegrał Mateusz Morawiecki. Jego ostatnim 

godzinom na czele rządu przyglądał się Maciej Knapik, to Maćku opowiedz, proszę, jak było? 

Maciej Knapik – Mateusz Morawiecki cały czas zakładnikiem swojej własnej i partyjnej 

opowieści o tym, że PiS wybory wygrało, a skoro wygrało, no to tworzy rząd, co jest logiczne, 

tyle że w istocie tych wyborów nie wygrało, bo życie jest bardziej złożone niż takie trochę 

myślowe, więc Mateusz Morawiecki był w niewdzięcznej roli polityka przegranego, 

politycznym w opozycji jeszcze do niedawna, a teraz na początku zmienili plan, żeby długo mu 

wypominać błędy i rozliczać nawet z tego planu, wydaje mi się zrezygnowany, ograniczający się 

do podstawowych zarzutów, chciał tej procedury nie przedłużać. Politycy PiS-u odwrotnie, 

ponad stu zapisało się do zadawania pytań. Całość wydarzenia od godziny dziesiątej z minutami, 

tak jak powiedziałem, do szesnastej z minutami. Taki był koniec i upada rząd Morawieckiego. 

PiS przechodzi do opozycji. Do większości zabrakło 39 głosów, zabrakło między innymi 

nieobecnego Zbigniewa Ziobry. Morawiecki nie przekonał Sejmu, wygłaszając ponadgodzinne 

exposé. 



Panie prezydencie, jak pan skomentuje exposé? 

Prezydent – Dzień dobry. 

MK – Tylko tyle powiedział nam prezydent. To było hasło dnia w Sejmie. Jednak dla 

jeszcze rano premiera, ten dzień z pewnością dobry nie był. O swoim exposé – projekcie mówił, 

że chociaż przegra, to jednak wygra. [vide 10:17] 

MK – Jego dwutygodniowy rząd to obraz właśnie braku pracy, straty czasu i próby 

ostatniego dojenia państwa. [vide 12:03] Morawiecki rzucił hasło paktu demokratycznego, w 

którym opozycja dostałaby więcej uprawnień w Sejmie. Posłowie śmiali się, bo pamiętają lex 

PiS przez lata odbierało im głos. O tym, jak PiS odbierało prawa innym, a sobie nie, czyli o 

lepszym i gorszym sorcie. Mówiono o pandemii i nock down [vide 11:50] Morawiecki 

powiedział, że żałuje zamknięcia cmentarzy. W Sejmie mówiono o rozliczeniach, 

destrukcyjnego i bezsensownego konfliktu z Europą. Niezliczone afery też zostaną rozliczone, a 

Morawiecki ma mocne nerwy, żeby jeszcze występować w Sejmie – słyszymy. Podsumowano 

kwestie finansowe, poczynając od polskiego ładu. [vide 12:36] Lewica mówiła o kobietach, 

drakońskim zakazie aborcji, pałkach i gazem na protestach i słowach o dawaniu w szyję. [vide 

12:25] 

Ponad stu posłów zapisało się do głosu, powtarzając tezę o sukcesie Prawa i 

Sprawiedliwości bez skutku. Wynik był oczywisty od dawna. Maciej Knapik, Fakty. 

 

PK – Kiedy upadł dziś rząd Mateusza Morawieckiego, o tym dzisiaj przesądził Sejm, ale 

wybory 15 października – Kaczyński powiedział, że to koniec demokracji. Co do tego, że to 

koniec, to prawda, ale rządów PiS. To jednak nie to samo. 

Arleta Zalewska od lat relacjonowała w Faktach, jakie były te rządy, to powiedz, proszę, 

jaki był ich koniec i co to oznacza? 

Arleta Zalewska – Ten dzień dziś w Sejmie był pełen takich symbolicznych momentów, 

takich, które przejdą do historii polskiego parlamentaryzmu. Chodzi o Jarosława Kaczyńskiego, 

który dziś po ośmiu latach oddawał władzę. Takim momentem było jego zejście z mównicy, gdy 

ostatni raz Sejmu tej nowej koalicji przemawiał jako lider partii rządzącej. Oczywiście 

towarzyszyła mu owacja na stojąco, ale bez takich wyraźnie euforii charakterystycznej dla ław 

PiS-u w tych ostatnich dwu latach. Ale dla Jarosława Kaczyńskiego dzisiaj kończy się okres 

pełni władzy. Kończy się też czas okrzyknięty tu w Sejmie okresem „bez trybu”, o którym 

mówiła też Kasia, bo Jarosław Kaczyński przez te ostatnie lata miał nieograniczoną swobodę i 

wpływ na to, jak wyglądało to polityczne życie tu przy Wiejskiej. Niezależnie jak bardzo 

politycy PiS-u próbowali udawać, że dzień, w którym przegrywają głosowanie i tracą władzę, 

jest dniem zwycięstwa, a nie porażką. Przed Jarosławem Kaczyńskim i jego partią nowy etap. 

Na razie jeśli chodzi o ludzi wokół prezesa Kaczyńskiego niewiele się zmieniło. Do tego w 

swoim wystąpieniu podczas debaty nad wnioskiem o wotum zaufania dla rządu Mateusza 

Morawieckiego, Jarosław Kaczyński powtarzał to samo, co mówił przez całą kampanię. [vide 

11:35] 

Jarosław Kaczyński na swoje przemówienie miał 10 minut, jak każdy przedstawiciel 

klubu, choć PiS domagało się, aby debata trwała dłużej. Po ośmiu latach, w który to on 

podejmował najważniejsze polityczne decyzje w państwie, zarówno te kadrowe, jak i co do 

kierunku zmian. Od dziś Jarosław Kaczyński będzie liderem największej partii opozycyjnej w 

Sejmie. Kolejne wybory, to wybory samorządowe w kwietniu. Arleta Zalewska, Fakty. 

 

PK – O tym, co dzieje się dzisiaj w Sejmie przesądziło ponad jedenaście milionów 

wyborców. Niemal milion ludzi było na ulicach Warszawy 1 października i pół miliona 

4 czerwca. Ta historia ma swoich bohaterów, których widzimy dzisiaj w Sejmie. Ale ma też o 

wiele mniej znanych bohaterów, którzy bronili tego w co wierzą, nie mając pewności czy są ich 

miliony, czy są niemal sami. Ale bez tych ludzi takiego dnia, jak ten, nie byłoby po prostu. O 

tym też dzisiaj w Sejmie mówił Donald Tusk. Michał Tracz jest teraz przed Sejmem. Michale, 

proszę cię, powiedz, czy jest taka osoba, taka sytuacja, która dla ciebie jest najbardziej 

przejmująca, najbardziej symboliczna? 

Michał Tracz – Takich obrazów jest bardzo dużo. Na pewno zapamiętam przejmujące 

zdjęcia blisko stuletniego Adama Strzembosza, który w jednym z protestów przed pałacem 



prezydenckim w obronie praworządności uczestniczył, siedząc w tłumie ludzi na malutkim 

krzesełku. Ale Adam Strzembosz jest osobą znaną i cenioną, ale poza nim setki tysięcy, miliony 

anonimowych Polaków przez osiem lat uczestniczyły w wielu demonstracjach, w obronie 

praworządności, zasad demokracji, praw człowieka. Jeżeli miałbym wskazać, takie dwa symbole 

zwycięstwa tego społeczeństwa obywatelskiego, to byłaby na pewno gigantyczna kolejka do 

głosowania we Wrocławiu i ten chodnik przed Sejmem, gdzie po zwycięstwie demokratycznej 

opozycji spontanicznie zebrali się ludzie, by rozmontować barierki, które od dawna otaczały 

Sejm i to też było ich zwycięstwo. 

Ten baner przygotowała kilka lat temu i nie raz jechała z nim na demonstracje: 

PIS, KTÓRYCH JEDYNĄ SIŁĄ JEST PRZEMOC I FAŁSZ, 

WIEDZCIE, ŻE TAK SAMO CIERPLIWIE, JAK WASZĄ PYCHĘ 

ZNOSIMY I GWAŁT 

ZNIESIEMY WAS POWIERZCHNI ZIEMI. 

Czasem na strajk kobiet, czasem w obronie wolnych mediów. Nieraz na wielką 

manifestację w Krakowie, czasem niemal samotnie protestować. 

Ewa Maciejczyk, aktywistka – Jak ktoś powiedział: dziękuję, dodałaś mi sił – to był 

najlepszy prezent i dla tych słów było warto. 

Pani Ewa to tylko jedna z setek tysięcy, jedna z milionów, których sprzeciw wobec 

łamania prawa, wobec przejmowania mediów, łamania praw człowieka, wyprowadził na ulice. 

Wojciech Kinasiewicz, „Obywatele RP” – Wszystko się zrodziło z tak zwanego 

nieposłuszeństwa obywatelskiego. 

Zaczęło się od garstki ludzi. 

To listopad 2015 roku pierwsza manifestacja przeciwko rządowi PiS-u. To wtedy 

niewielka grupa pierwszy raz wyszła na ulice, by zaprotestować przeciwko pierwszym zmianom 

PiS-u w Trybunale Konstytucyjnym. Pierwsza mała demonstracja przerodziła się w większe 

protesty. Ludzie nie odpuszczali. Kolejne manifestacje były coraz większe, ale władza to 

bagatelizowała. 

Jacek Żalek, ówczesny poseł PiS, wypowiedź archiwalna – Nie sądzę, żeby emocje 

związane z Trybunałem Konstytucyjnym pociągnęły Polaków. 

MT – Nic bardziej mylnego. Na demonstracje w obronie Trybunału Konstytucyjnego 

zaczęły przychodzić tysiące. 

Komitet Obrony Demokracji – Czy mamy w Polsce demokrację, czy mamy w Polsce 

Białoruś? 

MT – Protesty rozlały się na cały kraj. Protestowano w miastach i miasteczkach, przed 

Trybunałem i pałacem prezydenckim. 

Starsza pani – Protestuję przeciwko łamaniu Konstytucji i demokracji. 

MT – To wtedy narodził się pierwszy po Solidarności tak duży ruch społeczny. „Komitet 

Obrony Demokracji” KOD. 

Jakub Karyś, przewodniczący Komitetu Obrony Demokracji – Chcemy po prostu, żeby 

usłyszano głos obywateli, bo czasem dzieją się rzeczy, których z Warszawy nie widać. 

MT – Największe demonstracje przeszły przez Polskę po wyroku Trybunału 

Konstytucyjnego dotyczącego aborcji. Niekiedy brutalnie tłumione przez policję, nie zniechęciły 

ludzi. Manifestowano w dużych miastach i małych miasteczkach. Czasem były to niewielkie 

pikiety, jak tu w Pobiedziskach. Ale ich uczestniczki mówią, że było warto. 

Transparent 

Zaletą WOLNEGO wyboru jest to, że możesz z niego NIEskorzystać 

Justyna Gackowska-Milecka, aktywistka, Inicjatywa „Wspólny gniew Pobiedziska” – 

Obywatelski szeroki, taki najmniejszy, potem już szerzej. 

Inez Nowak, aktywistka, Inicjatywa „Wspólny gniew Pobiedziska” – Na pewno do 

większej ilości kobiet dotarliśmy z tym, że naszą formacją, naszą potrzebą zmiany jest 

dyskutowania o tym, co się dzieje. 

ŻĄDAMY PRAWDY W TELEWIZJI POBLICZNEJ 

TVPIS TO SZCZUJNIA 



MT – Pezez lata ludzie protestowali przeciwko przejęciu przez władze mediów 

publicznych, przeciwko ograniczaniu wolności słowa, czasem w tak niekonwencjonalny sposób, 

jak robiła to „lotna brygada opozycji” 

Piotr Łopaciuk „lotna brygada opozycji” – nagroda jest tak słodka, że naprawdę było 

warto. 

MT – Sprzeciwem wobec coraz bardziej autorytarnej władzy odchodzącej od zasad 

współczesnej demokracji, było powstanie „Wolnych Sądów”. 

Sylwia Gregorczyk-Abram, adwokatka, Fundacja „Wolne Sądy” – Kiedy setki tysięcy 

osób protestowały, żeby bronić samorządności, żeby bronić niezależności sądów, wtedy my 

prawnicy mieliśmy przysłowiowe pięć minut. 

Michał Tracz, Fakty. 

♣ 
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9:59 

Przyjechał premier Donald Tusk 

10:06 

Marszałek Szymon Hołownia – …jest długa kolejka do dyskusji po exposé. Dam jeszcze 

na to kilka minut, bo nie chciałbym, żebyście państwo dezorganizowali tutaj troszeczkę prac. 

Później poproszę, jak już powitam gości, o to, żebyście zajęli miejsca i później wrócili. Ta lista 

nie będzie zamknięta aż do momentu, kiedy skończą się oświadczenia w imieniu klubów i kół. 

Tak że trzy godziny to jeszcze potrwa. Na pewno każdy będzie mógł do pytania zapisać, pytania 

dzisiaj nie są w żaden sposób limitowane. Jeszcze raz, bo nie słyszę. Czasowo będą limitowane 

tak jak zawsze. Słyszę sprzeciw, zaraz będziemy głosować. Spokojnie, kochani państwo, 

wszystko po kolei. 

10:13 

Marszałek Szymon Hołownia – Witam Marszałka Senatu Rzeczypospolitej Polskiej panią 

Małgorzatę Kidawa-Błońską. Serdecznie witam pana Prezesa Rady Ministrów Donalda Tuska. 

Witam obecnych na galerii byłych prezydentów Rzeczypospolitej Polskiej pana Lecha Wałęsę i 

pana Aleksandra Kwaśniewskiego. Witam byłych marszałków Sejmu i Senatu oraz byłych 

premierów. Witam bardzo licznie przybyły Korpus Dyplomatyczny. Witam przedstawicieli 

kościołów i związków wyznaniowych. Witam wszystkich przedstawicieli organów i instytucji 

państwowych. Witam przedstawicieli wojska i służb mundurowych. A także przedstawicieli 

samorządu terytorialnego, których widzę na galerii. Cieszę się, że dzisiaj z nami też w tym 

uroczystym dniu jesteście. Witam wszystkich przybyłych gości. Na sekretarzy dzisiejszych 

obrad powołuję posłów Pawła Bliźniuka oraz Aleksandrę Karolinę Wiśniewską. Protokół i listę 

mówców prowadzić będzie poseł Aleksandra Karolina Wiśniewska. 

Sejm w imię artykułu 154 ustęp 3 Konstytucji wybrał pana Donalda Tuska na prezesa 

Rady Ministrów. Prezes Rady ministrów pan Donald Tusk zgłosił gotowość przedstawienia 

programu działania Rady Ministrów oraz proponowanego przez niego składu Rady Ministrów. 

W związku z tym po uzyskaniu jednolitej opinii Konwentu Seniorów podjąłem decyzję o 

uzupełnieniu porządku dziennego o ten właśnie punkt. Prezydium Sejmu proponuje, aby Sejm w 

dyskusji nad tym punktem porządku dziennego wysłuchał dziesięciominutowych oświadczeń w 

imieniu klubów oraz pięciominutowego oświadczenia w imieniu koła. Jeżeli nie usłyszę 

sprzeciwu, będę uważał, że Sejm tę propozycję przyjął. Sprzeciwu nie słyszę. Wnioski formalne 

zgłoszono dwa, jako pierwszy pan poseł Grzegorz Braun z Konfederacji, później poseł Antoni 

Macierewicz z PiS. 

10:16 

Grzegorz Braun – Szczęść Boże wysoka Izbo. Panie marszałku, kiedy zmykał pan 

wczorajszy dzień ciągle jeszcze pierwszego posiedzenia Sejmu dziesiątej kadencji, z tego 

miejsca bez trybu pan prezes, premier, naczelnik Kaczyński wygłosił zdanie, które nie miało 

charakteru ocennego, stwierdzał fakt: Donald Tusk jest agentem niemieckim. Rozumiem, że pan 

premier, prezes, naczelnik, w swoim czasie szef komitetu bezpieki rządu własnej kreacji, nie 

dopełnił obowiązku, może przekroczył uprawnienia. Być może wszedł w posiadanie informacji, 

do których nie miał prawa docierać, a być może nie dopełnił obowiązku, ponieważ, jak 

rozumiem, nie uruchomił żadnych procedur, które by doprowadziły do zbadania i przykładnego 

napiętnowania przypadku zdrady narodowej. Panowie Kamiński, Wąsik et consortes również – 

sprawa jest ważna, panie marszałku – najwyraźniej nie dopełnili obowiązków. Z tego miejsca 

padały już podobne zdania i powinni byli siedzieć albo Milczanowski, albo Tusk. Albo 

Morawiecki 

Marszałek – Panie pośle,  

- ktoś powinien siedzieć, to nie jest sprawa, panie marszałku, jak był pan łaskaw dziś 

podsumować prywatnego chamstwa i braku zdolności do przestrzegania norm współżycia 

społecznego – proszę nie sprowadzać tego na tory prywatnego konfliktu dwóch zgryźliwych 

tetryków  

GB – mówmy o sprawach – [wyłączony mikrofon] 



Marszałek – Panie pośle, przekroczył pan czas przeznaczony dwukrotnie. Naprawdę nie 

mogę więcej tego tolerować. Serdecznie panu posłowi dziękuję. Kto będzie siedział dowiemy w 

swoim czasie. Na razie proszę, żeby pan usiadł. 
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Marszałek Szymon Hołownia – Teraz zapraszam pana posła Antoniego Macierewicza. 

Macierewicz – Panie marszałku, Wysoka izbo, szanowni państwo. Dzisiej spotykamy się 

12 grudnia, dzień przed rocznicą zbrodni stanu wojennego. Bardzo proszę Wysoką Izbę 

uczczenie pamięci tych, którzy zostali zamordowani przez przestępców partii komunistycznej, 

tych, którzy współpracowali z partią komunistyczną, doprowadzając do tego, że Polacy zostali 

zamordowani, że milion Polaków zostało wyrzuconych z Polski, że dziesiątki tysięcy znalazło 

się w więzieniach, że Polska była niszczona tak, by jej nie było. Bardzo proszę o minutę ciszy. 

A światłość wiekuista niechaj im świeci. Amen. Dziękuję bardzo. 

Marszałek Szymon Hołownia – Dziękuję serdecznie panie pośle za tę ważną inicjatywę. 
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Marszałek Szymon Hołownia – Przystępujemy do rozpatrzenia 38 punktu porządku 

dziennego – przedstawienie przez Prezesa Rady Ministrów programu działania oraz składu Rady 

Ministrów, wraz z wnioskiem wyboru członków Rady Ministrów. Jest to druk numer 96. Bardzo 

proszę o zabranie głosu Prezesa Rady Ministrów pana Donalda Tuska. 

Bardzo proszę, Panie Premierze. 

Premier Rzeczypospolitej Polskiej Donald Tusk – Panie Marszałku, Panie Posłanki, 

Panowie Posłowie, Czcigodni Goście. 

Szesnaście lat temu miałem zaszczyt wygłosić exposé w roli premiera Rzeczpospolitej, 

jedno zapamiętałem, jedną lekcję, chcę wyciągnąć z niej wnioski. Chciałem wtedy powiedzieć o 

wszystkim. Byłem premierem debiutantem. Mówiłem ponad trzy godziny. Dostałem z domu 

telefon z taką przestrogą: Mówiłeś trzy godziny i to, co zapamiętali Polacy to to, że mówiłeś trzy 

godziny. 
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W związku z tym dzisiaj pozwolicie państwo, że skupię się na sprawach 

najpoważniejszych. Jestem przekonany, że ten podniosły moment, bo takim jest przecież ten 

dzień, wymaga poważnej narracji. 

Za nami bardzo brutalna i spektakularna kampania wyborcza. Polska polityka od kilku lat 

zatraciła powagę debaty publicznej, 
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 mimo że okoliczności wewnętrzne i zewnętrzne, dramaty, jakie dotknęły w tych latach nasz 

naród i cały świat, pandemia, wojna, kryzys migracyjny. A mimo wszystko trudno nam było, 

mówię to o nas wszystkich. Trudno nam było czasami wydobyć z siebie ton powagi i takiej 

pełnej odpowiedzialności, która spoczywa na nas wszystkich w tych jakże trudnych czasach. 

Wczoraj miałem okazję i dziękuję za zrozumienie państwa. Podziękować moim 

najbliższym. 
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Ale dzisiaj moje wystąpienie chciałbym rozpocząć od podziękowań tych wszystkich, 

którzy przez te lata nie wątpili w to, że Polska może być lepsza, że Polska może być, bo na to 

zasługuje najlepszym miejscem na ziemi. Chciałbym podziękować Polsce. Ja jestem bardzo 

dumny z mojego kraju, Polek i Polaków także za to, wiecie, tak jak już bywało w naszej historii, 

w kluczowej chwili potrafiliśmy się nadzwyczajnie zmobilizować, wszyscy. 
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I doprowadzić do tego, niektórzy twierdzili, niemożliwego przełomu. Dzięki wam ta kluczowa 

chwila stała się w jakimś sensie momentem dziejowym. Jestem przekonany, że 15 października 

dołączy do symbolicznych dat w naszym polskim kalendarzu. Tych tragicznych – przed chwilą 

czciliśmy pamięć ofiar tych tragicznych w historii – i tych pięknych. I myślę, że przejdzie ten 15 

października do historii jako dzień, nie pierwszy raz, pokojowego buntu. Buntu na rzecz 

wolności i demokracji. Trochę podobny jak dzień 31 sierpnia 1980 roku, czy 4 czerwca – kiedy 

odzyskiwaliśmy niepodległość, wolność, po zwycięstwie Solidarności. 
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Wyborcy wyłonili w głosowaniu nową rządową Koalicję, którą będziemy, no już 

właściwie tak to się zaczęło wczoraj. Będziemy, państwo pozwolicie, nazywać od dzisiaj 

Koalicją 15 Października. To co zdarzyło się tego dnia, to rzecz dużo poważniejsza niż zmiana 

rządu, niż zmiana koalicji rządowej. Piętnastego października był zwieńczeniem procesu takiego 

obywatelskiego i narodowego odrodzenia, 
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którego byliśmy uczestnikami, niektórzy świadkami, a niektórzy przeciwnikami. O tych 

ostatnich, pozwólcie, nie będę zbyt wiele mówił. Naszą przyszłość chcemy budować na naszych 

nadziejach, na naszych marzeniach i oczekiwaniach, które okazały się silniejsze od zwątpienia i 

apatii. A przede wszystkim silniejsze od zła, które rozpleniło się w polskim życiu publicznym w 

ostatnich latach. Mam wielką osobistą satysfakcję, że w drobnej mierze pomogłem w tym 

przebudzeniu, w nazwaniu rzeczy po imieniu. Bo tak naprawdę ten ruch 15 Października zaczął 

się właśnie od mówienia prawdy, bez ogródek  

10:27 

i zafałszowań. Ten ruch narodził się na długo przed moim powrotem do polskiej polityki, dzięki 

tym wszystkim, którzy podnosili głos, czasem krzyk od pierwszych dni rządów ustępującej 

ekipy. Składam tym wszystkim Polkom i Polakom hołd, z głębi serca, jestem przekonany, że 

dzisiejszy dzień to jest konsekwencja tego, że niektóre i niektórzy z was odważyli się wyjść na 

ulice, niektórzy odważyli się stanąć samotnie, gdzieś pod budynkiem sądu. Wtedy, kiedy 

wszyscy jakby czuli, że coś złego zaczyna się dziać z naszą ojczyzną, ale nie wszyscy znaleźli w 

sobie determinację i odwagę, żeby dać temu 
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 świadectwo. Dokładnie tego dnia miał miejsce marsz Komitetu Obrony Demokracji. Chciałbym 

podziękować tym wszystkim, którzy zarówno w Komitecie Obrony Demokracji i innych 

ruchach społecznych i organizacjach, czasami kilkuosobowych, dawali świadectwo odwagi i 

świadectwo takiej autentycznej, takiej absolutnej bezinteresownej miłości do ojczyzny i 

poszanowania dla państwa i prawa. 

Pozwólcie, że przeczytam teraz coś, co w jakimś sensie mogłoby zastąpić to moje 

dzisiejsze exposé. 
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Niewiele zmieniłbym w tym tekście, gdyż naszej uwadze i pamięci, a bardzo mi zależy, 

żebyśmy przypomnieli sobie i tego człowieka, i słowa, jakie napisał, zanim odszedł. To był 

manifest. Ja go przeczytam w całości, właśnie dlatego, że jestem przekonany – większość z 

państwa tu w Polskim Sejmie podobnie jak większość Polek i Polaków mogłoby się pod tym 

podpisać. Napisał to człowiek, który był zupełnie sam tego dnia. 

„Protestuję przeciwko ograniczaniu przez władze wolności obywatelskich. Protestuję 

przeciwko łamaniu przez rządzących zasad demokracji. W szczególności zniszczeniu w praktyce 

Trybunału Konstytucyjnego i niezależnych sądów. 
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Protestuję przeciwko łamaniu przez władze prawa, w szczególności Konstytucji 

Rzeczypospolite Polskiej. Protestuję przeciwko temu, aby ci, którzy są za to odpowiedzialni, 

podejmowali jakiekolwiek działania w kierunku zmian w obecnej Konstytucji. Najpierw niech 

przestrzegają tej, która obecnie obowiązuje. Protestuję przeciwko takiemu sprawowaniu władzy, 

których osoby na najwyższych stanowiskach w państwie realizują polecenia wydawane przez 

bliżej nieokreślone centrum decyzyjne, nie ponoszące za swoje decyzje odpowiedzialności. 

Protestuję przeciwko takiej pracy w Sejmie, kiedy ustawy tworzone są w pośpiechu, bez 

dyskusji i odpowiednich konsultacji, często po nocach, a potem od razu muszą być poprawiane. 

Protestuję przeciwko marginalizowaniu roli Polski na arenie międzynarodowej i ośmieszaniu 

naszego kraju. 
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Protestuję przeciwko niszczeniu przyrody, szczególnie przez tych, którzy mają ja chronić, 

innych obszarów cennych przyrodniczo. Protestuję przeciwko dzieleniu społeczeństwa, 

umacnianiu i pogłębianiu tych podziałów. W szczególności protestuję przeciwko budowaniu 

religii smoleńskiej i na tym tle dzieleniu ludzi. Protestuję przeciwko seansu nienawiści, 

przeciwko językowi nienawiści i ksenofobii, wprowadzanej przez władze do debaty publicznej. 



Protestuję przeciwko obsadzaniu możliwych do obsadzenia stanowisk swoimi ludźmi, którzy w 

większości nie mają odpowiednich kwalifikacji. Protestuję przeciwko pomniejszaniu dokonań, 

obrzucaniu błotem i niszczenia autorytetów takich ludzi, jak Lech Wałęsa czy prezesi Trybunału 

Konstytucyjnego. 
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Protestuję przeciwko nadmiernej centralizacji państwa i zmianom prawa dotyczącego 

samorządów i organizacji pozarządowych zgodnie z doraźnymi potrzebami rządzącej partii. 

Protestuję przeciwko wrogiemu stosunkowi władzy do imigrantów oraz dyskryminacji różnych 

grup mniejszościowych, kobiet, osób homoseksualnych, muzułmanów i innych. Protestuję 

przeciwko całkowitemu ubezwłasnowolnieniu Telewizji Publicznej i niemal całego radia i 

zrobienie z nich tub propagandowych władzy. Protestuję przeciwko wykorzystaniu służb 

specjalnych, policji i prokuratury do realizacji swoich własnych partyjnych lub prywatnych 

celów. Protestuję przeciwko nieprzemyślanej, nieskonsultowanej i nieprzygotowanej reformie 

oświaty. Protestuję przeciwko izolowaniu ogromnych potrzeb służby zdrowia”. 
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To jest piętnaście protestów. Ten, który to napisał. A było to, wiecie, sześć lat temu. Już 

sześć lat temu ktoś tak precyzyjnie, może nie jest to piękny literacki teks, ale ktoś tak 

precyzyjnie nazwał lęki, niepokoje, złość, jaka rodziła się w polskich sercach, chociaż ci, którzy 

głośno o tym mówili, nie mieli prawa czuć się samotni. Ten człowiek zakończył ten spis 

protestów słowami: 

„Przede wszystkim wzywam, aby przebudzili się ci, którzy popierają PiS. Nawet jeśli 

podobają się wam postulaty PiS-u, to weźcie pod uwagę, że nie każdy sposób ich realizacji jest 

dopuszczalny. 
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Realizujcie swoje pomysły w ramach demokratycznego państwa prawa, a nie w taki 

sposób jak obecnie. Tych, którzy nie popierają PiS-u, bo polityka jest im obojętna albo mają 

inne preferencje, wzywam do działania. Nie wystarczy czekać na to, co czas przyniesie. Nie 

wystarczy wyrażać niezadowolenia w gronie znajomych, trzeba działać. A form i możliwości 

jest naprawdę dużo. Proszę was jednak, pamiętajcie, że wyborcy PiS to także nasze matki, 

bracia, sąsiedzi, przyjaciele i koledzy. Nie chodzi o to, żeby toczyć z nimi wojnę, być może tego 

chciałby PiS, ani nawrócić ich, bo to naiwne. Ale o to, żeby swoje poglądy realizowali zgodnie z 

prawem i zasadami demokracji. 
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Ja zwykły szary człowiek taki jak wy, wzywam was wszystkich, nie czekajcie dłużej”. 

Piotr Szczęsny, stary człowiek spłonął jesienią 2017 roku. 

2017 roku… Nie panie pośle, nie rozpłaczę się. 

Marszałek Szymon Hołownia – Przepraszam, panie premierze. Nie musicie się państwo 

zgadzać z poglądami tego człowieka, ale bardzo proszę o szacunek dla majestatu śmierci. To jest 

obywatel Rzeczpospolitej Polskiej, który wyraził swoją opinię i przypieczętował ją swoim 

życiem. Szacunku trochę. Drodzy państwo, proszę panie premierze. 
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Premier Rady Ministrów Donald Tusk – Jestem poruszony, czytając te słowa i też trochę 

poruszony, słysząc okrzyki niezadowolenia, bo nie jest tak łatwo powiedzieć słowa 

nacechowane szacunkiem i w jakimś sensie miłością do tych, którzy mają inne poglądy w dniu, 

kiedy decyduje się na tak tragiczny w swojej formie protest. Na tej sali, drodzy państwo, są 

także tu wśród nas posłanki, posłowie, którzy również doświadczyli tragedii. Nie chcę, żeby ten 

dzień był pod znakiem wspomnień dramatycznych, tragicznych i smutnych, ale nie mogę nie 

wspomnieć mojego przyjaciela, prezydenta miasta Gdańska, Pawła Adamowicza. 
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I nie mogę, i nie chcę wyrzucić z pamięci tego symbolicznego momentu, w którym 

wzywał do solidarności, do tego momentu, kiedy mówił o Gdańsku jako o mieście szczodrym, 

hojnym i było to w dniu, kiedy Polacy od wielu lat łączą się w takie autentyczne solidarności na 

rzecz słabszych, na rzecz chorych. Chcę, żebyśmy pamiętali o wszystkich bez wyjątku: ofiarach 

przemocy, pogardy, nienawiści i konfliktów, po to, aby w dzień 15 października, być może w 



dzień, kiedy udzielicie wotum zaufania nowej radzie ministrów, był początkiem odrodzenia, 

odrodzenia też tego ducha autentycznej solidarności 
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i poszanowania praw wspólnoty, w której ludzie się różnią, przecież będziemy mieli, mamy i 

będziemy mieli różne poglądy na wiele spraw, ale chcemy być wspólnotą i temu będzie służyła 

praca nowego rządu. Na czym ma polegać ta wspólnota? Dlaczego dzisiaj mamy taki problem z 

powiedzeniem o sobie, że jesteśmy wspólnotą? Dlaczego te lata były nacechowane coraz 

gorętszym konfliktem politycznym, emocjami? Nie tylko w tej Izbie, bo wiecie, to jest akurat 

coś naturalnego, no po to zbieramy się tutaj w Polskim 
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Sejmie, w Polskim Senacie, żeby się spierać. Ale przecież istotą demokracji jest to. Państwa, 

gdzie żyją wolni obywatele, jest to, żeby spierać się. Toczy się tę wojnę na górze, tu w Sejmie, 

w Parlamencie i po to, żeby uchronić własny naród, własne rodziny, Polki i Polaków od takiej 

nieustannej wojny politycznej tam na dole, wśród zwykłych ludzi, w naszych domach. To nie są 

puste słowa, przecież wszyscy cierpimy z tego powodu bez wyjątku. Będę prosił was 

wszystkich, żebyście pomyśleli o tych republikańskich fundamentach, ramach, które pozwalają 

budować wspólnotę polityczną, wspólnotę narodową. 
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Skoro jesteśmy tak różni, skoro mamy tak różne poglądy, różne korzenie, przywiązani jesteśmy 

czasami do różnych tradycji, wierzymy w Boga, gdzieindziej szukamy inspiracji do bycia 

dobrym, przecież, tak, to jest to bogactwo, naród. Każdy jest wart szacunku i respektu, każdy 

jest wart swoich praw. To co naprawdę buduje wspólnotę, to są rządy prawa, to jest Konstytucja, 

to są zasady demokracji, to jest bezpieczna granica i bezpieczne terytorium, to są te sprawy, o 

które nie powinniśmy się w żadnym innym wypadku kłócić, spierać, one są czymś, co musimy 

respektować bez wyjątku, po to, żeby móc się różnić w innych sprawach, żeby móc się różnić 

bezpiecznie, z szacunkiem. 
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Ja pamiętam słowa naszego papieża, który prosił, żeby nie budować mu pomników i żeby 

raczej słuchać tego, co mówi. Różni ludzie różnie oceniają dziedzictwo Jana Pawła II, ja mam 

jak najlepsze wspomnienia, także z moich osobistych spotkań. Pamiętam te słowa, które 

wygłosił w Sopocie, w moim Sopocie i które są takim oczywistym motto albo powinny być 

oczywistym motto dla nas wszystkich niezależnie od tego, z której strony sali siedzimy, to były 

słowa o tym, że nie ma solidarności bez miłości. Ja wiem, że bardzo często kiedy to słowo 

miłość pojawia się w politycznych wystąpieniach, manifestach, to budzi czasami uśmiech, 

drwinę, wiecie, ja tego nie rozumiem, bo przecież co 
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 jest w tym dziwnego? Bo przecież miłość, nie mówimy o relacjach między ludźmi, przecież 

jakże często mówimy o miłości do ojczyzny. Ja kocham tę moją ojczyznę bez pamięci. Nie 

wyobrażam sobie polityki bez miłości. To było już po odzyskaniu niepodległości, ale wcześniej 

też w moim Gdańsku, na Zaspie Jan Paweł II mówił o tym, czym jest solidarność. I dedykuję te 

słowa tym wszystkim, a jest nas jeszcze tutaj całkiem liczna grupa, tym wszystkim, którzy 

współtworzyli Solidarność i pamiętam te słowa, one 
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chyba nie do końca przez wszystkich zostały zrozumiane. We mnie też coś się buntowało, to był 

czas walki – a papież powiedział, że solidarność to nigdy jeden przeciw drugiemu, solidarność to 

zawsze jeden z drugim. Chciałbym, szczególnie, że została tu przywołana data jednego z 

dramatycznych konfliktów polskich, żebyśmy wyciągnęli z tych słów wnioski głębokie, 

autentyczne, prawdziwe: jeśli chcemy odbudować wspólnotę narodową, jeśli chcemy naprawdę 

doczekać odrodzenia tej naszej wspólnoty, to musimy, nie 
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mamy wyjścia, nie ma alternatywy, szanować reguły, jakie ustalamy dla nas wszystkich 

z Konstytucją na czele, z prawem, ale musimy też zrozumieć, że lekcja Solidarności, to jest 

lekcja pokonywania różnic między ludźmi i budowania tej na co dzień wspólnoty, która pozwala 

się różnić, ale też pozwala wspólnie działać i wspólnie nieść odpowiedzialność za własną 

ojczyznę. Mówię tutaj o szczególnej roli prawa i praworządności i rządów prawa. Nie ma 



naprawdę nic ważniejszego dla nowoczesnego narodu, jak zestaw praw, obowiązków 

uznawanych za wspólne bez wyjątku. Ktoś mógłby pomyśleć, że słowa, które przeczytam, to 

jedno zdanie, mógł wygłosić ktoś z „Wolnych Sądów”, 
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protestujących w czasie, kiedy demontowano Trybunał Konstytucyjny, one brzmią bardzo 

nowocześnie, tak jakby ktoś właśnie je do Sejmu je powiedział: „Nie dojdziemy do wolności 

przez łamanie prawa, ale przez jego przestrzeganie”. To powiedział Romuald Traugutt w czasie 

powstania styczniowego. Nawet wtedy w takiej sytuacji przywódca powstania nie miał 

wątpliwości, że przestrzeganie prawa, że uznanie jakichś reguł za wspólne, reguł, których nie 

można przekraczać, to jest podstawa wolności, a w konsekwencji podstawa autentycznej 

wspólnoty. Ja dlatego o tym mówię, bo dzisiej mam zaszczyt jako wczoraj wybrany przez Sejm, 

desygnowany prezes Rady Ministrów 
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koordynować na szczeblu rządowym prace Koalicji 15 Października – i chcę wam, drodzy, chcę 

wam pokazać istotę tego fenomenu, jaki budujemy w tej chwili, pozytywnego, politycznego 

fenomenu, który naprawdę pokazuje, że wspólnota jest możliwa i poszanowanie wspólnych 

reguł jest możliwe, nawet jeśli się ludzie między sobą różnią. Ta koalicja partii bardzo różnych, 

mających poglądy na wiele spraw, naprawdę poglądy odmienne, bo to jest ludzkie i to jest 

naturalne, ta koalicja mówi o sobie, że jest Koalicją 15 Października, bo zgodziliśmy się co do 

tych fundamentów, że są przecież do zaakceptowania przez nas wszystkich. Dzisiaj żyjemy w 

takim momencie historycznym, że chyba nikt 
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z was wszystkich. Dzisiaj żyjemy w takim momencie historycznym, że chyba nikt nie może 

mieć wątpliwości, co jest naszym głównym zadaniem, jakie są nasze naczelne cele. Nie możemy 

udawać, że żyjemy w świecie, który pozwala na niekończące się kłótnie i swary. Żyjemy w 

miejscu i czasie, który bezwzględnie wymaga odbudowania wspólnoty, wspólnego działania. Na 

świecie robi się naprawdę niebezpiecznie. Nie będę musiał państwa przekonywać, że naród 

podzielony, naród skłócony, z władzą, która na konflikcie buduje swoją pozycję, naród, w 

którym różne grupy uznają za nieważne reguły przyjęte czy to w Konstytucji, czy w innych 

przepisach prawa, że taki naród narażony będzie wielokrotnie bardziej na ryzyka związane z 

konfliktami, które targają dziś światem i naszym 
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regionem – jeśli pozostaniemy tak podzieleni, jak to było przez ostatnie lata, jeśli będziemy 

podzieleni na takie dwie nieprzystające połówki, to tak jakby było nas dwa razy mniej, jakby 

Polska była dwa razy mniejsza. Wiecie dobrze, że to wyzwanie, jakie przed nami stoi, wymaga 

pełnej koncentracji sił i dobrej woli. Ten slogan, że siła jest w jedności, on dzisiaj nie jest 

sloganem. To jest pierwsze polityczne przykazanie. I chcę wam powiedzieć, że dla mojego 

rządu, dla naszego rządu, też dla waszego rządu, bo to będzie rząd Rzeczpospolitej, rzeczą 

absolutnie kluczową jest ustalenie na nowo tych fundamentów, które możemy uznać za wspólne. 

I parę słów powiem: Mam nadzieję oczywiście, po 
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Pierwsze – wojna u naszych granic. Chyba nie muszę nikogo przekonywać, jak ważna jest 

trwałość naszych sojuszy, jak ważna jest silna pozycja Polski, szanowanej na świecie i w 

Europie, Polski właśnie zjednoczonej w obliczu tego zagrożenia, jak ważne jest powtórzenie, 

jako takiego naszego narodowego wspólnego dogmatu, że Polska jest i będzie kluczowym, 

silnym, suwerennym ogniwem Sojuszu Północnoatlantyckiego. Że Polska będzie lojalnym, 

stabilnym, pewnym swoich racji, pewnym swoich siły i znaczenia, sojusznikiem Stanów 

Zjednoczonych. Że Polska odzyska pozycję lidera Unii Europejskiej. 

10:50 

Polska będzie budowała swoją siłę, swoją pozycję, na jaką zasługuje. Bo nie ma w tym słowa 

przesady – pozycję lidera w Unii Europejskiej przez współpracę i przez szanowanie tej wielkiej 

wspólnoty, jaką jest dzisiaj Europa. Jesteśmy tym silniejsi, jesteśmy tym bardziej suwerenni, im 

silniejsza jest nie tylko Polska, ale także wspólnota europejska. I apeluję tu do wszystkich, żeby 

uznali to też jako jeden z tych fundamentów, który powinien łączyć Polki i Polaków. Wydaje mi 



się i to nie jest przesadne, jeśli powiem, że jednym z powodów zwycięstwa 15 października tej 

nowej Koalicji, było pragnienie Polek 
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i Polaków, żeby Polska wróciła na należne miejsce w Europie. Wszyscy czuliśmy, że coś nie 

gra, że coś się psuje, że każdy, a przecież wśród rządzących było wielu takich. Każdy, kto 

podważa pozycję Polski w Unii Europejskiej, każdy, kto zaczyna uprawiać ten polityczny, 

geopolityczny hazard, każdy, kto obstawia absolutnie koszmarną grę na izolację, na samotność, 

tak naprawdę – nie chcę używać dzisiaj za mocnych słów – ale przecież ktoś z tej strony zaraz 

krzyknął: Zdrada stanu. Ale coś w tym jest. Każdy, kto naraża dzisiaj Polskę, na bycie obok, na 

bycie poza, bycie sam na sam z tym, co się dzieje wokół naszych granic, naraża nie tylko 

fundamentalne interesy Rzeczpospolitej, ale naraża na 
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wielkie ryzyko byt naszej ojczyzny. I proszę wszystkich, abyśmy przestali udawać, że 

zagrożeniem dla Polski są nasi przyjaciele i sojusznicy – Paktu Północnoatlantyckiego i Unii 

Europejskiej. To jest naprawdę gra ryzykowna, żeby nie powiedzieć szalona Mamy dzisiaj Rosję 

atakującą Ukrainę, mamy wszyscy poczucie, że tam jest daleko od rozstrzygnięcia. Chyba 

wszyscy wiemy, bo by się stało, gdyby Rosja zatryumfowała w tym konflikcie. I chyba w tej 

sytuacji, w tym kontekście chyba nie możemy, nikt na tej sali nie ma 
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prawa udawać, że nie zna wysokości tej stawki. I nikt nas tej sali, każdy, kto skończył szkołę 

podstawową, podstawowy kurs historii, musi wiedzieć, że samotna Polska, to jest Polska 

narażona na największe ryzyko Wzywam wszystkich tutaj bez wyjątku, żebyście rozpoczęli 

współpracę z nowym rządem, na osadzenie Polski na takich mocnych podstawach. W tej 

wspólnocie, która jest naszą wspólnotą, żebyście pomogli i temu rządowi, i mnie osobiście w 

odbudowaniu pozycji Polski po to, żeby to Polska decydowała, jak ma wyglądać Unia 

Europejska. I my naprawdę to zrobimy. Mogę państwa uspokoić, żadne 
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manewry, żadne próby gier, żadne próby zmian traktatów, które są wbrew naszym interesom, to 

nie wchodzi w rachubę. Ja nie wiem. Tak obserwowałem wasze wysiłki albo i zaniechania w 

Unii Europejskiej, w całej polityce zagranicznej także. Chcę wam powiedzieć, że naprawdę 

mnie nikt nie ogra w Unii Europejskiej. I chcę wam powiedzieć, że Koalicja 15 Października 

dobrze wie, że Polska nie ma żadnego powodu i polscy politycy nie powinni mieć żadnego 

powodu, żeby czuć kompleksy wobec kogokolwiek w Europie. To nerwowe szamotanie się, 

obrażanie wszystkich w koło, szukanie wrogów tam, gdzie 
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mamy przyjaciół, to osłabianie, czasami kompromitowanie samych siebie, to wszystko może, 

mogło nas kosztować o wiele, wiele więcej niż jakieś reputacyjne straty w dyplomacji. Dlatego 

ja wam gwarantuję, nowa Koalicja rządowa gwarantuje, że przywrócimy Polsce miejsce 

należne. Tak się stanie. 

W wystąpieniu takim, jak to dzisiejsze musimy mówić głośno i stanowczo, i też jednym 

głosem o Ukrainie. Słuchajcie, to też jest sprawa, która musi nas połączyć, bo widzimy dzisiaj 

prezydenta Zelenskiego, który próbuje na nowo przekonać świat do tego, o co tak naprawdę 

idzie gra. Że wojna, że atak Rosji na Ukrainę, to jest atak na nas 
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wszystkich. Będziemy i liczę tutaj na współpracę wszystkich sił politycznych, głośno 

i zdecydowanie domagać się pełnej mobilizacji wolnego świata wolnego świata zachodu na 

rzecz pomocy Ukrainie w tej wojnie. Nie ma dla takiego myślenia żadnej alternatywy. Ja już nie 

mogę słuchać czasami innych polityków: europejskich, z innych państw Zachodu, którzy mówią 

coś o zmęczeniu sytuacją na Ukrainie. Oni są zmęczeni. Oni mówią to w twarz prezydentowi 

Zełenskiemu, że już nie mają siły, że są wyczerpani. Chcę powiedzieć, że zadaniem Polski, 

zadaniem nowego rządu, ale zadaniem też nas wszystkich jest głośno, stanowczo domagać się 

od całej wspólnoty Zachodu pełnej determinacji 
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w pomocy Ukrainie w tej wojnie. Będę to robił od pierwszego dnia. I chcę też powiedzieć, że 

pełne zaangażowanie Polski na rzecz Ukrainy w tym okrutnym konflikcie z agresorem 



rosyjskim, nie może oznaczać pełnej życzliwej asertywności wtedy, kiedy chodzi o polskie 

interesy polskich kierowców, przedsiębiorców, rolników polskiego państwa. To naprawdę nie 

jest takie trudne. Pomagać naszemu sojusznikowi, bratu, zaprzyjaźnionej z nami dzisiaj i 

toczącej śmiertelny bój Ukrainy. To nie jest tak trudno umieć widzieć te dwie sprawy w sposób 

precyzyjny, czyli pełne polskie zaangażowanie na rzecz 
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walczącej Ukrainy. I Polaków nikt nie musi uczyć solidarności na zupełnie elementarnym 

poziomie, byliśmy świadkami, uczestnikami tego niebywałego zrywu, tej polskiej kolejnej 

solidarności wtedy, kiedy pomagaliśmy rodzinom ukraińskim, które musiały uciekać przed 

wojną i jednocześnie, tutaj też liczę na współpracę wszystkich bez wyjątku, będziemy bardzo 

precyzyjnie i jak będzie trzeba w sposób twardy pilnować polskich interesów w relacji z każdym 

sąsiadem. Z każdym sąsiadem Polski, który chce wspólnie z nami budować dalej i wzmacniać 

wolny świat oparty na wartościach, o które dzisiaj Ukraina walczy. Niech to będzie też takie 

memento, bo wydaje mi się, że do niektórych to nie 
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dotarło, o co tak naprawdę toczy się tam wojna. Tak, jakbyście zapomnieli, niektórzy z was, że 

Ukraińcy podjęli ten niezwykły wysiłek na rzecz integracji Ukrainy z resztą Europy, że ten bój 

zaczął się wtedy na Majdanie, a jego celem było przystąpienie Ukrainy do Unii Europejskiej, 

dobrze wiecie, dobrze pamiętacie z jakim zachwytem nasi przyjaciele na Ukrainie mówili o 

Polsce: Wam się udało. To jest taka wspaniała lekcja dla nas, chcieli nas we wszystkim 

naśladować, widząc, co to znaczy umiejętne, solidarne, takie łączące cały naród działanie na 

rzecz integracji z całym światem wolności, z całym światem Zachodu. Dzisiaj Ukraina krwawi, 

także dla tego, bo Ukraińcy i Ukrainki zamarzyli 
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o tym, żeby Ukraina była, tak jak inne państwa Zachodu. Praworządna, demokratyczna. Takim 

państwem, gdzie przestrzega się prawa człowieka, prawa mniejszości – to jest ich marzenie. Oni 

za to dzisiaj przelewają krew i to jest też powód, bo oni, naszego zaangażowania, bo tak 

naprawdę, zauważcie – i to jest dzisiaj istota politycznego dylematu. Zauważcie, z jak 

niebezpieczną tendencją mamy dzisiaj na świecie, prawie wszyscy bez wyjątku polityczni 

przywódcy w Europie i na świecie, którzy wyrzekają się tych tradycyjnych republikańskich 

europejskich wartości politycznych: czyli demokracji, rządów prawa, niezależności mediów i 

wolności słowa i tak dalej, tak dalej, że jakimś dziwnym 
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zbiegiem okoliczności politycy, którzy atakują fundamenty cywilizacji politycznej Zachodu, są 

równocześnie anty-ukraińscy. Chcę, żeby jakby dotarło tutaj do wszystkich to, świat to widzi, 

zresztą naprawdę fajne reakcje prawie we wszystkich stolicach Zachodu, dlatego zmiany w 

Polsce wynikają też z przekonania, że tylko zjednoczony Zachód, zjednoczona Europa wokół 

wartości, o których przed chwilą mówiłem, no to taki Zachód może pomóc Ukrainie wygrać tę 

wojnę, bo ta wojna toczy się właśnie w imię tych wartości. Dlatego w polskiej polityce będzie 

bardzo wyraźny ten, ta asertywność wobec tych 
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państw, tych polityków, którzy odwrócili się nie tylko wobec tych wartości, ale dzisiaj narażają 

także Ukrainę na ryzyko porażki. Nie będę wymieniał, nie będę wymieniał tych nazwisk i nazw 

tych państw, bo będę jechał między innymi do Brukseli za kilkadziesiąt godzin, że nadzieją i 

uzasadnioną nadzieją, że znajdziemy sposoby inaczej, niż było do tej pory, aby przekonywać, 

kiedyś to było tradycyjnych naszych sojuszników do jednoznacznej postawy na rzecz wolności, 

na rzecz republikańskich wartości i na rzecz obrony Ukrainy  przed rosyjską agresją. 

[Kiedyś ktoś stwierdził, że odczyt wygłasza się z pamięci, przemówienie się czyta. Tu 

potrzebne jest przemówienie]. 

Kiedy mówię o potrzebie tej wspólnoty, dlatego, że wiemy z własnego doświadczenia, że 

kiedy dzieją się tak straszne rzeczy, jak dzisiaj w Ukrainie, żeby podołać takim 
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wyzwaniom, ale przecież mamy inne wyzwania: migracja – naprawdę można szanować innego 

człowieka, można szanować inne religie, można szanować inne rasy i równocześnie mieć 

świadomość, jak wielkim zagrożeniem dla Europy, dla całego świata są te turbulencje, to wielkie 



zagrożenie niekontrolowaną wędrówką ludów, spowodowaną konfliktami, wojną, biedą, głodem 

czy zmianami klimatycznymi. Ja będę proponował, i to będzie widoczna zmiana w porównaniu 

do ostatnich lat, żebyśmy umieli bardzo precyzyjnie rozróżnić narzędzia, metody działania, które 

są należne wspólnocie narodowej, które służą umacnianiu Polski, od narzędzi, z których też 

musimy umieć korzystać na rzecz wspólnoty europejskiej czy wspólnoty globalnej. Chciałbym, 

żeby to wreszcie 
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dotarło do wszystkich obecnych w tej Izbie, że z kryzysem migracyjnym czy z katastrofą 

klimatyczną nie poradzi sobie pojedyncze państwo. Stany Zjednoczone nie są w stanie sobie 

poradzić z presją migracyjną, to jednak jest trochę większe państwo niż Polska. Chcę, żeby 

Polska umiała wziąć współodpowiedzialność za ochronę europejskich granic i za ochronę 

europejskiego terytorium. W programie mojego rządu nie będzie miejsca na handel wizami, nie 

będzie tolerancji dla pozornych działań. Polska wschodnia granica 
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będzie granicą szczelną. Polskie służby, polska administracja, my wszyscy także tutaj w tej Izbie 

będziemy skutecznie dbali o to, by polskie i siłą rzeczy europejskie terytorium, i polskie, i 

europejskie granice były skutecznie chronione. I można to robić naprawdę skutecznie, i 

równocześnie z poszanowaniem dla innych ludzi. Można ochronić polską granicę i jednocześnie 

być ludzkim. Nie będziemy się dłużej wstydzić ani za to, że setki tysięcy ludzi korzystają ze 

skorumpowanego systemu zorganizowanemu przez poprzednią ekipę. I ta rzeka ludzi w sposób 

niekontrolowany, nie wiadomo skąd, nie wiadomo kiedy, 
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wlewała się do Polski i do Unii Europejskiej, nie będzie tego więcej, wyjaśnimy każdy szczegół 

tej sprawy, nie chodzi tu tylko o komisję śledczą, ona jest nam bardzo potrzebna do tego, 

żebyśmy wyśledzili każdy element tej sprawy, także po to, aby uniknąć fali nielegalnej 

imigracji. To jest nasza odpowiedzialność dzisiaj. Polska ma być bezpieczna i osiągniemy ten 

ideał bezpiecznego państwa. Polska może być naprawdę najbezpieczniejszym miejscem na 

ziemi. To nie jest fikcja. Naprawdę może być najbardziej bezpiecznym miejscem na ziemi – pod 

jednym warunkiem: tylko musimy spełnić i my spełnimy tych kilka warunków, a więc tak jak 

mówiłem, Polska nie będzie samotna, Polska będzie liderem i częścią wspólnoty europejskiej, 

Polska będzie niezwykle intensywnie współpracowała ze wszystkimi sojusznikami i Polska 

będzie strzegła swoich granic, i nikt w Polsce 
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nie będzie handlował wizami z nikim na świecie. 

Program przyszłego rządu, jeśli od Wysokiej Izby otrzymamy wotum zaufania. Pani poseł 

mówi: nareszcie. Wy znacie ten program. Ten program pisali Polacy. Ten program napisali 

Polacy, z którymi spotykaliśmy się przez ostatnie dwa lata i to jest program do bólu konkretny. 

Chcę państwu powiedzieć i mówię to z wielką satysfakcją, że wtedy kiedy wy te dwa miesiące 

marnowaliście w sposób, szczerze powiem bezwstydny, bo marnowaliście nie tylko nic nie 

robiąc przez te dwa miesiące i zwlekając z przekazaniem 
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władzy tym, którzy uzyskali zaufanie od Polek i Polaków, że te dwa miesiące wykorzystaliście 

do tego, nie chcę nadużywać za mocnych słów, czytaliście pewnie też sami, co robią wasze 

koleżanki i koledzy w ministerstwach, wykorzystywaliście do tego, żeby zabezpieczyć 

materialnie siebie i swoich partyjnych kolegów i partyjne koleżanki. Lista tego, co robiliście 

przez lata i przez ostatnie dwa miesiące jest naprawdę imponująca i ona będzie publicznie znana. 

My za kilkadziesiąt godzin uzyskamy wreszcie dostęp do dokumentacji, do informacji, jak 

wygląda naprawdę budżet, gdzie są ukryte pieniądze, dlaczego zniknęły pieniądze. My w ciągu 

kilkudziesięciu godzin przedstawimy Polkom 
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i Polakom precyzyjną informację, jakie są źródła decyzji dotyczące przyszłości bezpieczeństwa 

energetycznego, na przykład tak zwanych małych elektrowni jądrowych. Słuchajcie, ja już o tym 

mówiłem publicznie, ale kiedy pytacie o konkrety, to wyobraźcie sobie, jak dużo konkretów 

musimy wyjaśnić, jeśli tu w tej Izbie usłyszeliśmy o tym skandalu, to będzie jeden z pierwszych 

konkretów, patrzę na pana ministra Mariusza Kamińskiego, nawet nie spodziewałem się, że w 



moim exposé powiem, że jestem wdzięczny panu ministrowi Kamińskiemu, sprawdzamy bardzo 

dokładnie już tę sprawę, panie ministrze, nie spodziewałem się, że będziemy świadkami 

konfliktu na szczytach władzy, że w ostatniej chwili minister rządu, nierządu, nie wiem, jak 

nazwać tę, ten dwutygodniowy 

11:10 

eksperyment pana Morawieckiego podejmie decyzję wbrew opinii jednoznacznej opinii Agencji 

Bezpieczeństwa Wewnętrznego w sprawie, która dotyczy przyszłości energetyki polskiej, 

bezpieczeństwa energetycznego, naszych relacji z sojusznikami, być może korupcji na dużą 

skalę. Przecież to jest tylko jeden z przykładów pokazujący, oprócz stu konkretów, oprócz 

programów pozostałych trzech partii Koalicji 15 Października, my będziemy musieli bardzo 

konkretnie zająć się czyszczeniem. To nie jest wcale przyjemny obowiązek, ale bez tego nie 

ruszymy. Bez wyczyszczenia tej stajni Augiasza, jaką pozostawiają po sobie ci z nas, którzy bez 

poszanowania procedur, bez poszanowania prawa, 
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bez poszanowania dobrych obyczajów. Wiecie, czym się będzie różnił ten rząd od 

poprzedniego? Słuchaliśmy wystąpienia wczoraj pana Mateusza Morawieckiego, wygłaszał 

swoje exposé, ani on nie wierzył, ani w jedno zdanie, które wypowiadał, nikt z was nie wierzył, 

że to jest exposé przyszłego rządu. I chciałbym, żebyście przypomnieli sobie, jak zachowywała 

się w czasie tego przedstawienia prawa strona sali. Wysłuchaliśmy tego exposé, tych słów, które 

przecież pozbawione były de facto znaczenia i treści, wysłuchaliśmy tych słów z szacunkiem i 

respektem. I oczekuję tego także od państwa. To jest szansa dla nas wszystkich, żebyśmy wzięli 

z tego przykład. To dotyczy filozofii nowego 
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rządu, będziemy się różnić, ale będziemy szanować. Będziemy was szanować nawet wtedy, 

kiedy będziecie robili wszystko, żeby nie móc was szanować. Ale my tutaj będziemy bardzo 

cierpliwi. Kiedy mówię między innymi o stu konkretach, wiecie, że to jest nie tylko powód do 

wielkiej satysfakcji Koalicji 15 Października, mówię o stu konkretach Koalicji Obywatelskiej, 

ale umowa koalicyjna przewiduje syntezę programów partii, które tworzą tę Koalicję, bo myśmy 

zaczęli prace wtedy, kiedy przez dwa miesiące robiliście to, co dzisiaj jest waszym wstydem, co 

cała Polska obserwowała, nie wierząc własnym oczom, że tak można doić własną ojczyznę 

jeszcze w ostatnich dniach sprawowania władzy. To my już przygotowywaliśmy realizację tych 

projektów i innych projektów zawartych w umowie koalicyjnej. Jeszcze nie ma naszego rządu, a 

już jest In Vitro. Patrzę tu na 
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was i też nie mogę zrozumieć, nie mogę uwierzyć, że mogliście odstąpić od działania jako 

służby państwowe, jako państwo w trakcie protestu na granicy polsko-ukraińskiej. Zostawiliście 

to kompletnie tak bez, no słuchajcie, czy to jest istota działania państwa? Kontrola granicy i 

pilnowanie interesów własnych przedsiębiorców. A wyście nie przypilnowali interesów polskich 

przedsiębiorców, polskich kierowców i odstąpiliście też od pilnowania granicy z Ukrainą w 

czasie wojny. To jest tak symboliczna chwila, więc chcę wam powiedzieć, że nie w ramach stu 

konkretów umowy koalicyjnej Koalicji 15 Października w imię przyzwoitości przyszli 

ministrowie tego rządu siedzieli ze mną całymi 
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godzinami, pół nocy nad szukaniem sposobów rozwiązania jak najszybsze problemu na granicy 

polsko-ukraińskiej. Szukaliśmy i znaleźliśmy sposoby na to, żeby jak najszybciej uwzględnić 

potrzeby polskich kierowców i równocześnie żeby jak najszybciej odblokować granicę 

walczącej Ukrainy, która czeka na transporty na tej zablokowanej autostradzie. Nie czekaliśmy 

na to dzisiejsze głosowanie. Rozmawiałem bardzo długo ze wszystkimi kandydatami i 

kandydatkami na ministrów. Jak zrealizować takie projekty i one będą zrealizowane 

natychmiast. Jak kasowy PIT – wiatraki będą także alternatywnym 
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źródłem energii w Polsce. Wreszcie. Chcę wam powiedzieć, że  nie czekaliśmy na to głosowanie 

żeby opracować i żeby zabezpieczyć w przyszłym budżecie państwa środki, no bo wiecie, z 

wielką łatwością zaczęliście podejmować w ostatnich dniach decyzje na grube miliardy złotych. 

Ale już zupełnie nie pomyśleliście o tym, jak zabezpieczyć finanse na to. Otóż mam dobrą 



informację: Koalicja 15 Października ma gotowe projekty i plan działania, aby natychmiast 

wprowadzić takie te z postulatów, jak na przykład kasowy PIT, czyli przedsiębiorcy zapłacą 

podatek dochodowy dopiero po otrzymaniu środków z tytułu zapłaconej faktury, a nie samej 

faktury. Czekali na to przez lata. Ten wymarzony 
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przez nich urlop. Nie mówię o mikro-przedsiębiorcach, mówię o setkach tysięcy ludzi 

harujących jak woły za nieduże pieniądze, pilnujących jak takiej, no, rodziny tej małej 

własności, tej firmy, żeby nie, żeby przetrwała w tych trudnych czasach – to jest też kwestia 

godnościowa, nie tylko finansowa – ten urlop dla przedsiębiorców, a więc odstąpienia składki 

wtedy, gdy ich mała firma, ich działalność gospodarcza nie jest aktywna, bo mają też prawo do 

wypoczynku. Ograniczymy też natychmiast czas kontroli mikro-przedsiębiorców. Wiecie 

dobrze, że wróciły te czasy, że jeżeli ktoś ma do czynienia 
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z ludźmi ciężko pracującymi na swoim, dobrze wie, jak ciężko im jest przetrwać w tych 

kleszczach nieuzasadnionych, niekończących się, mnożących się bez umiarkowania kontroli. 

Pytacie o konkrety. Tak. Są zapisane, są uznane. Przecież nie muszę czytać ani stu konkretów, 

ani innych elementów programu rządowego innych partii politycznych. Cała Polska zna te 

konkrety, Polska nas będzie z tego rozliczała. Nie boję się tego. W imieniu całego przyszłego 

rządu mogę wam powiedzieć, nie obawiamy się żadnych z tych obietnic, zostaną zrealizowane. 

Powiedzieliśmy, pamiętacie państwo, jak odchodząca ekipa straszyła Polki i Polaków: O, 

przyjdą nowi, wszystko zabiorą. To były pierwsze działania, powtarzam, rządu 
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przed głosowaniem. A więc kandydatów na ministrów. Siedzieliśmy także przez długie godziny, 

żeby ta obietnica stała się gwarancją: Nic, co jest dane przez lata, co było uprawnieniem 

polskich obywateli, nie zostanie zabrane. Ale przecież to nie wystarczy. Wynagrodzenie dla 

Nauczycieli wzrosło o 30% i ten wzrost będzie od 1 stycznia. Tak obiecaliśmy. Wynagrodzenie 

dla całej sfery budżetowej wzrosną o 20% tak jak obiecaliśmy. Tak jak obiecaliśmy, 

wprowadzimy natychmiast drugą w ciągu roku waloryzację rent i emerytur, kiedy inflacja 

będzie przekraczała 5%. Śmialiście się z babciowego, będzie babciowe w tym roku. W ranch 

programu aktywna mama wypłacimy każdej mamie, 
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każdej rodzinie, wszystkim rodzicom, którzy potrzebują tej pomocy na opiekę nad swoim 

maleństwem 1500 złotych miesięcznie. Ja daję tylko przykłady tych rzeczy, które ruszą 

natychmiast, które już ruszyły, mimo że blokowaliście tak długo, jak się dało powstanie nowego 

rządu. Nie czekaliśmy naprawdę ani chwili i dlaczego używam tych przykładów? Bo 

równocześnie będziemy prowadzili odpowiedzialną politykę fiskalną i zadbamy o stabilność 

finansową państwa. Wiecie, przeze mnie przemawia moje doświadczenie, ale też doświadczenie 

rządów, ośmioletnich rządów PiS-u i liczę tu na zaangażowanie pomoc 
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Wszystkich bez wyjątku w Wysokiej Izbie, żebyśmy znaleźli  i to nie jest jakaś wielka magia, 

ale to wymaga wzajemnego zrozumienia, byśmy znaleźli, używali tych metod, zgodnie z 

którymi będziemy dawali ludziom i pomoc tam, gdzie będzie ona potrzebna, będziemy wspierali 

każdego, każdą Polkę, Polaka, tych, którzy chcą pracować albo tych którzy nie mogą pracować i 

potrzebują pomocy, i jednocześnie będziemy pilnowali tej polityki finansowej. I dlatego 

wprowadzimy radę fiskalną, ludzi neutralnych, którzy będą opiniowali wydatki w taki sposób, 

aby nasza możliwie szczodra, hojna polityka społeczna nie zagrażała w żaden sposób stabilności 

finansowej państwa. Polska stanie się modelowym państwem w całej Unii Europejskiej 

godzącym jedną i drugą potrzebę, a więc 
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dobrobytu obywateli i pewności, i stabilności państwa. 

Będziecie zadawali dzisiaj bardzo liczne pytania. Chcę powiedzieć, że odpowiem na każde 

z tych pytań. Kto pamięta moje poprzednie kadencje w roli premiera, powinien pamiętać, że 

odpowiadałem tu w tej Izbie na każde pytanie. I państwo otrzymacie odpowiedź na każde 

pytanie dotyczące programu Koalicji 15 Października, programów poszczególnych partii, tempa, 

czasu, w jakim będziemy w stanie to zrobić. Nie musicie się obawiać. Cieszę się, chociaż bardzo 



mnie martwi obyczajowość niektórych tutaj kolegów i posłów zachowania na sali, ale cieszę się, 

że państwo przeczytali te sto konkretów i że 
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Zobaczyliście i tak mi się fajnie na sercu też robi, że oglądacie to biało-czerwone serce. Bo 

polskie serce jest biało-czerwone. Ten symbol naprawdę ma dla nas wielkie znaczenie i oznacza 

autentyczną empatię tego rządu i tych wszystkich, którzy będą tej empatii potrzebowali. 

Marszałek Szymon Hołownia – Panie pośle Gliński, gwiazdka już niedługo, pan cały czas 

o tych ośmiu gwiazdkach. Jedna wystarczy niebawem. 

Premier Donald Tusk – Nie wiem, czy państwo zauważyli, ale ja ciągle słyszę z tamtej 

strony okrzyki „osiem gwiazdek”, ja nie wiem, czy państwo lubicie tak? Mnie nawet do głowy 

nie przyszło, wy macie takie dziwne skojarzenia. Mnie nawet do głowy nie przyszło, żeby o tym 

pomyśleć. 
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Szanowny Panie Marszałku, jestem świadomy tego i państwo też jesteście świadomi, że w 

najbliższej perspektywie zdarzą się trudne sytuacje: przy naszej granicy, być może w niektórych 

państwach, od których będzie zależało nasze bezpieczeństwo, chcę bardzo mocno podkreślić, że 

musimy się przygotować na tyle, na ile to możliwe, na ile to w naszej mocy, abyśmy 

samodzielnie potrafili zadbać o nasze bezpieczeństwo, w tym bezpieczeństwo militarne. 

Zacznę prezentację osób, które będą wchodziły w skład naszego rządu od wicepremiera 

Władysława Kosiniaka-Kamysza, pierwszego wicepremiera. Władysław Kosiniak-Kamysz 

będzie nie tylko wicepremierem, ale także ministrem obrony narodowej… 

Drugim wicepremierem w naszym rządzie będzie pan Krzysztof Gawkowski, wicepremier 

i minister odpowiedzialny za cyfryzację… 

Pana Radosława Sikorskiego nie muszę przedstawiać… [minister spraw zagranicznych] 

Zadanie dla kolejnego kandydata na ministra, pana Marcina Kierwińskiego. Będzie 

sprawował urząd ministra spraw wewnętrznych i administracji… 

Ministrem sprawiedliwości będzie pan profesor Adam Bodnar… i prokurator generalny… 

Pan Andrzej Domański będzie odpowiadał za państwowe finanse… 

Pani Agnieszka Buczyńska będzie odpowiadała za szeroko pojęte społeczeństwo 

obywatelskie… 

Pan Borys Budka będzie odpowiadał za aktywa państwowe… 

Na Śląsku będzie polskie ministerstwo przemysłu… Pani profesor Marzena Czarnecka… 

będzie odpowiedzialna za konstrukcję tego ministerstwa… 

Pani Agnieszka Dziemianowicz- Bąk będzie odpowiadała za urząd ministra rodziny, pracy 

i polityki społecznej… 

Pan Jan Grabiec będzie kierował pracami kancelarii… 

Pani Paulina Henig-Kloska będzie prowadziła prace ministerstwa klimatu i środowiska… 

Ministerstwo rozwoju i technologii – pan Krzysztof Hetman… 

Pan Dariusz Klimczak – urząd ministra infrastruktury… 

Sprawa kobiet i równość – ministrą w tej przestrzeni będzie pani Katarzyna Kotula… 

Pani Izabela Leszczyna będzie sprawowała urząd ministra zdrowia… 

Pani Barbara Nowacka będzie pełniła rolę ministra edukacji… 

Ministrem sportu będzie pan poseł Sławomir Nitras… 

Pani Marzena Okła-Drewnowicz będzie odpowiadała za politykę senioralną… 

Pani Katarzyna Pełczyńska-Nałęcz będzie ministrą funduszy i polityki regionalnej… 

Pan Czesław Siekierski, przyszły minister rolnictwa, do pomocy będzie pan miał w swoim 

ministerstwie Michała Kołodziejczaka… 

Mój bliski współpracownik były wicepremier, minister obrony narodowej w poprzednim 

moim rządzie będzie koordynował służby specjalne – pan Tomasz Siemoniak… 

Pan minister Bartłomiej Sienkiewicz będzie kierował ministerstwem kultury i dziedzictwa 

narodowego… 

W sprawach polityki europejskiej pomagać mi będzie minister do spraw Unii Europejskiej 

pan Adam Szłapka… 

Członkiem Rady Ministrów będzie pan Maciej Berek odpowiedzialny za cały proces 

legislacji… 



Dziękuję. Rzeczywiście. No, nie wiem, co się stało. Już wiem, co się stało. Tak jest. 

Oczywiście wpadka. 

Pan minister Dariusz Wieczorek, panie ministrze, przez tę moją drobną wpadkę, bardziej 

zapamiętają tę prezentację wszyscy na tej sali, i proszę to potraktować jako niewymuszony 

przywilej, stanie na czele ministerstwa nauki… 
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Wiecie, jak ważne są dni i godziny. Prawdopodobnie zobaczymy się w Brukseli 

z prezydentem Zełenskim. Ukraina liczy dzisiaj godziny i dni, bo czeka na wsparcie. Polska 

czeka na miliardy funduszy europejskich. Polska też czeka na te wszystkie sygnały o współpracy 

z wszystkimi państwami graniczącymi z Rosją, bo moją ambicją jest poprowadzenie w imieniu 

Polski polityki europejskiej na rzez ochrony granicy, granic ze wszystkich stron Europy, tak aby 

to zagrożenie nielegalną imigracją nie było tak dotkliwe, jak w tej chwili. I to nietypowe exposé 

chciałbym zakończyć – to jest też nietypowe w naszej historii. Tutaj ostatni już akcent. To jest 

coś niebywałego, sądzę, że państwo już przeczytali, tę skromną PAP-owską notatkę. To jest 

kilkuzadaniowy raport z ostatnich badań CEBOS-u, rządowej, w jakimś sensie wciąż w 

dyspozycji ustępującej władzy, pracowni badań społecznych. I CEBOS wczoraj opublikował 

wczoraj raport z badań sprzed kilku dni: 

„Najwięcej Polaków w trzydziestoletniej historii badań CEBOS (dokładnie od 1992 roku 

to badanie jest prowadzone) najwięcej Polaków uważa, że zwykli ludzie mają wpływ na sprawy 

kraju. Sądzi tak teraz po wyborach 15 października 54% obywateli, a w poprzednim badaniu z 

lutego 2020 roku takie poczucie wpływu miało 26% obywateli”. Chcę państwu powiedzieć, że 

ruch 15 października narodził się dwa lata temu, tak, dwa lata temu. I wystarczyły dwa lata, i 

nastąpił 15 października, ilość obywateli zbadanych przez waszą pracownię, wzrosła z 26% do 

54% obywateli, którzy poczuli, że mają wpływ na losy swojej ojczyzny. Rozumiecie? Dwa razy 

więcej! Czytam dalej raport CEBOS-u: 

„Brak wpływu na sprawy kraju deklaruje obecnie 41%, a poprzednio w 2022 roku 71% 

Polaków”. 

Komentarz pracowni: „Ostatnie wybory nie tylko przyciągnęły do urn rekordową rzeszę 

głosujących, ale umocniły, a właściwie na nowo ukonstytuowały w Polakach poczucie 

obywatelskiej podmiotowości. Czyli przekonanie o sile pojedynczego głosu i możliwości 

wpływania na rzeczywistość polityczną za pośrednictwem aktu wyborczego. Zmiana w opiniach 

Polaków jest rewolucyjna, bowiem do tej pory, odkąd prowadzimy to badanie, czyli od 1992 

roku, wśród Polaków z mniejszym lub większym stopniu dominowało przekonanie, że zwykli 

obywatele nie mają żadnego realnego wpływu na ogólnokrajową politykę. Po 15 października 

większość Polaków uwierzyło, że ma realny wpływ na losy ojczyzny”. 

Kochani, nie zmarnujmy tego. To jest dla nas wielkie zobowiązanie. Będę nie exposé, ale 

będę sprawozdania takie od serca składał Polkom i Polakom każdego miesiąca. Wiecie, że 

jednym z elementów odzyskania wiary we własną sprawczość Polek i Polaków były te spotkania 

– 4 czerwca poł miliona, 1 października milion na ulicach Warszawy. Tysiące ludzi na 

spotkaniach, które miałem przywilej, honor uczestniczyć. To jest tez zobowiązanie i chciałbym, 

żeby się zobowiązać, że gdzieś w Polsce każdego miesiąca w sposób otwarty, publiczny, 

przyjdzie 10 tysięcy ludzi czy 5 osób, znajdę czas, aby wyspowiadać się w imieniu mojego 

rządu z tego, co zrobiliśmy, z tego, co się udało, gdzie jest kłopot, uczciwie i prawdziwie 

będziemy każdego miesiąca takie sprawozdawcze exposé Polakom składali. Bo nie możemy, nie 

mamy prawa zmarnować tego wielkiego odrodzenia, bo 15 października nastąpiło wielkie 

Polaków odrodzenie. Szczęśliwej Polski już czas. Dziękuję. 
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Marszałek Szymon Hołownia – Dziękuję bardzo, panie premierze. W nawiązaniu do tego, 

co pan mówił o tym, że coś się w Polsce zmieniło, wczorajsze obrady Sejmu w internecie 

oglądało ponad 4 miliony obywateli. To jest realna zmiana, drodzy państwo, ludzie naprawdę 

interesują się demokracją i tym, co tutaj robimy, patrzą nam na ręce. Chcą wiedzieć więcej. 

Chciałbym z tego miejsca serdecznie pozdrowić wszystkich tych, którzy dzisiaj oglądają naszą 

pracę w tej Izbie. Nagrodźmy ich gorącymi oklaskami i wszystkich niezależnie od tego, jakie 

mają poglądy, 



Społeczeństwo obywatelskie odradza się na naszych oczach, a Parlament rządzi się swoimi 

prawami. Sejm ustalił, że w dyskusji nad tym punktem porządku dziennego wysłucha 

dziesięciominutowych oświadczeń w imieniu klubów i 5-minutowego świadczenia w imieniu 

koła. Otwieram dyskusję klubową. Jako pierwszy głos zabierze w imieniu klubu 

parlamentarnego Prawa i Sprawiedliwości pan poseł Mariusz Błaszczak. Bardzo proszę, panie 

pośle. 

12:25 

[Bardzo przepraszam, ale fizycznie nie jestem w stanie wszystkiego zanotować. Zanotuję 

już tylko jutro zaprzysiężenie]. 
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UKRAINA WALCZY – sześćsetny pięćdziesiąty siódmy dzień 

 

PK – Dobry wieczór. Niezwykłe wydarzenia na wielu poziomach rozgrywały się dzisiaj w 

Sejmie. Stało się to, na co czekało ponad 11 milionów wyborców czekało od dwóch miesięcy, 

ale też doszło do skandalicznego incydentu, jaki jeszcze nie miał miejsca w naszym Sejmie, 

dokonał tego Grzegorz Braun i o wszystkim tym powiemy w Faktach, powiemy, co się 

wydarzyło i jakie będą tego konsekwencje. Ale to jest za ważny dzień dla przyszłości Polski, 

żeby zaczynać od prowokacji posła Brauna, na czym pewnie mu zależało. 

Więc na początek to, od czego zaczął się już ten dzień w Sejmie, czyli exposé premiera 

Donalda Tuska. To był plan działania rządu skład Rady Ministrów, ale przede wszystkim 

opowieść o Polsce takiej, jaką ma ona być w czasach Koalicji 15 października. 

Katarzyna Kolenda-Zaleska – To miało być dzisiaj święto demokracji i ta Polska, która ma 

dostać twarz nowego demokratycznego rządu. Natomiast to, co się dzieje teraz w Sejmie po tym 

haniebnym incydencie Grzegorza Brauna [ale miała opowieść o tym dniu pominąć Brauna]. 

KKZ – …bardzo burzliwe obrady, PiS tutaj domaga się odroczenia obrad sejmu [na 

wtorek], PiS po prostu nie chce, żeby dzisiaj [poniedziałek] odbyło się głosowanie nad wotum 

zaufania dla rządu Donalda Tuska zaplanowane na godzinę 16-ą. Od początku było wiadomo 

było, że to jest nierealne, bo do głosu zapisało się 250 posłów. O której to głosowanie będzie, 

trudno powiedzieć. [A jednak odbyło się w poniedziałek vide 18:48] 

Donald Tusk dziś po raz trzeci wychodził na trybunę, by wygłosić exposé, ale nigdy 

wcześniej nie mierzył się z takimi oczekiwaniami wobec siebie i swojego rządu… nadał mu 

wymiar uniwersalnego przesłania o państwie w punkcie zwrotnym, o podstawowych 

wartościach i potrzebie odbudowania wspólnoty [vide 10:37]. Tusk wielokrotnie odwoływał się 

do polskiej historii, heroicznych powstań postaci bohaterów, dziedzictwa Jana Pawła II i etosu 

Solidarności. Na tym chce zbudować wspólnotę ludzi, będąc przekonany, że jest to życzenie 

powszechne niezależne od wyznawanych poglądów: [vide 10:40] 

Ale Tusk przypomniał też niedawną historię i ludzi, którzy często samotnie protestowali 

przeciwko rządom PiS-u i łamaniu praw obywatelskich: [vide 10:29] i przeczytał manifest 

szarego człowieka. To w proteście przeciwko rządom PiS Piotr Szczęsny [z nagrobka: ja, 

zwykły szary człowiek – 19.X.2017] dokonał samospalenia. Dlatego też reakcja PiS na 

przypomnienie tej tragedii była gwałtowna: [Mariusz Błaszczak w dyskusji]: „wykorzystywanie 

listu samobójcy, by uzasadnić swoją politykę, to najpodlejsze, co można zrobić” – Tusk z 

pewnością wiedział, że odczytanie manifestu szarego człowieka wywoła kontrowersje. 

Przypomniał go jednak, bo manifest był pozbawiony nienawiści do kogokolwiek, był przestrogą, 

by wyborców PiS traktować z szacunkiem: [vide 11:12] 

Tę opowieść o wspólnocie PiS zlekceważył. Co do konkretów, Tusk przypomniał umowę 

koalicyjną i zapowiedział szybko: babciowe [vide 11:18]. Wrogość wśród polityków nie zniknie 

i Tusk zapowiedział, że rozliczy PiS za każde złamanie prawa, zwłaszcza w ostatnich 

miesiącach: [vide 11:12]. W exposé Tusk przedstawiał, że na świecie robi się coraz bardziej 

niebezpiecznie, a skłócony naród jest bardziej narażony na ryzyko. Zapowiedział też spotkanie z 

prezydentem Zełenskim i twarde wsparcie dla Ukrainy:[vide 10:56] 



I tak jak po wyborach Tusk pojechał do Jagodna dziękować za wysoką frekwencję, tak co 

miesiąc będzie jechał na spotkania, by zdawać sprawozdanie ze swoich rządów. 

[vide zakończenie 12:24]. 

Pierwsze posiedzenie rządu jutro po zaprzysiężeniu przez prezydenta. Katarzyna Kolenda-

Zaleska. Fakty. 

[Incydent: W hallu Sejmu zapalono świece hanukowe, a Braun przy pomocy gaśnicy je 

zgasił, wynikła awantura]. 

 

PK – Jeśli wiemy już kiedy odbędzie się pierwsze posiedzenie rządu, to teraz kto w nim 

się znalazł: [vide 11:23 do 12:17]. 

Powiedz, kto z nich stanie przed najtrudniejszym zadaniem? 

Maciej Knapik – Koalicja rządowa to z pewnością trzyma kciuki za Izabelę Leszczynę, 

która teraz jest ministrą [mnie jednak zdecydowanie nie podoba się słowo ministra, ministerka 

nie wchodzi w rachubę, więc będę po staremu pisał: pani minister] ministrem zdrowia, to 

specjalistka od finansów, ale finanse w służbie zdrowia to jest ciągłe źródło problemów. W 

zasadzie od lat i teraz pytanie: czy pani minister Leszczyna będzie miała tyle takiej silnej 

pozycji, ale też wiedzy i kompetencji, żeby te problemy rozwiązać, żeby ten system rozsiany 

zbilansować, to jest z pewnością duże wyzwanie. 

Kolejni ministrowie: Budka, Siemoniak, Kiernicki i Sienkiewicz oni są w różnych 

resortach, ale jako ministrowie wchodzą do spółek Skarbu Państwa, do mediów rządowych, do 

służb mundurowych, do policji, no i tam mają walczyć z upolitycznieniem i patologiami – to jest 

bardzo trudne zadanie, bo oni są naprzeciwko takiego twardego aparatu, a z drugiej strony ciągle 

będą słyszeć, że sami są politykami, sami są upolitycznieni i nie wiadomo, czego chcą od 

niewinnych ludzi. To też jest bardzo duże wyzwanie, ale to oczywiście nie są jedyne trudne 

resorty. 

Tusk: My się nie pokłócimy, przez cztery lata – mówił premier o całej Koalicji, ale 

wskazując konkretnie na lidera PSL, Władysław Kosiniak Kamysz był już wicepremierem w 

rządzie Tuska, dobrze się znają – teraz w rządzie resort obrony i ma pilnować zakupów 

uzbrojenia. Spokój i otwartość prezesa PSL mają zapewnić poprawne relacje z prezydentem, 

który jest zwierzchnikiem sił zbrojnych. 

MK – W sprawach zagranicznych mocna zmiana i mocny głos tego byłego i zarazem 

nowego ministra. 

Radosław Sikorski – Przeciwnikiem dla naszej części Europy jest rosyjski imperializm, a 

nie Unia Europejska. 

Donald Tusk – Chcę wam powiedzieć, że mnie naprawdę nikt nie ogra w Unii 

Europejskiej. [vide 10:54] 

MK – Zwrotu w kierunku Unii dokona sam premier – pomagać mi będzie minister do 

spraw Unii Europejskiej pan Adam Szłapka. – Lider Nowoczesnej, części Koalicji 

Obywatelskiej zmierzy się z czołową teraz w PiS-ie narracją: to Unia rzekomo dybie na polską 

suwerenność. 

Adam Szłapka – Najważniejszy jest teraz powrót do stołu i do rozmów w ogóle 

z instytucjami europejskimi. 

MK – Wicepremierem z Lewicy jest Krzysztof Gawkowski, minister cyfryzacji. 

Krzysztof Gawkowski – Automatyzacja, robotyzacja, sztuczna inteligencja, obszary baz 

danych – dużo do roboty przed nami. 

Przed tym ministrem [Borys Budka] też dużo roboty. 

Borys Budka – Obajtek zachowuje się tak, jakby to był jego prywatny folwark. Zamiast 

PiS-owskich nominatów, będą uczciwi, prawdziwi menadżerowie 

MK – Borys Budka, minister aktywów państwowych będzie zmieniał Spółki Skarbu 

Państwa po latach rządu PiS-u. Ma pozycję i doświadczenie polityczne, i już pisze raport 

otwarcia. 

Donald Tusk – Czytałem fragmenty obszernego raportu, na podstawie którego 

przeprowadzimy błyskawiczny audyt. 

MK – Marcin Kierwiński jako minister spraw wewnętrznych i administracji zajmie się 

służbami mundurowymi w tym policją. 



Tomasz Siemoniak – służbami specjalnymi, a 

Bartłomiej Sienkiewicz jako minister kultury – teraz rządowymi, a jak kiedyś – 

publicznymi mediami. 

Bartłomiej Sienkiewicz – Przede wszystkim objęcie resortu. 

MK – Politycy o mocnej pozycji z Platformy mają zmierzyć się z aparatem PiS 

w instytucjach, firmach i służbach państwowych. 

Barbara Nowacka, Inicjatywa Polska – Obiecaliśmy 30% podwyżek i 30% podwyżek dla 

nauczycieli będzie. [I to od 1 stycznia]. 

MK – To nowa minister edukacji, a podwyżki zostaną wdrożone razem z ministrem 

finansów Andrzejem Domańskim i ministrem rodziny, pracy, bo tu nazwa resortu się zmienia – i 

polityki społecznej – Agnieszka Dziemianowicz-Bąk z Lewicy. 

Ministerstwo Zdrowia obejmie Izabela Leszczyna, zajmująca się finansami, bo właśnie 

finanse w Zdrowiu trzeba naprawiać, jak mówił Donald Tusk. 

Ministrem Rolnictwa zostaje Czesław Siekierski wieloletni polityk PSL-u, musi poradzić 

sobie z zalewem polskiego rynku produkcją rolną z Ukrainy. Wiceministrem będzie tu lider 

AgroUnii Michał Kołodziejczak. 

Protest transportowców na granicy z Ukrainą będzie rozwiązywał między innymi nowy 

minister infrastruktury z PSL Dariusz Klimczak. 

Pani minister do spraw społeczeństwa obywatelskiego Agnieszka Buczyńska z Trzeciej 

Drogi zajmie się organizacjami pozarządowymi. 

Sławomir Nitras to nowy minister sportu – oboje jednym głosem mówią, że ich resorty są 

zbetonowane przez PiS. 

Ministrem Nauki i Szkolnictwa Wyższego zostaje Dariusz Wieczorek z Lewicy. 

Katarzyna Pełczyńska-Nałęcz z Trzeciej Drogi, była polska ambasador w Moskwie 

zostanie Minister do spraw Funduszy i Polityki Regionalnej. Maciej Knapik, Fakty. 

 

NOWE MINISTERSTWO SPRAWIEDLIWOŚCI 

Adam Bodnar – minister 

Krzysztof Śmiszek – wiceminister 

Arkadiusz Myrcha – wiceminister 

Dariusz Mazur – wiceminister 

Maria Ejchart – wiceminister 

Zuzanna Rudzińska-Bluszcz - wiceminister 

 

PK – Może po raz pierwszy zdarza się, że dwa stanowiska w rządzie tak wprost wynikają z 

wyników wyborów, bo to miliony obywateli idąc do wyborów zbudowało rekordową frekwencję 

i głos kobiet przesądził o ich wyniku. O dwóch paniach minister, które nie mogą teraz zawieźć 

tak wielkich oczekiwań: 

Renata Kijowska – Jutro Katarzyna Kotula idzie do swojego gabinetu, pani minister do 

spraw równego traktowania planuje nie tylko tam wiele spraw przemeblować. 

Katarzyna Kotula kandydatka na ministra do spraw równości, Nowa Lewica – żeby 

otoczyć opieką i stworzyć taki system ochrony różnych grup społecznych przed dyskryminacją 

ze względu właśnie na płeć, na rasę, narodowość, wyznanie… 

♣ 
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Za chwilę zaprzysiężenie rządu Donalda Tuska w tej wielkiej sali w pałacu prezydenckim 

- Szanowny Panie Prezydencie, Szanowni Państwo. Mam zaszczyt powitać Państwa na 

uroczystości, podczas której Prezydent Rzeczypospolitej Polskiej powoła w związku z wyborem 

dokonanym przez Sejm Rzeczypospolitej Polskiej Prezesa Rady Ministrów oraz Radę 

Ministrów. 



Serdecznie witam Marszałka Sejmu Rzeczypospolitej Polskiej pana Szymona Hołownię 

wraz z wicemarszałkami Sejmu Rzeczypospolitej Polskiej. 

Marszałka Senatu Rzeczypospolitej Polskiej Panią Małgorzatę Kidawę-Błońską. 

Przewodniczącą Krajowej Rady Sądownictwa Panią Dagmarę Pawełczyk-Wojską 

Wiceprezesa Naczelnego Sądu Administracyjnego Prezesa Izby Finansowej Pana Jana 

Rudowskiego 

Szefa Kancelarii Sejmu Rzeczypospolitej Polskiej Pana Jacka Cichockiego 

Szefa Kancelarii Senatu Rzeczypospolitej Polskiej Pana Adama Niemczewskiego 

Przewodniczącego Klubu Parlamentarnego Koalicja Obywatelska, Platforma 

Obywatelska, Nowoczesna, Inicjatywa Polska Zieloni Pana Borysa Budkę 

Przewodniczącego Klubu Parlamentarnego Polska 2050 Trzecia Droga Pana Mirosława 

Suchonia 

Przewodniczącego Parlamentarnego Klubu Parlamentarnego Polskie Stronnictwo Ludowe, 

Trzecia Droga Pana Krzysztofa Pacyka 

Przewodniczącego Klubu Parlamentarnego Lewicy Pana Krzysztofa Gawkowskiego 

Przewodniczącego Koła Poselskiego Kukiz-15 Pana Pawła Kukiza 

Witam Posłów i Senatorów, Przedstawicieli Klubów i Kół Parlamentarncy oraz wszystkich 

gości przybyłych na dzisiejszą uroczystość 

W uroczystości uczestniczy Pani Grażyna Ignaczak-Bandych Szef Kancelarii Prezydenta 

Rzeczypospolitej Polskiej wraz z Ministrami oraz Doradcami Prezydenta Rzeczypospolitej 

Polskiej 

Witam Pana Donalda Tuska wybranego przez Sejm Rzeczypospolitej Polskiej na Prezesa 

Rady Ministrów wraz z obejmującymi urzędy Członkami Rady Ministrów oraz Członkami 

Kancelarii Prezesa Rady Ministrów. 

Szanowni Państwo, na podstawie Artykułu 154 Ustęp 3 Konstytucji Rzeczypospolitej 

Polskiej Prezydent Rzeczypospolitej Polskiej postanowieniem z dnia 13 grudnia 2023 roku 

powołał Pana Donalda Tuska na urząd Prezesa Rady Ministrów. 

[Prezydent wręcza akt mianowania na Urząd Prezesa Rady Ministrów Panu Donaldowi 

Tuskowi]. 

Proszę Pana Premiera o złożenie przysięgi, a następnie o podpisanie Roty Przysięgi. 

Premier Donald Tusk – Obejmując Urząd Prezesa Rady Ministrów, uroczyście 

przysięgam, że dochowam wierności postanowieniom Konstytucji i innym prawom 

Rzeczypospolitej Polskiej, a dobro ojczyzny oraz pomyślność obywateli będą dla mnie zawsze 

najwyższym nakazem. [Rota przewiduje dodanie słów: Tak mi dopomóż bóg. Co uczyniło 

czworo ministrów. Identycznie przysięgę składają wszyscy ministrowie, czytając Rotę z małej 

książeczki]. 

09:07 

Dziękuję panie premierze. 

W myśl Artykułu 144 Ustęp 2 Konstytucji Rzeczypospolitej Polskiej postanowienie 

Prezydenta Rzeczypospolitej Polskiej o powołaniu w skład Rady Ministrów wymaga 

kontrasygnaty Prezesa Rady Ministrów. Proszę Pana Premiera o złożenie kontrasygnaty na 

postanowieniu. [Premier składa kontrasygnatę]. 

Dziękuję Panie Premierze. Proszę Pana Prezydenta o podpisanie Postanowienia 

o powołaniu w skład Rady Ministrów. [Prezydent podpisuje Postanowienie, a następnie wraz z 

Premierem pokazują podpisane postanowienie zebranym]. 

Dziękuję Panie Prezydencie. 

Szanowni państwo, na podstawie Artykułu 154 Ustęp 3 Konstytucji Rzeczypospolitej 

Polskiej, w związku z Artykułem 147 Konstytucji Rzeczypospolitej Polskiej postanowieniem 

Prezydenta Rzeczpospolite Polskiej z dnia 13 grudnia 2023 roku w skład Rady Ministrów 

wybranej przez Sejm Rzeczypospolitej Polskiej powołani Zostają: 

Pan Władysław Kosiniak-Kamysz na Urzędy Wiceprezesa Rady Ministrów i Ministra 

Obrony na rodowej. [Procedura taka sama: wręczenie, przysięga, podpisanie]. 

Pan Krzysztof Gawkowski na Urzędy Wicepremiera i Ministra Cyfryzacji. 

Pan Maciej Berek na urząd Ministra, członka Rady Ministrów. 

Pan Adam Bodnar na Urząd Ministra Sprawiedliwości. 



Pani Agnieszka Buczyńska na Urzędy Ministra do spraw Społeczeństwa Obywatelskiego i 

Przewodniczącej Komitetu do spraw Pożytku Publicznego. 

Pan Borys Budka na Urząd Ministra Aktywów Państwowych. 

Pani Marzena Czarnecka na Urząd Ministra Przemysłu. 

Pan Andrzej Domański na Urząd Ministra Finansów. 

Pani Agnieszka Dziemianowicz-Bąk na Urząd Rodziny, Pracy i Polityki Społecznej. 

Pan Jan Grabiec na Urząd Ministra członka Rady Ministrów. 

Pani Paulina Hennig-Kloska na Urząd Ministra Klimatu i Środowiska. 

Pan Krzysztof Hetman na Urząd Ministra Rozwoju i Technologii. 

Pan Marcin Kierwiński na Urząd Ministra Spraw Wewnętrznych i Administracji. 

Pan Dariusz Klimczak na Urząd Ministra Infrastruktury. 

Pani Katarzyna Kotula na Urząd Ministra do spraw Równości. 

Pani Izabela Leszczyna na Urząd Ministra Zdrowia. 

Pan Sławomir Nitras na Urząd Ministra Sportu i Turystyki. 

Pani Barbara Nowacka na Urząd Ministra Edukacji. 

Pani Marzena Okła-Drewnowicz na Urząd Ministra do spraw Polityki Senioralnej. 

Pani Katarzyna Pełczyńska-Nałęcz na Urząd Ministra Funduszy i Polityki Regionalnej. 

Pan Czesław Siekierski na Urząd Ministra Rolnictwa i Rozwoju Wsi. 

Pan Tomasz Siemoniak na Urząd Ministra, Członka Rady Ministrów. 

Pan Bartłomiej Sienkiewicz na Urząd Ministra Kultury i Dziedzictwa Narodowego. 

Pan Radosław Sikorski na Urząd Ministra Spraw Zagranicznych. 

Pan Adam Szłapka Na Urząd Ministra do spraw Unii Europejskiej. 

Pan Dariusz Wieczorek na Urząd Ministra Nauki. 

O zabranie głosu proszę Prezydenta Rzeczypospolitej Polskiej. 

[Ja na tym zakończę Wydanie Specjalne]. 

09:39 



♣ 
2023-12-13 środa 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,3309 

Tvn24bis – Fakty Grzegorz Kajdanowicz 

 

UKRAINA WALCZY – sześćsetny pięćdziesiąty ósmy dzień 

 

GK – Wieczorem głosowanie w Sejmie, rano zaprzysiężenie rządu u prezydenta. 

W południe spotkanie w kancelarii premiera, a później nowi ministrowie pojechali do resortów. 

Najpierw audyt, później decyzje – mówią niemal wszyscy. Dwa miesiące po zwycięskich Nowej 

Koalicji wyborach rząd przejął władzę i odpowiedzialność. 

Maciej Knapik – Ostateczne przejęcie władzy rozpoczęło się wczoraj wieczorem tym 

głosowaniem:  

Głosowanie nr 105 

Głosowało 449 

Wielkość bezwzględna 225 

ZA 248 

PRZECIW 201 

Wstrzymało się 0 

[vide 18:48] 

MK – Sejm powołał pierwszy raz w tak zwanym drugim kroku, gdzie uchwałę w sprawie 

wyboru wręczał w imieniu Sejmu Marszałek Hołownia. 

A rano biało-czerwony autobus z wybranym właśnie rządem i z napisem: Dziękujemy 

Polsko! Zajechał pod pałac prezydencki i momenty, które symbolizują zmianę. [vide 09:02] 

Prezydent – Jestem otwarty na współpracę… Tego co służy dobru obywateli i trwaniu 

Rzeczypospolitej, z całą pewnością nie będę się sprzeciwiał i nie będę tego blokował. 

Premier – Każdy bez wyjątku, kto chce działać zgodnie ze słowami przysięgi, jaką tutaj 

dzisiaj składaliśmy, będzie naszym sojusznikiem. Mój rząd, panie prezydencie, dochowa 

wierności postanowieniom Konstytucji. 

MK – To spotkanie [z Morawieckim] w Kancelarii Premiera i później ministrowie ruszyli 

do swoich resortów. Odchodzący minister Błaszczak przyjął, opowiadając o swoich 

dokonaniach. 

Minister Obrony Narodowej Władysław Kosiniak-Kamysz – Ja mam tę świadomość, że 

jest cywilny nadzór nad wojskiem, a nie zarządzanie. 

MK – W Ministerstwie Sprawiedliwości aż iskrzyło. Przejmując resort, w którym od lat 

działał Zbigniew Ziobro, Adam Bodnar cierpliwie wysłuchał Marcina Warchoła z Suwerennej 

Polski, a potem powiedział, po co tu przyszedł: 

Minister Sprawiedliwości, Adam Bodnar – Aby naprawić to, co zostało zrobione, jeżeli 

chodzi o kwestie związane z praworządnością, by Polska była lojalnym państwem Unii 

Europejskiej 

MK – Gdzieindziej było bardzo konkretnie: nowy Minister Aktywów Państwowych od 

razu ogłosił, że oczekuje dymisji od prezesa Orlenu. 

Borys Budka, Minister Aktywów Państwowych – Pan prezes Obajtek wyraźnie 

powiedział, że jest przedstawicielem określonego środowiska politycznego 

Minister Kultury i Dziedzictwa Narodowego, Bartłomiej Sienkiewicz – Zapraszam 

państwa do środka, w następnym spotkaniu 

MK – Nowy Minister Kultury oszczędny w słowach, zamieścił krótki film w internecie: 

To jest jeden z najpiękniejszych gabinetów 

MK – i w tym gabinecie mają zapaść szybkie decyzje dotyczące mediów rządowych. 

Minister Finansów, Andrzej Domański – Przystąpić do prac nad budżetem 

MK – Nowa Minister Zdrowia od razu spotyka się z Naczelną Radą Lekarską: temat 

numer jeden: Covid. 

Minister Zdrowia, Izabela Leszczyna – Będę chciała rozmawiać o szczepionce, będę 

chciała też rozmawiać o sytuacji epidemicznej 



MK – Minister do spraw Rodziny i Spraw Społecznych znów będzie także Ministrem 

Pracy, sprawy pracownicze będą ważne – mówiła obejmując resort polityczka Lewicy. 

Minister Rodziny, Pracy i Polityki Społecznej, Agnieszka Dziemianowicz-Bąk – Wasza 

praca jest doceniana i będzie doceniana 

MK – W Ministerstwie Funduszy i Polityki Regionalnej już oczekują na fundusze 

europejskie: 

Minister Funduszy i Polityki Regionalnej, Katarzyna Pełczyńska-Nałęcz – Uwolnimy 

Fundusz Spójnościowy, to jest absolutnie realne w bardzo szybkim terminie 

MK – Dla Ministra Sikorskiego priorytetem będzie kwestia Ukrainy i wojna na 

Wschodzie, ale też zakończenie sporów na Zachodzie. 

Minister Spraw Zagranicznych, Radosław Sikorski – Wygaszenie zbędnych konfliktów z 

niektórymi sojusznikami i instytucjami europejskimi 

MK – To będzie rząd pro-europejski – powtarzano dziś. Maciej Knapik, Fakty. 

 

GK – Od kilku godzin premier Donald Tusk jest w Brukseli. Wieczorem będzie na 

szczycie Unia – Bałkany, jutro na Radzie Europejskiej, a w piątek spotka się z szefową Komisji 

Europejskiej Ursulą von der Leyen. Misja Tuska w Brukseli – odblokować pieniądze z KPO. 

Ale zanim, zapytam: jak Donald Tusk został przyjęty, bo zdjęcia raczej nie pozostawiają 

wątpliwości. 

Katarzyna Kolenda-Zaleska – Nowy stary polski premier Donald Tusk przyjechał tutaj 

właściwie jak do domu i był witany przez przywódców europejskich jako powracający z dalekiej 

i bardzo długiej podróży domownik. Donald Tusk nie musi się tutaj nikomu przedstawiać, on 

zna wszystkich, wszyscy go znają. Ale najważniejsze jest to, że wszyscy znają jego poglądy na 

demokrację, praworządność, wolność słowa, przestrzeganie prawa i współpracę w ramach 

europejskiej wspólnoty. Jeszcze się nie zdarzyło, żeby polski premier w pierwszą podróż 

zagraniczną wyjeżdżał tego samego dnia, w którym został zaprzysiężony jego rząd. No, ale 

okoliczności są oczywiście są wiadomo jakie. Zawsze taka podróż jest przygotowywana 

pracowicie, miejsce w jakimś sensie symboliczne i jest to miejsce symboliczne na tą pierwszą 

podróż zagraniczną, bo pokazuje, że Polska wraca do Europy i ta data dzisiejsza: 13 grudnia też 

ma swoje znaczenie, bo 21 lat temu na szczycie Unii Europejskiej w Kopenhadze Polska 

zakończyła bardzo trudne negocjacje o wejściu Polski do Unii Europejskiej. 

KG – Teraz o pieniądzach z KPO, bo to nam potrzebne, im szybciej, tym lepiej. 

KKZ – Donald Tusk zapowiedział dzisiaj, że w piątek spotyka się z Ursulą van der Leyen, 

szefową Komisji Europejskiej i być może po tym spotkaniu, będzie już mógł powiedzieć: Tak. 

Mamy to. A na pewno na 90%, jak mówił, uda się przyspieszyć proces wypłaty pieniędzy. 

Premier Donald Tusk, Bruksela – Mam wrażenie, że Unia Europejska, że urzędnicy 

europejscy rozumieją te zasadniczą różnicę: Polska jest dzisiaj znowu państwem, gdzie rządzi 

prawo i dzięki temu, że to jest tak manifestacyjne, tak oczywiste, wydaje się, że możemy z dużą 

dozą pewności pokonać te biurokratyczne i proceduralne problemy. 

KKZ – Nowy minister sprawiedliwości Adam Bodnar doskonale tutaj znany i jest on tutaj 

gwarantem przestrzegania praworządności, wiadomo, że rozmawiał z komisarzami 

odpowiedzialnymi za sprawiedliwość i praworządność w Unii Europejskiej miał zapewnić, że 

ustawa kagańcowa zostanie zamrożona. A jego pierwszą decyzją było podpisanie wniosku o 

przystąpieniu Polski do Prokuratorii, Prokuratury Europejskiej. Bo PiS do tej pory odmawiał. 

 

GK – O zmianach w edukacji: Będzie mniej religii w szkole. 

Minister Edukacji – Dwie godziny religii w szkole to jest przesada. 

- Liczba uczniów na lekcjach religii maleję. 

 

GK – Trzęsienie ziemi w służbach specjalnych zaczęło się po południu. To jedna 

z pierwszych decyzji premiera. Wnioski o dymisje szefów: ABW, CBK, Agencji Wywiadu, 

Służby Wywiadu Wojskowego i służby Kontrwywiadu Wojskowego, pozytywnie zaopiniowane 

przez Kolegium do spraw Służb Specjalnych i sejmową spec-komisję. 

Michał Tracz – Nowy Minister od Służb, jeszcze rano oszczędny w słowach, ale kolejne 

godziny przyniosły trzęsienie ziemi. 



- Jeden z takich wniosków trzymam w rękach 

Szef sejmowej spec-komisji i pismo od premiera to wniosek do zaopiniowania odwołania 

pięciu służb: Agencji Bezpieczeństwa Wewnętrznego, Centralnego Biura Antykorupcyjnego, 

Służby Wywiadu Wojskowego, Agencji Wywiadu, Służby Kontrwywiadu Wojskowego. 

Michał Gramatyka, Przewodniczący Sejmowej Komisji do spraw Służb Specjalnych – To 

są ludzie, którzy mają dostęp do najbardziej tajnych, najbardziej sensytywnych spraw 

związanych z codziennym życiem Rzeczpospolitej. 

MT – Procedura formalnie nie jest prosta, bo szefów służb odwołuje premier, ale musi 

zasięgnąć opinii Kolegium do spraw Służb Specjalnych, Sejmowej Komisji do spraw Służb 

Specjalnych, a na końcu Prezydenta. Kolegium odbyło się w Kancelarii Premiera zaraz po 

zaprzysiężeniu rządu, posiedzenie Sejmowej Komisji wczesnym popołudniem. Opinia 

prezydenta nie będzie dla premiera wiążąca. A w PiS-ie już słychać kpiny [my będziemy 

minimalizowali relacje o PiS]. 

 

GK – Republikanie [USA] są nieugięci, a Ukraina nadal zostaje bez pomocy wojskowej. 

 

GK – Ukraina będzie priorytetem – mówi szef polskiej dyplomacji Radosław Sikorski. W 

nocy podczas ostrzału Kijowa ranne zostały 53 osoby. [rosyjskie rakiety są ustawiane na sygnał 

cywilnych smartfonów!] 

 

GK – …Prawie 200 państw zgodziło się na spotkaniu w Dubaju odejść od paliw 

kopalnych w tym dziesięcioleciu i potroić udział energii odnawialnej. 

 

GK – Kuratorzy oświaty stracą stanowiska bez zbędnej zwłoki. Koniec z polityką w szkole 

i koniec z ideologią – zapowiada Barbara Nowacka. Zaproponuje, by państwo płaciło tylko za 

jedną godzinę lekcji religii w szkole, a ocen nie będzie na świadectwach. 

 

♣ 



2023-12-14 czwartek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,3053 

Tvn24bis – Fakty Piotr Kraśko 

 

UKRAINA WALCZY – sześćsetny pięćdziesiąty dziewiąty dzień 

 

PK – Audyt, to jest słowo, które łączy te pierwsze dni w pracy nowych ministrów. 

Wszyscy przekonują, że początek to sprawdzenie co właściwie się działo się do tej pory w ich 

resortach. To ciekawe, kiedy jedni musieli nawet szukać komputerów do pracy, minister 

infrastruktury jechał na granicę, by zażegnać kryzys, który trwa tam już od wielu tygodni. 

Arleta Zalewska – Na miejsce odwołanych kuratorów zostaną powołani pełniący 

obowiązki, a nowi wyłonieni w konkursach. Kolejne decyzje dotyczące audytu po poprzedniej 

władzy – taki stan ma każdy z ministrów. Specjalnie w tym celu, by naprawić, skontrolować i 

przywracać praworządność oraz porządek konstytucyjny i pod taką właśnie nazwą szef rządu 

powołał międzyresortowy zespół, na którego czele stanie nowy minister sprawiedliwości. 

Adam Bodnar, Minister Sprawiedliwości i Prokurator Generalny – Rolą tego zespołu 

będzie koordynowanie działań w zakresie funkcjonowania rządu. 

AZ – W skład wejdą przedstawiciele różnych ministerstw. Zespół ma nie tylko 

monitorować, ale też przygotowywać nowe projekty ustaw, o czym Adam Bodnar mówił na 

dzisiejszym posiedzeniu Krajowej Rady Sądownictwa: 

Adam Bodnar – Będę robił wszystko, co w mojej mocy, aby przywrócić realne 

konstytucyjne znaczenie Krajowej Rady Sądownictwa. Uważam, że obywatele, którzy idą do 

sądu, nie mogą się zastanawiać, czy sędzia, który orzeka w ich sprawie został powołany zgodnie 

z Konstytucją czy niezgodnie z Konstytucją. 

AZ – Jedną z pierwszych decyzji Adama Bodnara był też wniosek do premiera w sprawie 

przystąpienia Polski do prokuratury europejskiej, w których pracach uczestniczą 22 państwa, 

Polska za rządów PiS-u nie. 

W resortach, jak mówią ministrowie zastały ich uporządkowane i w zasadzie puste 

gabinety. 

Maciej Berek 

Z ministerialnych pokoi w Kancelarii @PremierRP wyniesiono komputery i 

drukarki (nie poza gmach, ale nie ma ich na wyposażeniu). Dosłownie. Mali 

ludzie… 

Od wczoraj służby IT mozolnie wszystko ponownie instalują i ruszamy 

normalnie z pracą. 

Z @Jan Grabiec damy radę! 

Translate post 

Pierwszy dzień pracy dla nowych ministrów to nie tylko spotkania i przygotowanie planu 

pracy na najbliższe dni. Nowy minister rozwoju niemal natychmiast po powołaniu pojechał na 

spotkanie z protestującymi na polsko-ukraińskiej granicy przewoźnikami. 

Dariusz Klimczak, minister infrastruktury – Konieczna była rozmowa, ja zanotowałem 

szereg argumentów, będę chciał je przedstawić także tym stronom, z którymi będę rozmawiał. 

Przede mną ważne spotkanie 

AZ – w wielu ministerstwach rozpoczęli dziś pracę także wiceministrowie. Reszta 

z nominacjami musi poczekać na powrót Donalda Tuska z Brukseli. W poniedziałek nowa Rada 

Ministrów ma spotkać się na nieformalnym posiedzeniu rządu w sprawie nowego budżetu. 

Arleta Zalewska, Fakty, 

 

PK – Donald Tusk wziął już udział w posiedzeniu Rady Europejskiej. 

Katarzyna Kolenda-Zaleska, Bruksela – Donald Tusk przyjechał tutaj w dwóch sprawach: 

sprawach Polski i w sprawach Ukrainy. Więc najpierw o sprawach Polski. Wydaje się, że po 

tych 24 godzinach, kiedy Donald Tusk przebywa tutaj w Brukseli że szansa na uruchomienie 

środków z KPO jest zaskakująco duża… Donald Tusk pracuje tutaj ze swoją nową ekipą, 

ambasador do spraw Unii Europejskiej został odwołany i pełnomocnikiem został Piotr Serafin 



jeden z najbliższych współpracowników Donalda Tuska, gdy był on szefem Rady Europejskiej. 

Jest z nim tutaj także Adam Szłapka nowy minister do spraw europejskich. 

Jest zaskakujący nius, który przekazał szef Rady Europejskiej kilka minut temu: jest zgoda 

Unii Europejskiej na otwarcie negocjacji akcesyjnych zarówno dla Ukrainy jak i dla Mołdawii. 

 

PK – W jak dramatycznej trudnej sytuacji znalazła się Ukraina: 

Andrzej Zaucha – Niemal wszystkie rosyjskie drony, ponad 40, zostały strącone, ale mimo 

to rannych zostało 11 osób. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy – Niestety są zniszczenia. Działania obrony są 

skuteczne, ale szczątki bezzałogowców spadają na ziemię. 

AZ – W ciągu dnia Rosja znów atakowała, wystrzeliła rakiety Kindżal… Na szczycie w 

Brukseli przywódcy państw europejskich mają zdecydować o przyznaniu 50 miliardów euro 

pomocy finansowej… 

 7 warunków do rozpoczęcia negocjacji akcesyjnych 

Spełnione – reforma wyboru sędziów Trybunału Konstytucyjnego 

Spełnione – weryfikacja kandydatów na członków Najwyższej Rady Sąd. 

Spełnione – walka z praniem brudnych pieniędzy 

Spełnione – prawo medialne 

Niespełnione – korupcja 

Niespełnione – wpływ oligarchów na politykę 

Niespełnione – ochrona mniejszości narodowych 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy – Proszę was [przywódców Unii Europejskiej] 

dzisiaj o jedno: nie zdradźcie ludzi i ich wiary w Europę. 

AZ – Ukraiński w ciągu zaledwie kilku dni był na trzech kontynentach: Odwiedził 

Argentynę, Stany Zjednoczone i Norwegię szukając wsparcia. 

[…wśród najlepszych przyjaciół psy zająca zjadły] 

 

PK – Ministra czy ministerka? [a ambasadora czy ambasadorka? Może nadal: pani 

minister, pani ambasador] 

 

PK – Do pierwszych zmian w Orlenie już jednak dochodzi. 

Michał Tracz – Co teraz z Obajtkiem? 

Albo spróbuje odwołać go minister aktywów. 

 

PK – …Braki szczepionek na Covid. 

Paweł Szot – Szczepionka NOVAXOVID XBB.1.5 to najnowsza szczepionka na Covid. 

Zdobycie preparatu graniczy teraz z cudem… Zainteresowanie jest tak duże, że do niektórych 

punktów szczepień nie da się dodzwonić. Agencja Rezerw Strategicznych zamówiła 200 tysięcy 

szczepionek – to za mało. Szczepieniu towarzyszy nowy system elektroniczny… Apteki czy 

punkty szczepień nie mogą tego zrobić odpłatnie, ponieważ szczepionki zostają dostarczone 

darmowo. 

Izabela Leszczyna, minister zdrowia – Już jutro będziemy mieli kolejną dostawę, to będzie 

183 tysiące szczepionek i dzisiaj podjęłam decyzję o zamówieniu kolejnych 200 tysięcy 

szczepionek. 

♣ 
2023-12-15 piątek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,3103 

Tvn24bis – Fakty Diana Rudnik 

 

UKRAINA WALCZY – sześćsetny sześćdziesiąty dzień 

 

DR – Jest przełom, będą pieniądze. To co poprzednio ostatni premier wielokrotnie 

zapowiadał, obecny zaledwie dwa dni po zaprzysiężeniu zrobił. Polska składa pierwszy wniosek 

o wypłatę środków na KPO. A pierwsze 5 miliardów euro na transformację energetyczną trafi do 

nas jeszcze w tym roku. O tym jak funkcjonuje kredyt zaufania: 



Katarzyna Kolenda-Zaleska – To już drugie spotkanie Donalda Tuska z Ursulą van der 

Leyen w cztery oczy w ciągu ostatnich tygodni. Pierwsze odbyło się jeszcze zanim Donald Tusk 

został premierem, drugie w kilkadziesiąt godzin po zaprzysiężeniu. Oba dotyczyły tego samego, 

uruchomienia pieniędzy z KPO. W efekcie tych spotkań Ursula von der Leyen poinformowała, 

że Komisja Europejska podjęła decyzję o natychmiastowej wypłacie Polsce 5 miliardów euro 

zaliczki, czyli prawie 22 miliardów złotych w ramach programu Jipałer Jurop. Pieniądze 

przeznaczone na odchodzenie od rosyjskich paliw kopalnych i inwestycje w zieloną energię nie 

wymagały wypełnienia kamieni milowych dotyczących praworządności. Wniosek w rej sprawie 

składał jeszcze rząd PiS-u. 

Ursula von der Leyen, przewodnicząca Komisji Europejskiej – Mamy przed sobą dużo 

pracy i cieszę się, że możemy wykonać wspólny manewr. 

Donald Tusk – Pod choinkę dostaniemy te pierwsze 5 miliardów euro. To nie jest ot taki 

sobie prezencik, to są już teraz poważne pieniądze przeznaczone na taką naszą suwerenność 

energetyczną. 

KKZ – Rząd Donalda Tuska złożył w Brukseli też wniosek o wypłatę pierwszych 

pieniędzy z właściwego KPO. Chodzi o 7 miliardów euro, czyli około 30 miliardów złotych. 

Ursula von der Leyen – Musimy nadrobić stracony czas, liczymy na współpracę nad 

realizacją kamieni milowych dotyczących niezależności sądownictwa, abyśmy mogli dokonać 

pierwszej wypłaty. Przez zbyt długi czas zastrzeżenia dotyczące praworządności hamowały 

naszą możliwość, by pomóc Polsce. Doceniam, że Polska podjęła inicjatywę, żeby dołączyć do 

prokuratury europejskiej. 

KKZ – Takie decyzje sprawiają, że aura wokół Polski się zmienia. Donald Tusk ma być 

gwarantem, że praworządność zostanie przywrócona, a kamienie milowe wypełnione. I Tusk, i 

von der Leyen podkreślali, że w tej sprawie liczy się wzajemne zaufanie. 

Donald Tusk – Lawina zmian ruszyła, w Polsce nastąpiła zmiana, ponieważ polscy 

sędziowie, polscy adwokaci, polscy prokuratorzy i obywatele nigdy nie pogodzili się z łamaniem 

zasad konstytucyjnych 

KKZ – Pierwszy wniosek o wypłatę pierwszych 30 miliardów z KPO będzie teraz 

oceniany przez Komisję Europejską. Polska ma więc dwa miesiące na pokazanie, jak w praktyce 

wygląda przywracanie praworządności. Katarzyna Kolenda-Zaleska, Fakty, Bruksela. 

 

DR – Unijne miliardy dla Polski bliżej, ale dalej wiążące są wymogi wypełnienia kamieni 

milowych i nie ma wątpliwości, że im szybciej je wypełnimy, tym lepiej, co w przypadku 

przywracania praworządności znaczy krok po kroku i ustawa po ustawie, tak jak w przypadku 

wypłat wniosek po wniosku. 

Katarzyna Pełczyńska-Nałęcz, minister funduszy i polityki regionalnej – Mogą być dwa 

wnioski w ciągu roku. Super-ważne, żeby był wniosek [jeszcze] w tym roku. Podpisałam 

wniosek o pierwszą płatność na 6,9 mld euro z KPO. 

Takie szerokie projekty dotyczące systemu ochrony zdrowia, funkcjonowania 

szpitalnictwa. 

Maciej Knapik – Nowa minister funduszy, jak podkreśla Podpisała kolejny wniosek o 

wypłatę 30 mld złotych z KPO na kolejne projekty nie tylko energetyczne. 

Krajowa Rada Sądownictwa ciągle działa, która nominuje tak zwanych neo-sędziów. 

Minister Bodnar zapowiada, że nie będzie ogłaszał konkursów na stanowiska neo-sędziowskie 

ograniczy jej działalność. 

Adam Bodnar, Minister Sprawiedliwości i Prokurator Generalny – Za jakiś czas Krajowa 

Rada Sądownicza stanie się trochę bezrobotna. 

MK – Nie chodzi, żeby była bezrobotna, ale żeby była nowa, a tu potrzebna jest ustawa, 

którą prezydent podpisze albo nie. A ustaw przywracających praworządność ma być cały pakiet. 

Spełniamy już część kamieni milowych, na przykład wszyscy zawieszeni sędziowie wrócili do 

pracy – mówi Adam Bodnar. Maciej Knapik, Fakty. 

 

DR – Dzień, w którym nowa pani minister edukacji ogłasza: koniec czarnego czasu w 

oświacie. Średniowiecze, w postaci pani kurator Nowak właśnie się skończyło. 

 



DR – Ukraina. Słodko-gorzki finał szczytu w Brukseli – liczył na dużo więcej. 

Nieobecność Victora Orbana otwiera drogę do negocjacji akcesyjnych, ale weto Węgier dla 

dalszej pomocy zostało utrzymane. 

Andrzej Zaucha. – Przełomowa decyzja dla Ukrainy na tym szczycie Unii Europejskiej 

zapadła zaskakująco szybko. 

Chrles Michel, przewodniczący Rady Europejskiej – Zaskoczyliśmy wszystkich, ponieważ 

byliśmy w stanie i to w rekordowym czasie podjąć bardzo ważną decyzję w sprawie 

rozszerzenia w ogóle, a zwłaszcza Ukrainy. 

AZ – Zaskoczenie, bo rozmowom akcesyjnym z Ukrainą sprzeciwiał się premier Węgier. 

Komisja Europejska odblokowała Węgrom 10 miliardów euro zablokowanym, bo Budapeszt 

naruszał niezawisłość sądów. Ale po tym, jak decyzja zapadła, Orban się od niej odciął. 

Europejscy politycy wymyślili sposób, by podczas głosowania Orban nie powiedział weto. 

Mark Rutte, premier Holandii – Odbyliśmy dobrą debatę, ale pod jej koniec, czułem, że 

trudno będzie osiągnąć porozumienie. I wtedy Scholz przedstawił Orbanowi następującą 

propozycję: Czy byłoby możliwe, abyśmy podjęli decyzję podczas pana nieobecności na sali 

zgodnie z prawem jeśli to możliwe? 

AZ – Decyzja zapadła, gdy Orban wyszedł. 

Maciej Sokołowski, Bruksela – W czasie dyskusji o pomocy finansowej nie zamierzał już 

wychodzić z sali i zablokował 50 miliardów euro wsparcia dla Ukrainy. Pozostali liderzy 

optymistycznie podkreślają, że na najbliższe tygodnie pieniędzy wystarczy, a pod koniec 

stycznia wrócą do Brukseli, by zdecydować o tych środkach z Orbanem przy stole lub bez. 

AZ – Prezydent Zełenski odwiedził w tym czasie amerykańską kwaterę główną armii w 

Wiesbaden w Dojczlandzie. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy – ważną umowę. Dziękuję wszystkim za 

wsparcie. Będziemy kontynuować naszą pracę. Wiemy, że Amerykański Kongres podejmie 

niezbędną decyzję w najbliższej przyszłości. Musimy Wygrać. 

AZ – Ukraińcy zareagowali na wiadomość o rozpoczęciu rozmów akcesyjnych 

entuzjastycznie. Republikanie od wielu tygodni blokują przyznanie pomocy wojskowej dla 

Ukrainy. 

 

DR – To koniec misji Antoniego Macierewicza. Koniec kłamstw w imieniu państwa 

polskiego – mówi wiceszef MON. Resort obrony w trybie natychmiastowy likwiduje 

podkomisję smoleńską. To jednak nie zamyka jeszcze jej historii, bo teraz specjalny zespół 

prześwietli każdy akt jej działalności. Na przykład: na co poszło ponad 30 milionów złotych? 

Cezary Tomczyk, wiceminister obrony narodowej – Dzisiaj, to znaczy 15 grudnia 

chciałbym państwu ogłosić, że to jest koniec kłamstw w imieniu państwa polskiego. 

Jacek Tacik – To już koniec podkomisji do spraw zbadania katastrofy smoleńskiej, którą 

kierował Antoni Macierewicz. I to koniec przywilejów, do których miał dostęp prawie 8 lat. 

CT – Do 18 grudnia do końca dnia komisja musi zdać wszystkie narzędzia, którymi się 

posługiwała i od teraz, czyli od momentu wydania decyzji nie ma już prawa podejmować 

żadnych działalności na przyszłość 

JT – i to także początek rozliczania Antoniego Macierewicza za marnowanie publicznych 

pieniędzy. 

Krzysztof Brejza – To nie jest tak, że polityk Antoni Macierewicz może na prawo, na lewo 

podpisywać przeróżne umowy i nikt tego nie rozliczy i nikt tego nie ściągnie. To są pieniądze 

wszystkich Polaków. 

JT – Ministerstwo obrony zapowiedziało powołanie zespołu fachowców, który ma krok po 

kroku prześledzić działalność podkomisji. 

CT – Zrobimy wszystko, żeby jak najszybciej wszystkie sprawy związane z komisją 

smoleńską Antoniego Macierewicza ujrzały światło dzienne. 

JT – To co na pewno ujrzy światło dzienne, to fakty na temat prowadzenia 

eksperymentów… 

Marcin Kierwiński, minister spraw wewnętrznych i administracji – Czasy PiS-owych 

kłamstw pana Macierewicza skończyły się. 

 



DR – Próba opóźnienia zmian  i ich zablokowanie – tak ruchy wokół TVP ocenia nowa 

władza, zdeterminowana, by przywrócić mediom publicznym publiczny charakter i tego 

kierunku nie zmieni, jak zapewnia, ani powołanie prokurenta, ani Trybunał Julii Przyłębskiej 

wydany na wniosek posłów PiS. 

 

DR – Zmiana u sterów Suwerennej Polski – ze względu na problemy zdrowotne 

Zbigniewa Ziobry pracami partii czasowo będzie kierować Patryk Jaki. 

 

DR – Światełko pokoju z rąk harcerzy dotarło do pałacu prezydenckiego… 

♣ 



2023-12-16 sobota 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,3103 

Tvn24bis – Fakty Diana Rudnik 

 

UKRAINA WALCZY – sześćsetny sześćdziesiąty pierwszy dzień 

 

DR – Na początek ustawa, która przywraca nadzieje – In Vitro będzie finansowane z 

budżetu państwa. Prezydent podpisał ustawę, której projekt podpisało pół miliona obywateli, 

zrobił to wbrew apelowi episkopatu i wbrew dużej części polityków PiS. 

Angelika Roszak – Gdyby nie In Vitro nie usłyszałbym dzisiaj słowa Mama 

Kamil Mieszczankowski – In Vitro dało mi największe szczęście w moim życiu – moją 

ukochaną córeczkę 

Arleta Zalewska – …pod projektem ustawy podpisało się pół miliona Polek i Polaków. Po 

drugie, według większości sondaży poparcie dla In Vitro w Polsce wynosi ponad 70%. 

Kamil Mieszczanowski – Ten podpis to jest przełom dla półtora miliona par, które cierpią i 

zmagają się z niepłodnością. 

Katarzyna Kotula, minister do spraw Równości – Dziękuję, Panie Prezydencie, że podpisał 

Pan ten projekt – warto być przyzwoitym. 

Warszawa, dnia 13 grudnia 2023 roku 

Wielce Szanowny Panie Prezydencie 

Rzeczypospolitej Polskiej 

Metoda in vitro tymczasem jest eksperymentowaniem na człowieku, jego 

swoistą „produkcją” stanowiącą „formę zawładnięcia życiem ludzkim”. 

Przewodniczący Episkopatu 

Arcybiskup Stanisław Gądecki 

Katarzyna Kotula – Kościół katolicki, Episkopat mają prawo do wydawania opinii, mają 

prawo do wydawania swoich własnych stanowisk, natomiast jesteśmy państwem świeckim i 

przypominam wszystkim, także koleżankom i kolegom politykom, że nie będziemy kierować się 

dogmatami religii katolickiej. 

 

DR – Osiem dni przed wigilią, być może ostatnią taką z żywymi karpiami w sprzedaży. 

- W styczniu chcemy wnieść projekt ustawy który by zakazał możliwości sprzedaży 

żywego karpia. 

- To znęcanie się nad zwierzętami i policja ma prawo reagować. 

 

DR – Nowy wojewoda mazowiecki anulował uchwałę otwockich radnych dotyczącą 

instytutu… na mocy której z resortu kultury di otwockiego samorządu miało popłynąć 100 

milionów złotych. Są też miliony, których nowa władza doszukać się nie może. 

Maria Mikołajewska – Tu miał się mieścić instytucja, która na lata zapewniłaby pieniądze 

i posady ludziom związanym z Prawem i Sprawiedliwością. Instytut Dziedzictwa Myśli 

Narodowej im. Romana Dmowskiego i Ignacego Paderewskiego podlega ministerstwu kultury. 

Sto milionów złotych miało popłynąć przez następne 10 lat… Analogiczną decyzję do tej z 

Otwocka poprzedni minister kultury podjął w sprawie Centrum Prawdy i Pojednania im. Lecha 

Kaczyńskiego w Chełmie. W ostatnim dniu swojego urzędowania podpisał umowę z miastem na 

kwotę ponad 200 milionów złotych z budżetu państwa. Nowy wojewoda lubelski jeszcze nie 

został powołany. O tym, że chodziło też o szybkie wydanie pieniędzy z budżetu, mówią politycy 

nowego rządu. Minister Jan Grabiec twierdzi, że z budżetu kancelarii premiera brakuje 3 

milionów złotych na pensje dla pracowników. 

Jan Grabiec szef Kancelarii Premiera – Wbrew pozorom nie chodzi tutaj o wynagrodzenia 

ministrów za te dwa tygodnie pracy, ale chodzi również o odprawy, do których prawo nabyli 

 

DR – Ukraina ściga listem gończym Cyryla – patriarchę Moskwy i całej Rusi. 

Zwierzchnika kościoła prawosławnego oskarża o usprawiedliwianie zbrodni wojennych Rosji. 

♣ 
2023-12-17 niedziela 



Aktualny kurs EUR/PLN: 4,3103 

Tvn24bis – Fakty Diana Rudnik 

 

UKRAINA WALCZY – sześćsetny sześćdziesiąty drugi dzień 

 

DR – Bilans otwarcia nowego rządu. Po dwóch miesiącach zawieszenia zmiana tempa i 

zmiana władzy w Polsce stała się faktem. Teraz budżet tematem numer jeden. 

Joanna Mucha, wiceminister edukacji – To będzie 30%, właśnie otrzymaliśmy dokumenty 

z ministerstwa finansów dotyczące kolejnych konkretnych kwot 

Arleta Zalewska – Potwierdza wiceminister edukacji. We wtorek wraz z nowym budżetem 

podwyżki ma zaakceptować Rada Ministrów, to będzie pierwsze oficjalne posiedzenie rządu w 

nowym składzie. Podwyżki mają objąć także nauczycieli w przedszkolach i kadrę na uczelniach 

wyższych. 

Dariusz Wieczorek, minister nauki – Bez dobrego nagradzania nie będzie dobrych 

wykładowców. 

AZ – Minister finansów i jego ludzie w ostatnich dniach pracowali nad projektem budżetu, 

konkretne dokumenty trafiły już na biurka ministrów. Po tym jak projekt przyjmie rząd, zajmą 

się nim posłowie. 

Władysław Kosiniak-Kamysz, Minister Obrony Narodowej – Jako minister obrony 

narodowej, pragnę poinformować, że 20% podwyżki dotyczą żołnierzy wojska polskiego, 

dotyczą pracowników cywilnych, dotyczą wszystkich instytucji podległych ministerstwu obrony 

narodowej 

AZ – Po tym jak minister obrony narodowej podjął decyzję o likwidacji tak zwanej 

podkomisji smoleńskiej Antoniego Macierewicza, MON do połowy maja wydał na jej prace 

ponad 30 milionów złotych. Uchwałę krytyczną likwidacji podkomisji podjęły władze PiS. 

 

DR – W sklepach są klienci, ale w koszykach bez rozmachu. 

 

DR – Polityczno-finansowy ring: Paweł Mucha contra Adam Glapiński. 

Nagrody dla prezesa NBP Adama Glapińskiego: 

I kwartał [2023] – około 141 tysięcy złotych 

II kwartał – około 165 tysięcy złotych 

III kwartał – około 188 tysięcy złotych 

IV kwartał – około 212 tysięcy złotych 

 

♣ 
2023-12-18 poniedziałek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4, 

Tvn24bis – Fakty Grzegorz Kajdanowicz 

 

UKRAINA WALCZY – sześćsetny sześćdziesiąty trzeci dzień 

 

GK – Zarabiają mniej niż w bankach komercyjnych, a mają większą odpowiedzialność – 

tak rzecznik NBP próbuje tłumaczyć wysokie zarobki oraz gigantyczne premie i nagrody dla 

prezesa Adama Glapińskiego i członków zarządu banku. W tle są walka o wpływy w NBP i 

Trybunał Stanu dla prezesa. 

W 2022 roku Narodowy Bank Polski miał rekordową stratę – 17 miliardów złotych 

Według wstępnych szacunków samego banku centralnego strata może wynieść nawet 20 

miliardów złotych. 

Jeszcze przed wyborami podczas projektowania budżetu na 2024 rok NBP informował 

resort finansów, że przeleje do publicznej kasy 6 miliardów złotych 

Prezes NBP Adam Glapiński zarabia rocznie 1 317 379 złotych 

Szef Amerykańskiego Banku Centralnego Jerome Powell zarabia rocznie w przeliczeniu 

około 750 000 złotych 

 



GK – Rząd Morawieckiego nie zostawił następcom budżetu. Czasu jest wyjątkowo mało, a 

decyzji do podjęcia mnóstwo. W kancelarii premiera spotkali się dzisiaj liderzy koalicyjnych 

partii i ministrowie na roboczym posiedzeniu rządu. 

Arleta Zalewska – Nie ma nic ważniejszego dla nowego rządu, jak przygotować, poprawić 

i przyjąć projekt budżetu na nowy rok, co wyraźnie było słychać. W weekend każdy z ministrów 

w gronie współpracowników pracował nad budżetem dotyczących obietnic i zadań w ramach 

jego resortu. 

Jest [w projekcie budżetu] 11 miliardów więcej, niż zapowiadał PiS. 

Normalnie prace nad budżetem trwa około czterech miesięcy. Zmiana władzy i powołanie 

dwutygodniowego rządu Mateusza Morawieckiego, to ten czas maksymalnie skróciły do 

zaledwie sześciu tygodni. A nowy budżet na biurko prezydenta do podpisu musi trafić do końca 

stycznia. Do tego ten rząd pracuje na tym, co zostało po poprzednikach z PiS-u. Prezydent nie 

może zawetować ustawy budżetowej, dlatego Donald Tusk ma plan, by zapisać tam co najmniej 

kilka ważnych wydatków na realizację wyborczych obietnic, by już na starcie ogłosić ich 

realizację. 

 

GK – Mleko dla niemowląt potrzebne od zaraz. 

 

GK – Do końca dnia mieli rozliczyć się z dokumentacji nieruchomości. Członkowie 

podkomisji smoleńskiej, która w piątek została formalnie rozwiązana, cofnięto im uprawnienia i 

pełnomocnictwa, ale Antoni Macierewicz nie podporządkował się decyzji szefa MON – szykuje 

się awantura smoleńska. 

Jacek Tacik – Do końca musieli wierzyć, że tak łatwo nie stracą pracy i że jeszcze kilka 

miesięcy, o czym mówił Antoni Macierewicz, będą przychodzić tu na Kolską w Warszawie na 

posiedzenie podkomisji smoleńskiej. Po północy ani Macierewicz, ani żaden były członek 

podkomisji nie będzie miał prawa wejścia do tego budynku. Teraz komisja zwołana przez MON 

ma zbadać działania podkomisji Macierewicza. 

 

GK – Telewizja Polska ma przeprosić i zapłacić 200 tysięcy złotych posłowi Krzysztofowi 

Brejzie. Sąd przyznał, że stacja publikowała nieprawdziwe materiały. Telefon posła, na który 

włamano się używając Pegazusa. 

GK – Kolejka na przejściu w Dorohusku ma już 50 kilometrów… 

Dariusz Klimczak, minister infrastruktury – Udział procentowy transportu Polski i Ukrainy 

zmienił się z 40 do 60%, na 90% do 10%. Polski transport traci chleb i nie sposób, żeby tego nie 

widzieć, musimy to sygnalizować obu stronom umowy: Ukrainie i Komisji Europejskiej. 

 

GK – Ciężka zimowa pogoda sprawia, że na froncie Ukraińska armia częściej broni się niż 

atakuje. Potrzebuje też nowych żołnierzy, tymczasem ochotników jest coraz mniej. Już mówi się 

o zmianie zasad powszechnej masowej mobilizacji, która obejmie większą liczbę rekrutów. 

Andrzej Zaucha – …huraganowy ogień rosyjskiej artylerii i ciężkich karabinów 

maszynowych nie cichnie ani na chwilę. Rosjanie za wszelką cenę chcą zdobyć miasto 

[Awdijiwka], by kreml mógł się pochwalić jakimkolwiek zwycięstwem. Po nawale artyleryjskiej 

ruszają szturmowe grupy wroga. Obrońcy prawie nie mają czasu na odpoczynek. I tak całymi 

dniami, tygodniami, a nawet miesiącami. 

Pawło, ukraiński żołnierz – Jesteśmy tutaj już cztery miesiące. Przyjechaliśmy na front 

dokładnie 13 sierpnia. 

AZ – Ukraińska armia ma coraz większe problemy z rotacją walczących na froncie 

żołnierzy. Żołnierze odpoczywają blisko linii frontu, nie mają możliwości, by pojechać do 

domu. Przed wojskowymi komendami uzupełnień na początku ustawiały się kolejki, tłumy 

ochotników. Teraz sytuacja się zmieniła. Ale nawet zmasowane akty wręczania wezwań do 

wojska, na ulicy, w siłowniach, restauracjach nie rozwiążą problemu. Nowymi zasadami, które 

ograniczą możliwość unikania poboru, ma się zająć wkrótce parlament. 

 



GK – Prezydent Andrzej Duda wraz z małżonką odwiedzili polskie brygady w Amai w 

Estonii. To było wigilijne spotkanie w polskim kontyngencie wojskowym o potencjalnie 

najwyższym poziomie ryzyka. Stacjonują tam uzbrojone F16. 

 

GK – Z tezą można by pewnie polemizować, ale twarde dane nie pozostawiają tu 

możliwości. Młodzi kierowcy boją się wysokich mandatów po tym, jak mocno poszły w górę. 

Liczba ciężkich wypadków spowodowanych przez kierowców w wieku 18-24 lata spadła niemal 

o połowę. 

♣ 
2023-12-19 wtorek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4, 

Tvn24bis – Fakty Grzegorz Kajdanowicz 

 

UKRAINA WALCZY – sześćsetny sześćdziesiąty czwarty dzień 

 

GK – Zaczęło się dziś w Sejmie od uchwały, w której czytamy o przywróceniu ładu 

prawnego oraz rzetelności, bezstronności mediów publicznych, tych zawłaszczonych 8 lat temu 

przez PiS. W Sejmie słyszeliśmy o fabryce hejtu i propagandy. Czas na zmiany – mówi premier 

Tusk. To już kwestia dni. 

Katarzyna Kolenda-Zaleska – Uchwała pojawiła się dziś rano, ale nie była zaskoczeniem, 

bo Koalicja 15 października już w kampanii zapowiadała zmiany… Posłowie uznają za 

niekonstytucyjne powierzenie Radzie Mediów Narodowych Krajowej Rady Radiofonii i 

Telewizji udziału w tych procesach; 

wzywa Skarb Państwa reprezentowany przez organ właścicielski spółek realizujących 

misję publiczną radiofonii i telewizji oraz Polskiej Agencji Prasowej S.A. do podjęcia 

niezwłocznie działań naprawczych 

KKZ – Te działania naprawcze to wymiana zarządu TVP i Polskiego Radia. Nieoficjalnie 

ma się to dokonać w ciągu najbliższych godzin. 

Monika Wielichowska, wicemarszałek Sejmu – Media publiczne powinny być mediami 

wszystkich Polek i Polaków, a nie partyjnym przekazem. Dość już partyjnej telewizji. 

List prezydenta do marszałka Sejmu: 

Nie kwestionując prawa do wprowadzania zmian w systemie prawnym przez większość 

parlamentarną, należy podkreślić, że cel polityczny nie może stanowić usprawiedliwienia dla 

łamania czy obchodzenia konstytucyjnych i ustawowych uregulowań. 

Krzysztof Grabczuk w Sejmie – Zrobiliście z telewizji publicznej szczujnię, zwykłą 

szczujnię, która szczuła na nauczycieli, na przedsiębiorców, na osoby niepełnosprawne i na 

wszystkich, którzy mieli odwagę atakować PiS. 

KKZ – PiS swoją propagandę hojnie finansował, TVP dostawała z budżetu prawie 3 

miliardy złotych. 

Premier Tusk – Na razie nie przewidujemy żadnych pieniędzy dla mediów publicznych. 

KKZ – Koalicja Obywatelska złożyła też projekt uchwały mający przywracać 

praworządność i rozwiązać problem z neo-KRS. Uchwała na dać ministrowi narzędzia do 

zablokowania powoływania kolejnych neo-sędziów. 

 

GK – Komisja do spraw wyborów kopertowych ma już skład i przewodniczącego, a w 

piątek poznamy pierwszych świadków. A w Sejmie właśnie trwa debata nad powołaniem 

kolejnej komisji śledczej, ma zająć się wyjaśnieniem afery wizowej w MSZ za czasów PiS-u. 

Michał Szczerba, KO – [przed komisją powinien stanąć] Mateusz Morawiecki, jako 

nadzorujący służby specjalne, ale też minister spraw zagranicznych i wiceminister Wawrzyk, 

który ręcznie sterował procesem wydawania wiz, de facto wydając polecenia konsulom, żeby 

bez weryfikacji przyjmowali ludzi 

Paweł Jabłoński PiS, w Sejmie – Skoro wy chcecie komisji w sprawie tych dwustu 

kilkudziesięciu przypadków objętych dochodzeniem prokuratorskim, to miejcie odwagę, żeby 

Polacy też mogli poznać fakty, skąd to się wzięło. 

 



GK – Jacek Kurski może czuć się odwołany z Banku Światowego – była zapowiedź 

premiera w mediach społecznościowych, a później uchwała Rady Ministrów. To minister 

finansów będzie na razie reprezentował Polskę w międzynarodowych instytucjach finansowych. 

NBP nie zgadza się z decyzją rządu. 

Donald Tusk, premier – Jestem przekonany, że niezależnie od poglądów i sympatii, ta 

sprawa nie wymaga żadnego uzasadnienia. Wskażemy zastępcę, bo tak to się nazywa, ja mogę 

tylko zapewnić, że będzie to ktoś, kto ma zielone pojęcie o bankowości i ekonomii, kto nie jest 

hejterem, kto nie był szefem kampanii politycznej żadnej partii politycznej i nie będzie to 

kursko-podobne. 

 



Narodowy Bank Polski 

Departament Prawny NBP informuje, że reprezentacja interesów 

Rzeczypospolitej Polskiej w międzynarodowych instytucjach bankowych w tym 

Banku Światowego i EBOiR jest wyłączną kompetencją Prezesa NBP. Kwestie 

te jednoznacznie reguluje ustawa z dnia 29 sierpnia 1997 roku o Narodowym 

Banku Polskim – art. 11 ust. 3: 

„Prezes NBP reprezentuje interesy Rzeczypospolitej Polskiej w 

międzynarodowych instytucjach bankowych oraz, o ile Rada Ministrów nie 

postanowi inaczej, w międzynarodowych instytucjach finansowych”. 

To oznacza, że Rada Ministrów ma jedynie kompetencje do ewentualnego 

wskazania reprezentanta RP w międzynarodowych instytucjach mających status 

instytucji finansowych, 

Wraz z uchwaleniem Ustawy o NBP uchwała Rady Ministrów z 1986 r., która 

regulowała wskazywanie nominatów do Banku Światowego i 

Międzynarodowego Funduszu Walutowego, straciła rację bytu w zakresie 

przedmiotowym. 

Uchwały Rady Ministrów oraz zarządzenia Prezesa Rady Ministrów nie są 

źródłami powszechnie obowiązującego prawa. Mają one charakter wewnętrzny i 

obowiązują tylko jednostki organizacyjnie podległe organowi wydającemu taki 

akt (art.93 ust.1 Konstytucji). Tym samym nie mogą odnosić się no NBP. 

 

GK – Teatr Dramatyczny w sytuacji dramatycznej. 

 

GK – Deficyt w budżecie jest duży – ponad 180 miliardów złotych, ale potrzebne są 

pieniądze na obiecane podwyżki, na babciowe, na 800+, na trzynastą i czternastą emeryturę. Po 

przejęciu władzy rząd ma projekt budżetu na przyszły rok. W ministerstwach trwa audyt i 

szukanie oszczędności. 

Arleta Zalewska – Przyjęty przez rząd nowy budżet można podsumować jednym zdaniem: 

To utrzymanie świadczeń przyznanych przez PiS i spełnienie kilku kluczowych dla koalicji 

rządowej wyborczych obietnic. 

… Jest też: 

Urlop od ZUS-u ? 

Telefon zaufania 10 mln zł 

Dofinansowanie leczenia SMA 50 mln zł 

Finansowanie nauki języka śląskiego 

Remonty akademików 150 mln zł 

Deficyt budżetu w porównaniu z budżetem, które zostawiło PiS, wzrósł o 15 miliardów 

złotych. 

Tomasz Trela, Nowa Lewica – Nie możemy teraz wyjść do ludzi i powiedzieć: kochani 

oni byli tak nieodpowiedzialni, że my nic z naszych obietnic nie będziemy realizować. Musimy 

zacząć realizować obietnice i pewnie będzie nowelizacja budżetu na przestrzeni 2024 roku, ale 

pan minister Domański wymyślił sposób, żeby w cztery dni przedstawić Radzie Ministrów 

projekt budżetu, to jest sytuacja, której nie było. 

AZ – Teraz budżet trafi do Sejmu. 

Piotr Zgorzelski, PSL – Nawet w okresie między świętami a Nowym Rokiem będą 

pracowały komisje. 

AZ – Najpierw na salę plenarną, a potem na posiedzenie komisji. 

Janusz Cichoń, PO – Bardzo trudny, bo mamy moim zdaniem mamy niedoszacowany 

przez poprzedników deficyt. 

AZ – Nowy budżet miał też zasilić dzięki zyskom Narodowy Bank Polski. Tak jeszcze 

przed wyborami zapewniał Adam Glapiński. Problem w tym, że o ile w poprzednim 2022 roku 

NBP miał rekordową stratę 17 miliardów złotych, w tym mówi się nawet o 20 miliardach 

złotych straty. To oznacza, że obiecanych 6 miliardów złotych do budżetu nie będzie. 

 



GK – Decyzją ministra obrony Antoni Macierewicz stracił ochronę i służbowy samochód, 

a specjalny zespół zbada działalność jego podkomisji smoleńskiej – kto, co i za ile zrobił. 

Stanowisko stracił generał Krzysztof Radomski, bliski współpracownik Mariusza Błaszczaka. Są 

też nowi szefowie służb. 

Paweł Szot – …komisja nie przekazała wszystkich tajnych materiałów. W przeszłości 

Antoni Macierewicz był pozbawiony dostępu do tajemnic państwowych, bo jako likwidator 

WSI, a później szef wojskowego kontrwywiadu miał łamać procedury dotyczące ściśle tajnych 

dokumentów. Nowy rząd z mienia kierownictwo służb specjalnych, po raz pierwszy w historii 

na ich czele pojawiły się kobiety. 

Donald Tusk, Premier – Dzisiaj wręczyłem nominacje nowym szefowom i szefom tych 

służb. 

PS – Na czele Centralnego Biura Antykorupcyjnego stanie Agnieszka Kwiatkowska-

Gurdak, szefostwo Agencji Bezpieczeństwa Wewnętrznego obejmie pułkownik Rafał Syrysko, 

Agencją Wywiadu pokieruje pułkownik Paweł Szota, a Służbami Wywiadu Wojskowego 

pokieruje pułkownik Dorota Kawecka, a Służba Kontrwywiadu Wojskowego – generał Jarosław 

Stróżyk. Ze stanowiskiem żegna się generał Krzysztof Radomski, bliski współpracownik byłego 

już ministra obrony narodowej w rządzie PiS. Później generał stanął na czele nowoutworzonego 

Inspektoratu Kontroli Wojskowej. Inspektorat miał rozpracowywać między innymi szefa Sztabu 

i Dowódcy Operacyjnego Sił Zbrojnych, co mogło być powodem ich głośnych dymisji. To nie 

koniec zmian kadrowych w Polskiej Armii. 

Artur Dubiel, Uniwersytet WSB Merito Podcast „Na Celowniku” – [bardzo szybko mówi, 

nie zapisałem] i zabezpieczony …między innymi prezydent Rzeczpospolitej Polskiej… 

PS – Prezydent zwołał na jutro Radę Bezpieczeństwa Narodowego, pierwsze od powołania 

rządu Donalda Tuska. Główny temat – zagrożenie ze wschodu. 

Jacek Siewiera, szef Biura Bezpieczeństwa Narodowego – Kwestia sytuacji 

bezpieczeństwa związana z sytuacją na froncie na Ukrainie jest aspektem bezpieczeństwa 

międzynarodowego. 

PS – Rozmowy będą także dotyczyć także reformy systemu dowodzenia i obsadzenia 

dwóch ważnych stanowisk w Armii: dowódcy generalnego Sił Zbrojnych i szefa Wojsk Obrony 

Terytorialnej – obu mianuje prezydent. 

 

GK – Po siedmiu latach walki w sądach doktor Wanda Sabała została prawomocnie 

uniewinniona od zarzutów fałszowania dokumentacji i wyłudzenia – uwaga: 30 złotych. 

 

GK – kampania, wybory i przejęcie władzy. Zajęci politycy przestali jeździć na polsko-

białoruską granicę, fotografować się przy zaporze. PiS nie straszy już falą migrantów ze 

wschodu. Ale to nie znaczy, że problemu nie ma. A za chwilę będzie musiał się z nimi zmierzyć 

się nowy rząd. 

Katarzyna Górniak – …w lesie i na bagnach wciąż są ludzie. Choć ostatnio mniej 

widoczne, to nadal potrzebne aktywistki z grupy „Granica” wciąż działają na pograniczu polsko-

białoruskim. W październiku przed zaporą pojawił się dodatkowy płot z drutu żyletkowego… 

KG – Ten spokój na zaporze polsko-białoruskiej granicy według aktywistów jest tylko 

pozorny, bo wciąż się tu dzieje, a to, co się dzieje, wymaga nowych zasad, tak, że nowy rząd 

zapowiada zmiany. 

Marcin Kierwiński, minister Spraw Wewnętrznych i Administracji – Ta zapora nie spełnia 

swoich funkcji. Żeby nie było tak, że potrzeba funkcjonariuszy, żeby pilnować bariery. Nie, to 

bariera miała sama w sobie stanowić tamę dla nielegalnej imigracji. Polska granica musi być 

jeszcze bezpieczniejsza niż teraz. Ale bezpieczeństwo nie wyklucza jakiegoś elementarnego 

człowieczeństwa. 

KG – Do nowego rządu apelują także polskie i zagraniczne organizacje. 

 

GK – Morze Czerwone pod specjalnym nadzorem. Amerykanie tworzą koalicję państw, 

które będą chroniły statki handlowe przed atakami rebeliantów z Jemenu. 

 



GK – Mniej Polaków chodzi do kościoła, mniej uczniów na religię. Mniej jest też ślubów 

kościelnych i spada liczba księży. Z najnowszych danych statystyki kościoła katolickiego 

wynika, że kościół nie wrócił do sytuacji sprzed pandemii. 

♣ 
2023-12-20 środa 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4, 

Tvn24bis – Fakty Grzegorz Kajdanowicz 

 

UKRAINA WALCZY – sześćsetny sześćdziesiąty piąty dzień 

 

GK – Mariusz Kamiński i Maciej Wąsik mają spędzić dwa lata w więzieniu. Pięć lat nie 

będą pełnić funkcji publicznych. Wyrok w sprawie afery gruntowej jest prawomocny, ale jest 

jeszcze pytanie o prezydenckie ułaskawienie i utratę mandatów poselskich. Politycy PiS-u 

mówią o bezprawiu, że wyrok zasługuje na pogardę, a oni nie czują się winni – tak jak pewnie 

większość skazanych na więzienie. 

Jan Błaszkowski – … Sąd Najwyższy w czerwcu tego roku nakazał wznowić 

postępowanie. …Minister Sprawiedliwości przesłał już do Sejmu informację o wyroku, co jest 

podstawą do wygaszenia posłom mandatów. 

Adam Bodnar 

Wszyscy jesteśmy równi wobec prawa i jesteśmy zobowiązani go przestrzegać. 

Sprawiedliwość dosięgnie każdego, kto dopuszcza się łamania norm, przepisów, 

ustaw, niezależnie od zajmowanych stanowisk czy pełnionych ról społecznych. 

O winie zdecydować może tylko niezawisły sąd. Na tym polega praworządność. 

Marszałek Sejmu Szymon Hołownia – Państwo to nie jest grupa pościgowa… będę miał 

ręce związane kodeksem. Trzeba będzie wydać postanowienie o wygaszeniu mandatów pana 

posła Wąsika i Kamińskiego. 

JB – Postanowienie Marszałka posłowie będą mogli zaskarżyć do Sądu Najwyższego, 

mają na to trzy dni, a Sąd tydzień na rozpatrzenie. Ale tego skazani posłowie raczej nie zrobią, 

bo ani sądu, ani jego wyroku nie uznają. A wówczas po wygaśnięciu mandatu zostaje druga 

część wyroku – kara więzienia bez zawieszenia. O kasację do Sądu Najwyższego Kamiński i 

Wąsik wystąpić nie chcą bo uważają się za ułaskawionych. O ponownym ułaskawieniu mowy 

nie ma. 

GK – I mamy komunikat z kancelarii prezydenta Andrzeja Dudy sprzed kilku minut: Przed 

chwilą skończyło się spotkanie Prezydenta @AndrzejDuda z Ministrami @Kamiński_M i 

@WąsikMaciej. Ułaskawienie z 2015 roku zostało wykonane zgodnie z prawem, co potwierdził 

Trybunał Konstytucyjny i pozostaje w mocy prawnej. 

 

GK – To jest koniec fabryki politycznej propagandy, agresji, propagandy i hejtu. Nocne 

czuwanie polityków w budynku TVP nic nie dało. Dziś przed południem Minister Kultury 

odwołał prezesów zarządu i rady nadzorcze: TVP, Polskiego Radia i Polskiej Agencji Prasowej. 

To była 11:07. Dziesięć minut później z anteny zniknęło TVP-INFO – propagandowy, pro-PiS-

owski kanał informacyjny. Nie było też Wiadomości w południe. 

Maciej Knapik – Od wczoraj politycy PiS-u pojawiają się w siedzibie TVP… 

Szymon Hołownia, Marszałek Sejmu – Oni nie mają poczucia wstydu, pokazują do 

jakiego stopnia są jedną drużyną. 

MK – …chciała wyrzucić z biur telewizji nowego przewodniczącego Rady Nadzorczej. 

Warto zwrócić uwagę na byłego już prezesa TVP, przygląda się milcząco sytuacji, nie reaguje. 

W ciągu dnia pojawiały się sprzeczne informacje, że uznał albo że nie uznał swojego odwołania. 

W biurach doszło do przepychanek. Jedna z posłanek miała zostać poszkodowana. Do gmachu 

kilkakrotnie wzywana policja. W hallu otwarcie kłóciła się grupa zwolenników i przeciwników 

PiS-u. Po wczorajszej uchwale Sejmu sprawy przyspieszyły. Rano pojawił się komunikat 

Ministerstwa Kultury 

 

Ministerstwo Kultury i Dziedzictwa Narodowego 



Ministerstwo Kultury i Dziedzictwa Narodowego jako organ wywołujący 

uprawnienia właścicielskie Skarbu Państwa, posiadającego 100% akcji 

w Spółkach, działając na podstawie przepisów Kodeksu spółek handlowych 

odwołał 19 grudnia 2023 roku dotychczasowych prezesów Zarządów Telewizji 

Polskiej S.A., Polskiego Radia S.A. i Polskiej Agencji Prasowej S.A. i Rady 

Nadzorcze. Minister powołał nowe Rady Nadzorcze ww. Spółek, które 

powołały nowe Zarządy Spółek. 

Konieczność tego rodzaju działań oraz uzasadnienie wyznaczyła uchwała Sejmu 

Rzeczypospolitej Polskiej z dnia 19 grudnia 2023 roku w sprawie przywrócenia 

ładu prawnego oraz bezstronności i rzetelności mediów publicznych oraz 

Polskiej Agencji Prasowej. 

Decyzja o odwołaniu dotychczasowych władz i powołaniu nowych została 

podjęta na Walnych Zgromadzeniach Akcjonariuszy przez właściciela Spółek, 

reprezentowanego przez Ministra Kultury i Dziedzictwa Narodowego, któremu 

przysługuje pełna autonomia w zakresie podejmowania takich decyzji. 

Zabezpieczenie wydane przez Trybunał Konstytucyjny Julii Przyłębskiej w dniu 

14 grudnia 2023 roku, zgodnie z pisemnym stanowiskiem wydanym przez 

Prokuraturę Generalną Skarbu Państwa jako organu, który reprezentuje od 

strony prawnej interesy Skarbu Państwa, jest prawnie bezskuteczne i w żaden 

sposób nie wiąże ani Ministra Kultury i Dziedzictwa Narodowego ani nowych 

Zarządów czy Rad Nadzorczych Spółek; 

 

MK – Niedługo po tym program TVP-INFO, słynącej ze skrajnie agresywnej pro-PiS-

owskiej propagandy zostaje wyłączony i zastąpiony programem telewizyjnej jedynki. Znika też 

strona internetowa programu. 

Rada Mediów Narodowych pięcioosobowego organu, w którym zasiada trójka 

przedstawicieli PiS-u, czyli większość: Joanna Lichocka PiS, Krzysztof Czabański PiS, Piotr 

Babinetz PiS, Robert Kwiatkowski i Marek Rutka. 

Zdaniem PiS-u tylko ten organ może dokonać zmiany władz mediów publicznych. 

Jacek Sasin – Ta decyzja w ogóle nie obowiązuje, bo jest podjęta bez żadnej podstawy 

prawnej. 

Mateusz Morawiecki – Wszelkie zmiany personalne zgodnie z prawem realizowane są 

przez Radę Mediów Narodowych. 

MK – Z drugiej strony argument, że takie rozwiązanie jest 
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niekonstytucyjne powierzenie Radzie Mediów Narodowych powoływania i 

odwoływania władz mediów publicznych, przy jednoczesnym pozbawieniu 

Krajowej Rady Radiofonii i Telewizji udziału w tych procesach; 

wzywa Skarb Państwa reprezentowany przez organ właścicielski spółek 

podjęcia niezwłocznie działań naprawczych 

 

GK – A teraz łączymy się z reporterem TVN24, który jest na Woronicza w TVP 

Artur Molęda – Wokół gmachu TVP wciąż gorąco, ale także w samym gmachu przy ulicy 

Woronicza na zewnątrz dziedziniec gmachu odgrodzony przez policyjną taśmę, w środku 

pojawili się chwilę temu funkcjonariusze policji. Ich tutaj nie było jeszcze o poranku czy 

wczoraj wieczorem, ale teraz widzimy, policjanci stoją przy drzwiach [wejściowych do gmachu, 

stoją wewnątrz]. Chwilę temu dosłownie, bo to też warto o tym powiedzieć pojawili się tutaj 

posłowie PiS: poseł Matecki, poseł Warchoł, towarzyszył im między innymi Robert Bąkiewicz, 

który wszedł sobie tutaj do gmachu TVP przez nikogo nie kontrolowany. Poseł Matecki 

tłumaczył, że jest jego [Mateckiego] asystentem, panowie wjechali tymi schodami i powiedzieli, 

że policja uniemożliwia im kontrolę poselską. Bo właśnie: te dwa zdania: kontrola poselska, dwa 

słowa: kontrola poselska powtarzane są przez wszystkich polityków PiS, a sporo ich tutaj i było, 

i wciąż jest. Bo oni uważają, że bronią TVP, czyli po prostu bronią swojej partyjnej telewizji. 

Był tutaj premier Mateusz Morawiecki, był między innymi poseł Jarosław Zieliński, więc sama 

wierchuszka jeśli chodzi o polityków PiS. Oni opuścili gmach, wydaje mi się, w znakomitej 



większości. Nie wiemy, co dzieje się na górze, czyli w pomieszczeniach, które już są 

bezpośrednio za tymi bramkami. Według niektórych posłów nie ma jeszcze decyzji, czy oni tutaj 

powrócą, ponieważ były takie informacje ze strony Jarosława Kaczyńskiego, że oni jeszcze będą 

tu rotacyjnie pilnować właśnie TVP, niektórzy politycy PiS-u z kolei mówią, że wrócą. Pojechali 

teraz do Sejmu, ale czy wrócą, na razie jest znak zapytania. Tu na dole [w hallu] cisza i spokój. 

Są osoby protestujące, które co chwilę tak naprawdę wyrażają albo swoje zadowolenie, albo 

niezadowolenie wobec zmian, które następują teraz w TVP. 

 

GK – To nie jest ustawa, ale uchwała i nie rodzi skutków prawnych, ale przekaz jest 

jednoznaczny: Sejm wzywa nielegalnych członków Krajowej Rady Sądownictwa do ustąpienia. 

Uchwała mówi o usunięciu skutków kryzysu praworządności, czyli zablokowania Polsce 

pieniędzy z KPO. 

Jacek Tacik – Powrót unijnych flag do Ministerstwa Sprawiedliwości i powrót 

wiceszefowej Komisji Europejskiej do naszego kraju. To ma być symboliczny początek powrotu 

praworządnej i demokratycznej Polski w Unii Europejskiej. 

Včra Jourová, Wiceprzewodnicząca Komisji Europejskiej – Zawsze powtarzałam, że 

Polska powinna siedzieć przy głównym stole w Unii Europejskiej, że powinna być kluczowym 

aktorem przy podejmowaniu decyzji. 

Adam Bodnar, Minister Sprawiedliwości i Prokurator Generalny – Te same wartości, które 

są wyrażone w naszej Konstytucji obowiązują na szczeblu Unii Europejskiej. Cieszę się, że 

możemy mówić wspólnym językiem. 

JT – Wizyta szefowej Komisji Europejskiej istotna dla nas w kontekście odmrożenia 

pieniędzy z Krajowego Planu Odbudowy zbiegła się z decyzją większości sejmowej o likwidacji 

neo-KRS na podstawie przyjętej uchwały. Gdyby neo-KRS działała zgodnie z Konstytucją, jej 

odwołanie wymagałoby ustawy, którą na końcu musiałby podpisać prezydent. W tym 

przypadku, jak tłumaczy Michał Wawrykiewicz z „Wolnych Sądów”, wystarczy sama uchwała, 

bo neo-KRS jest nielegalna. 

Michał Wawrykiewicz, adwokat, fundacja „Wole Sądy” – Nie może wskazywać 

kandydatów na sędziów, ona nie może wskazywać kandydatów na promocje sędziowskie i nie 

może stać na straży niezależności sądownictwa. Trzeba powołać prawdziwą konstytucyjną 

Krajową Radę Sądownictwa. 

JT – To że PiS upartyjniło sądownictwo, tworząc neo-KRS, którą obsadziło 

podporządkowanymi sobie sędziami, stwierdził już Unijny Trybunał Sprawiedliwości oraz 

Unijny Trybunał Praw Człowieka. 

Tomasz Grodzki, PO – KRS jest jakby matką wszelkiego zła. 

JT – PiS nie uznaje wyroków unijnych instytucji, a powołuje się tylko na decyzje 

Trybunału Julii Przyłębskiej. Wybór przez posłów PiS w Sejmie 15 członków sędziów [KRS] 

jest przede wszystkim sprzeczne z Polską Konstytucją, bo ta w artykule 187 pozwala Sejmowi 

na wybór tylko czterech posłów do KRS. Pozostaje jeszcze nierozwiązany problem neo-

sędziów. 

Wawrykiewicz – Należy powtórzyć konkursy, które były przeprowadzone przed neo-

KRS-em, które wyłoniły tak zwanych neo-sędziów. 

Jan Kanthar, Suwerenna Polska – Nie ma czegoś takiego jak neo-sędziowie, są tylko 

sędziowie, którzy bardzo często, w zasadzie najczęściej kończą aplikację sędziowską, zdają 

egzamin państwowy, zostają asesorami i później KRS umożliwia im objęcie tak zaszczytnej 

funkcji jaką jest bycie sędzią. 

[Rzeczywiście nie ma neo-sędziów, bo są to sędziowie, prawidłowo nazywając, powołani 

niezgodnie z Konstytucją]. 

Nowa ustawa o KRS będzie wymagała podpisu prezydenta, który dzisiaj nie znalazł czasu 

na spotkanie z wiceszefową Komisji Europejskiej. 

 

GK – To było pierwsze po zmianie władzy posiedzenie Rady Bezpieczeństwa 

Narodowego. Byli: prezydent, premier, marszałkowie Sejmu i Senatu, szefowie MON, MSZ i 

MSW. Temat rozmów: wojna w Ukrainie, pomoc wojskowa i konieczność poprawy relacji z 

zaatakowanym przez Rosję sąsiadem. 



Andrzej Zaucha – Rosyjska agresja na Ukrainę trwa już 22 miesiące. Ukraińcy zaciekle się 

bronią, bo to rosyjska armia przejęła teraz inicjatywę na froncie. O zagrożeniach, jakie wynikają 

z tego dla Polski, w Belwederze rozmawiają dzisiaj najważniejsi politycy w państwie. 

Rada Bezpieczeństwa Narodowego to organ doradczy prezydenta. Obrady są tajne. Kijów 

bardzo liczy na pomoc Polski. Od początku wojny nasz kraj dostarczył Ukrainie najwięcej 

czołgów i transporterów opancerzonych. Ukraińcy bardzo chwalą polskie armato-haubice Krab. 

Ale teraz największy problem dla Kijowa, to blokada granicy, czyli szlaków komunikacyjnych, 

którymi płynie wsparcie dla Ukrainy oraz eksport ukraińskiej produkcji rolnej. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy – Macie nowy rząd. Będę wierzyć, że on 

zlikwiduje tę blokadę, która jest najzupełniej sztuczna. Jesteśmy gotowi, by ludzie w Polsce 

niczego nie utracili. Nie można upolityczniać tek kwestii. 

AZ – Moment jest szczególnie trudny, bo w amerykańskim senacie Republikanie 

i Demokraci wciąż nie mogą się porozumieć w sprawie nowego pakietu pomocy dla Ukrainy. To 

160 miliardów dolarów. Dotychczasowe fundusze zostały niemal całkowicie wyczerpane. 

Władimir Putin pewny siebie powtarza, że nie zakończy wojny w Ukrainie, dopóki nie osiągnie 

swoich celów. Rosja planuje w przyszłym roku wydatnie zwiększyć wydatki budżetowe na 

armię do rekordowych 112 miliardów dolarów. Putin ma też nadzieję, że Zachód zmęczy się 

wojną. Prezydent Andrzej Duda proponuje reformę systemu dowodzenia polskiej armii. 

Wniesiony przez niego projekt ustawy zakłada stworzenie dowództwa połączonych sił 

zbrojnych. 

 

Marszałek Szymon Hołownia – Sejm podjął uchwałę w sprawie przywrócenia ładu 

prawnego mediów publicznych. 

 

GK – To jest historyczna decyzja amerykańskiego  Sądu Najwyższego z Kolorado: Donald 

Trump nie może być prezydentem Stanów Zjednoczonych. 

 

GK – Głosami Koalicji Demokratycznej Sejm przegłosował uchwałę o powołaniu kolejnej 

komisji śledczej – zajmie się wyjaśnianiem afery wizowej. Będzie badać okres między 12 

listopada 2019 roku a 20 listopada 2023 roku. 

 

GK – Od 19 roku życia zajmuje się ochroną praw dzieci, to dla niej praca i misja. Monika 

Horna-Cieślak została dziś zaprzysiężona na rzecznika praw dziecka. Adwokatka i aktywistka 

zastąpiła powszechnie krytykowanego, ideologicznie zaangażowanego Mikołaja Pawlaka. I to 

jest naprawdę dobra zmiana. 

Maria Mikołajewska – Siedemnastoletni Jan Gawroński jest osobą w spektrum autyzmu. 

Jako aktywista działa na rzecz poprawy jakości życia osób w spektrum. Od teraz jest też 

pierwszym w historii zastępcą społecznym w biurze rzecznika praw dziecka. 

Jan Gawroński, zastępca społeczny rzecznika praw dziecka – Potrzeba głosu młodego 

pokolenia, oczywiście sam jako zastępca też będę upowszechniać oczywiście poszerzać 

świadomość na temat praw dziecka, praw człowieka, a w szczególności też dzieci i młodzieży z 

miepełnosprawnościami. 

MM – Kandydaturę Moniki Horna-Cieślak zgłosiły organizacje młodzieżowe, a poparła 

Naczelna Rada Adwokacka. 

♣ 
2023-12-21 czwartek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,3387 

Tvn24bis – Fakty Piotr Kraśko 

 

UKRAINA WALCZY – sześćsetny sześćdziesiąty szósty dzień 

 

PK – Co tu się dzieje. To znaczy akurat nie tu. Zacznijmy od wygaszania mandatów 

byłych ministrów Mariusza Kamińskiego i Macieja Wąsika. Postanowienie w tej sprawie wydał 

dziś Marszałek Sejmu. A to konsekwencja wczorajszego wyroku sądu. Co więcej, w sądzie jest 

już wniosek o ich aresztowanie. 



Michał Tracz – To co rano zapowiedział  

Marszałek Hołownia: Te mandaty już wygasły. 

 W dniu 20 stycznia 2023 r. wobec posła Mariusza Kamińskiego Sąd 

Okręgowy w Warszawie wydał wyrok w sprawie o sygnaturze akt X Na 613/23. 

Wyrok ten został wydany… 

 

MT – W południe stało się faktem: 

Konstytucja Rzeczypospolitej w art. 99 ust. 3 przewiduje, że wybraną do Sejmu 

lub Senatu nie może być osoba skazana prawomocnym wyrokiem na karę 

pozbawienia wolności za przestępstwo umyślne ścigane z oskarżenia 

publicznego. 

Szymon Hołownia, Marszałek Sejmu – Prawo jest prawem. Należy je stosować wobec 

każdego. 

MT – PiS protestuje, atakuje każdego i sąd i Hołownię. Wczoraj Kamiński i Wąsik zostali 

skazani prawomocnym wyrokiem na dwa lata więzienia za udział w tak zwanej aferze 

gruntowej. 

Sędzia w Sądzie: wykorzystując zajmowane stanowisko 

MT – Według sądu 16 lat temu jako szefowie CBA pozwalali na fabrykowanie dowodów 

mających świadczyć o korupcji w ministerstwie rolnictwa. 

Tomasz Siemoniak, Minister Obrony Narodowej – Byli wysokimi urzędnikami, którzy 

przekroczyli swoje uprawnienia, po prostu nadużyli władzy. 

Taki wyrok wydał też sąd pierwszej instancji 8 lat temu, ale zanim zapadł wyrok 

w drugiej, Kamińskiego i Wąsika ułaskawił prezydent Duda. Sąd Najwyższy uznał, że nie mógł 

tego zrobić na tym etapie, więc sprawa wróciła i wyrok zapadł: 

Dr Bogna Baczyńska, konstytucjonalistka, Uniwersytet Szczeciński – Prawo łaski może 

być zastosowane tylko i wyłącznie wtedy, kiedy mamy do czynienia z prawomocnym wyrokiem 

sądu. Ale zarówno obaj politycy, jak i prezydent negują, to co się stało. 

Prezydent Duda – Akt łaski jest aktem obowiązującym, panowie są uniewinnieni 

[powiedział „doktor prawa”]. 

MT – To nie jest prawda, bo akt łaski nie uniewinnia, ale jedynie pozwala uniknąć kary. 

Skazanie sądu z automatu pozbawia ich immunitetu. Obaj mają trzy dni, by odwołać się do Sądu 

Najwyższego. Do tego czasu Hołownia apeluje do nich, by powstrzymali się od wykonywania 

obowiązków posłów… 

Prezydent Duda – Jest to całkowite złamanie norm konstytucyjnych. Jako prezydent 

Rzeczpospolitej zastosowałem ułaskawienie, to jest prerogatywa prezydenta nie obwarowana 

żadnymi warunkami. 

MT – Sąd był jednak innego zdania. Obaj mają trzy dni, by odwołać się do Sądu 

Najwyższego. Do tego czasu, Hołownia apeluje do nich, by powstrzymali się z wykonywania 

obowiązku posłów. Mimo to z takim gestem [gest Kozakiewicza] przyszli wieczorem obaj do 

Sejmu. Wiceminister sprawiedliwości kreśli taki scenariusz: 

Arkadiusz Myrcha, Wiceminister Sprawiedliwości – Jeżeli taki wyrok jest już 

prawomocny i nim zajmą się za chwilę w Krajowym Rejestrze Karnym, to będą musieli stawi c 

si e do odbycia kary. Jeżeli nie, to już organy ścigania będą musiały przymusowo doprowadzać. 

MT – Przymusowe doprowadzenie według nowej władzy to realny scenariusz. 

Krzysztof Gawkowski, Wicepremier, Minister Cyfryzacji, Nowa Lewica – Skoro jest 

prawo, które mówi o więzieniu, to więzienie musi być. 

MT – Będą męczennikami. 

KG – Ale dla Konstytucji, będą tymi, którzy ponoszą odpowiedzialność zgodnie 

z prawem. 

MT – To zresztą już się dzieje. 

Prezydent Duda – Jeżeli zostaną umieszczeni w zakładzie karnym, to będą pierwszymi po 

89-ym roku więźniami politycznymi w Polsce. 

MT – Ewentualne odwołanie skazanych posłów trafi do Izby Kontroli Nadzwyczajnej w 

Sądzie Najwyższym, nieuznawanej przez prawniczy świat, którą stworzyło PiS 8 lat temu. Co 

będzie, jeśli przyzna rację posłom z PiS-u? 



dr Marcin Krzemiński, konstytucjonalista, Uniwersytet Jagielloński – To z kolei 

Marszałek Hołownia będzie miał problem: czy uzna takie orzeczenie? Czy nie uzna takiego 

orzeczenia. 

 

PK – W ciągu ostatnich 24 godzin z anteny informacyjnej TVP nie padło nawet jedno 

słowo nieprawdy. Nikogo nie oskarżano, nie atakowano… Są już nowe władze spółki, jeszcze 

nie nowy program, ale to się może szybko zmienić. 

Maciej Knapik – Donald Tusk unosi kciuk w górę, prezydent odwrotnie. Jest 

zbulwersowany. Prezydent Duda w radio zet – Wczoraj zostałem w sposób rażący przez pana 

ministra Sienkiewicza, złamana Konstytucja. To jest anarchia. 

Na temat zmian w mediach publicznych Tusk pisze do prezydenta: 

Donald Tusk 

Panie prezydencie, tak jak już pana informowałem, dzisiejsze działania mają na 

celu – zgodnie z Pana intencją – przywrócenie ładu prawnego i zwykłej 

przyzwoitości w życiu publicznym. Może pan liczyć w tej sprawie na naszą 

determinację i żelazną konsekwencję. 

MK – Wczoraj nie było Wiadomości, tylko krótkie oświadczenie. Program TVP-INFO 

został wyłączony, a osoby występujące tam za PiS-u pojawiły się na antenie innej telewizji, 

której prezesem jest Tomasz Sakiewicz, ten sam, do którego płynęły miliony z rządowych 

dotacji i który fetował nagrodami polityków PiS-u na galach Gazety Polskiej, a sam był stałym 

gościem mediów rządowych, dotowanych publicznie miliardami, gdzie ci ludzie budowali 

skrajnie pro-rządową narrację. A teraz politycy PiS-u bronią niezależności i bezstronności 

mediów w budynku telewizji i w Sejmie. 

Rafał Trzaskowski, Prezydent Warszawy – Zamknięta została szczujnia, która po prostu 

niszczyła polską demokrację. 

MK – Jest pan przekonany, że dobrze robicie? 

Krzysztof Gawkowski – Jestem przekonany, że dobrze robimy i na pewno się nie 

cofniemy. Będą prawdziwe media publiczne, a nie partyjne. 

MK – Siedzibie Polskiej Agencji Prasowej też pojawili się politycy PiS-u, mówiąc 

podobnie jak prezydent o łamaniu prawa: 

Kacper Płażyński, PiS – W Polsce prawo obowiązuje. 

MK – Politycy PiS powołują się na przepis, który mówi: 

MK – Zajrzyjmy więc do ustawy o radiofonii telewizji. Istotnie Art. 27. 

3.3) Członków zarządu, w tym prezesa zarządu, powołuje i odwołuje Rada Mediów 

Narodowych. 

MK – Ale obok znajdziemy uwagę, że: 
3) Uznany za niezgodny z Konstytucją w zakresie, a jakim wyłącza udział 

Krajowej Rady Radiofonii i Telewizji w procedurze powoływania i 

odwoływania członków zarządu spółek publicznej radiofonii i telewizji na 

podstawie pkt. 3 wyroku Trybunału Konstytucyjnego z dnia 13 grudnia 2016 r. 

sygn. akt K 13/16 (Dz. U. poz. 2210) 

Prezydent Duda – Tej ustawy, o której rozmawiamy, nigdy nie kwestionowano. 

MK – Tyle że czarno na białym i na stronie sejmu i Krajowej Rady Telewizji, i na 

stronach rządowych znajdziemy wyraźny zapis „Uznany za niezgodny z Konstytucją” – To jak 

w zasadzie jest? Nowa władza mówi o chaosie. 

Marszałek Sejmu Szymon Hołownia – Odbudowanie tego musi zająć trochę czasu 

i pewnie też trochę emocji. 

 

PK – To była propaganda gorsza niż za czasów PRL – to nie jest ocena TVN… 

 

PK – To była jedna z najważniejszych ustaw, jakimi musi zająć się parlament, bo chodzi o 

całą Polskę i nas wszystkich, czyli budżet państwa. Rząd przyjął go we wtorek, dziś zajął się 

nim Sejm. Choć nie było to proste. 

Radomir Wit z Sejmu – Nie było to proste, bo nie wszyscy postanowili być na sali…  



Andrzej Domański, Minister Finansów w Sejmie – Limit wydatków w projekcie ustawy o 

budżetowej na rok 2024 wynosi: 866 376 milionów złotych. I pozwoli na zrealizowanie takich 

priorytetowych wydatków jak: 30% podwyżki dla nauczycieli, zwiększone o 20% będą 

wynagrodzenia pracowników państwowej sfery budżetowej… 

 

PK – Izba Kontroli Nadzwyczajnej Sądu Najwyższego nie jest niezawiłym i bezstronnym 

sądem – to fragment ogłoszonego dzisiaj wyroku Unijnego Trybunału Sprawiedliwości… Ale 

wyrok TSUE jest też miażdżącą oceną KRS w obecnym kształcie. 

Jacek Tacik – Wyrok Unijnego Trybunału Sprawiedliwości to dzwonek ostrzegawczy i to 

już kolejny, że sądownictwo w Polsce zostało podporządkowane politykom. 

Prof. Marek Safian, sędzia Trybunału Sprawiedliwości Unii Europejskiej – Osoby, które 

wchodzą w skład Izby Kontroli Nadzwyczajnej nie spełniają kolejnych wymogów niezależności 

i bezstronności. 

JT – I to zdaniem Koalicji Rządowej kolejny dowód na to, że trzeba jak najszybciej 

odbudować niezależność wymiaru sprawiedliwości po rządach PiS. 

Marszałek Szymon Hołownia – Stwierdzam, że Sejm podjął uchwałę 

JT – To uchwała o KRS. 

Arkadiusz Myrcha, Wiceminister Sprawiedliwości – Krajowa Rada Sądownictwa działa w 

sposób niekonstytucyjny i tym samym nie jest wskazane podejmowanie jakiejkolwiek 

współpracy z Krajową Radą Sądownictwa. 

Michał Wójcik, PiS – Nie można, wie pan, machać Konstytucją i działać wbrew 

Konstytucji. [Do niedawna PiS mógł]. To jest anarchia, tak jak prezydent powiedział słusznie. Ja 

uważam, że to jest pełzający zamach stanu. 

JT – Sejmowa większość wskazuje, że to PiS powołując 15 członków do KRS, złamało 

Konstytucję, która pozwala na wybór do niej jedynie 4 posłów. Tak orzekały Unijny Trybunał 

Sprawiedliwości i Trybunał Praw Człowieka, ale 

Trybunał Konstytucyjny Julii Przyłębskiej: 

Julia Przyłębska – z Traktatu o Unii Europejskiej wykreślić zdanie 

JT – neo-sędziowie w KRS jak byli, tak nadal są. 

Dagmara Pawełczyk-Wójcicka, przewodnicząca nowej [dotychczasowej] KRS – To nie 

jest twardo powiedziane, że jesteśmy nielegalnym organem konstytucyjnym 

Arkadiusz Myrcha – Ta piętnastka sędziów z tej tak zwanej części sędziowskiej KRS po 

takiej wyraźnej uchwale powinna ustąpić z wykonywania swoich obowiązków. To jest jedna 

rzecz. W przeciwnym razie byłaby to bardzo ryzykowna rzecz. 

JT – Rząd zapowiada ustawę o KRS, która jednak bez podpisu prezydenta nie wejdzie w 

życie. 

 

PK – W światowym rankingu wolności prasy ogłoszonym w tym roku, Polska była daleko 

za Surinamem, Tonga i Belize. Za rządów zjednoczonej prawicy spadła o ponad 30 miejsc. 

BBC NEWS – Polski nowy proeuropejski rząd koalicyjny zwolnił szefów publicznych 

nadawców, by odpolitycznić państwowe media. 

Anna Czerwińska – BBC pyta: 

„Pod rządami poprzedniego rządu Polska spadła z 18-go na 57-e miejsce w 

Światowym Indeksie Wolności Prasy. Jak więc Jarosław Kaczyński może 

twierdzić, że protest jest obroną demokracji i pluralizmu mediów? W jego 

definicji pluralizm mediów zostanie zmniejszony w wyniku utraty przez PiS 

kontroli nad TVP”. 

Adam Easton, korespondent BBC w Warszawie – Nowy rząd mówi, że się nie cofnie. 

Okażcie trochę cierpliwości, przeprowadzimy zmiany. To co teraz obserwujemy, to to czy 

dotrzyma słowa, czy spróbuje zmienić państwowe media w bardziej bezstronne i pluralistyczne. 

AC – A to publiczna dojczlandzka telewizja; 

zdf info HD – Instytucje stały się tubą propagandową poprzedniego narodowo-

konserwatywnego rządu. 



Bartosz Dudek, redaktor naczelny sekcji polskiej „Deutsche Welle” – Frankfunter 

Allgemeine Zeitung zwraca uwagę na hipokryzję PiS-u, który teraz jakoby walczy o zachowanie 

pluralizmu mediów, a jeszcze tak niedawno dążył na przykład do odebrania Koncesji TVN. 

AC – Agencja REUTERS wylicza, że nacjonalistyczna partia: 

„(…) krytycy twierdzą, że PiS naruszył niezależność sądów, popsuł stosunki z 

Unią Europejską i zamienił państwowe media w kanał propagandy”. 

POLITICO – Rewolucja w Polsce staje się rzeczywistością, gdy rząd odzyskuje kontrolę 

nad mediami publicznymi 

AC – Francuskie media szeroko komentują to, co dzieje się w Polsce: 

Michel Viatteau, dziennikarz Agence France-presse w Warszawie: 

FRANCE 24 – Premier Donald Tusk tłumaczył, że zmiany są potrzebne, by przywrócić 

obiektywizm i wolność wypowiedzi w mediach państwowych. A jego oponenci oceniają 

masowe zwolnienia jako krok w stronę dyktatury. 

Le Monde pisze: rząd Tuska usunął propagandystów PiS-u z telewizji publicznej. 

Ale na przykład portal skrajnie prawicowy Vale actuelle mówi: Ach, to jest przestroga dla 

nas wszystkich. Tak się dzieje, kiedy dochodzi do władzy skrajna prawica 

AC – New York Times pisze: 

Nie godząc się na utratę władzy, polska prawica okupuje państwową telewizję. 

AC – Organizacja „Reporterzy bez Granic RSF” wzywają nowy polski rząd do 

wykorzystania historycznej szansy na skoordynowaną i systemową reformę na rzecz wolności 

prasy 

Pavol Szalai, organizacja „Reporterzy bez granic” – Media publiczne nie należą do żadnej 

partii ani do PiS ani do rządzących. Oczekujemy od nowego rządu dogłębnej reformy 

poprzedzonej dyskusją polityków i ekspertów. Taka reforma musi być ponad zmianami 

personalnymi wśród szefów publicznych mediów. 

 

PK – Centrum Pragi [Praha] było przez kilka godzin odcięte od świata po tym, jak doszło 

tam do strzelaniny – aż 15 osób nie żyje, rannych jest ponad 20. Jak informuje policja: napastnik 

został wyeliminowany. 

 

PK – Jest ostrzeżenie dla 9 województw, które jeszcze tej nocy zmagać się będą z bardzo 

silnym wiatrem. Jego porywy mogą przekraczać 100km/h, do tego zawiej śnieżne, oblodzenie i 

w niektórych miejscach potężne opady śniegu. 

Orkan Zoltan to skutek nadciągającego znad Atlantyku niżu. 

♣ 
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Aktualny kurs EUR/PLN: 4,3288 

Tvn24bis – Fakty Grzregorz Kajdanowicz 

 

UKRAINA WALCZY – sześćsetny sześćdziesiąty siódmy dzień 

 

GK – Skazani na więzienie Kamiński i Wąsik głosowali w Sejmie, mimo że mają 

wygaszone mandaty. Ta sytuacja prawna jest więcej, niż skomplikowana. 

Maciej Knapik – Politycy PiS-u biją brawo, gdy na salę sejmową wchodzą Kamiński i 

Wąsik. 

Tomasz Siemoniak, Minister Koordynator Służb Specjalnych – Kompletne lekceważenie 

Parlamentu, lekceważenie wymiaru sprawiedliwości. 

Michał Laskowski, Sędzia Sądu Najwyższego – Jeśli się go nie dotrzyma [wniesienie 

odwołania do Sądu Najwyższego] to nie wpływa na ważność czynności prawnych, czyli można 

równie dobrze… Wydaje się, że może trwać dłużej, bo jest to sprawa bez precedensu. Czyli 

dotąd takiej sprawy nie mieliśmy, nie mamy żadnych wzorców. 

MK – Tak właśnie wygląda wymiar sprawiedliwości po 8 latach rządów PiS-u: nie 

wiadomo, czy są skazani czy nie, ułaskawieni czy nie, jeszcze posłowie czy już nie. O to im 

chodziło – słyszmy w Sejmie. 

Marszałek Sejmu Szymon Hołownia – Prowadzenie tego wehikułu, którym jest państwo 

po 8 latach dewastacji tego państwa jest naprawdę szalenie trudne. 

MK – A wyjaśnienie sprawy może się przeciągnąć. I co? 

Laskowski – No, obaj panowie nie będą mogli korzystać z uprawnień poselskich. 

MK – … nie wiadomo, co dalej? 

 

GK – Jarosław Kaczyński, Mateusz Morawiecki, Jacek Sasin, Elżbieta Witek – to tylko 

kilka nazwisk z długiej listy świadków, którzy będą zeznawali przed sejmową Komisją śledczą 

do spraw wyborów kopertowych. [Albo i nie, jeśli pójdą za przykładem Kamińskiego]. Tak 

zdecydowali w głosowaniu członkowie Komisji. 

 

GK – Pogodowa ruletka przed świętami. 

 

GK – Stolica Ukrainy, to cel pierwszej zagranicznej wizyty Radosława Sikorskiego. 

Sikorski przyjechał do Ukrainy z pakietem wsparcia i wolą rozwiązania trudnych dla nas spraw. 

Radosław Sikorski w Kijowie, Minister Spraw Zagranicznych – Ten alarm, który 

słyszycie, to powód dla którego tu jestem. To jest kompletnie nie do zaakceptowania. 

Anna Czerwińska – Minister Sikorski wziął udział w obchodach święta służby 

dyplomatycznej Ukrainy. Spotkał się też z Prezydentem Zełenskim i Premierem  

Wołodymyr Zełenski, Prezydent Ukrainy – Bardzo szanujemy naród polski, jesteśmy 

wdzięczni za wszystko. Jest tutaj z nami nowy minister i chcielibyśmy wierzyć, że to nowy 

rozdział w naszych stosunkach, których nie chcemy niszczyć. Wierzę w to bardzo mocno. 

AC – Szef polskiej dyplomacji to pierwszy tej rangi polityk, który odwiedził ukraińską 

stolicę po decyzji Unii Europejskiej o rozpoczęciu negocjacji akcesyjnych z Ukrainą. 

Radosław Sikorski, Minister Spraw Zagranicznych – Putin zupełnie nie rozumie 

psychologii wolnych ludzi i psychologii demokratycznych państw. Wydawało mu się, że 

Ukraina padnie w trzy dni, wydawało mu się, że nikt Ukrainie nie pomoże 

AC – Polska pomaga i będzie pomagać. 

Dmytro Kułeba, Minister Spraw Zagranicznych Ukrainy – Bardzo czekaliśmy na tę wizytę 

pana ministra, żeby omówić wszystkie kwestie związane ze stosunkami dwustronnymi. 

AC – Do rozwikłania pilny jest ten problem, choćby na granicy. 

Jan Piekło, były ambasador RP na Ukrainie – Ta blokada bardzo utrudnia  pracę na 

granicy polsko-ukraińskiej, która jest bardzo ważna, bo to jest kroplówka życia dla Kijowa, dla 

Ukrainy. 

… 

 



GK – To nie jest już tylko protest na granicy Polski z Ukrainą. Choć tam setki kierowców 

mogą spędzić święta. Zniecierpliwieni, zdesperowani i zdeterminowani przewoźnicy i rolnicy 

dziś protestowali w Szczecinie. Nowy rząd z nimi rozmawia. Są dobra wola i perspektywa 

porozumienia. 

 

GK – Burze śnieżne ograniczające widoczność niemal do zera – to na Mazowszu. Silny 

wiatr pozrywane dachy, połamane gałęzie – tak było na Pomorzu, w lubelskiem i kujawsko-

pomorskiem dziś rano. Aż do świąt będzie padało, temperatura ma być w okolicach zera. 

 

GK – Zapraszamy pana Kurskiego z powrotem do Warszawy. W wywiadzie dla TVN24 

minister finansów nie pozostawia cienia wątpliwości, że misja Jacka Kurskiego w Banku 

Światowym skończyła się definitywnie. 

 

GK – Wina byłego ministra zdrowia, Adama Niedzielskiego jest bezdyskusyjna. 

Upublicznił leki pacjenta. 

 

GK – Do siedziby TVP na Woronicza wchodzili jak do siebie na Nowogrodzką. Mówili o 

kontroli poselskiej, a chodzili po korytarzach, studiach, przepychali się z ochroną i policją. 

Spędzali w TVP całe noce. Tak bardzo politycy PiS-u nie chcieli rozstać się z władzą w TVP, że 

było i śmiesznie, i strasznie. 

Maciej Mazur – …w ślady posłów też poszła grupa obywateli 

♣ 
2023-12-23 sobota 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,3288 

Tvn24bis – Fakty Piotr Marciniak 

 

UKRAINA WALCZY – sześćsetny sześćdziesiąty ósmy dzień 

 

PM – Pierwsze weto prezydenta Dudy wobec ustawy nowej Koalicji – zostało ogłoszone 

kilkadziesiąt minut temu. Chodzi o ustawę okołobudżetową, tę, w której chodzi o 30% podwyżki 

płac dla nauczycieli, także 20% podwyżki dla strefy budżetowej. Powodem mają być pieniądze 

dla mediów publicznych. Do tej pory prezydentowi nie przeszkadzały, a teraz już tak. 

Michał Tracz przed pałacem prezydenckim – Głównym argumentem prezydenta są 

właśnie zmiany w mediach publicznych. Kilka dni temu na podstawie Ministra Kultury 

wymieniono zarządy Telewizji Polskiej, Polskiego Radia, Polskiej Agencji Prasowej, 

a dotychczasowych nominatów PiS zwolniono z pracy. Właśnie w kontekście pieniędzy dla 

mediów publicznych prezydent pisze w internecie: 



Andrzej Duda 

1/3 podjąłem decyzję o zawetowaniu ustawy okołobudżetowej na rok 2024, w 

której znalazły się 3 miliardy złotych na media publiczne. Nie może być na to 

zgody wobec rażącego łamania Konstytucji i zasad demokratycznego państwa 

prawa. Media publiczne trzeba najpierw rzetelnie i zgodnie z prawem naprawić. 

MT – Nowy rząd mówi, to zemsta. Do tej pory prezydentowi nie przeszkadzały miliardy 

na TVP, no ale do tej pory rządziło PiS mające przemożny wpływ na media publiczne, ale po 

drugie, wetując tę ustawę, prezydent blokuje też 30% podwyżkę dla nauczycieli. Nowy rząd 

mówi, że na to nie pozwoli. 

Jan Grabiec, szef Kancelarii Premiera PO – To rząd i większość parlamentarna decydują o 

tym, jak będzie wyglądał budżet i jak będzie wyglądało jego wykonywanie. Rozumiem, że 

prezydent chce trochę przykryć efekt swojego weta w postaci odebrania podwyżek ludziom 

przed świętami. No, ale jest to działanie trochę absurdalne, bo Sejm i Rząd będą musieli 

zdecydować, w jaki sposób przywrócić te podwyżki tak, żeby nikt nie został poszkodowany 

przez weto prezydenta, jak wynagrodzić ludziom szacunek i prezydent. 

MT – prezydent chce przedstawić swój projekt ustawy i apeluje do Marszałka o zwołanie 

jak najszybsze posiedzenie Sejmu, ale nowy rząd odpowiada: to nie prezydent, a właśnie rząd 

będzie decydował o tym, co będzie w budżecie. 

 

PM – Blask świąt. 

 

PM – Przewoźnicy protestują dalej. Rolnicy zawieszają protest. Minister Infrastruktury 

pojechał na blokadę, by przedstawić wyniki naszych rozmów z ukraińskim rządem. Uczestnicy 

protestu skażą się, że ukraińscy transportowcy wypierają ich z rynku. Ukraina pyta, jak można 

blokować przejścia graniczne w czasie wojny? 

Paweł Szot – Minister Infrastruktury w Dorohusku, gdzie od półtora miesiąca trwa protest 

polskich przewoźników. Przywiózł upominki i opłatek, w zamian dostał życzenia: 

- Musi pan być twardy i zdecydowany, tak jak oni walczą. 

PS – To o Ukraińcach, którzy nie chcieli zgodzić się na postulaty protestujących. Pojawiła 

się jednak szansa na rozwiązanie sporu. 

Dariusz Klimczak, Minister Infrastruktury, PSL – Informacje o tym, że Ukraina jest 

gotowa do powołania grupy roboczej, która przeanalizuje tę umowę [Ukrainy z Unią 

Europejską] dostałem dzisiaj w nocy. 

PS – Umowa, która zniosła ograniczenia dla firm transportowych znad Dniepru. Ukraińcy 

system zniosą pilotażowo na miesiąc na jednym przejściu granicznym. Protest będzie 

zaostrzony. 

Paweł Ozygała, uczestnik protestu – Jutro od dziesiątej rano zmniejszamy przepustowość: 

jedzie jedno auto na trzy godziny. Tak, że nie chcą z nami rozmawiać, nie zależy im, żeby ci 

wszyscy ludzie wrócili na święta, więc zmniejszamy i zaostrzamy protest na wszystkich 

przejściach. 

[Sprawa jest zasadnicza, bo Polska w szeregu dziedzinach nie wytrzymuje konkurencji 

Ukrainy. Tu potrzeba kardynalnych uregulowań w obrębie Unii Europejskiej]. 

PS – Transportowcy ma ją zgodę na swój protest do 8 marca. Blokada nie dotyczy 

transportu broni, ale może wpływać na sytuację na froncie. Na przedłużającym kryzysie zyskuje 

Rosja. 

PM – W Czechach żałoba narodowa. W południe zabiły dzwony w całym kraju. Ruch 

zamarł na minutę, by uczcić ofiary w strzelaninie w Pradze na Uniwersytecie Karola. W 

czwartek student filozofii zabił 14 osób, a 25 ranił, w końcu popełnił samobójstwo. 

PM – informacja z ostatniej chwili. Jest już reakcja Premiera Donalda Tuska na tę 

informację o zawetowaniu przez prezydenta ustawy okołobudżetowej. Donald Tusk napisał tak: 

prezydenckie weto zabiera pieniądze nauczycielom szkolnym i początkującym, za to znosi 

kominówkę, czyli umożliwia nieograniczone podwyżki dla prezesów państwowych spółek i 

agencji. Wstyd! Wesołych świąt. Poszkodowanych uspokajam – poradzimy sobie z tym. 

 



PM – Rząd zajmie się sprawą funduszu kościelnego. Sprawa ma kontekst historyczny, 

międzynarodowy ze względu na konkordat i koalicyjny. 

 

PM – Rekordowo dużo przeszczepów wątroby w warszawski szpitalu przy ulicy Banacha. 

Właśnie był 250-y przeszczep w tym jednym roku. 

♣ 
2023-12-24 niedziela 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,3278 

Tvn24bis – Fakty Grzegorz Kajdanowicz 

 

UKRAINA WALCZY – sześćsetny sześćdziesiąty dziewiąty dzień 

 

GK – Pierwsza gwiazdka rozbłysła mniej więcej trzy godziny temu, a to znak, że można 

rozpoczynać wigilijną kolację. W dniu, w którym nikt nie powinien być samotny. Jak co roku 

zadbali o to samorządowcy. Dla najbardziej potrzebujących to nie tylko kwestia posiłku, także 

zainteresowania i pamięci. 

 

GK – Jak żyć? Czyli świąteczne rady seniorów: Nie odkładaj życia na później. Nie 

porównuj się do innych. Nie odpuszczaj jeśli kochasz. Zawsze bądź uczciwy. 

 

GK – Wojna na górze o publiczne media. Na weto prezydenta do ustawy okołobudżetowej 

zareagował premier, pisząc, że zabiera szansę na podwyżki dla nauczycieli. Wstyd – dodaje 

Donald Tusk. Prezydent odpowiada, ale nie tłumaczy, dlaczego do tej pory miliardy na TVP mu 

nie przeszkadzały. 

Michał Tracz – Prezydent sięga po najsilniejszą broń, wetuje ustawę okołobudżetową. 

Większość rządowa jest oburzona, ustawa to akt wykonawczy do budżetu. To tam zapisane są 

podwyżki choćby dla nauczycieli, ale i ewentualne pieniądze dla mediów publicznych. Kilka dni 

temu po decyzji Ministra Kultury wymienione zostały zarządy mediów publicznych. Przeciwko 

zmianom zaczęło protestować PiS, najpierw wchodząc do siedziby TVP. Posłanka z telewizyjnej 

reżyserki pisała o rzekomo wolnych mediach. Wczoraj przez całą noc politycy PiS-u przy 

sprzeciwie pracujących tam dziennikarzy spędzili w siedzibie Polskiej Agencji prasowej. Grożąc 

nowo wybranemu zarządowi: 

Arkadiusz Mularczyk, PiS – Niech pan się z tego wycofa dla dobra dla pana, pana rodziny, 

dzieci. 

MT – To właśnie zmiany w państwowych mediach prezydent uznał za powód 

zawetowania ustawy. Mimo że Donald Tusk zapowiedział, że pieniądze zostaną przekazane na 

onkologię dziecięcą. 

Małgorzata Paprocka, sekretarz stanu w kancelarii prezydenta – W tej sytuacji prawnej po 

nielegalnej próbie przejęcia mediów, nie ma zgody prezydenta na przekazanie środków. 

MT – Do tej pory prezydentowi nie przeszkadzały miliardy płynące do TVP. Ale też na 

media wpływ miało PiS. Była władza jest zachwycona. Mateusz Morawiecki dziękuje 

prezydentowi za decyzję zgodną z duchem prawa i dobrych demokratycznych obyczajów. Jacek 

Sasin pisze: brawo panie prezydencie. A przecież jeszcze nie tak dawno prezes PiS-u krytykował 

prezydenta za bierność. Weto komplikuje inne plany rządu. Zawetowana ustawa zawierała 

pieniądze dla nauczycieli szkolnych i przedszkolnych oraz egzaminatorów. 

Łukasz Schreiber, PiS – Być może tylko ta metoda zmusić może w jakimś stopniu władze 

do wycofania się, do odejścia z tych fatalnych zmian. 

MT – Prezydent zapowiada swój projekt ustawy w tej sprawie i domaga się pilnego 

zwołania posiedzenia Sejmu. 

Donald Tusk 

Prezydenckie weto zabiera pieniądze nauczycielom przedszkolnym i 

początkującym, za to znosi „kominówkę”, czyli umożliwia nieograniczone 

podwyżki dla prezesów państwowych spółek i agencji. Wstyd. Wesołych Świąt, 

Prezydencie. Poszkodowanych uspokajam: poradzimy sobie z tym. 

MT – Marszałek jeszcze nie zdecydował, czy i kiedy zwoła posiedzenie Sejmu. 



 

GK – To starannie zaplanowana i akceptowana przez dużą część społeczeństwa zmiana. W 

tym roku Boże Narodzenie jest obchodzone tak jak na Zachodzie Europy, a nie jak w Rosji na 

początku stycznia. Ta zmiana ma symbolicznie oddalić Ukrainę od rosyjskiego agresora. 

♣ 
2023-12-25 poniedziałek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,3278 

Tvn24bis – Fakty Piotr Marciniak 

 

UKRAINA WALCZY – sześćsetny siedemdziesiąty dzień 

 

PM – Tak – dla Jezusa. Nie – dla logiki wojny. – tak mówi papież Franciszek w orędziu na 

Boże Narodzenie. Ale na ziemi wyznawanej przez wiele religii za świętą, leje się krew. 

 

PM – To wojna sprawiła, że Ukraińcy nie chcą świętować Bożego Narodzenia w styczniu 

wraz z prawosławną Rosją i po raz pierwszy świętują z nami. Zmieniając kościelny kalendarz, 

czują się częścią Zachodu, ale jednocześnie przez wojnę te święta są dla nich dramatyczne i 

smutne. 

Wołodymyr Zwłenski, Prezydent Ukrainy – To święta podczas pełnoskalowej wojny. To 

święta w innym nastroju, z innym kontekstem i smakiem. Wieczorna kolacja dla wielu rodzin 

nie będzie taka jak zwykle. Bo nie wszyscy z nas będą w domach. Modlimy się o pokój, o 

koniec wojny i o zwycięstwo. 

Arcykapłan Iorbion, ukraiński kapelan wojskowy – Przeżycia nas zbliżają i sprawiają, że 

jesteśmy silniejsi. Nasi przodkowie też spędzali święta w takich warunkach i okolicznościach, 

teraz robimy to my – ukraińscy wojownicy. 

 

PM – Po wecie prezydenta do ustawy okołobudżetowej premier uspokaja, że rząd i tak 

zapewni podwyżki dla nauczycieli i dla sfery budżetowej, choć weto to utrudnia. Andrzej Duda 

krytykowany przez PiS za bierność i że stracił media publiczne, odegrał się na rządzie tak, jak 

mógł. Dla PiS-u mimo świąt gra się nie kończy. Właśnie delegowało swojego prezesa TVP, 

zaufanego Jarosława Kaczyńskiego. 

Maciej Knapik – prezydent składa życzenia. Ma nadzieję, że święta będą wypełnione 

kolędowaniem. W Związku Nauczycielstwa Polskiego słyszymy, że takie życzenia brzmią jak 

kpina. Prezydent zawetował właśnie ustawę okołobudżetową. Zdesperowanych uspokajam – 

pisze premier – poradzimy sobie z tym. – także do policjantów. Koalicja Rządowa mówi, że 

prezydent najpierw niepotrzebnie zmarnował czas na powoływanie rządu Morawieckiego, teraz 

kolejny raz usiłuje przeszkodzić w pracy nad finansami państwa. W internecie ciągle nowe 

sejmiki, przepychanek, a także pismo Macieja Łopińskiego: 

24 grudnia br. na podstawie uchwały Rady Nadzorczej Telewizji Polskiej S.A. nr 

148/X/2023 zostałem delegowany na stanowisko prezesa Zarządu TVP. Decyzja ta zapadła w 

związku z rezygnacją dotychczasowego prezesa Mateusza Matyszkowicza z zajmowanej 

funkcji. 

W odpowiedzi Minister Kultury pisze 25 grudnia 2023 roku 

Oświadczenie Ministra Kultury i Dziedzictwa Narodowego reprezentującego 

Skarb Państwa – właściciela 100% akcji w spółce Telewizja Polska S.A. 

Prezesem Zarządu Spółki, powołanym przez Radę Nadzorczą Spółki w dniu 19 

grudnia 2023 roku, jest Pan Tomasz Sygut. 

MK – Nowa władza najwyraźniej czeka aż politycy PiS-u sami zmęczą się protestem. 

Podwyżki będą tak czy inaczej – słyszymy. 

Prezydent nie może wetować budżetu. 

 

PM – Po wizycie w Kijowie Radosław Sikorski wybiera się do Waszyngtonu. Stara się 

przeorientować politykę zagraniczną, a tam gdzie strategiczne sojusze zostają oczywiste i dla 

poprzedniej, i dla obecnej władzy, teraz stara się im nadać nowy impuls. Problemem mogą być 

nominacje ambasadorskie – zależą także od prezydenta. 



Jacek Tacik – próba odbudowy zaufania pomiędzy naszym krajem a Ukrainą. 

Tusk w Sejmie – Polska będzie lojalnym, stabilnym, pewnym swoich racji, pewnym 

swojej siły i znaczenia sojusznikiem Stanów Zjednoczonych. 

JT – Koniec rządów PiS-u to koniec sojuszu z najbardziej antyunijnym i prorosyjskim 

przywódcą w Europie. I już początek rozmów dotyczących przywrócenia strategicznych relacji z 

najważniejszymi krajami w regionie. 

Władysław Teofil Bartoszewski Wiceminister Spraw Zagranicznych – Przywrócenia do 

życia Trójkąta Wajmarskiego, nie ma państw bardziej ważnych w Unii Europejskiej niż 

Dojczland i Francja. 

JT – I tu też zapowiedź, że Polska po 8 latach wraca do unijnego stołu, przy którym 

podejmuje się najważniejsze decyzje dla Europy. 

Jan Piekarski, były ambasador Polski w Izraelu, Belgii i Luksemburgu – Wysyłanie bez 

prezydenta kierowników placówek w randze pełnomocnika nie jest najszczęśliwszym 

rozwiązaniem, ale może się okazać jedynym. 

JT – I stąd jeszcze apel o próbę dialogu. Twardy kurs to odwołanie ambasadora i wysłanie 

w jego miejsce Chargé d’Affaires. W strategicznych dla Polski placówkach są nominaci PiS. 

Sikorski już odwołał ambasadora przy Unii Europejskiej Andrzeja Sadosia, w jego miejsce 

powołał Piotra Serafina, ale w randze Ministra Pełnomocnego. 

Radosław Sikorski, Minister Spraw Zagranicznych – Poprzedni rząd celowo obniżył 

jakość personelu w całej administracji państwowej. 

 

PM – Rząd przywróci pieniądze na telefon zaufania dla dzieci i młodzieży i uzupełni 

dotychczasową pomoc w bardzo kosztownym leczeniu SMA, tak by w dramatycznej sytuacji 

najmłodsi i bezbronni nie zostawali sami. 

 

PM – Polski naukowiec doktor Sławosz Uznański przygotowuje się do przyszłorocznego 

lotu kosmicznego. Wie wszystko o technologiach kosmicznych, ma doświadczenie przy wielkim 

zderzaczu Hadronów i jak stwierdziła Międzynarodowa Agencja Kosmiczna – doskonale sobie 

radzi w stresie. 

♣ 
2023-12-26 wtorek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,3278 

Tvn24bis – Fakty Anita Werner 

 

UKRAINA WALCZY – sześćsetny siedemdziesiąty pierwszy dzień 

 

AW – Jutro posiedzenie rządu, a na rządzie pytanie: Co zrobić z ustawą zawetowaną przez 

prezydenta? Co z podwyżkami dla nauczycieli, policjantów i żołnierzy? Prezydent także jutro 

ma przedstawić swoje pomysły na ustawę. A do tego chce, żeby Marszałek Sejmu wezwał 

wszystkich posłów na posiedzenie jeszcze przed nowym rokiem. 

Arleta Zalewska – W środę rano prezydent ma przesłać projekt ustawy gwarantujący 

nauczycielom (30%), policjantom (20%), żołnierzom (20%), pracownikom ZUS (20%), 

pracownikom KRUS (20%) i pracownikom państwowej służby budżetowej (20%). Prezydent 

chce, żeby zwołali posiedzenia Sejmu i Senatu jeszcze przed nowym rokiem. 

Piotr Zgorzelski, Wicemarszałek Sejmu, PSL – pan prezydent nie będzie nam ustawiał 

harmonogramu. Marszałek Hołownia zwołał Sejm na 10 i 11 stycznia, i w tej kwestii moim 

zdaniem nic się nie zmieni. 

AZ – Wicemarszałek Piotr Zgorzelski potwierdza, że rząd ma plan, żeby między innymi 

autopoprawką do budżetu, nad którym pracuje już Sejm, ominąć weto prezydenta i przyznać 

zapowiadane podwyżki od nowego roku. 

Tomasz Trela, Nowa Lewica – To jest zupełnie niepotrzebne, dlatego że Andrzej Duda 

próbuje dzisiaj odkręcić to, co sam zmalował. 

AZ – Prezydent zawetował ustawę okołobudżetową, bo Koalicja Rządowa wpisała tam 

obok podwyżek możliwość przekazania na media publiczne skarbowych papierów 



wartościowych na kwotę prawie trzech miliardów złotych, co wcześniej przez kilka lat robił rząd 

PiS-u. Minister Finansów z mównicy się z tego wycofał: 

Andrzej Domański, Minister Finansów PO, wypowiedź z czwartku – Pieniądze na TVP są 

wstrzymane. 

AZ – Co w ustawie zapisy zostały. Stąd ten tłumaczy Andrzej Duda. 

Zgorzelski – To nie był błąd, pani redaktor, dlatego że jakoś panu prezydentowi ręka 

podczas podpisywania poprzednich ustaw okołobudżetowych nie zadrżała. Wtedy też miliardy 

były przekazywane na telewizję partyjną. 

AZ – Tyle że za tych rządów miało być inaczej i dlatego Premier Donald Tusk 

zapowiedział, że już jutro na pierwszym po świętach posiedzeniu Rady Ministrów Rząd zajmie 

się zwiększeniem finansowania świadczeń zdrowotnych z zakresu onkologii dziecięcej, na którą 

mają trafić pieniądze wcześniej przeznaczone na TVP oraz finansowaniem funduszu kościelnego 

na przyszły rok: 



5. Sprawy bieżące 

 1) Informacja Ministra Finansów na temat finansowania Funduszu 

Kościelnego w 2024 r. 

2) Informacja Ministra Finansów i Ministra Zdrowia na temat zwiększenia 

finansowania świadczeń zdrowotnych z zakresu onkologii dziecięcej 

Andrzej Domański, Minister Finansów, PO, wypowiedź z piątku – W tej chwili nie ma 

zgody Koalicji na likwidację funduszu kościelnego 

AZ – Zgodnie z projektem budżetu na fundusz kościelny ma trafić 257 milionów złotych – 

tak chciało PiS i przynajmniej na razie nowy Rząd tego nie wykreślił. 

Domański – Tego punktu akurat w umowie koalicyjnej nie ma i chciałbym jasno 

powiedzieć, z czego wynika ten wzrost nakładów, on wynika ze wzrostu płacy minimalnej, która 

z kolei przekłada się na wyższe składki. Bo fundusz kościelny w zdecydowanej większości 

właśnie odpowiada za odprowadzanie składek duchownych. 

AZ – Tak mówił tuż przed świętami Minister Finansów. Jutro Andrzej Domański ma na 

posiedzeniu rządu przedstawić informację, jak krok po kroku fundusz kościelny zlikwidować i 

jak go zastąpić. Za likwidacją funduszu kościelnego są wszyscy koalicjanci poza PSL-em, który 

do pomysłu podchodzi z dystansem. 

Zgorzelski – Ten temat stanie najwyżej jako agenda do dyskusji. Jeszcze raz podkreślam, 

różnimy się w podejściu co do rozwiązania tej kwestii z naszymi partnerami koalicyjnymi. 

Tomasz Trela, Nowa Lewica – Ja w imieniu Lewicy zgłoszę poprawkę do budżetu, żeby 

fundusz kościelny wyzerować. Dlatego że to był postulat Lewicy w kampanii wyborczej 

AZ – Już w przyszłym tygodniu nad projektem budżetu będą pracować posłowie na 

posiedzeniach sejmowych komisji. 

 

AW – Wielka prośba do rządu od rodziców wcześniaków. 

- Czujemy się okradane z urlopu macierzyńskiego. 

 

AW – Wojna w Gazie ma się pogłębiać! 

 

AW – Ukraińcy w ciągu kilku dni zestrzelili 5 rosyjskich myśliwców, a na Krymie 

uderzyli w rosyjski okręt desantowy – takich informacji ukraińska armia potrzebuje jak tlenu i 

jak na tlen czeka na dostawę F16. 

Monika Krajewska – W środku nocy mieszkańców Krymu obudził potężny wybuch – 

okręt desantowy Nowoczerkask stanął w ogniu po tym, gdy trafiły go ukraińskie rakiety 

manewrujące. Rosjanie przyznali, że stracili okręt. 

W wojnie nie ma świątecznych przerw [bo święta w Rosji będą dopiero w styczniu], to 

wciąż widać na froncie. Rosyjska armia ogłosiła, że po wielu miesiącach walk zdobyła Marjinkę 

w obwodzie donieckim, to ma być jedno z ważniejszych zwycięstw od maja, gdy padł Bachmud. 

Ukraina stanowczo zaprzecza, według ukraińskich dowódców miasto zostało kompletnie 

zniszczone, ale wciąż trwają walki, podobnie jak w Awdijiwce, gdzie Rosjanie mają tracić 

kilkuset żołnierzy dziennie. Niemal cały czas podejmować szturmy. 

Wołodymyr Zełenski, Prezydent Ukrainy – W czasie świąt ważne jest żebyśmy pamiętali o 

naszych wojownikach, tych którzy są na służbie, na swoich posterunkach, w boju, broniąc nas 

każdego dnia. Wczoraj zestrzelili oni nie tylko kilkadziesiąt dronów, ale rakiety i dwa kolejne 

rosyjskie myśliwce. 

MK – W ciągu kilku dni Ukraińcy zestrzelili pięć takich maszyn. Dla rosyjskich sił 

powietrznych to największa strata od początku wojny, dla Ukraińców zmęczonych krwawą 

ofensywą promyk nadziei. 

 Kolejnym wyczekiwanym narzędziem mają być myśliwce F16. Holenderski premier 

poinformował, że gdy tylko zostaną spełnione odpowiednie kryteria, Holandia wyśle na Ukrainę 

18 takich maszyn. 

 

AW – Cała naprzód i w może na ratunkowej łodzi po zburzonych falach Bałtyku, żeby z 

wody wyciągnąć Kajserpera [sportowiec z deską pod stopami i ze skrzydłem w powietrzu 

wykorzystujący podmuchy wiatru, by wzbić się ponad wodę], film pokazuje, w jak ciężkich 



warunkach musieli pracować. Nad morzem wieje tak, że były alerty RCB. W górach też jest 

niebezpiecznie i warto o tym pamiętać. 

♣ 
2023-12-27 środa 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,3311 

Tvn24bis – Fakty Piotr Kraśko 

 

UKRAINA WALCZY – sześćsetny siedemdziesiąty drugi dzień 

 

PK – Rząd zapewnia, że weto prezydenta do ustawy okołobudżetowej nie wstrzyma 

podwyżek dla nauczycieli i całej budżetówki. W nowym projekcie ustawy nie będzie za to 3 

miliardów złotych dla telewizji publicznej, bo te pieniądze będą wydane na leczenie dzieci. I 

rząd budżet w końcu obroni, ale broń jaką jest weto, prezydent użyje nie raz. 

Michał Tracz – Drugie posiedzenie Rządu Donalda Tuska ruszyło z półgodzinnym 

opóźnieniem, wszystko przez prezydenta.  

Premier Donald Tusk – Mieliśmy do rozstrzygnięcia nowe aspekty związane z wetem pana 

prezydenta. 

MT – Nauczyciele protestują. 

Sławomir Broniarz, Prezes ZNP – Komuś zabrakło wyczucia, odrobinę empatii. 

MT – Policjanci kreślą czarny scenariusz: 

Mirosław Soboń, NSZZ „Solidarność” funkcjonariuszy i pracowników policji regionu 

śląsko-dąbrowskiego – Weto prezydenta może skomplikować sytuację kadrową, jako że nastroje 

wśród policjantów raczej nie są dobre. 

MT – nowa władza mówi, że to celowe rzucanie kłód pod nogi Rządowi. Andrzej Duda 

nie może zawetować całego budżetu, więc wetuje akt wykonawczy i próbuje torpedować 

obietnice rządu. 

Tomasz Trela, Nowa Lewica – Wykonał wolę Jarosława Kaczyńskiego, który po raz 

kolejny tupnął nogą, powiedział, że gdyby był prezydentem, zachowałby się inaczej. Duda nie 

wiedział, co zrobić, to mu podpowiedzieli: to zawetuj ustawę okołobudżetową 

MT – Z samego rana prezydent wysłał do Sejmu swój projekt ustawy okołobudżetowej 

niemal identyczny, ale bez pieniędzy na media rządowe. 

Andrzej Duda, prezydent 

Wzywam Marszałka Sejmu @szymon_holownia Marszałka Senatu 

@M_K_Blonska do pilnego zwołania obrad obu Izb 

 



Sejm RP 

Oświadczenie marszałka Sejmu Szymona Hołowni 

Dziś do Sejmu wpłynął wniosek Prezydenta RP Andrzeja Dudy o ponowne 

rozpatrzenie ustawy z 21 grudnia 2023 r. o szczególnych rozwiązaniach 

służących realizacji ustawy budżetowej na rok 2024 (tzw. Ustawa 

okołobudżetowa). Równocześnie Prezydent RP skierował do Sejmu nowy 

projekt ustawy o szczegółowych rozwiązaniach służących realizacji ustawy 

budżetowej, na rok 2024. 

Informuję, że oba dokumenty zostały skierowane do wstępnego opiniowania 

przez służby prawne Sejmu. Po zakończeniu tej procedury, najpewniej jeszcze 

dziś, zostaną im nadane numery druków sejmowych. Prezydencki projekt 

ustawy zostanie skierowany do konsultacji oraz przesłany Prezesowi Rady 

Ministrów Donaldowi Tuskowi, celem przedstawienia stanowiska rządu. 

Prezydenckie weto zostanie rozpatrzone przez Sejm. Sejm będzie pracował 

zgodnie z harmonogramem przyjętym prze wszystkie siły polityczne. Następne 

posiedzenie Sejmu odbędzie się zatem w dniach 10-11 stycznia 2024 r. 

Szymon Hołownia 

Marszałek Sejmu 

„Co wyjaśniwszy szeroko i długo 

Mam zaszczyt zostać uniżonym sługą”. 

Aleksander Fredro 

Marcin Mastalerek 

Dziś jest już jasne, że dla @donaldtusk najważniejsze były 3 miliardy zł na 

nielegalnie przejęte media. Nie chodziło mu wcale o podwyżki pensji dla 

nauczycieli. 

Po ty, jak Prezydent @AndrzejDuda złożył swój projekt ustawy 

okołobudżetowej, w której nie ma 3 mld na media, marszałek 

@szymon_holownia odmówił pilnego procedowania go w Sejmie. Prezydent 

obnażył prawdziwe intencje obecnej większości. Wstyd. 

MT – Ale chwilę później premier ogłasza: Rząd raz jeszcze złoży projekt ustawy, ale tym 

razem wyraźnie przeznaczy pieniądze zamiast na media państwowe 

Donald Tusk, Premier Rządu – na onkologię dziecięcą 

MT – poza tym na psychiatrię dziecięcą i choroby genetyczne i rzadkie. 

Donald Tusk, Premier Rządu – nie wyobrażam sobie, żeby prezydent Duda znowu się 

zabawił z ludźmi, no bo się zabawił z ludźmi, nie z nami, my jesteśmy odporni. 

MT – Taki scenariusz sprawi, że ustawa wejdzie w życie z pewnym opóźnieniem, ale 

mimo to podwyżki będą. Nowa władza pruje uspokoić ludzi. Nawet jeśli Sejm zajmie się 

nowym rządowym projektem, a nie prezydenckim, pozostaje jeszcze kwestia, co zrobić z wetem 

Dudy? 

Taka sytuacja nie zjawia się często, Marszałek Hołownia informuje, że Sejm podejmie 

próbę odrzucenia prezydenckiego weta. To będzie trudne, bo Sejm odrzuca weto prezydenta 

większością kwalifikowaną dwóch trzecich, a więc potrzebnych będzie 276 głosów. 

Samodzielnie Koalicja tylu głosów nie ma, ale już samym głosowaniem chce pokazać, że to 

prezydent, a nie rząd jest hamulcowym podwyżek. 

 

PK – Co dalej teraz o konsekwencjach weta Andrzeja Dudy? 



KOMUNIKAT 

W związku z decyzją Prezydenta Rzeczypospolitej Polskiej o wstrzymaniu 

finansowania mediów publicznych podjąłem decyzję o postawieniu w stan 

likwidacji spółek Telewizja Polska S.A., Polskie Radio S.A. oraz Polskiej 

Agencji Prasowej S.A. 

W obecnej sytuacji takie działanie pozwoli na zabezpieczenie dalszego 

funkcjonowania tych spółek, przeprowadzenie w nich koniecznej 

restrukturyzacji oraz niedopuszczenie do zwolnień zatrudnionych w ww. 

spółkach pracowników z powodu braku finansowania. 

Stan likwidacji może być cofnięty w dowolnym momencie przez właściciela.  

Bartłomiej Sienkiewicz 

Minister Kultury i Dziedzictwa Narodowego 

 

PK – Godzinę temu poinformował o tym Minister Kultury Bartłomiej Sienkiewicz. 

Donald Tusk Premier Rządu – Prawda w mediach publicznych jest zabójcza dla PiS-u – ja 

to wiem. I dlatego walczą jak opętani. My działamy zgodnie z prawem, jeśli ktoś uważa, że my 

działamy niezgodnie z prawem, ma do tego instytucje odwoławcze, a nie pięści. Od tego są 

sądy, jest prokuratura 

Maciej Knapik – To Premier o sytuacji w mediach. 

… pisał: okupowanie przez polityków PiS-u i ich akolitów to łamanie prawa i działania 

siłowe, będą konsekwencje – słyszymy. PiS z kolei zapowiada wotum nieufności wobec 

Ministra Sienkiewicza, bo to on miał stosować siłę. 

A to zajęta siedziba TVP [ul. Świętokrzyska].  Prezenter telewizji rządowej pozdrawia 

zwolenników PiS-u. 

- Jesteśmy tutaj i będziemy tak długo, dopóki nas stąd nie wyprowadzą. 

Michał Adamczyk właśnie został ogłoszony przez PiS prezesem telewizji, kolejnym już z 

takim uzasadnieniem: 

- Zarządy mediów publicznych powołuje Rada Mediów Narodowych. 

MK – Członek Krajowej Rady Mediów Narodowych mówi: To tylko spektakl i coraz 

gorszy. 

Marek Rutka, Rada Mediów Narodowych, Nowa Lewica – Jest coraz bardziej groteskowy 

i… albo to jest groteska, albo coraz bardziej żenujące… 

MK – żenujące – jak słyszymy, bo gdy politycy PiS-u protestują rzekomo w obronie 

wolnych mediów 

Kaczyński – Rząd Tuska chce zlikwidować media publiczne 

MK – Tak naprawdę bronią układu, w którym niepodzielnie rządzili i chcą, by było tak 

dalej. Ten pracownik, Michał Adamczyk został ogłoszony prezesem przez po prostu polityków 

PiS-u w zdominowanej Radzie (Rada Mediów Narodowych: Joanna Lichocka, PiS | Krzysztof 

Czabański, PiS | Piotr Babinetz, PiS | Robert Kwiatkowski | Marek Rutka). Poprzedni, Michał 

Łopiński ogłosił się nim w wigilię i jest wprost posłem PiS-u. Wcześniej był szefem Rady 

nadzorczej TVP, w której dzierżył większość (Radosław Włoszek, PiS | Maciej Łopiński, PiS | 

Przemysław Tejkowski). 

Krzysztof Śmiszek, Wiceminister Sprawiedliwości, Nowa Lewica – Oderwanie od tej 

zabawki, jaką była TVP, bardzo boli, niektórzy bardzo głośno piszczą i krzyczą 

Krzysztof Kwiatkowski, Koło Senackie Niezależni i Samorządni – Tak nie wygląda 

interwencja poselska 

MK – Chodzi o takie sytuacje – to przepychanki posła Macierewicza z Pracownikiem 

Polskiej Agencji Prasowej. 

Poseł PiS, Paweł Szrot podawał się za policję, ten film udostępniła posłanka Koalicji 

Obywatelskiej. 

Poseł w ramach interwencji poselskiej ma prawo wejść do instytucji i żądać informacji – 

mówi prawo. 

Prof. Maciej Gutowski, prawnik, Uniwersytet im. Adama Mickiewicza w Poznaniu – To 

oczywiście nie uprawnia nikogo do przesiadywania po godzinach zamknięcia, do wchodzenia w 

interakcje z ludźmi, pracownikami do przeszkadzania 



Janusz Kowalski, Suwerenna Polska – Posłowie Prawo i Sprawiedliwość bronią 

praworządności. 

MK – PiS mówi, że broni prawa, ale przepisy Mediów Narodowych, na które się powołuje 

[już omówiony przypis 3)o niezgodności z Konstytucją]. 

MK – Jak stosować taki przepis? Stosować czy nie? 

Dr Bogna Baczyńska, konstytucjonalistka, Uniwersytet Szczeciński – Oczywiście, że nie. 

Nie może pan zastosować tych przepisów, jeżeli zostały usunięte przez praworządny Trybunał 

Konstytucyjny. Ale ta dwusystemowość prawa normalna i PiS-owska. 

MK – Premier zapowiedział nowe przepisy medialne. Część prawników uważa, że od tego 

należało zacząć zmiany w mediach publicznych będą weryfikowane przez sąd. A stan likwidacji 

może być cofnięty – napisał Minister Sienkiewicz. 

 

PK – Wypalenie Hamasu dosłownie taki był cytat. Z północy Gazy jest blisko. Liczba 

ofiar w strefie Gazy przekroczyła 21 tysięcy. 

 

PK – Jeśli prowadzimy totalną wojnę, to potrzebna jest totalna mobilizacja – tak mówią 

ukraińscy wojskowi, przekonują, żeby wygrać tę wojnę, potrzebują pół miliona żołnierzy. Są 

regiony, gdzie werbunek jest nawet poniżej 10% oczekiwań. By uświadomić rodakom, jak 

dramatyczna jest sytuacja, przemówił człowiek, który do tej pory tego nie robił. 

Andrzej Zaucha – Rzadko spotyka się z dziennikarzami, bo woli, by mówiły za niego 

czyny a nie słowa. 

Gen. Wałerij Załużny, Naczelny Dowódca Sił Zbrojnych Ukrainy – Tak a propos, to moja 

pierwsza konferencja prasowa, będę musiał ją zapamiętać. 

AZ – Dowódca ukraińskiej armii zabiera głos, gdyż Ukraina stoi przed krytycznie ważnym 

wyzwaniem. Konieczna jest powszechna mobilizacja. 

Załużny – Nasi żołnierze na froncie w niezwykle skomplikowanych i ciężkich warunkach 

wypełniają swoją pracę i dokonują czynów, dzięki którym my tutaj możemy spokojnie 

rozmawiać i oczywiście chciałbym, żeby ludzie, którzy idą do wojska, a także ci, którzy już są 

na wojnie wiedzieli, ile czasu będą musieli jeszcze walczyć. 

AZ – Ukraina broni się przed rosyjską agresją już 22 miesiące. Duża część ukraińskiej 

armii to ochotnicy, którzy walczą od pierwszego dnia. 

Władysław Szewczuk, 80-a ukraińska brygada powietrzno-desantowa – Ludzi brakuje, 

żołnierze się kończą codziennie. Tym, którzy siedzą na zapleczu i myślą, że będą mogli 

doczekać końca wojny, a potem wejść i powiedzieć, pomagaliśmy finansowo, chcę powiedzieć: 

to się nie uda. 

AZ – Od miesięcy przedstawiciele wojskowych komend uzupełnień wręczają wezwania 

do wojska, gdzie tylko mogą: w komunikacji miejskiej, na rynkach, siłowniach i eleganckich 

spa. Nie zawsze się to udaje. Bywa, że jak w Odessie zabrany przez wojskowych mężczyzna 

ucieka przez okno. Służby specjalne zatrzymują przestępców, którzy za ogromne łapówki 

załatwiają mężczyznom zezwolenie na wyjazd za granicę, ale to nie pomaga. 

Wołodymyr Artiuch, szef administracji wojskowo-cywilnej obwodu sumskiego – Niestety, 

w ciągu ostatnich trzech miesięcy miasto Sumy nie wykonało planu dostarczenia 

zmobilizowanych dla zbrojnych sił Ukrainy. Wypełniliśmy zaledwie 8% zapotrzebowania. 

AZ – I tak jest w całej Ukrainie. Wojskowi powtarzają, że prowadzą wojnę totalną, ale nie 

ma totalnej mobilizacji. Domagają się obniżenia wieku mobilizacyjnego z 27 lat na 25 lat. 

Zniesienia części przeciwskazań do odbywania służby wojskowej oraz ułatwień przy wręczaniu 

wezwań: możliwość wysyłania wezwań do punktów poboru pocztą elektroniczną. Projekt 

odpowiedniej ustawy trafi już do parlamentu, ale prezydent wciąż obawia się wybuchu 

niezadowolenia. 

Wołodymyr Zełenski, Prezydent Ukrainy – Wojskowi zwrócili się do mnie z żądaniem 

mobilizacji dodatkowo 455 tysięcy ludzi. To poważna liczba. Powiedziałem, że potrzebuję 

więcej argumentów. 

AZ – Wojskowi ustąpili w jednej kwestii: zgadzają się, żeby ci, którzy są na froncie, mogli 

zwolnić się z armii dopiero po 36 miesiącach walk, a więc dopiero w 2025 roku. 



Gen. Wałerij Załużny, naczelny dowódca sił zbrojnych Ukrainy – Dyskutujemy o tej 

ustawie właśnie dlatego, żeby była sprawiedliwość. Bronić Ukrainy powinni nie tylko ci, którzy 

trafili do wojskowych komend uzupełnień i do jednostek wojskowych w 2022 i 2023 roku, ale 

wszyscy, bo wojna trwa. 

AZ – Jej końca wciąż nie widać. 

 

PK – 250 milionów z funduszu kościelnego to nie jest główne źródło dochodów kościoła, 

ale to wciąż bardzo dużo pieniędzy i pewien symbol w relacjach państwa z kościołem. W 

budżecie na przyszły rok ten budżet zostanie – zapowiedział premier, ale te relacje będą się 

cywilizować. Co to może oznaczać? 

Arleta Zalewska – Choć cięć w tym budżecie nie będzie, to Premier i Minister Finansów 

pierwszy raz w tak krótkim czasie pracowali nad projektem budżetu przygotowanym przez 

poprzedni rząd. 257 milionów złotych to kwota przeznaczona na dotowanie lub całkowite 

finasowanie składek na ubezpieczenie społeczne i zdrowotne duchowieństwa. To wykreślenia 

tego zapisu domagała się jeszcze w tym burzenie Lewica. 

Adrian Zandberg, razem – Najwyższy czas dokonać finansowego rozdziału kościoła od 

państwa – tego oczekują miliony ludzi. 

Premier Donald Tusk – Te zmiany nastąpią w najszybszym możliwym terminie, ale 

nastąpią. 

AZ – Donald Tusk zapowiedział dziś, że zmian w budżecie na 2024 rok w kwestii 

funduszu kościelnego nie będzie, bo i tak państwo musiałoby pokryć koszt składek, ale, by 

sprawę finansowania kościoła przez państwo na przyszłość uporządkować, powołał 

międzyresortowy zespół. 

Donald Tusk, Premier – Prace nad tymi nowymi regulacjami będą zmierzały – i to jest 

ustalenie – będą zmierzały w kierunku odpowiedzialności finansowej wiernych za swoje 

kościoły, a więc mówimy tutaj o systemie dobrowolnego odpisu od podatku 

AZ – W skład zespołu wejdą kolejno wicepremier, czyli lider ludowców, Minister 

Finansów, a także Minister Pracy, z Lewicy Minister Spraw Wewnętrznych i Administracji oraz 

szef Kancelarii Premiera. Plan zmian ma być gotowy na 2025 rok. 

Szymon Hołownia, Marszałek Sejmu – Chcemy zmiany filozofii, to znaczy teraz jest tak, 

że to większość parlamentarna państwo decyduje, a ja bym chciał, żeby to obywatel decydował, 

który kościół wesprze i żeby przenieść ten poziom decyzji, upodmiotowić obywateli w tej 

sprawie. 

AZ Likwidacja funduszu kościelnego znalazła się w programach wyborczych praktycznie 

wszystkich tworzących dziś Koalicyjny Rząd partii. 

Agnieszka Pomaska, PO – Mieliśmy do czynienia w ciągu ostatnich ośmiu lat z wieloma 

różnego rodzaju patologiami ze strony władzy przy finasowaniu, takim extra finansowaniu 

kościoła. Chodzi o to, żeby to wszystko było racjonalne. 

 

PK – Śląskie Zakłady Karne są już gotowe na ich przyjęcie – tak mówił dziś rano 

Wiceminister Sprawiedliwości. Gotowość dotyczy byłych szefów CBA i byłych ministrów 

Mariusza Kamińskiego i Macieja Wąsika… prezydent może ich ułaskawić, nawet gdyby już 

zaczęli odbywać karę. Ale co zrobi? 

Jacek Tacik – Tu cele są raczej zbieżne: wykonanie wyroku sądu i doprowadzenie 

skazanych do ich cel w zakładzie karnym. 

Krzysztof Śmiszek, Wiceminister Sprawiedliwości, Nowa Lewica – Wąsik i kamiński 

powinni oczekiwać o każdej porze dnia i nocy, oczywiści zgodnie z przepisami, pukania do 

drzwi policji. 

♣ 
2023-12-28 czwartek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,3392 

Tvn24bis – Fakty Piotr Kraśko 

 

UKRAINA WALCZY – sześćsetny siedemdziesiąty trzeci dzień 

 



PK – Do Polski dotarło już ponad 20 miliardów [czego? Czy to stale te same 5 miliardów 

euro na wiatraki?] z KPO, ale żeby otrzymać ponad 200 miliardów [czego?] musi być 

naprawiony wymiar sprawiedliwości. Kluczowa w tym jest Krajowa Rada Sądownictwa. 

Maria Ejchart, Wiceministra Sprawiedliwości – KRS zostanie zamrożona. KRS może nie 

powoływać nowych sędziów i system sobie poradzi. 

Michał Tracz – To pierwszy krok, który nowa władza chce zrobić, by zacząć przywracać 

praworządność. KRS na razie nie zostanie zlikwidowana, ale de facto będzie bezrobotna. W 

pewnym uproszczeniu system wygląda tak: Gdy w danym sądzie pojawi się wakat, Minister 

Sprawiedliwości ogłasza konkurs na miejsce sędziego. Konkurs przeprowadza KRS, a system 

rekomenduje prezydentowi. A więc jeśli Minister nie ogłosi konkursu, to KRS nie wskaże 

nowych sędziów. 

Krzysztof Śmiszek, Wiceminister Sprawiedliwości – To jest tymczasowe narzędzie do 

zatrzymania erozji wymiaru sprawiedliwości. 

MT – Sędziowie popierają, zaplecze parlamentarne kibicuje, tu Koalicja jest dogadana. 

[Sejm nie może tworzyć ustaw, bo prezydent je zawetuje, a tylko przez ustawy rząd może 

rzeczywiście działać. Więc rząd będzie wykonywał pozorne ruchy do czasu wyboru nowego 

prezydenta, a to jeszcze 20 miesięcy. Czyli Unia Europejska nadal nie wypłaci pieniędzy z 

KPO]. 

MT – W sądach pojawią się wakaty. Pytanie: Czy system to wytrzyma? 

Donald Tusk 

Pierwszy europejski przelew już na koncie Państwa Polskiego! 

Ponad 20 miliardów PLN! Załatwione, tak jak obiecałem. 

[A więc to jest nadal 5 miliardów euro na zieloną transformację, pieniądze niezwiązane z 

systemem sprawiedliwości. Nie wiem, jak dalej notować]. 

MT – Ministerstwo Sprawiedliwości szykuje ustawy, które mają przybliżyć Polskę do 

wypłaty pieniędzy i tu wracamy do KRS 

Beata Morawiec, sędzia Sądu Okręgowego w Krakowie, Prezeska Stowarzyszenia 

Sędziów „Themis” – Sędziowie do Krajowej Rady Sądownictwa muszą być wybierani przez 

sędziów! [To zależy, co mówi ustawa]. 

MT – To postulat [ale tylko postulat do nowej ustawy o KRS] z którym zgadza się 

i obecna Władza i środowisko sędziów. W tej chwili wybierają ich politycy. 

Małgorzata Manowska, pierwsza prezes Sądu Najwyższego – Taka weryfikacja [sędziów] 

narusza prerogatywy prezydenta, narusza konstytucję, narusza zasadę nieusuwalności sędziów. 

[I z tym musimy się zgodzić]. 

MT – Podobnie uważa prezydent. Więc być może na pierwszy ogień pójdzie tylko sposób 

wyboru KRS-u. Neo-sędziów nowa władza może odłożyć na później. 

 

PK – Od 24 godzin decyzją Ministra Kultury PAP, TVP i Polskie Radio są w stanie 

likwidacji. A likwidatorami są wcześniej wyznaczeni na stanowiska prezesów. Jarosław 

Kaczyński mówi, że tak nie może być. Ale ostatecznie zdecyduje o tym nie żaden polityk a sąd. 

Maciej Knapik – Politycy PiS-u zakończyli dziś dyżury poselskie w siedzibie Polskiej 

Agencji Prasowej. Jak uznali: 

„Kontrola poselska została zakończona. (…) w nowej sytuacji prawnej, czyli 

tego fikcyjnego, ale jednak stanu likwidacji, dalsze przebywanie tutaj nie miało 

sensu”. 

Nowa władza mówi: podziękujcie prezydentowi Dudzie, który zawetował ustawę 

okołobudżetową, odmawiając 3 miliardów potencjalnej dotacji dla mediów, chciał utrudnić, a w 

istocie pomógł, PiS-owi zaś wytrącił z rąk argumenty. 

Tomasz Trela, Nowa Lewica – Próbował ograć obywateli, a sam został przegrany i teraz 

zastanawia się, co on najlepszego zrobił 

Robert Kropiwnicki, Wiceminister Aktywów Państwowych, PO – Takie musiały być 

konsekwencje tego i prezydent musiał przewidzieć, jeśli nie przewidział, to ciężko jest mówić, 

że jest poważnym człowiekiem. 

MK – A sytuacja jest taka, że o ile niedawna zmiana władz mediów przez Ministra 

Kultury budziła wątpliwości prawne: 



Rzecznik praw obywatelskich [poprzedni] 

• Legitymacja zarządów i rad nadzorczych, powołanych po wyroku 

Trybunału Konstytucyjnego z 13 grudnia 2016 r. opiera się na 

niekonstytucyjnej normie prawnej 

• Dotyczy to zarówno organów powołanych przez Radę Mediów 

Narodowych, jak też przez Ministra Kultury i Dziedzictwa Narodowego 

MK – Stan likwidacji to formuła bezpieczniejsza by przejąć kontrolę w spółkach. 

Minister Kultury i Dziedzictwa Narodowego – chodzi o naprawę mediów, a nie o ich 

zlikwidowanie. 

Joanna Scheuring-Wiegus, Wiceministra Kultury i Dziedzictwa Narodowego, Nowa 

Lewica – Możliwość restrukturyzacji zmian, audytów finansowych i organizacyjnych, wszystko 

naprawdę na spokojnie, telewizja publiczna będzie istniała. 

MK – Ale nie będzie zbędnych wydatków i potrzeby corocznych dotacji rządowych z 

budżetu na poziomie trzech miliardów, jak teraz. 

Likwidatorami, a w istocie reformatorami mają być: Daniel Gorgosz – Telewizja Polska | 

Marek Błoński – Polska Agencja Prasowa | Paweł Majcher – Polskie Radio. 

Kolejny krok prawny, to nowe ustawy medialne. W starych przepisach, co podawały już 

Fakty, panuje chaos, znajdują się na przykład kluczowe przepisy o powoływaniu władz mediów 

są niekonstytucyjne. 

 

PK – Byli szefowie CBA zostali prawomocnie skazani na dwa lata więzienia. Co zatem 

[znamy] 

Stanisław Zakroczymski, dyrektor Gabinety Marszałka Sejmu – te postanowienia 

[o wygaszeniu mandatów] zostały wysłane drogą pocztową wieczorem w piątek, ponieważ nie 

zostały odebrane, dzisiaj postanowiliśmy doręczyć panom Kamińskiemu i Wąsikowie pisma. 

Podjąłem taką próbę, poinformowałem obu panów, jakiego rodzaju to jest pismo, byli tego 

całkowicie świadomi i świadomie odmówili mi przyjęcia tych pism. 

 

PK – Jak śmigło jechało przez Polskę. 

- Przewożąc śmigło turbiny wiatrowej [na oko 60m długości] kierujący pojazdem zahaczył 

o jeden z elementów wiaduktu, co doprowadziło do zawalenia. 

 

PK – 250 milionów dolarów, to jest amerykańska pomoc, jaka trafi na Ukrainę, ale dla 

Kijowa to jest jedna stosześćdziesiąta tego, co potrzebuje ten kraj, by przetrwać. [Czyli 

potrzebuje 40 miliardów dolarów?] 

Większe wsparcie w USA blokują w Kongresie Republikanie, a Victor Orban blokuje 

pomoc unijną. To na co realnie może liczyć Ukraina? 

Katarzyna Sławińska – Strzelają mniej i starają się celniej, liczy się każda sztuka amunicji.  

54 amerykański pakiet uzbrojenia dla Ukrainy 

250 000 000 dolarów 

- amunicja 

- wyposażenie systemów obrony powietrznej 

- rakiety do systemów Himars 

- sprzęt do usuwania min 

- pojazdy medyczne 

KS – Prezydent Zełenski dziękuje, chwali się też, że Ukraina potroiła w tym roku 

produkcję broni i sprzętu wojskowego. Ale sama ukraińska produkcja bez pomocy z Zachodu to 

zdecydowanie za mało. Republikanie w Kongresie blokują 60 miliardów dolarów dla Ukrainy, 

bo chcą, by administracja Bidena pilnie zajęła się bezpieczeństwem na granicy z Meksykiem. 

Tylko w tym roku chciało ją przekroczyć 2,5 miliona ludzi. 

Ukraina potrzebuje wsparcia nie tylko, by walczyć, ale by po prostu przetrwać. Dziura w 

budżecie ma wynieść 43 miliardy dolarów. To może oznaczać problem z wypłacaniem na czas 

emerytur i pensji dla pracowników budżetówki. 

Pakiet 50 miliardów euro pomocy z Unii Europejskiej zablokował premier Węgier. Unia 

ma jednak plan awaryjny, tak by szybko przekazać Ukrainie 20 miliardów euro. Putin szykuje 



się na długą wojnę. Według japońskich mediów miał powiedzieć chińskiemu przywódcy, że 

potrwa ona 5 lat. 

 

PK – W ostatnich latach Polacy przyzwyczaili się do zasłoniętych twarzy policjantów. 

Nowy komendant główny zdecydował teraz, że tak być nie powinno, bo mamy prawo wiedzieć, 

kto podejmuje wobec nas jakąś interwencję. To jedna z pierwszych i symbolicznych zmian w 

policji. 

Jan Błaszkowski – Zamiast widoku policjanta w kominiarce, ma być twarz na widoku. 

Inspektor Marek Boroń pełniącego obowiązki Komendanta Głównego Policji. Kominiarki będą 

zakładać kontr-terroryści, policjanci kryminalni i z Centralnego Biura Śledczego podczas akcji 

czy konwoju groźnych przestępców, a także oddziały prewencji w czasie tłumienia zamieszek, 

czyli w sytuacjach, w których ujawnienie wizerunku zagraża bezpieczeństwu funkcjonariusza i 

jego bliskich. 

 

PK – To była jedna z największych takich akcji w historii Centralnego Biura Śledczego, 

zlikwidowano trzy fabryki i sześć magazynów sfałszowanych leków. Cała ich produkcja mogła 

być warta nawet 50 milionów złotych. Zatrzymano 9 osób i to z pewnością nie jest koniec 

śledztwa. 

♣ 
2023-12-29 piątek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,3480 

Tvn24bis – Fakty Piotr Kraśko 

 

UKRAINA WALCZY – sześćsetny siedemdziesiąty czwarty dzień 

 

PK – Niemal 12 godzin temu nad Polskę wleciał od strony Ukrainy, jak ujęto to 

w pierwszym komunikacie, niezidentyfikowany obiekt powietrzny. Informacje o tym pojawiły 

się 4 godziny później. To spora zmiana, bo rakiecie pod Bydgoszczą dowiedzieliśmy się po paru 

miesiącach. Co dokładnie udało się ustalić do tej pory: 

Grażyna Ignaczak-Bandych, szefowa Kancelarii prezydenta – Nie ma żadnego w tej chwili 

zagrożenia, nie mamy informacji takich, żebyśmy się mogli czegokolwiek złego spodziewać. [W 

tej chwili, a za chwilę może być zagrożenie? Nie mamy informacji, czyli nic nie wiemy – to jest 

niepoważna wypowiedź]. 

Michał Tracz – Była 7:12 pocisk wleciał na terytorium Polski nad miejscowością Horodło. 

Ludzie mówią, że najpierw usłyszeli bardzo głośny dźwięk, później po okolicy zaczęło jeździć 

wojsko i policja. Część mieszkańców Zamościa, Tomaszowa Lubelskiego i Łaszczowa widziała 

lecącą rakietę. Łaszczów jest oddalony od ukraińskiej granicy o 40km. Wojsko po godzinie 10-

ej informuje najpierw w internecie: w przestrzeń powietrzną RP od strony granicy z Ukrainą 

wleciał niezidentyfikowany obiekt powietrzny. Był obserwowany, ale sygnał zniknął. Wojsko i 

policja zaczęły przeczesywać teren w poszukiwaniu ewentualnych szczątków rakiety lub czegoś, 

co mogło spaść na ziemię. Od początku armia nie wykluczała, że pocisk wleciał, ale nie opuścił 

terytorium Polski. W tym czasie ruszyła seria politycznych spotkań, najpierw była narada u 

Premiera z dowódcami, Ministrem Obrony i Koordynatorem Służb Specjalnych, później 

Wicepremier Kosiniak-Kamysz pojechał do prezydenta. To po tym spotkaniu szef Sztabu 

Generalnego ujawnił najnowsze ustalenia wojska: 

Gen. Wiesław Kukuła, szef Sztabu Generalnego Wojska Polskiego – Wszystko wskazuje 

na to, że rakieta rosyjska wtargnęła w przestrzeń polską powietrzną, była przez nas śledzona 

radarowo, opuściła tą przestrzeń [czyli poleciała do Dojczlandu? – Czyli też dziwna 

wypowiedź]. 

MT – „Być może…” – to wystarczy. 

PK – Ta rosyjska rakieta nad Polską „być może” – też wystarczy. 

Andrzej Zaucha – Przez całą noc i poranek wybuchy – celem rosyjskiego ataku były duże 

ukraińskie miasta: Lwów, Kijów, Charków, Odessa, Dniepr – to był jeden z największych 

nalotów od początku wojny. 



Jurij Ihnat, siły powietrzne Ukrainy – Tyle czerwonego koloru na naszych monitorach, a 

czerwony to wrogie cele, już dawno nie widzieliśmy. Ekrany pełne były wrogich obiektów nad 

wszystkimi obwodami. 

AZ – Atak rozpoczęły rosyjskie drony kamikadze, startowały późnym wieczorem. Gdy po 

kilku godzinach dolatywały nad cele w Ukrainie, Rosjanie rozpoczęli wystrzeliwanie z 

bombowców strategicznych i hiper-dźwiękowych Kindżał myśliwców w sumie 158 celów 

powietrznych, udało się zestrzelić F14. Szczątki zestrzelonych dronów i rakiet spadały na Kijów. 

Uszkodzone zostały bloki mieszkalne, biurowce i stacje metra. W Dnieprze pocisk uderzył w 

oddział położniczy szpitala. Co najmniej kilkanaście dronów i rakiet zaatakowało Lwów, jedna z 

rakiet eksplodowała wśród bloków w dzielnicy mieszkaniowej. Ukraińscy eksperci podkreślają, 

że Rosjanie oszczędzali rakiety i drony, by właśnie teraz przeprowadzić zmasowany atak. 

Ukraińskie władze znów proszą Zachód o wzmocnienie obrony przeciwlotniczej. 

 

PK – Wczoraj w Sejmie skazani na dwa lata więzienia Mariusz Kamiński i Maciej Wąsik 

przyszli na posiedzenie komisji i bardzo się starali, by nie przyjąć wręczanego im tam 

postanowienia o wygaszeniu ich mandatów poselskich. W końcu musieli jednak uznać, że jakoś 

do nich dotarło, bo dziś dowołali się do Sądu najwyższego. [Proszę wybaczyć, ale uprościłem 

pana wypowiedź]. 

 

Donald Tusk, Premier – Przygotowaliśmy nowy projekt rządowy ustawy, gdzie wprost te 

trzy miliardy z obligacji będzie do dyspozycji Ministerstwa Zdrowia. 

Ustawa [projekt] o szczególnych rozwiązaniach służących realizacji ustawy 

budżetowej na rok 2024 

1) Opieki psychiatrycznej świadczeniobiorców do 18-go roku życia; 

2) Leczenia szpitalnego, ambulatoryjnej opieki specjalistycznej, programów 

lekowych lub rehabilitacji leczniczej w części dotyczącej diagnostyki chorób 

rzadkich lub leczenia chorób rzadkich świadczeniobiorców do 18-go roku 

życia; 

3) Leczenia szpitalnego lub ambulatoryjnej opieki specjalistycznej w części 

dotyczącej diagnostyki onkologicznej lub leczenia onkologicznego 

świadczeniobiorców do 18-go roku życia. 

4) Leczenia szpitalnego lub ambulatoryjnej opieki specjalistycznej w części 

dotyczącej diagnostyki onkologicznej lub leczenia onkologicznego 

pozostałych świadczeniobiorców. 

Dr Aleksandra Lewandowska, konsultantka krajowa w dziedzinie psychiatrii dzieci i 

młodzieży – Zarówno lecznictwo stacjonarne, jak i ambulatoryjne, mam na myśli oddziały 

dzienne psychiatryczne dla dzieci i młodzieży, poradnie zdrowia psychicznego. 

Prof. Krzysztof Kałwak, kierownik Kliniki Transplantacji Szpiku, Onkologii i Hematologii 

Dziecięcej „Przylądek nadziei” we Wrocławiu – Na pewno zwiększenie tego rocznego budżetu 

pomogłoby zapewnić środki na terapie sterowane, zapewnić środki na nierefundowane w tej 

chwili z różnych powodów. 

Roczny budżet szpitala, to około 120 milionów złotych. 

Adrian Zandberg, razem – Każda złotówka to oczywiście się przyda na przykład chorób 

genetycznych, chorób rzadkich. Ale nie oszukujmy się, jeżeli chcemy prawdziwej zmiany, to 

musimy zwiększyć publiczne wydatki na ochronę zdrowia, bez tego nic się nie zmieni. 

- Stąd postulat Partii razem, by przekazać na ochronę zdrowia 8% PKB. 

 

PK – Teraz tematem dyskusji nie są już pieniądze dla TVP, bo tych nie będzie, a te w TVP 

wydawane tam do tej pory. 

Maciej Knapik – Pytamy o zarobki pracowników telewizji rządowej. Czy to dobrze 

wydane pieniądze? 

Tomasz Trela, Nowa Lewica – Żarty. 

MK – Zarabiali tyle ile kłamali. Kosmicznie. Krótka historia w TVP. – Pisze Premier. – 

Niektórzy zarabiali czterdzieści razy więcej od nauczycieli czy pielęgniarek. A lista hańby jest 



znacznie dłuższa. Czy pójdą na czele Marszu Milionów Kaczyńskiego? Raczej nie. Czy będą 

musieli oddać państwu te pieniądze? Raczej tak. 

To obraz kilka dni temu: Grupka zwolenników PiS-u dziękuje dawnym pracownikom 

mediów rządowych okupujących siedzibę telewizji w proteście przeciwko zmianom. Ci z okna 

mówią, że prawa i demokracji trzeba bronić. 

- Łamanie fundamentalnego porządku prawnego, gwałcenie porządku prawnego. No nie 

ma na to zgody! 

MK – Ten człowiek, Michał Adamczyk zarabiał w telewizji rządowej około 140 000 zł 

miesięcznie. To wynika z danych upublicznionych 
TVP TLEWIZJA POLSKA 

Daniel Gorgosz 

Warszawa, dnia 28 grudnia 2023 r. 

Pan Dariusz Joński, Biuro Poselskie ul. Tuwima 31, 90-020 Łódź 

Szanowny Panie Pośle, 

W odpowiedzi na Pana wniosek o udostępnienie informacji publicznej z dnia 26 grudnia 2023 r. 

informuję, co następuję: 

1. Wynagrodzenie Michała Adamczyka wyniosło: 

1) Z tytułu stosunku pracy jako dyrektora TAI w okresie 25.04.2023-31.12.2023 – 

372 593,71 brutto, 

2) Z tytułu umów cywilnoprawnych w ramach prowadzonej działalności 

gospodarczej w roku 2023 – 1 127 664 zł (łącznie z VAT) 

2. Wynagrodzenie Samuela Pereity jako zastępcy dyrektora TAI w okresie 25.04-

31.12.2023 r. wyniosło 439 755,17 zł brutto, 

3. Wynagrodzenie Marcina Tulickiego wyniosło: 

1) Z tytułu stosunku pracy jako z-cy dyrektora TAI w okresie 26.05.2023-31.12.2023 

r. – 417 354,33 zł brutto, 

2) Z tytułu umów cywilnoprawnych w roku 2023 – 296 340 zł brutto, 

4. Wynagrodzenie Rafała Kwiatkowskiego jako z-cy dyrektora TAI w roku 2023 wyniosło 

366 948,03 zł brutto, 

5. Wynagrodzenie Jarosława Olechowskiego w roku 2023 wyniosło: 

1) Z tytułu stosunku pracy jako dyrektora TAI 1 016 450,34 zł brutto 

2) Z tytułu umów cywilnoprawnych – 407 625 zł brutto 

 

Dariusz Joński 

Zapnijcie pasy! 

Oto wynik prawdziwej kontroli poselskiej. 

Miliony dla pisowskich szefów TVP. 

Już wiadomo dlaczego się tam zabarykadowali. 

Nikogo nie może dziwić decyzja @BartSienkiewicz 

MK – To więcej niż prezes Narodowego Banku Polskiego Adam Glapiński około 110 000 

zł miesięcznie 

O Adamie Glapińskim mówiono, że dziennie zarabia (3609 zł) tyle ile nauczyciel 

w miesiąc. Michał Adamczyk zarabiał więcej. 

Marcin Kierwiński, Minister Spraw Wewnętrznych i Administracji, PO – Odpowiedzcie 

sobie państwo wszyscy, dlaczego Michał Adamczyk dziś tak twardo broni tej synekury. 

MK – Politycy nowej władzy dostali mocny argument: Oto pracownicy TVP bronią nie 

zasad, ale zarobków, zarobków, których trudno bronić nawet politykom PiS-u. 

Kolejni pracownicy PiS-u zarabiali: Samuel Pereira – ok. 55 tysięcy zł miesięcznie; 

Marcin Tulicki – ok. 60 tysięcy zł miesięcznie. 

I jeszcze jeden z rządowej telewizji, Jarosław Olechowski, jakoś mniej widoczny – około 

119 000 zł miesięcznie. 

Prokuratura wszczęła dzisiaj śledztwo w sprawie przekroczenia uprawnień przez Ministra 

Sienkiewicza przy zmianach w mediach rządowych. Politycy PiS-u ciągle więc mają nadzieję, 

że zmiany się nie powiodą i do TVP wrócą dawne standardy i dawne zarobki. 

♣ 
2023-12-30 sobota 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,3480 

Tvn24bis – Fakty Diana Rudnik 



 

UKRAINA WALCZY – sześćsetny siedemdziesiąty piąty dzień 

 

DR – Pół tysiąca żołnierzy w akcji, żeby na 100% potwierdzić, że po wtargnięciu 

rosyjskiej rakiety nie został nawet ślad. Nie został, przynajmniej wojsko niczego nie znalazło, o 

czym poinformowało, tak jak na każdym etapie reakcji na wczorajszy incydent. Tu wszyscy 

mówią jednym głosem z wyjątkiem PiS. 

Jakub Sobieniowski – Te poszukiwania już się skończyły tuż przy granicy, gdzie miała 

przelecieć rosyjska rakieta. Żołnierze niczego nie znaleźli. 

[Jeżeli nie wpadła do wody, to kiedyś ktoś znajdzie. A może zawróciła?]. 

Mariusz Błaszczak, PiS – Dlaczego nie zadziałała obrona przeciwlotnicza? 

 

DR – Rewolucji w kulturze ciąg dalszy. 

- Podjęliśmy decyzję, żeby projekt wybrany przez pana Glińskiego nie reprezentował 

Polski 

- Na tym polega czyszczenie powietrza w Polsce. 

- „(…) Cenzura i bezprawie. Co za pałkarski rząd (…)”. – Gliński. 

[I nic nie wiemy]. 

 

DR – Odpowiedź Kijowa na wczorajszy zmasowany ostrzał. Na cele rosyjskie spadł grad 

dronów, a jednym z celów fabryka Iskanderów. Bilans ataku na ukraińskie miejscowości wciąż 

rośnie, zginęło trzydzieści dziewięć osób, sto sześćdziesiąt zostało rannych. Sekretarz Generalny 

ONZ mówi o pogwałceniu międzynarodowego prawa humanitarnego. 

Anna Czerwińska – Ukraińskie rakiety i drony uderzyły w kilka rosyjskich miast. Twer, 

Tuła, Briańsk, Biełgorod. To miała być odpowiedź na zmasowane rosyjskie uderzenie. W 

Ukrainie ucierpiało 120 miast i wsi… 

Mohamed Khaled Khiari, zastępca sekretarza generalnego ONZ [Assistant secretary-

general for Middle east, Asia and the Pacific-departments of political and peacebuilding affairs 

and peace operations] – Rok 2023 kończy się tragicznie, tak jak się zaczął – niszczycielską 

przemocą wobec narodu ukraińskiego. Po raz kolejny Ukraińcy są zmuszeni spędzić świąteczny 

czas na poszukiwaniu schronienia, usuwaniu gruzów i grzebaniu zmarłych. 

AC – Sekretarz generalny ONZ António Guterres podkreślił, że ataki na ludność cywilną 

to pogwałcenie międzynarodowego prawa humanitarnego 

„To mocne przypomnienie dla świata, że po prawie dwóch latach tej 

niszczycielskiej wojny, cel Putina pozostaje niezmieniony. Dąży do 

unicestwienia Ukrainy i ujarzmienia jej narodu. Musi zostać powstrzymany”. 

Joe Biden Prezydent Stanów Zjednoczonych 

„Rosja ma dość rakiet, by kontynuować terror wobec pokojowych miast 

i cywilnej ludności Ukrainy”. 

Rustem Umierow, Minister Obrony Ukrainy 

 

DR – RPA zaskarżyła Izrael do Międzynarodowego Trybunału Sprawiedliwości za akty 

ludobójstwa wobec narodu palestyńskiego. 

 

DR – Ponownego aktu łaski nie będzie, prezydent rozważa inny gest wobec prawomocnie 

skazanych polityków PiS, międzynarodowe instytucje chce informować o tym, że w Polsce są 

więźniowie polityczni, tym samym stawiając w jednym rzędzie Kamińskiego i Wąsika obok 

Poczobuta czy Nawalnego. 

Jacek Tacik – To więzień polityczny białoruskiego reżimu Aleksandra Łukaszenki. 

Andrzej Poczobut od ponad tysiąca dni znajduje się w kolonii karnej. A to Mariusz Kamiński i 

Maciej Wąsik skazani przez niezawisły sąd w Polsce na dwa lata za nadużycie władzy w tak 

zwanej aferze gruntowej z 2007 roku. 

Sąd Najwyższy ma podjąć decyzję przed 12 stycznia. 

 



DR – Porządków Ministra Kultury ciąg dalszy. Na Biennale w Wenecji Polski nie będzie 

reprezentować [nie zrozumiałem] Ulubieniec poprzedniej ekipy wciąż noże liczyć na jej 

wsparcie… 

Adrianna Otręba – Jest to jedna z trzech osób z komisji konkursowej, która nie zgodziła 

się na kontrowersyjną wystawę Ignacego Twartosa. To jeden z obrazów Twartosa, który miał 

być prezentowany w Wenecji [Jezus na krzyżu a po bokach ksiądz i żołnierz]. Oprócz tego 

epitafium dla żołnierzy wyklętych czy Nord Sreem 2 – na obrazie Angela Merkel i Władimir 

Putin z krzyżem św. Andtrzeja 

Przed świętami nowy Minister Kultury odwołał Janusza Janowskiego z funkcji dyrektora 

Zachęty. Na to stanowisko powołał go jeszcze Piotr Gliński pomimo apeli bez konkursu. Ale 

następca Janowskiego zostanie wyłoniony już w konkursie. Do czasu jego rozstrzygnięcia Zachę 

tą kieruje Justyna Markiewicz, menedżerka z wieloletnim doświadczeniem w instytucjach 

kultury, w latach 2011-2017 pełniła funkcję wicedyrektorki Zachęty. 

Anda Rottenberg, historyczka sztuki, była dyrektorka Zachęty – Zna cały zespół, ma 

rozległe kontakty, zna środowisko. 

Joanna Scheuring-Wielgus, Wiceministra Kultury i Dziedzictwa Narodowego, Nowa 

Lewica – Będzie dużo, myślę, niespodzianek. 

AO – Za czasów rządów PiS zmieniono także dyrekcję w Muzeum Sztuki w Łodzi czy w 

Centrum Sztuki Współczesnej w Warszawie [Zamek Ujazdowski]. 

 

DR – Są tacy, dla których sylwestrowa noc bez fajerwerków się nie liczy i to na pewno nie 

są właściciele zwierząt, dla których liczy się komfort i bezpieczeństwo podopiecznych, więc co 

roku stają na głowie, by oszczędzić im noworocznego stresu. Może pomorze zmiana przepisów. 

 

DR – W konkursie na angaż roku chyba mamy murowane fobium, zwłaszcza uzasadnienie 

zasługuje na uwagę, bo idąc jego tropem, każdy, kto wsiadł kiedykolwiek do na przykład 

samolotu, z automatu wie, jak pokierować linią lotniczą. A jak to było z autobusami i byłą 

posłanką PiS, opowie: 

Maciej Mazur – …nowa członkini zarządu Małopolskich Dworców Autobusowych Anna 

Paluch… Ale to nie zaangażowanie partyjne zdecydowało o posadzie, tylko zdolności 

menadżerskie… magister inżynier geodeta… 

♣ 
2023-12-31 niedziela 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,3480 

Tvn24bis – Fakty Anita Werner 

 

UKRAINA WALCZY – sześćsetny siedemdziesiąty szósty dzień 

 

AW – My zaczynamy Fakty, a niektórzy już zaczynali Nowy Rok. Premier Tusk 

w Nowym Roku czeka na pojednanie i jak mówi, nie spocznie póki to się nie stanie. 

W Noworocznym Orędziu podkreśla, że Szczęśliwej Polski Już Czas, że Polacy odrodzą się jako 

silny naród. Prezes PiS przed Nowym Rokiem też miał coś do powiedzenia, że polska 

niepodległość będzie znów historycznym incydentem, a Polacy przestaną być obywatelami. 

[Dożyłem dni w których Kaczyński stracił władzę i postaram się więcej nie zapisać jego 

wypowiedzi. Niech milczenie pokryje te złe czasy]. 

Jakub Sobieniowski – Tak widzi przyszłość Donald Tusk, mówił o tym w Orędziu: 

Donald Tusk – Wierzę, że Polacy odrodzą się jako jedna wspólnota, jako wielki naród. 

Nasza Ojczyzna odrodzi się jako nowoczesne, silne państwo. Wasze państwo. Zwyciężymy. To 

już się stało. Rozliczymy zło. To już się dzieje. Naprawimy krzywdy. To też już zaczynamy. I 

najważniejsze – pojednanie. Wiem, że pojednanie będzie prawdopodobnie najtrudniejszym 

zadaniem. W polityce międzynarodowej odbudujemy naszą pozycję i znaczenie. Kłótnie z 

sojusznikami zastąpimy twardą, ale przyjazną rozmową o naszych interesach i szukaniem tego 

co wspólne. 

JS – …w przyszłym roku wybory samorządowe i europejskie. 

 



AW – Rosyjska rakieta uderzyła w hotel w centrum miasta i w Charkowie była jedną z 

wielu spadających tam rakiet. Rannych jest co najmniej 28 osób, w tym brytyjski dziennikarz. 

Znowu cierpią cywile, znowu pociski spadają na budynki mieszkalne i żłobek. Ukraińcy mówią: 

Rosjanie dali nam prezent na Nowy Rok. 

Wołodymyr Zełenski, Prezydent Ukrainy –  

- Samoloty bojowe dla Ukrainy to skrzydła wolności. 

- Musimy wywrzeć jeszcze większą presję, by agresor szybciej osłabł. 

Gdy wolny świat się waha, dyktatura świętuje. 

 

AW – …Władze Palestyńskiej Autonomii podają, że już ponad 70% domów zostało 

doszczętnie zniszczonych, a Palestyńczyków zginęło prawie dwadzieścia dwa tysiące. 

 

AW – Od jutra napoje energetyczne już nie dla dzieci. Zmienia się prawo i pojawia się 

nowy przepis: kupić energetykę będzie mógł tylko dorosły. 

 

AW – Dokładnie miesiąc do kolejnego Wielkiego Finału Wielkiej Orkiestry Świątecznej 

Pomocy – Płuca po pandemii – gramy dla dzieci i dorosłych – tak brzmi hasło na 2024 rok – to 

hasło to pilna potrzeba. 

 

AW – Sylwestrowa metamorfoza, czyli jak wieś zmienia się w miasto. 

- Dzisiaj o północy powstają 34 miasta. 

- Będziemy przechodzić ze wsi do miasta tanecznym krokiem. 

Przyrów – 1369 lokowanie na prawach miasta – 1869 utraciło prawa miejskie – 2024 

przywrócenie praw miejskich 

Od 1 stycznia 2024 to już nie są wsie 

> WOJEWÓDZTWO 

KUJAWSKO-POMORSKIE: 

Degradacja 1870 r. wynikała z carskiej reformy administracyjnej 

 Bobrowniki – powiat lipnowski, prawa miejskie od 1403 r. degradacja w 1869 r. 

 Kikół – pow. lipnowski, prawa miejskie od 1791 r. degradacja 1870 r. 

 Gąsawa – pow. żniński. prawa miejskie od 1388 r. degradacja 1934 r. 

> LUBELSKIE: 

 Piszczac – pow. bialski, prawa miejskie od 1530 r. degradacja XIX wiek 

Turobin – pow. biłgorajski, prawa miejskie od 1420 r. degradacja 1870 r. 

 Czemierniki – pow. radzyński. Prawa miejskie od 1509 r. degradacja 1870 r. 

> LUBUSKIE: 

 Brody – pow. żarski. Prawa miejskie od 1590 r. degradacja 1945 r. 

> ŁÓDZKIE: 

 Grabów – pow. łęczycki, prawa miejskie od 1372 roku, degradacja 1870 r. 

 Kiernozia – pow. łowicki, prawa miejskie od 1523 r.  druga degradacja 1870 r. 

 Białaczów – pow. opoczyński, prawa miejskie od 1450 r. druga degradacja 1869 r. 

 Żarnów – pow. opoczyński, prawa miejskie od 1415 r. degradacja 1876 r. 

Inowłódz – pow. tomaszowski, prawa miejskie od 1370 r. druga degradacja 1870 r. 

 Osjaków – pow. wieluński, prawa miejskie przed 1494 rokiem, zdegradowany w 1793 r. 

 Bolesławiec – pow. wieruszowski, prawa miejskie od 1266 r. degradacja 1870 r. 

 Parzęczew – pow. zgierski. Prawa miejskie od1421 r. degradacja 1870 r. 

> MAZOWIECKIE: 

 Maciejowice – pow. garwoliński, prawa miejskie od 1155 r. degradacja 1870 r. 

 Głowaczów – pow. kozienicki, prawa miejskie od 1445 r. degradacja 1870 r. 

 Magnuszew – pow. kozienicki, prawa miejskie od 1377 r. druga degradacja 1870 r. 

 Ciepielów – pow. lipski, prawa miejskie od 1548 r. degradacja 1870 r. 

 Sienno – pow. lipski; prawa miejskie od 1421 r. degradacja 1870 r. 

 Dobre – pow. miński, prawa miejskie od 1530 r. degradacja 1852 r. 

 Siennica – pow. miński, prawa miejskie od 1526 r. degradacja 1870 r. 



 Osieck – pow. otwocki, prawa miejskie od 1558 r. degradacja 1870 r. 

 Gielniów – pow. przysuski, prawa miejskie od 1455 r. degradacja 1870 r. 

 Odrzywół – pow. Przysuski prawa miejskie od 1418 r. degradacja 1870 r. 

 Przytyk – pow. radomski. Prawa miejskie od 1488  r. degradacja 1870 r. 

> OPOLSKIE: 

 Strzeleczki – pow. krapkowicki. Prawa miejskie 1327 r. degradacja  

> PODKARPACKIE: 

 Bircza – pow. przemyski, wieś prawa wołoskiego od 1605 r. 

 Jawornik Polski – pow. przeworski. Prawa miejskie od 1472 r. degradacja 1934 r. 

> ŚLĄSKIE: 

 Przyrów – pow. częstochowski. Prawa miejskie do 1369 r. Degradacja 1869 r. 

> ŚWIĘTOKRZYSKIE: 

 Gowarczów – pow. konecki, prawa miejskie od 1430 r. degradacja 1870 r. 

 Bogoria – pow. staszowski. Prawa miejskie od 1616 r. degradacja 1869  r. 

> WIELKOPOLSKIE: 

 Rychtal – pow. kępiński, prawa miejskie od 1294 r. zdegradowany 1934 r. 

 Mieścisko – pow. wągrowiecki. Od 1411 do 1934 posiadało prawa miejskie 

 

♣ 
ROZWÓJ COVID-19 W POLSCE – 2023 – grudzień 

 

 

data od początku pandemii w ciągu doby w ciągu tygodnia 

 zakażeni Zmarli zakażeni zmarli zakażeni zmarli 

2023-11-30 6 568 634 119 824 2381 5 8145 16 

2023-12-01 6 571 043 119 833 2354 5   

2023-12-02 6 573 397 119 838 2354 5   

2023-12-03 6 573 514 119 838 117 0 12 970 26 

2023-12-04 6 573 702 119 838 188 0   

2023-12-05 6 577 873 119 843 4175 5   

2023-12-06 6 581 286 119 853 3414 10   

2023-12-07 6 584 419 119 871 3137 18   

2023-12-08 6 587 370 119 879 2954 8   

2023-12-09 6 590 363 119 885 2996 6   

2023-12-10 6 590 534 119 885 171 0 17 035 47 

2023-12-11 6 590 704 119 885 170 0   

2023-12-12 6 595 476 119 885 4772 0   

2023-12-13 6 599 306 119 918 3830 34   

2023-12-14 6 602 796 119 952 3490 25   

2023-12-15 6 605 712 119 992 2917 40   

2023-12-16       

2023-12-17   3362 25 18 541 124 

2023-12-18 6 609 074 120 017 168 0   

2023-12-19 6 613 231 120 052 4157 35   

2023-12-20 6 616 498 120 079 3267 27   

2023-12-21 6 619 343 120 108 2847 29   

2023-12-22 6 622 088 120 130 2747 22   

2023-12-23 6 624 391 120 158 2306 28   

2023-12-24 6 624 527 120 158 136 0 15 628 141 

2023-12-25 6 624 623 120 158 96 0   

2023-12-26 6 624 623 120 158 0 0   

2023-12-27 6 624 866 120 158 143 0   



2023-12-28 6 627 576 120 180 2710 22   

2023-12-29 6 629 601 120 210 2026 30   

2023-12-30 6 631 817 120 237 2217 27   

2023-12-31 6 631 970 120 237 153 0 7345 79 

♣ 

ROK 2023 – KONIEC TOMU DRUGIEGO 

 
 

 

 


